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REPORT.

The Select Committee app'einted to enquire into the statements made in refe-
rence to furs taken from Charles Bremner, a half-breed, residing at Battleford, beg
leave to report unanimously:-

1. That during the North-West Rebellion of 1885 and on the day of the surren-
der of the Indian Chief Poundmaker, who had been in arms against the Govenrnment
of Canada, a number of half-breeds came into Battleford, amnIg whom was Charles
Bremner, a half-breed trader and farmer, a resident of Bresaylor, twenty-two miles
fron Battleford, having in bis possession a large quantity of valuable fuis.

2. General Middleton being in command of the Canadian forces engaged in the
suppression of the rebellion and being in Battleford, and having information that
these half-breeds had come in from Poundmaker's camp and that the furs were being
carried away, gave orders that they should be put in charge of the Dominion
Mounted Police, and they were accordingly placed in the Police Barracks at Battle-
ford for safe keeping.

3. Some weeks later, while General Middleton was at Fort Pitt, Mr. Ilayter
Reed (a member of bis staff), who had then just returned from Battlefora, called atten-
tion to the furs, and reminded General Middleton that the person froin whomn they
had been taken was said to be a rebel. Thereupon, after consultation with Mi'. Reed
and Mr. Bedson (another member of bis staff), General Middleton assumed to con-
fiscate the furs,

4. At the time of the confiscation General Middleton directed Mr. Reed to send
an order in writing to the Police officer in Battleford who had charge of the furs.
The exact wording of this order cannot be elearly established as it was destroyed
a few days after it was written. But it is proved to have been of the following
tenor:

That General Middleton had confiscated the fuîrs, and had ordered that two pack-
ages of them should be put up for himself, one fori Mr. Hayter Reed, one for Mr.
Bedson, and one for'another member of bis staff, selecting the best ; and that receipts
should be taken for, or a memorandum made of, the furs thus distributed.

5. Packages were put up in conformity with this order-two for General Mid-
dleton, one for Mr. Hayter Reed and one for Mir. Bedson. The furs thus put up were
in quantity about one-eighth of the whole, but of much larger proportionate value.

6. It bas been proved before your Committee that the furs put up for General
Middleton and Mr. Bedson were placed on board the steamer whieh conveyed General
Middleton and Mr. Bedson from Battleford to Winnipeg. But it would appear that
Mr. Bedson, who had promised to give a receipt for the furs, refused to do so, alleg-
ing that tbey had not reached Winnipeg; and your Committee find that the packages
of furs so shipped for Geneial Middleton were not received by him.

7. The furs put up by Mr. Hayter Reed were forwarded to Regina and received
by hin there. Hle subsequently returned the package unopened to the Police autho-
rities at Battleford, alleging as bis reason for so doing that the propricty of the con-
fiscation was questioned.

8. Your Committee consider the confiscation of the furs unwarrantable and ille-
gal; and in bis evidence General Middleton admits that be bas recently become satis-

53 Victoria. A. 1890



53 Victoria. Appendix (No. 1.)

fied it was not legally justifiable. Your Committee are further of opinion that, if
the contiscation had been legal, the confiscated property vested in the Crown; and,
while your Committee beLeve that General Middleton acted under an unfortunate
misconception as to his powers, they are of opinion that the appropriation of
any portion of the property, under such circumstances, by General Middleton to his
own use, and to that of the members of his staff, was highly improper.

9. On bebalf of Bremner it was stated to your Committee that he is willing to
accept $4,500 inclusive of' interest in compensation for his loss, and this your Com-
mittee consider a fair compensation.

10. For the information of the House your Committee submit herewith the
minutes of the evidence taken by them in this enquiry, alo the minutes of the pro-
ceedings of the Commi'ttee, which, with this Report, they recommend to be printed.

All whieh is respectfully submitted.

A. McNEILL,
Chairman.

COMMITTEE RooM,
23rd April, 1890.

A. 1890



MINUTES OF EVIDENCE
Taken by the Select Committee appointed to enquire into the statements

made in reference to furs taken from Charles Bremner, a Half-breed residing
at Battleford.

HOUSE OF COMMONS, 19ti March, 1890.
The Select Committee of the House appointed to investigate the alleged appro-

priation of furs belonging to one Charles Bremner, met at 10 a. m.
Mr. McNEILL in the Chair.
Mr. Lister handed the Chairman a copy of the charges, which were read as

follows:-
"In compliance with the request of the Committee appointed by Parliament on

the 3rd day of March, 1890, to enquire into the statements made in the Ilouse in
reference to furs said to have been taken from Charles Bremner, a Half-breed, at
Battleford :

I beg to say that, upon perusal of the said statements, I understand the state-
ments therein made to be as follows :-

lst. That certain furs belonging to the said Bremner were, by order of General
Middleton, while commandiiig the Canadian forces in the North-West, taken posses-
sion of and placed in the barracks at Battleford for safe-keeping, and the saine were,
subsequently, by a letter written by one Hayter Reed, Assistant Commissioner of
Indians, on the 4th day of July, 1885, addressed to one Warden, who was their
Quarter-Master Sergeant of Police at Battleford, stated to be written by order of
General Middleton, directed to be put up, two bales for General Middleton, one bale
for S. L. Bedson, and one bale for the said Hayter Reed, a copy of which letter is as
follows:

"DEAR WARDEN,-General Middleton has instructed and authorized me to send
you the present letter desiring that you put up bales of furs for the undernentioned:
two bales for General Middleton, one for S. L. Bedson, and one for myself. Please
select the best and pack them at once, as we will be down there to-morrow by
boat.

HAYTER REED,
Assistant Commissioner of Indians."

2nd. That on receipt of said letter by the said Warden the furs wet e put up and
addressed in accordance with the directions contained in said letter, and shipped by
the boat which took General Middleton, Bedson and Reed to Winnipeg.

3rd. That this was not an isolated transaction, but v as part of a series, com-
prising the following

(a.) That furs taken at Batoche were appropriated by General Middleton,
(b.) That horses were taken by General Middleton and appropriated to his own

use.
(c.) That Bedson appropriated to bis own use a pool table and horses taken

from the settlers at Batoche.
(Signed) J. F. LISTE R.

On motion of Mr. Wood, seconded by Mr. Casgrain, clauses " A," " B " and " C"
of the charges in paragraph 3 were struck out, on the ground that there had been
no authority given the Committee by the House to investigate such charges.

The Chairman-I ask General Middleton if he is ready to reply to this charge?
1-1
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Mr. J. J. Gormully, representing General Middleton.-We simply say that the
charge is not correct.

Mr. Lister.-Will the General make any explanation?
Mr. Kirkpatrick.-le wants to hear some evidence taken on the letter, then he

will make a statement.
M1r. Lister.-It is the mere investigation, and if General Middleton bas any

explanation to give, I think in all fairness it should be made on the charge being
made, either that there is no trith in that charge at all, or if there is some truth in
it, if it can be satisfactorily explained. I think, in fairness to the Committee, Gen-
eral Middleton should now make an explanation. If he says there is no truth in
that charge that is quite sufficient.

Mr. Gornully.-Of course, the charges as made there we do not admit, but the
recollection of the General is not very clear. This is five years ago, in the heat
of the rebellion, and the General has some recollection that there were furs belonging
to the man called Bremner. That they came and asked him about some furs,
that somebody came in and said they were taking furs or something of that sort.
This was at Battleford, I think after Poundmaker had surrendered. I believe some-
one did come in and say to the General that they were taking furs, and suggested
that the furs should be put in the barracks, and although he as no distinct recollec-
tion, he has no doubt but that the furs were put in the barracks. He says he does
not actually recollect giving the order, but if they were put in the barracks, there is
no doubt they were put there by his orders.

The Chairnan.-That is the satement he makes through bis counsel.
,Mr. Casgrain.-My suggestion is this, thaf the charge be read in his presence.
Mr. Gormully.-le does not know what furs were put there. He went away.
Mr. Casgrain.-I think we ought to ask Mr. Gormully what is your answer to

that statement ?
Mr. Gormully.-I think I mentioned that, of course, the General, as a matter of

fact, never saw the furs, and has hever seen the furs to this day. He never saw
them and, therefore, does not know wbat quantity was placed in those barracks. In
some of the reports I have read, it was said that there were several cart loads of
those furs and that people were taking them. The General then gave an order to
put them in the barracks. He does not know who took them, or who was taking
them. He has no doubt that he gave the order, although he has no distinct recol-
lection of it. That occurred in May, and then he went in pursuit of Big Bear and
came back to Fort Pitt after he had taken Big Bear, and he bas a recollection that
he was asked what was to be done with the furs that were in the police barracks and
that were taken from this man Bremner, who was a rebel as they considered, and,
believing he had the power, ordered them to be confiscated. Of course, he may
have done wrong in that, or he may not. He does not recollect anything very dis-
tinctly after that. He has a sort of recollection that there was a request made for
some of the furs, although he bas no very distinct recollection of that. He might
have given an order for some of the furs, giving a receipt to the storekeeper, so that
either the receipt would be there or the furs. That is all he knows about it. He has
never had any of those furs, and I do not think that the General bas any recollection
that he ever gave any written order. If there are, they will no doubt be produced.
He has no recollection of it. It is all very well to sit around this table and listen to
it now, but these people were in the North-West pursuing people with arms in their
hands and in open rebellion. I have also stated that he never saw the furs, neither
then nor thereafter, and never had any of Bremner's furs.

Mr. Casgrain.-The shorthand writer should be sworn. This declaration should
be taken down at on'ce and signed by the attorney; then we could ask General Middle-
ton whether that declaration is correct or not. The point is, General, this declaration
has been made in your presence. Do you admit the truth of it ?

General Middleton.-Yes; it is substantially correct-I think it is substantially
the facts of the case; but, of course, they are roughly put there. I do not know that
I can make any alteration of it.
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Mr. Lister.-I think that is a sufficient statement so far as General Middleton is
.concerned. I want to say one word to Mr. Girouard. I am sorry that he used the
word "stealing." If General Middleton thought he had the power to confiscate these
furs it was not stealing. The object of the statement made here to-day is to prevent
,costs being incurred in bringing witnesses from the North-West, since every witness
brought from Battleibrd will cost $208 in fares alone.

The statement made by Mr. Gormully on General Middleton's behalf was read
over to him by the shorthand writer and its correctness acknowledged.

The shorthand writers employed to take the evidence were sworn to take down
.and faithfully transcribe the testimony given before the Committee.

Mr. Lister.-Mr. Hayter Reed is present. Does Mr. Reed desire to make any
statement to this Committee ? There is a charge made against him that he partici-
pated in these furs. Does he want to make a statement?

Mr. A. Ferguson.-T appear on behalf of Mr. Reed. In fact I have not got the
charge, I only saw it this morning. There was no notice given to Mr. Reed of the
charge and no copy of it was given to him. As far as the charges here made in this
matter are concerned, I say, on behalf of Mr. Reed, that they are not correct. While
he was at Fort Pitt, I think, in temporary charge of the transportation, the General
being out, 1 think, in pursuit of Big Bear, he took a flying trip to Battleford in the
-course of his duty. While he was there, he saw certain furs in the Police storehouse.
When he came back he reported to the General that there were furs in the store-
bouse. There was no nane given, but it was said they belonged to some of the people
who were supposed to be in the rebellion. In the course of his reporting this and in
the course of conversation with the General, he also told the General there were other
things there, and in the course of the conversation, the General said the furs should
be confiscated, and that some portion of them might be put up for the General and
his staff,-and that from that, and in pursuance of that authority and those orders, he
,did write a letter, but that the letter, a copy of which is embodied in this charge, is
not the letter and does not correctly contain what were the contents of that letter;
but he did write a letter to the officer in charge, the Quartermaster of the Mounted
Police in charge of the stores, containing what I have said. That that letter was
forwarded to the officer, who, I think, was Mr. Warden and that he, Mr. Reed, was
not present when any action was taken upon the letter. There was a considerable
quantity of furs there, in this place, open, and in a large room which was used as a
sort of supply and provision establishment; a place also where the people were being
rationed, as well as the troops coming in and getting their rations every day ; that
these furs were lying there in this place, and that he, himself bas never received any
oftbese furs. I do not thinkthere is anything further to state in answer to the charge
that was made. I do not wish to appear to be afraid to make a statement. I have
nothing to keep from the Committee.

Mr. RoNALD C. MCDONALD called, sworn and examined:
By Mr. Lister:

1. Battleford is your home ?-Yes.
2. Your occupation ?-A con tractor.
3. Were you employed by the Government during the year 1885, during the

North-West rebellion ?-No.
4. What were vou doing during that rebellion-where were you ?-I was an

officer in the regular militia in Battleford during the rebellion, I belonged to the
Home Guard.

5. You belonged to the Home Guards ? Were you stationed at Battleford at
any time during the rebellion ?-I was there during the rebellion.

6. What position did you occupy at Battleford ?-I was quartermaster in the
Home Guard.

7. Do you know Charles Bremner ?-Yes.
8. Where does he live? Where did he live, and what was his occupation ?-

He was a farmer and trader living at Bresaylor, about 25 miles from Battleford.
8
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9. Do you know General Middleton and Hayter iRced ?-I knew General Mid-
dleton to see him during the rebellion only. Mr. Reed, I had met before the rebel-
lion and had known him.

10. low long had you known Mr. Reed, was your acquaintance at all intimate ?
-Our acquaintance was not intimate. I simply knew him as an officer of the Gov-
ernment. I had known him about 5 years at that time.

11. Did you remember seeing Charles Bremner near Battleford at any time
during the year 1885 with furs ?-At the time of the surrender of Poundmaker, ho
came within a couple of hundred yards of the barracks where my office was.

12. Did you see him there ?-Yes.
13.-Did you observe whether he had furs with him or not ?-Yes ; I saw his

furs there, I was over his camp.
14. Can you give the Committee any idea of the quantity of furs he had ?-Yes.

Do you mean the value?
15. Yes; the value and quantity. Can you form any idea of the quantity ?-

That is a difficult question to answer correctly. Do you mean the bulk of the furs, or
the value of them ? Ijudged they were worth $5,000, $6,000, or $7,000.

16. Do you remember wh at they consisted of ?-They consisted of beaver, bear,
fisher, mink and other minor furs.

17. Do you remember anything being done by General Middleton, or do you
remember anything being done with regard to the furs, the possession of tbem ?-
Well, I saw General Middleton and Colonel Otter in conversation with Bremner's
clerk.

18. Who was that ?-Caplette. I saw them at Bremner's camp.
19. Otter and General Middleton were in conversation with Caplette at Brem-

ner's camp ?-Yes. The same day the furs were brought into the quartermaster's
store, where I was also stationed--by the transport teams.

20. By teams belonging to the Government ?-Yes, in the employ of the Gov-
ernment by the North-West Mounted Police who had charge of them.

21. And they were brought into where you were ?-Yes.
22. Where were they put ?-They were placed in the corner of the quartermas-

ter's store-that is the quartermaster of the North-West Mounted Police.
By Mr. Casgrain:

23. Do you know the name of that policeman that you spoke of ?-Yes; the
transport teams were in command of Sergeant Ross who is now at Lethbridge or Fort
McLeod, I cannot say.

24. What is his Christian name ?-Charles. Hie was in command of the teams
that brought them in.

By Mr. Lister:
25. They were brought in and placed in the quartermaster's room ?-The store.
26. How long did they iemain there ?-They remained there intact, until an

order came presumably from General Middleton, a letter written by Mr. Reed. That
was the 5th June, 1885, if I remember correctly; but I may be wrong as to the day
and date.

27. The 5th June, the furs were taken out ?-That day they were given out.
28. Do you remember when the furs were taken in ?-No; I could only tell you

by reference to date.
29. Approximately ?-I could only tell you by the day Poundmaker surrendered.
30. They were taken there the day Poundmaker surrendered ?-Yes.
31. They remained intact until the 5th June ?-Yes.
32, What became of them then ?-The day previous to this, a courier had arrived

from Fort Pitt, wheee General Middleton, Reed and the staff were camped as far as
we knew.

33. The day previous to this a courier arrived from where it was supposed Gen-
eral Middleton was camped at Battleford. He arrrived at Battleford ?-Yes.

34. What was his business ?-The courier ?
35. Yes. What did he come to Battleford for ?-Hle was sent down for a specifie

purpose.

53 -Victoria. Appendix (No 1.) A. 1890



36. Did he bring any information from Fort Pitt of any kind ?-Nothing beyond
this letter.

37. Nothing beyond a letter ?-No.
38. Now tben, do you remember who the courier was ?-No; I do not. There

were a number of scouts in the employ of the Department, and I remember them-
coming in frequently.

39. le brought a letter froni Fort Pitt ?-Yes.
40. Will you look at theletter there and say whether thatis substantially a copy

of the letter you received, and that was brought down by this courier ?-Yes; that
is substantially the letter.

41. You speak from recollection ?-That was the tenor of it anyway.
42. Did you know, and do you know Hayter Reed's handwriting ?-I think I

would know bis handwriting.
43. Would you know his signature ?-Yes.
44. Can you say the signature to that letter was in his handwriting or not ?-

Yes, it was.
45. The copy of the letter is the letter set out in the charge. When that letter

was received, what did you do ?-We complied with the request or command, as it
might be taken, of the letter sent down to put up bundles of fars for the parties
mentioned in the note.

46. You complied with the notice and put up bundles of the furs for the parties
mentioned in the letter ?-Yes.

47. How many did you put up for General iMiddleton ?-Three bales the first
day for General Middleton.

48. Go on and tel me what you did ?-And a small one for Mr. Reed, and one
for S. L. Bedson; but the day following the boat arrived from Fort Pitt, and I was
not in the barracks at the time they came in.

49. Who came in ?-The boat. In connection with myself, to make my story
intelligent, I may say that Warden was quartermaster for the North-West Mounted
Police, and there was also a storeman, and I myself was in the capaeity of quarter-
master of the Home Guards. Thesc furs were put up partly by myself, but chiefly by
the storeman. He was there for that kind of work. The day following I was not in
the barracks at certain hours in the morning, but in the morning I was told

50. Never mind what you were told. Tell me what you know then ?-I know
when I went back there were two boxes of furs put up and addressed to the boat for
General Middleton. I was told by these people

Mr. Kirkpatrick.-We do not want that.
51. There were two boxes put up and addressed to General Middleton.

What was the address on the boxes ?-I do not remember distinctly, but I vas satis-
fled at the time that they were intended

52. What was there to show they were for General Middleton ?-His name.
By Mr. Weldon (St. John) :

53. lis name, or anything else ?-I would not say: I have not a distinct recol-
lection.

By Mr. Lister:
54. You swear that General Middleton's name was on the boxes ?-I can swear

distinctly they were on the packages, but I would not swear that they were on the
boxes: but I am satisfied in my own mind that they were.

55. What do you mean by packages ?-The bales that were put up first. I
wrote the name 'General Middleton' and anything more with my own hand.

56. They put them up into bales the first day and he wrote General Middleton's
name on two of these bales himself. and the next day they were put in boxes ?-No;
,additional boxes. I presume so, that they were additional furs. These bales may
have been put into the boxes, but I was told that they were not put into the boxes.

57. You were there in the afternoon and saw the boxes-two boxes ?-Yes; filled
with furs.

58. Where were the bales?-1 did not notice them at that moment.
5
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59. But the day before you put up in accordance with this letter two bales which
had General Middleton's name put on them?-Three for General Middleton and one
for Reed and one for Bedson. I saw them put up.

60. The day following you saw two boxes ?-Yes.
61. Additional ?-Additional.
62. Will you swear whether General Middleton's name was on those boxes ?-I

will not.
By the Chairman:

63. I do not quite understand your evidence with regard to these bales and
boxes. You say that there were certain bales put up and then you saw furs in two
boxes next day. What reason have you for supposing that they were additional to
the others ?-I was going to state that the Quartermaster of the North-West Mounted
Police told me emphatically that they were for General Middleton.

64. You say you think that they were additional to the bales. Why could they
not have been the bales that were in the boxes ?-Because the bales would not fit
boxes of that kind. They were not fitted or shaped to fit into square boxes.

65. These furs were loose in the boxes ?-They were pretty tightly packed in.
By Mr. Casgrain :

66. Where did those boxes come from ?-They had beeni used originally for
excelsior saddles by the troops. The saddles had been taken out and left in the ware-
house.

By Mr. Tisdale:
67. Do I understand that the covers had been nailed on before you saw them ?-

No; I saw the furs.
By 3fr. Casgrain:

68. I want to know exactly from you as far as you can recollect what sort of
furs were there ?-1n the bales or boxes ?

69. In the bales first and the boxes afterwards ?-In the bales I had put up, the
najority of the furs were beaver skins. After that fisher, and some otter. The

great majority were heaver. I think there were ten fisher skins, or eight put up,
and about the same number of otter. Those are very valuable, if you know anything
about furs.

69J. Were there any other furs of larger animals ?-Not put in the bales.
There were in the boxes, bear skins.

70. Were there any other sort of skins of that description, large skins ?-No,
large skins.

By Mr. Kirkpatrick:
71. How do you know they were fur skins ?-I saw the furs.
72. You only saw them after they were packed ?-1 saw them on top.
73. What did you see on top ?-Bear skins.
74. You did not see what was below ?-No.

By -Mr. Lister :
75. It was packed up ?-Yes; I saw the top.

By Mr. Kirkpatrick:
76. You did not examine to see what was below ?-No.

By Mr. Lister :
77. You put up the bales yourself ?-Yes; myself.

By Mr, Wood (Westmoreland) :
78. Did you see the bales the second day ?-I would not say.. I have forgotten..
79. You do not know yourself whether the bales were in the boxes or not ?-

No.
80. Could they go in ?-Not very well. It would be a waste of room to put

them in. They were plenty large enough to contain the bales.
81. And other fars ?-Yes.

By. Mr. Lister :
82. Were there enough furs there for the filling of the boxes ?-From Brem-

ner ?
83. Yes. From furs that were there ?-Yes; distinctly.

53 Victoria. A. 1890ý



By. Mr. Casgrain:
84. Were they all taken ?-No.

By the Chairman :
85. What sort of bales were they ?-Bound up in canvas.
86. Would that be a very safe way of sending furs ?-Yes; it is frequently done

from the North-West. In fact, they were simply sent often in bales without canvas.
87. Would boxes be safer than in canvas?-Well, it is very compact, and there

will be less chance of knowing what is inside.
88. It would be safer you think ?-You could pack more up in a box. These

boxes were about four feet square and four feet high. You can understand, you could
pack more furs in there than by tieing them up with sinew or rope.

By _Mr. Kirkpatrick:
89. What proportion of those packed up furs would they be of all the furs taken

from Bremner ?-In that order do you mean ?
90. Yes ?-I should say a little over half.

By Mr. Wood (Westmoreland):
91. In the bales and boxes both ?-Yes; perhaps a little over half.

By Mr. Lister:
92, That would be the proportion ? Taking Bremner's furs you would say that

about half were packed up in that way ?-Yes.
By -Mr. Girouard:

93. Would they be the best?-Yes.
By the Chairman :

94. Would one of the boxes hold more than one of the bales ?-Yes.
95. Would the two boxes hold three bales ?-Yes.

By -Mr. Girouard:
96. What was the size of the boxes ?-About four feet square and four feet high.

lBy the Chairman :
97. Do you remember seeing the hales ?-No; I do not remember seeing them.
98. Are you certain the bales were not in the boxes ?-I am satisfied that no

person would put them up in that way.
By Mr. Casgrain :

99. Were there any other persons there besides yourself and those men men-
tioned ?-Yes ; there were two others who saw more of the furs than I did, perhaps.

100. What were their names ?-Warden was one and Arthur Dorion.
101. Were they there with you all the time ?-Yes.
102. Did they know anything about this transaction as you do ?-Yes.
103. Where are tbey ?-In the Nortb-West.
104. Where do they live ?-Warden lived in Battleford; Dorion in Regina.
105. Did they pack up the furs in your- presence?-Dorion helped pack up the

original bales, and Warden and Dorion, from hearsay to me, packed up the boxes.
Mr. Kirkpatrick-You can state only what you know.
106. Were they packed up in your presence ?-You have to discriminate and

say whether you mean bales or boxes.
107. Take bales ?-Yes; in my presence and with my assistance.
108. You did not see them put them in the boxes?-No.

By Mr. Lister:
109. But he came back and saw the boxes were filled. What became of the rest

of the furs ?-I never heard. At least, a part of them I can tell you that they were
given out on the orders of the Commanding Officers.

By Mr. Gormully:
110. Is this hearsay evidence ?-No; I gave them out myself on orders from

the Commanding Officers to young officers commanding the corps who wanted one

or two or three furs as souvenirs.
By Mr. Kirkpatrick:

111. Written orders?-Yes.
112. Where are they ?-I presume Warden has them.
113. You saw them ?-I saw written orders.

7
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By Mr. Tisdale:
114. Can you remember what were in the orders? Read us as near as you can

recollect?-This is a long time ago; but the general tenor was that "General
Middleton authorizes Captain or Colonel So and So to select four or five or six skins."

115. Who would these be signed by?-I think on several occasions, if My
rmemory does not fail me, that itwas signed byGeneral Middleton himself. "Please
allow Mr. So and So to take so many furs." These orders were filed by Warden.

116. Were these officers commanders of the different corps ?-Nobody besides
General Middleton and Col. Otter issued orders.

117. He was Commanding Officer there ?-Yes.
118. No general officers gave orders ?-No; but they got the furs.

By M7fr. Kirkpatrick:
119. You swear that you saw an order signed by Col. Otter?-No; I do not say

that. To the best of my knowledge it was signed in that way.
120. Do you swear that Col. Otter signed those orders ?-It was not intended

that I should say Col. Otter signed those orders.
121. You saw an order purporting to be signed by Col. Otter ?-No; but we

received orders day after day to issue these furs to different parties, and, as far as
my recollection goes, they were signed by Gen. iMiddleton and Col. Otter. But I am
not positive.

122. After you bad packed up these furs ?-Yes.
123. low many days after you had packed did these orders come in?-I believe

General Middleton left next day and they would not come fron him.
124. Do you think Gen. Middleton signed any of those orders after he left ?-No.
125. You said that orders came in every day, some signed by Gen. Middleton ?-

No; I did not say anything of the kind. I said to the best of my knowledge they
were signed, as far as my memory will serve me, on some occasions by Gen. Middle-
ton and others by Col. Otter.

126. On what occasion were they signed by Gen. Middleton and when by Col.
Otter ?-I am not sure.

127. He could not have signed any orders after he left. That is General Middle-
ton ?-No ; he left on the day following. If you will pardon me-if you want to
facilitate this matter-I have no desire to keep anything back and I have no desire
that you should twist any statement I should niake; but if you wish to have those
orders you can easily bave them by referring to the Quartermaster of the North-
West Mounted Police at Battleford, and who, I have no doubt, will bear out any state-
ments I have made before this committee.

By Mr. Lister :
128. The main point is that orders did come to the men in charge of these furs

to deliver fars to officers of certain of the troops, and those officers did take furs out
of this pile of furs ?-Yes.

129. And furs had been taken previous to packing up, and orders had been
given and fars delivered to different officers previous to'the day you packed them
up ?-I am not prepared to say. I do not think so.

130. Then it would be after that day, according to your recollection, that they
were delivered ?-The majority certainly were.

131. What is your recollection as to furs being delivered before bales were put
up for General Middleton, Bedson and Reed ?-I have an idea that Gen. Middleton
sent some of those orders and I am positive he could not have done so after he left.
Therefore, it must have been prior to this letter being received.

132. You are satisfied that orders were signed, or purporting to be signed, by
General Middleton, were sent to you ?-They were addressed to Warden and handed
to me subsequently.

133. Your recollection is that these orders were signed by Gen. Middleton or
Col. Otter ?-Yes.

134. Now we left off at that part of the statement where you were stating that
the furs were packed up. What became of those furs that were packed up ? You
will remember what boat was running then ?-" The North-West," but I am not sure.

8

53 Victoria. A. 1890



Appendix (No 1.)

135. This letter says "we will be down there to-morrow by boat;" do you
remember whether they came down by boat ?-Yes; they came down.

136. Who ?-Gen. Middleton and his staff, as I understood his staff.
137. Can you speak positively about Gen. Middleton coming there ?-Yes; I in-

terviewed him that afternoon on another matter.
138. So that you expected them to come down on the boat as indicated by that

letter ?-Yes.
139. What became of the furs after they were packed up in the boxes ?-I am

not in a position to say from actual knowledge.
140. You are not in a position to say ?-No.
141. Did they leave the barracks ?-Yes.
142. In charge of whom ?-I did not see them leave-only from hearsay.
143. You know as a fact they were taken from the barracks ?-Yes; I know

they were taken from the barracks.
144. You cannot say where they went to ?-No.
145. Did you ever have any conversation with Mr. Reed about this letter-

the letter mentioned in the charge-at Battleford ?-Nothing directly. Mr. Reed
came into the office of the quartermaster's store afterwards, and I gathered from
the conversation, I think he admitted, that he had written a letter.

146. Were you there ?-Yes.
Mr. Kirkpatrick-What does he mean by afterwards?

By Mr. Lister :
147. After the furs were packed up and shipped ?-That is what I mean.
148. Mr. Reed was in the quartermaster's place and admitted he had written a

letter ?-Not in those words-by inference only.
149. What do you mean by inference only ?-The subject was brought up that

the furs had been shipped and Warden mentioned that he had shipped the furs, in
consequence of a letter received by him- the letter written by Mr. Reed. Reed did
not say he did not write it.

150. Warden told him he had shipped these furs in accordance of a letter
received from Reed, and Reed did not deny he had written a letter ?-Yes.

Cross-examined by Mr. Girouard:
151. You reside at Battleford ?-Yes.
152. When did you come down here ?-Two months ago.
153. What brought you down here ?-I came down here representing Bremner,

to endeavor to get this matter settled by the Government.
154. You are the agent of Bremner ?-Yes; practically.
155. Have you any interest in this matter ?-No, sir.
156. If the claim is settled by the Government, do you expect to share by it ?-

Not directly.
157. Directly, from Mr. Bremner, do you ?-No; I do not.
158. You came down here in Bremner's interest for nothing ?-I expect my ex-

penses will be paid if he receives it.
159. That is all you expect to have ?-Yes.
160. What is your business in Battieford ?-Contractor.
161. Contractor for what ?-Contractor of everything.
162. Do you contract for the settlement of claims, too ?-No, not that altogether.
163. Can you say you saw that letter written by Mr. Reed. Excuse me, did

you give the information to Mr. Lister in connection with this case ?-Yes.
163±. You are the one who gave the information
164. Is Bremner in the city ?-No, sir.
165. Has he come to the city during the winter?-No, sir.
166. You represent him?-He is represented by a solicitor.
167. You gave your instructions to the solicitor ?-He sent his instructions

practically to his solicitor through me.
168. Have you a power of attorney from Bremner?-His solicitor bas. You

say Mr. Reed sent
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By Mr. Kirkpatrick:
169. Have you got a power of attorney ?-Yes.
170. Produce it at the next meeting ?-I understood it was in my name.

By Mr. Girouard:
171. Will you produce that power of attorney between now and the next

sitting ?-Yes.
By Mr. Kirkpatrick:

172. You say you have no interest in this claim ?-No.
173. Has the solicitor an interest in it?-Nothing beyond bis fees.
174. Nothing beyond his fees? He made no arrangement with Bremner if he-

gets a certain svm you will get what is over ?-No, sir.
175. Nor the solicitor ?-No, sir.
176. Was there some such arrangement talked over ?-Yes, there was. I refused

positively to have anything to do with it in that way.
177. What did Bremner offer you ?-I think five per cent. of bis claim. I would

not take it in that way.
178. Did he offer it to you ?-He might have made such an offer. He said he

had offered through Mr. Macdowall representing that district to accept $3,500. The
man is starving. He offered to accept anything at all rather than not get anything.
He said he would take $3.500, and he would give anybody what they could make
over, and I positively refused to accept it in that form.

By Mr. Girouard:
179. Why did you refuse ?-I did not think it was right.
180. Do you think it was not legitimate ?-Yes, I do.

By Mr. Kirkpatrick:
181. How are you employed in Ottawa?-As a sessional clerk in the buildings..
-Mr. Lister.-He is a perfectly respectable man.

By Mr. Girouard:
182. Now you say you saw the letter from Mr. Reed to Mr. Warden giving

instructions to send some bales to General Middleton and others-you saw the letter ?
-I saw the letter.

183. You recollect you say the letter mentioned in the charge is in substance
the original you saw ?-Yes.

184. Will do undertake to swear that in that letter Reed did not mention
that General Middleton had confiscated these skins or furs ?-Well, I do not remem-
ber that term being used. I am satisfied if they were confiscated tbey should
have been confiscated under proper and fair notice of confiscation.

185. I am talking to you about the letter ?-I do not remember.
186. Was it mentioned in Battleford, where you were at the time, that General

Middleton had confiscated these furs ?-No, sir, 1 never heard it.
By Mr. Kirkpatrick :

187. You never heard it there ?-I never heard it.
188. Did you ever state it was generally understood there that the General hal

confiscated these goods ?-Not to my recollection.
189. You never stated that ?-I do not say I did not state it, I say I do not re-

member it.
190. I want to know ifhe remembersmaking a statement that it was generally

understood that General Middleton had confiscated the furs ?-I think I can say
safely now that the pebple who did not understand it might have thought so.

191. Did you write such a letter as that ?- do not know if I have written a,
letter.

By -Mr. Girouard:
192. To whom ? We want to see how far the witness is worthy of belief?
Mr. Lister-If you want to contradict the witness as to writing you must showv

him the writing.
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2Mr. Kirkpatrick:
193. It was a letter to Colonel Morris, of the North-WestMounted Police at

Battleford. Did you state that it was generally understood that General Middleton
had confiscated the furs ?

Mr. Girouard-What is the date ot the letter ?
Mr. Kirkpatrick-It was 1888.
Mr. Girouard.-Where from?
Mr. Kirkpatrick.-Battleford.
Witness.-It is quite possible, I do not remember. Colonel Morris came to me

and wanted me to set out the facts of the case and make it as mild as possible when
I wrote the letter.

194. To make it as mild as possible ?-No, not that ; that is the inference I got.
195. You can make it strong at one time and mild at another ?-Most decidedly.

You can color one way or another.
Mr. Casgrain-I rise to a question of order. The witness is here and as long as

he gives bis evidence he must be protected.
Mr. Kirkpatrick-This is the extract of the letter:
" Next day, Monday, Mr. Reed called at the store and asked Warden for the

order authorizing the packing of the furs. Warden professed not knowing where it
was, keeping it 1 suppose for his own protection, as there was no other order either for
receiving, storing or disposing of them, and it was generally understood that Gener-
al Middleton had confiscated the furs."

Mr. Lister.-The letter has been read and it is now before the Committee. He
cannot read an extract and keep back the letter.

Mr. Weldon (St. John).-The witness can be asked whether he made a statement
in writing. The practice is that the judge in the court room may require the person
to say if he has the original in bis possession or if it can be produced. It seems to
me if it is a copy, it is rather objectionable to read from the copy.

By the Chairman :
196. Are you prepared to produce the original letter ? I am prepared to say we

can produce it. We want the whole of that copy.
Mr. Kirkpatrick.-The witness was asked if the word " confiscated " was

used in that letter. If I remember right, the answer was, he did not remember, he
had never heard the furs were confiscated goods, which ought to be done in some
formal manner. What I asked him then was, if it was not generally understood in
Battleford if they were not confiscated, and he said-no. Then I asked him if he
ever made that statement.

Mr. Lister.--Reading from this letter?
Mr. Kirkpatrick. Yes.
Mr. Lister then read the letter, as follows

" BATTLEFORD, N. W. T., 16th March, 1888.

S1R,-In reply to your request for a staterment from mé on a quantity of fur
taken from one Charles Bremner in 1885, I have to say :

During the rebellion of 1885 while acting as Quartermaster of the Home Guard
I was by order of Col. Otter assisting the Quartermaster Sergeant of the North-West
Mounted Police to issue rations to the settlers of this district, and that on the even-
ing of Tuesday, 26th May, several loads of fur were brought to the police store from
Mr. Bremner's camp. Tney were placed in a position by themselves and covered
from view to ensure protection from theft.

On Saturday the 4th July, a messenger arrived overland from Fort Pitt, bearing
a letter signed Hayter Reed, which stated that he (Reed) was ordered by Gen.
Middleton to have Warden (the Police Quartermaster Sergeant) put up several pack-
ages of the furs placel in the store, one for S. L. Bedson, one for Hayter Reed, one
for some name that I do not remember, and two for the General.

Warden being busy asked me to have the fur put up, which I did, assisted by
one Dorion, a storeman, and addressed them as above. Next morning the 5th, the boat-
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with Reed and the General arrived from Fort Pitt; the General and Reed went to
the Barracks.

The General was not satisfied with the quality of the furs prepared for him and
had the packages supplemented by a large saddle box filled with choice furs, which
with the packages were sent to the boat.

There were a few remnants of fur left; but I am under the impression that they
were given out on the order of the General.

Next day, Monday, Mr. Reed called at the store and asked Warden for the order
authorizing the packing of the furs.

Warden professed not knowing where it was, keeping it I suppose for his own
protection, as there was no other order either for receiving, storing or disposing of
them, and it was generally understood that General Middleton had confiscated the
fur.

I am, Sir, yours respectfully,

YTo Coi. MoRRIs, (Signed) RONALD C. MACDONALD.

North-West Mounted Police, Battleford."

MI. Lister.-I put that letter in.
Mr. Kirkpatrick.-I submit that is irregular. I am not objecting to it going in;

but in cross examination you have the right to ask whether a certain portion of a
letter was written, but the whole letter need not be put in.

By Mr. JKirkpatrick :
1961. I would like to ask the witness, did you see the General at the stores after

the boat arrived ?-No.
197. Then that statement is not based upon your own knowledge ?-No.
198. H1e puts it in that letter that the General came and was not satisfied with

the furs. Now, you never saw him and never heard bim make that statement ? No.
By Mr. Gormully:

199. You say about one-half of the furs were taken away? Yes; I should judge
that.

200. What became of the other half ?-I have explained of the other half that
some orders were given to other officers. Of the balance left in the stores, I do not
know.

201. Was any portion returned to Bremmer ?-I do not know.
202. What is the quantity of the furs you saw in the camp first ?-I can only

iudge.
203. Did you count them ?-No.
204. You did not examine them one by one ?-No.
205.- You cannot tell exactly the value ?-No.

By fr. Tisdale:
206. How do you fix your value? You say you saw them packed in bales ?-Yes.
207. low do you account for their value ?-After they were brought into the

barracks they were brought to me and I placed them in rows. I should judge at
least 50 or 100 beaver skins were packed together. Each were kept separate.

208. What did beaver skins bring there by traders at that time ?-$7 to $8.
209. They would pay that for them in bulk at Battleford ?-Yes, $7 to $8.

By Mr. Kirkpatrck:
210. Were any furs taken by any persons before the General came down ?-No.
211. There were a great many people in and out of the stores ?-Yes.
212. You do not know whether any persons helped themselves ?-I know they

'could not. The inneràoffice was at one end and there were large doors that were
not opened except when Warden, Dorion or myself were in there.

213. If Mr. Warden says he cannot be responsible for them and says some were
taken, you do not agree with him ?-I was not there all the time. I was in and out.
I differ in my judgment from that.

After some discussion relative to the summoning of witnesses the Committeo
adjourned.
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IIoUSE OF COMMONS, lst April, 1890.

Committee met. MR. McNEILL, in the Chair.

STUART HENDERSON, Barrister, called, sworn and examined:

By Mr. Kirkpatrick:
214. Have you, Mr. Henderson, in your possession any document signed by

Mr. Bremner relating to these furs ?-I think I have; I bave not looked at the papers.
There are a number of papers in my office in connection with the North-West.

215. Is there a power of attorney ?-I think there is a power of attorney, from
Bremner to Mr. McDonald.

216. Is there an agreement as to the amount le will take ?-No. At least, I
am not sure. I have several papers from different parties in connection with this. I
think I have some of them in my office.

217. Will you produce any agreement, power of attorney or papers ?-I will
produce any papers that does not reflect upon the interest of iy client.

218. This is not the interest of any client ?-Yes. Mr. Bremner is my client,
and I have papers at the office. I refuse distinctly to disclose, or I reserve that right
distinctly. I might not show the papers, after I bring them.

Col. Tisdale.-If you bring them to the Committee, the Committee will settle
the question then. You bring the papers, and we will decide afterwards.

By the Chairman :
219. Is there anything to prevent yourgetting the papers now ?-I won't pre-

sent any papers without consulting my client. I am a solicitor, you know.
General MIDDLETON then made the following statement, after being sworn:-
GENTLEMEN,-My object in asking the Government to grant this inquiry, was

that, in justice to myself and others, the real fatets of the case should be made public
officially, and with that object, with your permission, I beg to make the following
statement:-I must premise by pointing out that, owing to the lapse of time, nearly
five years since the occurrences took place, I have experienced considerable
difficulty in recalling all the circumstances connected with an affair, which, I con-
fess, to me then, was considered of little importance; still I think the following
embraces the principal and most important points. After making a prisoner of
Poundmaker at Battleford on the 26th May, 1885, I was informed some halfh-breeds
had come in from bis camp and that there was some reason to believe them to be
rebels, as some of them had been recognized as having fought against us at Cut
Knife. Shortly after (the same day, I tbink) it was reported to me that the people
about were carrying off fars belonging to these half-breeds, and it was suggested
that the furs should be sent to the Police barracks, which 1 believe I ordered to be
done and the matter passed through my mind. I may remark that, to the best of my
belief, I never went near the half-breed camp, nor did I see nor speak to Bremner nor
bis clerk, though it is possible I may have done so. Two or three days after this I
left for Fort Pitt, and started from there in pursuit of Big Bear; returning, fnally,
to Fort Pitt on the 19th June, 1885. It was some time between then and the begin-
ning of July, that I received some information confirming the opinion that those
halfPbreeds who had come into Battleford from Poundmaker's camp were rebels. I can-
not remember exactly what all this information was but I remember that a rifle, bel ong-
ing to one of the men killed at Cut Knife or the Eagle Hills, had been found in the
possession of this very Bremner, and it was probably then that I ordered the whole
of these half-breeds to be sent to Regir a, and that Mr. lHayter Reed who had been down
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to Battieford, reminded me that the furs were in the Police barracks, and asked what
was to be done with them. I cannot pretend to remember all that passed on this
occasion, but I have no doubt now that I ordered the furs to be confiscated, and that
I authorized some of my staff to take some of the furs and said I might have some
myself, perhaps. 1 did not know what orders were sent to Battleford after this con-
versation, and from that time ail thoughts of the furs passed from my mind. On
arriving at Battleford on the 5th July, I landed with the funeral party of the late
lamented Colonel Williams, and after the service was over I returned at once to the
steamer, accompanied by Lieut.-Colonel Smith (now commanding at London, Ont.)
and some other officers whose names I cannot remember now. I did not go to the
Police stores at ail, nor did I see or select furs whilst at Battleford ; and any state-
ments that have been made to that effect are wholly untrue. I remained on board
until the steamer left for Prince Albert in the afternoon. If any furs were put on
board the steamer at Battleford addressed to me it was done without my knowledge,
and I can positively say that I never got such furs or any of them, and, to the best
of my belief, never saw them. I fully believed at the time that, having directed the
confiscation of furs belonging to a rebel, I was not exceeding my powers in allowing
some of my staff to take a few of them as mementoes of the campaign, or even in
taking some myself. The letters sent will show by whose orders the furs were
taken, and the receipts will show the amount taken, the principal part of the furs
remaining with their original custodian, as, I believe, can be proved by the late
Quarter master Warden. I may add that the statement made the other day by Mr.
McDonald, that he believed the remainder of the furs were disposed of by numerous
orders for young officers to be allowed to have some, and that these orders were
signed some by myselfand some by Lieut.-Colonel Otter is, I believe, quite untrue. Col.
Otter has authorized me to state that he never signed any such order, and I say that
I, myself, never signed any. It will be remembered that I left Battleford by steamer
on the evening of the 5th July, and it is not, I believe, insisted that the orders were
given before that date. To the best of my belief I have never at any time received
any of the Bremner furs. If it is in order, I should like also, as other cases were
referred to, to make the same statement about the horse that I was said to have
appropriated.

tion.Col. Tisdale-If the General makes a statement it will open up the whole ques-

Mr. Lister-I have no objection to the General making a statement as to the
Batoche furs, and the charge of having got furs at Batoche which were shipped from
Prince Albert.

The Chairman-We cannot inquire into it.
3fr. Lister-If the statement is made I shall have to go into it, that is all.
Col. Tisdale-It has already been decided that we cannot go into that.
The Chairman-That has been fully discussed and the Committee has alreadY

decided that we cannot go into that.
Mr. Casgrain-It has been decided that we cannot go beyond the range of Brem-

ner's furs.
Mr. Weldon (St. John)-If the statement is made it is open to the parties to con-

tradict that statement.
General MIDDLETON was then cross-examined:

By 3fr. Lister:
220. Who were your aides at Battleford and during the campaign, General

Middleton ?-Capt. Wise was until lie was wounded, and then Capt. Freer.
221. Was Bedson in any way employed under you ?-Yes ; he was employed as

chief of the transport, I think that was the title he had.
222. Was Mr. Reed filling any position ?-Yes; Mr. Reed was also attached to

me. He was lent to me by Mr. Dewdney and attached to my staff. He was with
me for his knowledge of the country and his knowledge of the Indians.

223. Were these two gentlemen with you from the time you left Fort Pitt up
to the time you went to Battleford ?-From what time ?
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224. From the time you left Battleford to go to Fort Pitt ?-They were both with
me, to the best of my belief.

225. Were they both with you when you returned to Battleford ?-On my way
down ?

226. Yes ?-I think so. Yes; to the best of my belief, they were, as far as I can
remember.

227. You knew that Bremner was at the Fort ?-When I returned ?
228. At the time when the furs were taken ?-I knew he was there; I do not

think I knew exactly whether he was or not.
229. Do you remember who told you, who communicated the fact that Brem-

ner was there ?-After he had come in ?
230. Yes ?-I do not know. It was reported to me by some one of my staff that

those half-breeds were coming in from Poundmaker's band. I cannot remember
who it was.

231. Was it, or was it not, reported that there were a quantity of turs there ?-
Yes; I have stated that.

232. What was the report made to you as to the furs ?-Simply that those men
had a lot of furs and they were being taken away.

233. You ordered, what, to be done ?-As far as I can remember, I suppose I must
have ordered them to be taken to the Police barracks.

234. Did you or did you not ?-I do not remember, but I have not the slightest
doubt, I ordered them to be taken into charge.

235. How long after you ordered them to be taken in charge, assuming you
did make such an order, or was it before you ordered the arrest of the half-breeds ?-
That I cannot say at all. I suppose it must have been about that time; I do not know
whether he was left at his camp or not. I left two days afterwards.

236. It would be before you left Battleford ?-I think so-yes.
237. Were these half-breeds arrested and taken to Regina ?-I know as to that

only by hearsay, I never saw them again.
238. You ordered their arrest ?-I believe I did. I must have done it, because

I was the only person, I fancy there, who could have done it.
239. Do you know of your own knowledge they were kept in prison at Regina?

-I do not know anything about that.
240. You left Battleford and went where, after taking in these furs ?-I went

to Fort Pitt.
241. Did Reed and Bedson accompany you ?-Yes, I think they both did.

Bedson. I know, did. And I think Reed went up with him.
242. You are positive about that ?-Yes; I think so.
243. Now, was anything said at Fort Pitt about these furs of Bremner; the

furs that had been taken from the half-breeds that had been brought into Battleford ?
-Not until I had returned to Fort Pitt, after the pursuit of Big Bear.

244. low long were you engaged in that ?-I can easily tell by referring to
some of my reports. I must have been a fortnight, or something of that sort.

245. Then you returned to Fort Pitt ?-Yes.
246. Then the conversation took place respecting the furs ?-Yes.
247. Between whom did the conversation take place ?-As far as I can

remember, it was between Mr. Hayter Reed and myself, and some of the others. I
suppose there were some of the others present.

248. What was the conversation ?-Simply that after having talked about those
men being rebels, he reminded me that the furs were there. They were, he said, in
bales in the Police barracks. He bad been down to Battleford, I think.

249. Reed had been down to Battleford, and he reminded you that the furs were
there ?-Yes.

250. And those men having been proved to be rebels you decided that they
were rebels ?-Yes.

251. There was no proof about it ?-No.
252. You ordered, what ?-Some furs to be confiscated.

15

.5 'Victoria A. 1890



253. In what manner did you indicate that order-by writing or by word of
mouth ?-By word of mouth.

254. Was there any writing signed by you, directing that those furs should be
confiscated ?-Not that I know of.

255. Did you give an order respecting the furs in writing ?-Not to my belief.
No; I did not.

256. Did you direct Hayter Reed to give any orders ?-Well, I told him that
the furs were confiscated. lie then asked what was to be done with them, and then,
as far as I can remember, as I have said, some of the members of the staff might,
have some-they said they supposed they might have some.

257. What members of the staff were to have them ?-Well, the only ones I can
remember who were there, were Mr. Hayter Reed, Bedson and Freer, I think.

258. Did you say Freer was to have any of them ?-I do not know that I said
personally whose name.

259. Do you remember whether you named Reed or Bedson?-I was talking
to them.

260. The furs were to go to them ?-Yes.
261. And they were to go to yourself?-I have no doubt I said I might as well

have some too.
262. You might as well have some too ?-Not the slightest doubt.
263. Did you ask Mr. Hayter Reed to instruct the man at Battleford as to what

quantity he should put up for you, and what quantity he should put up for himself and
Bedson ?-No; I do not think I gave any directions at all further than the general
ones. I had a lot to do, and my staff did everything regarding that, and after that
the matter went away from my mind.

264. Will you say, General, you did not tel llHavter Reed to have two boxes put
up for you ?-To the best of my belief I did not tell him that.

265. Was there anything passed between you and Hayter Reed on that occasion
or any other whereby it -was agreed or understood that two boxes were to be put up
for you ?-Well, no; not that I can remember.

266. Was the letter that was written by Reed, written in your presence ? It
was in a tent, was it not ? Was it in a tent ?-I do not know. I was in a tent.

267. Was the letter written in a tent ?-Not that I know of. I have not the
slightest remembrance about the letter, or what was written or anything about it.

268. Did Reed communicate to you at all about the quantity offurs at the fort ?
-No; merely they talked generally as to the quantity.

269. As to the quantity ?-As to the quantity.
270. Did you know that Reed had sent the letter off by a courier ?-Well, I cer-

tainly çannot remember. In the first place there was no other means of sending
letters that were sent.

271. Do you remember the fact ?-No; I do not. I do not think he ever thought
it necessary to tell me.

272. You were to get the furs? Was anything said as to when they were to be
delivered to you ?-Not that I remember at all.

273. You were going down on the boat, of course ?-I was going down on the
boat. Of course, I do not remember what day it was exactly.

274. Was there anything said about the furs being ready for the boat as it went
down ?-Nothing at all that I can remember.

275. Have you any recollection, General, as to what took place on that occasion
at all, more than the general conversation that there was a quantity of furs, and you
would take some of tþem and some of them might be put up for yourself and staff ?
-I have no general recollection of anything else.

276. That is a general recollection ?-That is a general recollection.
277. You do not pretend to tell the Committee what was said literally on that

occasion ?-No.
278. Now, if Reed did write a letter directing the man in charge, Warden, to

put up these furs, two for General Middleton, one for Bedson, one for himself ? You
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will not say that these were not instructions given by you ?-No; I will not say he
was not justified in giving those instructions.

279. You won' t say that these were not instructions given by you?-I never
gave any instructions that I was to have two boxes or two anything.

280. If Hayter Reed wrote such a letter, he wrote it on his own responsibility
without any instructions from you ?-I considered he had received instructions.
That I would confiscate the furs and might have some of them.

281. Now, I suppose you are satisfied now you had no power to confiscate the furs ?
-Well, I suppose virtually, really and legally, I had not.

282. When did you acquire a knowledge of that ?-Only lately. I do not think
I ever considered the point at all.

283. You give the Committee to understand that at the time you gave these
directions you believed you had the right to confiscate the furs-that is, to appro-
priate them to your own use ?-Yes. I thought I was the ruling power up there,
owing to the state of the country, owing to the state of war, that I could do pretty
much as I liked, as long as it was within reason. I did not think it was unreason-
able to allow a few of those furs to be taken and the bulk left behind.

284. Was the bulk left behind ?-That I do not know.
285. You did not take the trouble to inquire ?-I never asked any questions

about it.
286. Were you on the boat that day ?-I came down on the boat.
287. Did you see, or did you not see, any parcels there on board addressed to

you ?-No ; distinctly not.
288. Did you speak to either Reed or Bedson ?-No; I did not. I do not think

I saw Reed again; he was left behind.
289. Did you speak to Bedson ?-No.
290. Nothing was said to Bedson, coming down ?-No.
291. Did Bedson and Reed go to the fort ?-I do fnot know.
292. Did you go to the fort ?-I went wherever the funeral service was read.
293. That was all ?-Yes.
294. Nothing said at all coming down-no mention made about the furs ?-No;

not that I remember.
295. All that you remember about the furs is what took place in your tent on

the day this letter was written by Reed ?-That is all I remember.
296. Did you give any receipt to Warden for the furs ?-Who, me ?
297. Yes ?-Certainly not, that I know of. I never did.
298. Did you authorize anybody to give a receipt for them ?-I do not know. I

think that when I told them they could take the furs, I rather think I said they would
have to give a receipt. I rather think I told them they would have to give a
receipt.

299. That they would have to give a receipt. Did you, prior to meeting on
the boat that day from Battleford, ever give any order for furs to any of the
officers ?-No.

300. Did you ever authorize anybody to give orders ?-No, not to the best of
my belief; I never did.

301. Did you know that officers were getting furs there from time to time ?-
No, I did not.

302. Do you know how many furs were left ?-I had not the slightest idea.
By Mr. Casgrain :

303. Did you know, as a matter of fact, whether any of your officers had any
of these furs ?-No, it was never told to me or brought to my notice.

By -Mr. Lister;
304. Where were the furs to go, General. You were on your way to Ottawa, I

suppose ?-Yes, I was on my way to Winnipeg.
305. To Ottawa viâ Winnipeg ?-I did not go to Ottawa then. I went to

Regina first and then to the Rockies.
306. Where were these furs to go ?-Which furs ?
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307. The furs of Bremner: the furs at Battleford ?-I left them there, I never
thought any more about it.

308. Your instructions were to put up some furs for yourself, some for Reed and
some for Bedson. Where were your furs to go-where were they to be taken to ?
-1 do not know. I never gave any orders for them to be taken anywhere. I
supposed they would be put on board the steamer.

309. For Ottawa ?-No, for Winnipeg: I was only going to Winnipeg.
310. Did you ever make any inquiries about these furs ?-No; I did not.
311. Never inquired of the captain of the boat, coming across the Lake ?-I never

even saw them. My baggage was looked after by my aides-de-camp.
312. Who were they ?-Both were on board then-Wise and Freer. They would

look after my baggage and make any inquiries or anything of that sort.
By 3fr. Casgrain:

313. Would they know about these two bales spoken of-whether they were on
board ?-Well, I should think so.

By 3r. Lister:
314. Then you never saw the furs, to your knowledge ?-Never.
315. You have no personal knowledge as to whether they were put on the boat

or not ?-None whatever.
316. The directions were that the furs might be put up some for yourself, some

for Reed and some for Bedson ?-That is the original.
317. These were the original instructions. Did you sell furs to John Martin

& Co., or any other person in Montreal ?-No, I bought some from John Martin.
318. Did you sell any ?-No.
319. Did you send any to him ?-No, not that I know of. I never had any-

thing to do with Martin in sellinIg fuis.
320. Did you to Henderson & Co. ?-I never sent any there at all.
321. Did you ever authorize any to be sent?-I had some, I sent to Devlin; I do

not know what he did with them. He told me he was going to send them to New
York, I think.

By 3fr. Casgrain:
322. What Devlin is that. Is that the Ottawa man ?-Yes.

By Mr. Lister :
323. Were they sold to him ?-I do not know-I do iot know what Devlin did

with them.
324. How did Devlin get them ?-I sent them to him.
325. Did you sell them to him ?-To sell them for me.
326. Any in Toronto ?-I do not know. I have not the slightest idea. I had

some minks, and I did not want them. I had a great many of them, and I sent them
down.

327. Did you make presents of furs to different people ?-Yes, a few.
328. Did you telegraph to Col. Morris at any time to dispose of the furs left at

Battleford ?-No.
329. You do not know whether your aides did or not?-No, I do not think so.
330. Of course, you do not know how many furs were left at Battleford ?-Not

the least.
By Mr. Casgrain:

331. What quantity of furs did you deliver to Mr. Devlin?-I do not know. I
bought a lot of furs when I was up there, and had a great number given to me.
There were some that I did not want to use-they were of no use-and the money I
got from these was to pay for the dressing of the others.

332. Were there any of the Bremner furs?-None whatever.
By the Chairman:

333. I just want to ask the General whether, in point of fact, you kiew that two
bales of furs had been sent ?-No, I did not.

By Mr. Kirkpatrick:
334. You said that the furs you sent to Devlin were some that you bought in

the North-West, and some had been given to you?-Yes.
18
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335. You are sure none of them were Bremner's furs ?-I am perfectly certain.
By AMr. Lister :

336. Why are you certain, General ?-Because I know the exact number of the
fars I bought and I know the exact quantity, and I also know that the furs 1 did get
were most of them very bad and worth very little.

337. The Bremner furs were good ones, were they ?-I was told thev were.
And moreover, another thing which made me certain was, that there were beaver
in Bremner's and I had very few beavers indeed.

338. Brem-ner had not many beaver?-And I had no valuable furs whatever.
339. You had 400 to 450 skunks ?-Yes.
340. 350 to 400 minks ?-I do not know exactly.
341. 500 to 600 muskrats.
fr. Kirkpatrick-They were not Bremner's.

The General-1 happen to know that I had forty-three and a-half beaver.
342. You said the only furs you brought down were such as you had bought or

which were given to you ?-Yes.
343. Do you state here that you did not get a quantity of furs from Prince

Albert-the Batoche furs ?-Part of those furs given to me were those taken at
Batoche.

344. Who gave them to you ?-That is the thing I want to know now.
31Mr. Lister-My instructions aie that a cart load of these furs were taken from

Batoche to Prince Albert, and they got into the hands of the General.
Mr. Kirkpatrick-It is very unfair to make a statement of that kind.
General 3iddleton-There is not the slightest truth in that.
Col. Tisdale-If he asks the General about any other furs, in justice to himself,

the General ought to be allowed to make a full statement.
1Mr. Weldon (St. John)-Certainly, a full statement.
Col. Tisdale-Mr. Lister stated if he was allowed to do that he would go into

the whole question.
The General-I think I can make a statement and there will not be the least

necessity to call witnesses to attempt to disprove it.
1Mr. Lister-I wish to ask the General about the Batoche furs. If the Com-

mittee say they do not desire it, why that is an end to the matter.
Col. Tisdale-We have already decided that that is irrelevant to this case.
Mr. Lister-If General Middleton wants to make a statement regarding the

Batoche furs, I am quite content he should do so.
General lJiddleton-I would like very mueh to make a statement, merely with

a view that this fact has been made public.
By Mr. Lister:

345. Did you, or did you not get a quantity of furs at Prince Albert or
Batoche, or at any other point in that portion of the country ?-I afterwards
did, but I would like to relate to you how. After Batoche was taken, of
course, I am perfectly aware that there were furs arnd things taken at Batoehe,
and that I do not think is to be wondered at in the circumstances of the
case. In the middle of hard fighting, the men found these things, but the private
houses and property of loyal people, anywhere near the place, was not touched.
But I did not consider it was my duty to protect the property of the rebels that we had
just been fighting hard with. Had the men of the force not helped themselves to
these things, they would have fallen into the hands of the teamsters and camp fol-
lowers, who were always around. They would have carried everything off, and
therefore nothing would have been safe. But all the property of the women and
children who were left behind, and I suppose, the fighters put their most valuable
property in the camps, where these women were to be taken care of, and these were
taken care of by our men. I would like to take this opportunity of saying that I
ar perfectly certain in a general way that the conduet of the force during that
campaign was most creditable. They did nothing that would not have been done
by the highest trained troops in the world, and they behaved in that way. I am
borne out in this, to a considerable degree by letters which I have, and which I was
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very glad to get from Bishop Grandin. As I say, there is no doubt there were
furs. When I got to Prince Albert, my aide-de-camp, who was wounded and put on
the steamer, told me at Prince Albert, that somebody had put a box on board the
steamer and said it was for me. I asked him, " Do you know what it is ?" and he
said, "Yes, it is furs," and I said, ''Who put it on board ?" and he said, " I have not
the slightest idea; it was brought to me. It was a heavy box which was put on
board, and I was toid it was for you." I asked, " where it was ?" and he said it was
at the house he was staying at. He was staying at Macdowall's.

346. Who was this person who gave you the information ?-Captain Wise. I
left it there with him. Of course, 1 supposed it was some of these furs from Batoche,
but I did not trouble myself about it. it did not much matter when they were furs
-I did not see them and went away. Afterwards he told me he had opened the box,
to put in a buffalo head which Mr. Macdowall had given me, and he opened the box
to put it in, then closed it, and afterwards sent it by team to Qu'Appelle, where it
went down to await my arrival at Winnipeg. That was the box that was stated to
have been sent to Qu'Appelle. That is all 1 know about it.

347. Did that box come down ?-Yes, I got that box. That box held those furs
which you have down there on that paper.

348. You did not know who put them up for yon ?-I have not the slightest idea
-I have not the slightest doubt it was done by some men of the force who got them,
and they thought it was a nice compliment to pay me, so they put in on board. I did
not want to ask about it.

349. The box came to Ottawa, and you got them, I suppose ?-Having got so
far as that, I would like to be allowed to touch aiso on the horse business. I was
accused of appropriating a horse. I say it is perfectly true I used a horse that was
taken-one of the rebel horses taken at Batoche. I used it during the rest of the
campaign. You must remember that, as Major General in the field, I was entitled
to five horses, whereas I contented myself with one, and I found the work so hard
on this horse that I must get another horse, and I gladly took possession of this horse
that was brought to me, so I used that horse all through the rest of the campaign.
As soon as the campaign was over, I brought it down to Winnipeg, and it remained
there while I went to the Rockies, and when I came back, and -was starting from
Winnipeg for home, I left the horse there. It was handed over to the Government
auctioneer and sold. The horse I got is not a white horse. It was really a light
iron-grey.

350. Did you bring him to Ottawa?-No; I left him at Winnipeg.
351. Did you bring any horse to Ottawa ?-My own horse.
352. That you took up ?-I did not take any up. I got thnem all there
353. There were half a dozen horses ?-No; certainly not.

By Mr. Casgrain:
354. Do you know to whom that horse belonged ?-I do not know. I do not

know whether the man was killed at Batoche or not.
By Mr. Lister:

355. The man who had the horse told you it was a horse he had found on the
plains ?-No. le said it was found in the stable with another horse belonging to one
of my officers, who at Fish Creek, had got off his horse and lost it and the enemy
had got hold of it, and the officer who brought it to me said he found two grey
horses in the stable.

356. Having lost one horse, he took two ?
357. Was it Gaptain Wise who told you these furs had been put on board at

Prince Albert?-They had been put on board at Batoche.
358. Were they not taken up at Prince Albert ?-Captain Wise was on his way

up from Batocbe and took these furs with him. They were put on board and he
went up to Prince Albert. Being wounded be remained at Prince Albert.

359. Captain Wise took the furs up to Prince Albert ?-Yes. They were put in
a box for me, so Captain Wise told me.

360. le was stopping at Mr. Macdowall's ?-Yes.
20
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361. These furs were taken from Batoche to Prince Albert ?-Yes; he took them
out of the steamer.

362. Who put them on the steamer ?-That is what he says, he does not know-he
never knew who put them on the steamer. He was told by one of the crew, who
said, " There is a box for the General on board." When he heard this it was the first he
knew of it. I never gave any orders, and never had the remotest idea of it.

363. The furs belonged to Batoche in the first place ?-I suppose so.
364. You went to Prince Albert with Captain Wise ?-No; I did not.
365. Did Captain Wise go to Prince Albert ?-Captain Wise went on board the

steamer, and I marched.
366. These furs went to Prince Albert on the steamer ?-Yes.
367. Captain Wise told you the furs were on the boat?-I never saw Captain

Wise on the boat.
368. He told you the furs were on the boat ?-Captain Wise told me he had

landed these furs at Prince Albert.
369. That he had landed the furs ?--He told me the whole of this story, that

some one had put these furs on board. He did not know who they were, and lie had
brought them on.

370. He had never taken the trouble to look for them ?-I fancy he must have
known they were furs.

371. That you might have them?-He said they were put on board for me.
372. Did not say who put them on ?I did ask him who put them on, and be

said he did not know.
373. What quantity of furs were they ?-I have got a list of them.
374. A considerable quantity ?-Yes; only they were a bad, inferior fur.
375. (Producing a list). Were these the ones ?-I think so, what you read there.
376. You said you authorized some one to sell some for you ?-These were the

ninks.
By Mr. Weldon (St. John):

377. Is it the same steamer that went down from Batteford ?-It is a different
occasion.

378. Was it previous to this ?-This was in May, the steamer left Batoche with
Captain Wise and a few other people who were wounded and sick. I think it was
the 30th -May, and they went straight to Prince Albert and landed there. We
marched.

Col. Tisdale-The General knew nothing about it, until he arrived at Prince
Albert.

By Mr. Weldon (St. John):
379. Was that the same steamer that you afterwards went down from Battleford

in?-The steamer I went in afterwards, was the " Marquis," I think.
By Mr. Kirkpatrick:

380. Did you get any furs when you went to the Rocky Mountains ?-Yes, I
bought a lot of furs at the Stoney Reserve.

381. Did you know Mr. McLean ?-I got some from him.
382. He is the man at Fort Pitt ?--The onlv order, I think I got from Mr. Mc-

Lean at Fort Pitt.
By Mr. Weldon (St. John):

383-4. Is that the same steamer that came down to Battleford ?-I forget now. I
came down fromn Fort Pitt to Battleford. I think, about the 2nd, or 3rd, or 4th of July.

Col. Tisdale-This all happened in May.
By Mr. Weldon (St. John) :

385. What steamer was it you came in from Fort Pitt to Battleford ?-I think
it was the " Marquis."

386. Where did you first see this box Capt. Wise referred to-when ?-In Ot-
tawa. I never saw any of my baggage until I got to Ottawa.

387. How many boxes or packages of furs had you ?-They were contained in
little boxes-three or four, as far as I can remember. The boxes were small ones
put into a large one, so as to reduce the bulk of my baggage. That is, I believe,
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what was done. When I got down here I saw all these boxes, and that is the first
time I had seen them opened, or had seen them.

388. Was it only one large box or more than one ?-I do not know at this
moment-I cannot remember. I think there was one large box and one small one.

389. And this large one contained the other packages inside, boxes or bales ?-
Boxes. Because, as it happens, I got a great many of these boxes. There were
most of them small Ameiican boxes that we found in pursuit of Big Bear. He used
to throw them away when they were hard pressed, and we used to find two or three
of these boxes in different parts.

By Mr. Casgrain:
390. Was it the large box used for packing saddles ?-I do not think so. What-

ever it was, I got it at Winnipeg.
By Mr. Kirkpatrick:

391. You say McLean and other people gave you a lot of furs ?-I had innum-
erable furs given to me.

392. These were the furs that you sent to Devlin's ?-These were the furs, and
th e ones that I got which were sent to me at Batoche. These were the whole ofthe furs
I have ever had, and some of the furs I happen to be able to particularize. For
instance, the only otter I had, were those I had got up at Stoney Reserve, and the
fisher. I bad only one fisher. I really did not know what a fisher was, and I got
one that was shot, on the line of march, by poor Capt. French, and he skinned it
himself, and gave it to me, telling me it was a fisher.

By Mr. Weldon çSt. John):
393. You never saw Bremner at all?-To the best of my belief, I never did.
394. Do you recollect seeing bis clerk, Caplette ?-I have no recollection what-

ever; he certainly never came to me, to complain about anything.
By Mr. Lister:

395. Did you see him in Winnipeg about bis fars ?-Bremner?
396. A little after he got out of prison ?-Bremner ? I never saw the man in

my life, that I remember.
397. He says he went to Sir Adolphe Caron, you and somebody else, about his

furs, in Winnipeg?
By Mr. Kirkpatrick:

398. Were you in Winnipeg when Sir Adolphe Caron was there ?-I have been
there every year.

By Mr. Lister:
399. He says he went to see you in Winnipeg ?-I am perfectly certain that if he

had come to see me, I should have remembered. You cannot expect me to remember
everyt. ifling conversation that took place five years ago. I do not pretend to do
that. Certainly, prominent things I can remember. If Bremner bad come to me
and spoken to me about the furs, I am perfectly certain I should have remembered
it. Moreover, if he had come to me and appealed to me, I certainly should have
listened to him.

400. He says he did, General?-I never saw him at all, to the best of my belief.
HAYTER REED called and sworn, after which he made the following statement:-
I was on the General's staff, from Prince Albert west, during the North-West

troubles in 1885. When we were at Fort Pitt in June, he placed mie temporarily
in charge of the transport service, while the troops were making a forced march
after Big Bear's party. On the return of the troops to Fort Pitt, I made a hurried
trip on Indian affairs to Battleford. While there I saw a lot of furs in a Police store-
house. Quartermaster-Sergeant Warden was in charge of this storehouse. I was
told that these furs had been taken from persons who were rebels. On my return to
Fort Pitt a day or two afterwards, I reported these facts with reference to the furs to
the General. He then decided to confiscate them, and directed me to write, saying
they were to be confiscated. He requested me, at the same time, to have some of
them put up for himself, and be said that some might also be put up for members of
his staff. I accordingly at once wrote a letter addressed to Warden, informing him
of the General's order tor the confiscation of the furs, and that he desired to have
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some put up for himself, and also that some were to be put up for Bedson and myself,
and I think another member of the staff, but I do not remember. I further requested
Warden to take a receipt, or make a memorandum of who got furs, and the quantity.
I gave a letter to the proper officer to be forwarded to Battleford, and I expected that
the furs would be put up ready when we reached that place by boat in two or three
days afterwards. We got to Battleford by boat on the following Sunday. The
General was also on board. He did not, so far as I know, go to the storehouse.
I went there, accompanied by Mr. Bedson, and saw one box, which I was
told contained the furs put in in accordance with my letter, exeept the parcel
for myself, which was not in this box. I cannot remember what I saw put
in the second box, beyond a package of lynx and two or three small packages
of mink furs. The contents of the two boxes would not, I believe, be more than one-
eighth of the total quantity of furs in the storehouse at the time. W hen Mr. Bedson
and I were in the storehouse the furs were loosely piled upon the floor. None of
the furs in cither of the boxes were for me. It was understood that Bedson was to
give a receipt for the furs in the boxes, but as there was a great hurry to get
off by steamer, he could not do so, but promised on arrival atWinnipeg, on knowing
the contents of the boxes, to send a receipt back to Battleford. I do not remember
whether I saw the boxes taken out of the storehouse or not, nor whether there was
an address on them or not, but I think the first-mentioned box was addressed to the
General. I do not know what became of them afterwards, except that I understood
they went on board the steamer. The parcel of furs intended for me was not put on
board the steamer, but was sent overland to me at Regina, reaching me several months
afterwards. I kept none of the furs, but sent back the parcel to Battleford to the
Police storehouse shortly after I got it, and I believe it has remained in the Police
storehouse at Battleford ever since. After the steamer left Battleford, I myself re-
mained there for two or three days on Indian affairs, and I then went west attending
to my official duties, and was absent sone months, when I returned to Regina. During
the wbole of my service connected with the North-West trouble I never received or
obtained any furs, except one skin which was given to me for assisting in relieving
the white people who were prisoners in Big Bear's camp, and this I received long
after the rebellion was over and after I returned to Regina.

Cross-exanined by fr. Lister:
401. Do you know who the furs in Battleford belonged to ?-I believed they all

belonged to rebels.
402. To what rebel ?-To the rebels.
403. Did you not hear they belonged to Bremner ?-I did.
404. Then it was to a rebel-not rebels. You heard they were Bremner's furs.

That is what they were called at the Fort ?-Yes.
405. Were you there when they were taken into the Fort ?-I was not.
406. How long afterwards was it, after they were taken into the Fort, that you

first saw them ?-It must have been at least two weeks, I fancy. I do not know
when they weretaken into the Fort only from what I heard.

407. Did you examine the furs at all ?-No.
408. Did you look at them ?-Nothing more than a casual glance.
409. Where was it you saw General Middleton after the taking of the furs into

the fort ?-At Fort Pitt.
410. What conversation took place between you and General Middleton respect-

ing those furs ?-I reported what I had seen.
411. What did you report ?-That I had seen those furs, and I was told to whom

they belonged.
412. You told him they belonged to Bremner; that is, you told General Middle-

ton ?-Yes.
413. That you had seen the furs ; did you intimate to him the quantity ?-I

think not.
414. Will you swear you did not do that ?-As far as J can remember.
415. You did not tel[ him whether there was a large quantity or a small

quantity of furs ?-I may have said a large quantity.
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416. That was the truth-there was a large quantity ?-Yes.
417. Of valuable furs ?-Well, I cannot tell, because I did not see the inside of

them.
418. You did not go over them ?-No.
419. They appeared to be good furs ?-As far as a man could judge. They were

packed in bales and things of that sort, inside out, as a rule.
420. You told them they were Bremner's furs ?-As far as I remember, I did.
421. You knew that they were Bremner's furs before going to Fort Pitt ?-

Yes, I must have known that.
By Mr. Casgrain :

423. Did you know Bremner at the time ?-I do not think I ever saw Bremner
before that time.

By 31r. Lister:
424. You said they were furs taken from Bremner, and when you saw General

Middleton, you told him that they were Bremner's furs ? Now, who first commenced
the conversation as to the confiscation of the furs ? Who suggested that the
Bremner furs should be confiscated ?-I cannot remember that.

425. Had you considerable talk about it ?-There was talk.
426. Who was present besides you and the General ?-Mr. Bedson, and, I fancy,

Mr. Freer, the General's aide.
427. Do you remember that he was present ?-I cannot swear positively.
428. Will you swear positively that Bedson was present ?-Yes.
429. You are sure the General, Bedson and yourself were present ?-Yes.
430. Did Bedson say anything about furs ?-I cannot remember the exact con-

versation which took place.
431. What did you tell the General that induced him to confiscate them ?-I

don't know that I told him anything but saying that these furs were there.
432. What more ?-Nothing more that I know of.
433. Did you tell him Bremner was a rebel?-I do not know as I did, because

I thought the General understood.
43 1. You do not remember, then. The idea of confiscation came from the

General ?
435. What did he tell you to do ?-He told me to write and confiscate them.
436. And how to dispose of them?
437. What did he tell you as to their disposition ?-He told me to have some

put up for himself, and some to be put up for Bedson and myself, and, it was under-
stood, for his staff, if they wanted any.

438. He authorized you to write that there should be some put up for himself,
some for Bedson, and some for yourself. Will you swear he authorized you to put
up any more ?-It was understood that, if the others wanted them, they could have
them.

439. Do you know if any others wanted them, as a matter of fact ?-Yes.
440. Who ?-Captain Hague wanted to get furs.
441. Could he get them if he went there for them ?-Went where ?
442. To Battleford. Could he have got the furs if he had asked for them ?-If

he had asked, he would have had some of these.
443. Do you know if be got some of these ?-I believe some were put up for him.
444. Do you know if furs were put up for any other officers ?-I cannot remember.
445. Now, what you do remember is, that General Middleton directed you to

order, that some of the Purs should be put up for himself, some for yourself, and some
for Bedson and the other officers. But you are not sure about that. Did you write
the letter ?-I did.

446. Wbere ?-At Fort Pitt.
447. In the General's tent ?-I think so.
448. Do you remember that ?-I must have been there, I fancy. I had not a

tent of my own, and I had not writing material, and I fancy it must have been in the
General's tent.



449. Did you write the letter in the presence of General Middleton ?-1 think
so.

450. Have you any doubt about it, Mr. Reed ?-If he was not in the tent, he
was close by.

451. Did you read the letter to him before sending it away ?-I do not think I
did.

452. Did you intimate to him what the contents of the letter was ?-He under-
stood what the contents were.

453. Did you, after writing a letter, intimate what the letter contained ?-Hc
knew at the time of writing.

454. Then he knew the contents of the letter ?-Yes.
455. Did that letter direct that two boxes should be put up for General M1iddle-

ton ?-No.
456. You will swear to that ?-I will swear to that.
457. Positively ?-Positively.
458. And that one should be put up for yourself and one for Bedson ?-I will

swear that they were not boxes; they were packages.
459. low manv of these for the General ? Two for the General, one for you

and one for Bedson ?-Yes.
460. Instead of boxes it was packages ?-Yes.
461. The letter directed that it should be two foir the General, one for yourself

and one for Bedson ?-Yes.
462. You are distinct on that ?-Yes.
463. Did you give any directions as to where and when they should be shipped ?

-Yes.
464. How were they to be shipped, and when ?-They were to be ready to be

placed on the steamer as they went by.
465. What steamer ?-The steamer the General was on.
466. Who was on the steamer with the General ?-lis staff.
467. Did you go down ?-I did not.
468. You were not there ?-I went as far as Battleford, but not further.
469. You went as far as Battleford with the General ?-Yes.
470. Bedson, the General, and the rest of the staff, were on board ?-Yes.
471. Did you direct in your letter to pick out the best furs, to select the best

furs ?-I think I did.
472. You did not want any common furs, I suppose, as they were going a long

distance ? Was the letter to this effeet: That, by order of General Middleton, Warden
was to put up four packages of furs, two for the General, one for yourself, and one
for Bedson; that be was to select the best furs, and that they were to be shipped on
the boat that brought the General down to Prince Albert?-Yes.

473. Now, you reached Battleford with General Middleton ?-Yes.
474. Bedson was with you. Did you go up to where the furs were ?-I did.
475. Who accompanied you?-Bedson.
476. Bedson and you went up to where the fuis were ? Why did you go there ?

-To see that they were shipped.
476±. Had you had any conversation with the General about the furs on the way

down ?-I do not remember.
477. Will you swear that you did not or that you do not remember ?-I do not

remember.
478. You do not remember having any conversation ? At all events, you and

Bedson went to Battleford to see that the furs vere shipped ?-Yes.
479. Where did you find them?-In the storehouse.
480. Hlow were they packed ?-When we went in, there was a box standing

there, and I was told that the furs were in this box.
481. Ali the furs ?-I understood that, except the package for myself.
482. Now, the furs were directed to be put up ?-Yes.
483. There was a package put up for you ?-Yes.
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484. You saw that package ?-I have no distinct recollection, but I believe there
was one put up for me.

485. Did Bedson ask, now, about the package for him ?-I do not remember that.
486. Did Bedson have a package put up for himself there at that time ?-Yes.
487. So, in addition to the furs in the box and the package for you, Bedson had

another package put up for himself?-I do not know whether it was exclusively for
himself. It was intended for himself and the rest of his staff.

488. You saw them put up ?-Yes.
489. Did you go through the box of furs at all; were they looked over ?-I do

not know.
490. Will you swear that Bedson did not look through the first box ?-No; be-

cause I think it was nailed down when we got there.
491. Did you open up your box of furs ?-No; I think not.
492. low many furs did Bedson have put up in this other package ?-All I can

remember is what I stated in this statement, a bundle of lynx and some minks.
By Mr. Weldon (St. John) :

493. That was in Bedson's package ?-Yes.
By 3r. Lister :

494. Now, your directions to the man at the barracks were, that the furs should
be shipped on the boat ?-Yes.

495. Who did you give these orders to ?-When the letter was written.
496. Of course that letter was forwarded asking that they be ready for ship-

ment by boat that brought down the General ?-Yes.
497. You saw the fuis packed ?-Yes.
498. Was there anything said about when the boat would leave?-Yes.
499. What was that ?-I cannot say exactly what was said.
500. Did you tel] Warden the boat would leave at a certain hour, and to have

the furs down there?-No.
501. Did you hear Bedson tell him?-Yes; I think so.
502. Have you any doubt at all but what the furs were taken down and put on

the boat ?-No.
503. No doubt whatever ?-No.
504-5. Then your bundle of furs went to Regina and you followed ?-Yes.
506. Did you open the bundle ?-No.
507. How long was it after your visit to Battleford before you saw that bundle

again-after the day those furs were put on board, how long was it before you saw
this bundle of furs that had been put up for you ?-Some months.

508. They were sent to you at Regina?-Yes.
509. How long did you keep then ?-Two or three months, I think.
510. Why did you not keep them altogether ?-Because of a question of pro-

priety. It was a question as to the confiscAtion, and I sent it back.
511. You questioned the propriety of the confiscation ?-The question was asked

about the propriety of that confiscation.
512. Who asked the question ?-I heard it spoken of.
513. The question of the propriety of the confiscation, was the question ?-Yes.
514. You immediately sent the furs back or kept them a couple of months ?-I

wish to explain this. I was intending to go to Battleford and I thought I would
take them myself, and, finally, I found I could not go and they were sent up.

515. Where were they taken to ?-They were sent back to the storehouse.
516. They were sent to Regina for you, and, after two months, the question of

propriety arose, the legality of the confiscation, and you returned them to Battle-
ford ?-Yes.

517. How many years ago was that ?-That would be four years ago.
518. You say they are there now ?-I think so. My belief is they are there.
519. When did you enquire ?-I have been told by the police officers, and I have

also been told by the officers in command, up there, that they are there.
520. When ?-On several occasions.
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521. Of late years ?-Last year. I think I was told by Commissioner lerchmer
himself, and I can remember distinctly that Major Cotton told me they were there.

522. When was that?-A couple of years ago.
523. How did you send them back-by rail ?-No, through the police.
524. How long did you remain at Battleford after General Middleton left Battle-

ford on that day ?-A few days.
525. Were you ever in the room where these furs were again, between the time

the General left and the time of your leaving ?-Yes.
526. Did you notice whether the packages had been taken off ?
Col. Tisdale-He said positively they were taken on the boat.
Witness-They were not there, except the package for myself.

By Mr. Lister:
527. The other packages had gone?-Yes, I did not see them.
528. Do you know what became of Bedson's furs-the ones he got ?-I do not.
529. Did you ever have any taik with him about it since ?-Except asking him

for the receipt, and that is the first time I found out he had not reeeived the furs,
and that he did not give a receipt at Battleford, and I asked him for the receipt and
he said he had not received them. He said they had been taken on the way down
on the steamer.

530. By whom-stolen ?-He saw the box had been opened and that it w-as.
taken out on the way down.

531. He never got them in consequence ?-Yes.
By Mfr. Casgrain :

532. That large box you saw, was there any address on it ?--I think so, as far
as my memory goes.

533. What address was it ?-General Middleton.
By Mfr. Lister:

534. One question, Mr. Reed. Did you ever see Warden about this letter after-
wards ?-Yes.

535. Did you try to get that letter back from him ?-Yes.
536. What for ?-Because it had some private correspondence in it.
537. Any more correspondence than I have given you here, namely, that the

furs were to be put up and shipped, and the quantities ? Was there anything more
in that letter than what I have stated ?-Yes; I think there was.

538. Will you swear there was ?-As far as my niemory goes.
539. Your letter is, that by General Middleton's orders lie was to put up so many

packages of furs, and the best were to be selected, and they were to be shipped on
the boat that brought the General and his staff down. Was there anything more in
the letter ?-I think I told Warden not to make this public.

540. That was in the letter ?-Yes.
541. Was that donc at the General's request ?-It was.
542. When was it that you saw Warden about getting that letter out ?-When

we came down firom Fort Pitt.
By 1r. eldon (St. John):

543. While vou were at Battleford, these few days ?-Yes.
By Mr. Lister:

544. What excuse did Warden give for not giving up the letter ?-le did give
it to me.

545. You got the letter, as a matter of fact ?-Yes.
546. Where is the letter ?-It is torn up.
547. When was it torn up?-At that time. I want to say this, it was only the

private part, and I gave the formai order back to Warden.
548. You got the letter and you gave him a copy of the letter with the

exception of the private part, and Warden got back all, except what you consider
private ?-Yes.

549. In order that he might hold it as a voucher for the furs ?-Yes.
550. The original letter contained the statement that this was not to be made

public ?-Yes.
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551. You got the original back, all but the order ?-Yos.
552. Was the original torn up ?-The original was torn up, and the formal part

rewritten and given back to Warden.
553. Why was it destroyed ?-Because he had shown this about, apparently,

and owing to this private part in it.
554. He lad apparently shown it about ?-Yes.
555. You had beard he had been showing it, and owing to the private part you

got the letter containing all, except that ?-Yes.
By Mr. Girouard:

556. Was the private part, that part that Warden was not to make it public, was
'there anything else in that private part ?-No.

557. Are you sure about it ?-I do not know anything else.
558. Did that letter mention that the goods were confiscated by order of the

General ?-Yes.
By 1r. Weldon (St. John)

559. I understand that the original one you wrote from Fort Pitt was destroyed,
and you wrote out a new one leaving out the parts you refer to ?-Yes.

By Mfr. Lister :
560. Coming back to the letter, you say you destroyed that letter and it was

last in your possession, that original letter that was written in the General's tent ?-
"Yes.

561. Now, was there one word in that letter about confiscation ?-Yes.
562. Do you say there was any ?-Yes.
563. Was there a word about confiscation. The original letter says, by order of

General Middleton ?-I think it went on that General Middleton had decided to con-
fiscate and then it read on that he had directed mie, &c.

564. To put up, &c. ?-Yes.
565. And to select ind to ship by the boat that would bring the General down. That

was the letter was it? That was substantially the letter ?-Yes.
By fr. Girouard:

566. The original letter?
Mr. Lister :-Here is a copy of the letter upon which we based the charge.

The letter reads thus:-
"iDEAR WARDEN,-General Middleton has instructed and authorized me to send

you the present letter, desiring that you put up bales of furs for the undermentioned:
two bales for General Middleton, one for S. L. Bedson, and one for myself. Please
select the best and pack them down, as we will be down there to-morrow by boat.

"IHAYTER REED,
"Assistant Commissioner of Indians."

567. Do you undertake to swear, Mr. Reed, that that is not the letter?-It is
substantially correct, however, but I put in the word confiscation.

568. Will you swear in writing the lettetr you put in the word "confiscate "?
Be careful about your answer?-It is my firm belief I put in the word.

By 3fr. Girouard:
569. And in the re-written, too ?-Yes.

By 3fr. Lister:
570. You will swear that in the re-written letter you put the word " confis-

cate "?-It is my firm belief.
571. Are you sure that the letter you give there, in the original specifically

contained the word ' confiscate "?-I firmly believe that both did.
572. Look at that letter, and say whether it is substantially a copy of the sub-

stituted letter ?-I would not express myself in that way: " General Middleton has
instructed me or authorized me to send you the present Jetter."

573. How would you express yourself ?-I think it would be in this way:
"General Middleton has decided to confiscate the Bremner furs, and desires that
these packages be made up."

574. "And please select the best " ?-I think it said that.
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575. And stating that tle boat would be down next day with Ceneral Middle-
ton ?-Yes.

576. And not to make it public ?-Yes. Then these names, as intimated in my
statement, were on there.

577. You think there was some other officer?-Yes.
By the Chairman :

578. Do I understand you to say you commenced the letter with the statement
that General Middleton had confiscated the furs ?-Had decided to confiscate.

By -Mr. Lister:
579. That letter was written by order of General Middleton ?-Yes.

By Mr. Girouard:
580. Where is the second letter ; is that in the hand of Mr. Warden ?-I do not

know.
581. Could you tell the Committee where it is ?-No.
582. Where did yon see it last ?-In the hands of the police.
583. Which police ?-In Battleford.
584. You can give the name of the policeman ?-Mr. Warden.
585. That is where you last saw the re-written letter ?-No; I would not say

that; I have seen that; I have seen it since.
586. Where did you sec it last ?-I have seen that letter in Ottawa here.
587. When did you sec it?-because it is important we should have it-When

and where ?-In the hands of the police.
588. What police in Ottawa ?-In the North-West Mounted Police Department.
589. In the Department of the North-West .MLounted Police ; who had it there?

What is the name of the officer who bad it ?-Mr. Fortescue or Mr. White.
590. You saw that letter in their hands ?-I saw it since I have been down here.
591. Within a week, or two weeks ?-Six weeks or two months.
592. Who gave it to that officer ?-I do not know.
593. You saw it in his hands ?-I went there
594. To look at it ?-No; to ask questions about this case.
595. And they showed you the letter ?-Yes.
596. Do you know where it is to-day ?-No.

By Mr. Lister :
597. How long ago was this ?-Six weeks ago.
598. Was that Department presided over by Mr. Fortescue or Mr. White ?-

Mr. White.
599. Did you believe at the time you wrote this letter, and at the time these

furs were taken, that General Middleton had the power to confiscate ?-I certainly
did, or I should not have taken action.

600. You were acting in good faith ?-Yes; and I sent this package back be-
cause I thought I had no right to them.

By Mr. Weldon (St. John):
601. Under what circumstances did .you see this letter in the Department

recently ?-I went to ask questions about thip case.
602. (Producing letter). This is the letter you wrote at Battleford, and which

you saw in the Department ?-Yes.
603. You recognise it as your handwriting ?-Yes.

By Mr. Wood (Westmoreland) :
604. I understand you, Mr. Reed, that the General knew the contents of the first

letter written ?-Yes.
605. Did he give instructions that it should be kept private and that that should

be inserted ?-Yes.
606. Did he know that you wrote the second letter ?-No; he did not.
607. That was issued without his authority ?-Yes.
608. Of your own motion ?-Yes; that was done simply because his private

clerk was in, and Warden had been showing it to people and it was being talked
about. I said " I will give you the formal part of the order."

609. This private part was net the formal part ?-No.
29
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610. Do you think the General intended it should be part of the order ?-HJe
desired me to send that.

611. You wrote this second letter of your own accord, because you had heard
rumors ?-Yes.

By 1r. Casgrain:
612. Have you known Mr. Bremner since that time ?-Yes.
613. When did you see him first after this-after these furs were packed ?-I

bad seen him before this.
614. Did he claim these furs then?-I did not speak to him.

By Mr. Hlolton :
615. Did you open the package of furs while it was in your possession ?-No.
616. Did you get a list of the furs from Warden put up for you ?-No.
617. Then you cannot speak of what was put up for you ?-No.
618. You do not know what the contents of your package were ?-No.

By Mr. Tisdale:
619. When you say that General Middleton knew the contents of this letter,

what do you mean by that, that you showed it to him, or that he knew from the
orders he had given you ?-From the orders he had given me.

620. You gave the Committee to understand that you had communicated ils
contents to hini. le knew it from the orders he had given you ?-Yes, I think so.

621. Or do you mean you read it to him ?-No, I did not read it to him.
622. You acted within the orders he gave you, and under them you afterwards

wrote the letter ?-That is what 1 firmly believe.
By 1fr. Weldon (St. John) :

623. There was nothing in that letter except what you were ordered to write ?
-No.

By 1fr. Kirkpatrick:
624. You saw the quantity of furs that were in the storehouse ?-Yes.
625. What proportion did those packed up and that came down on the steamer

tL at day bear to the whole quantity ?-About one-eighth; something like that, or
one-tenth.

626. Bedson's package and yours ?-Tbese two cases and mine.
By Mr. Girouard:

627. What became of the rest ?-I do not know.
628. Were they all confiscated, that is those that were in the room, as well as

those that were on the steamer ?-Yes.
By MIr. Casgrain :

629. Do you know how those furs first reached that store ?-No ; I do not.
630. Do you know of anybody who knows how they came there first ?-No. I

did not know they were there until I saw them.
General M1iddleton-I would like to say that I perfectly agree with al! that

Mr. Reed has said, with the exception of that part where he intimated that I directed
him to say it should be kept quiet. I certainly never directed him to put that in
the letter, to the best of my belief, neither did I think it necessary. At any
rate, there was no secret made of the thhig at the time about these furs, and I cer-
tainly do not remember ever having suggested to keep the thing quiet. I did not
hear or see what he had written. 1, merely having given the order, trusted the
carrying of it out to him, and I never saw or heard what he had written. He says
he wrote it in my tent. I cannot remember that. I think it is very likely be may
have, but I certainly did not know the contents. Had I seen the thing, I certainly
should not have Jet it go.

General MIDDLETON wus then further examined, as follows:-
By 1r. Kirkpatrick:

631. Was it an ordinary tent ?-The Adjutant had a tent there. However, I
dare say, he did write it in my tent.

By Mr. Wood (Westmoreland)
632. The part you would object to would be the private part ?-I do not think

I suggested to him to keep it private.
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633. You would not have let it gone ?-No, not this part.
By M1fr. Tisdale :

634. In other words, you gave him no authority to keep it secret ?-Not to the
best of my recollection.

By Mr. Girouard:
635. Did you authorize Mr. Reed to say in that letter you had decided to

confiscate the goods ?-I have no doubt I did. You see the conversation took place
and I decided that they were to be confiscated, and he wrote this letter, whatever
this order was, after the conversation we bad had. He was quite justified I think,
from the conversation we had had, in writing what lie did, with the exception, that
I do not think I ever told him to keep it secret, because it was not secret.

By Mr. Casgrain :
636. Did you ascertain in what manner these furs reached that store-how they

came to be in that store ?-I do not quite understand you.
637. Did you enquire or ascertain how these furs reached that store where they

were stored in ?-In what state do you mean ?
638. How thev came to be there ?-I have not the slightest idea, except that it

was reported to me that thev were being stolen, and, as fiar as I can remember, it
was sugested that they should be sent to the Police barracks.

639. They were put there for protection ?-The onily person capable of' giving
the order was myself, and therefore 1 assume I gave it: but as to the quantity that
was put there I cannot tell you. The object was to prevent them being taken indis-
criminately by people about.

Mr. IIAYTER REED recalled, and further examiied:-
By 3r. Kirhpatrick:

640. Identify that letter and say whether it is the letter you referred to as the
second letter ?-This is it.

641. Read it ?-It reads as follows:-

" FORT PITT, 1si July, 1885.

"To the Officer in charge of the property taken from Rebel:
" The General having decided to confiscate the furs now in your care and taken

from Rebel, desires that you should make up a select bundie of beaver and fisher for
him and a selection also for those of his staff. Have them properly packed and
addressed, and keep a memorandum of what is packed.

(Signed) "IIAYTER REED."

By Mr. Girouard:
642. When did you write this ?-After I went to Battleford the second time.
643. How many months after the ist July, 1885 ?-It was immediately after the

General left-within a day or two after the General left on the steamer.
644. Who told you to change this letter for the second one ?-No one.
645. You did that of your own motion ?-Yes.

By 1r. Lister:
646. This is not the shape of the letter at all. Will you swear this is a copy of

the letter you wrote at Fort Pitt, in all respects excepting that it is not to be kept
quiet ?-And those names.

647. Did not your letter from Fort Pitt commence " Dear Warden ? "-I think
it did.

648. You do not pretend to say that is a copy of your first letter ?-No.
649. Bither in phraseology or anything else ?-So far as the formal order goes,

it is the same.
650. But it is not a copy of the letter you wrote at Fort Pitt ?-No; that is not.
651. That is the letter mentioned in Hansard. In that letter you stated there

were to be two packages for General Middleton. Was it bales or packages ?-I think
it was packages.
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652. Will you swear it was packages ?-I think it was packages. They are
synonomous terms. If I said bale I meant package.

653. In your original letter there were to be two bales put up for General
Middleton ?-Yes; it says so here.

654. It does not. It says " put up a select bundle of beaver and fisher? "-
Then it means two.

655. Then it was two for General Middleton and one for yourself and one for
Bedson ? Now it means two bundles in this substituted order ?-Yes; it means two.

By the Chairman:
656. Do you recollect that that is not a correct copy of what you said with re-

gard to letter in Ransard-I believe that it is not a verbatim copy, unless I were
shown the original or some person swore it v-as. That would bo the only way the
doubt could be created in my mind. Otherwise I believe that is not a verbatim copy.

657. Do you say you still recollect having said two bales for General Middleton ?
-Yes ; to the best of my belief.

By 31r. Weldon (St. John.)
658. You addressed the letter " Dear Warden " and informed him that the Gen-

eral had confiscated the goods and directed him to put up two packages for General
Middleton, one for yourself and one for Bedson ?-Yes; and nientioning another
name, I think.

By Mr. Girouard:
659. What is the other name; do you recollect ?-I do not know.
660. Who do you think it was ?-It would likely be Captain Hague. I know

he was asking very frequently for furs.
By Mr. Casgrain :

661. Why did you write that second letter ?-Because there was a private part
to the original letter.

662. Where did vou write it ?-At Battleford.
663. Did you put the former date to it ?-Yes, I think so.
664. Did you write that letter after having torn the other one ?-Before.

By Mr. Weldon (St. John) :
665. When you applied for the receipt to Mr. Bedson, ho told you that ho had

been plundered on the boat ?-Yes.
The Committee thon adjourned.
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HROUSE OF COMMONS, 18th April, 1890,
Committee met: Mr. McNEiL in the Chair:-
STUART HENDERSON recalled and further examined

By Mr. Kirkpatrick :
666. You have been sworn. Have you brought with you ail the papers you have

in connection with this case ?-I have brought the paper under which I act. I have
not brought any papers which disclose matters of evidence in connection with Mr.
Bremiier and myself, or between the gentleman with whom I do most of the cories-
pondence-Mr. J. M. Skelton-and myself. Telegrams relating to witnesses I have
not produced.

667. Have you produced all the papers signed by Mr. Bremner?-Mr. Bremner
signs as a marksman. I have to take a gfeat deal of what he says through Mr. J.
M. Skelton.

668. What papers have you produced ?-They are thei e.
669. There is another paper. This is not the power of attorney. There is a

power of attorney from him, as well as some otherpaper ?-J have not got it in my
possession.

670. You had it in your potsession ?-No. I drew up a different paper from it
altogether last year-an agreement. That agreement Mr. Bremner refused to sign.

671. There is some other paper you had in your possession ?-Signed by Mr.
Bremner ?

672. Or made by his mark ?-Yes; I have other papers signed by bis mark.
673. Relating to this claim of the amount he would take ?-No; I had a tele-

gram that I received since.
674. To whom did you give it ?-Mr. Macdonald must have it.
675. Mr. Macdonald says you have it ?-A power of attorney signed by Brem-

ner ?-No: not the power of attorney.
676. What was it ?-An agreement. I sent up an agreement last year, but Mr.

Bremner would not sign it.
677. I do notrmean the one he did not sign, but the one he did sign ?-I have

not got it.
678. Did you see one ?-Yes ? I think I have.
679. When ?-This Session.
680. To whom did yougive it ?-Macdonald had it, and I had it. Iread it over.
681. To whom did you give it?-Macdonald must have it. I did not give it to

anyone else.
682. Who has it now ?-I cannot tell you. Macdonald would be able to tell

you that.
By Mr. Girouard:

683. Have you any papers relating to this inquiry that you have not produced ?
-Yes.

684. Will you produce them ?-I would rather not. Surely no lawyer will ask
me to produce them.

685. Here we make no distinction. Have you any papers from your client or
anyone else-not instructions from your client on the subject of this enquiry ?-I
have, but they are of that nature

686. Then produce them ?-I will not produce them. Mr. Bremner bas not a
footing before this Committee. If I were counsel for one of the members before this
Committee I would produce them ; but Mr. Bremner has no footing before this Com-
mittee, and I will not produce them.

687. What do you mean by no footing ?-I positively refuse to produce any
other papers than I have produced.

By Mr. Tisdale :
688. Are these the only papers you have, showing the arrangement Mr. Brem-

ner made to collect from him ?-In my possession ?
33

1-3



53 Victoria. Appendix (No. 1.) A. 1890

679. Any others you have had are not now in your control ?-I suppose I could
get any papers from Macdonald that he had.

690. There are none anywhere else, except those that Macdonald had ?-No; I
have not destroyed any.

By Mr. Kirkpatrick:
691. There is another paper ?-That paper has nothing to do with anything that

comes up before this Committee. That paper has to do with a civil suit that may be
going on.

692. We want to see that paper. He admits that he has a paper signed by
Bremner, and we want to know where that paper is. If he says there is no paper
concerning this inquiry there is an end to it ?-I say tLat that paper Las no connec-
tion with this inquiry.

By 21r. Girouard:
693. Has it no connection with the subject matter of this inquiry ?-Yes; it has.
694. Then they ought to be produced ?-We have an abundance of papers

coming in from men who wish to gèt a rap from the Government, and I have not
read them all through.

695. You should Lave done it since the last meeting. You were instructed to
look into the papers.

By Mfr. Kirlpatrick/:
696. I have never seen the paper. There is a paper which Mr. Henderson

states that he has seen ?-It is an agreement, not a power of attorney.
Mr. KIRKPATRICK-I think this Committee ought to insist upon the production

of that paper.
The CIAIRMAN-(To Mr. Kirkpatrick).-You say this iN the paper you want ?
Mr. KIRKPATRICK-I SUppOSe it is.

The CHAIRMAN-That settles it. Mr. Henderson says he has not got that paper.
WITNESS-I sent an agreement which was binding both on Bremner and Mac-

donald, and Bremner refused to sign it, and another agreement was signed, which, in
my opinion, was of no legal validity whatever; otherwise, I might have kept the
paper. It was of no legal validity whatever.

Mr. KIRKPATRIK-We want to find out why they are keeping this paper back.
M r. A. M. BURGEss, Deputy Minister of the Interior was called and sworn :-
Mr. KIRKPATRICK stated that he did not ask for Mr. Burgess' evidence, but Mr.

Girouard stated that he wished to examine him.

By 3r. Girouard:
697. Have you in your possession, Mr. Burgess, any papers relating to the sub-

ject matter of this enquiry ?-Yes.
698. What kind of papers are they ? Will you produce them ?-There is the

evidence talen before, and the report made by, the commission appointed to inquire
into the North-West Rebellion losses.

699. You have the evidence under oath ?-Yes ; under oath.

By Mr. Casgrain :
700. These are the original papers ?-Yes.

By Mr. Tisdale :
701. Cati you distinguish between those in this particular case ?-Yes; the papers

I Lave brought now are all in connection with this case.
By Mr. Girouard:

702. You produce them ?-Yes.
Mr. TISDALE-The papers state that the claimant was a party to his own loss-

not allowed.
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Mr. KIRKPATRIcK--Here are counsel for Major-General Middleton and Havter
Reed. I submit that they should be asked if they have any statements to make.
Have you, Mr. Gormully, on behalf of G-eneral Middleton, any statement to make ?

Mr. GORMULLY-If further evidence is going to be taken I do not know what
course we might pursue; but if the matter remains as it now is I do not think I
have any further evidence to give. I have given the.General's evidence, which I
think is the best evidence I can give.

Mr. FERGusoN-I do not think there is any further evidence to give with respect
to Mr. Hlayter Reed.

Mr. G-IRoUARD--I think that the evidence of Mr. Bremner before the Claims
Commission should be takeii down in connection with this case.

The following documentary evidence, produced by Mr. Burgess, was then
read:-

(No. 421.)
NORTI-WEST REBELLION CLAIMS, 1885.

Before J. ALPHONSE OUIMET, Esq., of Montreal; HENRY MTMA, Esq., of Drumbo;
THoMAs MCKÇAY, Esq., of Prince Albert, Comimissioners, duly appointed and
sitting as a Royal Commission at Battleford, District of Saskatchewan, North-
West Territories, to investigate the said rebellion losses.

Personally came and appeared Mr. Charles Bremner, of Battleford, farmer and
merchant, forty-seven years of age; married-Claimant.

And the said Charles Bremner, said Claimant, being duiy sworn, deposes and
says as follows:-

I live at Bresaylor Settleinent, between the two rivers, about twenty-two miles
from town. I lived there at outbreak of rebellion, and was there on the 14th and
15th April, 1885. We sent a letter down bere in April to the Chief of the Police,
begged for an answer, but got none. I have no copy of this letter. We were ready
to leave our property if he had said so, and we got the priest, FatherCochin, to write
for us, and he told us that, perhaps, they were about through with the affair, and it
might be that we would be all right if we did iot leave the place. The letter was
an application for assistance or udviee. We got no reply, so we remainel at mv
place. On the evening of the 13th April about 200 Indians came and said they had
come for us, we refused to go; and that night they broke into my stable and took all
my horses, and what I had in the pack (?) as well. The next day they went into mv
store alongside my house, and took my goods, and told us to get ready and go with theml.
So we had to go; they hitched up for mie, and started to shoot the dogs, pigs and
hens, and they took us away, driving with them at the same time about 300 head of
.cattle at least, mine among the rest. There were about 15 farilies taken then; they
had all camped about my place, and we were all taken over Battle River to Pound-
maker's Reserve. We remained there until the fight of Cut Knife Hill took place,
when just before sunrise we heard the attack. Our little camp was about one-quarter
of a mile from the Indian camp; the troops were about three-quarters of a mile across

a big bridge from us, and I put u) a big white flag ; before this we had sent
down Tom Dennison as a messenger to let the police know to corne for us.

Mark. and to say to them to not shoot at the square tents, but at the Teepees only.
The second cannon ball came near our camp. While with the Indians we

were treated badly. I then hitched up the horse and sent my family away to bide
themselves in a deep creek, and we went up into a high hill on horseback, intending
to go to the police, and they fired at us twice with the cannon, and I saw some of our
party of Half-breeds get ready to fight the police, and I said to them: " The tirst
Half-breed I see shooting at the police I will blow his brains out; " and we went
back, found our families, and had breakfast at our old camp of that night about 1 p.m.
The police just then gave in, and a lot of Indians then got ready to fol low them, when
I told Poundmaker to stop his men, and he said he would. I came in then on the
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day Poundrnaker came in and surrendered; we were kept with them until then, and
were not, able to leave; we had to follow the dancing tent like the rest. The food
we got we had to buy from the Indians. All this time I was a prisoner against
my will, and held by force. The Indians had 21 Canadians, prisoners captured
when the bull team was taken, and they were sent on ahead by Poundmaker with
me and three or four others. I wanted him to come along, but he was scared, and
I was told by Colonel Otter and Colonel Herchmer that if the Indians would let
the borses and captured property go and give up their arms it would be all right.
This was put in a letter and taken by Father Cochin and myself back to the camp
and read te the Indians, and they were glad. We asked the chief to leave with our
families; he said to leave myself and five men with him and he let the otbers go. We
did so, and that evening he got news, and let us all go, and we came to our families
who were on the way here. I was arrested here by order of Colonel Herchmer,
because I had a rifle which I had bought from a Half-breed. It was a Govern ment
rifle, a Winchester, but I did not know it. I bought it from John Wells to keep it
from the Indians. He is one of my neighbors. I was held here almost a month
and was then sent to Regina for trial, and -was held there, but no charge was made
against me and we were let go to appear if called upon. I got home here about 18th
September; came here same evening as released. - I took no part in the
Rebellion one way or the other, except as stated as to capture by the lIdians. On
iy return I found my bouse and etore barely standing-windows, stoves, furniture
smashed, flooring gone and ceilings torn down. I saw a lot of new hats and clothing
on the Indians when they came out of my store. They shot some of our cattle along
the road to camp. I do not read, but I recognise the accounts now showi to me of
goods that were in the store. I now fyle the original invoices from Winnipeg of
goods sent to me in fall and summer before Rebellion, (Exhibit "A") and were all in
my store on 14th April, except such as were sold. My books were lost. I
find these invoices atterwards. I had them in a tin box. The goods froin
W. Macdonald were bought here, and I paid, as shown on these invoices.
I paid $150.00 freight on these goods to the Canadian Pacifie Railway
to Swift Carrent, and $400 land freight to Bresaylor. Almost one-half of
this stock remained unsold in my store on 14th April. The furs were at my place
in the carts, and went with us to the Indian camp, but the Indians did not take
possession of them. Middleton gave orders to put the furs in a safe place. I have
not seen it since. 1 enquired for it, but bave not recovered it. The list now read
over to me is a correct list of my furs as list Exhibit " B." The list now read to me
is a truc and correct statement of my losses in bouse and on farm separate from the
store (Exhibit " C.") And Exhibit "D " is the general statement of my claim as at
Chairnan. present put before the Commission. My residence is about 22 or 25 miles

trom town. I have a farm, and had a store and bouse there; had been there
four years last July. Was there at outbreak of Rebellion. There are in that settle-
ment about twenty or thirty families altogether. I never beard word of the Rebel-
lion until shortly or about the beginning of Ist April, 1885. When I heard of the
Rebellion the settlers there in the Bresaylor were all on their farms; some of them
came to barracks here, about ten or twelve families, for protection at once. I did not
come here to barracks but remained on myfarm with about ten or twelve families-
John Wells, Andrew Pozer, Alexander Pozer, Cornelius Pruden, one Breland (name
illegible), David Poitras, Narcisse Ducharme, Andre Ducharme, Louis
Caplette, Lusette Genoux, and ny own family, and James Bremner and their
families, who remained in camp with me, and went to the Indian camp on
Potlndmaker's Reservg. We were notified by Edward Payton at midnight that they
were hitching up, and that if we wanted to get away to come then. But my horses
were away eighteen miles, and my own mother, 95 years of age, was with me, so I
asked him to wait until the next night, when I could get my horses in; but he said
he could not wait, there is quite a stir, and the Indians are coming and will kill us
all. I sent for the horses, but they were lost and could iot be found the next
day ; and this is the reason we did not come in with the others; the horses were

36
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afterwards found. I packed my furs as I bought them, and they were
His near the store; we did not leave to join Poundmaker for a while after

C + B this. Almost ten days, at least, had elapsed before I saw the 200mark
the next day. Indians. We could not come in when the horses were found because of

Indians. I had no reasons not to come at once, instead of sending the
letter to the fort. Father Cochin, already referred to, advised us to send the letter
by the Brother. We remained there then untit the store was pillaged, when we
were forced to go with them. The priest was there, and went with us, and I
remained there until about the time of Poundmaker's surrender. I was in my house
on the 14th of April; when the pillage commenced my store was locked. I had no
reason to try and prevent the pillage; the Indians were too wicked ; they were all
armed and broke open the store. The furs were there in the carts that day, but I
am positive the Indians left in the morning, and I and all the people there as named
went with them, and they took my goods along. The furs were in my carts, and I
brought them with me along with the Indians. I can't say what became of the
goods, but my furs were brought in here at the time of Poundmaker's surrender, and
were delivered to the police here then. It was on the 2nd of May, at Cut Knife
fight that I saw some Half-breeds preparing to fire on the police, and while I was in
the Indian camp. I and all my party was armed ; we refused several times to give up
.arms to the Indians. We had just a little bit of ammunition with us. 1 had a
breech-loading gun. On my arrival here I was arrested, and sent to Regina, but I
am sure no charge was made against me there. I do not remember to have pleaded
guilty to any charge made against me there. No sentence was passed on us there.
We were released on bail on our security of $400. I was brought with the others
before Judge Richardson in the court room; the clerk read nothing to us; I cai't
recollect if the judge read aaything to us, but I never pleaded guilty-I am positive
of this.

The furs in Exhibit "B" are the furs I lost. I can't say if I had counted them
all; I had counted what was packed. I made out my lists from memory as soon as
released, when 1 went to Winnipeg, and I have not received any of them. Personally
I can't say who took them. The prices mentioned for my furs are what I paid for
my furs, and the prices mentioned for the goods are prices in Winnipeg and freight
added. I sent my first claim about end of November last. I did not send my
list of cattle at same time as other claim, as I wished to be paid for furs and goods
first. I had hoped to find some horses and cattle after. I have made a statutory
declaration in Winnipeg before James Fisher on November 9, 1885.

Mr. McKay. Iswear that I never took part in the Rebellion in any way never aided or
assisted them in any way while I was with them. I never took part in any

of their movements, never acted as scout or went away with any party whatever of
HIalf-breeds or Indians. I was coming (illegible) when La Fontaine, a Police scout,
was captured, and my nephew, Alexis B. Sayers, was with me, and the Ialf-breeds came
and caught us when we were erossing the Battle River, and we crossed first, Sayers and
1, and galloped off pretty lively when over, and came 7 or 8 miles this side of the river.,
and they again.caught us, and we came with them a piece, until we saw the Police scouts
and then went at once straight after the Scouts and I saw Fontaine then ahead.
This party overtook me at the river; I did not know then that they were after the
scouts they had started after the cattle only. When Fontaine went into the woods
it was notme who told him if he came out he would not be hurt. I could bave escaped at
any time with the men on horseback, but we could not leave our families. When we sent
our families away at Cut Knife the Indians sent a guard of 50 men after them and a lot of
Indians carne and watched us. It was Louis Sayers asked for Henry Sayers' rifle to

shoot the Police; he is a young man; he was the only one I heard, but if
His he had begun, all would have begun. I know a party of Indians and

C +B H1alf-breeds, so I heard, came down here. Otter arrived when Rouleau'smark
the day before. house was burnt, but I can't say who they were. I do not know any-

thing about the raid on the teamsters. I do not know if any of our
party had any Government or private property; I had traded my fur from al[ around,
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some from Turtle Lake, Cold Lakes, other side of Frog Lake, from Chippenzo
Indians, from the Big Mountains south of Fort Pitt. I had three men and myself

trapping. I had six carts and two waggons when I went to the Indian
His camp and the same number when I came in here and was-arrested.

mark of furs. I can't say how many bales I had; I can't at all remember. I had over
ten packs-pretty near twenty packs, I suppose. I had been with the

Mr. Muma. Indians seven or eight days before Cut Knife fight. There were about
twenty men of Jalf-breeds, and between 200 and 300 Indians in camp

when it was fought.

In re JAMES BREMNER.
I know the claimant. I know he has a claim. And I know he had and lost the
His articles mentioned in his claim as read to me. I saw the wages paid

C +B to the men. I paid him out of my store for (illegible); he was one of
mark. the settlers at the Bresaylor, but was away from home.
And further deponent sayeth not.
The present deposition having been read to the witness, he declares it contains

the truth, nothing but the truth, persists therein, and-- has declared he cannot
sign.

Taken, sworn and acknowledged before us, Commissioners duly appointed by
Royal Commission as aforesaid at Battleford, District of Saskatchewan, North-West
Territories, on the seventh day of June, in the year of Our Lord one thousand eight
hundred and eighty-six.

His
(Signed) CHARLES 4 BREMNER.

mark.
(Signed) J. ALPHONSE OUIMET,

"; THOS. McKAY,
S 11. MUMA,

Connissioners.

B.

CLAJM of Charles Bremner-Schedule of losses of property stolen and destroyed
during the Rebellion of 1885.

Muskrats, 1,836, at $1.00 per
10 Fishers, at $10.00 each.....
377 Lynx, at $3.00 each ......
20 Wolf skins. at $1.25 each.
54 Bear. at $10.00 each........
19 Martin, at $2.50 each.......
479 Beaver, at $4.00 each.....
604 Mink, at $1.00 each.......
239 Skunk, at 75c. each ......
200 Red fox, at $1.25 each....
3 Silver fox, at $50.00 each...
6 Cross fox, at $5.00 each.....
8 Otter, at 10.00 each ..........
35 Wolverine, at $4.00.........
21 Badger, at 75c. each.......

Total...........

doz.......... .................. $ 156 00
.................................. 100 00
.................................. 1,131 00
....................... .......... 25 00
.................................. 540 00
.................................. 47 50
.................................. 1,916 00
.................................. 604 00
.................................... 179 25
.................................. 250 00
............ ,......'.............. 150 00
.................................. 30 01)
.................................. 80 00
.................................. 140 00
.................................. 15 75

...... ........................... $5,364 50

His
(Signed) CHARLES X BREMNER.

mark
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(No. 421.)
NORTH-WEST REBELLION CLAIMS, 1885.

Before J. ALPHONSE OUIMET, Esq., of Montreal; IENRY MUiMA, Esq., of Drumbo;
ToMAS MCKAY, Esq., of Prince Albert; Commissioners duly appointed and
sitting as a Royal Commission at Battleford, District of Saskatchewan, North-
West Territories, to investigate the said Eebellion Losses.

Personally came and appeared Mr. Charles Bremner of Battleford, merchant
and farmer-Claimant. And the said Rev. Father Louis Cochin, of Poundmaker's
Reserve, Missionary Priest, on behalf of the said Claimant, being duly sworn, deposes
and says as follows:

At time of outbreak I was at Bresaylor Settlement. I know all the circum-
stances attending the capture of Charles Bremner and party by the Indians; I was
in the camp at Charles Bremner's place with 10 or 12 Half-breed families, and I say
they were not rebels. They did not come here, because they did not believe that
the Indians would rob or injure them at all, and they had no certain news, they
were separate from the others who came in here, from the English Half-breed settle-
ment near the river. Charles Bremner, I would say, was not a rebel at ail. And
those people acted on my advice. I told them that probably the best thing
to do w-as to rernain and work on their farms. A portion of them were willing
to come here and the rest thought it best to remain there. Some of them were very
poor, and had no borses, and while they were discussing what to do the Indians came.
iBefore this I had written a letter to the Police captain signed by C. Bremner and H.
Sayer, asking what we had to do, and we received no reply to this. The Indians
forced us to go along with them. I was kept as a prisoner under guard, but not in a
tent, but the camp was all guarded around and we could not escape ; we were not
close prisoners, and our camp was visited frequently to see if we were there. The
Brother sent with the letter was kept at barracks and not allowed to return.
These people have all lost property. James, Bremner was the same, and was very
quiet al] through the trouble, and was with the party. Louis Caplette and the
others, and John Wells, and ail the party, lost their animals and property. Chas.
Bremner had a large band of cattle, and lost many, and he had a large quantity of
fine furs, I should say I saw from $2,000 to $3,000 worth. He had about 80 head of
cattle, he had also a good stock of boots in bis store, and had merchandise in bis
buildings as well. It was not a very large store, but can't say as to the amount,
and I think it was all pillaged, and he bas found some animals, but no goods, I think.
Many of the animals I saw killed by the Indians.

I was with Poundmaker during the entire time of the captivity of these people,
and I did not see any disloyal act on bis part.

And further deponent sayeth not.
The present deposition having been read to the witness, he declares it contains

the truth, nothing but the truth, persists therein, and bas signed.
Taken, sworn and acknowledged before us, Commissioners duly appointed by

Royal Commission as aforesaid, at Battleford, District of Saskatchewan, North-West
Territories, on the seventh day of June, in the year of Our Lord one thousand eight
bundred and eighty-six.

(Signed) L. COCHIN, O.M.I.
(Signed) J. ALPHONSE OUnMET,

" THos. MCKAY, Commissioners:
" H. MUMA,

Mr. HENDERSON, further examined:-
By 3fr. Casgrain :

703. Have you any knowledge of the value of those furs as established by your
client-the value of them ?--No, sir; not the slightest.
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704. Have you any idea of the amount that he has claimed ?-I think he has
elaimed too little.

Mr. CASGRAIN-I wanted to find out whether he would accept $3,500.
The Committee then adjourned until Wednesday, 23rd April, 1890.

HOUsE OF CoNrMoNS, 23rd April, 1890.
Committee met: MR. MCNiEILL in the Chair.
RoNALD C. MACDONALD, recalled and further examined:-
The CHAIRMAN-YOU are already sworn.

By Mr. Kirkpatrick:
705. Have you any agreement signed by Mr. Bremner about these furs ?-I have-

no agreemeit with me.
706. Who has it ?-My soliciter has it.
707. Your solicitor said the other day, when under examination, that be did not.

have the agreement ?-I had it then.
708. You have since passed it to your solicitor?-Yes. It has no bearing upon

this case whatever.
MR. KIRKPATRICK-Let the Chairman look at it ?-The document was handed

over to the Chairman.
By Mlr. Kirkpatrick:

709. What proportion of Bremner's furs do you think were put up on that order
signed by Mr. Reed ?-On the first order?

710. Yes?-About one-eighth of the whole-I should say about that.
By Mr. Lister :

711. There were two orders ?-Yes; I stated so in my previous evidence.
712. And so far as the written order was concerned, under that order one-eighth of

the furs there at that time were put up ?-Yes.
By 11r. Kirkpatrick:

713. But none had been taken before that ?-I have given my evidence on that
point already ; my memory does not serve me exactly, but it can be easily determined
by referring to the order to Warden. 1 To the best of my knowledge, it was subse-
quent to that time.

By Mr. Tisdale:
714. The " other " person referred to who was to receive some of the furs was

perhaps Col. Otter?-I said it was only hearsay. I was not there but I under-
stood someone went to the Quartermaster's store and said there was not a sufficient
quantity put up for the General.

By MHr. Weldon (St. John):
715. I understood you to say that when General Middleton came down from

Fort Pitt you saw him in the room where the furs were ?-I did not see him there;
I was only told he was there.

MR. A. M. BuRGEss.-Recalled and further examined:-
By Mr. Girouard:

716. You were asked at the last meeting to produce copies of the evidence
adduced before the Claims Commission by the Claimant Bremner and Caplette ?-
Yes.

717. Have you those copies with you ?-Yes.
718. Do you produce them?-Yes.
(For this evidence see page 35.)
719. Have you got with you a list of the furs claimed by Bremner before the

Claims Commission ?-This is a copy of the original list furnished by the ]RoyaL
Commission to the Department. (For this list see page 38.)

720. The total amount claimed by Bremner for furs was ?-5,364.50.
40
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721. That is the amended claim?-That was the claim submitted to the
Commission when it met at Battleford.

722. Did you find in your Department another claim by Bremner for furs before
this one ?-Yes.

723. How much does it come to ?-84,374.66. (For this claim see page 41.)
724. Mr. Bremner, I believe, swore to the value of those furs as mentioned in

Exhibit B and produced by you this morning ?-Yes.
725. Did not his clerk, Caplette, swear to the same effect ?-Not before the

Commission, I think. I think only Rev. Father Cochin and Bremner were examined
before the Commission.

726. Are you in a position to say whether this Schedule A is a correct copy of
the claim originally submitted to the Commission by Bremner ?-It is vouched for
by me.

MR. LISTER.-I have no further evidence to offer. We accept the evidence given
before the Royal Commission as evidence given before the Committee.

Messrs. Gormully and Ferguson respectively said they had no more evidence to
submit.

The enquiry was then closed.

(Exhibit filed by M1fr. Gormully.)
CLAIM of Charles Bremner, Trader in Furs, for losses sustained during the late rebel-

lion in the North-West Territories.
The Claimant resided at Bresaylor, near Battleford.
Compensation is asked for furs taken by the Government authorities at Battle-

ford at the time Claimant was arrested on certain charges made against him for com-
plicity in the Rebellion. Claimant was discharged without trial, but has not since
been able, he alleges, to recover his property.

SCHEDULE A.

Amount re-
Statement of Claims. nt commended

to be Paid.

$ cts. $ cts.

371 beavers, at $4.00............................ ........ .1,484 00
9 w olverines, at 4.00... ........... ........................ .......... 36 00

376 lynx, at 3.00................... ......................... ..... 1,128 00
1,736 rats, at 1.00 per dozen...................... .................. 144 66

160 red fox, at 1.25........... .......................... .. ......... 200 00
494m inks, at 1.00 ...................................... ............ 494 00

5 w olves, at 1.25..,. . ... .................... ,.................... 6 25
10 fishers, at 10.00................ . ...................... ......... 100 00
4com .fox, at 2.00................................. ....... ............ 8 00

31 bears, at10.00................. .................... .............. 310 00
233 skunks, at 0.75....................... ............................ 174 75

19 m artin, at 2.50.... ............................................... 47 50
23 badgers, at 0-50.................................................... il 50
8 otters, at 10.00.... .......... .................................... 80 00
3 silver fox, at 50.00 .............................................. 150 00

60 days' use of horse by scout.............................................. 60 00
Value of horse not returned......... .... .. ........ ......................... 200 00

4,634 66
Schedule B ...................................... .. ....... .... ...... .... . 895 95

Total......... . ............................. ..... 5,530 61

Certified to ne a true copy of the original document of record in the Deparment
of the Interior.

April 15th 1890. A. M. BURGESS, D. M. I.
1-4
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MINUTES OF PROCEEDINGS OF THE COMMITTEE.
HOUsE OF COMMONS, COMMITTEE iROOM,

Friday, 14th March, 1890.
The Select Committee a ppointed to enquire into the statements made in reference

to furs taken from Charles Bremner met.
PRESENT:

Messrs. Mc Neill, Casgrain,
Tisdale, Hol ton,
Wood (Westmoreland), Lister, and
Girouard, Kirkpatrick.
Weldon (St. John),

On motion of Mr. Tisdale, Mr. McNeill was chosen Chairman.
Mr. MeNeill took the Chair, and the Order of Reference was then read, as

follows
HoUSE oF CoMMoNS,

Monday, 10th Marih, 1890.
Resolved, That a Select Committee be appointed to enquire into the statements

made in reference to furs taken from Charles Bremner, a Half-breed residing at
Battleford, and that said Committee be composed of Messrs. McNeill, Tisdale, Wood
(Westmoreland), Girouard, Weldon (St. John), Casgrain, Holton, Lister and Kirk-
patrick-the last two mentioned without power of voting ; and that the Committee
have power to send for persons and papers, and to employ a short-hand writer to
take down evidence, and that it is desirable that any witness to be examined by the
Committee should be examined on oath.

Attest,
J. G. BOURINOT,

Clerk of the House.

The Committee then discussed the Order of Reference, and it was agreed that
Mr. Lister should prepare a statement of the charges and submit the same to the
Committee at its next meeting, and that a copy of such statement, when prepared,
be communicated to General Middleton gnd to Hayter Reed, so that they may be
in a position to reply to the same either in person or in writing.

The Committee then adjourned until Wednesday next at 11 a.m.

COMMITTEE RooM,
Wednesday, 19th March, 1890.

Committee met.
PRESENT:

Mr. MeNeil in the Chair. Messrs. Tisdale, Wood (Westmoreland), Girouard,
Weldon (St. John), Casgrain, Holton, Lister, and Kirkpatrick.

General Middleton and Mr. Hayter Reed were in attendance.
Pursuant to the agreement arrived at by the Committee at its last meeting, Mr.

Lister submitted the following statement of the charges made against General
Middleton, which was read. (For this statement, see page 1 of the minutes of evi-
dence).

Mr. Lister was heard in reference to his statement going beyond the charges
specified in the Order of .Reference.

On motion of )Ir. Wood (Westmoreland), it was
Ordered, That paragraph 3 and sub-paragraphs a, b, and c, of Mr. Lister's state.

ment, be struck out, as being beyond the Order of Reference, and the Committee not
being authorized to investigate the same.

Messrs. Payne and Burrows, shorthand reporters, were present, for the purpose
of taking down the evidence given before the Committee, and were sworn to take
down and transcribe faithfully the same.
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Mr. Gormully. counsel for General Middleton, made the following statement on
behalf of General Middleton. (For this statement, see page 2 of the evidence).

Mr. A. Ferguson, counsel for Mr. Hayter Reed, made the following statement
on behalf of Mr. Reed. (For this statement, see page 3 of the evidence).

Mr. Ronald C. Macdonald, of Battleford, was then called, sworn and examined
by Mr. Lister and others. (For his evidence see Minutes of Evidence).

Ordered, That the witness bring to the next meeting the power of attorney
given to him by Charles Bremner.

Mr. Krk patrick referred to part of a letter written by witness to Col. Morris.
Ordered, That the said letter be fyied. (For this letter, sec page Il of the evi-

dence.)
Ordered, That the following persons be summoned to appear at Ottawa, and

bring with thein all papers in connection with the Charles Bremner fur enquiry :-
Charles Bremner, Louis Caplette, Stephens Warden, Robert Macdonald, Arthur
Dorion, Col. Morris, Major Steele and Pierre Boissonnault.

The Committee then adjourned to the call of the Chair.

COMMITTEE RooM,

Committee met. Tuesday, 1st April, 1890.

PRESENT:

Mr. MeNeill in the Chair : Messrs. Tisdale, Wood (Westmoi-eland), Girouard,
Weldon (St. John), Casgrain, Holton, Lister and Kirkpatrick.

The shorthand/reporters were in attendance.
General Middleton and Mr. Hayter Reed, and their counsel, Messrs. Gormully

and Ferguson, were in attendance ; as were also Mr. Ronald Macdonald and Mr.
Stuart Henderson, solicitor for Charles Bremner.

The Chairman laid before the Committee, copies of the telegrams sent to J. M.
Skelton, Battieford, summoning Charles Bremner, Louis Caplette, Stephens Warden
and Robert Macdonald to appear and give evidence, and stated that after consultation
with Mr. Lister and a majority of the members of the Committee he had for the pre-
sent eancelled the order requiring the attendance of these persons, so as to save
expenses.

Mr. Henderson was then called, sworn and examined by Mr. Kirkpatrick and
others. (For his evidence, see Minutes of Evidence.)

Ordered, That Mr. ilenderson bring with him to the next meeting all papers in
his possession in connection with this enquiry.

General Middleton was then called and sworn, and made the following statement.
(For this statement, see page 13 of the Minutes of Evidence.)

General Middleton was then examined by Mr. Lister and others. (For his evi-
dence, see Minutes of Evidence.)

General Middleton requested to be allowed to make and was permitted to make
a statement with respect to a horse and furs alleged to have been appropriated by
him at Batoche. (For this Statement, see page 19 of the Minutes of Evidence.)

Mr. Hayter Reed was then called and sworn, and made the following statement.
(For this statement, see page 22 of the Minutes of Evidence.)

Mr. Reed was then examined by Mr. Lister and others. (For his evidence, see
Minutes of Evidence.)

Mr. Reed fyled a letter, dated Fort Pitt, 1st July, 1885, (For this letter, see
page 31 of the Minutes of Evidence.)

General Middleton was then further examined. (For his evidence, see Minutes
of Evidence.)

Mr. layter Reed was then re-called and further examined. (For his evidence,
see Minutes of Evidence.)

The Committee then sat with closed doors; after which they adjourned to the
call of the Chair.
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COMMITTEE Room.
Priday, 18th April, 1890.

Committee met.
PRESENT:

Mr. MeNeill in the Chair-Messrs. Tisdale, Girouard, Casgrain, Holton, Lister,
Kirkpatrick, and Wood (Westmoreland).

The shorthand writers were in attendance.
Ordered, That Mr. Stuart Henderson, of Ottawa, be summoned to appear forth-

with before the Comm ittee, and to bring with him all papers relating to this enquiry.
Ordered, That Mr. Ronald Macdonald be summoned to appear forthwith before

the Committee.
Ordered, That Mr. A. M. Burgess, Deputy Minister of the Interior, be requested

to appear forthwith before the Committee, and to bring with him all papers relating
to this enquiry fyled with the Rebellion Claims Commission.

At the request of Mr. Casgrain the minutes of the last meeting were read.
Mr. Stuart Henderson appeared in obedience to the summons of the Committee,

and was called and further examined by Mr. Kirkpatrick, and fyled a paper signed
by Mr. Macdonald, on behalf of Mr. Bremner, appointing Mr. Henderson to act for
the said Bremner. Also a paper appointing Mr. Macdonald agent for the prosecution
of the claims of the persons whose names are appended thereto, for losses incurred in
the Rebellion of 1885, and agreeing to pay the said Macdonald 5 per cent. of the
amount recovered.. (For Mr. Henderson's evidence, see Minutes of Evidence.)

Mr. Kirkpatrick asked that all papers relating to this enquiry in the possession
of Mr. lenderson be submitted to the Chairman, to ascertain if they had any bearing
on the question.

The witness objected to produce these papers. Committee deliberated, and
determined that Mr. Henderson be not required to produce these papers, inasmuch
as he declared that he had already produced all papers in his possession bearing upon
the enquiry, except such as referred toa suit by Bremner against General Middleton.

Mr. A. M. Burgess appeared as requested, and was called, sworn and examined
by Mr. Girouard and others, and put in the evidence of, and schedule of losses of,
Charles Bremner, made before the North-West Rebellion Claims Commission; also
the deposition of Reverend Father Louis Cochin, made before the same Commission.
(For these papers, see page 35 of Minutes of Evidence.)

On motion of Mr. Girouard, it was
Ordered, That the evidence and schedule put in by Mr. Burgess be copied and

incorjporated as part of his evidence. (For Mr. Burgess' evidence, see Minutes of
Evidence.)

Mr. Kirkpatrick suggested that counsel for General Middleton and Mr. Reed
now submit further evidence if they so desire.

Mr. Gormully fyled a certified copy of Mr. Bremner's claim. (For this claim, see
page 41 of the Minutes of Evidence.)

Mr. Henderson was further examined by Mi. Casgrain. (For his evidence, see
Minutes of Evidence.)

Mr. Girouard moved, seconded by Mr. Casgrain,-
That inasmuch as the Committee have no evidence of what became of the case

of furs addressed to Colonel Bedson-Colonel Bedson be summoned to appear and
give evidence before this Committee, which was negatived on the following
division :-Yeas, 2; nays, 3.

Ordered, That ir. Henderson appear at the next meeting.
Ordered, That Mr. Ronald Macdonald (who could not be found this morning),

be summoned to appear at the next meeting of the Committee, and to bring with
him all the papers in his possession, and especially any agreement executed by
Charles Bremner in relation to the matter now before the Committee for enquiry.

The Committee then adjourned until Wednesday at 11 a.m.



53 Victoria. Appendix (No. 1.) A. 1890

COMMITTEE ROOM.

Wednesday, 23rd April, 1890.
Committee met.

PRESENT:

Mr. McNeill in the Chair-Messrs. Tisdale, Wood (Westmoreland), Girouard,
Weldon (St. John), Casgrain, Holton, Lister and Kirkpatrick.

The shorthand writeis were in attendance.
Mr. Stewart Henderson and Mr. Ronald Macdonald attended in obedience to the

summons of the Committee.
Mr. Macdonald was called and further examined by Mr. Kirkpatrick and others.

(For his evidence, see Minutes of Evidence.)
Mr. Macdonald submitted an agreement made by him with Charles Bremner to

the Chairman, who stated that the matter contained therein was irrevelant to the
enquiry. The agreement was then returned to Mr. Macdonald.

Mr. Tisdale moved,
That no more evidence be taken, and that the Committee now proceed to the

consideration of its report.
Mr. Girouard moved in amendment,
That Mr. Burgess be called to give evidence in regard to the schedules put in.
And the question being put on the amendment; it was agreed to on a division.
Mr. Burgess was accordingly called and examined by Mr. Girouard. (For his

evidence, see Minutes of Evidence.)
Mr. Lister made the following statement:-
"J , for Bremner, state to the Committee that Bremner will accept $4,500 in full

of his claim for furs. "
Messrs. Lister, Ferguson and Gormully, each stated in reply to the Committee,

that they had no furtber evidence to submit.
On motion of Mr. Girouard, seconded by Mr. Weldon (St. John), it was
Ordered, That the following be adopted as the report of this Committee, and

reported to the House, together with the evidence taken and the proceedings of the
Committee. (For this report see report, prefixed to Minutes of Evidence.)

Attest,
N. ROBIDOUX,

Clerk of Committee.

45
1-5



53 Victoria. Appendix (No 2.) A. 1890

REPORT

0F THE

SELECT COMMITTEE

-To ,el7o)m) was rf7e Yih3.

TO

OF

FOREIGNERS AND ALIENS
Under Contract or Agreement to Perform Labor in

CANADA,

WITH MINUTES OF EVIDENCE ATTACHED.

PRINTED BY ORDER OF PARLIAMENT.

OTTAWA:
PRINTED BY BROWN CHAMBERLIN, PRINTER TO THE QUEEN'S MOST

EXCELLENT MAJESTY.

1890.

Appenidix (No 2.) A. 189053 Victoria.



53 Victoria. Appendix (No 2.) A. 1890

CONTE NTS.

PAGE.

Report of Committee.............................................................................. 1
Evidence of R. R. Elliott......................................................................... 1
Letter from E. Overell.................................................... ....................... 4
Evidence of J. T. Carey........................................................................... 8
Letter from Montreal Typographical Union............................................... 14

do E. Laskin...................... ...... .............................................. 14
do J. W imburn Laurie........................................ ...................... 15

Resolution of Municipal Council of St. Stephen, N.B..................................... 15
Evidence of John Ormiston ..................................................................... 15

do Robert Lawrence.......................................................... ...... 21

do W illiam Dixon......................................... 22

do Joseph Cook......................................................................... 25
Letter from A. Dynes............................................................................. 29

Resolution of Dominion Assembly, Knights of Labor................................... 30

do District do do ................................... 30
Letter from Ald. W m. McAndrew............................................................. 30
Evidence of W . W . Graham............................................................. 31 and 37

do William W ainwright............................................... .............. 35

do Edmund Boué........................................................................ 38

do Patrick Joseph Jobin............................................................. 40

do M. H. Brennan ........... ......................................................... 41

do Charles March.............. ....................................................... 42

(10 George S. Warren......................... ....................................... 44

Contract with 240 Germans...................................................................... 44
Letter from Thos. Porter......................................................................... 46



53 Victoria. Appendix (No. 2.) A. 1890

APPENDIX No. 2.

COMMITTEE ROOM,
Tuesday, 15th April, 1890.

The Select Committee to whom was referred Bill No. 8, to prohibit the im-
portation and immigration of Foreigners and Aliens under contract or agreement to
perform labor in Canada, beg leave to present the following as their

R-EPORT:
Your Committee find, on examination, that this Bill is similar in all respects to

a Bill passed by the Congress of the United States in 1885, and amended by that
body in 1886.

Your Committee have had before them witnesses from different points along
the frontier, and find from their evidence (copy of which is annexed hereto) that the
American Alien Labor Law has been enforced in such a way as to compel many of
our people to relinquish their employment in the United States, or to remove with
their families, and reside there permanently, while citizens of the United States are
permitted to work in Canada every day, and to return to their homes on the
American side of the frontier at night, without interference from the Canadian
authorities.

Your Committee recommend that the attention of the authorities at Washington
be directed to the oppressive application to Canadians of the American Alien
Labor Law, and to allow of such representation being made, and to afford time for
its due consideration, recommend that further consideration of this Bill be post-
poned until next Session; and if some suitable measure for granting relief to Cana-
dians from the grievance complained of, be not passed in the interval by the
American authorities, then your Committee recommend that a Bill dealing with this
question be introduced next Session, and taken into consideration.

All which is respectfully submitted.
GEO. TAYLOR,

Chairman.

EVIDEN CE.
HOUsE OF COMMONS,

Friday, 28th March, 1890.

The Select Committee appointed to enquire into, and report upon, Bill No. 8 re
Alien Labor met:

Mr. GEoRGE TAYLOR in the chair.
The Chairman asked Mr. R. R. Elliott, Chairman of the Legislative Committee

of the Knights of Labor, to make a statement and to express the view of that body
upon the Bill before the Committee.

Mr. ELLIOTT-Mr. Chairman. I am here to say that the Knights of Labor are
very strongly in favor of this Bill, but we do not ask it as retaliation. We do not
ask it as a neans of hitting back at the United States simply because the Govern-
ment of that country, in the interpretation of their Act, have seen fit to yield to the
clamor of a certain anti-British element which seems to form a very strong balance
of power in some of the States-in some of the leading cities. We desire no retalia-
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tion, but we ask you to emulate the example which has been set you. We have no
quarrel with the United States. All we ask is simply that the workingmen of this
country may be given that protection which we think is necessary for their well
being. To my mind it is very much to be regretted that a discussion in the House,
the other day, was allowed to drift into the channel which it did, that certainly the
idea of retaliation, as I said, was very far from our minds in asking that this Bill be
introduced and passed. It is asserted, and I think with absolute truth, that the
United States, in the interpretation of their Act, have acted far more harshly than
was ever intended by the labor organizations, when they asked that this Bill be passed
which is now upon the Statute book. It was calculated that the Act would do away with
the importation of cheap European labor to take the place of the miners, railway
laborers, and other laborers, as well as the artizans and operatives of the country
who night, for the time being, have a misunderstanding with their employers.
For we tbink we will all agree that strikes are the practical result of misunder-
standing either on the one hand or on the other, The practice of going to
the older countries and sometimes to some parts of Canada to engage a large body
of men to take the place of native workers was a very common one, and it is one
which we think resulted very injuriously not only to the strikers but to the country
as a whole, that to our mind the displacing of a large number or any number of
native workingmen who are to the manor born, who understand the peculiar con-
ditions of the country in which they live, who are intelligent men, who are capable
of taking their parts as citizens of the country, to displace them from their means of
obtaining a livelihood and to put in their places the cheap labor, which must some-
times be called the pauper labor of the older countries, cannot fail to result in the
great injury to the people of the United States or Canada as the case may be. It
stands to reason that men who have been brought up in a country, such as the United
States or Canada, whose places are taken by this cheap labor, and who are thrown
upon the cold charity of the world of their country or their town, that the results
cannot but be great misery upon those native workmen, upon their families and as
a practical result demands are made upon charity which otherwise would not be
made, and as poverty increases, that must naturally be enhanced. It was for this
purpose and for the protection, as I have said, of the working men of the United
States, that this Act was passed. We thought we had got a law, it is true, which
would cover our grievances, and having secured the Act there we set to work here to
secure similar legislation. We too have suffered from importation of contract
labor as far back as 1872. I think you will remember when the strike was
in progress in the office of the Toronto Globe when the proprietors of that
paper after refusing to treat with their men, imported an entire force of com-
positors from the Old Country to fill the places of tlheir native employees, among
whom was the present Mayor of Toronto, I think a gentleman whose possession of
brains no one will deny. He and many others suffered great inconvenience in con-
sequence of their being thrown out of employment for several months, and it was a
great injury to their families as well as to the city of Toronto. We have had the
importation of plumbers to the city of Toronto. We have had labor imported in
various other trades, and we frequently see that thousands of dollars of public subsi-
dies given to railroads are paid out to Italian and other foreigners, when there is a
vast amount of idle labor in the cities of these provinces as well as in other places.
I have seen frequentlythat there was a great deal of idle labor in the towns in which
I was for the time living. That gangs of Italian laborers, men who were imported
because they could be got cheaper, but whose importation, I believe, was no benefit to
the country, were dmployed by the varions railway companies while men were going
idle in the adjacent towns. We have, therefore, concluded that the time has come for
the passage of an Act for the prevention of the evils complained of and I take this
opportunity, to express on behalf of the Knights of Labor, my thanks to Mr. Taylor
for his having introduced this Bill into the fouse and for the persistency he has dis-
played in its advocacy. We seek this measure with a full knowledge and approba-
tion of the American branch of our large organization, and I think it should be fairly

2
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good proof of the correctness of the statement that it is not in a spirit of retaliation
.we seek it. The Committee of which I have the honor to be Chairman, is appointed
by the head of our organization, the head office of which is situated in Philadelphia
or Pennsylvania, or I should say, rather, the committee is appointed as a branch of
the whole organization as representative of the whole organization, but our instruc-
tions are to seek such legislation as the Canadian members of the organization desire.
We have Do intimation or no instructions that we are to seek anything that may
happen to suit the Americans. We are called to follow the instructions of our Cana-
dian organizations. This organization, I should say, is a cosmopolitan one. It extends
through France, Germany, Belgium, England, Ireland, Scotland and Australia, as
well as in the United States and Canada. There is one executive board governing
the whole. To show you that the legislation which we seek is sought with the full
approbation of our brothers on the other side of the line as well as with their know-
ledge, in my last year's report, which I presented to the General Assembly, which met
at Atlanta, Georgia, last November, the following paragraph appears:-

I FOREIGN CONTRACT LABOR.

"The importation of foreign workmen under contract has engaged the atten-
tion of your Committee, and we have urged upon the Government the enactment of
the law similar to the one now in force in the United States. While we are inclined
to the opinion as the result of our interviews that it may be possible, perhaps at
the next session, to obtain the enactment of a law forbidding the importation of for-
eign workmen under contract, yet such a law in Canada would be much less efficient
as a protection to labor than it is in the United States, for the reason that, this
being a portion of the British Empire, the law would not apply to contracts made
in other parts of the Queen's dominion. Even with this disadvantage your Com-
mittee is of opinion that a Dominion law prohibiting, under a sufficiently severe
penalty, the importation of alien workmen under a contract would be of great
be»efit to Canadian labor. The law of Ontario does not go far enough to be of any
appreciable benefit, inasmuch as it imposes no penalty, but merely makes the carry-
ing out of his contract optional on the part of the imported workmen while making
it binding upon the employer. It is more than doubtful if any such law passed by
one of the provincial legislatures could be anything more than illusory, for, of course,
one province cannot legislate to affect or forbid the making of contracts in another,
and so aliens intending to work in Ontario, for instance, could be brought under
contract to Quebec, or some other province by " A," and then a contract could be
made between them and " B" to work in Ontario. All these things being consid-
ered, your Committee is of opinion that only a Dominion Act could afford any real
benefit and we would recommend that our successors be instructed to continue our
work in this direction."

This recommendation was favorably commented upon by the members of
the general body which was assembled at Atlanta and the report was unanimously
adopted. We believed that it is the policy of the Government of Canada to keep
Canada for the Canadians. And that I think is the motto which many of our
countrymen cherish. For the carrying out of that policy duties are levied upon
numerous products and manufactures, such as will practically prohibit their impor-
tation into this country and enable our manufacturers to give employment to our own
artizans and laborers. But I believe it is an integral part of that policy that protec-
tion should be given to our workingmen. You protect the manufacturers, you pro-
tect the goods that may be made in this country; we ask you to protect the work-
men that they may make these goods. That is the thing in a nutshell. The desire
of organized labor in Canada is not retaliation, but emulation to a degree. A great
nation has seen fit to enact a protective law such as we are asking, and they are
interpreting it in the manner far exceeding the requests of the labor organizations.
They are in truth protecting their citizens, for we find that before they issue a license
to the officers of their steam vessels they require them to take the oath that they
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are American citizens. I have here a blank form of oath which these officers have
to take, and it reads as follows:-

"Form 2105.
"Oath of Licensed Officers of Steam Vessels.
" I..........................., do solemnly swear that I am a citizen (* ................ )

of the United States, and that I will faithfully and honestly, according to my best
will and judgment, and without concealment or reservation, perform all the duties
required of m e as .........................................................................................

by laws of the United States.
" Sworn and subscribed before me, ...

this day of , 188 " f
"* Insert "native " or " naturalized " as the case may be.

"(Ed. 5-8285-10,000)."
I believe that the American authorities are interpreting their laws too harshly,

a great deal too harshly. As I have said before, there never was any intention that
it should be applied in the manner in which it is being applied, but since that, for
political reasons, for the purpose I imagine of gaining political capital, and in that
respect, I believe, one party is just as bad as the other. Of course we do not have
anything of that kind in this country. It does occur to me that if it were possible
to avoid such difficulties and such harshness it would be very desirable. For instance
we take the case of a gentleman named Overell, of the city of Hamilton. -He states
bis case in a letter which he has recently written thus:-

"417 King St., E,
"IAMILTON, 21st March, 1890.

"MR. TAYLOR, M. P.,
" Ottawa.

"IDEAR SIm,-Having noticed your efforts re the Alien Labor Bill, I thought my
experiencemight be of some interest to you. In the spring of 1889, I was out of
business and looking round for something to do. I had some business with A. C.
MIntyre of Alexandria Bay and had made arrangements with him to go there and
manage his business, when it became known to the customs authorities at that port.
They at once informed McIntyre that if I went there, and in his employ, he would
be subject to a fine of $1,000.

"This, of course, broke up the engagement and threw me out of employment.
"You will no doubt remember me as an old resident of Brockville, and known

to Messrs. Brown and McKay members for this city. Hoping you will be successful
in carrying your Bill througb.

"I remain,
"Yours truly,

" E. OVERELL."
MR. McKAY.-He is a thoroughly respectable man.
MR. ELLIoTT.-As soon as I saw that letter, I spoke to both Mr. McKay and

Mr. Brown. Both gentlemen stated that they knew him and Mr. McKay says he
knows him to be a thoroughly respectable and reliable man.

MR. BRowN.-I corroborate that statement, strongly. Mr. Overell is one of the
most respectable mdn of my acquaintance in Hamilton, a man of the highest integrity
and a man thoroughly reliable in every particular.

MR. ELLIOTT-Of course these are matters which I think it is well to consider
in relation to this Bill. This seems to be the way they are interpreting the Bill, it
seems, too, that they even include preachers of God's Holy Word within its scope.
Whether it is advisable as a matter of State expediency that an Act should be passed
quite as strongly as this is not for me to say. That is a matter which I think
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requires the consideration of statesmen and it is out of our element. What we do
ask for, however, is that you will pass a law, a law something similar to that on the
Statute Books of the United States, and I do not think that common justice or to
use a harsher word, common decency would induce the Canadian Government to
interpret that law in the way it has been interpreted by the United States. What
we ask is not that individuals who come into this country voluntarily may be kept
out. We have no such desire. Neither do we desire that when a man cornes in to
this country by himself and desires to live in this country, that he should be kept
out. We have no such desire as that. What we do say is that an Act may be passed
to prevent the wholesale importation of men in a body under contract to take the
place of Canadian people. That I think is the statement of the case of the Knights
of Labor, and I do not think I can say anything more on this subject.

MR. TAYLoR-Does any member of the committee wish to ask Mr. Elliott any
question ?

By Dr. Ferguson (Welland).
He says he knows the United States people have interpreted the Bill harshly.

Has there been an appeal made to the United States Government by the Knights
of Labor of the United States, not to interpret the law against individuals as has
been done ?

MR. ELLIoTT-There has not, to my knowledge. I understand, however, that
the Canadian Government made an appeal or some representation.

2. They did from representations I had made to the Government, but I may
just state that I have been informed that at Niagara Falls, men who have been
employed by the Grand Trunk Railway Company for 30 years, living on the
Canadian side and going over to the American side to do their work, have been
notified that they must move to the American side or quit their employment. I am
told it was the Knights of Labor who made the move in that direction.

MR. ELLIOTT.-The Knights of Labor asked for legislation in the first place but
the Knights of Labor never asked that the Bill should be interpreted in the way that
it is being interpreted. I have talked with gentlemen who appealed to Congress
and who were mainly instrumental in getting the Bill introduced into Congress and
they informed me that they never had any such idea that it was so intended. It
was simply as I have said to prevent the importation of men for the purpose of
taking the places of the other workmen.

3. Do you not think that the organization in the United States which is the same
organization as you have in Canada, one executive for both. Do you not think it is
the duty of that organization, of that executive, to appeal to the American Govern-
ment not to interpret the law in this way, which it was never intended to interpret
it ?

MR. ELLIoTT.-There is a difficulty there. You see the executive board of the
organization has only certain powers, and while, if they should make such a request
as that, you are probably aware as well as I am, that both political parties, at least
in my opinion, yield to the clamor not of the Labor organizations in this interpre-
tation, but rather to an extreme anti-British element in their country, which is
determined that anything British should be annoyed all that it is possible. That
was apparent during the last presidential election and I think anyperson who reads
the New York papers very closely cannot fail to come to that same conclusion. We
had an evidence of that in the treatment of the British Minister. I think it is simply
the carrying out of the same policy. To my mind a Bill somewhat similar to the
one before the flouse should be passed. I do not see how it can be framed much
differently, although perhaps the legal mind of the Bouse and of this Committee
could perhaps frame a Bill which would meet the case. For my part, I cannot see
how the Bill can be framed much differently from that of the United States, but I
think it might not be interpreted so harshly. I do not think the mere matter of
half a dozen men living on one side of the line and working on the other, is of great
injury to a great nation. I think either nation can stand that.
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By Mr. Walsh:
4. You think they ought to reciprocate ?
Mr. ELLIOTT.-I think so.

By Dr. Wilson (Elgin):
5. I think you stated you did not imagine it would be injurious or for the

.Knights of Labor to object to parties coming into Canada by their own individual
will and working here ?

Mr. ELLIoTT.-None whatever. We do not want to set up a wall between the
two countries as far as labor is concerned.

6. What means would you adopt in your measure of that description so as to
protect your people here. What would prevent any number of Americans coming in
of their own free will and crossing the borders and going to the individuals and
becoming employed ?

Mi. ELLIOTT.-Nothing would prevent them. This American law would not
prevent them.

7. The American law would prevent them I think. They would have to remain
here or remain there or they would be subject to the penalty. How are you going
to overcome that ?

lIr. ELLIOTT.-That is discussing this harsh interpretation as I have termed it.
8. I want to get at your idea of leniency. How are you going to have leniency

of the law effected ? I do not want a law upon the Statute book merely as a fancy
law, but I want a real something that will accomplish that which we desire. Now
it struck me that your suggestion would be merely as a fancy law.

Mr. ELLIOTT.-You are mistaken. I want no such law as that.
9. It would seem to me something of that kind. If you pass the law, then

what have you accomplished ? If it is thought advisable to prevent any person
living in this country and residing in the United States, then you must say so. If
you do not say so how are you going to carry it to the extent which the United
States have carried it, and how will you protect your laboring men here ?

Mr. ELLITT.-It is not for me to say how a bill will be drafted. I do not pro-
fess anything in that respect. My experience in drafting bills bas been very limited.
I will tell you what we desire. Our desire is to protect the Canadian labor from
importations, such as may be brought into the country to take the place of our
workingmen. That is the whole object and our desire with this Bill.

By Dr. Ferguson (Welland) :
10. Are you willing in our legislation that while our men are openly and abso-

lutely excluded from employment in the United States, without becoming citizens
of the United States, that we shall leave our market open to those people to come
over as they please and work in our country; that is the condition of things now?
-We are getting back then to the question of retaliation,

By Dr. Wilson :
11. Put it protection.-Let me state it my way.
12. We want you to state really if this is to protect the laboring men. We

want to put it in the way it will protect them ?-I say then that in the passage of
laws, in my opinion, there are certain things which even labor organizations should
be willing to yield in. I do not think it is necessary for me to say whether this
country should array itself and go just as far as the United States lias gone or not.
I do not believe that the United States are more justified in what they have done.

13. Is it necessary for the protection of your laboring men that they should not
come over here ?-I do not think so.

14. Tell us why,?-I have told you as near as I can. I say this, I can see no
harm resulting to the country or nation itself from a few mon living on this side of
the line working over there or a few men living over there and working here. The
difftculty we want to obviate is the importation of men to take the place of other
men.

15. If they come across they must take the places of others. How are you to
prevent them coming across if you do not prohibit them ?
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By Mr. McKay:
16. You do not want them brought over in squads to take the places of our

men who are asking for an increase of wages ?-Tþhat is the point we are trying to
get at. By Dr. Wilson:

17. Where have they been brought over in gangs or squads except during the
construction of the Canadian Pacifie Railway ?-I do not propose to answer any list
of questions such as that. I want to say this, that the committee, or any of us who
know and who have followed the matters which have transpired in this province for
a number of years past, are well aware that men have been bought into the country
to take the places of men on stike. About a year ago there was a strike in Toronto
and plumbers were brought from Rochester. When the " Mail " strike was on
printers were brought from Rochester and Buffalo.

18. Suppose your law would be all that the Knights of Labor would desire, these
plumbers might come by themselves to Toronto and get employment. Under the law
as you suggest would you be able to prevent them working ?-No.

19. Then it would not protect that class which you are desirous of protecting?
-It would.

20. How ?-These men would not be so likely to come unless the agent of the
employing party made some arrangement for them to come.

21. That could be easily arranged. An agent would go over to the other side
and let them know there was vacant labor demanding to be performed. These men
would then leave of their own accord ?-They possibly would, but those who are in
the habit of working for others do not generally jump around that way.

22. I have worked all my life for other people.-Perhaps not in the way the
rest of us have. If a man comes to me and says there is some work-say I am in
Toronto -in London. I ask him for particulars. He tells me there are vacancies
in a certain place. I immediately learn or come to the conclusion that he is repre-
senting in some way certain parties there. I would not go, unless under perhaps
singular circumstances, until I had some pledge that I would be able to obtain
employment. If that pledge were given that would bring him immediately within
the law.

By Dr. Ferguson:
23. All a man has to do is to practice a fraud on the United States law and

they cannot touch hin. He simply goes over as Dr. Wilson suggests. I think this
law ought to go further than yon say, if we are to enact it. Take my own town.
We have plenty of Americans working in our railway shops and elsewhere. They
are not molested, but not a solitary individual from our side gets the privilege to go
over and earn a dollar in the United States. That is unfair ?-That is what I say.

24. We want to go a little further, and I think we can hardly escape the word
retaliation in that respect.

DR. WILSON-My idea is that the laboring men shall be protected in their
honest labor and shall not be competed against by Americans coming over who take
care to protect themselves.

THE CHIiRMAN-What Mr. Elliott objects to is individual cases like those
referred to in the letter, where the man went over and made an agreement to go
there, yet because he was coming in under contract he was prohibited.

By Mr. Gillmor:
25. The man who employed him would have had to pay a fine ?-The man would

not carry out tbe contract.
26. I know in my own county our lumbermen have been in the habit of going

over there and making contracts and taking gangs of men over with them, gangs of
men with horses, to perform certain labor in the State of Maine. This law has been
enforced against them. Now, those who want to employ labor go over there and
take up a temporary residence. Then our men go across and make their contracta
there. The reason for my mentioning and repudiating the word retaliation is this:
In the House the other day that seemed to be the reason for much of the opposition
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against this measure. The discussion, at all events, got into that channel. It is for
you to say whether in view of the state of labor in this country yon should go as
far as the American law is being interpreted ?-We want protection.

By Mr. Ferguson:
27. I impressed upon Mr. Elliott and want to impress upon you, that I believe

the Knights of Labor as far as they could were the cause of introducing that law
into the United States, and should exercise some influence in its interpretation ?-
I may say that we are trying to do the best we can. It was a power beyond us that
induced the United States Government to do what they have done.

THE CHAIRMAN-The position is this: It is now on the Statute Book and any
citizen of the United States can put the measure into operation.

Mr. J. T. CAREY was next called.
28. Mr. TAYLoR-YOu were asked to appear before the Committee to make a

statement. You represent what ?
Mr. CAREY-I represent the Dominion Trade and Labor Congress, every labor

organization in Canada.
29. Mr. EARLE-Are you associated with this American Trade Union ?
Mr1. CAREY-Yes, sir ; I am a member of the Executive Board of one of the

International Districts. The organizations have asked that this law be enacted, as
Brother Elliott has stated here, not as a retaliatory measure, but as a measure of
protection to themselves. We flnd that in a great many of the walks of life the
working man does not receive that protection he thinks he is entitled to get. In a
great many cases when workingmen and their employers are in trouble as to a raise
of wages or reduction of wages, as soon as the trouble begins the employer sends
away and he brings in men to take the place of the workingmen who were in his
employ. In some cases they pay men more wages for the time being than the men
who have gone on strike, so the consequence is injury to the Canadian workingmen.
To-day I think that the workingmen have to come to the conclusion that if a
measure of this kind was introduced, and put on the Statute book, that it would be
a benefit to them. That is, that it would give them at least a share of the protection
that their employers at the present time get. It is unreasonable to suppose, if the
goods manufactured by cheap labor in Europe is taxed, that the laborer himself
should bc permitted to come in under contract to take the place of labor already in
Canada. We think that a measure of this kind should be enacted, so that it would
be beneficial to the working people of this country as a whole.

30. MR. EARLE-Without danger to the employer ?
MR. CAREY-Without danger to the employer. At least that is what we think.

Another thing the Canadian labor organizations are opposed to is assisted immi-
gration.

31. MR. McKAY-That has been stopped.
MR. CAREY-We do not think that it has. What we object to is assisted immi-

gration in a great many cases. Because that is actually bringing people under con-
tract from some of the older countries to take the place of the workingmen of this
country. Many people have come to this country from other countries and they
take their money with them. Some of the agents certainly have made agreements
with the men when they induced them to come from the other countries to pay
back part of that money and perlhaps more than the amount that they have given
them after they have finished with the work.

32. MR. GILLMoR-In Canada ?
MR. CAREY-YeS. I, of course, have not got the data with me, but if the Com-

mittee is to meet agan, I will give them the names of men who have that evidence
and no doubt will produce the evidence before the Committee, if they find it neces-
sary. I have written nearly every labor organization of the country, that is those
that are afflliated with the Congress, and I think that some members of Parliament
have received letters from them, asking them to support this with other measures
in the interests of the workingmen, now before this Parliament. As far as Cana-
dians being stopped from working on the other side, I know considerable about
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that, because nearly all our Canadian sailors at the present time are working on the
other side every summer.

I have not known one of them to be stopped yet, because they did not go across
under contract. With Canadian sailors, of course, I am better acquainted than with
any other class, and they can go to Buffalo, Cleveland, Chicago, or Milwaukee and
ship in any vessel there without being interfered with, on condition that they have
not come under contract. I have not known one to be stopped, because they do not
go under contract. If however, a Canadian goes to take charge of an American
vessel, he must be an American citizen or declare his intention of becoming one
before he is allowed to go as an officer of one of those vessels. I may say that a
great many of the steamboats going out of Chicago or Cleveland, in fact nearly every
port of the United States, are manned by Canadians. I am sorry to say that a great
many Canadians have had to take the oath of allegiance to the United States before
getting on those vessels. They get better pay there.

33. If they take the oath of allegiance they cannot be interfered with ?-It is
not necessary to go before the mast. It is to be an officer.

By Mr. Earle :
34. An American cannot take command of a ship here ?-I do not know.

By Mr. Welsh :
35. No, he must be a British subject.-We think, not knowing much how laws

are framed, that a law could be framed that would give to the Canadian working-
man that protection to which he is entitled as against the workingman under
contract.

By Mr. McKay:
36. You do not propose to go any further than to make the law prohibitive as

against men coming over here from the United States under contract?-Not from
the United States alone; we mean from everywhere tlse, no matter where they
come from under contract.

37. Mr. EARLE-Would not that place employers in the hands of organized labor
associations ? There would be great danger of antagonism between labor and the
employers of labor.

By Dr. Wilson:
38. Are you as a body willing that all artizans, laborers and employees of all

descriptions, shall come into the country and compete with the laboring men, here,
unless it is after entering into a contract on the other side before coming in ?-
Anyone who comes to the country of his own free will, we receive him with open
arms. We have no objection, nor do we find any trouble in dealing with the com-
petition or otherwise of workingmen who come of their own free will. The only
trouble we find is in dealing with men who do not come of their own free will. As
a rule they come for less wages than we are looking for, and goodness knows that
the laboring men of Canada are not receiving any more wages than they can live on.
Many are not receiving as much as will enable thcm to live.

39. Or if men come over here in the morning and return at night, that would
be agreeable and satisfactory to the Knights of Labor ?-We have no objection.

40. All you desire then, is that this Bill shall act only as a prevention to parties
going to the other side and entering into a contract there with labor and bringing
that labor here as a body or class to work upon some works here ?-That is the
object.

By the Chairman:
41. While you are willing to permit persons to come over from the

United States, you expect we should have the same treatment accorded to our
Canadian workingmen if they wish to cross over to the other side and do a day's
work there ?-Yes.

. MR. EARLE-We could ask that organization which prompted this legislation to
have it withdrawn.
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By Dr. Ferguson:
42. Upon what authority do you speak for the labor organization? Because I

know the Knights of Labor in my town hold a different view. Have all the lodges
of the different districts been consulted ?-Their representatives were consulted in
congress last September. The representatives of the different organizations-all
affiliated organizations-are notified of the time of meeting and the place where it
is to be held. Any organization wishing to send representatives may send them. A
great many do not send representatives, but send resolutions they wish to be acted upon.
Of course they are willing to be governed by the laws laid down at that congress. If
th ere are any laws that they are not satisfied with after the proceedings are printed,then
they object to those laws to the Executive Committee. If there are any objections
made to any of the different laws laid down at the Congress, the Executive Com-
mittee have always made it a point, up to the present time, not to interfere, or ask
for any of these measures that have been objected to. There are certain things the
Executive Committee are told topick out-certain laws, or certain things, and try to
have the laws amended or other laws enacted. If there are any objections to these
different laws, then the labor organizations, as soon as they are consulted on them,
will make their objections. Up to the present time I bave written, I suppose, to
nearly every labor organization in the country from here concerning this Bill by
Mr. Taylor, on the Alien Contract Labor question, and I have not received a single
letter or a single organization objecting to the passage of this Bill. They have all
favored it, and most of them have written that they have instructed their members
here to support that measure, or measures something ofthe same sort.

43. DR. FERGUSON (Welland).-What I was at, is this-I think a great many of
the labor organizations demand that protection should be given a little further than
you state, that we shall have in some measure that reciprocity in labor on the two
sides. Have you had that opinion expressed in any way ?

MR. CAREY.-All that 1 have come in contact with they are satisfied to have
reciprocity, not only in labor but most everything else.

DR. FERGUSON (Welland).-We did not ask you that.
44. MR. TAYLOR.-What the Committee wants to know, is this: are the unions

that you represent, willing that labor should come in from the American side and
perform labor here during the day and go back at night and not allow the same thing
to Canadians?

MR. CAREY.-NO. I do not think that would be reasonable, but recîprocity in
labor would be more beneficial to the Canadian than to the American. We certainly
could not object to that and do not object to that.

45. MR. GILLMOR-YOu would get -as much labor on the other side as they could
get here?

46. MR. EARLE-Dr. Wilson stated-Have you any objection to the men coming
for work and going away at night?

47. Mi. CAREY-If they stopped us from going ?
48. MR. EARLE-They do stop you, as a matter of fact.
MR. CAREY-I am speaking, knowing the sailor better than anyone else.
49. DR. FERGUsoN-You go to Niagara Falls; that it is so as a matter of fact.
50. MR. TAYLOR-YOU know as a matter of fact that every Canadian along the

frontier is stopped and prevented from going over there in the morning and returning
here at night.

MR. CAREY-I did not know as a matter of fact. I heard it to-day, I had not
known it.

51. MR. MCDdUGALL (Pictou)-Are you in favor of permitting American labor
to be employed in Canada while residing in the United States, provided they treat
us in the same way ?

MR. CAREY-Certainly, if they treat us that way.
52. MR. MCDOUGALL (Pictou)-You are opposed to the employment of American

labor in Canada?
MR. CAREY-Under contract.
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53. MR. MCDOUGALL (Pictou)-Not under contract voluntarily.
MR. CAREY-If it is not under contract we do not object to it.
54. MR. WEL sr-I do not know, but this Bill might affect the Maritime Provinces,

seriously. Supposing the mining interest in Nova Scotia, in Pictou and in Nova
Scotia, all through, supposing the miners there combined and struck, what posi-
tion would the mines be in, the mining industry of Nova Scotia. They would not
be allowed to send away and employ other laborers. They would be compelled to
give way to the demands and claims of these miners. I tell you, you had better
think over this matter. It seems to me to be a serious matter. My friend from
Pictou will be able to speak more particularly on that point. I may say for myself
that I had to send to England a short time ago and employ a groom and a coachman.
I could not get one in the place. If I did so, under this Bill, you would fine me
$1,000 for doing so. Would it not apply to me if I go to England and make a con-
tract for this man to corne out and work for me ?

MR. LEPINE-Certainly.
DR. WILSON (Elgin)-There is a provision there excepting domestics. The

coachman would come in under the term "servants."
55. MR. GILLMoR-I would like to understand what the Knights ofLabor really

intend? We have a large cotton mill in St. Stephens, New Brunswick, and I am
inforrmed, and I believe that out of the 500 operatives there, about 250 of them live
in the State of Maine. They corne over every day, across to that cotton mill to work
and they reside in the State of Maine. Would the Knights of Labor have any objec-
tion to that ? Their contract is made, of course, with the owners of the mill. They
live in the State of Maine and come there to perform a day's labor and return to their
home in the State of Maine.

MR. CAREY-If they came in under contract they would object to it. But if
they came in and made a contract, they would not object to it.

56. MR. GILLMOR-The contract is made in Canada. They come across and hire.
That is a case in point. How would the Knights of Labor treat that case?

MR. CAREY-I do not rightly understand.
MR. McKAY-You asked him if those parties in this mill in St. Stephens, can

live in Maine. They come from Maine into this town or village and engage them-
selves to work in this mill. They are engaged in the mil]. They live in Maine and
go to and fro daily.

MR. CAREY-We would not object to that. I do not know for certain. I know
that sailors go to the other side and they ship, and that is the last there is to it,
until they come home in the fall.

57. DR. FERGUSON (Welland)-Supposing this cotton mill was in the State of
Maine and the operatiyes lived in Canada, and the United States Government refused
to allow the Canadians to work in this mill in the State of Maine. Would you think
it fair that the people from the States should come into Canada under the same con-
ditions and circumstances ?

MR. CAREY-No.
I would say for Mr. Carey's information that people who have worked for thirty

years on the Grand Trunk Railway, the terminus being in New York, though they
are paid by British capital, have been forced to sell their little homes and go across
the river and live. They are not allowed to remain here, although in the employ-
ment of the same company, and work in the State of New York ?-That is not in-
tended by the labor organizations.

By Dr. Wilson:
58. The Bill says that to encourage anyone coming in would be a violation of

the law.-Only under contract.
By Mr. Daly:

59. You said you would have no objection to men coming over here and doing
a day's labor and return at night ?-I know how it is with the residents of St.
Catharines. All our ship-carpenters who used to be there are on the other side
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now. There is not a dozen ship-carpenters on this side now. We had four ship
yards at one time, and there were eight vessels on thé stocks there at one time.

By the Chairman:
60. Where do they reside now ?-In Buffalo or Cleveland. Out of these three

er four dozen ship-carpenters, I have not known one of them to be stopped on going
over there. They came home every Saturday night.

61. They evade the law in this way: they go there and hire for a week's work
and return home on Saturday night. Thon they return and make a fresh contract
for the next week. In the case of the Grand Trunk Railway, however, they do not
pay their men weekly ?-We do not desire it, but so long as it is done on the other
.side we want it done on this side.

By Mr. J. A. Ewan:
62. I was going to ask you: Do the Knights of Labor object to the law being as

strictly enforced in Canada as it is in the United States ? Have they any objection
to the law being as strictly enforced here as there?-No.

63. That answers Dr. Wilson's objection. I an a Knight of Labor myself and
know their views on this subject. Although the United States law has been pushed
to an extreme, I have no objection to its being pushed to the same extreme here.
Mr. Elliott alluded to the word " retaliatory. " He does not want that word used
perhaps; but we want the law and want the principles. We want this thing
as strictly enforced as do the United States workingmen, who are in sympathy
with us, and are in favor of excluding foreign labor under contract from the United
States. Is that not the idea of the Knights of Labor ?-Yes.

Dr. WILSoN-We were told at the outset that they did not wa nt the law to be
enforced similarly to the United States.

The CHAIRMAN-No; Mr. Elliott did not want it called a Retaliatory Law.
DR WILsoN .- He went further and said it was not the original intention or the

Knights of Labor that the law should be so enforced; but that it was on account of
the strong anti-British sentiment and political agitation that took place there that
carried the law and caused it to be enforced to the extent to which it is being enforced.

WITNEss:-To put Dr. Wilson right, I may state again that we have in the city
of St. Catharines over 100 men, I might say 200 men, who work regularly on the
lakes in the United States. Their families are living in St. Catharines. They go
there in the sp ring and get their jobs and stay there during the summer. We have
the families of ship carpenters and bricklayers and masons living in St. Catharines,
and, I am sorry to say, that most of our people have had to go over- to the other side
to get work. These men have never been stopped because they do not go there
under contract. If there is a law of this kind being enforced-and I believe that all
good laws should be enforced, and if bad repealed,-we want similar protection on
this side. That is the stand of the labor organization with respect to all laws
existing either here or anywhere else.

64. Mr. DALY-YOU say you were opposed to assisted immigration passages, are
you opposed to assist men to go up to the North-West as farmers ?

Mr. CAREY-Yes; until we give the citizens of the country the first preference.
If it is necessary to people the North-West and assist people in the North-West or
the people of Canada at all, our Canadian citizens should have the first preference.
We know of men who have been to the North-West and come back again, we know
that a nian can do nothing in the North-West unless he has money enough to make
a beginning. We think, in the first place, that it would be more beneficial to the
people of this countiy, as a whole, if the people of Canada were allowed the priviloge
of taking up land in the North-West and the Government allowing these people to have
money enough to start up the first year and make a beginning. Our own people
should be first taken care of, then it would be time to take care of our neighbor's
people. We decidedly object to assisting the outsider before our own people are
assisted. We know in our large cities at the present time there are hundreds of poor
families in want, and a great many of these families if they were settled on this land,
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we are fully satisfied, would make as good farmers as the people brought over to
populate this country.

Mr. TAYLoR-We are not bringing anybody over.
Mr. CAREY-They have brought them over.
65. Mr. DALY-I am asking if he is opposed to immigration to men who come

over to farm, rather than for skilled mechanics, for instance? That I understand of
the Knights of Labor to assisted passages.

Mr. CAREY-It is very hard to decide between a laborer and a mechanic. We
have evidence in our labor centres of mechanics being brought over year after year
under assisted passages. We need not go further than Toronto, Hamilton, St.
Catharines and Kingston and Montreal.

Mr. TAYLoR-That is stopped now.
Mr. CAREY-I do not think it is.
Mr. TAYLR-It is as far as the iovernment is concerned.
Mr. CAREY-It may be, but we doubt it. We find in the Auditor General's

report that some $40 or $50 have been paid out for assisted passages (reads figures).
That is taken from this year's Auditor General's report. We were told that assisted
passages were done away with; but we find that in the Auditor General's report.

By -Mr. Daly:
66. You would be astonished to know that thousands of men have done well

who went there without any capital?-Yes.
67. Would not the sane rule apply to any country ?-We do not object, as i said

before, if it is found necessary, if our own citizens are taken care of and given a
chance to start. Then we do not object to your giving to outsiders. But we do object,
until our own people are taken care of, to go to outside people.

68. You are against assisting people from other countries ?-You are assisting
them.

By the Chairman:
69. No, we are not. You are aware that there are reduced railway passages.

from all parts of Canada to the North West ?-Yes.
70. Is that not an assistance held out ?-That is by the Railway company.
71. But you aie against assistance to the Steamship companies ?-Yes.
72. Do you mean to say that your organization would be opposed to our peopling

Manitoba and the North-West, or rather to the Governmentassisting towards peopling
Manitoba and the North-West in the way of assisted passages to men who come
out to go upon farms and not interfere with the labor market ?-We have never
objected to people being brought to the North-West, but we have objected to people
being brought to centres of population. Those people who have been brought out
have not always settled down in the North West. You can go to Toronto or Hamil-
ton or any other large city and find hundreds of those people who are brought to go
to the North-West. They did not go there. The consequence bas been an injury to
the people themselves and an injury to us; because it reduces our wages, and the
man who bas to work outside in this country does well if he can average eight
months in the year. Our sailors only work six months in the year.

By Dr. Wilson:
73. Am I to understand that you are willing that the Government should grant

assistance towards bringing farmers to the North West ?-Not until they give our
own people the first preference, if there is any preference in it.

74. Then you are not in favor of aid being granted by the Government to bring
out people from the Old Country ?-No.

75. I think Mr. Taylor said, and also Mr. Daly, that these assisted passages had
been explained away. They must bear in mind that there is still a bonus of $5 per
head for every immigrant brought out by the various steamship companies. Would
your organization be in favor of continuing that?-No; we object.

76. They object, even though it bas been explained away satisfactorily ?-Yes;
I have taken from the Auditor General's report bonuses paid : to some $10, to others
$5, and $2 to others. We object to all this, for we are satisfied from what we know
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of the condition of the country through our different labor organizations that there
are a great many children in the country who are not properly cared for. Until
oàr own children are put in a better condition we do not wish to assist the children
of other people.

By Mr. Daly:
77. You are speaking of the labor market as applied to Ontario and Quebec ?-

We have affiliated organizations in the North-West. We consider those persons
assisted here as coming under contract.

By the Chairman:
78. That opinion is not well founded because these people do not come out here to

go into anybody's employment. They go into the employment of anyone from whon
they can get work ?-I may state, that on this question of assisted passages, I am
voicing the opinion of nine out of ten of the men whom I represent-the whole labor
organization of Canada. My instructions were to do the best I could to lay the
matter before the Committee in this way.

By -Mr. Gillmor:
79. Have you any sister organization in New Brunswick ?-Yes.
80. In St. John ?-Yes.
81. Anywhere else in New Brunswick ?-I have not the addresses with me

to-day. I can give them to you at the next meeting.
MR. CAREY then read the following letter:-

"iMontreal Typographical Union, No. 176.
"MONTREAL, 20th March, 1890.

"GEo. TAYLOR, M.P.,
"Chairman Committee on Alien Labor Bill.

"iDEAR SIR,-At the last monthly meeting of the Montreal Typographical Union,
the Alien Labor Bill, now before Parlianent, received the heartly endorsation of
our society. Our local members have promised their support for the measure.

"I have been further ordered to respectfully request that the Committee having
the Bill under consideration report on the same favorably to the House.

"Yours, &c.,
"l C. J. McGUIRE,

"Cor. and Recording Secretary.
"Typographical Union.

"LoUIs Z. BOUDREAU,
a"President,

"I Montreal Typographical Union."
The Committee then adjourned to the call of the chair.

HoUsE or CoMMoNs, 9th April, 1890.
Committee met: Mr. George Taylor in the chair:
The CHAIRMAN-I have received a number of letters which I shall ask the Clerk

to read, that they may be incorporated in the proceedings. The first has been handed
to me by General Laurie, and reads as follows:-

" SHGA HARBOR, 26th March, 1890.
"DEAR GENERAL,-I received your letter yesterday and notice all you say.

Last spring I went over to Boston about the 10th Marih. Every man was sworn
on the boat, and questioned. If he had any engagement he was sent back. No
doubt but there were a great many false oaths taken, as I do not know of one who
was sent back on that boat and there were lots of men who were under engagement.
This spring we were not sworn, but questioned. I know of one crew that went over
in a sailing vessel (passengers). They told that they were engaged and they were
all sent back. I cannot give you names but I know this to be a fact. A short time
afterwards they went over again and passed off all right. I suppose they were
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better posted next time. Last spring the officer on the boat went through the ship
and told the passengers that they must not tell that they were engaged, if so they
would be sent back.

"Yours truly,
" E. LASKIN."

The letter which accompanied the one just read, was as follows:
"OTTAWA, 2nd April, 1890.

"DEAR MR. TAYLOR,-I place at your disposal a letter from Captain Ephraim
Laskin, a solid, reliable man, in reference to the way in which our fishermen were
treated when going to the United States last spring.

"Faithfully,
" J. WIMBURN LAURIE."

I have also here a resolution passed by the Municipal Council of the town of St.
Stephen, N.B. It reads as follows:

"TOwN COUNCIL Room,
" ST. STEPHEN, N.B., 3rd April, 1890.

"At a meeting of the Town Council of the town of St. Stephen, held this 3rd
day of April, 1890, the following resolution was passed, inter alia:

" Whereas, the working of the United States Alien Labor Law bears very heavily
on the town of St. Stephen, as well as along the entire border of Canada.

" And whereas, it is the opinion of this council that some measure of protection
should be afforded to Canadian workingmen in St. Stephen, and to all other working-
men in this country whose homes are near the United States border.

" And whereas, it has been brought to our attention that a Bill similar to that
in force in the United States respecting alien labor, which in our opinion will confer
the protection desired, is under the consideration of a Committee of the House of
Commons, Ottawa.

" Therefore, resolved, that we hereby express our entire sympathy with those
whose object is to have the Bill become law in Canada, and request that if at all
practicable the Committee report in favor of the Bill becoming law.

" And further resolved, that a copy of this resolution be forwarded to our repre-
sentative, Hon. A. HE. Gillmor, at Ottawa, to be presented to the Committee of the
House of Commons aforesaid, while in Session.

"HUGH McKAY,
"l Mayor.

"J. VRoOM,
" Town Clerk."

JOHN ORMIsToN, Collector of Customs at Gananoque, called and examined:
By the Chairman;

This Bill, entitled: "An Act to prohibit the importation and migration of
foreigners and aliens under contract or agreement to perform labor in Canada," was
introduced in the bouse and referred by the House to this special Committee to take
evidence and make a report as to the working of a similar bill to this which is now
in force in the United States and has been enforced during the last year. Will you
please make a statement as to what you know in respect to the enforcing of it
in the locality where you reside ?-I may state that in the early part of
June of last year there was very intense excitement among the people on
the river front, and one or two very angry deputations waited upon
me in my official capacity, as collector of Customs, insisting that I should
enforce the Customs law because they were being very roughly treated by
the American authorities and driven home. They said that men who had been em-
ployed for years in the capacity of oarsmen and caretakers of the Islands, had
received notice to return to Canada. Of course, I was aware that the customs laws
should be enforced, but it was a question as to how far I would be justified, and on
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consultation with the member for our county, as to the best course to pursue, we
agreed that the better plan was to visit Ottawa and lay the matter before the Min-
ister of Customs, my official head. Accordingly, 1 went to Ottawa, and there met
the Minister of Customs, the Minister of the Interior, and the Minister of Marine
and Fisheries, and the result was that I was asked in my official capacity to visit
the fiontier ports of the United States, and ascertain just how far the law was in
force, and to get the views of different sub-collectors. I did so, and made a report
on the 15th of June. I visited Rockport, and interviewed the sub-collector there,
Mr. Dixon, and some of those who had been driven home, and found as stated, that
men who had been employed for years were, without any notice whatever, told that
their services could not be retained any longer. The Alien Labor Law had been
called into operation and the employers had been told that they were liable to a
penalty of $1,000, and they did not wish to run that risk. I proceeded to Ogdens-
burg, and met the collector there Mr. Harrison, and found he was not in sympathy
with the Act. H1e gave me the particulars of the Bouch case, which was the first
case. When that decision was given from Washington, then the turmoil com-
menced.

83. Tell us the particulars of that case ?-A young man named Bouch, in his
teens, residing back of Prescott, went over to Ogdensburg, and having no luggage
passed on without interruption. He travelled on to Lisbon, and there met with a
farmer with whom he entered into an engagement. After spending a week or so,
it was suggested and mutually agreed to that the young man should return to Can-
ada and bring cver his clothes and serve the farmer for a year. He arrived in
Canada, and spent probably a week bidding his friends good-bye, and returned with
his handbag or satchel, or valise, whatever you may term it. The sub-inspector
from Washington, happened to be there and this young man was taken to the Cus-
toms House and peremptorily told that he must return to Canada. The collector not
being in sympathy with the Act demurred and refused to use his official authority
in sending the young man back. The case was referred to Washington, and if you
want my private opinion I would say that the most ridiculous part of the whole
matter was the opinion given by the Secretary of the Treasury. He argued that
the first visit was a prospective visit and when he came back for his Iuggage he
returned under contract, and must go back to his own country. The young man
was ordered by the collector of customs, in duty bound, to return to Canada. As I
said, that case had been published in the newspapers and ail along the line employers
of labor were notified that Canadians must either reside in the United States perman-
ently during their engagement or must leave. Of course, the collector told me
there were several cases in which passengers from .Prescott had been sent back. I
then visited Alexandria Bay which is opposite Rockport, and ascertained theie that
the deputy-collector had somewhat modified his views and appeared to be more in
sympathy with the head of his Department. The collector in that district was for-
merly a resident of Clayton and he spoke kiowingly. He informed the collector at
Ale.andria Bay that the enforcement of the Alien Labor Law would cause perhaps
retaliatory measures on the part of Canada, and if that took place that the hotels at
Alexandria Bay and Clayton might as well be closed.

84. That is to retaliate by enforcing the fishery law ?-Yes, with the enforcement
of the fishery laws. I found that the collector even seemed to be in sympathy with
the Canadians if there was any possibility of their being allowed to ieturn, but still
there were others in Canada who were compelled to leave. From there I proceeded
to Clayton and found no cases there to speak of. The deputy-collector there told me
that some parties had come in and had informed them that certain parties
were there under contract but there was no action taken however. In
the meantime I had stopped at Morristown opposite Brockville. I there found
that the collector had not ordered any Canadians who had been residing there to
leave, but he had refused certain persons. There is one case which strikes me-of
three cheese makers. He said, of course, in refusing to act I render myself liable to
censure from the Department at Washington, but it appeared to be a hardship.
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These three men had been engaged season after season in the manufacture of cheese.
They were expert, and two or three parties had insisted that the sub-collector sbould
order these men to leave at once, if they were not permanent residents. lie said, " I
will not take any action unless I am compelled by the Department at Washington."
I visited Clayton then and that terminated my visit. J might state this much, I
found a feeling of disquiet and unrest existing strongly. The employers of labor I
interviewed said that they were placed in an twkward fix. They said they were liable
at any moment to have a penalty of $1,000 enforced against them, and rather than
that risk, they had been compelled to discharge very worthy men, men they had
engaged with them for years, men who were sober men. I had a conversation with
the hotel keepers at the Bay and the merchants, and they frankly admitted that
were the Canadian fishery laws enforced and the Americans prevented from coming
into Canadian waters to fish they might as well close up their hotels and their
businesses, because every one who knows anything of the St. Lawrence knows that
the hotels are on the other side of the river but the fishing is in Canadian waters
altogether. I know from my official capacity as collector of Customs that there is
scarcely a day which passes from the 4th July until the first week in September
that there won't be, perhaps, three, four or five steam tugs with as many as eight
skiffs in tow of each.

By Mr. Earle:
85. Fishing ?-Coming in to Canadians waters-yes. I represented to those

people that the enforcement of the Customs law, even compelling those steamers to
pay entrance and clearance fees, would affect them. All we ask now, is a report of
courtesy, and the result is that they pay no fees. Shortly after making my report,
what perhaps aided in bringing about a better state of affairs was the proclamation
issued by the member for South Leeds. I know it bad a wonderful effect. It clearly
intimated to the Americans that the enforcement of the Alien Labor Law would
result in the enforcement of the Fishery and Customs Laws, and the result was
that the hotel keepers and merchants realized that they must do something and the
effect was that the Canadians were allowed to return and resume their ordinary
position.

86. They have been doing so since ?-Yes. I may state this faet that that feeling of
disquiet and unrest exists now, and whether a similar proclamation will be necessary
this summer, to keep them in that state of feeling, I do not know. Something, I
think, ought to be done.

By -Mr. Taylor:
87. You state that you found that the Customs officers and merchants were not

in sympathy with the Act over on the other side ?-Well, from my conversation with
them, I should judge so.

88. But they assured you they were bound to enforce it ?-Yes, in that Bouch
case, collector Harrison said that he never did any more contemptible thing.

By Dr. Ferguson :
89. In that case they not only enforced the law under contracts madejin

a foreign country but they enforced it under a contract made in the United
States with an outsider ?-The decision of the Solicitor of the Treasury was a most
elaborate document. That solicitor beld that a man had gone to Ogdensburg without
making an engagement; he made an engagement on the other side and returned with
his clothes, and when he arrived at Ogdensburg he was compelled to leave the
country again.

By Dr. Wilson:
90. ilave you any other case than the Bouch case ?-Oh, there are numerous

cases.
91. Are there any other cases that you know of where they have been refused

the right to remain in the States-ofyour own personal knowledge? Have you any
other case except the one you mentioned?-Other persons have been sent back from
Ogdensburg.II understand this from collector Harrison himself.
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92. You have had an admission from another party that he was aware that such
was the case, but I mean from your own knowledge. You appear to have been sent
-out fr the purpose of obtaining the information?-Oh, yes; when I visited
Rockport, an outport of my own port, I received the statement of persons who had
been sent away. I have their statements because their custom was to go over there
in the morning, perform the work required of them and return to their homes in
the evening.

93. Well, I think you said the officials on the other side did not enforce the law,
they did not desire to enforce the law and they did not intend to enforce the law,
unless they were compelled to do so by the American authorities. I think you
conveyed the impression that the American authorities did not request them to
enforce the law. I want to know how it is that the American officials are not
desirous of enforcing the law, if they do not enforce the law unless compelled to do
so, and if the American authorities have not compelled them to do so, how it is so
many are refused permission to work ?-Perhaps you misunderstood me. It is not
the American authorities. Any individuals can, under the Alien Law of the United
States, file a complaint with the collector or deputy collector and ho is bound to act.
Now in the case at Alexandria Bay there were scores of men who had been working
there for years who were sent home to Canada. There is not the slightest doubt
about that?

94. By whom ?-By the Customs authorities.
95. Or the employers, not wishing to re-engage them, lest they might get into

difficulty ?-With the Customs authorities.
96. You now say that the Customs authorities do refuse to allow Canadians to go

over thei e and work. Am I to understand that they have ordered Canadians back ?
-Yes.

97. You know that for a certainty ?-I know that for a certainty, because I
have the admission of the collector himself at Ogdensburg.

98. How do you make that agree witb the statement that the authorities do not
interfere unless they take the risk ?-That was the case at Morristown, the case of
the three cheese makers.

99. Did the authorities feel disposed to enforce the law as they found it on the
Statute book ? Do the Customs authorities feel disposed to enforce the law or are

.they slack and seem not to wish to enforce it ? You have mentioned Morristown where
they do not enforce it. Do you know of any other place ?-Alexandria Bay, up to the
time I have mentioned, when this proclamation was issued. Persons who had
worked there for years were sent home before that.

100. ilave they enforced the law since this proclamation prohibiting all Ameri-
cans from acting in this manner in the future ? Have they enforced the law since
the proclamation of the member for Leeds ?-You mean Canadian?

101. No, I mean American. Do they enforce the law still against Canadians ?-
I am inclined to think that since that proclamation the matter has been quiet.

102. What do you mean by quiet ?-The collector at Alexandria Bay bas not
enforced the law rigidly.

103. Since Mr. Taylor's proclamation there bas not been the enforcement of the
law ?-I cannot give you a positive opinion, but I am rather inclined to think not.

104. Do they enforce it at other points ?-I cannot give you the information.
105. You were authorized by the Department to go along the border and ascer-

tain the facts ?-Yes, along the border. At Ogdensburg they enforce the law.
106. Since the proclamation ?-The proclamation was subsequent to my visit.
107. You mentioned something about enforcing the Fishery Laws. What are

we to understand as a Committee by the enforcing of the Fishery Laws ? What
course did you propose to take ?-I had more particular reference to the Customs
Law.

108. But in connection with the fishery laws. I think you mentioned about
fishing smacks coming up and down, and you had given them to understand that
dire consequences would immediately result if the fishery laws were enforced ?-
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There is a clause of the fishery laws which prohibits the fishing by foreign vessels,
the carrying of tackle, &c.

109. Do you allow them to fish and carry tackle contrary to our laws, you, one
of the law officers ?-My position is that of collector of Customs.

110. You say the collector of customs could do so ?-You misunderstood me. I
pointed out to these men that the enforcement of the fishery and customs laws- had
only reference to the particular branch I represented-would impose an entrance and
clearance fee on each vessel, fifty cents for entrance and fifty cents for clearance.

111. That has not been exacted ?-No, every vessel would be obliged to make
an official report and secure a clearance, if she touched at any Canadian island or
the Canadian shore. That bas never been done.

112. What did you mean as a Canadian official, byyour reference to the enforce-
ment of the fishery laws ?-I think I said to you that any conversation I had with
the hotel men and merchants, I ascertained that it was the feeling there that the
enforcement of the fishery and customs laws would operate very injuriously against
them.

113. Did you have the authority to enforce those laws?-I have already said
no. I am not a fishery officer, I am collector of customs.

114. Iad you authority to enforce the Customs law ?-As collector, most
assuredly.

115. So you used that to intimidate them, so as to prevent them from carrying
out the American law ?-You put words in my mouth that I do not endorse. I dis-
cussed the whole matter with these people. I did not use intimidation; I merely
discussed the matter with them. I wished to ascertain their views and feelings. I
felt that our Canadians were being roughly handled, and I wanted to know how far
this thing was to continue.

116. Admitting that you did not use intimidation, will you tell me why you
referred to the fishery laws if it was not to a certain extent to intimidate ?

The CHAIRMAN-That could not change the law on the American Statute Book.
117. lu all authority, the member for Leeds issued his proclamation against the

American nation ; but what was this used for? Why did you refer to it, if it was not
to act as a deterrent to keep the Americans from pursuing a certain course ?-I had
no desire to intimidate them.

118. Why did yoi use it ?-I have already stated that I interviewed the collectors
and sub-collectors and ascertained that they were largely at the mercy of the citizens,
any one of whom could enforce the law, and I thought it better in that state of affairs
to enquire just how far that feeling existed among the hotel men and merchants. I
had a conversation with them, and that conversation took a variety of directions,
and whether it was really essential in pursuance of my mission to discuss the fishery
and the customs laws, is a matter of my own judgment, but I used no intimidation
or threat. I gave them to understand that this could be put into operation. Now
what I was desirous of was this, to ascertain .whether it was a prudent thing that
these things should take place along the border. If it might not involve serious
consequences between the two nations.

DR. FERGUsON-J do not desire, as this bas been taken down, to let this state-
ment go to the country that this Government authorized the coilector of Customs at
Gananoque or any other place to go ther-e clothed with authority to make certain
intimidations and certain threats. The witness before us went at the request of the
Department to gain information for the use of the Department. -He went and got
this information for the use of the Department and transmitted it in the shape of a
report. He was not authorized by this Government to go there to intimidate or to
use any language in the direction of intimidation. Hie went there to get the exact
condition of things and report it to the Department. Now there is another side to
this question. The witness stated with reference to the American hotel keepers that
we had certain laws in this country which, ifenacted, might be troublesome. The col-
lector might have stated to those across the line "you see we have certain laws which we
might enforce, but we desire t be friendly with the American people. We do not
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enforce these laws simply because we want peace and good will on this border." There
was an object for using that argument. It was not intimidation. The objectwas to
point out to the American people that we ought to get good will for good will, and
our good will was being extended from day to day to the American people, and that
the duty of the American people fairly wasthatthey should extend good will towards
us. That, I have no doubt, was the object of the collector of Customs in saying that
to the American people and not for the purpose of intimidating 60,000,000 of people.
Why the thing is so absurd.

WITNEsS-lf my evidence is to be recorded I want it most distinctly stated that
the gentlemen opposite to me there, puts the matter altogether in a different light
from what the real facts of the case would warrant. The statements made to the
Minister of' Customs, my superior officer, were mere hearsay statements. My
instructions were simple. I was not instructed as to any course to pursue at all. My
instructions were of the simplest character possible, and these few words conveyed
them. The -Honorable Mr. Bowell, the Minister of Customs, said to me-"Mr. Ormiston,
I wish you would visit the frontier port and ascertain just how the mnatter stands. "
These were my instructions pure and simple. With regard to intimidation, I wish
it to be distinctly understood that Dr. Ferguson puts the matter exactly, as to the
discussion of the matter with the hotel keepers and the collectors over there. J
showed them how desirous our Government were of'pursuing a friendly course, and
illustrated it by saying-here are the Customs laws which you know are not enforced.
We do not ask any entries or clearance fees. We extend to your people the utmost
courtesy. My whole object was to ascertain how affairs existed and how far the
Alien Labor Law was in force, and how far it was injurious to our people. My report
is in the hands of the Department. I received no instructions but what I have stated.
There was no particular course laid down, except the statement "Mr. Ormiston, you
will visit the frontier ports and just ascertain the real facts of the case, so that we
may have a final report."

By Mr. Taylor:
119. What are the number of guests during the months of July to the first of

September at the different water places opposite your district on the American side
as near as you can say approximately ?-It would be mere approximation. I have
nothing from which to give accurate figures.

120. What number of people resort there during the summer, including the
Park ?-It is a mere approximation. I know the hotels are very large. I can
hardly give an approximation. I know they go into the hundreds, the smallest of
them. I know that we have at Island Park a very large hotel filled. We have a
very large hotel and innumerable cottages in what is known as the camp ground at
Thousand Isla-nd Park. We have three hotels: at Fisher's Landing a very large
hotel, and at Alexandria Bay two monstrous hotels and several smaller houses and
boarding houses.

121. The greater number of those guests come there for the purpose of flshing,
-fishing on the Canada side ?-Yes.

122. Hundreds of small boats can be seen daily about Gananoque, American
boats fishing in our waters ?-The river is dotted with them. I have had five and
six steam yachts in one day call and make a report of courtesy. They had with them
four, eight or ton skiffs, and each skiff would have perhaps two fishermen and an
oarsman.

123. Those parties all reside on the American side, coming over to spend the
day in Canadian waters and returning home in the evening ?-Yes; the fishing is all
done in Canadiap waters.

124. If the fishing in Canadian waters was not permitted, what would be the
effect upon the summer resorts on the American side and the hotels ?-It would
virtually mean their closing up. They would fail.

125. DR. WILsON.-I would like to know what this has to do with the Alien
Law. If you will show me what relationship this has to alien labor I might under-
stand it ?
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The CHAIRMAN.-We have here another witness to be called who will show how
our people have been affected. Our people have been in the habit of rowing those
people, and theywere driven home and not permitted todo the rowing, although a great
proportion of the rowing was done in Canadian waters, and the fish all taken out of
Canadian waters. We have on our Statute-book the law that we will not permit any
of those boats to enter into our waters, and if we want to enforce that law the Ameri-
cans will lose. The evidence of this witness will prove that the Americans are
receiving benefits from us and not giving us anything in return by allowing our
people to work there. If Dr. Wilson was willing to allow thern to do that, all right;
I am not.

Mr. WELCi.-Why do you not keep them off ? Down our way we have cruisers
and we keep them away. Why do you not do that up here?

ROBERT LAWRENCE, called and examined.
By the Chairman :

126. Where do you reside ?-Suspension Bridge, now.
127. What is your occupation ?-I am a clerk in the railway office.
128. You did reside in Canada ?-Yes.
129. And are a Canadian ?-Yes, but am now residing on the American side.
130. Can you tell us why you changed your residence from Canada to the

United States ?-It was last September when I returned from my holidays, I
was given the alternative of giving up my position or moving to the United States.

131. Whose employ were you in ?-In the employ of an association of railroads,
and of course I could not afford to give up my position or board on the American
side and keep a family on this side-that is my mother and sister-so I had to move
over.

132. The association of railroads is what ?-It is called the Central Traffic
Association.

133. They notified you that you had either to quit their employment or move
to the United States ?-I was notified some time before this by the inspector of
revenues from Washington, that I was breaking the law. He notified them all. I
did not say anything. My employer said rather than have any trouble with the
authorities, he would ask me to move, and I had to do so. That was the reason I
went to the other side. I would not consider it a hardship had I been alone, but
having a mother and a sister, and they owning property on the Canadian side, I did
consider it so. I would not have done so only under the circumstances.

134. You are living there now ?-Yes.
135. You were compelled to do so by the enforcement of what is known as the

Alien Labor Law of the United States ?-Yes.
By Dr. Ferguson (Welland) :

136. What do you mean by others?-I know of 16 or 17 employees of the
Grand Trunk Railway who have moved over, or who are keeping their families 011
one side and boarding on the other.

137. How long have some of these men been employed on the Grand Trunk
iRailway?-Some of them have been employed for 20 years, and many have large
families and some own property. It was a hardship for them.

By the Chairman :
138. They are now all residing on the American side ?-Yes, all those em-

ployees of the Grand Trunk Railway who work on that side.
By Dr. Ferguson (Welland):

139. Did they receive notice from the Grand Trunk Railway to move over ?-
Yes.

140. Or quit the employ of that company ?-I believe that was the alternative.
By the Chairman:

141. Do you know of any persons who have quit the employment of the Grand
Trunk Railway rather than comply with this rule ?-I believe there are a few. I
know one or two who resigned rather than go to the expense of moving.

142. Can you name any of them?-David Hestrop, I think he resigned.
21
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By Mr. Gillmor :
143. I presume that was in consequence of their being so situated that it would

be a greater sacrifice to go over there than to resign their position ?-Yes.
By the Chairman :

144. Of your own knowledge how many have gone over to live there or to
board ?-There are about 16 or 17 families-representing about that-and then
there were a number of inspectors who change alternately from one side to the
other. Tbey were not permitted to go over on the other side but had to remain on
that side during the interchange of their work.

145. In all, you know of some 16 or 17 families who had to move over ?-Yes.
146. Do you know of the enforcement of the Act of your own knowledge at

any other point of the railway than at Niagara Falls ?-No; I do not know how it
affects them up the river at Buffalo. Of course, it is currently reported that it was
the same thei e.

By 1)r. Wilson:
147. I would like to know whether it was the enforcement of the Aet by the

authorities at Washington or the enforcement of the Act by the Railway Company?
-Well, the gentleman who told me, claimed to be from Washington. Ie said he
was stationed at the bridge; that he was an inspector of the Revenue and it was his
duty to tell me that I was obliged to move over o1 quit.

148. Did you move upon his statement, or upon the notification from the
Railway Company ?-I changed by reason of my employer stating that this inspector
had given him to understand that.he was liable to a fine of $1,000, and he was not
prepared to pay it.

WILLIAM DIXoN, called and examined.
By the Chairman :

149. You have heard the questions put to Mr. Ormiston and other witnesses.
Will you please state what you know in reference to the enforcement of the Alien
Labor Law along the frontier where you reside ?-The first intimation I had
about it was about the beginning of June. I may say that I lived right opposite
Alexandria Bay where this difficulty arose. There are a number of our men on the
Canadian side, who have small holdings and farms, and for the last 20 or 25 years
they have been in the habit of rowing fishermen or tourists at Alexandria Bay. This
year they came back and reported to me that they were sent back or deprived of
their labor by the enforcement of the American Alien Labor Act. They reported
those facts to me and also made reports that they were violating the Customs law by
coming into tne River St. Lawrence and fishing and asked me to enforce the law.
Under the circumstances-I was a new man then-I went and consulted with my
chief, Mr. Ormiston, at Gananoque, and gave him the information that had been
given to me. The excitement was very high. At that time Mr. Ormiston, I believe,
visited Ottawa; and the rest of his statements I can vouch for. Those that came
under my personal knowledge outside of his visits to the other side, of course, they
were driven back; they were prevented from following their usual avocations. After
the dates that Mr. Ormiston speaks of they modified it to some certain extent. Some
of the parties were allowed to go back, provided that they would enter into recog-
nizances, that they would remain there during the summer and not return to Canada
at any time. This was what they reported to me. That meant that their employers
would keep them; otherwise they would have to leave. They had been notified by
the Customs authorities at Alexandria Bay to that effect. I advised some of the parties,
knowing their circumstances; I advised them rather than get into any difficulty to do
it and they did it.

By Mr. Taylor:
150. Do you know of any persons having been sent home or driven back since

the close of the fishing season ?-They reported to me that they had been. They
came to us and I think the matter was reported in September. Perhaps it will be
just as well for me to give a little description of the place. There is a large amount of
labor going on on the Thousand Islands in the spring of the year, in repairing, paint-
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ing those buildings. When the summer season arrives that is all discontinued until
after the season is over, and in the fall of the year there is a large amount of build-
ing going on, and painting and repairing. After the tourist season some of our men
were working there and they had been in the habit of going there under an arrange-
ment. This .year they were only there about a week when they came back and
reported that they had been driven back. That the Customs officer at Alexandria
Bay, Mr. Thompson, had come and notified them that they must leave. They were
notified that complaints were entered against them and they would have to leave,
and they left and have remained at Rockport ever since without getting any further
employment. To my own personal knowledge, there has been no Canadians during
the last fall, after the tourist season was over-there have been no Canadians who
have been working in that section of the country around Rockport, who h.ve been
in the habit of working there for years, who have got a day's labor since, only those
who are living on the other side before.

151. On the river opposite Rockport, I presume the same state of affairs exists as
at Gananoque. There are many boats from morning until night carrying American
tourists fishing there in Canadian water, rowed by American oarsmen ?-Oh, yes. I
am of the opinion that there are more even at Rockport than at Gananoque, because
a large number go east. They are seldom going west to the fishing ground.

152. You think there are more boats in the vicinity of Rockport than west of
Gananoque ?-Well, as Mr. Ormiston has just stated in his evidence, we take simply
a report of courtesy from these fishing yachts. Now after I was summoned to appear
here before this Committee, I had a conversation with a fishery officer, Sydney Pat-
terson, at Rockport. He was born in that locality and has remained there all his
life, and for the last twenty-two or twenty-three years eontinued to be employed at
rowing tourists. I had a conversation with him as to the number that might come
in during the season and from an actual count from Clayton, which is about eleven
and a half miles or twelve miles west of Gananoque, to Sport Island, about two and
a half miles east of Alexandria Bay, there are twenty-seven yachts in that territory
that are engaged in the summer season in fishing, and they are in our own waters.
They are there perhaps almost daily. His estimate as far as my own personal know-
ledge is concerned, 1 think, would probably be within the mark. There are over
300 small boats in that territory which are daily upon ouir waters.

153. To your knowledge were there threats made by the Canadians in your
locality who had been driven home, that if they were not permitted to retir n and
perform their usual avocations over there, rowing these people, that they would
take the law in their own hands and drive them from the waters ?-Yes, that threat
was made by several. They declared positively that they would do so. The excite-
ment was great. I tried to reason the case with them and told them this matter
would be amicably arranged, perhaps it was a misunderstanding and perhaps it would
be better to be quiet and not do any overt act, and it was upon those grounds that I
would go to Gananoque. I interviewed Mr. Ormiston and yourself (the Chairman)
the same day, and I think I made those statements to you.

154. Then matters did quiet down after that notice was sent to the American
hotel keepers there ?-Yes.

155. And our people were allowed to resume their avocations ?-Yes, after the
first of July, things quieted down. After the first of July, the feeling was quieted
down a little. I had a conversation that evening with the Deputy Minister of Marine
and Fisheries, and he told me that he thought the matter would be quietly toned
down during the winter. On the strength of his statement I informed my friends
who were there that I thought some amicable arrangement would be made and that
they might go back. Yet, I was informed by them, that they could not get the
work. The employers would not employ them, whereas before they had given then
the preference.

156. Is there a general feeling in your locality, irrespective of politics, that
something should be done, some law passed, to either compel the Americans to
remain on their own side and do their fishing there or that our people should par-
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ticipate in the profits of rowing these fishermen in Canadian waters ?-The excite-
ment then was and is now intense, and at the present time there is talk about the
law being enforced again on the other side this spring.

157. On the American side ?-Yes ; but this may only be the gossip of the
country. I have no knowledge of it only from the people of our locality who have
been told this over there ; that they expect this year we will have trouble again ;
and they look to the Government to enact some legislation that wll protect them in
their legitimate labor in this country. If they are deprived from going there as
usual they want to have something done to prevent the men from foreign countries
coming into our waters while keeping us out of theirs. Irrespective of any political
feeling there-for I know both political parties-and very strong partizans some of
them are-they are a unit on this question.

By Dr. Brien:
158. Do the American fishermen, or those who are desirous of fishing over here,

bring their own men over ?-Yes.
159. And do not employ Canadians ?-No.
160. Did any Canadians move over ?-Yes, two did. They did not move their

families over, but moved under the conditions I spoke of before. After the arrange-
ments were made they came back. You see, it is only a short distance across from
shore to shore. It is but a small distance for oarsmen. They had the habit of going
over Monday morning, and returning to their families at the end of the week.

161. There is no fishing then over on the American side ?-Not of any impor-
tance.

162. How would you account for that ?-They have a more rocky shore and
swift water.

163. On the Canadian side, it seems to be the natural breeding beds of the fish.
By the Chairman :

164. If satisfactory arrangements are not made, would our people who wish to
continue their vocation there be obliged in order to obtain employment to move
over there ?-Yes, either that or get no employment at all. One man, to my own
knowledge, who has been working over there for a number of years on Sport Island,
and bas a very easy job, this year hired out to work on this side at $20 a month
rather than be subject to be driven home or be compelled to go to Alexandria Bay
and board there.

By Dr. Wilson;
165. How many men living on this side are employed on the other side ?-Do

I understand you to mean Canadians who are domiciled over there ?
166. I mean Canadians living on this side who are employed over there ?-At

the time the difficulty arose last June, there were about 30 at Rockport.
167. Out of the 30 there were two who either had to cease work, or go over

there and ;ive -- I !v! just explain that. Up to the first ofJuly
168. How many were there wha either ceased work or went to live on the other

side ?-They ail ceased work at the time.
169. None were employed except these two who went -ver to live. They all

had to quit their employment ?-These two had to quit when they received this
notice ; but they went over with the understanding, as I stated before, and got egn-
tinuous employment Up to the time the arrangements were made-that is on the lst
of July-and then they came back.

170. What arrangements were made ?-Our inspector had made some arrange-
ment on the other side, by which our people could go back. What arrangements
were made, I am not in the secret to know.

171. Did the Amtrican authorities allow our men to go over there and work ?
-Yes; they worked after the lst of July.

172. Just as they had in previous years ?-They went over, but could not get
the employment-not to continue employment that they got before.

173. Why ?-Some days they would not row at all. Preference was given to
their own oarsmen at Alexandria Bay, and when the time came that they could not
furr.ish enough oarsmen then they took our men.
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174. Why did they only take our men when they could not get theirs ?-I have
no personal knowledge of that.

175. How do you know then, that our men would only be occasionally em-
ployed ?-I got it from our men on their return.

176. Then it was only a partial employment that they had after this amicable
arrangement that you refer to with me ?-It was only partial employment at times.

177. Did you then suppose that the arrangement was perfectly agreeable
between the American people and ourselves-did he lead you to believe that it
would be ail settled ?-No. He did not. What he did say was this : He said, I
think the matter will be settled down and your people can go back.

178. You told us, J think, our people went back ?-They went back but they
did not get employment.

179. It was only just that they could not get sufficient hands ?-I want you to
distinctly understand that in this matter I have no personal knowledge. I am
takirig it from the statements of and reports of the parties coming back home. They
reported to this effect.

180. You cannot say, as a matter of fact ?-No.
DR. FERGUsoN-It is not merely hearsay if an individual tells another what has

actually occurred regarding himself-that is not rumor ?
WITNEs-No ; I heard it from the parties themselves.
MR. WILSON-I want to get at the facts.
WITNEss-I was not present personally and heard these orders given, but as

an official they came to me and reported these facts, so that J would report them
through the department. That is what they came to me for. They came to me
with these facts and said: we- ask you to report these facts to the Government, how
we were used in the matter.

By Mr. McKay:
181. You are satisfied that all you have been describing is correct ?-I am quite

satisfied.
182. The state of affairs which existed there last summer ?-Yes; that is the

state of affairs which existed there last summer.
By Dr. Wilson :

183. You still think that owing to the enforcement of the Alien Labor Law that
it is unfair that our people, not getting employment there, that the Americans should
get employment here ?-Yes; I am satisfied of that.

184. You also think that is true: the Minister of Marine may issue a notice or
proclamation, or whatever it may be ; you think that would do good ?-After the
lst of July. There i not the immense force there previous to that.

185. The people there, however, with whom you came in contact felt determined
that they must either be relieved of the operations of this Alien Law on the part of
the United States or that they desired some retaliatory measure on the part of our
Own Government ?-I do not think there is a man there who wishes for any reta-
liatory measure. They do not wish for that. They do not call it retaliation, but
they wanted to be placed in a position in their own country to do the work and
employment that their own country gives them.

185-. They want to be placed in similar positions to what the laborers in the
United States are placed ?-I suppose that is the idea.

186. Do you not know it as a fact ?-They want to be placed in the same
position, I suppose. I believe that is their object.

187. That is all. In other words they want us, the Parliament here, to legislate
and put them in the same nosition as Congress has placed' the laboring men in the
United States ?-They want that. That is about as I understand it.

JOSEPH COOK, farmer, called and examined.
By Mr. Taylor:

188. You are a farmer, Mr. Cook ?-Yes.
189. Where do you live ?-On the borders of the St. Lawrence near Rockport.
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190. Now will you give us what you know of your own knowledge of the
effect of the operations of the Alien Act in your locality ?-I heard a statement made
here by Mr. Ormiston and another by Mr. Dixon. Of course, I can corroborate these
statements, but there was one little omission that Mr. Dixon did make, and that is
with reference to the interpretation placed upon the American Alien Law by Mr.
Thompson, the American Customs officer at Alexandria Bay.

Mr. DixoN-I had no conversation with Mr. Thompson.
WITNEss-I was in comp any with Mr. Ormiston-I should have said Ormiston-

when he visited Alexandria Bay at that time. At that time there were two or three
different interpretations put upon the American Alien Act. First was the definition
that was given by the Customs officers on the other side as to apply to the case of
Bouche. Then again, Thompson, as Mr. Ormiston has stated, was personally politically
opposed to the Alien Labor Act, but he has no other alternative only to enforcethe Act.
The matter is out of his reach. It is within the power of any laborer at Alexandria
men Bay to instruct Mr. Thompson to notify Mr. Wilbert Hayden or any other of these
who have Canadians in their employment that they have such men there and enforce
the Act. It does not matter as to what bis feelings are. The instruction of the Act
is of course, that if they come over there they might signify their intention of becom-
ing American citizens, but they have to board in that country. I think that is
the way that Mr. Ormiston put it. They must board in that country. Of course,
they claim that the board of a man in that country is considerable, and
that as they were working there and their moncy was coming back to Canada, and
they were leaving nothing in the place therefor, their board should be left in that
country. Some of the parties hired their board at Alexandria Bay. I know some
of my neighbors worked there, and they found it pretty expensive to board on that
side; but they put up camps on Sport Island and boarded themselves. Parties there
are in a very peculiar position. Probably there is not such a place from one end of
the line to the other situated the same as that. I can give you a description of it,
and you can forn your own opinion as to the difficulties our people have to meet.
As a farmer, nothing would be more to my advantage than to see the most friendly
feeling existing at that particular spot, between ourselves and the Americans.
There is a large market established there in the summer season that requires about
all the produce we can raise, and it would be a damage to us as farmers if anything
was done that would create a feeling of revenge on the part of the American people.
We must, however, protect our labor and we are satisfied the best thing you can do
is to pass a similar Act. I can understand something of their position over there.
They say " we have not enough of work to employ all our own laboi." They say:
"it is not that we want to injure Canada. We know nothing about Canada,"
Laborers here re-echo the same thing; that this Act is not to injure the American
people, but as a similar Act is in force on the other side, with the prospect of the
International Park that will grow up in time, it would be a serious loss to our people
to be excluded from going over there. There are from 25,000 to 35,000 people come
there every summer and it would not be fair if their people could come over here
while ours have been shut off there. That would be an injustice. Probably many
of you have been at the Thousand Island Park. Take from Clayton, or St. John
Island on the Canadian side and Grindstone Island on the American side, down to
two or three miles below Rockport, and according to the best writers on the other
side, in giving a description of the locality, there are 1,200 islands there. I have it
from the best authority that by an actual count there are only seventy-two of those
islands on the American side, so that the others are all in Canadian waters. I do
not know whether these statements are true or not. They would know in the
Indian Department here. You will see, however, that the volume of water going
down past Well's Island is nearly two miles wide, while the water that passes south
of that is only half a mile wide, and the islands two miles below are nearly on the
Canadian side. These people have enjoyed undisputed right of these islands-these
25,000 or 30,000 people-because very few Canadians go there. I have not seen
fifty Canadians fishing in those waters, and I have seen 20,000 Americans. It is not
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an uncommon thing to see fifteen or twenty yachts scattering out and fishing in our
waters. The question is when they wili not allow our people to go over and work
whether our people should not have a similar Act. They want this Act as a protec-
tion. I do not see any necessity for enforcing this Act, because I think the passing
of a Act ofthis kind willeventually stop the operation of their Act over there. That
is my humble opinion.

191. Does this sane feeling exist among the other farmers in your district ?
-I do not know whether it is going to affect the farmers to the west; but we look
upon it as a matter of justice. I think there is no laboring man who comes to
understand the working and meaning and principle of the American Alien Labor
Act, but will see it is only a link of their protective system. It matters not
what their general law may be, this Act is passed and the laboring men will
assert their rights. I can step out half a mile from my place and can count a wealth
of over $200,000,000. There are there such men as Pullman, Wilbert, and some
of the biggest business men in the United States, and I think the Vanderbilts.
They come there and reside for two, three or four months in the year. They
know whether it is an injury to this country or not to enforce it on their part.
They see that it looks bard; but the laboring classes made it a part of their platform
at the last Presidential campaign that this Act should apply to Canada. Neither
party wishes to amend it, because it was supported by both political parties. i do
not think we have any right here to suppose that the Act will be amended in the least.
It is a part of the political system of that country. They began with the Chinaman,
and ended up on the Canadians. You have had experience in British Columbia with
the Chinaman, and you will have to end up on the Yankees. Very few came over
from that side to work on this side. A great many farmers would be glad to see
this Act passed here, because in the passing of this Act it is only giving them the
protection here that labor gets there.

192. Mr. Cook, do you know of any parties who were driven home in your locality
last year ?-I think we counted about 16 or 17 in the locality right there at Rock-
port. There was an entirely new construction placed upon the law on the other side
of the river. Before that it was supposed to be imperative for the Customs officer
when he got notice that he must act as Mr. Thompson told Mr. Ormiston and myself.
He said, of course, I must act, but these are a miserable lot of lazy loafers round here
who are jealous of the Canadian boys coming over here. Afterwards a commissioner
came from Washington, and he gave instructions to the Customs officer at Alexandria
Bay that no proceedings would be taken until each matter was sent to Washington
and investigated there. That removed it out of the hands of the common people and
made the Act more difficult to enforce. In the fall of the year, of course, when the
heavy season on the islands was over-because it takes both sides of the river to
furnish the labor alone for the park in the summer time-there are a great many
houses building. Of course you know that along the shore on the American side
every available spot has a building on it. Then, of course, our islands are lying idle
there. I am not in favor of the view which the Government takes on that question.
I believe it to be best to place these islands on the market, and it will help tne farm-
ers along there when these islands are built up.

By Mr. Earle :
193. Have you farmers free trade with the islands there ?-No, sir. We have

to pay every cent of duty. We are well watched, because every farmer on the other
side of the river is the best Customs officer you could get.

By Dr. Wilson :
194. You said that the sentiment of the farmers there was adverse to and in

opposition to the course pursued by the Americans, or if they insist upon that law
the farmers there think that there should be similar legislation on this question in
this country ?-Well, of course, I have heard a number of farmers express themselves
in ttat way.

195. How many farmers do you suppose express themselves that way? What
meais have you of stating the general views of the farmers through that section ?-
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I am satisfied if there was a public meeting called in the township of Lansdowne, and
the matter was discussed just as we see it, and the advantages which the Americans
get from this Government, and a vote was taken, there are not 10 men but who would
support the passing of this Labor Bill.

196. What means have you for arriving at that conclusion ?-It is simply
because we have had privileges there along that river.

197. Never mind that. You are expressing what the farmers would do if they
met together and held a public meeting. I want to know why you are of that
opinion ?-I do not know if they are going to get any labor from the other side of
the water.

198. How do you get your information from these farmers ?--I am speaking as
far as my own feelings in the matter are concerned, as far as I have heard it discussed
among the farmers. I do not know as I have heard a farmer yet say that if the
American law is enforced we should not have something similar here.

199. How many farmers do you suppose stated that ?-I do not know. I have
attended agricultural meetings and I am in a position to get the general view of the
farmers in this respect.

By Mr. Taylor:
200. In that way you obtained your opinion ?-Yes.

By Dr. Wilson:
201. You think, then, you have had an extensive opportunity of intermingling

with the farmers and societies there, and in general conversation, and that you state
here before the Committee that you are perfectly satisfied that outside of, perhaps
as you said, ten, there would not be ten farmers who would object to legislation of
that kind ?-I would not put in any particular number, becauseit would be impossi-
ble for me to do so; but I say as far as I have heard it discussed among the farmers,
in the blacksmiths' shops and cheese meetings and everything else, I do not think I
have heard a man but what says, if they have an Act over there we should have
one of the same kind here.

202. Can you tell me about how many Americans come across to your section
to get employment ?-There are very few, because there is no employment there.

203. Can you tell me any who live on the other side who come over to work
for the farmers here on your side ?-I cannot tell you one.

204. Have you noticed any for some length of time who leave the other side to
come over to this side for employment ?-There is nothing to be done.

205. Then it is not doing any injustice to the laboring men on this side on ac-
count of the encouragement to American laborers to come over ?-Undoubtedly.
Supposing that they are painters, masons and carpenters.

206. You told me there are no laborers coming over from-the other side ?-I
mean farm laborers.

207. Other laborers-do you know of other laborers ?-Yes.
208. Where do they come to work ? Can you call to mind now any from the

other side-living on the other side, who are working on this side ?-I think I can
go up to Mr. Taylor's shop and I can show you his whole establishment. I do not
know a man in South Leeds who would be injured more than Mr. Taylor.

MR. TAYLOR.--I started a new industry and have to get skilled labor from the
United States. I have only got four in the whole establishment. They are ex-
perienced mechanies from the United States.

By Dr. Wilson :
209. Do you know of any other place where there is employment of Americin

laborers ?-I heard some of the laborers complaining last fall when the builders
were in a rush to gettheir work done, that there was a number from Alexandria
Bay and Frenchman's Island that went over. They had an idle season over there.

210. Can you tell me whether they still continue residing in the States while they
were performing work on this side ?-I should judge they could not go home at night.

211. Then we could get the benefit of their board? One objection raised by Mr.
Dixon was that it was a great wrong if they did not board here ?-Mr. Thomp3on's
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opinion on that, I have it from himself, was this: He says "you cau go over on
Monday morning. You must make no bargain here before you go. You must go in-
dependently and entirely without contract; but if you can get a man to give you a
job, you can work until Monday night or Saturday night and return home. You can
go home, but you must not tell that man you are coming back in the morning to
work for him."

212. As a matter of fact, the Alien Labor Law of the United States is syste-
matically violated ?-It is like all other laws.

213. There are very few suffering inconveniences from it ?-I am quite satisfied
that the people of Alexandria Bay are thoroughly organized, and they have been
searching up the pedigree of some of our Canadian people to see if they have the
right to go over there-as some of them claim citizenship. Now the Labor Union
claims that if they are exercising citizenship on this side of the river, that the Alien
Labor Law will apply to them over there.

214. You know that the American labor organization and the Canadian labor
organization are in sympathy with each other. You know that this Act was placed
on the Statute book through the influence of the labor organization of the other
side ?-I have no doubt about it.

215. Then being in sympathy with the organization on this side, they have a
common purpose to serve. You said a little while ago, that on account of the
protection which the American people had adopted for- labor, you had no idea they
would relax, and that the only means to make them more lenient would be to place
a similar law on our Statute book ?-I think so.

216. And, then, to answer the purposes we want a similar law to the one on the
other side ?-That is my opinion. If you do not, there will be injustice done to our
laborers all along the line.

217. You think, according to your statement, that some retaliatory measures
should be enacted ?-I would not call it a retaliatory measure. I should call it the
right of a large portion of our citizens. I would call it protection.

218. You think protection is absolutely necessary to make the people of the
United States treat our laborers coming from Canada and going to the United
States in a fair way; it is a sort of coercion ?-I would simply put the two
sides of the river together. They have on the American side what they claim to be
an expenditure of $10,000,000 on that resort. They have probably in the neighbor-
hood of 1,000 servants who get employment there during the four months of every
year, and the Alien Labor Act shuts out any of our own people to whom it would be
convenient to go over and work and come back at night. Here we have grand privi-
leges-privileges that they would be proud of-and I believe if something were
donc a better feeling would exist between the two countries.

219. But you have told me of very little hardship ?-I could tell you what exists
all along the line. These people have been born on those islands. They are not
farmers. They sometimes go boating and sometimes sailing. They live cheap and
I feel satisfied that in time these islands will be built up.

The Committee then adjourned.

HoUSE OF COMMONS, 2nd April, 1890.

The Select Committee on Mr. Taylor's Alien Labor Bill (No. 8) met this morning.
Mr. TAYLOR, M.P., in the Chair.
The Chairman explained that since the last meeting of the Committee, several

communications had been received, which the Clerk read as follows:-

"WINDsOR, 31st March, 1890.
"M. TAYL OR, M.P.

" DEAR SI,-I see by the Toronto Mail, that you have brought in a Bill, intituled
'The Alien Labor Bill.' We, in this part of the Province suffer more from the
effects of foreign labor than the residents of any other place in Canada, and we would



like to see your Bill become law. There are several branches of Detroit manufactories
here, and they bring all their help from Detroit. These employees Jive in Detroit.
The firm of Walker & Sons, of Walkerville, employs a great number of men, and two-
thirds of them live over in Detroit. Now, Sir, what we complain of is this : The
Americans won't let any of us go over to Detroit to work, unless we move over there.
This winter a boat club bought a boat house over in Detroit, and let the job to a con-
tractor living in Windsor. The contractor and his men went over there to take his
building down. But the Customs authorities in Detroit would not allow him to do so.
Neither would they allow him to over-see the job if he hired his men in Detroit.
I could mention several more cases of such hardship. I hope these few lines will
assist you in your undertaking. Wishing you all the success possible to carry your
Bill through the House,

"I am yours truly,
"A. DYNES,

"Secretary, Assembly 7912, K. of L.,
" Windsor, Box 195."

(Letter was marked Exhibit "B.")

"NOBLE ORDER OF THE KNIGHTS OF LABOR,
"SANCTUARY OF THE DOMINION L.A. 2436,

"MONTREAL, 28th March, 1890.
41 Mr. TAYLOR, M.P.

" DEAR SIR,-At the regular meeting of our Dominion Assembly, 2436, K. of L.,
the following resolution was put to the House and unanimously endorsed:-

" ' That we in session assembled, approve of the Bill now before the House of
Commons, known as the (Mr. Taylor) Alien Labor Bill, and that it is our earnest
wish that said Bill shall get the sanction of your honorable body.'"

"R. KEYS,
"Secretary, Dominion L.A., 2436, P.O. Box 1785."

(Assembly's Seal.)
(Letter marked Exhibit "D.")

"OFFICE OF TIIE DISTRICT AsSEMBLY No. 1, oF KNIGHTs oF LABOR,
"MONTREAL, 29th March, 1890.

' To Mr. TAYLOR, M.P.,
"President of the Special Committee named by the House of

Commons to study the following Bill.
"SIR,-At a meeting of the District Assembly No. 1, the following resolution

was carried:-
"'l Resolved that this District Assembly No. 1, approved of Mr. Taylor's Import-

ation of Alien Labor under contract Bill, and pray the special Committee to report
favorably to the passage of the said Bill in the House of Commons.'"

"lHoping that you will give your consideration to this resolution.
"I remain yours, &c.,

" AMED E BLONDIN,
"Recording Secretary, D.A. No. 1, K. of L.

" 100 Beaudry Street, IMontreal."
(Assembly's Seal).

(Letter marked Exhibit " C.")

"IHAMILToN, Ontario, 31st March, 1890.
ALEXANDER MCKAY, Esq., M.P.

" SIR,-I received a summons on Saturday to appear before a special com-
mittee on Alien Labor Bill on Wednesday, to which I replied to-day by telegram
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stating my inability to attend, owing to business circumstances, and that I did not
know much on the subject, but what I would say would be but my opinion, and
further that I would cheerfully write the Committee if necessary. On second
thought, I decided to write you, and you have permission to lay this communication
as evidence or otherwise before the Committee. Most certainly the Parliament
should pass the Alien Labor Act, if they desire to protect the workingmen of
Canada. The strongest argument from this city, that I can use at present is, in the
event of our Railway By-Law of $215,000 being carried on Wednesday, there is
nothing to hinder the company, the heads of which are Americans, importing alien
labor to do the work, thereby giving the money, paid by the citizens to get this road,
to foreigners. You understand if the by-law is carried the large amount of work
that will be done in Hamilton this season, building the tunnel, bridges, blasting
rock, &c. Just think of what a large number of bricklayers and stonemasons, and
the laborers who attend them will work on the tunnel. Our own people most
decidedly and under every circumstance, should receive this work in return for the
right to use our streets and the large bonus they are given. The sarne remarks will
apply to the other railways that will come to Hamilton in the near future.

"I have heard that there was recently a trade dispute in a certain foundry in
Toronto, and rather than submit they imported workmen from the United States.
Surely if the firm was right in the stand they took, it was not necessary to go away
from home to find workingmen this winter. Another fact in my own recollection
was the trouble in the Mail a few years ago. That firm got fourteen printers from
Rochester, but fortunately after working one night they returned home. Instances
of this kind are not fair, and prove that the skilled artizans should be protected.

" I believe I speak the sentiments of nearly every Canadian workingman in
Hamilton, when I say they desire an Alien Labor Bill. This is as much as I could
say, if I was before the Committee. 1 live too far away from the border to be con-
versant with the other facts. Hoping for a just Act in this respect,

I am yours respectfully,
"ALD. WM. McANDREW.

(Letter marked Exhibit " A. ")

MR. GILLoR-Mr. Graham, of St. Stephen, New Brunswick, of the county I
represent, is here. He lives right on the frontier of the State of Maine, and I know
that he is well acquainted with all the facts in relation to this matter. You ordered
him to be sent for, and he is here to be examined.

MR. W. W. GRAHAM, of Milltown, St. Stephen, N.B., was then called.
The Chairman explained the facts relating to the introduction of the Bill and

its being sent to the Committee.
220. What is your occupation ?-I am foreman of the lumber concern of F.

Todd & Sons, lumbermen. I represented the town as mayor and as councillor for a
number of years, and I am familiar with all the workings of local matters there.

221. Your residence is convenient to the boundary line ?-Right on the St.
Croix River. The St. Croix River is the boundary line between Maine and New
Brunswick, and the lumber mills are built from each side. There is no approach to
the American mills except from the American side, although some of our mills are
built so far in the strearn that they are said to be on the American side. We are not
allowed to take men from the Canadian side now. We have always manned our
mill from the Canadian side until last summer, when we had difficulty in taking the
men over into these mills to work, owing to the American law. People coming
from the American side to work in the mill have to come on the English side to get
to the Mill.

222. What you mean by the English side is the Canadian side ?-Yes. The mill
adjoining our mill is manned by Americans altogether. The man who owns the
mill, the last mill on the American side, brought his crew over and sawed all last
summer, and intends to saw this summer with an American crew on that side of the
river. Until they began to enforce the law, we found no fault until the privilege
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was deprived from the Canadians of going to the American mil]. Last summer they
commenced to enforce thislaw. Our men had men surveying in Calais. Complaints
were made against them and the firm had to remove them and hire other men in
their places. On the other side the authorities are entirely opposed to the enforce-
ment of this law in Calais, but they are subject to what we call " kickers," people
who are too lazy to work themselves and do not want other people to work. They
are the ones who are making all the trouble, and they have gone so far this summer
as to boast they will make it hot for the people on the Canadian side. Our lumber
business was the principal business on the river for 1882, when we had a large cotton
mill built there. Last year there was a census taken which resulted in the fact that
more than one-half of the operatives in that mill reside on the American side. They
were working in the cotton mill on the Canadian side.

By Mr. Gillmor:
223. How many men are employed ?-The mill employs 700 to 900 men. The

number just now is about 700 men. About 350 men are now employed in Mill-
town that live on the American side.

By Mr. Lister:
224. What is the population of Milltown?-2,000. St. Stephen, the adjoining

town, has 3,000. I may say that I represent both towns, the two lying side by side,
and closely interested in this matter.

By the Chairman :
225. Then you say there are 350 operatives in the cotton mills who live on the

other side, who come over and do their day's work and go back at night ?-Yes. Our
pay-roll is now about $15,000 a month and the money of these 350 is al] spent in
Calais. Then there are other factories. The candy factory at present employs about
50 hands and the manager told me that during the summer he would probably have
100. One-third of those employed there are Americans. They live in Calais and
come across the river to work. Notwithstanding all this we never found any fault
until they began to deprive us of a like privilege. It is estimated that 100 from our
side go over there. Many of them are men who have resided in St. Stephen for years
and have accumulated property there, and they have either to give up business and
sell their property and move to Calais or stop working there. One man with his
family moved over to Calais. He said he could not get work anywhere else, so he
went over and rented a house and went to work. I know of one or two men who
went over there this year and rather than lose their job moved over from the Cana-
dian side. We do not want to stop these people from coming on our side, but we do
want a like privilege with them. Being deprived of that we do not see any other
way than to ask for the passage of this Bill.

226. Or some other Bill that will make people reside in Canada if they want to
earn their money here ?-Yes; that is it-reside here if they are going to earn their
money here.

227. You say that at present they do not allow any operatives to go from the
Canadian side and work on the American side and return at night?-No.

228. At the same time in your two towns there are now many who live on the
American side and work on the Canadian side ?-There are about 450 living on the
American side and working on the Canadian side.

229. Returning back every night ?-Yes; returning back every night.
By Mr. Gillmor:

230. Will you state the case of David Hawthorn's lumber operations ?-That is
a case where a man had to leave his business. He went into the State of Maine to
lumber and just got into operation when he had to leave his business entirely. His
wliole crew were left there.

231. And he had to fee to escape the fine ?-Yes.
By the Chairman:

232. ie had gone there to commence operations with his men and he and his
whole party were driven home. He having to fly to escape the fine ?--Yes. Our
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lumber operations extend up the St. Croix River and the same thing prevails in
winter. A large portion of the lumber is cut in the winter time and a large number
of the men live on the Canadian side.

By Mr. Lister:
233. Let me understand a iittle more about these mills. Your mills are on the

Canadian side ?-Yes; on both sides.
234. There is the St. Croix River dividing the two sides. A portion of your

mill extends from the Canadian side over to the American side ?-Yes. 1 am in
charge of the mills that are held to be outside of the stream boundary.

235. So far as that mill is concerned you have to hire Americai workmen ?-
Yes.

236. You are not permitted to take over Canadian workmen to work in that
mill ?-No.

237. But you used to do so ?-Yes; until this season.
238. Then you were permitted to run your seasun out last year ?-Yes.
239. Who stopped you?-An American agent who was down there.
240. Was he a federal officer ?-Yes.
211. What was his name ?-LeBrun. He made the trouble last year, but ho

has been displaced and there is another man in his place.
242. lias this one taken any steps to stop you ?-No, this year we have not

commenced operations yet.
243. You have had no communication with the man, this year ?-We have no

direct communication, except that he has no instructions, except to carry out the
law.

244. Last year the man you spoke of distinctly and positively refused to allow
you to continue longer than that season ?-There was no arrangements except ho
had instructions not to enforce the law unless information was laid by a reliable party.

245. Was the information laid ?-Yes, several.
146. You had to discontinue it?-Yes.
247. The law was enforced ?-Yes, it was enforced and two of our surveyors

had to remove from the American side.
By -Mr. Taylor:

248. I understand that the mill is in the centre of the stream?-Yes, and the
approach is on the Canadian side They have to come over to the Canadian side to
get into the mill.

By -Mr. Earle:
249. Were your mill men obliged to stop ?-Yes; these surveyors that worked

in Calais.
250. And the men ?-They had never been obliged to stop.

By MVr. Lister:
251. The officer told you that the law had to be enforced ?-Yes.
252. While the American Government gave the instructions not to enforce the

law harshly, they gave the officer to understand that if complaints were made by
responsible parties the law must be enforced ?-Yes.

253. You were given notice you would have to discontinue the employment of
Canadians ?-Yes.

254. You did discontinue them ?-Yes; a few of them last year-two surveyors
255. How is it this year ?-In all probability it will be enforced more rigidly

than last year.
256. You have not hired your mon ?-No; we have not hired our men.
257. Do you know of any of these mill owners or any of the manufacturers in

St. Stephens or Calais that have been obliged to discontinue the employment of
Canadians on the opposite side of the river, that have been obliged to discontinue
the employment of Canadians at Calais by the distinct direction of the American
officials ?-Yes.

258. Who ?-The St. Croix and Penobscot Railway had to discontinue'men a few
days before I left home.



259. What is this case ?-A St. Croix and Penobscot section man was informed
by the president of the road that he must board on the American side or he should
not work on the road.

260. That is a few days ago?-Yes.
261. By the president of the road ?-Yes. He is now boarding over in Calais.
261f. You say 400 Americans are working in Canadian factories?-Yes, sir.
262. Living in Calais, drawing their money from Canada and spending it in

Calais ?-Yes.
263. IIow do the population-what is the population of St. Stephens ?-St. Ste-

phens 5,000 and Milltown 2,000.
264. I suppose you know, as a matter of fact, the desire of the officials is not to

enforce the law harshly ?-No, sir; that is their wish. The citizens of Milltown
themselves and the business men of Calais were entirely opposed to it.

265. But then the agitators insisted on having it enforced ?-Yes.
266. So it must be enfbrced ?-Yes.

By Mr. Gillmor:
267. I would like to ask you-I know the location of Mr. Todd's mill that you

talked of here, it happens to be beyond the centre of the channel ?-Yes.
268. And therefore it is in the State of Maine ?-Yes.
269. Now, Mi. Baton's mill is on the Canadian side ?-Over 100 feet.
270. To the east of the centre of the stream ?-Yes.
271. He brings his men to man that mill from Calais ?-One, two only. 1e

Tuns it night and day.
272. The day or night crew comes from Calais, while in the mill alongside, Mr.

Todd's mill, they are all Americans ?-Yes.
By Mr. Lister:

273. What you mean is that the two mills are alongside of each other-one is
American and the other is Canadian ? The Canadians are not permitted to employ
Canadians while the Americans bring over one of their crews from the other side
and work on the Canadian side ?

,Mr. TAYLoR-The man who owns the mill on the American side of the water is
a Canadian, while the fellow who owns the mill on the Canadian side of the water is
an American ?-Yes.

274. What Mr. Graham objects to is that his men can be driven home from the
States, while there is no redress for the others ?-You are aware, I suppose, it
does not apply to the laboring man. It is the men who employs him. If Mr. Todd
had a few men working in Calais from the Canadian side, twenty-five or thirty men,
and if he felt disposed to discharge one of his men, and got the ill will of him, the
first thing you know there would be an information laid.

By Mr. Lister:
275. Of course, you know that under the American Alien Labor Law there

have been several cases before the courts, and they have not succeeded in getting a
conviction. They can give a man a great deal of trouble, but conviction is next
thing to impossible ?-There is one case pending now in Calais.

By the Chairman:
276. Still the employer, rather than go to law, will say that he prefers to get

other men ?-It seems to be demoralizing the whole business.
By Mr. Gillmor :

277. Have there been more than two or three sent back ?-Yes ; last summer
there were quite a number. I only cited one case.

278. Be kind enougli to state how they have been treated in St. Stephen, a little
further down than your mill ?-They have been treated in a similar manner, and
there are more cases in St. Stephen than in Milltown. There is a good deal of
lumber shipped from St. Stephen to Calais, and it is necessary for these men to take
their rafts over to Calais, and under this law they cannot takethem over with Cana-
dian labor without transferring. Nearly all the shipping is done from Calais, and
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mucli of the lumber which comes down from the Canadian side is taken over there
on scows, and it is very inconvenient to go half way with one crew, and get another
crew to take it the rest ofthe way.

279. Have they enforced the law there?-Yes; in many cases. I should say
ten or a dozen cases last year. There has been nothing in Calais or St. Stephen
that I know of this year. Mr. Eaton, who lives in Calais, and has men working on
the American side, told one of his men a few days before I left that he must either
board in Calais or he would not take the responsibility of a fine. le is a man who
owns property on our side.

280. How does Murchy get along?-Last year his surveyors hal to be removed.
This year he says ho is going to fight it out.

281. Will you state the feeling in the community on the Canadian side, and the
general impression in regard to this matter?-The general impression is, that it is
a very unsatisfactory state of affairs and there must be something done, not only for
the workmen, but for the employers. Mr. Todd and Mr. Eaton, who manufacture
lumber on the Canadian side, are interested.

By the Chairman:
282. Is there any disposition among the employers of labor down there and

citizens generally, as well as the workmen, to take the laws in their own hands if
there is not something done ?-The feeling is sufficient for that, but I think that it
would probably be the last resort. I think the feeling is getting worked up in that
direction, not only with the laboring men but employers as well. It seems to be
the impression there, among those who have given the matter much consideration,
that if'there was a similar law to theirs passed, there would be some compromise
made, so that neither law would ever be enforced.

By Mr. Lister:
283. Your idea of getting an Act passed, similar to the Act of the American

Congress, is that it would bring about a solution of the difficulty ?-Yes; that is my
idea.

284. You think that would be the best way ?-Yes.
285. If our men could go on their side you have no objection to their men

coming over here?-No; it has always been so. We have had reciprocity in that
respect if not in others.

Mr. MILLS (Annapolis)-I have also been informed that there are some cases
in Nova Seotia. A number of sailors were thrown back, and not allowed to work
on account of this alien law. If it is necessary to get testimony from Nova
Seotia, I have no doubt but what cases of that kind can be procured, both from the
counties of Yarmouth and Shelburne.

286. Mr. TAYLOR-YOU can make a statement that you know of these cases
existing?

Mr. MIL LS (Annapolis)-I am credibly informed that those facts exist.
287. MI'. WILSoN (Elgin)-I wish to ascertain if there is an impression among

the people that they would be in favor of a retaliatory measure so as to prevent the
Americans coming here to labor, and if they are willing that the Act should be so
stringent as to retaliate, if we can make any other arrangement ?-I think they
would rather some other arrangement would be made.

WILLIAM WAINWRIGHT, Assistant General Manager of the Grand Trunk Railway
Company, Montreal, was called.

By Mr. Taylor :
288. In connection with this proposed Alien Labor Bill, which itis proposed to

pass in Canada, similar to that pased by the United States, the question comes up
as to how it affected the Grand Trunk Railway at Windsor, and at points on the
railway ?-And at Niagara Falls and Point Edward.
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By Mr. Lister:
289. Did the Grand Trunk Railway authorities give instructions to their men

ut Point Edward, working at Fort Gratiot, to cross the river and live?-Yes.
290. Why did they give those instructions ?-Simply because we were advised

by our lawyers that if we retained them in the service, and allowed them to live on
the Canadian side, we would be liable to a hcavy penalty.

291. Under the alien law ?-Yes.
By Mr. Taylor:

292. You did issue a notice to your men ?-That they must live on the American
side or leave the service.

By Mr. Lister:
293. Do you know as a fact, Mr. Wainwright, that a good niany men did leave

Point Edward ?-I know that some did. I know one particular case at Windsor. I
had to move one of our clerks from there, in order to give him a living, to Toronto. He
could not make it convenient to live in Detroit with his family. ie agreed to move
to Detroit himself and board there, but that was not satisfactory. He had to move
his family and his furniture. He could not do that, and he had the Chicago and
Grand Trunk Railway service, and we took him back into the old Grand Trunk
Railvay service, and placed hirm ut Toronto.

By Dr. Wilson (Elgin) :
294. Have al! your employees quit the service, or gone to the other side of the

line ?-I do not think they have, but it is pretty general. I fancy some of them have
not, but I cannot say that positively.

295. Can you give us any reason why it has not been enforced ?-Well, I know
of no reason. We have given the order. We are acting on the advice of our solici-
tors, and I do not know positively that this is not the case, I only heard so.

By Mr. Lister:
296. You have a right to assume that your men obeyed the orders of the com-

pany ?-Yes; these were our orders, and we had to take that ground on advice.
By Mr. Mulock:

297. How many men did leave Canada for the United States, in consequence of
that order ?-I cannot tell you off hand, Mr. Mulock, but I can give you the figures.

298. You could not give us an approximate ?-No; that would be of no advan-
tage to you.

299. Is this the same at other points ?-Niagara Falls, Windsor, and Point
Edward.

300. These were the only three points on the border?-Yes, where we have
those men living in Canada doing work on the other side.

By Mr. Lister:
301. Can you furnish that information as to the number, to the Committee ?-

I can turnish that to the Committee by letter.
By 1Mr. 3Mulock:

302. Do you know how it is with any of the other public works in Canada. Take
the Canadian Pacifie Railway for example or any of the manufactories ?-It is the
same, Mr. Mulock. I can tell you with regard to some of the steamship companies,
which in the winter time have the steamers land atPortland, making a transfer to the
Grand Trunk Railway. It has been customary for the Dominion and the Allan Line
to send men from Montreal to work in Portland. This year they had to employ
American labor down there, because they could nut send the Canadianâ there. The
Canadians were not allowed to go down and do the work. This refers to all that
class of business.

303. The wkole carrying trade ?-Yes. Where the men have their residence
or domiciles in Canada and are called upon to do work in the United States.

304. This is in the case of the temporary transfer during the winter season ?-
Yes.

By -Mr. Taylor:
305. There is another point. Your conductors and train men on the trains from

Chicago that run into Canada-can Canadian conductors living in Canada run trains
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on the other side ?-They have not interfered with that. They can come back; they
are running as much in Canada as in the United States. That is international
traffic.

MR. GRAHAM then continued his evidence as follows:-
The question was asked about the feeling of the community. 1 think an editorial

in the St. Croix paper-the St. Croix Courier-would give you some information,
and I would like to read it to the Committee, ornitting the criticism on Mr. Gilimor.
That editorial will show the feeling. It is as follows:-

" THE ALIEN LABOR BILL.-We devote a large amount of space this week to
the debate in Parliament on the Alien Labor Bill, for this is a matter in which the
people of Charlotte are more vitally interested than in any other legislation that
may be proposed this present session. The attitude of the leading members of both
parties appears to be against the Bill, and the reasons tbey urge may be valid ones
from their standpoint. But if the matter could be brought as clearly borne to thern
as it is to the people of this county, if they could be made by experience to under-
stand that the maintainance of the United States law, without a similar law
in Canada, means the loss of thousands of dollars to men doing business on the
borders of Canada, the forced expatriation of many loyal citizens, the withdrawal of
means of support of Canadians to enrich the people of another land ; if they could
be convinced that good and not evil must be the outcome of the Bill, they would
hesitate before refusing to make it law. It is clearly the intention of the people of
the United States to enforce the provisions of their law more rigidlv the approach-
ing season than ever before, and, witbout the off-set that a Canadian Act of the kind
would give, much annoyance, discomfort and loss will be the part of Canadians who
are placed where they can be affected by its unfriendly provisions.

" While the prospect for the passage of the Bill appears somewhat unfavorable
just at present, the Government cannot be willing to overlook the claims of the bor-
der counties in this matter. It is irue no member of the Government represents a
border constituency, and they may not realize the importance of the interests
involved. It is their duty, however, to familiarize themselves with the grievance
which exists, and to apply a remedy. The arguments against the Bill, though reason-
able on the face, are largely speculative. It can be safely asserted that, should the
Bill become law it would not affect immigration. In Canada it would be used only
as a weapon of defence at points where the protection of its provisions are required
to prevent financial loss and perhaps ruin. Ail the talk in the debate concerning
tbis, then, was based on what might become an evil; the Bill is intended to lessen an
evil which exists. Could this view, with other strong arguments that might be
advanced, be brought to the attention of Parliament, the opinion atpresent prevailing
might be changed, and a majority for the Bill secured. If a general law covering
the matter is not possible, an Act, with local application, to protect citizens of the
country living on the border miglht be placed on the Statute-book. This would
satisfy al] parties, and would afford the protection desired. We commend the whole
question, from a border standpoint, to the earnest consideration of Parliament
while still in session, and trust that the case may be covered by some legislation
which will abate the existing difficulties."

By Mfr. Gillmor:
306. Mr. Graham bas not magnified but has been very moderate in his state-

nents ?-I might say, as I came along at Vanceboro, there was a similar state of
affairs there. I was conversing with the foreman of Shaw's tannery there and
asked him how tbey got along. He said they used Canadian men for what labor they
had on this side; but on the American side many of them had been obliged to move
from Canada over there.

By the Chairman:
307. The same state of affairs exists along the border ?-Yes; my attention was

drawn to Eastport where the sardine factories are. I was informed that many of
37
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the operatives live on the island a short way across, and they were having a like
trouble there. What the result is going to be it is hard to tell. We have not com-
menced operations this year in placing our men, but we have been holding back in
hope that some arrangement could be made. My instructions were to employallthe
American men I could get and not be in a hurry to fill up the places with Canadians.
I employ from 50 to 75 men every summer i4i the mill.

308. Your instructions are on account of this difficulty and fearing that the law
will be enforced, to employ Americans to do your work in place of Canadians ?-
Yes ; and not to fill the balance of the crew up until we can sec what arrangements
are to be made; to get all the Americans we can and then to take chances.

309. So that if the law is going to be enforced it will work very injuriously
against Canadian laboring men ?-No doubt about it.

By _11r. Gillmor.
310. You have no doubt that it will be enforced ?-No doubt. I was conversing

with aman coming up onthe train and he said he was talking with a man named Hill
-an old discharged Custom officer over there-and he boasts that he will make it
hot for the Canadians this summer. This man told me that Hill told him tha a few
days ago in Calais. Our business men have been trying to make an arrangement
with the business men of Calais to have some compromise made; but up to the
time of my leaving they had failed. 1 think the citizens of Calais are doing their
best. Probably they could do a little more if they were in the same position as we
are. I do not represent any society or body of men. I only represent the towns of
St. Stephen and Milltown.

EDMUND BoUÉ, called and examined.
By the Chairman:

311. What is your occupation ?-Glass blower.
312. Where do you reside ?-Montreal.
313. Make your statement to your friend here, and he will interpret it for us.
The WITNESS then mat:e the following statement through Mr. A. J. Jobin,

interpreter:-
Mr. llerdt, manager of the Glass Company at Montreal, went to Paris, and caused

an adveruisement to be inserted in the newspaper asking for glass blowers in Canada.
Mr. Herdt was the agent in France of the glass company, and is yet. Reading the
advantages offered, I went to see him, and he made the same statement contained in
the advertisement. In speaking of prices he said they would make from 1,800 to
2,000 chimneys a day. They make, however, but 600 and this caused a large dimin-
ution in the amount of wages. Nothwithstanding the prices offered there, he could
not, when he came here, make more than $1 per day. They feel that they have been
misled by the agent. It was they, themselves, who voided the contract. That is, the
employers voided it.

314. He was engaged to work in Canada ?-Yes.
By' Mr. Lépine:

315. Was he brought out to replace Canadian workmen ?-They were told not:
that the establishment had been shut down for 5 years. When they arrived bore, the
Americans stopped them getting off the train at Bonaventure station. These are
the old blowers that were previously employed there, who stopped them. There
were some fifty or sixty came out from France. As to proceeding against any ot
then in court, tþe answer is that action was taken against some ofthem, because they
did not fulfil an engagement given by notice on the factory wall.

By the Chairman:
316. His evidence is, that he was one of a party of 50 who was contracted with

in a foreign country, and brought here to displace Canadian labor ?-Yes. I will
translate the contract:
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"Engagement for Mr. Edmond Boué, who is engaged as second blower by the
the Excelsior Company of Montreal, Canada, according to the following clauses and
conditions:

" The Excelsior Company pays his passage from Paris to Moitreal. The present
engagement is made for three years, beginning upon the first of September, 1883, and
finishing on the 31st of August, 1886. The work shall be by the piece, and the scale
of prices shall be established on the following basis:-

"For button blowing an augmentation of the scale of 25 per cent. on the prices
actually paid in France. For lamp glasses the prices shall be three coppers per
dozen for finisher and three for blowers-six coppersin ail per dozen. Tieie shall be
two shifts of 5 hours per day. Mr. Edmond Boué formally engaged himself not to
affiliate with any union or American or local societies of any nature, and to faith-
fully execute his engagement on the above determined conditions, conformable with
the conditions and usages of the workshop during the entire time of his engagement
without reference to the general rates of salaries iii America. In case ofvoidance of
this contract by the Excelsior Company, the cost of returning Edmond Boué shall
be at the charge of the said Company. The returns should be by the mail boats
leaving Liverpool 16th April. Mr. Boué shall be ready from the 12th, at the disposition
of the Excelsior Company and Mr. Alexander Hlunter, No. 4 Lux Street, Paris. Each
worker is entitled to 200 lbs. of baggage to be transported gratuitously, and the
Excelsior Company hereby binds itself to furnish work during the time of the engage-
ment. Dated, Paris, 12th August, 1883."

. MR. TAYLoR-He was engaged over there under this contract to come out liere
to perform labor, and representations were made to him that the fictory had been
shut down for five years. When he came here be found a different state of affairs;
when he came here he found it was to displace labor which had been working for the
last five years.

MR. JoBIN-The witness says this glass blowing factory shuts down during tw
or three months of the year. It was during the period of the closing of the factory
that they imported these men from Paris, so that they would not bave to re-employ
the men who had been previously employed. In answer to the question asked by
Mr. Lépine, he says that fifty came here to replace fifty Canadian working men and
they were sorry that they came out. He says he sees that iheir coming out was
prejudicial to the working men of Canada.

THE CHAIRMAN-This proves conclusively that this state of affairs lias been in
existence, and it becomes a question as to whether it is advisable that this should be
avoided to have home labor displaced in this way.

MR. McKAY-His evidenîce bears directly on this mode of doing it.
THE CHAIRMAN-That establishes that point fully.

-Mr. McKay:
317. Is the witness still working at this " Excelsior " factory ?
WITNESS-Yes.
318. Under the terms of this contract ?-Oh no, that has been broken, we are

working under union terms.
THE CHAIRMAN-The contractors themselves broke the contract and then the men

followed ?-Yes.
By Mr. McKay:

319. Was any attempt made by the Company to enforce it on the men ?-They
are not allowed by the Company to earn more than $6 or $7 a week. They were not
allowed to earn enough to pay their passage home.

THE CHAIRMAN-As this contract is somewhat ancient, I would like to ask him
through Mr». Jobin, if he knows of any other batches of men brought out under similar
circumstances?

IMR. JoBIN-That is all hearsay-he says he does not know.
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By Mr. McûKay:
320. Did the Company attempt to enforce this contraet when the men quit work

to enforce the terms of that contract? They could not try it or they never did try
it, because they would not have been able to earn fifty cents a day.

321. When the men went away from their work, they did not attempt to enforce
it ?-The Company did not attempt to carry out the full terms of the contract.

By Mr. Lépine:
322. How many remain at prosent in the country of those fifty ?-There are

about thirty-five.
The Chairman:

323. They are not an undesirable class of immigrants, still it proves they were
brought here under contract. They were brought in to displace labor at present
employed.

By Mfr. Mc Kay:
In case they were starting a new glass factory in Canada and they had not

enough hands, would they not have to go into some other country to get their hands ?
-We have enough hands in the country to start another factory.

PATRICK JOSEPH JoBIN, called and examined.
By 21r. Taylor:

324. Where do you reside ?-I live in Quebec.
325. What is your occupation ?-I am a machinist.
326. Will you tell us, Mr. Jobin, what you know about this bill ?-I cannot give

any direct evidence upon the working of the Alien Labor Bill, it bas never come
into contact with me directly. My wages have never been redueed, nor have I ever
lost labor throngh it, but being connected with the labor organizations of Quebec
for some time, I have had occasion to see in the books of one organization wbere
the men employed in a Thedford Asbestos mine-they were unable to earn sufficient
to bring them home. With this state of affairs in existence, Belgium miners were
imported very recently, for work during the present winter. They were imported
under contract to work. This mine is run by the American Asbestos Company. I
do not know what the terms of the contract were but these men abandoned the work
and came to the city of Quebec. They were arrested and they paraded the streets,
the most miserable spectacle, I assure you. The very policemen were ashamed to
walk along with them.

327. These men were imported under contract fron Belgium this winter to
disphice other labor?-I cannot say what the details are.

328. But they displaced the work of these men ?-Yes. The manager of the mine
in a letter to the press stated that labor being scarce and the mines must be worked,
lie liad for that reason to import these men.

329. As a matter of fact you know that labor was not scarce ?-As a matter of
fact, the very time he stated in his letter that labor was scarce, the question was
asked in one organization, how many men were idle, and there were fifty-three men
at tiat time idle in one organization.

330. Do you know anything about any of the laborers of Quebec having been
d. iven home from the United States ?-Yes. Last fall, some twenty axemen of Que-
bec who were going to work in Michigan woods had been sent back across the lines
into Canada. On another occasion, it is now two years ago, ship carpenters from
Levis were sent hopie again. It was at a time when there was difficulty in Buffalo
with the ship carpenters, and the Alien Labor Bill was then in existence in the
States, and its provisions were in force, and the penalty was, I believe, inflicted on
some of these American importers of the men from Point Levis.

331. To your knowledge then it was in force as far back as two years ago ?-
Yes, and it has been much more strict during the last winter than previously.
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332. Now so far as you know all the labor organizations of Quebec are in favor
of having a retaliatory bill passed ?-They do not look upon it as retaliatory at all.

333. If they cannot get reciprocity in labor they want legislation that will
compel them to live in Canada if they earn their money here ?-They look upon
that as a protection to themselves. This is held as a continual menace to them by
their employers. If they do not choose to submit to whatever terms the employer
chooses to impose he will import labor from the other side.

334. You do not ask it as a retaliation, but as a protection to the workingmen ?
-Yes.

335. So that the men cannot be brought in under contract; but you have no
objection to men coming here who come voluntarily ?-Certainly to come here and
.compete fairly and openly there is no objection, nor have I ever heard any in the
labor organizations; but they want to compete on equal terms.

By Mr. MJcKay:
336. You want the same privileges in the United States that the United States

men have here, and if you cannot get that, you want to place yourself on an equal
footing with them, as far as this Bill is concerned ?-So fir as this Bill is concerned
I do not apply it directly to the United States. There are more concerned than
the United States.

By the Chairman:
337. You do not ask this Bill as a retaliation at all, but as a protection against

foreign labor coming in under contract ?-Yes.
338. At the same time, if Americans work in this country you want them to

live here ?-Certainly.
339. The same as they do with our people over there ?-Certainly.

M. H. BRENNAN, called and examined.
By the Chairman;

340. Where do you reside ?-Montreal.
341. What is your occupation ?-Foreman of steamship companies.
342. You have heard the discussion so far and you know what our object is

in pursuing this enquiry. Have your interests been affected by the passage of this
Alien Labor Bill in the United States, so far as it affects the workingmen of Can-
ada?-In reference to that I do not know a great deal.

343. Mr. Wainwright stated something about the steamship companies going
down to Portland and taking gangs from Montreal to do the work there, and that
they had been prevented. Do you know anything about that ?-Yes, I have been
going down there this last eight years until this winter when I stayed at home. We
always used to get passes to go down, but I believe so far this winter they could not
employ them the same as they used to; but they had to go down individually and
be employed there. So far, none of our men had been returned at that point.

344. They evaded the law by going down and hiring there ?-Yes. Our men
in Montreal would ask if they could get a job, and our foreman was unable to say
he could give them one. I did not go for one myself. I thought there might be
some little trouble and stayed at home. I have been going for ten years.

345. Did many stay at home ?-Yes; a good many.
346. This year, not being able to make your agreement as usual, you did not

take any chances ?-No; I secured another job in Montreal.
347. Others, you say, were deterred as you were ?-Yes.
348. Are you a member of any organized labor society ?-Yes.
349. What is it ?-Called the River Front Local Assembly 628, Knights of Labor.
350. Is your society anxious to have legislation of the kind proposed here

enacted as retaliatory measure or otherwise ?-As far as the United States is
concerned, at the present moment, if they can evade the law as they have been doing
last winter as far as going down is concerned, I do not see any point where they wilt
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suffer; but it is the foreign labor of Europe that I would wish to get at. You are
aware that in 1880 there was a little difficulty arose on the docks of Montreal.
During that time the employers would not give what the men asked, so they resorted
to hiring men in our own country and villages, such as Sorel and Berthier; but in a
short time they got tired of that, and imported men from Europe. I believe that
those men got $1 per day while coming across and got their passages paid. These-
men got assisted passages and $1 a day while coming across, and this was a good
deal more than our own men were asking. The suffering that our men had to
undergo was terrible. This did not go on for one year, but for three successive
seasons.

351. In connection with this legislation would you recommend legislation for
settling these disputes. You say that the men asked certain prices, which the
employers would not give and the result was a strike which caused the employers to
look for men at other points while you were idle. Do you recommend legislation
with a view of settliiig those difficulties ?-Yes; by all means - an arbitration
committee.

352. Then you recommend legislation to prohibit foreign labor under contract
and a committee to settle labor disputes by arbitration ?-Yes.

353. You do not ask this Bill then as a retaliatory measure ?-No; merely as
a protection.

354. You heard Mr. Graham's statement about 350 men working in the cotton
mill ?-Yes.

355. And our people were not allowed to do it on the other side. You would
consider that a case of hardship ?-I would.

356. You are not affected that way in Montreal. you are not close to the line ?--
Yes, that is it.

357. When that state of affairs does exist, you think we ought to take some way
of protecting oui own people ?-Yes, 1 think we should.

358. To compel them to live in the country when they want to earn money in
it. That is while they are earning it. But you had no objections to all immigrants
coming in, if they come in on their own account ?-No objections to desirable immi-
grants.

359. If they pay their own way ?-Yes, if tbey pay their own way. We do not
believe in this contract labor. Some of the companies got the better of us for three
seasons about nine years ago. They brought men out in the spring from the old
country. These men used to leave here every fall and take their earnings with
them, and all the money was sent out of the country, and then in the spring again
they came to Canada.

By Mr. McKay:
360. You want to be protected from this cheap labor of Europe?-Yes.
361. And their manufacturers too ?-Yes, it has driven a lot of our men out of

the country from the time this Bill was passed in the United States. I have known
men go out of Canada, and sell their little household effects and leave their house
almost bare to get money to go across the lines to get a job on account of this con-
tract labor.

CHARLES MARCH, called and examined by Mr. Taylor:-
362. Where do you reside ?-Toronto.
363. What is your business ?-House painter and decorator.
364. What light can you throw on this vexed question ?-1 cannot, of course,

give the experience that I heard Mr. Graham give, in reference to the men down in
the part of the country he came from. But as a measure of protection to the wbrk-
ingmen, not retaliation, I am decidedly in favor of that Bill as far as it goes. Whil&
I would like to go a little further, while we have suffered to some extent in Toronto
from this class of labor that this Bill aims to prohibit, still we have suffered very
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largely from the hordes of immigrants that have been dumped down in this country,
and I think that the Bill as it now stands might be amended so as to pievent Euro-
pean labor being brought here under contract as well as American labor.

365. Our Bill provides against all foreign labor ?-We do not much care where
they biing labor from under contract. It makes no difference to us as long as the
injury is inflicted upon us, whether it is American, English, Irish, Scotch or any-
thing else.

365½. You would want to make it illegal to bring in labor fron any country
under contract ?-Yes, or by holding out various inducements. We had no objec-
tions whatever to immigrants coming to this country provided they pay their own
way with a full knowledge of the situation before they come here, but we do decid-
edly object to have them brought out here by misiepresen tation.

By Mfr. MclKay :
366. What misrepresentatioiis have been made ?--Misrepresentations have been

made by people in the old country, that they will have steady work in this country
all the year round at a greater rate of wages than they were getting in the old
country, and that the average rate of wages in this country was higher than they
had in the old country or the countries they left.

MR. TAYLoR-lt would be impossible to legislate against that in this way. A
man comes out to this country, writes a letter home to a friend in that country, and
tells him if he comes out here he can make $2.50 a day at painting. We cannot
legislate to stop you from writing them, whether it is truc or false. It may get
in the papers at home. These representations are made by individuals as well as a
soeiety.

WITNESs-As far as feeling the effects of' American labor brought here under
contract, 1 was going to cite some cases.

By Mr. McKay :
367. By whom were these representations you refer to made ?-By steamship

agents and interested parties in the old country.
368. We cannot legislate to muzzle their mouths ?-We believe if bonuses are

paid to anybody to bring people out here, it is an implied contract. If the steam-
ship agent is bonused to send immigrants to this country, le is not veiy particular
as to the class of people he sends out. He is not very particular as to the state-
ments. Now, we can understand Government agents using inducements; le would
be more caretul in selecting immigrants than would a steamship agent, because he
would be more easy to get at. But, however, coming back to this Bill

369. Have you seen the pamphlet that was recently issued by the Government
in reference to this matter ?-No; I have not seen any recent publication. Now, I
have seen hardships arising in the city of Toronto from the importation of labor,
such as your bill seeks to keep out. I have seen pavements laid by American firms
in Turonto, who brought over, not only their plant and material, but brought their
workingmen with them. I have seen our own workingmen standing along the side-
walk owing to the importation of these men, not being able to get a job.

By the Chairman :
I have also seen a couple of years ago, where a body of workmen who thought

at the time that they were justified in asking for an increase of wages owing to
existing circumstances, where immigrants were brought over under contract at that
time and actually paid more wages than what the men were demanding in Canada.

THE CHAIRMAN.-I see that some person in Congress has moved a resolution
that all contracts for public works be let to American citizens only.

By Dr. Brien :
370. Living in Toronto where a large amount of labor is employed do you know

of cases of injustice done to Canadian citizens from imported labor under contract ?-
I think that in the cases I cited a moment ago, a great injustice was done to Canadian
workmen by permitting employers to go over to the United States to bring in men
under contract.

371. While there were sufficient men in Canada ?-Yes. As far as the Bill goes
I am perfectly favorable to it.
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By Ihe Chairman:
372. You would recommend it going a little further to prevent labor coming

into the country at all under contract ?-Yes. I believe if amendments were made
according to the copy I now file, it would be better. You will remember that the
American Labor Alien Bill is more far-reaching to the American workmen than that
Bill can be to us; for every man is a foreigner coming in there. I may state another
case that slipped my memory a moment ago. I saw two large jobs of painting and
decorating where the people went over to the other side and let the contractsto boss
painters and decoraters there, who brought in Amrerican workmen when there were
lots of workmen in the city of Toronto idle and perfectly capable of doing the work
these men were brought in to do.

373. While the Americans may do the same thing here, if you bad the Jnited
States field, you would have no objection; but as they prohibit us, you want to be
protected in the same way?-I think that the working classes of the community
'ought to have their fair share of protection with ail other classes, without eommitting
myself to the general policy of protection. I believe as manufacturers are protected
ail around, we ought to be protected with the only article we have to go to the
market with, which is our labor.

GEORGE S. WARREN, called and examined.
By the Chairnan :

374. Where do you reside ?-Montreal.
375. What is your occupation ?-Cigar maker.
376. You have heard the enquiries so far. You know what we are lcading up

to. State what facts appertaining to the enquiry you are conversant with ?-First of
all I declare myself in favor of this Bill. So does the body to which I belong.

377. As a retaliatory measure or as a measure of protection ?-A measure of
protection.

378. Not as retaliation ?-Well, the way it is to be there, I think it is protection.
From what I have heard as to what the United States do not allow our citizens to do,
I am certainly in favor of us doing the same.

379. You would call it Equal Rights?-Yes.
By Dr. Brien :

380. Do you know of any cases where Canadians have been displaced by others
brought in under contract ?-That is the reatson I am called here. I remember in
1885, as a cigarmaker, I 1 eceived a note from a party that there were some Germans
coming into Montreal. I asked what was the reason these men were coming in
whilst we had men idle and walking the streets. They said that they did not know,
but an agent of the manufacturers had sent parties to Hamburg in Germany to hire
a lot of cigarmakers. They arrived in Montreal, and as soon as they came in I was
ýnotified.

By the Chairman:
381. ilow many ?-240 men and women.
382. When was this ?-In 1885.

By Mlfr. MKay :
383. Were these men brought in by Sam Davis ?-Yes.

By the Chairman :
384. You produce this as the contract under which these 240 Germans were

brought out to Montreal ?-Yes.
The contract just produced was interpreted to the Committee as follows:-
" Between Messrs. Davis & Sons, Montreal-represented by Mr. M. E. Davis-

and Mr. F. Behnke, cigar maker, the following is hereby agreed to:
" (1.) Messrs. Davis & Son engage Mr. F. Behnke, cigar maker, for the term of

one year from the date work in Montreal has been commenced.
"(2.) The passage from here by steamship to Montreal, with 86 marks for

steerage, will be advanced by Messrs. S. Davis & Son.
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"(3.) This advance to be paid back by a deduction of 2 marks per week from
the wages earned.

" (4.) Mr. F. Behnke, cigar maker, binds himself to perform the work in a proper
manner, to conduct himself in an orderly manner, td be punctual in his work at the
factory at the time the work commences, and to work from 7 o'clock in the morning
until 6 o'clock in the evening, with an intermission of one hour at noon.

" (5.) Messrs. S. Davis & Son bind themselves to pay as wages : for mould work,
$4 to $5 per thousand, and hand work $7 to $9 per thousand, and they will pay these
wages, after the deduction of 2 marks, for the money advanced for passage is made,
on Saturday of each week. On Saturday of each week work will be stopped between
12 and 2 o'clock, and on Monday at 7 o'clock, precisely, it will be again commenced.

" (6.) Messrs. S. Davis & Son bind themselves to be responsible for board and
lodgings until payment of wages is made in full.

" 7. After an interval of four weeks, however, Messrs. S. Davis & Son will have
no further responsibility, but Mr. F. Behnke, cigar maker, will hold himself respon-
sible for board and lodging. H1e is also warned that before this time has elapsed he
must rent another dwelling or lodging. As soon as the return passage home has
been paid for out of the wages, and after the expiration of one year, this contract is
null and void.

Read, found correct and signed.
Montreal.
Hanburg, 3rd October, 1885.

S. DAVIS & SON.
FEIRD. BEIINKE.

WITNEss-As far as that contract is concerned, it shows that this man was
hired for from $4 to $5 on certain work and $7 to $9 on other work. Cigar makers
have two branches of work. We have mould workers and hand workers. In mould
work a man will make more cigars than by hand, and the prices are consequently
lower.

385. As a matter offact these parties did arrive and went to work under this
contract ?-Yes.

386. Did they displace other mechanics ?-They would, but they had no time
to do it. The main question was, when I asked the parties what was the object of
bringing these persons into Canada, while a large number of cigar makers were
idle, and they could get any number in Canada, they said we had not sufficient cigar
makers for the consumption. This excuse was false. We have enough eigar makers
in Canada to supply the cigars in the Dominion.

387. What became of these people who came out ?-They did not stay.
By Mr. Lépine :

388. If these Germans had stayed in Montreal would the cigar makers of
Montreal have suffered ?-Greatly.

389. Did they offer to work for less wages than you were willing to work for ?
-The contract was a true one. Mr. Davis was willing to give thein the wages; but
the question is, is that the price we could get ? I say no. That is why they imported
them, and that is why we are in favor of this bill of Mr. Taylor's because hiring
people by contract throws us out of work completely. In fact, wages have been so low
that 150 cigar makers have been compelled to emigrate to the United States, who
would have liked to stay in Canada, but cannot work under the present system.

390. Well, as I understand you, it is more for the purpose of reducing wages
than it was for the purpose of supplying the men really required. These men were
brought in at lower wages while the Canadians here were willing to work, if they
only got the wages that there were willing to work at ?-Yes. This contract system
has reduced the prices.

By Mr. McKay:
391. To break up your unions and reduce the prices ?-Yes.
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By Mr. Taylor:
392. Now, do you know whether any of our people had been subjected to incon-

venience by this American bill, that is enforced in the United States, having gone
over there under contract ?-No.

393. The engagement was for one year under this contract made at Hamburg ?
-Yes. Thev claim that the men felt that we did not want to introduce apprentices
in the trade. They said : You are bitterly opposed to that, and we said, yes. They
said we imported these men just to stop child labor. On the other hand it was just
as bad for them as child labor.

394. Where did these people go to ?-They went to the United States. I met
some of them in Chicago, and they came up and shook hands with me. In fact there
must have been something wrong a week after they were here. They arose amongst
themselves, and created quite a sensation, and they said they had been brought over
here under false pretences, and the boss came up and they began to show their fists
and finally they all went away and there are not five of thein left now.

395. Did the organized labor societies of Montreal drive them away ?-Oh no,
sir, they did not. There was one that was arrested, and of course, poor fellow, they
said he had not fulfilled his contract, and lie said he would not work. 11e thought
they were getting good prices when they came here, and he found that they were
paying for some cigars $4 that they were getting $7 and $8 for in Toronto and
Hamilton, in the same country. They said we will go west and that is why they
went away.

By Mr. O'Brien:
396. If these men had kept their places you would have had to leave Canada?-

Yes.
MR. TAYLOR-The cigar makers of Montreal did not drive them away ?-They

were very glad to get out.
397. What you object to, is having this labor under contract, cigar makers or

any other class of labor ?-I am bitterly opposed to it.
DR. BRIEN-As far as I am concerned the evidence concerning Windsor and

Detroit has been almost repeated here. The Committee is well aware of' the state
of affairs now, and there is no use of continuing it any further. I can only affirm
what was stated by the assistant general manager of the Grand Trunk Railway.

MR. TAYLOR-Do you know the party that wrote the letter which wasread this
norning ?

DR. BRIEN-Not particularly, but I confirrm the contents of the letter, though.
Virtually the fact is admitted by Mr. Wainwright that they won't allow Canadians
to reside in Windsor and work in Detroit. Air. Wainwright could give better
testimony than anyone else.

398. MR. TAYLoR-As a matter of fact, do you know the people were ordered
to move or leave the service of the Grand Trunk ?

DR. BRIEN-Yes. There are branch establishments in Detroit and Windsor,
such as Sterns & Co. There are many men working in Windbor who reside in
Detroit.

399. MR. TAYLon-Thev are now at present working in Windsor ?
DR. BRIEN-Yes, and they return there every night and come back to work in

the morning.
400. Mn. TAYLOR-While Canadians are not allowed the same privilege from

this bide ?-Yes.
401. MR. TAYLOR-As a matter of fact they are not going ?
DR. BRIEN-No.
402. MR. TAYLR-EXcept they go over there and evade the law andhire every

moring and be discharged at night ?
DR. BRIEN-JUst so.
MR. TAYLoR-They can say thev are not going under contract. They are going

to look for day's work. You do not want to call any witnesses from there.
DR. BRIEN-I think it is not necessary. The whole subject of the complaint

has been given.
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" WINDSOR, 7th April, 1890.
"'Ma. BRIEN,

"Sir,-I wish to state that at a meeting of the Trades and Labor Coun cil of
Windsor, a motion was carried in favor of the Alien Labor Law and pray your
honor will do all you can to have it enforced. Being bituated as we are so near the
border, our town is swarmed with labor from the city of Detroit while our residents
are idle, and should we attempt to cross the river to labor in Detroit, we are at once
turned back. Therefore we would pray to have the law enforced to protect our
residents.

Hoping to hear from you soon,
I remain vours respectfully,

TIIOS. PORTER,
Windsor, Ont.,

Recording Secretary, Trade and Labor Council.
The Committee then adjourned to the call of the Chair.
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REPORT

0F THE

SELECT SIÀ¶ll1 C0IILE M IY1JEUES ÂM9 EiLECTIIÔ

The Select Standing Committee on Privileges and Elections, to whom was
referred all the questions involved in certain documents, letters and statements,
published during the present Session in the Votes and Proceedings of this House,
under the dates of the 14th February, 18th February and the 10th March, relating
to the connection of John Charles Rykert, Esq., 3Member for the County of Lincoln
and Niagara, with a grant of certain Timber Limits in the North-West Territories,
with instructions to inquire into all the facts and merits of the case, and into the
conduct of the said John Charles Rykert in relation thereto, beg leave to present as
their Report the following Report of their Sub-Committee, to whicli they have
unanimously agreed.

The Committee also submit herewith the Minutes of their Proceedings, together
with all Evidence adduced before, and Exhibits filed with, the Committee.

REPORT OF SUB-COMMITTEE.

HOUSE OF COMMoNs, 2nd May, 1890.

The Sub-Committee of the Committee on Privileges and Elections have unanim-
ously agreed to the annexed Draft Report on the reference to them in the case of Mr.
Rykert, M. P.; and they recommend it to the Committee for adoption as the Report
to be submitted to Parliament.

D. GIROUAIRD,
Chairman.

J. S. D. THOMPSON,
EDWARD BLAKE,
L. H. DAVIES.

4-1j
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DRAFT REPORT SUBMITTED BY THE SUB-COMMITTEE.

The Committee on Privileges and Elections, under the reference to them in the
matter of Mr. J. C. Rykert, M.P., beg leave to report as follows:-

We have held several meetings, and heard Mr. Rykert by himself and his
counsel, have examined several witnesses, aid verified several documents; and we
beg leave to append a statement of our proceedings and the evidence.

In order to a correct apprehension of the issues involved in the earlier transac-
tions it is needful to make a narrative statement.

In January, 1882, Mr. Dalton McCarthy, Q.C., M.P., as the political representa-
tive of Messrs. Shortreed & Laid law, constituents of his, engaged in lumbering, trans-
mitted, with his recommendation, their application, hereafter called the Laidlaw
Application, for a timber limit, to be worked by themselves, in the Cypress Hills
region of the North-West Teri-itories, seven miles deep, by twenty miles long, with
clearly defined boundaries, capable of being plotted on the Departmental map.

The description was as follows:-
Commencing at the point of intersection of the 110th meridian line of west longi-

tude with the International boundary line; thence north along said meridian 3,200
chains to a mound; thence westerly, parallel with the International 1boundary, 1,360
chains, more or less, to a mound ; thence nortberly, parallel with the said meridian
line, 560 chains, more or less, to a mound; thence easterly, paiallel with the Interna-
tional boundaiy line, 1,597 chains, more or less, to a mound; thence southerly,
parallel to the said meridian line, 560 chains, more or less, to a mound; thence
westerly, parallel with the said International bounda-y line, 240 chains, more or less,
to the said meridian line, where the said mound is plaeed, 3,200 chains froni the said
International boundai-y line.

On 25th January, 1882, the Department replied to him as follows:-

DEPARTMENT OF THE INTERIOR,
OTTAWA, January 25, 1882.

DALTON MCCARTHY, Esq., M.P.,
Barrie, Ont.

SIR,-In further reply to the application of Messrs. Shortreed and Laidlaw for a
timber limit in the Cypress Hills, I am directed to say that the Minister does not
deem it expedient to grant any timber berths at present in this locality. In any
case under regulations, license for the limits in question would have to be put up to
competition. I have, &c.

A lithographed map of the North-West Territories, made in 1879, was kept in
the Department, and it was the custom to mark applications for limits the-eon by a
red circle at the point applied for, containing the reference number of the appli-
cation, but for some reason unexplained, or through neglect, no such mark was made
in reference to this application.

Mr. McCarthy did not press the matter further, and supposed it was ended.
On the 18th January, 1882, after some previous correspondence, Mr. John

Adams, formerly of St. Catharines, then of Winnipeg, a merchant tailor, not engaged
in lumbering, wrote Mr. J. C. Rykert, M.P., who was also a practising barrister and
solicitor, a letter as follows:-

WINNIPEG, 18th January, 1882.

DEAR MR. RYKERT,-I think I have got a good thing up here, and am told by a
lumber agent that if I only apply to the Government I can get hold of it. Now I
do not know how to apply and want you to help me, as I know you can if you like.
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Perhaps you can better yourself by helping me, as I will pay vou well for 111 vou
do for me. Can I get up a company up here for limits ? I can get good men to help
me. i have made a good deal of money here and hope to make more.

Yours truly,
JOHN ADAMS.

To which Mr. Rykert, on 25th January, replied as follows:-

25th January, 1882.
My DEAR ADAM1s,-I am delighted to hear you are makinîg money. Nothing

would please me better than to see you here again with a fortune. As regards the
matter you spoke about, I shall be pleased to assist you and the company in any
way I can, aind of course I would be glad to better myself in any way which is fair
and honourable. It seens to me you ouglt to organize the company with good
men, as you suggest, and then apply to the Government. 1 expeet to be in Ottawa
in two weeks, when I can perhaps do you service. Keep me posted as to what you
want.

Yours truly,
J. C.RYKERT.

Before 10th February, Adams seems to have sent Mr. Rykert a memo., and on
that date Mr. Rykert wrote him as follows:-

10th Felrutary, 1882.
DEAR ADAMs,-I caniiot make out from the memo. sent me w-here the timber

limit is or the boundaries of the sane. I have maide enquiries in ilie Departnent
and they tell me it is necessary to state as nearly as possible the boundarics in the
application within which vou wish to select fifty square miles (vou caniîot have any
more), but they will not permit you to waznder all over the country. I tlink they
will let you select a limnit out of a defined area of 400 square miles. I arn afiaid you
are going into a very uncertain speculation, and bel m make moi e enquiries.

Yours truly,
J. C. RUYKERT.

Before 19th February, there seems to have been an interview between them;
and on that day Mr. Rykert wrote to Mr. Adams as follows:-

OTTAWA, 1th Februaary, 1S82.
DEAR ADAMs,-After talking over the matter with vou vesterday I put in your

application, but an afraid you will have to be more defiilte in vour description.
They- tell me in the office there is no timber within the area fixei lby you. I will
try to have application allowed as soon as possible.

Yours trulv
J. C. RPYK ERT.

On 25th February, Mr. Rykert enclosed to the Minister of the Interior an applica-
tion on behalf of Adams for an area commencing about 5 miles west of the 110th
Meridiari, at a point about 5 miles south of the trail between Fort Walsh and Fort
McLeod, thence north parallel 1o the Meridian line 25 miles, thence west 20 miles,
thenice south 25 miles, thence east to place of beginning; and in his covering letter
certified to Mr. Adams' capacity to fulfil the obligations proposed.

Before 2nd Marci, Mr. Rykert seems to have seen Mr. Macpherson, thien aeting
for Sir John A. Macdonald, Minister of the Interior, on the subject; and on that day
Mr. Macpherson wrote Mr. Rykert as follows:

OTTAWA, 2nd March, 1882.

DEAR MR. RYKERT,-Tiere are half a dozen ahead of' your friend, Mr. Adams.
Better apply for a limit where he will have less competition. If he does so,. it shall
be granted if possible. Yours very truly,

(Signed) D. L. MACPHERSON.
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Thereafter Mr. Rykert with a Departmental officer searched the map and its
references, and found that noue of the applications recorded on the map conflicted
with that of Adams; and he subsequently received from Mr. Macpherson a note
intimating that the application would be granted.

On 20th March, and with refèrence to this note, Mi. Rykert wrote Mr. Adams
as follows

20th March, 1882.

DEAR ADAMs,-Your application has been granted, but the Minister tells me
that he thinks it will be worthless to you as the limit is a great nany hundred miles
from any railway, and there is not likely to be any for years. They tell me you will
bave to take the timber 1,300 miles by water to Winnipeg and there compete with
lumber from the disputed territory. This is your own business, and you must be
contented with the right: to select within an area of 400 square miles. The
Government won't let you play Cook & Sutherland upon it.

Yours truly,
J. C. RYKERT.

On 25th Marih Adams wrote in reply as follows:-

25th March, 1882.

DEAR MR. RYKERT,-Why can you not get a bigger piece to select from, as I do
not know anything about the country. It will cost a large amount for the survey.
Don't you think you can take a share in it or get up a company in St. Catharines? I
will be liberal to them.

Yours truly,
JOHN ADAMS.

On 27th March Mr. Rykert replied as follows:-
27th Mardh, 1882.

DEAR ADAMs,-I cannot see any use in telling you a dozen times about the ex-
tent of territory that you can select from. You have now more than is usually
granted. I am getting full instructions ready for the surveyor, and you can send him
just as sooi as I get the order. I would not invest any money in any such specula-
tion, nor can I advise any of my friends to put money in a place of which I know
nothing.

Yours truly,
J. C. RYKERT.

We may here observe that it is made clear by the oral as well as the written
evidence that, until after the dates of the Orders hereafter mentioned allowing survey
and selection to both applicants, neither Mr. Rykert nor Adams had any knowledge
of the exact locality in which the valuable timber was to be found; while Laidlaw
had acted in making his application on the report of a survevor who had been over
the ground ; which fact was known to Mr. Rykert.

Shortly after the 3rd April, but precisely vhen remains in doubt, the fact of
the prior Laidlaw application was discovered; and, on plotting the applications of
Laidlaw and Adams on the lithographed map it appeared that, assuming the accurate
delineation thereon of the Fort Walsh trail at its intersection with the IlOth meridian,
which was the goverlning point in the Adams description, that application over-
lapped and conflicted with the Laidlaw application; and that Laidlaw was thus the
prior applicant for a part of the area of the Adams' application.

As the trail was so delineated, the apparent interference was, and it was then
supposed in tact to be, as roughly shown by the sketch below:
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ADAM-JS

500 Square Miles ) hah t n ch

LAID LAW

140 Square Miles

Adams appears to have been in Ottawa on the 3rd April, when, though no offi-
cial action had then been taken, it seems to have been assumed by both parties
that Mr. Rykert would succeed in carrying through the matter; and before Adams
left Ottawa, the following paper was executed by hima and witnessed by and delivered
to Mr. Rykert

Memorandum of agreement made this third day of April, A.D. 1882:-
Between John Adams, of the City of Winnipeg, of the first part;
And Nannie Maria Rykert, of the City of St. Catharines, of the second part.
Whereas the above-nained John Adams bas, through the intervention of John

Charles Rykert, obtained certain limits in the N. W. T. at or near the Cypress Hills,
and has, in consideration of the services of the said Rvkert, voluitarily given hin,
agreed, to and with the said party hereto of the second part, to give to lier one-half
of the proceeds of the said limits, after deducting all expenses connected therewith;

Witnesseth that the said party of the first part, in consideration of the sun of
one dollar to him in hand, paid by the party ofthe second part, the receipt whereof
is hereby acknowledged, and in further consideration of the premises, bath agreed,
and by these presents doth agree, to assign and transfer to the said party of the
second part one-half interest in the limits applied for and to be granted by the
Government at or near the Cypress Hills, in tho North-West Territory, and to pay
over and account to her for one-half of all the net proceeds of the sale of all timber
thereon or for the purchase money derived therefrom, after deducting all expenses
and charges in connection therewitb.

Witness the hands and seals of the parties hereto the day and year above
written.

(Signed) JOHN ADAMS.
(Witness) J. C. RYKERT.
On the 7th April Mr. Rykert wrote Mr. Laidlaw as follows

(Private.)
OTTAWA, 7th April, 1882.

My DEAR LAIDLA,-I see that you are an applicant for a limit on the Cypress
His, where the Government bas decided that it is not politie to grant them. Your
limit also interferes a little with that of Adams' for whom I applied. There is plenty
of timber for both and there is no reason why the Government should not grant them.
I arm certain I can get them to yield and comply with my request. Are you anxious
for yours, and if so, have you decided what part you would like to have ? Your

vii
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application covers nearly three times what will be granted, the rule being to grant
only 50 miles. Let me hear from you by return of mail if you are anxious to go in for
this, and if you wish to have my co-operation in getting the same. I will go through
Hamilton on Thursday next on my way home. I will leave here Wednesday.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

On the 8th April, Adams wrote Mr. Rykert, as follows:-

8th April, 1882.

DEAR MR. RYKERT,-What keeps the instructions back ? Can't you hurry thenm
up ? I am sorry you did not get 800 square miles to pick from. I think the delay
will make it very costly to get the survey made. I think I can get up a company
in Winnipeg to pay $40,000 or $50,000. Then you eau apply for another for me.

Yours truly,
JOHN A DAMS.

On the same Sth April, Mr. Rykert wrote Adams, as follows:-

Sth:April, 1882.

MY IDEAR ADAMS,-I was engaged nearly all yesterlay running back and for-
ward to the Department in connection with the limit. The clerks were driven to
death with some colonization matter, and could not complete the matter. 1 have an
appointment for Monday at Il o'clock, when I hope to get the copy of the notes and
full instructions for the surveyor. I sec that the application of Laidlaw was put in
on Januarv 12, '82, before vours, you will se. I got hold of the paper and examined
for myself, so that there is no humbugging. They sent a surveyor named Lynch out
there to examine the whole country. I hope you will be able to select a good lot
fron the large coun try you have to choose from. We have twenty miles by twenty,
which is equal to 400 square miles. You had better not let a moment slip, but have
all ready, as I expect to give fall instructions by Tuesday at the latest. IF I COULD
ONLY SEE MCCARTHY we would have no diffculty at all. I hope to see hin early in
the week. Let me hear about the eoal in the Souris District. also inquire about the
timber limit in the East.

Faithfully,
J. C. IRYKERT.

On the 10th April, the following meio. was prepared in the Department of
the Interior and was sent into Council for approval

CorY DEPARTMENTAL MEMORANDUM RECoMMENDING ADAMs LICENSE.

OTTAWA, 10th April, 1882.

(Mfemoranden.)
The undersigned has the honor to recommend to Council that Mr. John Adams

be granted a yearly license to eut timber on a berth of 50 square miles to be surveyed
within six months, at his expense, and within the following described locality, iamely:
Commencing at a point which is distant 5 miles measured (lue west from a p ost
which is planted between Sections 25 and 30, in Township 7, Range 1, west of 4th
Principal Meridan, in the North-West Territories; thence due north 20 miles; thence
due west 20 miles; thence due south 20 miles; thence due east to place of beginning.

The lease to be on the terms and under the conditions as to survey of berth,
erection of mills and payment of dues that are provided by the regulations estab-
lished by Order in Council of the 1lth November, 1881.

Respectfully submitted,
(Signed) JNO. A. MACDONALD,

Jfinister of Interior.
The Honorable The Privy Couneil.



On the same 10th April, Mr. Rykert wrote Adams as follows:-

10th April, 1882.
(Re Limit.)

MY DEAR. ADAMS,-After calling at the office eight or ten times I got the
enclosed copy of Order in Council. It will be pushbed through very likely to-morrow
if the Government is not too lazy. You will see they give us 400 square miles to
choose from. IF THIS IS NOT SATISFACTORY I DO NOT KNOW WHAT IS. Cet your sur-
veyoî ready, and I will bave his instructions in a few davs. They give us six months.

Faithfully,
J. C. RYEERT.

If you can get $40,000 let it go, and we will et another. Try McCarthy.
Perhaps he will buy.

We think it right to say here that the McCarthy maentioned is a Mr. Peter
McCarthy, and not Mr. Dalton McCarthy, M.P.

On the same 10th April, Mr. Laidlaw replied to Mr. Rykert's letter of 7th as
follows:-

HAMILTro, 10th April, 1882.
J. C. RYKERT, Esq., M.P.,

Ottawa.
MY DEAR RYKERT,- am thorougbly in earnest about that timber limit, and if

you and Mr. McCarthy who recommended the appliation of Shortreed & Laidlaw,
can get a license for a limit, I would discuss with you ie shares, an(d agree o coin-
bjne the application.-One linit of50 square miles will gather in tle greater portion
if not all of the good pine timber. I bad better meet you wben you cone up, and in
the meantime find what the Governor in Corneil will do.

Yours trulv,
(Signed) WM. LAIDLAW.

On Tuesdav, 1lth April, Mr. Rykert wrote Adans as follows:-
11th April, 1882.

M IDEAR ADAMS,-1 îo-day saw McCath, and -lie was terribly surprised to
hear that I had got the limit, as be was refused point-blank. le is willing t join
with us in tbe survey, and I go to Iamilton to get Laidlaw to say wLee Le wants
the limiit. le has writteni me he will do almost anything il I will assist uim in
getting his. I will write vou from home on Thursday. The Order in Council went
before the Government to-day, and it is likely it will pass at once. Instructionts
will then be given to the survyor. We are AWFULLY LUCKY, as the Depaty told me
that no other man could have forced theni to yield.

J. C. IRYIEiRT.
And he wrote Wm. Laidlaw as follows:-

. 13th April, 188S2.

MY DEAR LAIDL Aw,-YOur letter dulv received. I will succeed in getthg the
limits for vou, although thev were refused to McCartby. I will be glaId to meet vou
and talk over the matter. I will be in Hamilton on Thursdav at about 2 o'clock.
I will go up by the first train after the arrival of tbe G. T. R. I think we can make
a satisfactory arrangement. " Faithfully,

(Signed) J. C. RYKEIRT.

Postscript: " I will telegraph you wlen I will reach Hamilton and perhaps you
can meet me at the station."

On the same day Mr. McCarthy wrote Laidlaw as follows:-

WM. LAIDLAW, Esq. OTTAWA, 11th April, 1882.
M DEAR S[R-Mr. Rykert has been in communication with the Minister of the

Interior respecting his friend's application for a timber license. He wants to see about
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defining the boundaries of the limit applied for by Messrs. Shortreed & Laidlaw,
so that some arrangement may be made if possible. I think that the limits applied
for do not clash to any very great extent, but Mr. Rykert will explain.

fours truly,
(S'gned) DALTON McCARTHY.

On the 15th April, Mr. Laidlav w- ote to Mr. McCarthy as follows:-

HAMILTON, 15th April, 1882.
DEAR MCCARTIIY,-I received a letter from Mr. Rykert, followed by a telegram

appointing a meeting, and also your telegram. I will, of course, act on your telegram,
and I have decided to incur the expense of an actual survey and plan so that we may
be sure that we have the timber. The piesent description embraces too much land
for a 50 square mile limit. I wired you to-day for information whether the limit
should be rectangular or whether lines may be run forming oblique or acute angles.
The survey will cost about $500, and of course it is desirable to leave out all space
upon which there is little or no timber. I would also like to have the plan I had
originally and gave to Robert to show to you. Please answer as early as you can
for I have difficulty in getting a surveyor, and if 1 am not ready at the time I have
agreed I may lose my man. Mr. Justice Meredith has at last delivered judgment
in that Quebec suit against Berr for $2,010 a very small judgment.

Yours truly,
WM. LAIDLAW.

On the 16th April, Adams wrote Mr. Rvkert as follows :-
16th April, 1882.

DEAR Mr. RYKERT,-What is keeping back the oider for the surveyor ? I am
getting very nneasy. Just as soon as this is settled, i can get up a company for
$30,000 or $40,000, or put in the whole for $70,000 cash. If I succeed I want to go
for something else which I have on hand.

Yours truly,
(Signed) JOHN ADAMS.

On the same day Mr. Rykert wrote Mr. Adams as follows:-

ST. CATHARINES, April 16, 1882.
MY DEAR ADAM S,-You will see by the enclosed letter that my letter to Gardiner

was taken out of the post office by the wrong man. I am expecting the instructions
by to-day's mail. What keeps them, I cannot tell. The order was passed several
days ago. Laidlaw is to meet me in Hamilton to-norrow. He has not yet got his
order, and is iow of the opinion that I have MORE INFLUENCE THAN MCCARTHY, who
told me he was refused by the Government, I hope you have really made a good
strike, after a-l the trouble and annoyance. I expeet to write you on my return to
Ottawa.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

Have you engaged any surveyor ?

On the l7th April, the Order in Council on the Adams memo. was passed.
On the 17th April, Mr. Rykert and Mr. Laidlaw met in Hamilton by appointment.
On the 18th April Mr. Rykert wrote Mr. Adams as follows

18th April, 1882.

MY DEAR ADAMs,-I was told that your order was passed yesterday and that
the chief cause of the delay was the multiplicity of business. Russell told me it was
a foolish thing on Laidlaw's part to object in the first place to your application, as
his covered more ground than he could claim and that it overlapped yours only a
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few miles, which matter he settled between you and the claimant. He says further
that Laidlaw claimed that the timber he wanted was at or near Fort Walsh far south
of yours.

From what I could gather in the Department, those who pretend to know any-
thing think you are extremely foolish to risk money in an expensive survey at this
time of the year.

They think you could make the survey in the suminer, as vou have six months,
and at a very little cost. I told them what you said the expedition would likely
cost you and they thought that ridiculous. I told them vou where determined to
push it on and that Mercer would go with the party. Will send order as soon I can
get it.

Yours truly,
Exhibit No. 56. (Signed) J. C. RYX ERT.

On the 19th April, 1Ir. McCarthy wrote Mr. Laidlaw as follows :-

OTTAWA, 19th April, 1882.
DEAR SIR,-Your telegram as also your favor of the 15th inst., caie duly to

hand. I had, prior to receiving either of them, requested Mr. Lindsay Russell to
obtain an Order in Council permitting you to get the 50 square miles within the
limits of the application made by your friends, but I don't think it is actually
necessary that you should send up a surveyor at present, unless indeed you might
otherwise miss the chance of getting a surveyor.

Yours truly,
(Signed) DALTON McCARTIIY.

P.S.-I think it would be better to delay until the Order in Council is passed,
so that the terms of it may be known for certain.
Exhibit No. 34. (Sg'd) D.McC.

On the 21st April, Mr. Laidlaw replied as follows:-

DALTON MCCARTHY, Esq., Q.C., M.P.,
Ottawa.

IHAMILTON, 21st April, 1882.

iDEAR SIR,-I have received your letter of the 19th inst., and 1 an very much
pleased with your attention to this application.

MU. Rykert called upon me yesterdav on his way to Ottawa, and he expressed
to me bis wish to avoid anything like a conflict between the applications of Shortreed &
Laid law and of Mr. Adams. I do not know whether application of Shortreed &t Laidlaw
will describe the better quantity of the tinber--no Unes were actually run around it, and
3Ir. Rykert agreed with me that the Order in Council should give Shortreed & Laidlaw
tirst right of selection-and that as against application of Adams ; Shortreed &
Laidlaw are not to be confined to the limits in the description given in the applica-
tion.-Application of Shortreed & Laidlaw probably embraces about 100 square miles-
Application of Adams about 500 square miles-Mr. Rykert appears to thiiil that
application of Adams will also be granted, and in the drafting of the Order in Council
(and I specially request that you will draft and settle the terms of this Order) I wish
that you would have special regard to the description and make it broad enough to
cover the first right of selection of 50 square miles within the territory described in
applications of Shortreed & Laidlaw and Adams. Mr. Rykert agrees to this. We
will send a competent man with the surveyor and he will show the surveyor the
boundaries. I have inade an engagement with a surveyor who is ready to go at once,
and I would be very must pleased if you could get through the Order in Couneil at
once-and give us the right to appoint.-The surveyor to be guided by instructions
from us as to the location within the limits referred to-in all other respects by
instructions from the Department.

If you find that you cannot get the Order in this form I would rather delay it
and in the meaiitime go on and make the survey. We would not like to be
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absolutely bound by the description without a further inspection by a more
competent surveyor than the one from whom we received the report. He was not
a judge of quality of timber.

Exhibit No. 35. Yours very truly,
(Signed) WM. LAIDLAW.

On the 17th April the Adams Order in Council was passed.

On the 22nd April, Mr. McCarthy replied as follows:-
OTTAWA, 22nd April, 1882.

WM. LAIDLAw, Esq., Hamilton.
My DEAR SIR,-I have yours of the 21st instant. The minutes of the Order in

Council have gone in re Mr. Adan's application, and Mr. Lindsay Russell has
promised that yours, or Shortreed & Laidlaw's shall go through at once. You are,
however, very much mistaken in supposing that vour friends are to have the selection
from the limits applied for by both the applicants. Your friends are to be allowed to
select from the limits defined in their application, 50 square miles, and Adams the
saine except where bis description ove-laps vours. You are entitled to the prior
choice. This is, I think, a reasonable settlement. I hope the Order in Council will
go through at once.

Exhibit No. 36.
Yours truly,

(Signed) DALTON McCARTIIY.

On 21st Apiil, Mr. Rvkert wrote Adans as follows
21st April, 1882.

MY DEAR ADAMs-ntil I returned bere to-day I thought instructions had been
sent to you as they werc promisd sonme days ago. The Order in Council has been
finally passed, and this althougi every effort was nade to induce the Government
to alter their minids. It now only remains to have the survey, and of this you will
have to be the best juidge. Laidlaw expects to get bis, now that you have succeeded,
and vester-day offered to pay one-half of the expcnses, andi wili sec you ns early as
possile as to this. H1e was very anxious to know how much I was to get, andl I told
bim that was verv little, if anything. Ie says the limit is a splendid one, and
thinks that bis is w-orth $50,000 at the lowest. lie thinks you andi he can join
togethecr and put into a company. McCarthy wrote me that YOUR LIMIT IS NOT wORTH
A CENT. This is poor encouragement. but Laidlaw, who has had the Cypress Hills
exploredi, says thcv ai-e good. WYill write fully to-mnorrow.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

On the 22nd April the Laidlaw departmental memo. was prepared for Council
and on 24th April the Laidlaw Order in Council was passed.

On 24th April, Mr. Rykert wrote Adams as follows :-
24th April, 1882.

MY DEAR ADAMs,-I have daily gone to the office for instructions and copy of
Order in Council. I now enclose order, which you will sec gives you the right over
400 miles. This is the largest privilege ever given to select from, and none has ever
passed in the saine speedy nianner. I enclose memorandum of one of the clerks,
showing he will prepare instructions in a day or two. I will keep at him daily.
Get ready to leave ,It once. Laidlaw offered to bet me $1,000 I could not get the
order passed for you, as he had been refused in January and again in February. You
ought to get up company if possible and sell half for, say, $35,000, or the whole for
$70,000. If this is done I WILL GO FOR sOMETHING ELSE.

Faithfuily,
(Signedi) J. C. RIYKERT.
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On 25th April, Mr. Rykert wrote Laidlaw as follows :-
OTTAWA, 25th April, 1882.

MY DEAR LAIDLA,-The Order in Council for Adams was passed the day before
I reached Ottawa. They cut off a large portion so as to enable you to have the full
sweep of 140 miles. I advised this before I left Ottawa and they carried it out.
Your limit can be selected anywhere within the 140 miles. They would do nothing
more than this. In fact this is a privilege they never give. You will have a large
range. I am hurrying yours through and hope to be able to report all right to-
morrow.

I am afraid Adams will complain with my yielding the south part of his limit.
I have written him to wait till he hears from you.

Faithfully,
Exhibit No. 49. (Signed) J. C. RYKEIRT.

On the 26th April, 1882, Mr. Laidlaw vrote Mr. Rykert as follows: " I bave
"received your letter of yesterday. I fear embarrassment and disappointment if
"the Orders in Council are of cast iron. The Shortreed & Laidlaxw application
"will, I believe, embrace the best quantity, but there is no good reason why Adais
" should not have a right over it after location of fifty square miles. It is clear to
" me that my suggestion was the more practicable, viz.; for selection of two tifty
" square miles from territory embraced in both applications-Shortreed & Laidlasv
" (1) ; Adams (2). Mr. Shortreed, a most conpetent man and especially trust-
" worthy, will go and inspect and locate. I am willing to meet Mr. Adams (at
" Chicago, if desirable) and agree upon a basis for location and survey. And I wish
" to diseuss with you and settle the other subject of oUr conversation. I had not
" great faith in success and this prospect must not be given away. I have special
"reasons to know that we must exercise promptitude and discretion, and 1 wish
" you to impress in the most positive manner upon Adams the greaf importance of
"keeping bis own counsel. There are watchers who will be determined to force
"their way to an interest, or try to delay the issue of the licenses and we must all
"keep our own counsel. Try and get the orders and instructions in the form I
" suggested, and I will arrange for the inspection and survey at once, and will dis-
" cuss the other affair with you before the inspector and surveyor goes away.
" Prompt and dtcisive work will be the order of the day as soon as you have the
" instructions in proper form. The surveyor should act upon instruction of Short-
" reed & Laidlaw and Adams for location within the territory in both applications
" and in all other respects on the instructions of the Department.

"If necessary wire Adams and give him caution.
"Yours very truly,

(Signed.) WM. LAIDLAW."

"P.S.-Be careful to have basis of orders right so that there may be no grounds
"for refusal, even although we should not literally comply with all red tape doctrine.

Exhibit No. 55. W. L."
On 27th April the instructions for survey of the Adams limit were issued.

At some period of time, Messrs. McCarthy and Rykert had an interview at Ottawa
in -which they agreed as to the settlement of the conflict or interference, and there-
upon they went to the Deputy Minister of Interior, and stated the agreement in bis
presence, and be concurred in and agreed to forward and effectuate it.

That agreement, by the consensus of the contemporaneous written, and of the
oral testimony, was that-having regard to the facts that Laidlaw was the first
applicant; that the applications to some extent interfered or conflicted; that the
regulations in such case provided for a competition; and that the Adams' application
Must in any event be eut down from 500 to 400 square miles-the conflict or inter-
ference should be adjusted, and competition avoided, by the granting to Laidlaw of
the right to select 50 square miles within the area of 140 square miles for which he
had applied; and the granting to Adams of the right to select 50 square miles with-
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in an area of 400 square miles, not however comprising any part of the area in
Laidlaw's application; Laidlaw thus, as prior applicant, being given first right to
bis area, with which Adams was not to interfere at all.

These arrangements being arrived at Mr. McCarthy rested satisfied that Laidlaw
would receive bis area, and Mr. Rykert states that till a few days ago be himself
supposed that in fact Laidlaw had received his area.

At the meeting before the Deputy Minister of the Interior a sketch, like that
above given, was before the parties.

It is in one aspect material to know at what time this agreement and meeting
with the Deputy Minister of the Interior took place.

Mr. Rykert states that it took place on the 6th or 7th April and thus preceded
the 1Oth April when the Departmental memo. was drawn.

The mental and physical condition of Mr. Lindsay Russell, then Deputy Minister
of the Interior, appears to have been, so far as we could ascertain it, such as was
disclosed in the following evidence of himself and Mr. Burgess, the present Deputy
Minister of the Interior:

Mr. RUSSELL's evidence:

Q. Do you recollect notifying Mr. Rykert on behalf of Mr. Adams that he would
be granted the timber limit ?-A. I regret Sir, that to answer your question I have
to go a little aside, in order that my answer may not be misunderstood. I regret
that owing to effects of the illness that caused my leaving the public service-para-
lysis-I cannot remember any official transaction of that kind and therefore I cannot
truly answer any question -of that character. * * * *

Q. Do you remember Mr. Rykert's application for a timber limit ?-A. I do not.
Q. Do you remember making a report on the subject of this timber limit in the

North West ?-A. Unfortunately not. I have no memory of anything of the kind.
Mr. BuRGEss' evidence :
Q. How long after this was it, that Mir. Lindsay Russell, continued to act as

head of the Department ?-A. I thi-nk until the 7th February, 1883.
Q. What caused his departure ?-A. He broke bis leg and bis health became

seriously impaired about the same time.
Q. He left in February ?-A. No ; he did not leave.
Q. Do you mean to say bis health was not impaired at this time ?-A. I think

so.
Q. I understood Mr. Russell to say that that impairment of bis mental powers

which resulted in total loss of memory had begun ?-A. I think it probably had. I
do not think he was aware of it at that period. But that was my impression.

Q. Your impression was then, that he no longer had bis mental faculties unim-
paired ?-A. Yes.

From Mr. Russell therefore we could learn nothing.
The only other oral testimony, save Mr. McCarthy's, was that of Mr. Ryley and

Mr. Burgess ; Mr. Ryley was a surveyor, then newly put in charge of the branch,
and who was directed to plot the areas and draw the descriptions, and was present
at the close of the meeting with the Deputy Minister of Interior.

Mr. Ryley says that the meeting took place before the preparation of the memo-
randum of 10th April; and thus so far corroborates Mr. Rykert's statement. Mr.
Burgess was the Secretary of the Department and he says Mr. Russell told him of
the adjustment before the preparation of the memorandum of the 10th April and
thus gives a further corroboration.

But the contemporaneous letters of Mr. Rykert already set out are wholly incon-
sistent with this view.

His letter of Friday, 7th April, to Mr. Laidlaw shows beyond doubt that there
was at that date no agreement; his letter of Saturday, 8th April, to Adams shows
that he was then troubled by the application of Laidlaw; that he was then wishing
to see Mr. McCarthy, an interview with whom he thought would end all difficulty;
and that he hoped to see him early in the week following.
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His letter of Monday, 10th April, to Adams shows that he had on that day got
a copy of the Departmental memorandum for Council; while his letter of Tuesday,
1lth April, to Adams shows that he on that day saw Mr. McCarthy, wbo was then
terribly surprised to hear that Mi. Rykert had got the limit ; and adds that he, Mr.
Rykert, is to go to Hamilton to get Mr. Laidlaw to say where he wants his.

Mr. McCarthy's contemporaneous letters are quite consistent with Mr. Rykert's
letters; and quite inconsistent with Mr. Rykert's oral statement.

Mr. McCarthy's letter of 11th April to Laidlaw shows that le had seen Mi.
Rykert and that no agreement had then been reached; and that Mr. Rykert repre-
sented that he had been in communication with the Minister of the Interior; and that
he, Mr. Rykert, wanted to see about defining the boundaries of the Laidlaw application,
so that some arrangement might be made, if possible; and that Mr. McCarthy thinks
that the limits do not clash to any great extent, but that Mr. Rykert will explain.

Mr. McCarthy's letter to Laidlaw of 19th April shows that prior to a telegram of
15th he had requested the Deputy Minister of the Interior to obtain an Order in
Council permitting Laidlaw to get 50 square miles within the limits of his application.

To all this is to be added the oral evidence of Mr. McCarthy, who swears that
the arrangement and meeting with the Deputy Minister of the Interior was after his
return to Ottawa on the 1 lth April; and who proves that he was absent from Ottawa
during the preceding week; and was, about the time fixed by Mr. Rykert for the
arrangement and meeting with the Deputy Minister of the Interior, at the Orange-
ville assizes, where he was engaged in the detence in a capital criminal case; and
that he returned from Toronto to Ottawa only on Tuesday, Ilth April, the day
on which each of these two gentlemen writes that Le saw the other ; and this Mr.
McCarthy declares to have been his first interview with Mu. Rykert on the matter.

Mr. McCarthy tendered his fee book containing the contemporaneous entries,
showing, as he stated, his presence in Orangeville at the time he mentioned; and it
was stated by a member of the Committee that a -newspaper of the day records his
presence there; and on the 2nd May 1890, letters, including a certificate of the Clerk
of the Court (to be found in Appendix C to the Evidence) were filed, further
proving the fact.

We are forced to the conclusion that the interview and arrangement in the
presence of the Deputy Minister of Interior did not take place till after Mr. Mc-
Carthy's return to Ottawa, on Tuesdav, 1 lth April; it follows that Mr. McCarthy
must have been deceived as to the actual condition of affairs by the concealment of
the fact that a Departmental memo. had been already prepared, recommending an
Order in Council for Adams.

When we came to examine that Departmental memo. we ascertained that, as a
matter of fact, neither it nor the Order in Council based upon it, recognized the
preferential right of Laidlaw as agreed, or retrenched (to answer that preference)
the Adams area, or carried out the understanding reached between the parties; but
that on the contrary the description covered substantially the whole of that part of
the Laidlaw area common to the Adams application; and thus gave to the second
applicant the advantage agreed to be given to the first.

Itwas stated by Mr. Ryley that this extraordinary result was in some way due
to the fact that in connection with the plotting of the area, and the preparation of
the description, use was made of a new map of the Territories which had beenl just
before filed in, but had not yet been approved by the Department, and which more
accurately delineated the intersections of the Fort Walsh trail with the 110th
meridian.

But the new map did not and could not in any wise affect the Laidlaw area or
the execution of the agreement.

Its effect was simply to move the Adams area applied for further south, and so
to bring the overlap or interference more towards the middle of the East side
instead of its being at the south end of the Adams application.
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The interference would thus according to,
following sketch:

20 maes~

ADAMS.
500 SQUAIRE MILES

the new map be somewhat like the

SCALE.
10 iles to an inch.

20 miles

LAIDLAW.
140 SQUARE MILES

The application of the principle of adjustment agreed on remained equally obvi-
ous ; and as before involved simply the retrenchment of that part of the Adams
application which was covered by the Laidlaw application.

But the Adams area described in the Departmental memo. of 10th April took no
account of this ; on the contrary it enbraced substantially all that was common
to both as shown by the following sketch :

20 mü(cs

ADAMS' G1RANT

400 Square Miles

2()

SCALE.
10 miles to an inch.

miles .*''-

Rena inder.

Laidlaw's

Application

When some days later, the Laidlaw area came to be plotted and described, Mr..
Ryley, as he says, with the approval of the Deputy Minister of the Interior, and
(however that may be) of necessity, (having regard to the prior description of the.
Adams area) turned the course of the Laidlaw description south instead of north,
thus assigning to Laidlaw an area almost wholly south as shown by the following-
sketch:-

LAIDLAW'S APPLICATION.

x x
LAIDLAW'S GRANT.

o o o
Xvl0
xvi ý

SCALE.
10 miles to an inch.
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It turned out that the valuable timber was in fact wholly within the part,
common to both applications; and vas by this means given to Adams instead of to
Laidlaw.

As before stated on the 22nd April the memo. for Laidlaw according to this
description was sent to Council, and on the 24th April the Order in Council was,
passed and on 10th May the instructions for survey were issued.

On 10th May, Mr. Rykert wrote Mr. Adams as follows :-

10th May, 1882.
MY DEAR ADAMS,-Laidlaw only got his order passed this week, and lie had to

get me to help him; So YOU SEE WHO HAD THE INFLUENCE WITH THE GOVERNMENT
after all. You must tell the surveyor to examine the whole limit, and after picking
out the best for us let him pick out another so that I can put in another application
if there is enougli timber. He might also examine the limit south and see what
there is there. If lie can pick out two lie ought to get the true description of it. I
think the best way is to go by Fort Benton. Let me hear from you.

Faithfully,
J. C. RYKERT.

On the 24th May, Laidlaw wrote Adams as follows :-

HAMILTON, ONT., 24th May, 1882.
Messrs. JOHN ADAMrs & SON,

Merchant Tailors, Winnipeg.

DEAR ADAMS,-Mlow are you ? Do you remember me ? I saw you at Ottawa
and chaffed you about that timber limit you were after. I was after one, too, and
had priority over you and I did not expect that either of us would have got a limit.
Well, we have both got Orders in Council, thanks to the untirinig attention of Messrs.
McCarthy and Rykert.

The next thing is what are we going to do with them ? The elections are
coming on and the Grits are howling like demons. If they should win we might say
good-bye timber limits. They would cancel them and give them to Grits. That is
their way. I do not think that there is any chance of their winning this election, but
it would be well for you and me to act with promptitude on the Orders in Council
and get our surveys made at once and licenses actually signed, and in our possession,
before the Government would resign, if the elections should (which God forbid) be
against them. I propose that we shall engage a surveyor to go at once by Northern
Pacific to Bismark, up the Missouri River, to Fort Benton, from there to Fort Walsh
and make our surveys. I have a first-class lumberman, of fifteen years' experience
associated with my brother and some other parties in our limit, and he is ready to
go and make the selection and location and superintend the surveys. What do you
propose to do ? And is there any other person interested with you ? It miglit be
profitable to us to join together on a proper basis to be discussed and settled between
us. In any event, it would be advisable for us to contribute equally for the cost of
exploration and survey and I am ready to co-operate with you for that purpose. We
should not delay and a personil interview in a matter of such great importance
would be the most satisfactory. I would, if you will, meet you at Chicago and agree
upon terms and get all the necessary documents from Ottawa to make sure work of
our survey. You may wire me night message if you think advisable, or write,
and if you are making arrangements on your own account and would rather not join
with me in location and survey, please send me a short message to that effect, and I
will push on my own arrangements to completion.

Yours very truly,
Exhibit No. 48. (Signed) WM. LAIDLAW.

For a considerable time it had been rumored that the Canadian Pacifie Railway
Company was about to deflect its line southward to reach the Kicking Horse
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instead of the Yellow Head Pass, and during the interval covered by those events
legislation was being prosecuted to authorise this deflection ; which would bring the
line near the limit.

Early in July, one Muckle, the Canadian Pacifie Railway Timber Agyent in the
District, began cutting timber on the limit, as it would seem under some private
arrangement with Adams whereby he was, for a money reward, to forward a
purchase by the Company of the limit at a large price.

On the 2nd July, Adams wrote Mr. Rykert as follows
2nd JuNly, 1882.

IDEAR MR. RYKERT,-I sent you word to-day that the C. P. R. was cutting my
timber. and atter getting answer, notified the Conpany. Tbey have cut a good deal
of the timber, and I think they will have to pay for it. Muckle tbinks I can get the
C. P. E. to purchase at $60,000 or $70.000. I am trying to get them to bite at it,
anvwav. Can they not get the balance of the tinber in the 400 miles? I will tell
thei to see vou at Ottawa. I would like to work the liint if the C. P. R. will not
buy. It will pay better than all the cash we can get.

Yours truly,
JOHN ADAMS.

On the 10th July, Adams wrote to Mr. Rykert as follows :-
" July 10th, 1882.

MY DEAR RYKERT,-The day 1 received Mercer's telegram (T telegraphed you
the same day) I received a letter fron him, and in the evening he came home. My
limit takes in all the timber that is in that section, and as it is in bluffs I wil have
to ake in some open prairie. The timber consists of A 1 Douglas pine, and averages
in dianeter 14 x 16 inches, and will average from 45 to 65 ft. in length, very straight,
free from limbs, and holds its size well. Our Hamilton friend is ont ofluck."

" Muckle is cutting in the east end now, and he received a telegram from Van-
Horne saving to eut away, that he would soon have the tiiber matter arranged. So
Muckle thought that he was making arrangements with me, and he said his reason
for thinking so was that be wrote VanHorne a monti ago to buy it or make some
teris with the lessee. Muckle thinks I should not sell at less than $80,000. It is
worth more. Mercer thinks we had better work it. There is a party out here that
will put up a mill and work for an interest. I would rather sell and let sonebody else
make a little. I bad to secure Muckle his $5,000, and lie will deserve it. We have
telegraphed to Muckle to send us down another location of some splendid spruce.
le was locating it when Mercer left, but he wants it taken in my nanme, but I could
not take any more in my name. I should like to see you get the papers put through
as soon as you get them. I am saving the cash for the survey, &c.

"Respectfully,
Exhibit No. 16. (Signed) "JOHN ADAMS."
On the 18th July Adams wrote Mr. Rykert as follows

WTINNIPEG, 18th July, 1S82.
DEAR MR. RYKERT,-Mercer is back from the init, and he will write you fally

to-day. It is a great limait and I an now satisfied the limit is well worth $150,000 to
the C. P. R., and they must have the timber as there is none nearer than Winnipeg,
bait they are a hard people to satisfy about the value, unless Muekle will tell
them all about it. I will try to get himi to feel the men in the office here. I wili go
to Ottawa as soon as vou are ready.

Yours truly,
(Signed) JOHN ADAMS.

On the 24th July, M1r. Rykert wrote Adams as follows
Sr. CATHARINES, 24th July, 1882.

MY DEAR ADAMS,- am in receipt of your favor, and an pleased to learn that
the limit has pantied out all right, as I was in great dread it would be a failure. I
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am in a certain sense glad that Laidlaw bas failed, as he ACTED SO INFERNAL MEAN
ABOUT IT. I think if you can get $80,000 you better sell immediately, or less than
that. If as good as you say, the C. P. R. can give us at least $60,000 and
expenses. You better sec them at once, and if THEY WILL BITE AT ALL tell then I
will assist them in getting all the timber within the twenty square miles. It is
IMPORTANT TO REALIZE THE CASH WHEN WE CAN LOOK OUT FOR MORE. Have you
stopped them fron cutting ? This is necessary. I see by the papers that the C.P.R.
is cutting timber at the Cypress ills. I do not think it will pay to work. THE
CASH IS VERY MUCH BETTER. I would not delay at all in seeing the Company. Per-
haps Muckle can urge them to buy.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

At the end of July or the beginning of August a suspicion had arisen in the
mind of Laidlaw that, instead of his getting the area applied for and agreed on,
Adams had got that area, so far as it was comion to both, and that he, Laidlaw, had
been deprived thereof.

Laidlaw thereupon comnmunicated with Mr. McCarthy, wvho on the 2nd August
telegraphed the Deputy Minister of the Interier as follows:-

(Telegran). TORONTo, 2nd August, '82.
LINDSAY RUSSELL,

Deputy Minister of Interior, Ottawa.

Please stay issue and further proceeding in respect of Adams' timber license,
Cypress Hils. I have good reasons. Considerthe request special and wire whether
surveyor employed by Adams had made report. Will go to Ottawa in the matter.

DALTON McCARTIIY. M.P.
To which, on 2nd August, the Deputy Minister of the Interior replied as

follows:-
OTTAWA, 2nd August, 1882.

DALTON 1ICCARTHY, M.P., Toronto.
Survey report not received-no action in meantime in issuing license.

Exhibit No. 37.
LINDSAY RUSSELL.

Ou the 4th August, Laidlaw wrote to Adams as follows:-

" HAMILToN, ONTARIO, 4th August, 1882.
".Mr. JoHN ADAMS, Merchant Tailor,

" Winnipeg.

"DEAR ADAMs,-I received a Winnipeg paper, and I suppose I have to thank you
for ià, giving an aceoulnt of your timber limit at Cypress Hills, and on the same day
I sent you a telegram but have not received any answer. I was very well pleased to
know of your success, although I confess I was very mu ch disappointed at the state-
ment that your limit took in all the timber in that region of the country. Our man
is away in the west now and there is a strange difference in his report and your
newspaper report. Can it be possible that there is a mistake about the territory ?
I would like to know where your location is made, and would be very much obliged
for the description of it and all the information you can give me about it. Of course,
if you are the fortunate one and have got all the timber away from us, we will be
pleased at your success and sorry for our failure and hope for better fortune next
time. I olaim, however, that if such is the case and you intend to give anyone a
share in the timber, we have the right to be favorably considered. Please answer
fully, and if you are coming down this way, let me kuow where I might see you.

"Yours very truly,
Exhibit No. 57. (Signed) WM. LAIDLAW."
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Laidlaw seems to have written to the Department at Ottawa for information,
and received on 5th August, the following telegram:-

"OTTAWA, 5th August, 1882.
"W. LAIDLAW.

" Letter received this morning, will mail to-day copy your application; Depart-
ment cannot furnish copy of Adams' application without his consent.

Exhibit No. 63. " CHAS. WM. ALLEN."

Some time in August, Mr. McCarthy wrote to the Deputy Minister of the Interior,
and also telegraphed him, as appears by the following telegram :-

" TORONTO, 12th August, 1882.
"W3i. LAIDLAW, Esq., Hamilton.

" DEAR LAIDLAw,-Your telegram received. Both the Minister of the Interior
(Sir John) and the deputy (Mr. Lindsay Russell) are at Rivière du Loup just now,
and no appointment can therefore be obtained.

"Yours truly,
Exhibit No. 64. " DALTON McCARTHY."

And by a letter which he wrote to the Deputy Minister of the Interior, on 4th
September, as follows:-

TORONTO, 4th September, 1882.
LINDsAY RUSSELL, Esq.,

Ottawa.

MY DEAR SIR.-When I wired you the week before last to see if I could have
an interview at Ottawa, and you answered me from Rivière du Loup, I had proposed
seeing you about the Cypress Hills' timber limit, as to which I have already
written to say there bas been a mistake through accident or design, I know not
which. Now, I believe Mr. Adams is either at Ottawa or some agent of his is, bas
been, or shortly will be, to ask for the license, but if it be given to him it will only
cause a great deal of trouble, and make it much more difficult to do what is right in
the matter. The portion applied for by my constituents, Messrs. Shortreed & Laid-
law, and which they were to have their fifty miles out of, is the part that Mr. Adams,
as I am informed, bas had surveyed, and is now about seeking a license for. All
this the papers I have in my possession clearly demonstrate. I want you, therefore,
in accordance with your telegram, to refrain from issuing any license to Mr. Adams
until I have an opportunity of seeing you, and learning thatyou are again at Ottawa
I shall at once go down.

Yours truly,
(Signed) DALTON McCARTHY.

And by the following letter:-
" ToRoNTo, 4th September, 1882.

"MY DEAR LAIDLAw,-I did not go to Ottawa as arranged, as I found that Mr.
Lindsay Russell was at Rivière du Loup. I therefore had to trust to my letter to
him on the subject, which I hope will have kept matters safe.

"Since that I have been off for a week's run, only returning this morning.
To-morrow I will wire Mr. Russell as to when I can see them, and shall go down at
the earliest possible moment.

"Yours truly,
Exhibit No. 65. "DALTON McCARTHY."

But the letter and telegram mentioned in the earlier letter of 4th September are
not on the departmental file.

(Appendix No. 4.) A. 189053 Victoria.



On 5th September, Mr. McCarthy telegraphed the Deputy Minister of Interior
as follows:

TORONTO, 5th September, 1882.
LINDSAY RUSsELL,

Deputy Minister of the Interior, Ottawa.

Can I see you on Saturday or when ; important, as the facts recently disclosed
seem to show that a gross fraud has been committed re Cypress Hill Limit.

DALTON McCARTHY.
To which the reply was:-
Deputy absent. Will telegraph on his return.

A. IR.

On 2nd September, Laidlaw wrote to Mr. Rykert as follows:-
" HAMILTON CLUB, 2nd September, 1882.

"J. C. RYKERT, Esq., M.P.,
St. Catharines,

"MY DEAR RYKERT,-In re Cypress Timber Limit. At the time of the applic-
ation for this limit, I relied upon the letters from you and Mr. McCarthy, and I did
not examine the form of description in the papers received by Shortreed & Laidlaw.
I recently received information which induced me to suspect that a fraud had been
committed against Shortreed & Laidlaw in the interest of Mr. Adams and made a
careful examination of the papers. A gross mistake or a gross fraud had been
committed and I am willing to submit the, papers and information to you to form
your own opinion which you will call it. I have preserved all the correspondence.
The matter has been laid before the Government and all proceedings in the Adams
application stayed. I went to St. Catharines to see you last week in your absence,
and if you wish I will go down again, or I might probably meet you here or in
Toronto in the course of next week. I only ask fair play and good faith and I rely
upon my agreement with you and upon vour sense of honor and justice in the matter
of trust.

"Yours truly,
Exhibit No. 58. (Signed) WM. LAIDLAW."

To which Mr. Rykert replied as follows :
" ST. CATHARINES, 4th September, 1882.

DEAR LAIDLAw,-I am really surprised at your statement, that there has been
any fraud committed on the part of Adams. This I entirely repudiate. You will
bear in mind that you applied for something like 400 square miles, which was posi-
tively refused. My application for Adams was subsequently granted, but at the very
last moment it was discovered that you hai applied for a part of the same territory.
I then saw McCarthy, who said that no such application would be entertained. I
told him I could get it through for him and we then went together to Mr. Russell.
The two limits applied for were shortened up by Mr. Russell and both of us were
satisfied. You yourself stated in a letter to Adams that you were indebted to me for
the Order in Council. I knew nothing of the territory; Adams knew nothing
except what he was told by others. It is rather late in the day after Adams has, at
an enormous expense, made his survey, for either party to complain. Have you
made any survey or have you explored the land within your limit ? I will be here
to-morrow and Wednesday, when you can see me. I am too unwell to leave home.

"Yours,
Exhibit No. 66. (Signed) J. C. RYKERT.

On 5th September, Mr. Rykert wrote Adams as follows:
" ST. CATHARINES, 5th September, 1882.

"IDEAR ADAM,-Laidlaw called at my office in my absence in reference to the
limits. I yesterday received a letter from.him in which he suggests fraud on your
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part, or in your interest in getting the limit. I immediately went to Hamilton and
met him at the station by appointment. My object was to know what he really
meant. He did not dare to charge me directly with fraud, but insinuated that some-
body was gu]lty. He wanted me to see you and get him an interest in the limit and
intimated that if you did not do so he would take proceedings at Ottawa to prevent
the issuing of the license. I told him to crack ahead and do all he could. Will see
you to-morrow.

Faithfully,
Exhibit No. 59. (Signed) "J. C. RYKERT."

And on the 7th September, as follows:
" ST. CATHARINES, 5th September, 1882.

" DEAR ADAMs,-I wrote to Russell on the 5th informing him of your arrival
here and that you had entered into certain contracts on the strength of the Order
in Council. I also stated to him that Laidlaw -was only trying a game of bluff in
entering a protest against the license. It is very singular that ho should offer to
purchase the lirmit or an interest in it and afterwards apply to defeat you. In my
opinion he is only trying to force you into terms. He never, until lately, insinuated
that there -was any fraud, and he knows full well that everything was done in a
straightforward manner.

"Very truly,
Exhibit No. 60. (Signed) "J. C. RYKERT."

On 6th September Mr. Laidlaw telegraphed Deputy Minister of Interior as
follows:

HAMILTON, 6th September, 1882.
LINDsAY RUSSELL,

Deputy Minister of the Interior, Ottawa.

Please record caveat against Adams' license at Cypress Hills on ground of
fraud, and stay all proceedings until notice given to Dalton McCarthy, Q.C.

SHORTREED & LAIDLAW.

No communication was made to either Mr. McCarthy or Mr. Laidlaw of any
action being about to be taken by the Department; nor were they asked to state
their objections; nor was Mr. McCarthy given an appointment as requested; nor
did thev learn what had been done meanwhile, till Mr. McCarthy, being in Ottawa
in October on other business, called at the Department and learned, to his great
surprise, that the license had been issued.

Whereupon, on the 9th October, he wrote Mr. Laidlaw as follows:-
"OTTAWA, 9th October, 1882.

"WM. LAIDLAW, Esq.,
" Hamilton.

"MY DEAR LAIDLAw,-Notwithstanding Mr. Russell's telegram that nothing
should be done as to the Cypress Hill limits without letting me know, and by repeated
protests by telegram and letter, Mr. Russell, during the last week of August, reported
to Sir John, while the latter was at Rivière du Loup, on Mr. Rykert's application,
and the license was granted to Rykert's nominee, Adams. Mr. Russell represented
that I opposed it, but also misrepresented that he had settled or 'adjusted' our
rival or conflicting applications ; that neither of us knew anything about the location
of the timber, and insinuated that it was only because Adams had had the good luck
to find timber on his range that we were now protesting. He omitted to bring to Sir
John's notice, my allegations of fraud, and his own undertaking that nothing should
be done without my being heard from. -He pretends to say that he recollects per-
fectly that Rykert and I agreed to the location of the limits assigned us respectively
by the Orders in Council, and that _Rykert had nothing to say to it, more than I had
in agreeing to it.
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" How far this is from the truth my letter to you proves, and the enclosed
rough sketch affords intrinsic evidence that no such agreement was ever made, for,
according to it, we abandoned all but a narrow strip of our original application.

"We must move at once, and if you come to Toronto Tuesday night, bringing
all your papers and especially my letters and Rykert's, we will prepare a petition
or take such action ai may be proper.

" I confess I cannot understand Mr. Russell's conduct. It is all between him,
Ryley and Rykert, and time will disclose to what extent the two former are accom-
plices or dupes.

"Yours truly,
(Signed) "DALTON McCARTHY.

P.S.-Come to my house at 8 o'clock p.m."

Exhibit No. 68.

We now proceed to state all the information we have obtained as to how this
came about.

On 25th July, Mi. Adams wrote Mr. Rykert as follows

25th July, 1882.

DEAR MR. RYKERT,-Surveyor preparing his report and it will be sent to vou
immediately. Hope I can sell to the C. P. R. and get rid of the limit, as I would
rather have the cash, and then I could get up company for another limit.

Yours truly,
(Signed) JOHN ADAMS.

On 1st August, Mr. Rykert replied as follows:-

ST. CATHARINES, lst August, 1882.

My DEAR ADAîMS,-I duly received your letter to-day and hasten to reply to the
same. It will be necessary, I think, that i shoald see the report before it goes in. You had
better get the surveyor to send his report addressed to the Minister, under cover to me,
and J will examine same before taking to Ottawa. It will also be necessary to send
the instructions which I forxvarded to you, so that I can see that they are fully com-
plied with. It seems to me that he ought not to be paid in full until you ascertain
that bis report is all O.K. I hope he has done as directed. It may be necessary for
me to correct them, and, therefore, I think they better be sent to me first under
cover. If all right, I will take them on. I still am of the opinion that you better
sell out bodily and get the cash, if they will pay you $75,000 or $80,000. We would
then be in a position to go in for something larger, if possible. What are trees
worth in the ground standing ? What, also, are telegraph poles worth ? That
notice in the paper is pretty well got up. I guess I can see who wrote it or dictated
it. Can you not get some railway man in whon you have confidence to GO TO VAN

HORNE and tell him the Railway Company ought to purchase, and that the limit is
well worth $150,000. SOME SUCH A GAME AS THIS MIGHT TAKE WELL.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

There is no necessity for you coming to Ottawa at all. J can get it all done
without you. All they do is to mail a lease, as usually done. No use in wasting
money travelling.

The apprehension of some trouble seems to have been before Adams on 3rd
August, when he wrote Mr. Rykert as follows:-

3rd August, 1882.

DEAR RYKERT,-I am so anxious about this affair that I will leave for Ottawa
next week, and will meet you in Toronto on my way. I have got a regular bonanza.
Don't let them beat me out of it after all my hard work and expense in paying
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thousands for survey. I was talking to McCauley about getting up a company,
but Peter has not much faith in it. I think I can sell for $80,000 or $90,000 cash,
or I might get up a company at double that amount and take half as stock.

Yours truly,
(Signed) JOHN ADAMS.

To which Mr. Rykert on 8th August replied as follows:-
ST. CATHARINES, 8th August, 1882.

MY DEAR ADAMS,-I duly received your letter yesterday. It is utterly useless
for you to come here at an expense to get the matter closed up. Just as soon as I
get the surveyor's report I will proceed to Ottawa and get the license as early as
possible. It will likely take some time. I really hope you have the bonanza you
expect you have. It will be satisfactory to know after my HARD FIGHT WITH THE
GOVERNMENT that I did get what you anticipated. I would not go through the same
difficulty again for twice the amount. I never spent such six weeks before as I did
while endeavoring to force the Department to do justice. The fact of their having
refused McCarthy before had a great deal to do with the delay and retsal. Poor
Laidlaw. I am pleased he DID NOT GET THE START OF THIS CHILD. He thought he
was very smart and had all the influence of the country at his back. I think another
time they will recognize the fact that J. C. R. IS NOT VERY EASILY DEFEATED AT
ANYTHING. If you can get $80,000 you had better sell, or if you can get up a com-

any for say $140,000, or even less, you reserving L or f of the stock, it might be
betiter. This would enable you to have a very considerable lot of money, and still
have an interest in the result. It seems to me that while the matter is bot it would
be well to do something in this way in Winnipeg. I shall wait very anxiously for
the surveyor's report, so that I can get the matter satisfactorily closed up. The
people here are delighted to know that you have got a good thing. What does
McCarthy think of it now ? He wrote me that there was nothing in it last winter

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

On the 19th August Mr. Rykert wrote to Adams as follows:-
ST. CATHARINES, 19th August, 1882.

MY DEAR ADAM,-I duly received the report of the surveyor last night, but
unfortunately the oath was not signed by him, and I at once telegraphed you to get
him to mail me another oath duly signed and sworn to before a commissioner or
magistrate, with his signature. 1 can attach it to the report. I have been terribly
disappointed at this mistake, as I intended leaving here to-day for Ottawa. This
will delay me at least another week. I see by the report that there are 37J miles of
timberinstead of 50 miles. If this is all timber, as it appears to be, you will have a
grand future. Would it not be well to make an effort to get up a company, putting
in the land at $150,000. We might take stock to the amount of one-third. How
would it do to give Wolf, say, $5,000 to get up a company, or whatever you can agree
upon. I read Laidlaw's letter. He thinks you are mistaken as to the limit he
applied for having no timber. Now that it is well known that you have a grand
limit, I think there will be no difficulity in getting up a large company. I WANT
MRS. R.'s HALF TO BRING HER IN $50,000 if possible. I hope you got telegraph and
that you have sent me the oath, It is important that the magistrate or commissioner
should sign his name as well as the surveyor.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

On 25th August the surveyor's report was sent into the Department by Mr.
Rykert, in a letter in which he asked for the immediate preparation of the license.

On the 28th August Mr. Rykert telegraphed to Adams as follows:-
Aug. 28, 1882.

To JOHN ADAM,-Laidlaw trying to upset arrangement. Decision end of next
week. (Sgd.) J. C. R.
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And he must, therefore, have learned, in someway not divulged, that Laidlaw was
objecting.

On the same day ho wrote to Sir John A. Macdonald as follows:-

" 28th August. 1882.
"MY DEAR SIR JOHN,-Mr. Adams bas made bis survey in accordance with the

Order in Council at an expense of $5.000 in cash, and I hope there will be no delay
in having the license issued. Mr. Laidlaw bas done nothing, bas not made any
survey, and now, through Mr. McCarthy, objects to Mr. Adams getting the license.

Before the Orders in Council were issued, McCarthy and I met Mr. Russell,
and we agreed upon the respective boundaries. Ea2h party was quite satisfied. Mr.
Russell will tell you that there was no mistake, no -dvantage taken, but everything
done in good faith. It would be an outrage now to delay the license, especially after
all the expense and trouble. Mr. Russell will report, I think, that I am fairly
entitled to the license.

" Will you kindly give the Order at once, so that there will be no more delay.
Would it not be absurd to say that after all parties agree to an Order in Council we
should be allowed to protest against one or the other.

"Up to this day Laidlaw bas not made bis survey.
" Faithfully,

(Signed) " J. C. RYKERT."

On the 31st August the Deputy Minister of the Department of Interior wrote
to Sir John A. Macdonald as follows:-

"IDEPARTMENT OF THE INTERIOR."
"OTTAWA, 31st August, 1882.

"Rt. Hon. Sir JOHN A. MACDONALD, K.C.B.,
"Minister of the Interior, Rivière du Loup en bas.

"Mv MDEAR SIR JOHN,-I enclose a letter from Mr. Rykert, representing Mr.
Adams, respecting a timber berth near Cypress Hills, for which he had Order in
Council to locate within certain limits.

" Messrs. Shortreed and Laidlaw, who were represented by Mr. Dalton
McCarthy, had a like Order for similar location in an adjoining tract.

" The latter complain that the choice made by Mr. Adams is within the bounds
of the original application by them, to meet which the Order in Council in their
favor was passed, and affirm an official blunder in our having included in the tract
within which Adams could could locate, ground which formed part of their prior
appication.

"The matter truly stands thus: Both parties filed applications of unreasonable
extent, so much beyond anything that could in rule be granted that I assumed that
their conflict, on one side on which they overlapped each other, was of secondary
importance, and also assumed, as acting for you. the rigbt to deal with them by a
curtailment and re-adjustment, in such wise as to do away with the overlapping.

" This action I clearly explained to Messrs. Rykert and Dalton McCarthy, at an
interview which I had with them together pointing out to them that the alternative
would be, under the regulations, to make them compete for that part of the ground
on which they both had application. They seemed fully to understand the adjust-
ment I proposed. So far from there being any difficulty, they proposed to act in
harmony, by employing jointly, with a view to economy, a surveyor to lay out their
berths.

"I submit to you that inasmuch as under the regulations they would, if each
maintained bis, application in conflict with the other, be obliged to compote, and that
in their interest, not that of the Department, an adjustment doing away with such
Competition was made, of which both parties were cognizant, and that the adjust-
ment was made in good faith, without any knowledge as to location of any valuable
timber (for of this I was as ignorant as I believe were the parties themselves), and
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was therefore impartial, they can now have no ground for complaint, even though
the hazard in the arrangement has, it would appear, turned out to be much more in
favor of one than the otheor.

" It may be mentioned as additional ground for maintaining the course taken,
that Mi. Adams has made a most costly survey, of which the returns have been filed,
while the other' party, the one that complains, has, so far as the Department is aware
done nothing in this direction.

"iRespectfully yours,
Exhibit No. 9. (Signed) " LINDSAY RUSSELL,

" Deputy of the Minister of the Interior."
On the 31st August, Mr. Rykert wrote to the Deputy Minister of the Interior

as follows:-
ST. CATHARINES, 31st August, 1882.

MY DEAR SIR,-Seeing by the papers that you were likely to be away for a time,
I thought I might venture to ask you to endeavor to settle the Adams matter, and
if possible sign the license before you left. I assume that Sir John will, without any
hesitation, confirm what has been done, and order the license to be issued. You will
recollect that after it was determined to give Adams his limit it was discovered that
one prior, that of' Laidlaw, had been applied for and refused for part of the same
ground. You then asked me to see McCarthy, who told me that there was no use in
applving any further-that it would not be granted. I told him I was certain it
could1 be done. He then went with me twice to your office, and agreed upon the
boundary, and told you he was perfectly satisfied. In fact. Laidlaw was so well
pleased he offered to pay me for my trouble. It seems very strange that they find
no fault until now. They have made no survey, have done nothing-but on account
of a piece in the Winnipeg paper stating Adams had all the timber (which is not
true) they make a fuss. I sentLaidlaw's letteir to Sir.John, which particularly states
he is willing to purchase from Adams, but does not complain of any injustice being
done. I hope you will stand by the Order in Couacil and not let any of this baby
play intervene to prevent justice being done. Please telegraph me if all right.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

Adams would like the vear for the mill to commence January, 1883.
To which the Deputy Minister of the Interior replied as follows:
Memo. attached :
Telegraph Mr. Rykert, " Your letter and my report thereon mailed to Minister.

Laidlaw's will also be sent moment received."
(Sgd.) L. R.

On the lst Septembeir, Mr. Rykert telegraphed Mr. Ryley as follows:-

Sr. CATHARINES, September 1, 1882.
G. U. RYLEY,

Department of the Interior,
Ottawa.

Has any word been received from Sir John since Russell's report?
J. C. RYKERT.

Memo. attached. Will telegraph when Sir John's answer to report arrives.
(Signed) LINDSAY RUSSELL,

Per G. R.

On the 2nd September, Mr. Rykert wrote to the Deputy Minister of the Interior
as follows:-

Sr. CATHARINES, 2nd September, 1Q82.
My DEAR RUsSELL,-lI herewith enclose you letter written by Laidlaw in which

he states he feels indebted to me for getting his Order in Council.
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In fact, he offered me an interest or a large fee if I would get the Order through.
This I declined, as I felt in honor bound to assist McCarthy, who also had abandoned
all idea of getting an Order at all. After mutually agreeing to the limit, as settied
by you, I think it particularly mean in him charging you, or the Department with
bungling. He knows he agreed to all that was done, and was very much pleased.

I also sent Sir John a letter written by Laidlaw, in which he congratulates
Adams and offers to purchase his right. Adams is here waiting for his license and
feels keenly the unexpected delay. I have too much faith in Sir John to believe he
will hesitate a minute in adhering to the Order in Council. In fact, I do not see how
he can ignore what has been done.

Faithfully,
Exhibit No 46. (Signed) J. C. RYKERT.

O the same day he telegraphed to the lDeputy Minister of Interior as follows:
ST. CATHAR[NES, September 2, 1882.

LiNDSAY IRUSSELL,
Deputy Minister of Interior, Ottawa.

Have mailed you letter of Laidlaw, in which he states he did not expect a
limit, but that he has to thank me for getting the privilege.

J. C. RYKERT.

On 5th Septemoer, he wrote the Deputy Minister of Interior as follows:-

ST. CATHARINES, 5th September, 1882.
Mv DEAR RussELL,-Adams has arrived here and informs me that he has, on the

ofstrength the Order in Council, entered into contract for lumber and has also signed
contract for putting up mills. It does seem like a farce to delay the license, especially
when there is really no excuse for Laidlaw's opposition. He is trying to play a bluff
game, and wrote me yesterday that he had stopped all proceedings in Ottawa. I cannot
foi' a moment believe that Sir John will hesitate to carry out the Order in Council,
especially when you know that everything was done in good faith and that all parties
were satisfied. McCarthy expressed himself as delighted that I had interceded and
prevailed on the Minister to issue Order in Council. I hope Sir John will not delay
the matter nor wait for Mr. Laidlaw. Every moment is important for Mir. Adams.
Laidlaw's letter, which I enclosed Sir John, does not insinuatefraud, but asks to have
a chance to purchase. The one I mailed you certainly shows that he felt grateful
for my good offices in the matter.

I feel confident that your report must have been favorable and conclusive as to,
the fraud, or bungling ot the department.

Fai thfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

There is no harm in stating that Adans had to pay the party who originally
selecteti this limit $5,000 besides the subsequent cost of survey, or in all he is out
$10,700, about as mach as the limit is perhaps worth.

On the 5th September, Mr. Rykert telegraphed to the Deputy Minister of In-
terior as follows:-

ST. CATHARINES, 5th September, 1882.
LINDSAY RUSSELL,

fDeputy Minister of the Interior, Ottawa.
When will Sir John be at Ottawa? Would like copy of Laidlaw's objections;

I think he is only trying to bluff.
J. C. RYKERT.

On the 7th September Mr. Rykert telegraphed to the Deputy Minister of the
Interior as follows: "Sir John telegraphs as follows: ' Licenses granted by Order
in Council. I can do nothing her'e. Adams should see Russell.' Will you have
Order in Council passed immediately." J, C. RYKERT.
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On the 8th September Mr. Rykert telegraphed to the Deputy Minister of the
Interior as follows:-

ST. CATHARINES, Sth September, 1882.
LiNDSAY IRusSELIJ,

Deputy Minister of the Interior, Ottawa.
Order in Council authorizes Department to grant license; this Sir John has

apparently overlooked. Hope no more attention will be paid to Laidlaw's nonsense.
He wants to levy blackmail.

J. C. RYKERT.

On the 11th September, Mr. Rykert telegraphed the Deputy Minister of the
Interior as follows.-

LINDSAY RUSSELL, ST. CATHARINES, 11th September, 1882.

Deputy Minister of the Interior, Ottawa.
Please telegraph me as to license. Adams waiting here. What is the cause of

delay ? Sir John said to see you.
J. C. RYKERT.

On 13th September, Mr. Rykert telegraphed Mr. Burgess, Deputy Minister of
the Interior, as follows:-

When will license for Adams be issued ? Answer, Queen's Hotel.
J. C. R.

To which Mr. Burgess replied as follows:-
Matter will be submitted next meeting of the Council.

A. M. B.
On the 14th September, -Mr. lRykert wrote to Adams, as follows :-

ST. CATHARINES, 14th September, 1882.
MY DEAR ADAMs,-I wanted to see you this morning, but you are always so

impatient it is hard to keep you in one spot. On Saturday next I hope to have the
Order passed in Council. BOWELL HAS PRoMISED ME he will do all he can to put it
through. It may take all the week. I will be in Toronto to-morrow, and expect to
leave by train for Kingston to-morrow night. Saturday morning I will telegraph
you where and when to meet me. I want to see you. I feel quite confident we are
all right.

Yours,
(Signed) J. C. RYKERT.

On the 16th September, a Departmental Report recommending the issue of the
license to Adams was sent in; and on the 19th September the Order in Council
passed.

The license was for 37- miles, altogether within the area which should have
gone to Laidlaw.

On the 21st September it was forwarded to Mr. Rykert in a letter, as follows:-

DEPARTMENT OF THE INTERIOR,
OTTAWA, 21st September, 1882.

J. C. RYKERT, Esq., St. Catharines, Ont.

SIR,-I have the honor, by direction of the Minister of the Interior, to enclose
license in duplicate to Mr. Adams for a timber limit near the Cypress Hills for the
year 1882 for his acceptance. Please return one of them to this Department. Mr.
Gouin has paid $190, being ground rent for the same.

I have the honor to be, Sir,
Your obedient servant,

(Signed) A. RUSSELL, for Surveyor General.
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As this closes the first period of the history of the transaction, it may be con-
venient here to state certain points which we deem worthy of observation.

(1.) The decision of the Department, as stated to Mr. McCarthy in January, was
not to issue timber licenses in the locality; and to apply, in case that decision should
be changed, the principle of competition under the regulations.

(2.) Shortly after it vas decided, at Mr. Rykert's instance, to recommend the
issue of a license to bis client, Adams, and this was communicated byMr. Macpherson
to Mr. Rykert.

(3.) A littie later, when it was found that there was a conflict involving under
the regulations a competition, the Department promoted an arrangement for an
adjustment of the boundaries so as to do away with that competition, for the reasons
appearing in the Report of the Deputy Minister of the Interior, of Aug. 31st, 1882.

(4.) The area of selection granted to Adams was, as shown by the written and
oral testimony, including that of Mr. Rykert, and of the then, and of the present
Deputy Minister of Interior, unusually large.

(5.) No grounds for, or explanation of, the change of the decision, stated to Mr.
McCarthy in January, or of the action taken for the avoidance of competition, or of
the unusual size of the area appeared before us.

(6.) Mr. Rykert's letters claim that these results were due to Mr. Rykert's influ-
ence and persistence with the Government; and we find that Mr. Rykert certainly
used great persistence in pressing the claims of bis client on the Department and the
Government.

(7.) There was a strong conflict of evidence as to the date at which the agree-
ment made, or assumed to be made as to the boundaries, namely, that Ladlaw should
have the area of selection applied for by him, and that Adams should not encroach
on it, was in fact made. But we are obliged to arrive at the conclusion that it was
made after the 10th April, and therefore at a time when the Departmental memoran-
dum of a contrary tenor bad already been prepared, and that Mr. Rykert was guilty
of bad faith in this respect.

(8.) At any rate that agreement was not carried out, but the reverse. Adams was
given that to which Laidlaw was entitled, which was the common object of applica-
tion, and which turned out to be the only object of value; while Laidlaw was given
something for which he had never asked, to which he had never agreed, and which
turned out to be prairie and not timber land.

(9.) The applications of Mr. McCarthy and of Laidlaw, made when some inkling
of the facts had reached them, and before any license had been recommended, for a
stay, for an appointrr ent, and for an opportunity to be heard before any such action,
though based upon the allegations that a mistake, and later that a gross fraud, had
been committed, were not merely neglected, but were treated in a way calculated
to lull their apprehension that a decision might be reached without their having
the opportunity they asked ; and meanwhile the recommendation for the license to
Adams was pushed through and bis license was issued.

(10.) On and after the 3rd April, that is from a period anterior to all the difficul-
ties narrated, Mr. Rykert (who had had, as shown by the early correspondence.,
from the beginning accepted the relation of a person who was to receive compensa-
tion for bis services) became, by means of the agreement made by Adams with Mr.
Rykert's wife, through Mr. Rykert himself, which was witnessed by, and delivered
to Mr. Rykert, and which was expressed to be in consideration of bis services
therefor voluntarily given in the matter, substantially interested is one-half of the
net profits of the expected grant; and all that was thereafter done by Mr. Rykert
was done under the influence of that interest.

(11.) Mr. Rykert did not divulge, but, on the contrary, kept secret, the existence
of his personal interest, and assumed to be acting still only as the solicitor of Adams.

The motive for putting the transaction in the form adopted, &nd for concealing
the true relation of Mr. Rykert to the matter we infer to have been twofold: First,
to avoid any possible impairment of the strength of bis representations to the execu-
tive; and secondly, to avoid any damage to his standing as a member of Parliament
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and a public man; and the existence of this second motive seems confirmed by the
statement subsequently made by Mr. Rykert in his place in Parliament, to which we
nust later on refer.

We think it right to state the opinion that there is some evidence to shew, that
Mr. Lindsay Russeli, the Deputy Minister of Interior, may have been, at the time of
these events, in consequence of his impaired mental vigour, incapable of fully ap-
prehending the proceedings, and subject to the influence and initiative of others;
and is not obnoxious to the charges of conscious wrong-doing and neglect to which
he would under other circumstances be liable.

We now proceeded to deal with the later phases of the tiansaction.

On the 6th October, Mir. Rykert wrote to Adams as follows:-

ST. CATHARINES, 6th October, 18S2.
MY DEAR ADAMS,-I am waiting very patiently, expecting every day to hear

from you in reference to the limit. I hope you will soon be able to organize a com-
pany at the figures we mentioned, viz. $250,000. If, however, you can get $200,000
in cash I would be inclined to let it go, and then go in for something still better. I
hope we can realize a hundred thousand each. We deserve something for the trouble
we have gone to and the amount of flesh we have lost, thinking over it. It is
really a wonder that I succeeded for you at all, when we consider all the opposition
we had. I will leave here on receipt of telegram, if you think I can do any good.
I have written Calvin Brown, of Minneapolis, to try and get up a company. He is
a pretty good hand for that. Would it not be well to enquire at some of the Yankee
cities, what you can get a portable saw-mnill and machinery for ? It might be im-
portant to have it ready to take over the C. P. R. this fall when they have built
another 100 miles, as I suppose they will do this fall. It is likely they will be within
fifty miles of the limit before the winter. Telegraph me if anything likely to come
out of it.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

On 28th November, lie wrote Adams as follows:-

ST. CATHARINES, 28th November, 1882.
MY DEAR ADA31s,-It is elearly understood that Hunter was to have all over

$175.000. If he is not satisied we cannot help that-a bargain is a bargain. I thought
Mercer -would reach the place by Friday last as he can go all the way to Swift
Current by cars. I hope I shall hear froim you this week by telegraph, and that they
have closed up the matter. I cannot do any business, as I am so mueh annoyed
about this and so anxious. I cannot be away from here on the 11th, 12th and 13th
of December, as I have Court at that time.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

On 12th December, he wrote Adams as follows

ST. CATHARINES, 12th December, 1882.
MY DEAR ADAMs -I have been very much put out by this additional time

given to the parties to purchase, and am fearful the delay will very much prejudice
us in the event of their failing to carry out the agreement. I can get up a company
which will run the whole affair, advance all the money we want for the working,
and take one-third of the profits. This is as good as we could expect, as everybody
wants one-half torun it. I can get good men on whom we can rely. ]Did you agree
to give thirty days from the time they accept to pay the money ? If so, this will
put us into January. I have lost all my fall Courts through this. I had two Courts
this week, and, being afraid that I might be required any day, I let ail the business
go, which will hurt my office very much. This Vill NOT B3 OF MUCH ACCOUNT. HoW-
EVER, IF WE CAN CLOSE UP THIS MATTER. Don't let them beat you down any. If any
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person has to come down, Hunter must, and not us. The securities ought to be so
that they can be easily handled, and not al] in one lump, as we will have to give
Huiter bis. Don't take me up until you know I an required.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

These letters had reference to a sale of the limnits which was under negotiation
with one Sands, w-ho eventually bought them for $200,000.

On 25th December, Mr. Rykert wrote Adams as follows:-

ST. CATHARINES, 25th December, 1S82.
MY DEAR ADAMs-What is the reason that sone person writes the Ill particu-

lars of our business to some parties here ? Mercer or some member of the fihnie y
bas written ail the facts to Seymour, and he is telling them ail about the city. This
is very injudicious and contrary to what I asked you to do. It is of the utnost
importance to keep the sale out of the papers, or we nay be injured at Ottawa.
Alreadv thev are threatening the Government to bring the matter before the louse
and, if they do, it will perhaps hurt us very mtuci. If Sir John knows the fiets, lie
may prevent the transetr being recognized. Now let me again urge you to see that
this is kept quiet. Why does Mercer want to tell ail the Seymour famlily ? You
might as well publish it in the Globe at once, as they tell ail thev know on the
streets. Let me know as early as possible the day Sands will go up, so that I can
be prepared.

It is important also to pay the next year's rent on the Ist of January.
Wishing you all a Merry Christnas.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

The sale being concluded. Mr. Rykert on its completion received for bis wife
ber share of the net proeeeds in the manner indicated by the receipt folloving, dated
16th January, 1883:-

WINNIPEG, MAN., lGth January, 1883.
Received from John Adams thirty-five thousand dollars in cash by drafts on the

Bank of Montreal, and Ibur notes of Louis Sands for thirty-nine thousand two
hundred dollars, payable in one and two years. Ail paya)le to the order of Mrs. N.
M. Rykert and in full of the moneys payable to her under agreement.

(Signed) J. C. RYKEIT,
Iler Attorney.

This division left to be accounted for by Mr. Adams to Mr. Rykert out of the
purchase money of $200,000 the sum of $51,600, in respect of which Mr. Rykert says
Mr. Adams accounted to him as follows:-

Paid or payable to M uckle................................. ........ $ 5,000
do Surveys......... . ................ ............. 5,000
do H unter.......................................... 20.000

Rykert's fees (33 days absent in West at $100 per day)... 3,300

$33,300

with some minor suns for travelling to Mercer Adams, and for law fees.
Thus leaving to be accounted for $18,000 or thereabouts ; in respect of which

Mr. Rykert says Adams did not render, nor did Mr. Rykert ask for, any account or
explanation, and the expenditure of' which he never knew. Mr. Rykert said that
the sum paid to Hlunter was $20,000 or $25,000 ; if it were the latter, the balance
unaccounted for was about $13,000.

The payment of' 5,000 to Muckle was, in our opinion, as shown by the corres-
Pondence and evidence, substantially a bribe to induce him to betray the interests of
his employers, the Canadian Pacific Railway Company.
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We do not understand that we were directed to enquire into the question whether
there was any fraud in the sale to Sands; and we have made no investigation into that
matter; and have for the purposes of this enquiry assumed that there was no such fraud.

But it appeared to us that, in view of the subsequent correspondence as to the
expenditure of money at Ottawa, it was material to ascertain the disposition of the
balance of the $200,000; and we cannot but regard the statement of Mr. Rykert on
this head as highly unsatisfactory. There was submitted to us on the 2nd May,
1890, while deliberating on our Report, a declaration of Mr. Rykert (which is to be
found in Appendix C, to the Evidence) to which declaration we were unable, in
view of its character, of its date, and of the previous Examination of Mr. Rykert, on
the subject, to give weight as affecting our conclusions.

The license was to expire in January, 1883, and difficulties arose as to its renewal.
Of these, one was to a claim set up by the Canadian Pacifie Railway Company

that they had statutory rights in the alternate sections; and the other was, what
the Deputy Minister of Interior called, " the graver question " of the Laidlaw claim.

The latter may be disposed of by the statement of Mr. Laidlaw, that though
he applied for explanation, information and redress, he did not receive the same ;
and after baving prepared and printed a petition to Parliament, which reached the
Minister's hands, desisted from prosecuting it on receiving the assurance of a Member
of Parliament, unnamed, that the license would not be renewed.

The Canadian Pacifie Railway claim gave rise to an animated correspondence
and an active struggle as to the renewal of the license; Sands asking that he should
be protected; Adams recognising his right to protection; and Mr. Rykert acknow-
ledging the importance of effecting some settlement and strenuously exerting him-
self to procure the renewal of the license.

In the course of this struggle a large part of the correspondence referred to us,
together with further correspondence to be found in Appendix A to the Evidence,
took place.

In the end the matter was arranged by the purchase of the fee simple of the
alternate sections from the Canadian Pacifie Railway Company by Sands.

In the course of the correspondence above referred to there are several -passages
which have formed the subject of enquiry.

For example, Mr. Rykert to Adams, 28th January, 1883 " I have to go to
' Ottawa to-night to fight the matter out, which I do not like. I mean to have all
"the hardest part of it to do. I have Bowell working for me. And if we succeed
"in beating the Railway, we will have to pay the amount we agreed to pay as you

recollect when we two were at the Queen's Hotel...........................
"I am engaging all I can to assist me at Ottawa and we will have to pay them well
"for it as we cannot afford to lose this."

Mr. Rykert to Adams, 12th February, 1883: "1 have not yet succeeded in doing
"anything ; but I am pulling wires in all directions. John A.'s son from
"Winnipeg, McArthui's partner, is here, and I intend employing him to go for his
" father. I think if you had young Tupper here, and paid him pretty well it would
" help us materially. The Canadian Pacifie Railway has a great hold on the govern-
" ment and we must counteract this in some way.........................If it costs all we
" spoke of, we had better do it than Let it go."

Mr. Rykert to Adams, 5th Marih, 1883:-
"I have not yet succeeded in getting anything done in the limit matter. I have

" brouglht Macdonald and Tupper from Winnipeg and hope they will be able to induce
"their fathers to act promptly in the matter. Will make an effort this week, and
"must do something if we have to let a note apiece go."

Mr. Rykert to Adams, 8th March, 1883:-
" I find difficúlties surrounding us in every way in reference to the limit, and I

"find that the C. P. R. have certain Ministers working for them. I am afraid it will
" cost us $6,000 or $7,000 to get this made all right. I have six or seven at work for
"nie, and have agreed to pay them well if they succeed. Muckle was here and told
"me the limit is all within the belt. I want to be satisfied that you are sure I am
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"'doing what is right, and also that you will back me out in all that I do in the way
"of payment. Of course if you do not want me to fight the thing through let me
"know and I will drop it right away. Even if we lost the amount I have mentioned,
"we had better do so than lose all, as we surely will if wo let the rascals have their
"own way. I think they have Muckle here for that very purpose."

Mr. Rykert to Adams, 28th Maich, 1883:-
" I am having a hard time with the limit matter. It will cost us each at least

"$5,500 to get this through. I have laid my ropes so that I expect to have it
"settled in a few days. I have a dozen at work for us. You must be prepared to
"pay the amount of your share at any time, as it will have to be all cash............I
"had Tupper and Macdonald brought from Winnipeg, and they have been working
"hard for me."

Mr. Rykert to Mercer Adams, 2nd July, 1883:-
" ............ 0f course I will not use any money unless I succeed here; that you

"can rely on."
Mr. Rykert repeated his denial made in his place in the House that any of the expres-

sions contained in any of bis letters were intended to mean that he had made or contem-
plated making corrupt arrangements with any Minister, either directly, or through
any relative of Ministers, or otherwise; and he endeavored to explain all the expres-
sions by referring them in part to an understanding between him and Adams, that
in caseý on the purchase from the Canadian Pacifie Railway Company, the price
should be in excess of what Sands was willing to pay, he and Adams should con-
tribute the excess; and in part to contemplated payments to iawyers for legal fees;
and in part to a contemplated payment to Muckle for continued services of the same
corrupt character as those which we have before characterized as a bribe.

Mr. Rykert stated that be was unable to remember the names of the numerous
persons whom he referred to as having engaged to work for him at Ottawa, save
the said Muckle and one J. T. Kerby; he stated that he had not, in fact, made any
payments to any one for any purpose whatever; and that he had not demanded or
received from Adams any sum for any such purpose, or any sum whatever, save his
own fees, amounting to $3,300.

Mr. Adams is dead; and we had not before us any further evidence on this
branch, save that of the Ministers who might be supposed to have been implicated,
who repudiated all corrupt advances.

We find that in fact no corrupt advances were made by Mr. Rykert to any
Minister, either directly, or through any relatives, or otherwise; and that bis letters
are in this particular untrue; and we find that the relations of Ministers mentioned
were not offered, did not ask for, and did not receive any money in respect of this
matter.

But we are unable to adopt Mr. Rykert's explanation of these letters.
So far as the arrangement with Muckle is concerned it was of a corrupt nature,

being designed to induce him to betray the interest of his employers, the Canadian
Pacifie Railway Company.

If (apart from the case of Muckle) we accept Mr. Rykert's statement that there
were in fact no corrupt or improper arrangements made with any of the unnamed
parties of whom he speaks in bis letter, and whose names he says he cannot recollect,
we are yet of opinion that the letters clearly show either the existence in Mr.
Rykert's mind, or a false representation from him to Adams, of plans, intentions and
arrangements to make improper and corrupt payments to Ministers, their relatives,
and others in connection with the struggle in which he was engaged; and that they
are, whether true or false, or partly true and partly false, highly reprehensible.

We have now to deal only with one remaining phase of the matter:
On the 2nd day of May, 1883, Mr. Rykert, in bis place in the House, was chal-

lenged on the subject of bis connection with this limit, when he made a statement,
of which the proceedings are as reported in the Official Debates, and read in the
House and appearing in the Votes, at page 289:
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"Mr. Charlton, the then and present Member for North Norfolk, did in hià
place ask: 'If Mr. Rykert did not negotiate the transaction in connection with the
timber limits in the Cypress Bills, and if he did not, as agent for other parties, get
a timber limit there at $5 a square mile, and sell it at $2,000 a square mile, and if
he did not get such limit on behalf of one Adams, and if he did not go to Winnipeg
in person and sell it to Louis Sands, of Michigan, for $200,000, of which $90,000 was
paid in cash, one-third of which Mr. Rykert put in his pocket?' In reply to which
questions Mr. Rykert made the following statement from his place in the House:--

"'The bon. gentleman bas asked me several questions, and I propose now to
answer them. I neither directly nor indirectly drew the money he spoke of. nor
put any sum in my pocket, except professional fees and professional fees only. [
deny that I negotiated any timber lease for Mr. Adams, or any other person. On
the contrary, Mr. Adams had his own agents to negotiate for him; he made his
own bargain, and I had nothing to do with it, and did not pocket the money the
hon. gentleman bas spoken of. On the contrary, I advised Mr. Adams not to dis-
pose of the limit, but to work it. The hon. gentleman on several occasions bas made
remarks outside of the Flouse to the same effect, and I am glad now to have an
opportunity to give it an emphatic denial."'

Mr. Rykert when asked, gave to the Committee, as bis only explanation of this
statement, that he had " no other interest in the limit except what may be interpreted
as the interest bis wife had."

We cannot accept this explanation.
We have already expressed the opinion that Mr. Rykert was, and felt that he

was, pecuniarily interested in the limit in respect of the half nominally in his wife's
name.

The whole circumstances of the case show this; and the following extracts from
the correspondence corroborate it:

Mr. Rykert to Adams, 8th April:
...... We have twenty miles by twenty which is equal to 400 square miles......

"If I could only see McCarthy, we would have no difficulty at all."
iRykert to Adams, 10th April :

"You will see they give us 400 square miles to choose from...... They give us six
months."

Rykert to Adams, 11th April:
...... We are awfully lucky, as the Deputy told me that no other man could

"have forced them to yield."
Rykert to Adams, 24th April:

"You ought to get up a company if possible and sell half for say $35,000, or the
whole for $70,000. If this is done, I will go for something else."

Rykert to Adams, 10th May:
"You must tell the surveyor to examine the whole limit and after picking out

" the best for us, let him pick out another so that I can put in another application if
there is enough timber."

Rykert to Adams, 24th July:
"If as good as you say the C.P.R. can give us at least $60,000 and expenses......

It is important to realise the cash, when we can look outfor more."
Rykert to Adams, lst August:

"I am still of the opinion that you had better sell out bodily and get the cash,
if they will pay you $75,000 or $80,000. We would then be in a position to go in for
something larger if possible."

Mr. Rykert to Adams, 19th August:
"Would it not be well to make an effort to get up a Company putting in the land

at $150,000 ? We might take stock to the amount of one-third............... I want Mrs.
.Rykert's half to bring her in $50,000 if possible."
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Rykert to Adams, 6th October:
"I hope you will soon be able to organise a Company at the figures we men-

tioned, namely $250,000.
" If, however, you can get $200,000 in cash, Iwould be inclined to let it go and then

"go in for something still better. We deserve something for the trouble we have gone to,"and the amount of flesh we have lost thinking over it."
Rykert to Adams, 28th November:

"It is clearly understood that Hunter was to have all over $175,000. If he
"is not satisfied we cannot help that; a bargain is a bargain; I cannot do any busi-
"ness as I am so much annoyed about this and so anxious."

Rykert to Adams, 12th December:
"I have been very much put out by the additional time given to the parties to

"purchase and am fearful the delay will very much prejudice us in the event of
"their failing to carry out the agreement. I can get up a Company which will run
"the whole affair, advance all the money we want for the............and take one-third

of the profits. This is as good as we could expect............I can get good men on
"whom we can rely............ I have lost all myfall courts through this. 1 had two

Courts this week and being afraid that i might be required any day, I let all the business
"go, which will hurt my Office very much. This will not be of much account however,
"if we can close up the matter. Do not let them beat you down any. If any person

has to come down Hunter must and not us. The securities ought to be so that they
"can be easily handled and not all in one lump, as we will have to give Hlunter his."

Rykert to Adams, 25th December:
"What is the reason that some person writes thefullparticulars of our business to

"some parties here ?.........It is of the utmost importance to keep the sale out of the
"papers or we nay be injured at Ottawa. Already they are threatening the Govern-

ment to bring the matter before the House, and if they do it will,perhaps, hurt us
"very much."

Rykert to Adams, 28th January, 1883:
"If we succeed in beating the Railway, we will have to pay the amount we agreed

( to pay."
Rykert to Adams, 12th February:

"If it costs all we spoke of, we had better do it than lose all."
Rykert to Adams, 5th March:

" We must do something if we have to let a note apiece go."
Rykert to Adams, 8th March :

"I am afraid it will cost us $6,000 or $7,000 to get this matter made all right.........
"Even if we lost the amount I have mentioned, we had better do so than lose all, as
"we surely will if we let the rascals have their own way.".........

We are, therefore, of the opinion that the statement made by Mr. Rykert in his
place in the House was untrue, and was designed to mislead the House.

Summing up our view of the whole affair we are of opinion that having regard
to Mr. Rykert's conduct and representations in respect to the matters on which we
have above reported, Mr. Rykert's course has been discreditable, corrupt and scan-
dalous.

D. GIROUARD,
Chairman.

OTTAWA, 5th May, 1890.
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(Appendix No. 4.)

SELECT STANDING COMMITTEE
ON

PRIVILEGES ANI ELECTIONS.

ORDER OF REFERENCE AND MINUTES OF PROCEEDINGS.

WEDNESDAY, 22nd January, 1890.
Ordered, That Messieurs-

Amyot,
Barron,
Beausoleil,
Blake,
Bryson,
Caron (Sir A. P.),
Casgrain,
Chapleau,
Colby,
Costigan,
Carran,
Davies,
Desaulniers,
Desjardins,
Dickey,

Edgar,
Girouard,
Hail,
Hudspeth,
Ives,
Kirkpatrick,
Landry,
Langelier (Montmorency),
Langelier (Quebec),
Langevin (Sir Hector),
Laurier,
Lister,
Macdonald (Sir John),
Mackenzie,
McCarthy,

McDonald (Victoria),
McIntyre,
Mills (Bothwell),
Moncrieff,
Mulock,
Patterson (Essex),
Préfontaine,
Prior,
Riopel,
Temple,
Thompson (Sir John),
Tupper,
Weldon (Albert), and
Weldon (St. John),

do compose the said Committee on Privileges and Elections.
Attest, J. G. BOUIRINOT,

Clerk of the House,

MONDAY, 17th March, 1890.
Ordered, That the attention of the House having been called to certain docu-

ments, letters and statements, publised during the present Session in the Votes and
Proceedings of this House, under the dates of the 14th February, the 18th February,
and the 10th March, relating to the connection of John Charles Rykert, Esquire,
member for the County of Lincoln and Niagara, with a grant of certain timber
limits in the North-West Territories, all the questions involved in the said papers be
referred to the Select Standing Committee on Privileges and Elections, and that they
be directed to inquire into al the facts and merits of the case, and into the conduct
of the said John Charles Rykert in relation thereto, and to report the result of their
inquiries at the earliest practicable moment, and that the said Committee have
power to examine witnesses on oath or affirmation where affirmation is allowed by
law.

FRIDAY, 18th March, 1890.
Ordered, That the said Committee obtain leave to employ a shorthand writer to

take down such evidence as the Committee may deem necessary.
Attest, J. G. BOUIRINOT,

Clerk of the Hlouse.
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MINUTES OF PROCEEDINGS.

WEDNESDAY, 19th March, 1890.
The Committee met.

PRESENT:

Messieurs
Ives,
Langelier (Quebec),
Langevin (Sir Hector)
Laurier,
McDonald ( Victoria),
Mills (Bothwell),
Moncrieff,

Mulock,
Riopel,
Temple,
Thompson (Sir John),
Weldon (Albert), and
Weldon (St. John).

The Committee being calledto order it was
Moved by Sir Hector L. Langevin, seconded by Sir John Thompson, That Mr.

Girouard be Chairman of this Committee during the present Session of Parliament,
which question being put by the Clerk, it was agreed to, and accordingly Mr.
Girouard took the chair.

The Order of Reference was read by the Clerk.
The Chairman informed the Committee that Mr. Payne was in attendance as

shorthand writer, in accordance with an Order of the Hlouse.
Moved by Sir Hector Langevin, seconded by Sir John Thompson, That all the

Papers, Letters and Documents, referred to in the Order of Reference, be served on
Mr. Rykert, and that he be summoned to appear before this Committee with any
witnesses and Papers that he may desire to bring before the Committee, on Friday,
the 21st March instant, at Il o'clock a. m.-Carried.

On motion of Sir John Thompson, it was
1Resolved, That Mr. Rykert be heard before the Committee by counsel.
Moved by Mr. Ives, That the Chairman do ask the House for leave to have the

Letters, Papers and Documents referred to in the Order of Reference, reprinted in
Pamphlet Form, for the use of the members of the Committee.-Carried.

Adjourned to Friday next, at 11 o'clock a. m.
D. GIROUARID,

Chairman.

FRIDAY, 21st March, 1890.
The Committee met at 11 o'clock, a. m.

PRESENT:

Messieurs, GIROUARD, Chairman.

Amyot,
Barron,
Blake,
Bryson,
Caron (Sir A. P.)
Casgrain,
Chapleau,
Colby,
Davies,
Desaulniers,

Desjardins,
Dickey,
Ives,
Kirkpatrick,
Landry,
Langelier (Montmorency),
Langelier (Quebec),
Langevin (Sir H. L.),
Laurier,
Lister,

Macdonald (Sir John),
McDonald ( Victoria),
Mills (Bothwell),
Mulock,
Prior,
Riopel,
Temple,
Thompson (Sir John),
Weldon (Albert) and
Weldon (St. John).

The Chairman stated, that in regard to the reprinting, in pamphlet form, of the
Letters and Documents referred to the Committee, it had been found on enquiry
that the type had been distributed, and as the cost of reprinting would be very con-
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siderable it was thought better not to incur it ; but as there was a large number of
the Votes and Proceedings of the 14th and 18th February on hand, the clerk had
had the letters and papers in the Votes and Proceedings of the 10th March (about 4
pages) reprinted, and had made a complete pamphlet by having the tbree parts
stiched together, eliminating any irrelevant matter.

Mr. Ives suggested that some ibrm of procedure should be adopted.
Sir John Thompson moved: That inasmuch as the correspondence, documents

and proceedings which have been referred to this Committee, have caused the con-
duct of John Uharles Rykert, Esq., member for Lincoln and Niagaca, in the premises
to be questioned, as having been discreditable, corrupt and scandalous ;

And inasmuch as Mr. Rykert stated in his place in the House of Commons that
"there are circumstances connected with the transaction which have not yet been
"brought to light, and which ought to be investigated by a Committee, and asked
the House to refer the question to this Committee, and stated further " that there is

evidence to. be produced, which," he thought, " would justify " him " in saying
"that" his " whole course throughout the transaction was strictly honorable," and
stated further that he had " letters and evidence of importance to place before the
"flouse." and asked an " opportunity of defending " himself " before a Committee;"

The Committee orders and directs that Mr. Rykert be now heard in relation to
the said charge, that his conduct has been discreditable, corrupt and scandalous, and
that he be so heard by himself, or by counsel, and that any witnesses whom he may
desire to produce be also heard, and that any documents relevant to the subject,
which he may desire to submit, be received, and that all testimony adduced be taken
under oath.-Carried.

Hon. Mr. McDougall, Q. C., appeared as counsel for Mr. Rykert.
Right lon. Sir John A. Macdonald being sworn, was examined by Mr. Me-

Dougall.
During his examination the following Letters were produced and fyled:
Exhibit No. 1, Letter (20th July, 1883) from Sir John A. Macdonald to Mr.

Rykert.
Exhibit No. 2, Letter (5th April, 1883) from Mr. Rykert to Sir John A. Mac-

donald.
Exhibit No. 3, Letter (14th April, 1883) from Mr. Rykert to Sir John A. Mac-

donald.
Hon. Mackenzie Bowell being sworn, was examined by Mr. MclDougall.
During his examination the following telegrams were produced and fyled:
Exhibit No. 4, Telegram (4th Sept., 1882) from Mr. Bowell to J. C. Rykert.

do No. 5 do (10th Sept., 1882) do do
do No. 6 do (13th June, 1883) do do

Mr. Rykert requested that the following witnesses be summoned
Mr. Lindsay Russell, of Kingston, Ont.
Mr. A. M. Burgess, Deputy Minister of the Interior, Ottawa.
Mr. G. U. Ryley, Clerk, Department of Interior do
Mr. James A. Gouin, Postmaster, Ottawa.
Mr. James A. MeMahon, of St, Catharines, Ont.
Sir David L. Macpherson, Senator, of Toronto, Ont.,

which was agreed to.
Resolved, That the Chairman do move in the flouse that a message be sent to

the Senate, requesting that their Honours will be pleased to grant leave to Sir
David L. Macpherson, one of their members, to appear before this Committe and give
evidence.

Moved by Mr. Ives, seconded by Mr. Blake, That the Chairman do ask leave of
the House to have the evidence printed from day to day for use of members of the
Committee, and also all papers and documents which Mr. Rykert may fyle with the
Chairman for that purpose.-Carried.

The Committee then adjourned until Thursday next, the 27th March, at 10 a.m.
D. GIROUARD, Chairman.
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THURSDAY, 27th March, 1890.

10 a.m. The House being still in Session (since 3 o'clock in the afternoon of
the 26th instant) the Committee did not meet.

Al the witnesses summoned for this day being in attendance were notified to be
in attendance before the Committee to-morrow, the 28th instant, at 10 o'clock a.m.
The Chairman being absent, the clerk was directed by Sir Hector L. Langevin to
notify the members of the Committee to meet in the Railway Committee Room on
Friday, the 28th instant, at 10 o'clock a.m.

D. GIROUARD,
Chairman.

FRIDAY, 28th Match, 1890.

The Committee met at 10 o'clock a.m.

PRESENT:

Messieurs, GIROUARI, Chairman.

Barron, Ives, Moncrieff,
Blake, Kirkpatric'k, Mulock,
Bryson, Landry, Préfontaine,
Caron (Sir A. P.), Langelier (Quebec), Riopel,
Casgrain, Langevin (Sir H. L.) Thompson (Sir John),
Costigan, Laurier, Tupper,
IDesaulniers, Macdonald (Sir John), Weldon (Albert), and
Desjardins, McDonald ( Victoria), Weldon (St. John).
Dickey, Mills (Bothwell),

The investigation into the connection of J. C. Rykert, Esq., M.P., with the
grant of certain Timber Limits in the North-West Territories was resumed.

Sir David L. Macpherson, K.C.M.G., being sworn, was examined by Mr. McDou-
gall, and also by members of the Committee. During his examination the following
letters were produced and fyled:

Exhibit No. 7, Letter (21st April, 1883) from J. C. Rykert to Hon. D. L. Mac-
pherson.

Exhibit No. 8, Letter (21st April, 1883,) from D. L. Macpherson to J. C. Rykert.
Mr. Lindsay Russell, late Deputy Minister of the Interior being sworn was

examined by Mr. McDougall and by members of the Committee.
Mr. A. M. Burgess, Deputy Minister of the Interior being sworn was examined

by Mr. McDougall; during his examination the following letters were produced and
fyled :-

Exhibit No. 9, Letter (31st August, 1882,) (Report) from L. Russell to Sir J. A.
Macdonald.

Exhibit No. 10, Letter (28th August, 1882,) from J. C. Rykert to Sir J. A.
Macdonald.

Mr. James A. Gouin, Postmaster, Ottawa, being sworn was examined by Mr.
McDougall; during his examination the following telegrams were produced and
fyled:-

Exhibit No. 11, from J. A. Gouin to J. C. Rykert, 20th Sept., 1882.
do 12 do do 25th Jan., 1883.
do 13 do do 26th do
do 14 do do 27th do

Mr. Blake suggested that the fyle of Letters and Papers produced by the Deputy
Minister of the Interior be deposited with the Committee so that memburs may have
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an opportunity of examining the same; and that the Chairman be authorized to
select from it and have printed such of the Papers as he may deem advisable; which
was agreed to.

The Committee then adjourned to Tuesday next the lst April at 10 o'clock a.m.
D. GIROUARD,

Chairman.

TUESDAY, lst April, 1890.
The Committee met at 10 o'clock a.m.

PRESENT:
Messieurs, GIROUARD, Chairman.

Barron, Dickey, MeIntyre,
Blake, Ives Mills (Bothwell),
Bryson, 1irkpatrick, Moncrieif,
Caron (Sir A. P.), Landry, Mulock,
Casgrain, Laugelier (Quebec), Riopel,
Chapleau, Langevin (Sir H. L.), Temple,
Costigan, Laurier, Thompson (Sir John),
Curran, Lister, Tupper,
Davies, Macdonald (Sir John), Wekion (Albert),
Desaulniers, McDonald (Victoria.), Weldon (St. John).

IDesjardins,

Mi MeDougali stated that iMr. iRykert was prepared to give bis evidence.
MVIr. IRykertwas then sworn by the Chairman and made a long statement, during

and after wbich Le was questioned by members of the Committee.
During the giving of' bis evidence the fol.lowing letters were produed aid fyled
Exhibit No. 15, Letter fromn D. L. Macpherson to iRykert, 2nd Maixch, 1882.

do 16 do John Adams to iRykert, lOth July, 1882.
do 17 do J. C. Ryket to Sir John Macdonald, Febuary, 1883.
do 18 do do L. iRussell, 3rd Febuary, 1883.
do 19 do do John Adams, 3rd February, 1883.
do 20 do do do 5th Jebruary, 1883.
do 21 do do do 8th February, 1883.
do 229 do J. Adams to J. C. iRykert, 7th February, 1883.
do 23 do J. C. iRykert t-- J. Adams, lOth February, 1883.
do 24 do J. Adams to J. C. llykert, îlth February, 1883.
do 25 do do do l6th February, 1883.
do 26 do do do l9th February, 1883.
do 27 do J. C. iRykert to J. Adams, 23rd February, 1883.
do 28 do J. Adams to J. C. iRykert, 9th March, 1883.
do 29 do do do l3tb Marci, 1883.
do 30 do Laidlaw to J. Adams, 24tb May, 1883.

Mr. iRykert also submitted a copy of an address which lie bad issued to the elec-
tors of Lineoin and iNiagara bearing upon the subjeet under consideration, w h ih was
ordered to be printed for~ the use of tbe Committee. (&e Appendix B. to Evidence).

Mi». MeDougaMl being asked whether e desired to address the Committee,
requested to be allowed to do so at their next meeting, which '-as agreed to. The
Committee then adjourned to the eall of the Chair.

D. GLROUAIRD,
Chairan.
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THURSDAY, 10th April, 1890.
The Committee met at 10:30 o'clock a. m.

PRESENT:

Messieurs, GIROUARD, Chairman.
Barron,
Blake,
Caron (Sir A.P.,)
Casgirain,
Chapleau,
Colby,
Costigan,
Curran,
Davies,

Desaulniers,
Desjardins,
Dickey,
Ives,
Kirkpatrick,
Langlier (Montmorency),
Langelier (Quebec),
Langevin, (Sir H.L.),
Laurier,

Macdonald (Sir John),
McDonald ( Victoria),
Mills (Bothwell),
Mulock,
Patterson (Essex),
Riopel,
Thompson (Sir John),
Weldon (Albert).

Hon. Wm. McDougall, Q.C., counsel for Mr. Rykert addressed the Committee
on behalf of his client.

The question being raised as to whether the argument of counsel should be
taken down by the official stenographer, and the question being put it was decided
in the negative (as being contrary to precedent).

On conclusion of the argument the Committee, on motion of Sir John Thompson
.adjourned to Wednesday, 16th inst., at 10:30 o'clock a. i.

D. GIROUARD,
Chairman.

WEDNESDAY, 16th April, 1890.
The Committee met at 10.30 o'clock a.m.

PRESENT:

Messieurs, GIROUARD, Chairman.

Amyot,
Barron,
Blake,
Bryson,
Caron (Sir A. P),
Casgrain,
Chapleau,
Colby,
Costigan,
Curran,
Davies,
Desaulniers,

Desjardins,
Dickey,
Edgar,
Hall,
Hudspeth,
Ives,
Kirkpatrick,
Langelier (Quebec),
Langevin (Sir H. L.),
Laurier,
Lister,
Macdonald (Sir John),

McCarthy,
McDonald (Victoria)
MeIntyre,
Mills (Bothwell),
Moncrieff,
Mulock,
Patterson (Essex),
Riopel,
Temple,
Thompson (Sir John),
Weldon (Albert).

The question being put whether the Committee should now proceed to consider
a form of Report:

Mr. Dalton McCarthy asked for leave to make a statement, as his name had
appeared in connection with this matter; he said that he was ready to be sworn and
also to be examined if necessary.

Mr. McCarthy was then sworn, and made a statement explanatory of his con-
nection with an application in 1882 for a timber license in the North-West Terri-
tories. lie was afterwards examined by several members of the Committee.

During the taking of his evidence the following letters and papers were produced
and fyled:-

Exhibit No. 31, Letter from Department of Interior to D. McCarthy, 25th
January, 1882.
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Exhibit No. 32, Letter from D. McCarthy to Wm. Laidlaw, 11th April, 1882.
do 33 do Wm. Laidlaw to D. McCarthy, 15th April, 1882.
do 34 do D. McCarthy to Wm. Laidlaw, 19th April, 1882.
do 35 do Wm. Laidlaw to D. McCarthy, 21st April, 1882.
do 36 do D. McCarthy to Wm. Laidlaw, 22nd April, 1882.
do 37, Telegram from L. Russell to D. McCarthy, 2nd August, 1882.
do 38, Letter from D. McCarthy to Shortreed & Laidlaw, 30th Jan.,1882.
do 39 do D. McCarthy to Sir John Macdonald, 8th Jan., 1882.
do 40, Application of Shortreed & Laidlaw.
do 41, Memo. to Council thereon, 22nd April, 1882.
do 42, Instructions to a qualified D. L. Surveyor, 10th May, 1882.
do 43, Letter from IHorace Thorne to L. Russell, 13th June, 1882.
do 44, Mr. Kinloch's report thereon.
do 45, Letter from C. W. Allen to Deputy Minister, 5th August, 1882.
do 46 do J. C. Rykert to L. Russell, 2nd September, 1882.
do 47 do Wm. Laidlaw to do 25th January, 1883.
do 48 do do John Adams, 24th May, 1882.

Subsequent to Mr. McCarthy's statement Mr». Blake moved, That the Deputy
Minister ofthe Interior be requested to attend with the fyle of the Shortreed & Laid-
law papers, and that Mr. McCarthy and Mr. Laidlaw be now heard as witnesses.
-Carried.

Mr. Wm. Laidlaw, Q.C., Toronto, was sworn, and made an explanation in regard
to the telegram of Mr. ]Rykert to Mr. L. Russell of 8th September, 1882, accusing
him of levying blackmail. He was also exaiined by members of the Committee.

During his examination the following letters were produced and fyled:-
Exhibit No. 49, Letter from J. C. Rykert to Wm. Laidlaw, 25th April, 1882.

do 50 do do do 7th April, 1882.
do 51 do Wm. Laidlaw to J. C. Rykert, 19th April, 1882.

At this sitting of the Committee, the official stenographers not being present,
Mr. F. A. Acland was sworn to take down the evidence.

The Committee adjourned to Tuesday next at 10.30 o'clock a.m.
D. GIROUARD,

Chairman.

TuESDAY, 22nd April, 1890.

The Committee met at 10.30 o'clock a.m.

PREsENT:

Messieurs, GIROUARD, Chairman.
Barron, Ives, Mills (Bothwell),
Blake, -Kirkpatrick. Moncrieff,
Caron (Sir A. P.), Langevin (Sir H. L.), Mulock,
Casgrain, Laurier, Patterson (Essex),
Chapleau, Lister, Prior,
Curran, Macdonald (Sir John), Temple,
Davies, McDonald (Victoria), Thompson (Sir John),
Dickey, McCarthy, Weldon (Albert),
Hall, MeIntyre, Weldon (St. John).

Mr. A. M. Burgess, Deputy Minister of the Interior, was re-called and further
examined. •

He submitted a plan (in tracing paper, marked A), showing tracts of land
applied for by both Mr. John Adams and Messrs. Shortreed and Laidlaw, also the
tracts of land in which each was allowed to select a timber berth, and the berth
selected by Mr. Adams.
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During his examination the following papers were produced and fyled:
Exhibit No. 52, copy of Adams' application.

do 53, Memorandum dated 16th September, 1882.
Mr. G. U. Ryley, Clerk of Timber and Mines, Department of the Interior, was

sworn and examined:
Exhibit 54, copy of plan taken from printed petition ofShortreed and Laidlaw to.

House of Commons, and showing manner in which applications conflicted, produced
and fyled.

Arthur O. Wheeler, Clerk, Department of Interior, was sworn and examined.
Mr. Rykert having a further statement to make asked if the Committee would

now adjourn till to-morrow, which was agreed to.
Committee accordingly adjourned till to-morrow at 10.30 o'clock a.m.

1). GIROUARD,
Chairman.

WEDNESDAY, 23rd April, 1890.
The Committee met at 10:30 o'clock a. m.

PRESENT:

Messieurs, GIROUARD, (hairman.

Amyot, Desaulniers, McDonald (Victoria),
Barron, Dickey, McIntyre,
Beausoleil, Hall, Milîs (Bothwel),
Blake, Ives, Montcrieft;
Bryson, Rirkpatrick, Mulock,
Casgrai n, Langelier (Montmorency), Riopel,
Chapleau, Langelier (Quebec), Temple,
Costigan, Langevin, (Sir H. L.) Thompson (Sir John), and
Curan, Lister, Weldon (Albert).

MDavies, McCartcy,

Mr. G. UJ. Ryley, Department of the Interior, was rccalled and farther ex-
ainined:

1e produced a map (marked B) with field-notes (marked B) showing the
place at which the trail crossed the 4th Principal Meridian; also a map (marked C)
of part of the North West Tet-ritories, dated 3Ist December, 1878; a copy of wbich
had been in use in the Department, pr-ior to the date when the map marked "lB"
had been used; it was from this map that the sketch produced by Mr. McCarthy,.
(Exhibit No. 54) had been taken.

Mvr. iRykert asked foi- leave to inake a ±urther statement, which was agreed to.
H1e then made his statement, during which he produced the following Letters.

and Papers, whiMh were fyledo
Exhibit No. 55, Letter from Wm. Laidlaw to J. C. iRykert, 26th Apr-il, 1882.

do 56 do llykert to Adams, l8th April, 1882.
do 57 do Wm. Laidlaw to Adams, 4th August, 1882.
do 58 do do ,liykert, 2nid September, 1882.
do 59 do iRykert to Adams, 5th September, 1882.
do 60 do do 7th September, 1882.
do 61, Petition to flouse of Commons, of Shortreed and Laidlaw.

Mr. G. _UI. iRyley was again recalled and fuither examined.
Mi. McCarthy made a further statement as to the date of the interview of Mr

llykert and himself with Mr'. Lindsay Russell.
Mr. Wm. Laidlaw, Q. C., was recalled and examined.
Mr. G. U. Ryley was again recalled and examined.
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Mr. Wm. Laidlaw was again recalled and examined.
At 11 o'clock Mr. Girouard asked permission to leave the chair to attend another

Committee, which was agreed to, At his request, Mr. Weldon (Albert) took the
.chair pro tem.

Mr. McCarthy produced the following Letters, which were fyled :
-Exhibit No. 62, Letter from Rykert to Laidlaw, 1lth April, 1882.

do 63 do C. W. Allen to Laidlaw, 5th August, 1882.
do 64 do D. McCarthy to do 12th August, 1882.
do 65 do do do 4th September, 1882.
do 66 do Rykert to do 4th September, 1882.

The question being put as to whether there were any other witnesses to be ex.
·amined : Mr. McDougall, on behalf of Mr. Rykert, said that he had no other witness
to call; Sir John Thompson said he did not know of any other witnesses to be ex-
-amined.

The Chairman then declared the case closed.
Sir John Thompson moved that the Committee do meet to-morrow, Thursday, at

11 o'clock a. m., for the purpose of considering and drawing up a Report to the
IHouse, which was agreed to.

The Committee then adjourned to to-morrow at 11 o'clock a. m.
D. GIROUARD,

Chairman.

THURSDAY, 24th April, 1890
The Committee met at 11 o'clock a. m.

PRESENT:

Messieurs, GIROUARD, Chairman.

Amyot, Desaulniers, Milis (Bothwell),
Barron, Desjardins, Moncrieif,
Blake, Dickey, Mulock,
Bryson, ill, Patterson (Essex),
Caron (Sir A. P.), Kirkpatrick, Prior,
Casgrain, Langelier (Montmorency), Riopel,
'Chapleau, Langelier Quebec), Temple
Colby, Langevin (Sir H. L.), Thompson (Sir John),
Curran, McIonald (Victoria), Weldon (Albert).

DDavies Msntyre,

The Chairman stated that, as the Committee had met for the p-qrpose of delib-
erating on the form of -Report to be submitted to the bluse, he must request al
strangers to withdraw from the room.

The room was cleared accordingly.
Sir John Thompson submitted a draft form of Report, which he moved be

adopted as the Report of the Committee on the first braneh of the enquiry. IHe also
.submitted another draft as the proposed Report of the Committee on the second
,branch of the enquiry.

And a debate arising thereon:
The debate was, on motion of Sir (ector L. Langevin, adjourned.
The Comniittee then adjourned to Tuesday at il o'clock a. m.

D. GTIROUARD,
Chairman.
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TUESDAY, 29th April, 1890.

The Committee met at 11 o'clock o'clock a. m.

PRESENT:

-Messieurs, GIROUARD, Chairman,
Amyot,
Barron,
Blake,
Bryson.
Caron (Sir A. P.),
Casgrain,
Chapleau,
Colby,
Curran,
Davies,

Desaulniers,
Desjardins,
Dickey,
Hall,
Ives,
Kirkpatrick,
Langelier (Quebec),
Langevin (Sir Hector),
Laurier,
Lister,

McDonald ( Victoria),
MeIntyre,
Mills (Bothwell),
Mulock,
Patterson (Essex),
Riopel,
Temple,
Thompson (Sir John),
Weldon (Albert).

The Chairman having requested any strangers present to withdraw, and the
room being cleared:

The debate on the motion of Sir John Thompson, that the Draft Reports now
before the Committee be adopted as the Report of the Committee, was resumed.

Mr. Blake then submitted a Draft Report, and moved in amendment that the
Draft Reports submitted by Sir John Thompson be not concurred in, but that the
said Draft now submitted be adopted in lieu thereof, as the Report of the Committee.

And the Debate continuing: Sir John Thompson moved that the Debate be
adjourned.

Ordered, That the said Draft Reports be printed and distributed to members of
the Committee only.

The Committee then adjourned to Friday at 10.30 o'clock a.m.
D. GIROUARD,

Chairman.

FRIDAY, 2nd May, 1890.

The Committee met at 10.30 o'clock a.m.

PRESENT:

3fessieurs, GIROUARD, Chairman,

Amyot,
Barron,
Blake,
Caron (Sir A. P.),
Casgrain,
Chapleau,
Colby,
Costigan,
Curran,
Davies,
Desaulniers,

Desjardins,
Dickey,
Edgar,
Hall,
Hudspeth,
Kirkpatrick,
Langelier (Montmorency),
Langelier (Quebec),
Langevin (Sir H. L.),
Laurier,
Lister,

Macdonald (Sir John),
McDonald ('Victoria),
Mills (Bothwell),
Moncrieff,
Mulock,
Patterson (Essex),
Riopel,
Temple,
Thompson (Sir John),
Weldon (Albert).

Mr. Blake said that when he drew up the Draft Report submitted by him at
the last meeting of the Committee, he did not have the printed evidence of the 22nd
and 23rd of April before him, and had ommitted several important letters, which
he would like, with the permission of the Committee, to insert in their proper place.

Mr. Blake then read the proposed additions and corrections, which were agreed
to and ordered to form part of the said Draft Report.
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The Chairman informed the Committee that he had this morning received an
affidavit from Mr. Rykert, in explanation of the disposal of the sum of $200,000 for
which the timber limit had been sold to Sands.

Ordered, That the said affidavit be read and received as part of the case.
The affidavit was then read by the clerk and fyled. (See Appendix C to the

Evidence).
Mr. Weldon (Albert) asked for leave to read several letters received this morn-

ing, corroborating Mr. McCarthy's evidence as to his presence at the Orangeville
Assizes.

Ordered, That the said letters be read and received as part of the case.
Letters read and tyled. (See Appendix C to the Evidence).
The debate on the motion ofSir John Thompson, and the amendment thereto of

Mr. Blake was then resumed:
Mr. Curran moved seconded by Mr. Weldon (Albert), That the Draft Reports

now before the Committee and all the evidence adduced, be referred to a sub-Com-
mittee composed of the Chairman, Sir John Thonpson, Hon. Edward Blake and Mr.
Davies, with instructions to prepare a Draft Report for the consideration of the
Committee, which was agreed to.

Ordered, That an edition of 500 copies of the evidence adduced in this case be
printed forthwith; that the Pamphlet of Further Letters and Papers and the affidavit
of Mr. Rykert and the letters submitted on behalf of Mi. McCarthy be included there-
with as appendices and that 250 copies be distributed to members of the House, as
soon as printed.

The Committee then adjourned to Monday next at 11 o'clock a.m.
D. GIROUARD,

Chairman.

FRIDAY, 2nd May, 1880.
The sub-Committee met at 12.30 o'clock p.m.

PRESENT:

Sir John Thompson, Hon. E. Blake, Mi. Girouard, Mr. Davies.
A Form of Report was drawn up and unanimously adopted as the Draft Report

to be submitted by the sub-Committee.
The sub-Committee then adjourned.

MONIDAY. 5th May, 1890.

The Committee met at 11 o'clock a.m.

PRESENT:

-Messieurs, G-IROUARD, Chairman.

Amyot, Davies, Mulock,
Barron, Dickey, Patterson (Essex),
Blake, Edgar, Riopel,
Chapleau, Hall, Temple,
Colby, Laurier, Thompson (Sir John),
Costigan, McDonald (Victoria), Weldon (Albert),
Curran, Milis (Bothwell), Weldon (St. John).

Mr. Girouard, from the sub-Committee, presented the Draft Report drawn up by
the said sub-Committee, which was read.

Mr. Blake moved that the Draft Reports laid before the Committee on the 24th
and 29th days of April be withdrawn and that the Draft Report prepared and sub-
mitted by the sub-Committee be substituted in lieu thereof.-Carried.
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Sir John Thompson moved that the Draft Report submitted by the sub-Com-
mittee be adopted and presented to the House as the Report of the Committee which
was agreed to unanimously.

Ordered, That so soon as the Report of the Committee has been presented to the
bouse, one copy thereof be distributed to cach member of the House.

The Committee then adjourned sine die.
D. GIROUARD,

Chairman.
WALTER TODD,

Clerk.
Ottawa, 6th May, 1890.
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APPENDIX No. 4.

MINUTES OF EVIDENCE

WITNESSES:

RT. HON. SIR JOHN A. MACDoNALD-Evidence

HoN. MR. BoWELL - (o

HON. SIR DAVID MACPIIERSON do

MR. LINDSAY RUSSELL do

3MR. A. M. ]BURGESS do

do Recalled do

MR. J. A. GOUIN do

)IR. J. C. RYKERT do
do do

MR. DALTON MCCARTHY do

do do

do do

MR. WM. LAIDLAW do

do Recalled do

do do do

do do do

R. U. RYLEY do

do Recalled do

do do do

do do do

MR. A. O. WHEELER do

- - - See pages

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

- - - do

3- 7

7- 8

9 - il

12 - -

12 - 14

59 - 73

14 - 15

16 - 39

85 - 100

39 - 52

102 - 103

107 - 109

53 - 58

103 - 104

106 - 107

109 - -

73 - 82

82 - 85

100 - 102

104 - 106

82 - -

53 Victoria. Appendix (No 4.) A. 1890





58 Victoria. Appendix (No. ~*> A. 1890

MINUTES OF EVIDENCE.

APPENDIX No. 4.

FRIDAY, 2Ist MARCH, 1890.

The Committee met, Mr. GIROUARD presiding:-

Sir JOHN MACDONALD sworn:

By Mr. McDougall :
Q. Sir John, Mr. Rykert informs me that he put some letters in Your possession

-copies of letters?-A. Yes he sent them to me.
Q. Have you examined them ?-A. These are the copies of letters, which ho

sent to me. I have no reason to doubt that they are correct copies.

THE CHAIRMAN-I think the letters ought to be read first?

Mr. RYKERT-They -will go in in the regular way.
Q. You recollect the application of Mr. Rykert, for a license for timber in the

North-West Territory ?-A. Yes, I do.
Q. For whom ?-A. Well, for Mr. Adams. I gathered that frorn the papers. I

had forgotten all about it until I saw the correspondence published.
Q. In what character did Mr. Rykert apply to you?-A. He applied to me as

agent for Mr. Adams.
Q. Did you act upon his request as agent for Mr. Adams in looking into the

matter and proceeding upon it ?-A. We proceeded upon it as we would in all such
cases. The papers were sent to the Deputy-head-the permanent officer of the
Department, and filed, of course, to be acted upon.

Q. Was it acted upon afterwards ? Were proceedings taken in the Department?
-A. Yes.

Q. On Mr. -Rykert's application for Mr. Adams ?-A. Yes.
Q. Was a license issued at any time ?-A. Yes; there was.
Q. To Mr. Adams ?-A. To Mr. Adams, I think.
Q. For a limit? Now, do you remember the extent?-A. No; I do not. It is

mentioned in the papers.
Q. There was nothing special or out of the ordinary course in the nature of this

application by Mr. Rykert ?-A. No; it was like any other application.
Q. It was proceeded with, and dealt with as in ordinary cases ?-A. Yes.
Q. I hardly need ask it; but was there any peculiar influence exercised in any

direction in accomplishing this object?-A. No; I really forget whether the appli-
cation was given to me or sent to the office; that is. addressed to the Department.
Sometimes, and most generally, applications of this kind were addressed to the

4-1j
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Minister of the Interior, and they were opened by the Deputy-head of the Depart-
ment. Sometimes they were sent to me-addressed to me, without it being stated
on the envelope that theywere for the Minister of the Interior. In such cases 1 opened
them and sent them on to the Department. How it was in this case, I do not remember;
whether Mr. Rykert sent his letter to me as an individual, or as Minister of the
Interior. But the practice was the same-it Plways went to the Department-to
the proper officer.

Q. Do you happen to remember, Sir John, the name of Mr. Laidlaw, as making
some pretence or application near the saine time ?-A. Oh, yes, I do.

Q. Will you explain to the Committee your recollection of the interference and
bow it was disposed of?-A. As far as I now remember, I think it must have
been after this application on behalf of Mr. Adams by Mr. Rykert. There was an
application from Mr. Laidlaw, and, if'I remember right, it was through Mr. Dalton
McCarthy acting for him. My recolleotion of dates and so on is very imperfect.
However, the question came up. It was a question of conflicting claims, which very
often arises in such matters and that was investigated. There was a good deal of
discussion about it. Mr. Lindsay Russell was the Deputy Minister of the Depart-
ment. There was a great deal of discussion and a great deal of trouble about it.
Both parties were pertinacious in asserting their claims, and finally, I think on the
report of Mr. Lindsay Russell, it was decided in favor of Mr. Adams. I think so.

Q. Mr. Lindsay Russell made, I an instructed, a lengthy and elaborate report
going fully into the whole matter, and that report was acted upon by the Govern-
ment?-A. He made a report, I think, which ought to be produced. It was a report
which I called for, as the political head of the Department, in ail such cases. It was
the report on which the decision to award the license to Mr. Adams was made. I
have not read it lately and I cannot speak as to whether i t is exhaustive or not, but
it was upon that report the license was issued.

Q. That is, was issued to Mr. Adams. Now, Sir John, I think you have already
answered the question. t will repeat it again, for it appears to be one of the prin-
cipal charges going abroad. Was there any improper, corrupt or otberwise, influ-
ence used by Mr. Rykert in this matter to your knowledge ?-A. There certainly
was no improper suggestion or intimation from Mr. Rykert. He applied on behalf
of Mr. Adams. He was very energetie and persistent, as is bis habit. He was very
energetic in pressing the claims of Mr. Adams, and so was the other side. There
was no influence or attempt to influence from his position as a member of Parliament,
certainly.

Q. Do you remember, Sir John, subsequent to the grant of this license and
interfetence by the Canadian Pacifie Railway Company-claims set up by them to
an interest in, or a right to some of those timber limits granted in the license to
Adams ?-A. I have iio very distinct recollection of the circumstances, be-
cause I have not looked at the papers. The Canadian Pacifie Railway deflected its
line, and by such deflection it brought these lands or portion of these lands which
were being given by a license within the 24-mile belt, which had been granted to
them by Parliament, the Canadian Pacifie Railway Company claiming the odd-numn-
bered sections under the grant to them.

Q. As being within the belt ?-A. As being within the belt.
Q. Do you recollect how the claim was adjusted ?-A. No; I do not. I remem-

ber that it gave us a good deal of trouble. It gave me trouble in this way:
There was the statutory provision that the 24-mile belt on each side of the
Canadian Pacific Railway-that the odd-numbered sections, should be reserved as a
portion of the grant of 25 millions of acres. Then, on the other hand, Mr. Rykert on
behalf of his client pressed strongly that there bad been a license issued, that that
license would have the effect of withdrawing those lands or reserving those lands
from the effect of the statute, and he argued that very strongly, that the license had
been issued before the statutory provision, if I remember right, and therefore these
lands must be reserved, as having been disposed of before the Canadian Pacific
Railway right commenced. That, I think, is ny recollection of it, and it was rather

4
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an embarrassing question. It was pressed strongly by Mr. Rykert, that the Govern-
ment were bound in honor by the license, that had been issued, to renew it, as is
always the habit of renewing licenses when the parties had performed ail the condi-
tions; and then, on the other hand, there was a statute disposing of these
lands to the Canadian Pacifie Railway. At the request of Mr. Rykert, and
in order to get rid of this troublesome question, I asked Sir George Stephen,
the President of the Canadian Pacifie Railway-whether by letter or in a
conversation I do nlot now remember-I told him that he had better settle
this question by selling the land at a reasonable price to Mr. Adams, and
then this whole question would be removed. It seemed to be the opinion of
those who knew about it, that the license would be of little value if it could be bioken
in upon by the Canadian Pacifie IRailway Company. When I communicated with
Sir George Stephen about their selling this land-1 doni't now remember whether in
conversation or by letter-he informed me that it was rather a complicated question,
by these lands, or a portion of them, being already disposed of by the Canadian
Pacifie Railway to the company of which the Duke of Manchester was the head.
I think it was the iNor'th West Land Company.

Q. There is a letter, Sir John, which probably will refresh your memor'y. (Letter
produced.)-A. Yes; I saw it this morning. I considered it of great importance to
settie this question, because there was a good deal to be said in favor of the renewal
of the license, and, on the other hand ,there was this statutory provision the other
way. Mr. Rykert sent me the original letter which 1 shall read. I was down at
Rivière du Loup at the time, and Sir David Maepherson, then Honorable 1). L.
Macpherson, was acting for me. The letter reads:

(Private.) "I RIvIÈiE DU Loup EN BAs, 20th July, 1883.
"MY DEAR RYKERT,-Mr. Stephen says that the Duke of Manchester's Lanld Co.

has an interest in the lands, and therefore he cannot act with the sanie freedom as if
they were the property of the Canadian Pacifie Railway. He charges $5 an acre,
and I wish you would let me know by telegr'aph-or' letter, if there are no telegraphs
-when this reaches you, if you will give that price. In haste.

Yours always,
Exhibit No. 1. "(Signed) JOHN A. MACDONALD."

Q. I have in my hand an alleged copy of a letter in which Mr. Rykert addresses
you as follows:

" OTTAWA, 5th April, 1883.

"MY DEAR SIR JoHN,--I would again like to eall your attention to the gross
injustice done to Mr. Sands, who purchased the limit in good faith, relying upon the
license which had been duly issued by the Department at a time when o claim
whatever was made to the same by the Canadian Pacific Railway. I fully explained
the whole matter to you in my letter written to you in February last. Mr. Sands
is willing to test the matter befor'e the pr'oper courts; and it seenis to me the Gov-
ernment is in honor bound to let hLim do so, and in the meantime renew the license
according to agreement. It is not just to the parties who have invested so much
money to have the same lost through the eupidity of the Canadian Pacifie Railway.
Mr. Sands is, as I told you, willing to purchase the whole limit at the Government
price, or pay the Canadian Pacifie Railway the same price per acre that the Gov-
ernment usually sell this land. Mr. Sands will, as he tells me, take on settlers on
all this land and thereby greatly assist the development of the country. I really
hope you will see your way to have the license renewed, and if any difficulty arises
with the Canadian Pacifie Railway it had better be fought out in the courts. Mr.
Sands will take all the risks and is willing to indemnify the Government in its
action on receiving the license. Surely this is fair.

" Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT."

Exhibit No. 2.
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Q. You will remember having received a letter of that character ?-A. No; I
do not. I do not remember it. I saw those copies, and I have no reason to doubt
their accuracy.

Q. They are consistent with your general recollection of the course of action ?
-A. I cannot speak about that. I shall look for those letters. I got a note two days
ago, enclosing those copies, but I have not had time to look for the originals. I have
little doubt that I have preserved them and shail get them all here.

Q. Another letter that Mr. Rykert seems to think important, is to the following
effect:-

'Saturday, 14th April, 1883.

"MY DEAR SIR JIoHN,-I am very sorry that you did not grant me the interview
which you said you would to-day.

"I have been waiting patiently for three months to get what I think I have a
right to get for my friend and am now no nearer than when I first applied for it."

Sir JOHN MACDONALD-That was in consequence of the two disputes, first the
Laidlaw dispute, and then the Canadian Pacific Railway dispute.

"I cannot see what there is to discuss with Mr. Macpherson."

Sir JoHN MACDONALD-Mr. Macpherson was acting for me when I was down at
the seaside.

" There is no claim in the Department on behalf of the Canadian Pacifie Railway,
nor has there been any filed, as I am informed by Mr. Burgess. Why the license is
not renewed in accordance with the pledge of the Government, I cannot conceive.
Your Order in Council was granted long before the Canadian Pacifie Railway had the
right to change their line.

" Sir Charles Tupper informed me he had discussed the matter with you and you
agreed with him that the Government was in honor bound to renew the license and
hold sacred their Orders in Council.

" Surely the Canadian Pacifie Railway is not to ride rough-shod over all of us
even if they had made any claim. I am informed by one of the officials that they
make no claim.

" The delay is -imply ruin to my friends. I notified them the matter would be
decided to-day and hope I will not have to wait any longer. You can order this done
if you like.

"J regretted that I intruded myself upon you to-day, as it is not my habit to do
so with any Minister.

"Faithfully,
" (Signed) J. C. RYKERT."

Exhibit No. 3.

Q. The tone has a little evidence of disappointment or dissatisfaction ; but you
have no doubt that those are copies of letters received from Mr. Rykert ?-A. I
have no reason to doubt it. I shall try and find them.

Q. J wish to have an answer-I think it follows from what has been already
stated-as to whether Mr. Rykert used any undue or improper influence in this
transaction ?-A. He used to me no improper influence. He made no improper sug-
gestions of any kind. He pressed the interests of his client or friend very strongly,
and very energetically, to a very inconvenient extent sometimes-but that is a
common occurrence witb persons having claims before a public department-but he
never made any suggestions, never made any political suggestions, for instance. He
dealt with it purely on business principles.

Q. I need hardly ask, that so far as the Government was concerned, no conces-
sions or grants were made through any special friendship or influence of Mr.
Rykert?-A. No; certainly not. The license was granted on the report of the
Deputy-head-the Deputy Minister of the Interior, Mr. Lindsay Russell-who, as far
as I know, was a man of no political proclivities one way or the other.
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do I.Q. I knew him for many years, and iiever knew what his politics were.-A. Nor

Q. Is their any statement that you would like to make on your own account
with reference to this matter ?-A. Well, no; I have nothing to say. I am quite
ready to answer any questions-I am obliged to do so-but I have no statement to
make. The only thing I considered personal to myself was in so far as it was con-
nected with a relative of mine-my son. He never in any way approached me on
the subject at all, except to the extent that he mentions in bis letter, which is now
before the Committee. Ris firm were acting for Mr. Sands, who had purchased from
Mr. Adams. He was down here, and so was his partner, Mr. Stewart Tupper, on
other matters in no way connected with this affair, and I think that he, as far as I
can gather, states the facts in bis letter. At all events, he never approached me in
the slightest degree, or spoke to me about the matter. I had no conversation with
him about it, nor had I with Mr. Stewart Tupper, until a very late date, long after
this transaction took place, when he complained that Sands had been badly used by
Mr. Adams.

Q. That was not a matter that the Government was concerned in, or that they
could remedy if he had been badly used ?-A. No.

Hon. Mr. BOWELL, sworn:

By Mr. McDougall:-
Q. Do you recollect in 1882 and 1883, Mr. Bowell, being applied to by Mr.

Rykert, with reference to some license and lands in the North-West?-A. I have no
recollection as to the years. I have a recollection that Mr. Rykert came to me and
spoke to me about a difficulty he had with the Department of the Interior in
obtaining a renewal of some license for timber limits. I cannot now say whether
that was in 1882 or 1883.

Q. Do you remember the effort made by Mr. Rykert to obtain the license in the
first instance-the first application ? Did he not telegraph you with reference to it
to give your personal attention to the matter ? I call your recollection to the dis-
pute between Mr. Laidlaw, whose name bas been nentioned in connection with this,
and who is said to have been the first applicant to the Department. Do you remem-
ber the circumstances?-A. I had forgotten all about it until I saw some letters and
telegrams which were published in connection with the subject. Not being in my
Department. I was merely acting at one time while Sir John was at River du Loup.
Whether it was in 1882 or 1883 I do not know. I have no recollection of it further
than an interview with Mr. Rykert then.

Q. Do you remember telegraphing to Mr. Rykert to St. Catharines in September,
1882, to the following effect :-" Sir John expected about middle of month. Cannot
say positively. M. Bowell."-(Exhibit No. 4.) ?-A. It is very likely I sent it. I
had no recollection of it until I saw the telegram. I have no doubt I sent it.

Q. Have you any doubt as to the telegram of September 11th, which you
may read ?-A. " Telegraphed you last week that neither Sir John nor Russell were
here; will give it personal attention as soon as Sir John returns. Have seen papers;
think it is all right. M. Bowell "-(Exhibit No. 5.) I have no doubt of the correct-
ness of that, and I presume that was sent after I had examined the papers in the
Department.

Q. Do you remember Mr. Gouin, a citizen of Ottawa, calling upon you in 1883 in
connectioù with this matter of the license ?-A. No; I have no recollectiou of it, but
if Mr. Gouin says he called upon me I have no doubt he is correct.

Q. There is a telegram also I would like you to look at.-A. " Have just seen
Sir John, who says your matter vill be settled first of next week. M. Bowell "-
(Exhibit No. 6.) I have no doubt of the correctness of that.

Q. Then it results from these letters, without reference to anything further, that
you were in communication with Mr. Rykert or that Mr. Rykert was in communi-
cation with you in connection with this application for his clients; that was corres-
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pondence between you and you were looking after the matter from a friendly point
of view ?-A. My recollection is that Mr. Rykert called upon me and complained that he
was niot receiving justice at the hands of the Department in the refusal or neglect to
renew this license, and asked me if I would look into it. I did in that matter as I do
in most others affecting the Government, when any person comes to me. I looked
into the matter. I think I had a number of conversations with Sir John about it,
laying before the Premier the complaints made by Mr. Rykert; and the complaint made
to me was-I am speaking purely from recollection now-that the Canadian Pacifie
Railway Company had deflected their line to the south for the purpose of securing
these timber lands, which were then considered to be very valuable. He thought it
was very unjust to interfere and that the Government should not sustain the Canadian
Pacific Railway, but renew the license.

Q. He based that upon the fact that he had obtained the license previously and
this was encroaching upon his rights so far as the license gave him rights ?-A.
That is the representation made to me. I confess I was imp ressed that his repre-
sentation was correct, but after I had looked into the matter I was not so sure that
he was correct in the matter; that is, after I made a more thorough investigation.
I remember, also, that Mr. Rykert gave me a plan showing where the line had been
deflected to the south.

Q. Do you remember the final solution of the difficulty ?-A. No ; I cannot say
that I do ; that is, not positively. If you are asking my impressions, I should say
that it was settled by the Canadian Pacifie Railway Company receiving pay for the
lands.

Q. Do you happen to remember the price ? The reduced price which they
accepted ?-A. No ; I do not further than what I have seen in the papers.

Q. Now, Mr. Bowell, will you say whether Mr. Rykert at any time during the
negotiations attempted to use any influence of an improper or an unlawful kind, of
any kind, except pressing his claim for his client, which he asserted as just and right ?
-A. He certainly made no suggestion of influence, inferential, directly or
indirectly to me, which I would consider to be of an improper character. His con-
duct was persistent. He gave me a good deal of trouble and a good deal of annoy-
an ce.

Q. He was hard to shake off?-A. Yes ; that is a very good expression to use.
I sent these telegrams, I think, in order to show him at least that I was attending to
it ; which I deemed it my duty as a Minister of the Crown to do with any person
interested in matters connected with the Government.

Q. Is there anything else which you would wish to add to your testimony ?-A.
I have no hesitation in saying this, I had no knowledge whatever of bis negotiations
or understandings with Mr. Adams or Mr. Sands or anyone else. Mr. Rykert's inter-
course with me was of a character similar to that of any other member of Parlia-
ment having any matter before the Government.

Q. He was not the least persistent in pushing his case, I presume ?-A. No; Mr.
Rykert is one of the members who is about as persistent as any I have had to do
with.

Q. But in this case you saw nothing in which his persistence was objectionable
from any point of view ?-A. Nothing.

Q. Acting for his client ?-A. Nothing from an improper point of view that I
know of.

The Committee then adjourned.
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HoUSE OF CO3DIoNs, Friday, 28th March, 1890.
The Committee on Privileges and Elections met at 10 a. m., Mr Girouard in the

Chair.
Enquiry relating to the connection of J. C. Rykert, Esq., M.P., with the sale of

certain timber limits in the North-West Territories, resumed.

Sir DAVID MACPHERSON sworn.
By Mr. McDougall :

Q. I wish to ask you if you were Acting Minister of the Interior in the early
part of 1882 ?-A. I was.

Q. Do you recollect a Mr. Adams applying for a limit through Mr. Rykert-a
timber limit in the North West ?-A. I recolleet that such an application was made.

Q. It came under your observation at that time ?-A. I do not know that it did,
when it first came in. I came to know of it. I know that it was made, but I do not
recollect when it came under my observation, or when it came in exactlv.

Q. Do you remember if it was like or unlike the other applications made ?
Was there anything peculiar in this application ?-A. Not that I am aware of. It
was like all the others, as far as I know.

Q. As far as you remember?-A. Yes.
Q. I have asked the question before, and I suppose I must repeat it again: Was

there any undue or improper influence used by Mr. Adams or by Mr. Rykert ?-A.
None that I am aware of.

Q. Do you remember if' there were other applications for timber linits in the
same territory ?-A. I remember that there was another.

Q. In the same region of country ?-A. In the same region of country. An
application was made by Mr. Dalton McCarthy. I forget the men's niames on whose
behalf it was made.

Q. Shortreed and Laidlaw ?-A. Yes, that was the application.
Q. Do vou remember if there was soime difficulty in the application of Mr.

Adams-some question which arose with regard to it ?-A. There was a conflict
between the two applications. Both applications applied for a portion of the sane
territory, one overlapping the other to some extent.

Q. And that was the question of dispute between them?-A. So l understood.
Q. That resulted in some considerable delay in furnishing the order or preparing

the Order in Council. did it not ?-A. I do not reiember particulars, but of course
the Report for Council would not be prepared until the conflict was settled.

Q. Can you recall the fact that tbere was a good deal of communication with
reference toi~t, and frequent visits by Mr.Rykert on behalfof his client during your' time?
-A. There may have been, but not so far as I recollect. J may have seen Mr. Rykert at
that time, but I do not recollect. My impression is that Mr. Rykert did not see
me until the difficulty arose with the Canadian Pacific Railway Company. le
might have seen me before, but it was not impressed upon my recollection.

Q. Respecting this difficulty with the Canadian Pacific Railway Company, what
is your recollection of it as to how it arose ?-A. It arose on the locating of the Cana-
dian Pacific Railway line, when the railway land grant extended to, and included
the limit granted.

Q. It has been stated here, and I suppose there is no doubt about that fact, that
the line was cbanged. The original line was cbanged and extended in the direction
of this timber limit, so that a portion of this timber limit. at all events, was brought
within the 24 milebelt? Istbatyourrecollection of it ?-A. Ido nîotkrow howthat
vas. The Canadian Pacific Railway line had been changed after the route by Tête

Jaune Caché was abandoned. I am not aware that there was any change made for
the purpose of including these limits. I am not aware that it was made for that
purpose.

Q. It had that effect ?-A. Yes, it had that effect.
Q. Therewas a difficulty arose as to their claim to the alternate sections. You

remember that question was up in your time ?-A. Yes.
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Q. Do you remember if any report was made on the subject by Mr. Russell to
the Department ? Were you cognizant of that at the time ?-A. I do not remember
it.

Q. You do not know what was the nature of that report ? You do not remember
it ?-A. No ; I do not.

Q. You remember Mr. McCarthy appearing before you with Mi. Rykert and
discussing their relative claims ?-A. No; I cannot say that I do. I remember Mr.
McCarthy coming to sec me, and I remember Mr. Rykert coming, but I do not
remember them corning there together.

Q. Do you remember a protest being put in by Mr. McCarthy against the grant-
ing of this license ?-A. I do not. I was absent three or four months every summer,
and some of these things may have taken place during my absence.

Q. Now, do you remember Mr. Rykert making an application on behalf of his
client for a renewal of his license ?-A. I do.

Q. What was the difficulty aboutrenewing it, as yourememberit?-A. The diffi-
culty was that by that time the Canadian Pacific Railway line had been located, and
located so as to bring the limit within the belt of land granted to the Canadian
Pacific Railway Company by Parliament. That was the difficulty, and, therefore-

Q. A dispute arose thereupon, and that came before the Government for
adjustment of it in your time ?-A. Yes.

Q. Do you renember what action was taken upon that ?-A. The Government
decided that they could not renew the license and include in that renewal the odd-
numbered sections, because they belonged to the Canadian Pacifie Railway by Act of
Parliament.

Q. That was the contention of the Canadian Pacifie Railway authorities. Do you
understand that the Government decided that point ?-A. That is my recollection of
it. I knew that was my own opinion very strongly.

Q. That was your own opinion at the time? You have a recollection of that?-
A. Yes.

Q. You remember Mr. Rykert applying frequently and earnestly to have
the license renewed, I suppose?-A. Yes; I do.

Q. Do you remember his offer to indemnify the Government on behalf of Mr.
Sands against the Canadian Pacifie Railway ? Do you remember the name of Sands
having been used during your time ?-A. Yes.

Q. Do you remember his having offered to indemnify the Government ?-A. I
know he urged very strongly that the license for the full arca should be renewed-
very strongly.

Q. Do you remember Mr. Rykert, on behalf of Sands, or anyone, offering to
purchase the alternate sections from the Canadian Pacifie Railway ?-A. I do not
remember that distinctly. He may have donc so; very likely he did. I cannot say
that I remember his having done so.

Q. Do you remember that they were purchased ultimately while you were
acting-that that was the final arrangement, that they were purchased from the
Canadian Pacifie Railway ?-A. No ; I do not.

Q. You were simply performing the duties of another Minister during these
discussions, I suppose ?-A. Yes; that was all.

Q. I have in my hand a copy of a letter addressed to you, Sir, in the following
words:-

"2lst April1, 1883.
"lHon. D. L. MACPHERSON,

"Acting Minister of the Interior, Ottawa.
DEAR SIR,-I am in receipt of your letter of to-day, informing me that the

Council had decided to renew Mr. Adams' license for the even-numbered sections
only." (That coincides with your statement a moment ago as to your view.)
" You admitted to-day that the limit would be practically worthless in this way, and
I again repeat that it will be impossible for two different companies to work the
same limit. I regret the action of the Government in this matter, more especially
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as it involves a principal which I had hoped a Conservative Government would
always recognize, viz.: To keep and preserve inviolate its agreements and engage-
ments. No lawyer would stand up in a court and contend for an instant that the
Canadian Pacific Railway had a right under the circumstances." (Exhibit No. 7.)

Q. Have you any recollection ofreceiving that letter ?-A. No I have not. I may
have received it, but I cannot recall it.

Q. You cannot recollect it ?-A. No.
Q. There is a letter in your handwriting ?-A. Yes ; that is my handwriting;

the Signature is.
Q. It reads thus:

"OTTAWA, 21st April, 1883.
"DEAR MR. RYKERT-COuncil has decided that the license to cnt timbeir which

was granted to Mr. Adams can be renewed for the even numbered sections only. I
shall be glad to see you on Monday forenoon in respect to the matter.

" Yours very truly,
Exhibit No. 8. "(Signed) D. L. MACPHERSON."

"J. C. RYKERT, Esq., M. P."
A. I see here two other paragraphs in the letter of 21st April 1883 (Exhibit

No. 7) which I ormitted to read. I will read them now:
"I suggested that the license should be renewed leaving the Canadian Pacific

Railway and my friends to settle the matter among themselves, because if theyhave
a legal right there, then the license would be of no avail.

I still hope the Council will reconsider the matter and not permit so flagrant an
outrage to be done to those who have relied upon the"good faith of the Government.

"Yours very truly,
"(Signed) J. C. RYKEJIT."

Perhaps the last paragraph may recail your recollection of the letter ?-A. The sub-
stance of that letter was frequently urged by M'r. Rykert. I mav have received that
letter. I do -not remembei it. But the substance was frequently urged by Mr.
Rykert.

Q. That was his line of argument and protest ?-A. Yes.
Q. Do yo renember how it was ultimately settled ? Was that during-the time

you were concerned in the matter-by the purchase of the alternate section at $2.2à
per acre ?-A. I do not remember that transaction being closed. I remember sug-
gesting and perhaps pressing on Mr. Rykert that that was about the only way he
could obtain the odd numbered sections.

Q. Your recollection is, that that was the solution of the difficulty in the end ?
-A. It is; and the fact can be very easily ascertained. My recollection is not very
clear in regard to it.

Q. I would simply say, as I have said to the other witnesses, is there any other
statement you would care to make on your own account?-A. None whatever.

Q. I may repeat again that you have no recollection of any improper influence
having been attempted by anyone to obtain any undue advantage ?-A. I am quite
certain there was not.

By Mr, Casqrain:
Q. You were aware at the time that Mr. Rykert was a member of Parliarnent ?

-A. I was.
Q. Did be in any way lead you to believe that he had any personal interest in

this matter ?-A. le never did.
By Mr. McDougall :

Q. I would like just to ask, in consequence of the question of my learned friend,
are you aware of other members of Parliament having applied during your time for
timber limits and other public property ?-A. Yes; as agents for others.

Q. You remember such cases ?-A. Yes.

A. 1890
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Mr. LINDSAY RUSSELL, sworn:
By Mr. MeDougall :

Q. Were vou Deputy Minister of Interior in 1882 and 1883 ?-A. As well as I can
remember, I was.

Q. You were in the office and acting as Deputy Minister ?-A. Yes.
Q. Do you recollect notifying Mr. iRykert on behalf of Mr. Adams that he would

be granted the timber limit ?-A. I regret, Sir, that to answer your question I have to
go a little aside, in order that my answer may not be misunderstood. I regret that
owing to effects of the illness that caused my leaving the public service-paralysis-
I cannot remember any official transactions of that kind, and therefore I cannot truly
answer any question of that character.

Q. While you make this explanation, you still do remember some of these trans-
actions and we shall be obliged to take so much as you remember ?-A. Anything I
can remember 1 shall be happy to answer.

Q. Do you remember Mr. Rykert's application for a timber limit ?-A. I do not.
Q. Do you remember making a report on the subject of this timber limit in the

North-West ?-A. Unfortunately not. I have no memory of anything of the kind.
Q. Look at your signature in this report (exhibiting report dated 31st August,

1882). (See Exhibit No. 9.) ?-A. That is my signature.
Q. I shall produce this report again. Do you remember the circumstances of

the application at all ? If I asked you was there any improper influence used to
depart from the ordinary rules of the Department in this case, have you any recollee-
tion of anything of that kind ?-A. I shall have to answer that question in a general
way. I would say that I have no recollection of havinghad any communication with
Mr. Rykert in relation to the report I have been Iooking at, but as a general question
I state most positively from conviction, that there never was any improper influence
exercised, by anyone, during my time in the office to obtain a timber limit. I hence
must say there was not by Mr. Rykert in this particular case.

Q. At all events, you have no recollection of any attempt of that kind ?-A. I
have no recollection of any such attempt.

Q. It went through in the ordinary way ?-A. I can only assume so.
By Mr. Casqrain :

Q. If you look at the letter of 1lth April, 1882, on page 147 of the Votes and
Proceedings, you will see you are personally mentioned. Do you recolleet anything
that passed between you and Mr. Rykert ?-A. I do not remember anything of what this
letter concerns, but I see an affirmation, in the closing lines, of a statement on my part
that I would take exception to as not having been said by me. I could not have said that.

Mr. CASGRAIN :-The portion of the letter I referred to reads as follows:-
" The Order in Council went before the Government to-day, and it is likely it

will pass at once. Instructions will then be given to the surveyor. We are awfully
lucky, as the Deputy told me that no other man could have forced them to yield."

Mr. A. M. BURGESS, sworn:
By Mr. MtcDougall:

Q. Were you in the Department in 1882?-A. Yes.
Q. Have you any recollection of this application of Mr. Rykert for timber in the

North-West ?-A. Yes.
Q. What branch were you in at that time ?-A. I was Secretary of the Depart-

ment.
Q. Do you remember in what character he was applying for the limit ?-A. Yes.
Q. Who was it tor ?-A. For a Mmr. Adams.
Q. Did he make an application in the ordinary way ?-A. Yes; in the ordinary

way.
Q. Was there any attempt, or do you remember any influence being brought to

bear, to obtain a grant of this limit under conditions that were not common to other
parties at that time ?-A. I never was aware of any.

Q. The license was issued in the ordinary way ?-A. The license was issued in
the ordinary way.
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Q. Do you remember the circumstance of a conflicting application by other par-
ties ?-A. Yes.

Q. How was that adjusted ? What is your recolleetion of that ?-A. My recol-
lection is that it was adjusted on a report made by Mr. Russell, the Deputy Minister.

Q. And the report will, of course, explain to us the conditions laid down by the
Department ?-A. Yes.

Q. What is vour recollection of it since you are speaking of it ?-A. That the
boundaries of one application were shifted a little bit north and of the other a little
bit south, and the conflict in this way was removed.

Q. The result was, that both claimants were apparently satisfied. The Depart-
ment made that arrangement, at all events ?-A. Yes.

Q. Then I understand this was an ordinary application, and carried through the
Department in the ordinary way ?-A. So I understand it.

Q. No irregularity in the arrangement made, so far as you know ?-A. So far as
I know, nothing irregular.

Q. Are vou cognizant of any attempt to persuade the Department to depart from
their ordinary course in this matter ?-A. I am not.

"DEPARTMENT Or THE INTERIOR,

" OTTAWA, 31st August, 1882.

"Rt. Hon. Sir JOHN A. MACDONALD, K.C.B.,
"Minister of the Interior, Rivière du Loup en bas.

"MY DEAR SIR JoHN,-I enclose a letter from Mr. Rykert, representmg Mr.
Adams, respecting a timber berth near Cypress Hills, for which he had Order in
Council to locate within certain limits.

" Messrs. Shortreed and Laidlaw, who were represented by Mr. Dalton McCarthy,
had a like Order for similar location in an adjoining tract.

"The latter complain that the choice made by Mr. Adams is within the bounds of
the original application by them, to meet which the Order in Council in their favoi
was passed, and affirm an official blunder in our having included in the tract within
which Adams could locate ground which formed part of their prior application.

"The matter truly stands thus: Both parties filed applications of unreasonable
extent, so much beyond anything that could in rule be granted that I assumed that
their conflict, on one side on which they overlapped each other, was of seeondary
importance, and also assumed, as acting for you, the right to deal with them by a
curtailment and re-adjustment, in such wise as to do away with the overlapping.

" This action I clearly explained to Messrs. Rykert and Dalton McCarthy, at an
interview which I had with them together. pointing out to them that the alternative
would be, under the regulations, to make them compete for that part of the ground
on which they both had application. They seemed fully to understand the adjust-
ment I proposed. So far from there being any difficulty, they proposed to act in
harmony, by employing jointly, with a view to economy, a surveyor to lay out their
berths.

"I submit to you that inasmuch as under the regulations they would, if each
maintained his application in conflict with the other, be obliged to compete, and that
in their interest, not that of the Department, an adjustment doing away with such
competition was made, of which both parties were cognizant, and that the adjust-
ment was made in good faith, without any knowledge as to location of any valu-
able timber (for of this I was as ignorant as I believe were the parties them-
selves), and was therefore impartial, they can now have no ground for complaint,
even though the hazard in the arrangement bas, it would appear, turned out to be
much more in favor of one than the other.

" It may be mentioned as additional ground for maintaining the course taken, that
Mr. Adams has made a most costly survey, of which the returns have been filed,
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while the other party, the one that complains, bas, so far as the Department is aware
done nothing in this direction.

"iRespectfully yours,
Exhibit No. 9. "(Signed) LINDSAY RUSSELL,

" Deputy of the Minister of the Interior."
By Mr. Blake:

Q. 1 see the report refers to a letter of Mr. Rykert's, which is said to be
enclosed. Is that there ?-A. Yes.

Q. You had better read that too.
Witness reads as follows:

"28th August, 1882.
"MY DEAR SIR JOHN,-Mr. Adams has made his survey in accordance with the

Order in Council at an expense of $5,000 in cash, and I hope there will be no delay
in having the license issued. Mr. Laidlaw bas done nothing, bas not made any
survey, and now, through Mr. McCarthy, objects to Mi. Adams getting the license.

" Before the Orders in Council were issued, McCarthy and I met Mr. Russell, and
we agreed upon the respective boundaries. Each party was quite satisfied. Mr. Russell
will tell you that there was no mistake, no advantage taken, but everything done in
good faith. Itwould be an outrage now to delay the license, especially after all the
expense and trouble. Mr. Russell will report, I think, that I am fairly entitled to
the license.

" Will you kindly give the Order at once, so that there will be no more de!ay.
Would it not be absurd to say that after all parties agree to an Order in Council we
should be allowed to protest against one or the other.

"Up to this day Laidlaw bas not made his survey.
"Faithfully,

Exhibit No. 10. "(Signed) J. C. RYKERT."

Mr. JAMES A. GoUIN, sworn:

By Mr. McDougall:
Q. You were living in Ottawa in 1882 ?-A. Yes.
Q. In 1883 ?-A. Yes.
Q. And since ?-A. Yes.
Q. Do you remember being concerned in, or being aware of, any application for

a timber limit by one John Adams in 1882 ?-A. 1 do not remember.
Q. Do you remember the name of the man ?-A. I have heard of the name of

the man since.
Q. Do you recollect his putting up at your hotel in 1882 ?-A. Not that I am

aware.
Q. In 1883 ?-A. I do not remember.
Q. Do you remember any man at that time applying for a timber limit ?-A. I

heard so.
Q. At that time ?-A. I do not remember exactly.
Q. At what time do you remember ?-A. I do not remember anything about Mr.

Adams making an application.
Q. Perhaps I can refresh your recollection a little if I give you this telegram to

look at?-A. That seems to be mine.
Q. The telegram reads:

" OTTAWA, 20th September, 1882.
"J. C. RYKERT, - Windsor,' Kingston.

" Ryley will send you license to St. Catharines by mail to-night without fail. I
have paid him the money.

Exhibit No. 11. "J. A. GOUIN."
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Do you recollect the money passing through your hands, as stated in this telegram?
-A. It must have, but it is some time ago, and I do not remember.

Q. If it had remained in your hands, we would have beard of it since ?-A. Yes;
certainly.

Q. On 25th January, 1883, we have this telegram:
"eOTTAWA, January 25th, 1883.

"J. C. RYKERT, M.P., St. Catharines.
" Did not answer your letter; Macpherson pronised to wire you and send license

direct; on inquiry to-day they say they will decide to-morrow.
Exhibit No. 12. " J. A. GOUIN."

Does that recall nothing to your memory ?-A. No ; it does not.
Q. You have no doubt that was your telegram ?-A. I have no doubt.
Q. On January 26th, 1883, we have the tollowing telegram -

4 OTTAWA, 26th January. 1883.
"J. C. RYKERT,
"Have not been able to see the Minister ; and Ryley eannot do anything in your

matter; you had better come down.
Exhibit No. 13. "J. A. GOUIN."

Have you any doubt that telegram was sent by you ?-A. No; I have not.
Q. Do you recollect paying over a considerable sum of money in connection

with that transaction ?-A. I do not remember anything now.
Q. Have you any doubt that you paid over any money you received ?-A. If I

received it, I paid it.
Q. You cannot recall to any extent the circumstance ?-A. No.
Q. Have you any recollection of having had a conversation with Mr. Bowell in

connection with Mr. Rykert's affairs ?-A. Yes ; I remember that.
Q. Will you be good enough to tell us what the nature of the conversation was ?

What was the difficulty, as you remember it?-A. Mr. Rykert wrote me on this
matter of limits, and I met Mr. Bowell at the Russell. I spoke to him about it, and
I understood him to say he was doing what he could for Mr. Rykert.

Q. In connection with this application ?-A. Yes.
Q. Had you more than one conversation with him on this subject ?-A. Not

that I remember.
Q. Do you remember distinctly having the conversation with him, and having

got that statement from him ?-A. Yes.
Q. On 27th January, we had this telegram:-

"OTTAWA, 27th January, 1883.
"J. C. RYKERT,

"Letter- and telegram received; syndicate says Adams limit within railway
belt; Russell will see to. it on Monday; Bowell doing all he can ; you had better come.

Exhibit No. 14. " J. A. GOUIN."

Perhaps that is more important. I would like to have you recollect that telegram ?
-A. Yes; I believe that was sent by me.

Q. Does that recall to your mind the circumstances ?-A. No more than the
conversation I had with Mr. Bowell. It was a few words.

Q. You have stated the purport of that conversation ?-A. Yes.
Q. Mr. Rykert lived at your hotel when he was here ?-A. Yes.
Q. And was on very friendly terms with you ?-A. Yes.

By -Mr. Langelier (Quebec):
Q. Who is Mr. Ryley, alluded to in this letter ?-A. He is in the Department of

the Interior.
By Sir John Thompson:

Q. I suppose you had no interest in this matter ?-A. No ; none at all.

The Committee then adjourned.
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HOUSE OF COMMONS, Tuesday, lst April, 1890.
The Committee on Privileges and Elections met at 10 a.m. Mr. GIROUARD in

the chair.
Enquiry relating to the connection of J. C. Rykert, Esq., M.P., with the sale of

certain timber limits in the North-West Territories, resumed.
HON. MR. MCDOUGALL.-I propose, Mr. Chairm an, this morning to ask MIr.

Rykert to give his evidence.
THE CHAIRMAN.-IS it the pleasure of the Committee that Mr. Rykert should

give his evidence under oath ?
MR. J. C. RYKERT was then sworn.
HoN. MR. MCDOUGALL.-I think, Mr. Chairman, considering the position of

Mr. Rykert in this case, and that he is a counsel learned in the law, that he is more
familiar with his own case; that it will save the time of the Committee if Mr. Rykert
will make a statement and answer any questions as the members of the Committee
may think proper to ask. I propose to watch the case, and if anything occurs I
may make a suggestion now and then.

MR. J. C. RYKERT.-Mr. Chairman, 1 desire to state on oath what I have not
had a full opportunity of stating before, that is, the facts in connection with the
matter. When out of the House a few days ago, not being able to hear what was
said, I have since ascertained that a number of gentlemen have spoken under a
misapprehension of the facts. One gentleman stated that all these facts pre-
sented to the House were not before my constituents at the time of my
election and in consequence of that I have been guilty of a betrayal of trust in apply-
ing to the Government for a limit for my friend Mr. Adams. If the gentleman who
made that observation were to turn to page 170 of the Votes and Proceedings of the
House, now before the Committee, he wilt see that I addressed the electors of ny
constituency, and in that address I set forth the same facts that have been presented
to the House, both for and against myself, and upon that statement of facts, as I told
the House, I was elected by a very considerable majority. Sir Richard Cartwright
who was in my county at the time admits that to be the case. He says on page
1786 of Hansard that "he (Mr. Rykert) came here with the full knowledge and
"consent of his constituents, who were acquainted with, at all events, all the
"material facts hereto stated before they sent him here. " That shows, so far as he
is concerned, that he bore testinony to the fact that my electors knev everything
which had taken place; that the matter was fully and fairly discussed in all its
details and, therefore, I am justly entitled to say that I was guilty of no breach of
confidence or betrayal of trust. I may also say that in the year 1882 the whole
matter of obtaining this limit was discussed by my electors at the general election of
1882. Although all the details were not then before them, the fact that I had applied
for, and obtained a limit for Adams was well known to my constituents, and the
question of the Government permitting members of Parliament to apply for and
obtain those limits was fully and fairly discussed. In 1887 all the facts now pre-
sented to the House became known and were placed before my electors, as stated by
Sir Richard Cartwright in the House. They knew I bad doue nothing except what
I assumed and contended I had a perfect right to do. Then another point has been
raised that I had full knowledge of the value of the lirmit at the time I made the ap-
plication. Sir Richard stated in the House that "the hon. gentleman knew perfectly
" well that those limits he was acquiring were likely to prove of great value, " and
he went on'to say that the letters pointed out that fact. I state here most unreserv-
edly and unequivocally that I knew nothing of the value of that limit. . I knew noth-
ing of the North-West whatever. I had never been nearer the North West than
Minneapolis or St Paul. Adams knew nothing of the value of the limit and the letters
which I have put in'clearly indicate that fact. I knew nothing whatever of the value of
the limit and what is more after that limit was obtained from the Government, or per-
mission given by the Department to obtain that limit, Adams did not know the
value of it until after many months. On the contrary he hawked the limit about
the country at sums varying from five to ten thousand dollars, I knew nothing of
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the value of it, nor did he until 2nd July, 1882, when a report was sent to him by bis son
who was out with the surveyors on the limit. A telegram published in that corres-
pondence, which I addressed to the electors, shows conclusively that the value of the
linit was not known to me, and, therefore, I an not open to the accusation of having
used political or personal influence with the Government to acquire for myself or for
Adams a vast domain, knowing it to be of great value. Judging from the remarks of
several hon. members of the Committee, the Committee has nothing to do with the
question of the value of the limit, but I am prepared to prove beyond all question
that that limit was offered to diffèrent parties at different prices, to one a foirth
interest for $2,000, to another a half interest for $5,000, and the whole limit at $5,000
and $8,000 at diffèrent times.

If it were necessary I could prove all these facts; but I do not think it neces-
sarV. I merely state further, that Mr. Adams repeatedly asked me to get up a com-
pany; but I considered that the limait was outside of the reach of any railway, and,
therefore, not likely to be of any value. The facts as represented to the Hlouse slow
that at the time this limit was granted the Canadian Pacifie Railway had no riglit
to go anyfurther south than Yellow lead Pass, and that after the Order in Couneil for
the limit was passed, on the 18th May I think , a Bill introduced ou the 13th April
ly Sir Charles Tupper was passed, in which provision was made to go to a southern
pass at least one hundred miles north of the southern boundary of the territory. So
up to that time it could not be assumed that this limit would be valuable, and it did
not get to be valuable until after the line was built in the month of October or
November, when the railwav was being built near it. I make that statement to show
that as far as the lirait was concerned neither Mr. Adamis nor myself knew its value.
An hon. gentleman has stated-Sir Richard Cartwright-that no member had the
riglit to use his influence or position for bis private gain or advantage. I wish to
show that I used no influence of a political or private character to personally asist
me to get any advantage from the Government. iNow, not being aware as to whiat
letters exception has been taken by the gentlemen of the Committee, or what they
iay take exception to, I propose to take the diffèrent letters seriatim or classify
them, and then if honorable gentlemen wish to cross-examine me on any one of these
I shall be glad to answer ary questions in reference to the same. Ionorale gen-
tlemen will see that a large amount of this correspondence, in fact nearly al of it,
consists of replies to letters to myself, which, if produced before the Committee, would
involve a large expenditure of money in printing the same. This will be understood
when I say that I received upwards of three hundred letters regarding the limit,
copies of which I have in my possession, and I received over one hundred telegrams.
To these letters before the Committee I take no exception. I do not repudiate the
letters at all; but I say that some of them are not true copies of the original letters.
The verbiage has been altered to a limited extent; but I assume all the responsillity
of all that appears on the papers. I wish to take no exception to anything at all,
but I say that several of the letters are not susceptible of the meaning placed upon
them. If honorable gentlemen will look at the letters from 15th )ece'mber, 1881, to
27th March, 1882, they will see that they clearly indicate that neither Adams nor
myself knew anything about the value of the limit, or even its whereabouts. The
request put in by myself for Mr. Adams upon the 18th February asking for this
limit was at a time when I knew nothing about the location. I simply guessed at
it from a description handed to Mr. Adams, and therefore applied for a larger amount
of territory from which a limit could be selected than the Department would allow.
Upon the 2nd March information was conveyed to me by Sir David Macpherson that
there were a number of applications over the same territory. As early as 2nd March
be says:- 

I"OTTAWA, March 2nd, 1882.

" DEAR MR. RYKERT,-There are half a dozen ahead of your friend Mr. Adams.
Better apply for a limit where he will have less competition. If he does so, it shall
be granted, if possible. "Yours very truly,

Exhibit No. 15. (Signed) "D. L. MACPHERSON."
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Upon reeeipt of that communication from Sir David Macpherson, I at once went
to the Department to enquire what applications were in ahead of Mr. Adams and
what application, if any, came in conflict with him, and after a very considerable
amount of trouble and delay in looking over the different applications and after
mapping them out, upon a map of the territory which was in the Department. I
discovered that there was only one that at all conflicted-that of Messrs. Shortreed
& Laidlaw. That was settled as shown by -Mr. Lindsay Russell, by an arrangement
between Mr. McCarthy and myself; Mr. McCarthy acting on behalf of Mr. Laidlaw,
whiclh was satisfactory, as a final adjustment.

This limit that Mr. Adams applied for was over an area of' 500 square miles
and at once the Department, as Mr. Russell states in his report, found it was utterly
impossible to allow so large a range of country in order to pick out a limit of 50
square miles, and it was amicably arranged between Mr. McCarthy, myself and Mr.
Laidlaw, that the boundary should be settled by Mr. Russell, by cutting off all that
claimed by Mr. Adams which overlapped Mr. MeCarthy's application, and he pre-
pared the Minute for Council, based upon that. On the 20th March, notice was sent
to me that the application had been granted. That notice, I sent to Mr. Adams, and
mentioned the fact of the application being grantcd in the letter of the 20th March.
Up to that time, I knew nothing whatever about the territory, knew nothing
whatever about The value of the limit, and the letters here show clearly that I
pointed out to Adams that it was utterly useiess for him to involve himself in so
large a speculation which would necessarily make him incur a large expenditure in
the survey, and in making a proper description and report for the Government. As
a matter of fact the exploration of the limit cost Mr. Adams over $5,000.

By fr. Ives:

Q. Would you take il unkindly to have questions asked as you go on, or would
you prefer to go clear through ?-A. I am entirely in the hands of the Committee.

Q. In your letter of the Sth April vou say: "If I could only see McCarthv."
Does that refer to this, that, if you could see him, you could irobablv make this
anicable arrangement ?-A. Oh no; it had been matde before that, Laidlaw had tele-
graphed to me to see if I would not help him to put through the application. He com-
plained that McCarthy was not in Ottawa very much, and he thought I was perhaps
a little more persevering and would be enabled to put the matter through. The refer-
enee to McCarthy was about this: They were going to pool as Mr. Russell says-they
proposed pooling the limits regarding the survey and I wanted to see McCarthy, to
see whether his clients would pay one-half of what might be the cost. You see frorn
the'correspondence that the proposition was made, and I have letters from Mr. Laid-
law which, if necessavv, I can produce and in which it was proposed to have several
meetings and see whether Adams would agree to pooling the two linits and joining
in the survey. Those lettors clearly show that, up to that time, at all events that
neither Adams nor myself knew anything whatever about the value of it. The next
letters, those of Sth April and the 10th May, classified as they were published in the
Globe, and put in by Sir Richard Cartwright, have reference to the limits for which
applications were put in by Mr. McCarthy for Shortreed and Laidlaw. The applica-
tion of Adams, was granted some time before it was discovered by a elerk in
the Department that the application conflicted with that of Shortreed and Laidlaw.
The letter of the 20th March clearly shows this fact. As a matter of fact, after the order
lad been given, after the application bad been granted, there was still an effort made to
have those boundaries altered, but Mr. Lindsay Russell settled the matter satisfactorily
to ail parties. The letter of the Sth April complained of the difliculty which I had incur-
red in gettingInstructions for the surveyor. I went back and forth to the Department
over and over again. They were overwhelmed with applications for grazing lands and
lands for colonization companies, and it was utterly impossible at that time to get the
Department to facilitate matters, as I would have liked to have done. Adams was
here. He was backwards and forwards between Toronto and Ottawa urging me not
to delay in getting this matter put through. On the 8th April, Adams writes to me
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inquiring why instructions are delayed, and says he will get up a conpany with
$40,000 and intimates that he wili apply for another limit. That is the first time the
question of the value of the limit comes up. He did not in faet know anything about
the value of the limit and merely made the suggestion that it would be a good thing
to get up a company with $40,000 and apply for another limit. 1, as a matter of
fact, never applied for another limit for Adams or any other person, except putting
in an application for Capt. Murray a year afterwards. I ,iimply sent in the applica-
tion in the ordinary form. Adams kept importuning me all the time to get him
another limit and that will account in a large measure for the expression in
my letter that we were going in for another limiît. But as iegards the
value of it, the sugg-estion as vou will see came from Mr. Adams, lirself.
In my letter of April 10th. 1882, I advised Mr. Adains to sell for $40,000,
which was really to satisfy Adams, who made the suggestion in his letter of April
Sth, 1882. In the letter of the 1lth of April, 1882, you will see that Mr. Laidlaw
was willing to join in the survey. I have in ny possession correspondence showing
that Mr. Laidlaw desired me to assist him in pushing bis application forward. Mr.
McCarthy was absent a great part of the time and did not push the natter on. I
used the expression " we are awfully lucky, as the Deputy told me no other man
could have forced them to yield." Mr. RusseIl was interviewed by me over and over
again and I interviewed clerks of the Department in order to show that no other
application was ahead of Mr. Adams. I persistently followed it up, and as stated by
Sir John A. Macdonald, I have somle little persistence in me, and sonetimes inpor-
tune a little more than I shouild, and Mr. Russell told me that I had so persistently
followed it up, that the Department had granted ray request. Although Mr. Russell
said he did not remember using that expression, I remember when I interviewed
him that he-said that by rny persistency, I gained for Mr. Adams, what I applied for. I
rade no reference to either the Minister or the Deputy. I have already stated that
I insisted upon all applications being looked over and inspected, and I saw that Mr.
Adams' limit had not been infringed upon except, by Mir. McCarthys application,
and in my letter of the 16th Apr-il, in which I say that I have more influence than Mr.
McCarthy, has no referece to my influence in getting this limit. It refeirs to a
conversation with Mr. Laidlaw. Mr. Laidlaw said lie was willing to do almost any-
thing if I would assist himi in getting this limit. He referred to the fact over and
over again, tlat he thoughlt I had more push than Mi\IcCarthy in dealing with a
matter of this kind.

By Mr. Mlulock
Q. Who is Mr. Laidlaw ?-A. le was a lawyer from Hamilton. le was aeting

for his brother of the firm of' Shortreed & Laidlaw. The letter of 21st April shows
that we were acting in concert with Mr. Laidlaw. The letter of MI. Laidlaw shows
that. In the letter of April 24th it is stated: "if this is donc, I will go for some-
thing else." That lias reference to a conversation with Adams, in connection with
his letter of April 16th. Adams was eontinuallv telling me that we must go foi
something else. The expression in the letter of lOth May, 18S2, ".so you will sec
who bad the influence with the Government after all," was in no way intended to
convey the idea that improper influence was used, but siimply that Adaus had
repeatedly complained to me that I ought to have sufficient influence to push tc
matter through and reach an immediate settlement. I state here, as I have stated
before, that no improper influence, either direct or indirect, was ever used by me
with any one. There is no man in the Department who can say that I did anything
more than push Mr. Adams' claim, perhaps unduly sometimes, and perhaps at times
when they were busy, but no expression ever came from me in which I said I would
pay them or hold out any inducement whatever, or give them any share in th e limit,
or anything else. On the contrary everything was done, I think, eonsistently with
my duty after having undertaken to get the limit foi' Mi. Adams. Certainly no
improper influence was ever used by me, as was stated by the leader of the Govern-
ment.
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By Mr. Casgrain:
Q. At that time-at the date of that letter, or rather since-did you intimate in

any way to the Government or to the Minister that you had any interest ?-A. No;
I never did.

Q. That you had a personal inte:est in those limits ?-A. No; I never did. I
said before that I did not look upon the limit as worth anvthing. I had no idea that
it was worth anything.

Q. Did you state to any of the Ministers that you had a personal interest ?-A.
I did not. No 31inister' nor any person in the Department, nor any one else can say
that I ever stated I had a personal interest in the matter.

Now, the next batch of letters, July 2nd, July lSth, July 24th, and July
25th, and August 1st, have reference to the Canadian Pacifie Railway inter-
fering with the limit and the suggestion made by Adams to induce the Cana-
dian Pacifie Railway to purchase. Now with reference to these letters, I
do not know whether the Committee will consider whether it has anvthing
to do with my conduet or that of Mr. Adams in trying to effect a sale of the
limit to anybody, or whether it considers it is a matter which would come under
the cognizance of this Committee. I do not wish to shirk any responsibility for
wbat 1 have done. I wish to explain everything fully and satisf'actorily. Mr.
Adams, or I, acting for him, had a perfect right to use every legitimate means to
induce any person to buy the limit, or to negotiate the sale of the limit. It was a
matter over which, in my opinion, this Parliament has no jurisdiction. The infor-
mation as to the Canadian Pacifie Railway cutting the timber on the limit was
conveyed to Adams by Mi. Muekle, the timber agent of the Canadian Pacifie Rail-
wany, who claimed to have an interest in the limit with Alams. Muelle was the
first to suggest that the Canadian Pacitie Railway be induced to purchase.

I received a letter from Adams dated 10th July 1882, whieh goes on to say :-
To-day I received Mercer's telegram. I telegraphed you the same day I re-

ceived a letter from him and in the evening he came home. My limit takes in all the
"lumber that is in that section, and as it is bluffs I will have to take in some open
"prairie."

By 1r. MIcDougall:
Q. Where is that letter now ?-A. I am reading a letter from Adans to myself

speaking about this limit, it is dated the 10th July.
By M1r. Ives :

Q. Who was MuekIle ?-A. He was the timber agent for the C. P. R. Muckle
was the person who claimed an interest in this limit. He claimed that Le first dis-
eovered this limit and gave Adams the information. He claimed also that Adans
had agreed to pay hirn $5,000, for the information, provided the limit turned out satis-
factorily. I w-ill be able to show that Adams paid 85,000 when the limit was sold.
This same Mr. Muckle, who was ont in that neighborhood when the survey was
being made, commenced to eut down the timber with a view to making the C. P. R.
buv it. He clained he had an interest in it w-ith Adams. He and young Mr. Adams
as' iwas subsecuently informed in the month of October, thought that by cutting
and trespassing upon the limit the C. P. R. would be compelled to purchase the same.
Mr. Adams knew nothing about it at the time. Muckle kept strict account of every
stick of timber which he cuL, the size and value of it, and placed it in the hands of
Adams, so that he could make a claim on the C. P. R. for damages. I received a
telegram as you will see by the correspondence, in either August or September, to go
to Winnipeg and stop the C. P. R. cutting down this lumber. I fortified myself with
the legal opinion of Mr. Lash and I showed it to Mi. Dewdney at Regina, and we made
up our minds, if'necessary to compel the C. P. R. to stop cutting. I then went to Mr.
VanHorne, in Winnipeg, and he at oncetold me that Adams had no claim whatever,
and that the company had cut no timber.

Q. That he had no claim ?-A. That Adams had no claim. That they had not
cut a single stick upon the Adams' territory. I had in my hands at the very moment

20



53 Victoria. Appendix (No. 4.) A. 1890

the paper which was given by Muckle to Adams, showing the dimensions. the quan-
tity and the value of the timber cut to be $22,000. I told him lie had been cutting
on the limit and he then asked nie to eall again. In the afternoon I again vent to sec
him, when he introduced me to Sir George Stephen, and he said I am now satistied
that timber has been eut, and we will pay whatever we discover to be the valuie of
that timber. Muekle had eut down this timber with a view of getting the C. P. R.
to buy the limit, but he purposely refrained from letting old Mr. Adans know that
he had that objeet in view in doing so. I cannot sav positively that vounig Mr.
Adams kiew why Muckle cut this timber, but his father thought he did, as he informed
me in the month of October. 1882.

By Mfr. Landry :
Q. For whom was he acting ? On behalf of the Canadian Pacifie Railway ?-A.

Mr. Muckle eut it down to build a bridge at Medicine Hat for the Canadian Pacitie
Railway ; but he vent into that limit without any authority and began eutting it
down with a view of making the Canadian Pacific Railway buy it.

On July 10th, 1882, I received this letter:
" July 10th, 1882.

"MY DEAR RYKERT,-The day I received Mercer's telegram (I telegraphed you
that same day) I received a letter from him, and in the evening he came home. My
limit takes ii all the lumber that is in that section. and as it is in blutfs I will have
to +ake in some open prairie. The timber consists of A 1 Douglas pine, and averages
in diameter 14 x 16 inches, and will average from 45 to 65 ft. in lenîgth. very straight,
free from limbs. and holds its size well. Our Hamilton friend is out of luck."

By Mr. McDougal:
Q. Just explain, before you go further, who Mercer was. A. He was Mr. Adams'

son-Mr. Mercer Adams. The letter proceeds:-
"Muckle is eutting in the east end now, and lie rcecived a telegram from Van-

Horne saying to eut away. that lie would soon have the timber matter airanged. So
Muclle thought that he vas making arrangements with me, and he said his reason
for thinking so was that he wrote VanHior-ne a month ago to buy it oi- make some
terms with the lessee. Muckle thinks I should not sell at less than $S80,000. It is
worth more. Mercer thinks we had better work it. There is a party out there that
will put up a mill and work for an interest. I w'ould rather sell and let somebody else
inake a little. I had to secuire MHuckle his $5,000, and he will deserve it. We have
telegraphed to Muckle to send us down another location of some splendid spruce.
He was locating it when Mercer left, but he wants it taken in my name, but 1 could
not take any more in my name. 1 should like to see you get the papers put tbrough
as soon as you get them. I am saving the cash for the survey, &c.

"TRespectfully,
Exhibit No. 16. (Signed) "JOHN ADAMS

By Mr. McDougall :
Q. You, on your oath, say that is a copy of the original letter ?-A. Yes ; that

is a true copy of the original letter.
lu my letter of 1st August, 1882, I said that the limit was well worth

8150,000. That was based on Adams' letters of July 2nd, 10th and 18th. in
which he speaks of paying that aiount. Exception has been taken to these
letters on the ground that we were putting up a job, or that I was helping to
put up a job on the Canadian Pacifie Railway in relation to this matter. The first
suggestion, as you will see by Adams letter of 10th July, came from Mr. Muckle,
their own tiniber agent, and as you will see in the letter of 18th July, he speaks
about the value of the limit being $1.50,0. The expression ln tbe letter of 1st
August, 1882, "we will then be in a position to go in for something larger," was in con-
sequence of letters written to me by Mr. Adams and which have not been published.
In the letter of 8th August, 1882, the words " I never spent such six weeks before, as
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I did while endeavoring to force the Department to do justice " refer to the fact that
I was energetically pursuing Mr. Adams' claim, befoie the Department, which I con-
sidered a legal and just claim and which took sone time to push through. The
refereice to what I had done may have been an idle boast, but the evidence shows I
was working as I stated there and doing all I could to have justice done to Mr.
Adams. I do not for one moment insinuate or pietend to insinuate, that anything
-was done improperly by the Departnent or any officer ofthe Department; but when,
as intimated by Mr. Macpherson's letteir, there appeared to be a conflict of claims it
was my duty to see that those claims were properly looked into.

I remarkýed a few minutes ago, I had all the descriptions mapped out and found,
as a matter of' fact, that only one limit over'-lapped. The letters of 19th August,
1S82, and the telegrani of 28th August, 1S82, refeîrred to the attempt, on Laidlaw's
part, to prevent the issue of the license after Adams had made the suivev. This
dispute wias settled by the Departnient but there was a very considerable delay.
There is no reference in these to the Government or officials or any undue influence.
My own opinion is that this is a matter with which the Commiittee has notbing
whatever to do. The records do siow that Laidlaw, after he saw this letter to Mr.
Adams appeaing in the public puints stating that he vas left out in the cold, sent
to Ottawa in order to try and prevent the license being issued. It was after that I
first met Mr. Bowell in reference to the matter and explained the whole thing to him.
He inquir'ed into the niatter fully and made up his mind then, from what he had
seen in the report of Mr. Russell, that that license should be issued. That is where
I first used MNr. Bowell's name. In the lette.' of 14th September, 1882. in which the
lowinu.g appears: "iBowell has pronised me that he will do all he can to put itthrough."
That refers to the fact that I had requested Mr. Bowellto urge the issuing of the license
at an ear'ly day. Mr. Bowell telegraphed me on 1lth Septem-ber, from Ottawa:

Telegraphed you last week that neither Sir John nor Russell were here. Will give
it personal attention as soon as Sic John returns. Have seen the papers ; assume it
is all right." I did not consider I was going out of ny way in writing
Aduras and telling' him Bowell had promised to do ail he could to put it
through. I may state here, that he felt it his duty. seeing that Adams had
a right to the limit and having gone to the expense of a suivey, he made
up his mind that the matter should be put thr'ough. That is why I made
use of Mr. Bowell's name in that first letter. The telegram is already in possession
of the Committee. Now as to the letters of the 6th October, 2Sth November, and
the 12th and 25th December, 1882, they all have reference to the negotiations for the
sale of the limit. The letter of the 28th Novembeir, 1882, refers to a proposed sale
by Adams through a Mir. Hunter to one Mr. Zimerman; but 1 presume that the
Committee has very little to do with this. An attempt was made to sel the limit to
this man Hunter and to another person named Zimmerman, which afterwards fell
through. On the 16th day of January, Mr. Sands carried out the sale in accordance
with a previous agreement which Adanis made in December, 1882, for the sale of that
limit and without my knowledge. Upon that occasion Mr». Sands complained that
hc did not like the yearly license. I then took occasion to iead to him an extiact
from the speech of the leader of the Government in which he pointed out that licenses
for a vear in the Dominion of Canada were as good as those for 21 years, so long as
the licensee peiformed all the conditions of the license. This satisfied Mr. Sands and
he then carried out the contract. Mr. Sands at that time asked if the Gover'nment
would sell out the whole of the limit at their ordtlinar'y price for lands of this descrip-
tion in the Nor'th-West. I asked him what he was pr'epared to do. le said he would
buy out the whole limit if an absolute title were given: that is, if he were given the
fee sample in bis own name, he would pay the money at once, which would not have
to be paid under the agreement for two years. I asked himwhat price ho would pay
foi the limit; and that is a matter' for the Committee to bear in mind, because you will
see refer'ence made to it by-and-by. le said the outside figure would be $4 an acre.
I told him the Government price w-as 85 per acre. It was then discussed how much
land there was with timber on it and it was supposed thei'e would be about ten or

5.3 Victoria. A 1890



Appendix (No. 4.)

twelve thousand acres. Sands said he thought the Government would sell the lands
for less than the usual price if he took in settlers. I îold bim I would make that
proposition to the Government when I returned home. Upon the same evening Adais
discussed that matter with me and thought it better to pay the diflorence between
four dollars offered by Sands and five dollars, the Government priue per acre, and
have the purchase money all paid imniediately, than wait for two years and run the
risk of this American never paving a cent. It was then finally agreed between Mr.
Adams and myself that we would make a proposition to the Government to buv out
the limit, and if we could not get it for 84 an acre, whatever was above that aimount
would be borne equally by Mr. Adams and Mis. Rykert. I leti himi with thai
understanding. It was Mr. Adams who spoke about paying Mr. Muckle $5,000.

By Mfr. Ives:
Q. I, that the reference to the money at the Queen's Hotel ?-A. Yes ; I will

coie to that in a minute. I will show that a bargain was made and that that letter
refered to that transaction. Mr. Adams did not want to pay Mr. Muckle the 85,000.
I said he was in honor bound to pay it; but he said he woukl not uiitil all the money
was paid by Mi. Sands. I said if he did pay him thlat he (Mr. Muckle) would be
more likelv to make -atisfactory arrangements with the Caiadiain Pacitfic Raîilway
for the damage done to Ihe imit, as lie was the onlv person who kiew aill about it.
It was unlerstood from reports sent to Adamis by the survevo:, and I think there is
a surveyor now in the IDepai-tment who knows all about it, that there were ten
thousand or twelve thousand acres, and that if the Governlment elarged 85 per acre,
the amount to be paid would be $10,000 or 812,000. On the 22nd January, Mr. Sanlds
wrote me a letter whieh I did not receive until tUe 27th, notifying me that theCanadian
Pacifie Raihvay vas cutting on the limit andI asked me to defend his rights. On
the 25th January, 1883, on my return to St. Catharines, I received the following
telegrami from Mr. Gouin:- Did niot answer lou ter. Macphersoni promised to
wire vou and send license direct. On inquîirv to-day, they say they will decide to-
imiorrow." On the 20ith January a second telgram was receivel :-- Have not been
able to see the Minister, and liyley cannot do anîythîiing iii your matter ; you had
better come down. J. A. Gouin."

In the letter of 27th January, 1883, will be foiiiid the wods :- If the Canadian
Pacific Railway aie entitled to the aiternate sections, we must buy them out. That
has reference to the conversation before spokn of, with Mr. Adamns with respeet to
buying out the Government title. On the 27th Jaiuary, I receuived this telegiam :-
"Letter and telegram received; Syndicate says Adams' limit within railway belt.
Russell will see to it on Monday; Bowell doing all he can ; you had better coie. J.
A. Gouin."

Then on the 2Sth January I wrote to Mr. Adanms:-" I have Bowell working
for me." That had reference to the telogramns sent to mo, and I lid not consider,
nor do I sav so now, that Mr. Bowell was doing anything wing. Mr. Bowell had
very kindly volunteered t, do all ho could to have this matter satisfactorily settled,
and only did, what I nay say any other Minister would have done in the case of a
request p:-operly made. lie said at that time, as he stated the other day, that he at
first thoughît the license should be renewed.

In the saine letter of the 28th January, 1883, there appears the foliowing-
And if we succeed in beating the railway, we. will have to pay the amount we

agreed to pay, as you recollect, when we were at the Queen's Hotel, Wiinipeg."
Now, this had referenee to the promise to pay Mr. Muckle 85,000. I thought then
Mir. Adams was wrong in not paying the money over at once, as lie had agieed to
pay it, and I advised him in that letter that we had better pay what we agreed to
pay at the Queen's Hotel. There is a confusion in the correspondeiice between the
Queen's Hotel. Winnipeg, and the Queen's lotel, Toronto. That refers entirely to
that transaction. "'If we succeeded in beating the railway we will have to pay the
amount we agreed to >av at the Queen's iotel." I wished to have Mr. Muekle satis-
fied, and he would the be more likely to see that the claim was properly adjusted
with the Canadian Pacific Railway. Referring to the letter of the 28th Jauuary:
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"I am engaging all I eau to assiat me in Ottawa and we will have to pay them well
for it" that was written in St. Catharines to Adams; at that time I had made up my
mind to fight the Canadian Pacifie Railway. Fortified as I was by a strong legal
opinion I made up my mind I would see that the license would be renewed by the
Government, if at all possible. I had at that time written several letters to Ottawa
to persons who had acted as legal agents of mine in reference to the matter, in order
to get ail the information as to the claim of the Canadian Pacifie Railway, with a
view ultimaately of applying to the courts to restrain them from interfering with the
limit. Therefore, in that letter I say "I am engaging all I can to assist me in Ottawa
and we will haý e to pay well for it." That refers wholly to legal expenses. A few
days atterwards I saw Adams in reference to that matter, and we determined, if it
became necessary, to buy the claim of the Canadian Pacifie Railway, and also the
sections belonging to the Government. I made up my mind that that was the only
course we could pursue to get the thing carried through speedily and satisfactorily.
I knew what litigation meant. I knew what it amounted to, particularly if action
had to be taken in court. I then placed the whole matter before the leader of the
Government. You will see in a letter whieh was published the other day that I
referred to a previous letter of February. That letter I was unable to find until last
week. It was written in Februar'V, 1883:

" February, 1883.
"MY DEAR SIR JoHN,-I have waited verv patiently for over one month in the

hopes that you would give the order to renew the Adams license, in accordance
with the understanding at the time the sane was granted in September. The
gentlemen wbo have undertaken to provide the capital for working the limit. and
who have already advanced a large sum of money on the strength of your speech in
Parliament, that the license would be renewed as a natter of course, are daily
importuning me to have the sane renewed. The machinery of the mill, which is to
cost $60,000, is already lying at the station in Minneapolis. (I understood that to be
the case. I had letters to that effect.) I cannot understand what the Canadian
Pacifie Railway have to say to the license being renewed, especially as it is in the
unserveyed territory. Surely, if they cannuot get land allotted to them in the
unsurveyed part. then how can they claim the timber. The good faith and honor of
thec Government is at stake in this matter, and as I have pledged my word that your
utterances in Parlianent are always respected, I trust you will immediately give
the order to renew the license, leaving the Canadian Pacifie Railway and Mr. Adams
to fight the niatter out. I have reason to know that the Canadian Pacifie Railway
will not push their claim, if you, in any way, intimate to them that the good faith
of the Government must be kept with the licensee. Let them get timber elsewhere,
but do not let them ruin innocent people who have invested their money in good
faith - by the license you give until January, 1884, to erect the mil. I have
already informed yov how important it is to me personally, to have my word kept
good. Your' son's office in Winnipeg will be compromised in this matter, as they
acted for the parties who advanced the money, and gave their opinion that the
license would be renewed.

"Yours very truly.
Exhibit No. 17. (Signed) "J. C. RYKERT."
Now, that is a copy of a letter I sent to the First Minister, which shows that I

did not put myself in a position of a beggar, but demanded it as a matter of right-
a position which I took from the beginning to the end. I did not place myself in the
position of using money or influence to induce them to yield in this mater, but, on
the contrary, I placed myselfin this position: that we had a perfect right to have this
license renewed. All the correspondence will go to show that.

By Mr. Casgrain :
Q. Did you a'ctually receive in hand on the 16th January, 1883, the sum mention-

ed in the receipt, page 152 ?-A. There was not a dollar paid to me personally. The
notes were made payable to Mrs. Rykert and the cheques made payable to ber.
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Q. Did the money pass through your hands?-A. The cheques passed through
my hands; they were payable at the Bank of Montreal, in Toronto.

Q. The money was delivered into your hands ?-A. There was no money at all.
The drafts were made payable to her at the Bank of Montreal, Toronto. The only
money I received personally was for my expenses and fees in going back and forth tO
Winnipeg. The only money I received was for my services for 33 days, while I was
in Winnipeg and elsewhere in the North-West trying to fight out this claim.

Q. What I mean to say is this, you reeeived, through your wife, or for your
wife, the money specified in that receipt ?-A. That receipt speaks for itself. I say
that I received notes and drafts made payable to her order.

Q. On the 16th January, 1883 ?-A. Certainly. I never denied that.
On February 3rd, 1883, I wrote to Mr. Russell as follows:-

"Februoî'y 3rd, 18839.
" L. RUSSELL, Esq., Ottawa.

" DEAR SIR,-I have been inforned bv Mr. Gouin, to whoni Mr. Adams sent the
money to renew his license in the North-West, that the Canadian Pacitic Railway
has put in a claim to the alternate sections. How is it possible that they can inter-
fere with a license issued in territorv over which thev have no rihut ? M'r. Van
Horne did not make any claim last sumnimer when Adams threatened to prosecute
him for trespassing on the limit, but, on the contrary, he agreed to pay tor the
damage and enter into a contract for all the ties he could deliver. Surelv that ought
to be evidence enougb. I understand the eompany has deflected its line at iis
point for the sole purpose of taking in this limit. I hope there will be no more
delay in this matter, and that the Government will recognise and protect its written
agreement with Mr. Adams.

" Faithfully,
Exlibit No. 18. (Signed) "J. C. RYK ERT."

On February 3rd, 1883, I wrote to Mr. Adams as follows :-

" February 3rd, 1883.
" DEAR ADAMs,-I this day wrote the Deputy Minister, explaining what I con-

sidered to be the true position of matters, and demanded the immediate renewal of
the license. I explained when the difficulty about the Canadian Pacifie Railway last
year in trespassing, and showed him that Van Horne, up to that time, never con-
tended that the Canadian Pacifie Railway had any claim to the limit. It looks as if
Hamilton was here for the purpose of causing us trouble. Will let you know w-bat
lie says in a day or two. 1 intend writing Sir John fully all about the matter. I am
sure he will do Sands justice.

" Yours faithfully,
Exhibit No. 19. (Signed) "J. C. IRYKERT."

On 5th February, 1883, I wrote toii him again:-
"February 5th, 1883.

" Mr DEAR ADAMs-I had an interview with Sir John yesterday, and fully
explained to him the whole facts in connection with this outrage on the part of the
Canadian Pacifie Railway, and he seemied to agree witi me, that he ught to protect
Sands as far as he could, by renewing the license. I explained to him that Sands
wanted to purchase the limit out-and-out, and that he would bring in settlers. I
think he felt disposed to recommend the sale of the land at a fair price. If he will
do this, we will have little or nothing to pay in order to satisfy Sands. I intend
seeing Sir Charles Tupper to-day, if possible. I know he will take the right view of
the whole matter.

"Faithfully yours,
Exhibit No. 20. (Signed) "J. C. RYKERT."
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All I can say in reference to that is, that I saw Sir Charles Tupper at the Grand
Union Hotel, and he at once took the view that I had taken in reference to the
iatter, and he made use of the expression, as I wrote in my letter to the leader of
tne Government, that he would take the bull by the horns and make them respect
the license. I have correspondence from him afterwards, in which he says that he
bas seen Sir George Stephen, and that the matter will be amicably arranged.

On Sth February I wrote again:
" February Sth, 1883.

"DEAR ADAMs-.-I have drawn up a complete statement of al] the faets and sent
the sane to Sir John, and I an certain from what he said to me a few days ago,
that he will renew the license in fuil. I also urged upon him the fact that Sands
will help the country by .introducing a certain number of settlers each year. Will
let you know resalt.

Yours truly,
Exhibit No. 21. (Signed) J. C. RYKERLT."

Sir John did not do that, bat he did all he could to effeet a settlement of the
difficilty.

On February 7th, Mr. Adans w rites to mie:

" February 7th, 1883.

DEAR PYKERT,-I hope you will be successfi in getting the whole thing
settled, as I cannot feel right to see Sands lose any part of the limit, and I. will not
use any of the money until this is done. Somebody is at the bottoni of this, and you
mnst see who it is. Sands told me he would take on settlers oni the land. If he does
this, the Goveranent ought to sell for less than $5. You must try to let us out of
this, so that we will not have to pay anything. Hea:d from Mercer to-day. They
are all well. He is a trifle anxious.

"Yours respectfully,
Exhibit No. 22. (Signed) J. ADAMS."

Then I wrote to himx on February 10th, as foilows:-

"iFebruary 1Oth, 1883.
"DEAR ADAM)S-I explained to you yesterday, when you were here, that I had

intiiated to Sir John and Mr. Bowell, that Sands would indemnify the Government
ngainst the Canadian Pacifie Railway. I also gave them to understand that, if they
could not persuade the Canadian Pacifie Railway to withdraw its claim, I thought
Sands would be villing to buy from the comjany, if the Governnent would also sell
the other sections. This may let theni out of the difficulty. We must get this
settled in some way, and get out of it as cheaply as possible. Will keep you
informed.

Trulv,
Exhibit No. 23. (Signed) " J. C. RYKERT."

Then Adams writes me again on 11th February :-

"ToRoNTO, February 1lth, 1883.
DEAR RYKERT,-I arn very much troubled over this difficulty with the railroad.

We must make Sands all right. This is a terrible thing. I cannot consent to using
his money until I have seen him through safely. Hope you will compel them to-
renew license, or-sell as we talked about, which vill suit Sands as well. Please keep
at then until you get fixed.

Yours truly,
Exhibit No. 24. (Signed) " JOHN ADAMS."
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Then again on February 16th, Adams writes:-

"16th February. 1883.

DEAR RYKERT,-WhyI do vou not push this matter through ? I must have it
settled immediately. Tell John A. that this must be dlone, as we all relied on what
he said in Parliament, about renewing yearly licenses. Try and get ther to sell out,
if thev wxvill not renew the license. We can raise oui share at any tiie, by putting
notes in the bank. But do try to get the license ienewed, as that will satisf' Sands.

iRespeetfully yours,
Exhibit No. 25. (Signed) "JOHN ADAMS."

That shows that at that time, it was contemplated paving money and raising it
fron the banks, in or-der to pay il. Thon on the 19th February Adanis writes

" 19th February, 1883.

DEAR MR. RiYKERT,-I cannot stand this worrv at all. You must get this
settled. I know you can have influence enough to do it if vou try. I will doi my
share when called on, if I can satisfy Sands, who is an honorable man. Keep at then,
and let me know what we have to pay. Sands wrote you that he will be willing to
pay you for your trouble, so you can work the harder.

So"Yours respectfully,
Exhibit No.Sned) " JOHN ADAMS."

From that letter on the files it appears that Mr. Sands said he would pay nie,
which, however. he forgot to do. On 23rd February I wrote as folows:-

23d February, 1883.

MY DEAR ADAMS,-Things look a little better here for tle settlement. Sir
Charles Tupper told me he wotuld take the bull by the horns anud bave the Canadian
Pacifie Iailway respect the (over'nment license. I Lope he will Ido so at once. I
think h e has consulted with Siî John and will attend to il. If they will not renew,
he tells me it is probable they can procure the Canadian Pacific Rlailvav to sell ils
claims, when we can easily settle with Sands. The Canadian Pacifie Railway want
the same as the Government, and claim the limit is very valuable to theni.

Yours truly.
Exhibit No. 27. (Signed) -J. C. RIYKERT."

In my létter of 8th March appear's the followin:-
I am afr aid it will cost us each six or seven thousanl dollars to get this nade

all right. I have tive or six at work lfor me, and have agreel to pay thein well if'
they succeed."

Now, we had decided, as I have shown by the correspondence, to buy out the
Canadian Pacifie Railwav or the whole title from the Government. In addition to
that I miay mention that'there were a number of persons who happened to run foul
of Mr. Adams and kept persuading him that they could have this matter settled if'
they w ere paid a certain aiount of money. Amiong the rest this sane man Muckle
followed him to Toronto and told him that he could get the Canadian Pacitic Railway
to release the claim if he were paid 85.000. Mr. Adams talked the matter over and
agreed to pay $5,000, and the agreement was drawn up with Mr. Muekle by which
he was to get $5,000 if' he could release the claim. A few daYs afterwards he tele-
graphed:-" Place $5,000 to my credit, I have settled the claim." Adams was in
favor of depositing the money to his (redit, but I told him not to do so until he saw
the release._ I told him to telegraph to have the release sent to the bank of Toronto:
but the release never came. That is what I referred to when I spoke about parties
working.
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By Ar. Blake:
Q. Was Mr. Muckle at that time timber agent for the Canadian Pacific Rail

way ?-A. I really cannot tell vou. I think he was.
By Mr. M11ls (Bothu-ell) :

Q. Who were the other five or six persons ?-A. I cannot tell you, but Mr.
Kirby was one.

By Mr. Langelier (Quebec)
Q. Who was Mr. Kirby ?-A. The celebrated Mr. Kirbv. Ie made hniself very

offieiouas about it, and I see that in one of the telegrams he says he hiad an appoint-
ment with the First Minister. He told Mr. Adamrs that he could have the Canadian
Pacific Railway claim released for $3,000. He told hin that a dozen times.

By Mr. Ices :
Q. This refèrence to cost, all bas reference to the Canadian Pacifie Railway

claim ?-A. The Canadian Pacifie Railway claim alone. I will read you Mr. Adnis'
reply to that letter.

Q. These references, you say, are all connected with the Canadian Pacifie Rail-
way claim ?-A. Yes.

Then, on 9th March, I received a letter from MIr. Adams. That letter I had
lost until a few days ago, when I found the original while hunting among several
thousand letters at home. I had a copy ini my brief before; but I have the original
here if anyone wisbes to see it.

The letter which is dated the 9th in the publie proceedings should be the 8th.
It reads as follows

"TORONTo, 9th March, 1883.

"1 M DEAR RYKERT,-Y ours of the Sth received. If we have to pay $6,000
apiece it is better to do that. I am quite willing to sell one of the notes, which I
can, at a little sacrifice, providing we can secure if satisfactory to Mr. Sands. I am
going to telegraph Mr. Muckle was here, but I sent the message by Mr. Montgomery
Of Winnipeg. Mercer told him that all he got vas one of the notes, and he wants to
scare the note from Me cer, but be does not care much for you and me. I told him
that I should not have sent the $5,000 to him only for you, as I wanted to sec this
matter through. Hoping to hear from you soon,

"I am vours, &c..
Exhibit No. 28. (Signed) "JOHN ADAMS."

That bas reference to the $5,00 that he wished to retain in his hands for 2 vears
until the whole matter was settled. 1 mention that fact and produce the letter of
Mr. Adams to show that he was perfectly well aware of the nature ofthe transaction.
To say that the letters bear the interpretation that I w-as trying to get money out of'
Mr. Adams for illegitimate purposes, is disproved by these letters, and the fact is.
that a bargain was made on the 16th January. 1883, that we w-ould buy out the
claim of the Government, not then knowing anything about the Canudian Pacifie Rail-
way. Subsequently we agreed to buy out the Canad'an Pacifie Railway
and the Governmnent, and negotiations were carried on by which it was
intended that the land vould be purchased. I say distinctly that no money
was ever paid by me, to influence the Government or any person or persons
in the Department. nor was Mr. Adams asked to pay 81. I supposed
M1r. Sands had a legal claim against the Government and had the right to
have that claim enforced. There was no necessity to ask Mr. Adams to pay me any
ionev at all. Mr. Adams knew about the agreement made in January, 1883, and the
correspondence I have produced here shows that the reference I have made is to
that same transaction: " We will have to buv out the Canadian Pacifie Railway."
I mention the Letters of February 5th, 7th, 8th, 10th, 11th, 16th, 19th and 23rd to
confirra the statement that there was an agreement to purchase the land in order
;to secure Sands' title, and they also show that my statement that Muckle was to be

28
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paid is correct. I might state that, subsequent to this, aragl ements were made, as
stated by the leader of the Government the other day, by which the Canadian Pacifie
Railway should be bought ont.

Bi k3r. Ires :
Q. The odd sections were bought out ?-A. Yes, subsequently.
On March 13th, I reeeived the following letter from MN. Adanis:-

"Mareh 13th, 1883.
DEAR IRYKERT( -After leaving you yesterday, I thought perbaps Muckle was

trying to play a trick upon us, but lie was so certain ie eould get the Canadian
Pacifie Raihway to give up. that I made up my mind to pay hima the amount agreed
upon. We must settle this matter soon even if it costs us a littie more. You ough t to
be able to get it settled with the Government. Cannot make any ditference to us if
we pay the Canadian Pacific Railway or the Governinent, but do trv to settle it.

Yours truly,
Exhibit No. 29. (Signed) "JOHN AI)AMS."
That is, perhaps, the last letter bearing upon this subject. I have other coyrres-

pondence showing the character of the negotiations with the Canadian Pacific Rail-
wav, which it is not ileeessary for the Comnittee to have. In iy letter of' January
2rd, 1884, there is an expression made uise of which 1 do not know what the Coin-
iittee have thought of. That is : "there is the devil to pay in the Ilotuse about the
whole afir.' The First Minisier may renember that there was a petition sent
down by Mr. Laidlaw in which it was stated that there was fraud in the matter.
That petition was shown to me, in which certain facts were set out, and 1 explained
what Mr. Russell had done, and the leader said that Parlianient had nothing to do
with it. I saw that this petition was to be scattered about, and tUat is the reason I
said " there would be the devil to pay about it." That was long after the transac-
tion with Sands was closed, but Mr. Laidlaw was persistent about it and thought
that fraud had been committed. That, however, las been satisfactorily explained
by Mr. Russell. It was a departmental matter wholly. I state positively again,
that I never tried to use any corrupt influence, or any influence any more than any-
ane should use to push a matter of this kind through. I put myself in the position
that I demanded justice should be done to Mr. Sands and Mr. Adams, and any person
who interprets the letters as showing that I used corrupt influence nistnderstands
what I meant. I used no improper influence whatever, but did what I considered
to be mv dutv to Mr. Adams and Mr. Sands. I ai prepared to answer any questions
which honorable gentlemen might like to ask me. I have one letter froni Mr.
Laidlaw addressed to Mr. Adams, a part of whieh, I would like to put in

" HAMILTON, 24th May, 1882.
MESsRS. JOHN ADAMS & SON, Winnipeg.

DEAR ADAMS,-How are you? Do you remember me? I saw you at Ottawa,
and chaffed you about that timber limit you were after. I was after one too and had
priority over you, and I did not expect that either ofus would have got a limit. Well,
we have both got Orders in Couneil. thanks to the untiring attention of Messrs.
McCarthy and Rykert, &c., &c."

Exhibit No. 30.

By Mr. Ives:
Q. Your last letter of the 10th April, refers to the size of the limit as 400 square

miles. You say, 'if that is not satisfactory, I do not know what is." Are you
prepared to state whether that 400 square miles was larger than the regulations or
Orders in Council ?-A. I have the original application which was put in. It asks
for 500 or 600 square miles ; but 400, Mr. Russell stated that that was larger than
was ever granted, but he said, "if your 400 does not confliet with Mr. McCarthy we
will let it go." There is a sketch among the papers showing the size of the limit.

29
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Q. What I want to get at, is, whether the limit given to you was unusually
large ?-A. All we eould get was 50 square miles.

Q. Was any special favor shown to you in this matter?-A. No; not at all.

MIR. BLAKE,-Mr. Rykert bas shown several propositions. As early as the 10th
February, 1882, he says: "I have made inquiries in the Department and they tel]
me it is necessary to state as nearly as possible the boundaries in the application
within which you wish to select 50 square miles (you cannot have any more); but
they will not permit you to wander all over the country. I think they will let you
select a limit out of a defined area of 400 square miles."

By ]r. Ives:
Q. I have noticed that. I am glad to hear you say that the terns given you

were ordinary terms?-A. Yes; Mr. McCarthy had the saine.
Q. I see a postscript in one of your letters, in which you say "Try McCarthy

perhaps he will buy." Who is that McCarthy ?-A. That is Peter McCarthy of
Winnipeg, formerly of St. Catharines. le was then in that locality, speculating,
You will see in the correspondence that in one of the letters addressed to me that
Adamts said he consulted Mr. McCarthy. That is the Mr. McCarthy. 11e is now in
Cablary.

Q. I do not kiiow that it has any particular relevancy to this matter, but is it
not a faet, that during the two or three sessions previous to the session of 1S83, that
Mr. Dalton MeCarthy had charge of a large amount of railway legislation and other
North-West bills, in the House of Commons; that by far the larger proportion of
the North-West legislation-that is, private bill legislation-passed through bis
hands ?-A. I suppose the records of Parliament will show that. I know that Mr.
McCarthy did take charge of different bills, but I cannot recollect what they
were.

Q. I am asking merely as a matter of fact. Is it not a fact that you were a
little jealous of the amount of business Mr. McCarthy was doing, in the Railway
Committee and in the House of Commons, and that is the reason why you were so
persistent?-A. I was never jealous of anybody. I have more business now than I
can attend to at home. I know this much, I have never come in contact with Mr.
McCarthy. I had no reason to come in contact with him, and I was not jealous of
him.

By Mfr. Blake:
Q.. How could it become a matter of jealousy ?-A. I never took any interest in

private bill legislation and have had but one bill for a railway, and to that I was at
tirst, personally opposed. It was for a ruilway in my constituency and I was obliged
to push it through, as I have done again this session.

By Sir John Thompson:
Q. Without wishing to ask Mr. Rykert any question about it, I would like to

call bis attention to a statenient which appears in Hansard and also on page 289 of
the Votes and Proeeedings, · in which Mr. Rykert is reported to have said:-
"The hon. gentleman lias asked me several questions, and I propose now to
answer then. i neither directly nor indirectly drew the money he spoke of, nor
put any sum in my pocket except professional fees, and professional fees only.
I deny that I negotiated any timber lease for Mr. Adams, or any other person.
On the contrary, Mr. Adams had his own agents to negotiate for him; he made
his own bargain, and I bad nothing to do with it, and did not pocket the money
the hon. gentleman bas spoken of. On the contrary, I advised Mr. Adams not to
dispose of the limit, but to work it. The hon. gentleman on several occasions lias
made renarks >utside of the House to the same effect, and I am glad now to have
an opportunity to give it an emphatic denial."

A. I did not overlook that, but I did not refer to it because it was not a matter
referred to this Committee. It was in the motion of Sir Richard Cartwright, and
was expunged by the Minister of Justice.
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Q. I did not make any motion about it ?-A. I mean Mr. Kirkpatriek. So I did
not make any explanation because I did not consider it necessary. That bas been
.expunged.

Q. The object in calling your attention to it is to have you say whether it is
true or not that you made this statement to the House, and if you did make it. do
vou desire to make any explanation with relation to it ?-A. I do not deny naking
that statement. I had ilo interest in that limit except what may be interpreted as
the interest my wife had. All money was paid to her. It wfas a voluntary offer made
by Mr. Adams. Before that, I had made arrangements with Mr. Adans, that for
every day I was engaged for him, away from my business, I was to get the sum of
$100 per day. The other money was paid direct to ber, and I had no interest what-
ever in that money, except what may be said that I have an interest in what mv wife
has. I further say, that I never touched $1 of ber money, and you will find that
parties in St. Catharines have invested ber money and that I have not had any con-
trol over it.

By _Mr. Ives:

Q. Were you paid professional fees ?-A. Yes; I was by Mr. Adams. I was
paid 83,300 for 33 days services. I did not niegotiate the sale of the linit, as stated
there. I had nothing to do with negotiating the sale of the limit. It was sold with-
out my knowledge. Adams in bis letter states that he had consulted Mu. McCarthy
about the sale of the limit, and 1 never saw Mr. Sands in my life until the day the
wbole thing was closed. On the contrary, I understood that Mr. Adams wîas going
to sell to a man named Zimmerman, from Chicago. I had nothing to do with the
negotiations or the sale.

Q. What was the $5,000 referred to in the letter which as beenî read? Was
that for Muckle ?-A. That was carrying out the arrangement that Sir John Mac-
donald spoke of-of buying from the company at $5 per acre.

By Mr. Langelier (Quebec) :
Q. I see in your letter to Adams of Sth March, 1883, the following siatement:-

"I an afraid it will cost us each six or seven thousand dollars to get this made all
right. I have five or six at work for me, and have agreed to pay them well, if they
succeed." Who are those five or six ?-A. The only two persons I can recollect nîow
are, Mr. Muckle and Mr. Kirby. A number were interceding and had volunteered
to get this claim released, in the city of Ottawa, for Mr. Adams.

Q. Do you remember any other names ?-A. No.
Q. In your subsequent letter of 28th March, 1883, you say: "I an having a hard

time with the limit matter. It will cost us each, at least, $5,500 to get this througb.
1 have laid my ropes so that I expect to have it settled in a few days. I have a dozen
at work for us. You must be prepared to pay the amount of your share at any time,
as it will have to be all cash." Do you remember any of the parties?-A. Those are
the only two I can remember. I have been trying to recollect. I know a numîber
were after Adams here, and chasing bim bere and there. M.r. Adams was a man rather
susceptible of being caught by almost any person, and was in the habit of telling his
grievances to almost anybody. I forget who they were now, it is so long since. I
know those two, however. Mr. Adams knew what the bargain was, that he was to
pay his share between the price the Governnent would charge and the Canadian
Pacifie Railway would charge, and that which Sands would give.

By Ir. Dickey:
Q. Was any such money paid to Mr. Mukile or to other men ?-A. No ; Mr.

Muckle bas been trying to get this $5,000 from me. The other day I received a re-
gistered letter in which he says he wants bis money and threatens to expose the
whole thing if 1 do not send it to him.

Q. He got $5,000 ?-A. Yes; certainly. I got a registered letter the other day
demanding this other $5,000 or he would expose me before this Committee.

Q. This other you did not pay then ?-A. No.
31
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By Mfr. Curran:
Q. How did you arrive at this figure of $5,000 ?-A. There was 10,000 or 12,000

acres on which there was timber. If there were 10,000 acres of timber it would be
$5,000, or if 12,000 acres it would be $6,000 apiece.

By Mfr. Ives:
Q. That is to say, Sands was willing to pay $4 and you expected to have the

Government ask $5 per acre, and this money was to represent Adams half of the
extra dollar ?-A. Yes ; but as a matter of fact the Government was not bought out.
They renewed the license for the alternate sections. The Canadian Pacifie Railway
afterwards sold their alternate sections, and you will see that the 5,000 acres was
subsequently inereased to 8,000, subject to the ivspection of Mr. Sand's surveyor, ad
it was found that the best timber was on the Government section, so'that altogether
there were only 5,000 or 6,000 acres that the Canadian Pacifie Railway had of any
value as a limit.

By -Mr. Blake:
Q. You say in vour letter of 28th January, " We will have to pay the amount

agreed " ?-A. That is the $5,000 to Muckle. Mr. Adams did not want to pay him
the $5,000 until after two years had elapsed, until we had got the money in.

Q. You say " beating the railway " ?-A. I thought it important that Mr. Muckle
should be kept on the right side, inasmueh as there were 822,000 at stake, which
claim was afterwards released to the Canadian Pacific Railway when the final
arrangement was made.

Q. Then in the same letter :-"I am engaging all I can to assist me at Ottawa,
and we will have to pay them well for it, as we cannot afford to lose this " ?-A. What
I had reference to there was that I had determined to employ lawyers,-Mr. Mos-
grove and Mr. Goimully-and I had written Mr. Lash and intended to fight the
Canadian Pacifie Railway.

Q. These were legal expenses ?-A. Nothing else. I say: " I am engaging."
That was written in St. Catharines. I saw Mr. Adams after that, and this was all
abandoned. We determined to settle without law.

By the Chairman :
Q. In the telegram produced from Mr. Gouin, by you, Mr. Gouin says: " Ryley

will send you licenses to St. Catharines by mail to-night, without fail. I have paid
him the moiiev." It is some time ago; but can you explain what this money refers
to ?-A. To renew the license, whieh costs $250 a year. Late in December or in the
early part of January, Mr. Adams sent mioney to me at St. Catharines, to renew
the license. Kinowing that Mr. Gouin would attend to any business for me, I sent
him the $250 to pay Mr. Ryley. He took the money to the Department and paid it
in ; but to whom I do not know. The letter is on file.

By fr. McDougall:
Q. Who was Mr. Ryley ?-A. A clerk in the Department of the Interior.

By -Mr. Blake :
Q. Referring to Mr. Sands' letter of the 4th May, 1883, I observe that he says:

"When I went to Winnipeg last winter, and paid out $200,000 in cash and notes for
the purchase of the Cypress HiLl, and paid a large fee for legal advi ce, I little thought
I would have to go through this siege of anxiety and trouble, not knowing the law
and rule regulating those land limits in your country. I relied entirely upon the
legal and friendly advice given me at Winnipeg, and, having paid all that the Cypress
limit is worth, I' feel somewhat as if your Government ought to protect me in this
matter" ?-A. I did not refer to the Sands matter at all.

Q. I am speaking simply of this question of advice. You have nothing to do
with this question of advice ?-A. No ; I appeared simply as Mr. Adams' representa-
tive.
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By Sir John Thompson :
Q. Do I understand you, that you and Mr. Adams were arranging with ther

Canadian Pacifie Railway to buy out their claim ?-A. An arrangement was made
as stated by the First Minister, that they were to get $5 an acre, and after negotia-
tions were going on during the whole of the summer of 1883 and 1884, Mr. Drinkwater
stated he was prepared to settle the whole matter. Then the question of damages
arose. Ie wanted $3 an acre and a release of claim for damages, and then I said that
Mr. Sands would not give more than $2 per acre. The timber had fallen in value
and Mr. Sands was not so well satisfied. Finally, Mr. Drinkwater sold for $2 per
acre ; but there was the claim for damages which had to be released.

Q. What sum was eventually paid ?-A. $2.25 per acre.
Q. I mean, what was the whole sum ?-A. I do not really know. There were

several thousand acres bought. I examined Mr. Hamilton in Winnipeg and lie
informed me that the letters and papers were destroyed.

Q. But do you not remember how much you and Mr. Adams paid ?-A. No;
Sands paid it. Adams paid nothing to the Canadian Pacific Railway.

Q. How much did you and Mr. Adams pay ?-A. Not one cent.
Q. All these letters in which you speak of money being paid, had reference to

the probable necessity of buying this limit ?-A. That is all.
Q. When did you begin to contemplate buying it ?-A. In the early part of Jan-

uary, 1883. I went to the First Minister and explained the matter to him, and
in order to get the Government out of the difficulty in respect to the renewal of
license, I suggested that $5 per acre be paid to the Government for the whole limit.
The First Minister will recollect that lie advised the Government to sell their share
at $5 per acre, and Mr. Stephen agreed to take $5 per acre for the Canadian Pacifie
Railway.

Q. Was it ever contemplated that you and Mr. Adams should pay it?-A. It
was contemplated that we should pay whatever was above what Sands had agreed to
pay, and what the Government or Canadian Pacific Railway charged. You will see
that after that, Mr. Sands withdrew his offer.

By 1r. Landry:
Q. Sands withdrew that. But it was eventually settled at less than that, so

you had nothing to pay ?-A. Nothing to pay.
By Sir John Thompson:

Q. When did you make up your mind to pay ?-A. On the evening of the 16th
January. At the meeting in the Queen's Hotel, Winnipeg, we agreed to pay the
extra dollar, if it were a dollar, and less if possible. I thought, from a remark I
heard in the louse from one of the Ministers, that if settlers were brought in, some
consideration might be made for that, and I then made the proposition which you
see in the letters, that Mr. Sands should bring in settlers,

By Mr. Ives:
Q. After the final adjustment between Mrs. Rykert and Adams, was anything

paid by Adams, contributing out of his part what was not pro rata borne by Mrs.
Rykert on lier part ?-A. It had to be paid out of the profits.

Q. There was no advantage shared by one, or disadvantage shouldered by one
that was not by the other ?-A. None.

Q. The professional fees you received were taken out of the whole sum ?-A.
Yes; you will see that stated in my address to the electors.

Q. This talk about contributing money had relation to the final arrangement
with the Canadian Pacifie Railway ; but no money was paid, inasmuch as in that
final arrangement it was not necessary ?-A. After Sir John told me that they
would sell for $5 per acre Mr. Sands got angry, and I suppose I have one hundred
letters from Mr. Sands discussing the final settlement; but after the final settlement
was made by Mr. Drinkwater, lie got angry again and put it off until April, 1884
and finally closed up the bargain.
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Q. For the quantity he bought he got the right of sale ?-A. Bought it out-
and-out. The Government was willing to sell theirs at $5 per acre.

Q. But he did not take that ?-A. No; Mr. Sands would not have that.

By Mr. Langelier (Quebec) :

Q. I see in your letter of March 8th, 1883, "I find difficulties surrounding us,
in every way, in reference to the limit," and "I find that the Canadian Pacifie Rail-
way have certain Ministers working for them." Who were the Ministers? A. Sir
David Macpherson expressed the view the other day, that he held a different opinion
from what I did. He expressed the view that the Canadian Pacifie Railway were
entitled to their claim, and that Mr. Pope thought the same; but I think I am justified
in saying, that nearly all the other Ministers took a different view. At all events,
the whole question was settled by my proposition to buy out.

By Mr. Blake :

Q. Can you tell us anything at all about these telegrams and letters of Mr.
McCarthy which were produced at the last meeting, dated mostly in September, I
think, declaring that fraud had been committed and that he wanted to go down to
Ottawa, and to stay the hand of the Department until he should come down, and see
further about it. Wer-e you present at any interview or discussion with Mr. McCarthy
before the Department ?-A. No. I never saw Mr. Russell from the early part of
the year until that time. I was not in Ottawa after that. Mr. Bowell communicated
to me what the report of Mr. Russell was.

Q. I am speakihg of a time since then. On the 4th September, there is a letter,
and on the 5th there is a very strong telegram ?-A. I never saw Mr. McCarthy at
all in reference to this dispute.

Q. You were aware that objections were being made, because you yourself
telegraphed Sir John. You say: " Would like copy of Laidlaw's objection; I think
he is only trying to bluff."-A. I came down to Ottawa to try and get the license
renewed. Sir John was away, and Mr. Bowell explained to me how matters stood

Q. There was no sort of discussion between the two opposing parties? Although
that is implied in the letter of Mr. Lindsay Russell, dated 31st August, 1882, and
addressed to Sir John Macdonald ?-A. No; I knew nothing about it. Russell, I
think, must refer to the original difficulty.

Q. There is just one other thing which arises from this same letter of Mr.
Russell. You will observe that Mr. Russell, in his letter to Sir John Macdonald,
points out that the applications overlap or e another, and he also refers to the
adjustment which he bad arranged at that time. I want to know if you remember
anything about that. It appears on page 13 of the Evidence ? Mr. Rykert explained
by means of a pencil diagram how the two limits overlapped.

Q. Mr. Russell says:-" Both parties filed applications of unreasonable extent, so
much beyond anything that could in rule be granted, that I assumed that their conflict,
on one side on which they overlapped each other, was of secondary importance, and
also assumed, as acting for you, the right to deal with them by a curtailment and
readjustment, in such wise as to do away with the overlapping. This action I
clearly explained to Messrs. Rykert and Dalton McCarthy, at an interview which
I had with them together, pointing out to them that the alternative would be, under
the regulations, to make them compete for that part of the ground on which they
both had applications. They seemed fllly to understand the adjustment I proposed.
So far from there being any difficulty, they proposed to act in harmony, by employ-
ing jointly, with a view to economy, a surveyor to lay out their berths." This was
Mr. Russell's method of settlement ?-A. Yes.

Q. Neither you nor Mr. McCarthy proposed any such settlement as that ?-
A. No. On the contrary, I said : " Mr. McCarthy, which will you take now ?" I
said: "I Mr. McCarthy bas first choice ; which will you take ?" Mr. McCarthy said:
" I will take it down near Fort Walsh."
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Q. It was the deputy of the Department who proposed that the alternative
would be competition, and pointed out that that would involve a bonus being paid.
You were aware of the regulation that provided for case of conflict ?-A. Yes.

Q. Neither of you were supposed to know very correctly, where the timber was ?
-A. No, none of us knew anything about it.

Q. Mr. Russell goes on to say: " I submit to you that inasmuch, as under the
regulations they would, if each maintained his application in conflict with the other,
be obliged to compete, and in their interest, not that of the Department, an adjust-
ment doing away with Auch competition, was made, of which both parties were cog-
nizant, and that the adjustment was made in good faith, without any kiiowledge as to
location of any valuable timber (for of this I was as ignorant as I believe were the
parties themselves), and was, therefore, impartial. Theycan now have no ground for
complaint, even though the hazard in the arrangement has, it would appear, turned
out to be much more in favor of one than the other." This also accords with your
recollection ? I ask you this question, because Mr. Russell was unable to give us any
evidence from memory. Does this accord with your recollection of the facts ?-A.
Yes ; one of the letters to the Department refers to our meeting there.

By Mr. Mills (Bothwell):
Q. This overlapped territory all went to the other party ?-A. Yes.
Q. You received no portion of that ?-A. No ; it was cut off. The whole area

in which there was any timber at all, was 37, miles. There were many sections in
which there was none.

By Mr. Blake:
Q. The adjustment was proposed, but you state that Mr. McCaithy, as the first

applicant, had the choice, and your client took what was left.

By Mr. Davies:
Q. The agreement of 3rd April, 1882, between Adams and your wife was

actually as given in the papers ?-A. I have not seen it lately. I do not know
where it is now, but I know Mr. Adams had it drawn up.

Q. Did you communicate to the Government at any time that you were inter-
ested in this way on behalf of your wife ?-A. I do not think that we have anything
to do-

Q. Never mind what you think. Did you communicate to the Government
your wife's interest in this matter? This was in April, and a few days after you
thought the limit was worth $40,000 or $50,000 ?-A. His letter speaks of $40,000
or $50,000, and I simply referred to it. I said: " If you can sell it for $40,000, do
so." I tried to get up a company in St. Catharines for $20,000, but Captain Murray,
to whom I applied, would not advance a dollar. I asked Captain Murray to advance
$10,000 in cash to put up a mill, and take the whole thing as security, but he would
not touch it.

Q. Then you led the Department to believe that you were acting as solicitor for
Mr. Adams solely ?-A. I did not lead them to believe anything. I simply applied
for Adams.

Q. Then you were indirectly interested through your wife ?-A. At the time
this limit was granted, there was no thought whatever of my wife's having a share.

By Sir John Thompson:
Q. How was it after that ?-A. Mr. Adams said to me: "I am going to make

your wife a present of this."
Q. After the settlement on your wife of $74,000, a good deal of negotiation took

place with the members of the Government. Was it disclosed then ?-A. It had
already been sold. It had gone out of our hands altogether.

By Mr. Davies:
Q. Not in April, 1882 ?-A. Sir John Thompson is speaking of negotiations with

the Government after the sale to Sands.
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Q. I mean subsequent to arrangements made with Mr. Adams and Mrs. Rykert.
Did you, on the 3rd April, 1882, or subsequently, give any member of the Govern-
ment to understand that Mrs. Rykert was half owner of the limit ?-A. No, sir; I
have said so.

By Mr. Blake:
Q. I think in the letter you read to-day, there is a clause in which you say: " I

have explained to you my personal interest in this matter " ?-A. No, that refers to
keeping my personal word. I said in that letter: " 1 have already informed you it
is important, personally, to have my word kept good." Because I had represented
to Mr. Sands, that the license would be renewed. That is what I referred to
throughout.

Q. That allusion had no reference to any pecuniary interest, but to your word
as a man of honor ?-A. Wholly so.

By Mr. Davies :
Q. It may be that my question has been anticipated; but between the 28th January,

1883, and the last of March, 1883, in some five or six of these letters, you speak
of employing different people. In one case five or six, and in another case a dozen ?
-A. I have already explained that.

Q. You did not pay any of these any moneys ?-A. I have already explained the
whole thing. I intended at first to employ men to fight them legally, but afterwards
abandoned that.

Q. When you say: " I have five or six men working for me, and I have agreed to
pay them well," is that true ?-A. It had been agreed to pay Mr. Muckle $5,000, and
Mr. Kirby $3,000, and different persons had volunteered to assist in the matter.

By -Mr. Dickey:
Q. Did you get any money from Adams to pay these men ?-A. Not a cent.
Q. Adams did not pay a dollar ?-A. Not a dollar.

By -Mr. Davies :
Q. You say in your letter of the 28th March, "I am having a hard time with the

limit matter. It will cost us at least $5,500 to get this through. I have laid my
ropes so that I expect to have it settled in a few days. I have a dozen at work for
us. You must be prepared to pay the amount of your share at any time, as it vill
have to be all cash."-A. That has been explained.

By Mr. Ilfiills (Bothwell):
Q. The difficulty is, that this sum arises from the payment of these parties, and

not from any difficulty in relation to the land ?-A. That may be an exaggeration
about a dozen. I would not sav there were a dozen.

By Mr. Davies:
Q. Mr. Adams knew all about the payment to Muckle ?-A. Yes; I have read

his letter.
Q. You are writing to him from Ottawa, saying you have five or six or a dozen

men working for you, and now you say there is no reference to paying them ?-A.
I said we would have to pay them; but what I asked the cash for, was to pay the
Government or the Canadian Pacifie Railway, in accordance with the arrangement
previously arrived at.

Q. Excuse me, I will read it again. On the 28th March, you said: "I am
having a hard time with the limit matter. It will cost us at least $5,500 to get
this through. I have laid my ropes so that I expect to have it settled in a few days.
I have a dozen at work for us. You must be prepared to pay the amount of your
share at any time, as it will have to be all cash " ?-A. That was to pay the $5,500
to the Canadian Pacifie Railway and the Government, with whom we had been
negotiating for $5 per acre.
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Q. On the 8th March, you had said: "I have five or six working for me " ?-A.
That would be Mr. Muckle and Mr. Kirby and the others, whoever they were. I was
not deceiving Mr. Adams.

Q. You said here in your letter of the 12th February, to use your own language:
"John A.'s son, from Winnipeg, McArthur's partner, is here, and I intend em-
ploying him to go for his father. I think if you had young Tupper here, and paid
him pretty well, be would help us materially;" and on the 5th March, you said: "I
have brought Macdonald and Tupper from Winnipeg, and I hope they will be able
to induce their fathers to act properly in the matter.' Are these statements
correct ?-A. I have already explained that matter in the House.

Q. But you said you were going to explain it to-day ?-A. In the first place, 1
may say, that whoever is telling the truth will make no difference. As far as this
Committee is concerned, the mere fact of introducing persons' names there, does not
give this House any jurisdiction over them at all. 1 have explained to the House-
I will not say that what the young gentlemen say, is untrue, but they may be
mistaken-that I had written to Mr. McArthur on February 10th, 1883, this letter:-

" OTTAWA, February 10th, 1883.
"iDEAR MCARTHUR,-I presume you have heard before this, that the Canadian

Pacific Railway bas put in a claim to part of the limits sold to Sands, which is a
most unfortunate piece of business. We must, if possible, try to get the Govern-
ment to compel the company to abandon its claim. It seems to me, that if you get
Macdonald and Tupper to come to Ottawa, and explain to the Government. that
your firm passed the title for Sands, and that they ought to protect the holders of
the license, especially when the license was granted before the railway was built
anywhere near the limit, they will do so.

" You will recollect reading Sir John's speech in Parliament to Sands, where he
speaks of yearly licenses being as good as those for twenty-one years. I am satisfied,
if the matter is explained by those gentlemen, that the Government will renew the
license. In conversation with several members of the Government, I find that they
take the ground, that the license should not be interfered with.

"Faithfully,
(Signed) "J. C. RYKERT."

I wrote to Mr. McArthur asking him to use his personal influence, and J pre-
sume that when Mr. Macdonald and Mr. Tnpper came down, it was in accordance
with that request. I saw Mr. Tupper here, but he does not seem to recollect it. I
saw him here, and went as far as the Grand Union Hotel to see his father. I do not
wish to say that these gentlemen would tell what was untrue, but it may have
escaped their recollection. I wrote this letter to Mr. McArthur and lie recollects it.

By Mr. MeDougall:
Q. Who is Mr. McArthur?-A. H1e was a leading member of the firm. I would

not for one moment say that these gentlemen would wilfully say what was untrue.
but it is quite possible they are mistaken as to their recollection of the matter.

By Mr. Davies:
Q. You do not seem to appreciate my question at all. I simply wanted an

answer without this long rigmarole about what you did with Mr. McA rthur. You
said: " John A.'s son, from Winnipeg, McArthur's partner, is here, and I intend
employing him to go for his father." Was that a true statement ?-A. He was here.

Q. Did you employ him to go for his father ?-A. That was just like some idle
expression which 1 might make or you might make. I knew very well that he
could not do anything with his father, except what was right; nor would lie attempt
to do so.

Q. Did you bring Macdonald from Winnipeg, as you state ?-A. I wrote to Mr.
McArthur to get his partners to come down. I saw them in Ottawa and supposed
that they had come here in accordance with that letter.
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Q. Did you employ them, if they were here ?-A. No; I did not employ anyone.
I simply wanted them, as solicitors for Mr. Sands, to explain the matter to the Gov-
ernment, and I felt certain the Government would renew the license if the matter
was properly explained to them.

By MIr. Langelier (Quebec):
Q. Why were you anxious to have these gentlemen from such a distance as

Winnipeg ?-A. I supposed they would come down here and explain to Sir Charles
Tupper and Sir John Macdonald the facts, and they would have more influence with
them than any other.

By Mr. Davies:
Q. When you said you intended to employ Mr. Macdonald, you did not mean

what you said ?-A. You can place whatever construction you please on my cor-
respondence. I did intend to use Mr. Macdonald, and get him to interest himself in
the matter. I did not employ him, as a matter of fact.

By Mr. Langelier (Quebec):
Q. I want to know why you were anxious to employ Mr. Tupper and Mr. Mac-

donald, who are from Winnipeg, as solicitors for you here with the Government,
instead of employing other solicitors nearer ?-A. They had passed the title, and I
thought they were in duty bound to see it protected. I did not want to employ
them as solicitors.

By the Chairman:
Q. They had acted for Sands before ?-A. Yes; they were his solicitors.

By 3r. Blake:
Q. This firm was Messrs. McArthur, Dexter, Macdonald and Tupper. The

statements of iMessrs. Macdonald and Tupper themselves, are before the House. Mr.
McArthur alone was the person who had personal cognizance of this matter at
Winnipeg. Mr. McArthur would be the person whom it would be presumed had
the knowledge, if knowledge was valuable ?-A. It was the same firm.

By Mr. Davies:
Q. The reason I asked you specially about that, is this: In your letter of the

12th February, you stated that you intend to employ these gentlemen. In your
letter of the 5th March, you stated that you had brought them here, and in your
letter of the 28th March, you again said that you had brought them frorm Winnipeg.
Now, thero :re three letters-12th February, 5th March, and 28th March. You
state- in one vou intention to employ them, in the other that you had, and in the
last that you had brought them here, and that they were working for you ?-A. I
said I had them brought here. I supposed that in consequence of my letter written
to Mr. McArthur, asking him to see them, and that they had come in pursuance of
that.

Q. What you refer to in the letter is that they had been brought here by you,
and " they have been working here for me." Are these statements true orf false ?
-A. I told you that I supposed they had come here in accordance with this letter.

Q. Do you remember in the House of Commons, in the month of January, 1883,
that certain questions were put to you?-A. I have already explained that fully to
the Committee.

By the Chairman :-
Q. In the Pamphlet containing Further Letters and Papers (Appendix A to the

Evidence), appears an Indenture purporting to be a transfer in favor of Mr. Sands.
About half of it refers to a certain agreement evidently passed on the same day, 16th
January, 1883. Have you got a copy of that indenture ?-A. I have had nothing at
all to do with it. My name is simply used there as a trustee for Mr. Adams and Mr.
Sands. I had nothing to do with the papers after they were executed.
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Q. What is this agreement referred to in the transfer ?-A. To work the limit,
if I recollect rightly.

Q. As far as your interest is concerned ?-A. I had no interest in it. When
Mr. Adams sold the limit to Mr. Sands, Adams would not let the title go out of his
possession altogether, and finally they agreed that Mr. McArthur should act as trustee
until he paid up the whole of this mon ey, and I was to act as trustee for Mr. Adams.

By M1r. Blake :
Q. That is the reason the renewal is in your name and that of Mr. McArthur ?-

A. Because we were the trustees. I have a report from Mr. Ryley, setting forth all
those facts. All those letters and affidavits were published during the election and
they are all here. Here is the report of Mr. Ryley, setting forth all the facts. (See
Appendix B to the Evidence.)

By M1r. Davies :
Q. There was a letter which I understood you sent to Sir John Macdonald, dated

February, 1883 ?-A. That is put in.
Q. Is Sir John's reply put in ?-A. I got no reply from him-simply a verbal

reply. I saw him day after day.

By 1fr. MfcDougall :
Q. I would like to suggest to Mr. Rykert, to say under oath that that document

(Mr. Rykert's address to the electors) was circulated during the last election ?-A. It
was.

HOUSE OF COMMîONs, Wednesday, 16th April 1890.

The Committee on Privileges and Elections met at 10:30 a.m., Mi. Girouard in
the Chair.

Enquiry relating to the connection of J. C. Rykert, Esq., M.P., with the grant of
certain timber limits in the North-West Territories, resumed.

Mr. DALTON MCCARTHY being sworn deposed as follows :
Mr. Chairman, if you desire I will make a statement first and will then answer

any question which may be put to me by members of the Cemmittee. Messrs.
Shortreed and Laidlaw were constituents of mine carrying on business as lumbermen
in the County of Simcoe. In the month of January, 1882, Robert Laidlaw, one of
the members of the firm, requested me to forward to the Department of the Interior
an application for a timber limit at Cypress Hills. (See page 45, Exhibit No. 40.)
He had the application ready, and I forwarded it in the ordinary way, no doubt
recommending that it should be favorably considered, but I cannot speak definiitely
as to that. 1 received in reply a communication the substance of which was that
the limit was not then for sale, and that if it were so it would have to be sold by
public auction. The wording of the letter is as follows :

DEPARTMENT OF THE INTERIOR.
OTTAWA, January 25, 1882.

DALTON MCCARTHY, Esq., M. P.,
Barrie, Ont.

SIR,-In further reply to the application of Messrs Shortreed and Laidlaw for a
timber limit in the Cypress Hills, I am directed to say that the Minister does not
deem it expedient to grant any timber berths at present in this locality. In any
case under regulations, license for the limits in question would have to be put up to
competition.

Exhibit No. 31. I have, &c.

That letter was apparently received by me about the lst of February, and I
communicated the result to .Messrs. Shortreed and Laidlaw. I heard but little more of
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the matter at the time, though it was indicated to me by Robert Laidlaw on more
than one occasion, perhaps, that if I pressed the matter there would be a more
favorable response to the application. I did not see my way to pressing it, and I
may add that I did not see either Sir John Macdonald or Sir David Macpherson in
regard to the matter, so far as I can recollect. I supposed the matter, like many
other applications, had come to an end, when, on returning to Ottawa I was
informed by Mr. Rykert that he had also applied for a limit. Of course I am only
giving my recollection of the conversation. He asked me whether I had not applied
on behalf of Shortreed and Laidlaw. I said I had made such an application, and
told him the result. He told me the Department had determined to grant the limit
provided that an arrangement could be made between Messrs. Shortreed and Laidlaw
on the one hand, and Mr. Adams, for whom he was applying, on the other. I said I
knew nothing about the limit, but I bad learned in the meantime that Mi. William
Laidlaw was interested on behalf of Shortreed and Laidlaw, he being a brother of
Robert Laid law, a member of the firm, and I told Mr. Rykert I thought I had better
put him in communication with Mr. Wm. Laidlaw, who lived at that time in
Hamilton. It was arranged that I was to write to Mr. Wm. Laidlaw, and suggest
that he should meet Mi. Rykert. I did so; I wrote to Mr. Laidlaw at Hamilton, the
following letter:
Wm. LAIDLAW, Esq. OTTAWA, 11th April, 1882.

MY DEAR SIR,-Mr. Rykert has been in communication with the Minister of the
Interior respecting his friend's application for a timber license. He wants to see about
defining the boundaries of the limit applied for by Messrs. Shortreed and Laidlaw,
so that some arrangement may be made if possible. I think that the limits applied
for do not clash to any very great extent, but Mr. Rykert will explain.

Exhibit No. 32. Yours truly,
(Signed) DALTON McCARTHY.

MIr. Laidlaw and Mr. Rykert, as I understood, met. Of course I don't know what
took place. They met in Hamilton, and in the end an arrangement was arrived at,
which was communicated to me by Mr. Laidlaw, and I think will be perhaps better
stated in the letter itself

HAMILTON, 15th April, 1882.
DEAR MCCARTHY,-I received a letter from Mr. Rykert. followed by a telegram

appointing a meeting, and also your telegram. I will, of course, act on your telegram,
and I have decided to incur the expense of an actual survey and plan so that we muay
be sure that we have the timber. The present description embraces too much land
for a 50 square mile limit. I wired you to-day for information whether the limit
should be rectangular or whether lnes may be run forming oblique or acute angles.
The survey will cost about $500, and of course it is desirable to leave out all space
upon which there is little or no timber. I would also like to have the plan I had
originally and gave to Robert to show to you. Please answer as early as you can
for I have difficulty in getting a surveyor, and if I am not ready at the time I have
agreed I may lose my man. Mr. Justice Meredith has at last delivered judgement
in that Quebec suit against Berr for $2,010 a very small judgment.

Exhibit No. 33. Yours truly,
(Signed) WM. LAIDLAW.

The closing part of the letter refers to a case of mine in Quebec in which we
were interested as solicitors. That letter was followed by a subsequent communication
dated 21st April, in answer to mine of the 19th. They read as follows:

OTTAWA, 19th April, 1882.
DEAR SIa,-Your telegram as also your favor of the 15th inst., came duly to

hand. I had, prior to receiving either of them, requested Mr. Lindsay Russell to
obtain an Order in Council permitting you to get the 50 square miles within the
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limits of the application made by your friends, but I don't think it is actually
necessary that you should send up a surveyor at present, unless indeed you might
otherwise miss the chance of getting a surveyor.

Yours truly,
(Signed) DALTON McCARTHY.

P.S.-I think it would be better to delay until the Order in Council is passed,
so that the terms of it may be known for certain.

Exhibit No. 34. (Sg'd) D. McC.

DALTON iMIcCARTHY, ESQ., Q.C., M.P., HAMILTON, 21st April, 1882.
Ottawa.

DEAR SIR.-I have received your letter of 19th inst., and I am very much
pleased with'your attention to this application.

Mr. Rykert called upon me yesterday on his way to Ottawa, and he expressed
to me his wish to avoid anything like a conflict between the applications of
Shortreed & Laidlaw and of Mr. Adams. I do not know whether application of
Sho.treed & Laidlaw will describe the better quantity of the timber-no Unes were
actually run around it, and Mr. Rykert agreed with me that the Order in Council
should give Shortreed & Laidlaw first right of selection--and that as against
application of Adams; Shortreed & Laidlaw are not to be confined to the limits in
the description given in the application.-Application of Shortreed & Laidlaw
probably embraces about 100 square miles-Application of Adamà about 500 square
miles-Mr. Rykert appears to think that application of Adams will also be granted,
and in the drafting of the Order in Council (and I specially request that you will
draft and settle the terms of this Order.) I wish that you would have special regard
to the description and make it broad enough to cover the first right of selection of
50 square miles within the territory described in applications of Shortreed & Laidlaw
and Adams. MIr. Rykert agrees to this. We will send a competent man with the
surveyor and he will show the surveyor the boundaries. I have made an engagement
with a surveyor who is ready to go at once, and 1 would be very must pleased if
you could get through the Order in Council at once-and give us the right to appoint
-The surveyor to be guided by instructions from us as to the location within the
limits referred to-in all other respects by instructions from the Department.

If you find that you cannot get the Order in tbis form I would rather delay it
and in the meantime go on and make the survey. We would not like to be absolutely
bound by the description without a further inspection by a more competent surveyer
than the one from whom we received the report. He was not a judge of quality of
timber.

Exhibit No. 35. Yours very truly,
(Signed) WM. LAI)LAW.

I may say here that I consider this letter from M-. Laidlaw which said that his
-clients were to have the choice, not merely over their own limit, but over the
territories which both applications covered, was no doubt communicated by me to
Mr. Rykert. I was then informed by him that that was not the.understanding, but
that where the limits overlapped, Messrs. Shortreed and Laidlaw were to have the
right of selection, but that they were not to go over both. Considering that to be a faiç
arrangement I agreed that an Order in Council should be drawn in that way, and a
report or draft report was drawn accordingly. I saw it prepared-at least I saw thç
draft of it. I went to the Department with Mr. Rykert and between the Deput7
Minister and Mr. Rykert and myself the Order in Council was drawn.

By Mr. Blake:
Q. The report to the Council, I suppose you mean ?-A. Of course it was ne'

the Order in Council at that time, only the draft of the report. But that provided
that the limit that should be granted to Shortreed and Laidlaw was to be within
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the bounds of the territory they had applied for in the application made in
January. I was not at all interested as a solicitor or in any other way than simply
as acting for my constituents. I had no personal interest pecuniary or otherwise. I
simply acted for Shortreed and Laidlaw as for hundreds of others of my constituents
in various ways. On 22nd April I wrote the following letter to Mr. Wm. Laidlaw:-

WM. LAIDLAW, Esq., Hamilton. OTTAWA, 22nd April, 1882.

MY DEAR SIR,-I have yours of the 21st instant. The minutes of the Order in
Council have gone in re Mr. Adams' application, and Mr. Lindsay Russell bas
promised that yours, or Shortreed & Laidlaw's shall go through at once. You are,
however, very much mistaken in supposing that your friends are to have the selection
from the limits applied for by both the applicants. Your friends are to be allowed to
select from the limits defined in their application, 50 square miles, and Adams the
same except where his description overlaps yours. You are entitled to the prior
choice. This is, I think, a reasonable settlement. I hope the Order in Council will
go through at once.

Exhibit No. 36.
Yours truly,

(Signed) DALTON McCARTHY.

In July towards the end of the month, or early in August, complaint was made
by Shortreed & Laidlaw that they rather inferred from some communications and
information they had, that Adams' survevor had laid out his limit upon the ground
which was included in their application, and which they supposed to be covered by
the Order in Council in their favor. I satisfied myself after an examination of the
papers at the time that it was so, and that there was something wrong about it.
That where the limits overlapped in the two applications as I then supposed, Adams
was getting the better of it, contrary to the agreement arrived at when the report
was settled. I then telegraphed, early in August, to Mr. Lindsay Russell. (See
Appendix A, Further Letters, &c., No. 1). The object of this telegram, which is
before the Committee, was to ask him to stay bis band until I could see him. I also
wrote him to the same effect. I received a reply from Mr. Lindsay Russell, or it was
received by some member of my firm, I am not sure which, saying that nothing
would be done until he had had an opportunity of seeing me. It reads as follows:

DALTON McCARTIIY, M.P., Toronto. OTTAWA, 2nd August, 1882.

Survey report not received-no action in meantime in issuing license.
Exhibit No. 37.

LINDSAY RUSSELL.
I then wrote a letter which was read by Mr. Davies this morning, pointing out

that there had been some mistake in the matter, and subsequently becoming more
confirmed in my suspicion that a wrong had been perpetrated 1 sent a telegram saying
thatI thought there had been gross fraud done. (See AppendixA, FurtherLetters, &c.,
No. 8.) I thought, in the face of all these circumstances, that nothingfurther would
be done in this matter by the Department until I had had an opportunity of seeing
Mr. Russell in regard to it. Mr. Laidlaw asked me to come here during the holidays
and do what I could to prevent any further action, but I said there was no use in my
coming during the holidays; that Sir John Macdonald was at Rivièredu Loup, and most
of the other officials being away probably, I could not do any good by coming here.
In the meantime I thought my communication would act as a caveat. In October, 1882,
having other business at Ottawa, I took occasion to go to the Department and enquire
into this matter, and found then, from Mr. Lindsay Russell, that the license had been
already issued to Adams. The nature of the fraud of which we complained vas this:
This diagram will perhaps explain the position of matters according to my recollec-
tion. (See diagram on page 96.) At the time of the application the country had not
been surveyed, and the application of Shortreed & Laidlaw, therefore, commenced
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by starting at the international boundary and going up north along one of the
principal meridian lines a certain distance, then east, then north and west, and so on.

Q. Was it rectangular ?-A. It was rectangular, but not square.
The arrangement, as I have already explained, was that where the limit applied

for overlapped, that of Shortreed & Laidlaw, as the earlier application, was to pre-
vail.

Q. It was to cut into that of Adams ?-A. Yes. Adams was to withdraw owing
to Shortreed & Laidlaw being the earlier applicants. The description of the territory
embraced in the Order in Council rendered it very difficuilt to understand. Here it
is. (See page 46, Exhibit No. 41.)

Now I am told, though I did not know it then, that at that time there was no such
survey. The townships where not laid out. At all events Shortreed & Laidlaw did
not get what they had applied for. In the end it turned out that substantially they
got none of the limit they applied for. Shortreed & Laidlaw's limit went north, as
here in the diagrai, but the description in the Order in Council of the same boundary
goes south, and in this way they were left with prairie instead of timber. That was
the result by reason of the way the order was drawn, and that was what we com-
plained of ; because I was present and was perfectly satisfied with the report as
agreed to by Mr. Rykert and Mr. Lindsay Russell, and was perfectly sure also that
that report was in accordance with my statement at the time to Mr. Laidlaw, that
we were to have, not the choice of the whole of the two limits, but of 50 miles out
of the 140 applied for, with the privilege offirst choice wherever they might overlap
each other. Subsequently representations were made by me to the Department on
more than one occasion setting forth this condition of affairs but without redress.
I may say that Mr,. Lindsay Russell's statements are not correct in the letter that
was read this morning. In the first place the settlement was made at Hamilton, but
was varied by me on my own responsibility at Ottawa. Mr. Rykert and 1, on Mr.
Laidlaw's behalf, agreed to the terms which Mr. IRykert said were agreed to at
Hamilton. That was the only agreement, and Mr. Russell had nothing to do in
adjusting matters in any shape or form. We appeared before Mr. Lindsay Russell
but once. Again, as Mr. Davies bas observed, his report to Sir John Macdonald is
misleading, because it rather implies that there was substantially an agreement
between Mr. Rykert and myself after the report of the surveyor had been made.
That is not the case.

By _fr. Weldon (Albert):
Q. Will you explain this diagram a little more fully?
Mr. McCarthy then explained, by the aid of the diagram, the situation of the

limit granted to Adams, claiming that a material change had been made from the
agreement arrived at, owing to the western course being diverted "south " instead
of ''north " from the given point.

By the Chairman :
Q. That is what you call the fraud ?-A. Yes; I became satisfied that in some

way or other, something had been cone in the Department to bring about this change
from the agreement.

By Sir John Thompson:
Q. How is Mr. Russell's report misleading ?-A. You will notice that it gives

the impression that an interview took place between Mr. Rykert and myself after
the surveyor's report had come in. That was the notion I got from it, and I think
Mr. Blake and Mr. Davies read it in the same way. Sir John Macdonald, if I am
not mistaken, told me that he formed the same impression. That is why J say the
report was mislead‡ng.

By Mr. Mills (Bothwell)
Q. The description and measurement will show whether the survey was actually

made in accordance with that prior description or not. Will it not ?-A. Yes. I
arm informed that the carlier application really covered the Cypress Hills limit.
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By Mr. Blake:
Q. And you have heard nothing to change your opinion that had the description

which you settled upon in the Department been carried out in the license your con-
stituents would have got this timber ?-A. No, I have heard nothing to change my
opinion in that respect. That was what Messrs Shortreed & Laidlaw complained of
-that if faith had been kept vith then the Cypress Hills limit would have been
theirs instead of being Adams'.

Q. Have you the date of the letter from the Surveyor-General to yourself?-
A. The date is the 25th of January. I don't think I have the original letter, but
here is my letter of 30th January informing Shortreed Laidlaw of the receipt of
Mr. Russell's letter:

Messrs. SHORTREED & LAIDLAW, ToRoNTO, 30th January, 1882.

Barrie.
MY DEAR SIRS,-J am just in receipt of a communication from the Surveyor-

General in answer to the application made on your behalf for a timber limit in the
Cypress Hills district. The Surveyor-General says that fe is directed by the Minister
to state that he does not deem it expedient to grant any timber berths at present in
that locality, and that in any case, under the regulations, licenses for the limits in
question would have to be put up to competition. If you think it worth while
renewing the application, I shall be most happy to do anything I can for you.

Yours truly,
Exhibit No. 38.

(Signed) DALTON McCARTHY.
Q. Also you have referred throughout your statement from time to time to

numerous papers most of which no doubt would be rather with the Department than
with yourself, but it would be satisfactory to have then put in. But there are cer-
tain papers, for instance, which you examined and which satisfied you there was a
wrong of some kind ?-A. Well, that was partly from my own knowledge of what
was intended from the report, and partly from some letters that came to me from
surveyors which I don't know that I can find-parties who had been instructed to
ascertain where the limit had been located.

Q. Then having made these representations by letter and telegram, you rested
in the faith that nothing would be done without your being given an opportunity to
present your views ?-A. Yes.

Q. You visited Ottawa in October, and found the transaction closed and the
license issued ?-A. Yes, much to my astonishment.

Q. Was no explanation given to you?-A. Mr. Lindsay Russell gave this expla-
nation, that the matter had been arranged according to the earlier interview between
Mr. Rykert and me on behalf of Adams and Shortreed & Laidlaw, and that he was
simply carrying out to a legitimate result the agreement which had then been arri-
ved at. No other explanation was offered me.

Q. In No. 17 of the Further Letters and Papers (Appendix A), under date of
26th January, 1883, you may have seen the paragraph which indicates that the dispute
betweenMessrs Adams and Shortreed & Laidlaw was a grave obstacle. lHad you sent
a statement of the case to the Department ?-A. I sent a statement, so far as my mem-
ory serves me made by Shortreed & Laidlaw or on their behalf. I know I did send a
statement prepared by William Laidlaw giving an account of the matter in full, and
that was late in the fall, perhaps towards January.

Q. That letter which you produced from the Deputy Minister seems to suggest,
first, that the limits would not be dealt with at all at this time, abd secondly, that if
they were deglt with, competition must take place. Have you any recollection of
any discussion on this matter with any of the parties concerned or with any official
as to the conditions of securing this limit ? It does not seem to be based upon a
question of conflict ?-A. There was no conflict at that time. I never discusFed the
matter with Sir John A. Macdonald or with Sir David Macpherson, the heads of the
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Department. I won't be sure I didn't go from time to time to see Mr. Lindsay
Russell, because I was pressed a good deal about it. At the same time I have no
positive recollection of having ever seen Mr. Russell in regard to the matter. I only
know that Mr. Rykert told me on the 11th of April, that the Department would now
grant the license for the Cypress Hills limits, provided some arrangement could be
made between the two contending parties.

Q. Then we have an official statement to you that the limit would not be disposed
at all in the first case, and secondly, that if it were disposed ofit would only be
by competition. Thus disregarding any question of existing conflict ?-A. There
was no conflict then.

Q. I see it was a question of general policy. Now I want tO know whether you
can bring to your recollection any conversation with any person showing that there
was a tendency towards a change of that policy that would explain the change that
was made in the limit granted ?-A. In so far as I can say, I know nothing of it ex-
cept Mr. Rykert's information to me, all of which I have already stated.

Here is Shortreed & Laidlaw's application and my letter to the M1inister
enclosing it; also the memorandum on which the Order in Council was based. I
will read them.

ToRoNTo, 8th January,î892.
Right lion. Sir JoHN,- A. 31ACDONALD,

Minister of the Interior.
DEAR SIR,-I beg to make application for Messrs. Shortreed & Laidlaw, of the

town of Barrie, for a lease to eut timber on the location in the Cypres huils country,
described in the enclosed application and plan.

You will oblige me very much by giving this your attention at the earliest pos-
sible moment.

Your obedient servant,
Exhibit No. 39. (Signed) IDALTON McCARTHY.

To the Honorable
The iinister of the Interior, Ottawa.

The application of Thomas Shortreed and Robert Laidlaw, of the town of Barrie,
in the County of Simcoe, lumber merchants, carrying on business under the name
of Shortreed & Laidlaw, showeth : That they have been practical operating lumber-
men for about fifteen years, and they are possessed of the means, skill and expe-
rience to work a timber limit successfully. The timber limits owned by them are
almost exhausted, and having procured reports upon and inspected a large quantity
of other timber limits for the purpose of a location for future operations, they have
selected a timber location in the Cypres Hills country, in the North-West Territo-
ries whieh contains a limited quantity of pine timber of common quality and small
size growing in clusters scattered over a large area. They have procured a survey
to be made of the said location and of the outside boundary lines thereof, run in
such manner as to embrace the said clusters of pine trees, and the said location is
in unsurveyed territory a long distance from any Government surveys and may be
described as follows :-Commencing at the point of intersection of the 110th meridian
line of west longitude with the International boundary line; thence north along said
meridian 3,200 chains to a mound ; thence westerly, parallel with the International
boundary, 1,360 chains more or less to a mound; thence northerly parallel with the
said meridian line 560 chains more or less to a mound; thence easterly, parallel
with the International boundary line, 1,597 chains, more or less, to a mound ; thence
southerly, parallel to the said meridian line, 560 chains, more or less, to a mound ;
thence westerly, parallel with the said International boundary line, 240 chains, more
or less, to the said meridian line, where the said mound is placed, 3,200 chains from
the said International boundary line.

The applicants will build and operate a saw-mill upon the said limit, of sufficient
power and capacity to supply the wants of that territory, and will abide by and
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perform the terms embodied in leases granting the right to eut timber upon unsur-
veyed territory.

The applicants, therefore, apply for a lease of the said location for a term of
twenty-one years, granting to them the right of cutting timber upon such terms as
mav seem meet to the Governor in Council upon the recommendation of the ilonor-
able the iMinister of the Interior.

(Signed) SHORTREED & LAIDLAW.
Exhibit No. 40.

OTTAwA, 22nd April, 1882.
The Honorable the Privy Council.

(Memorandum)
The undersigned has the honor to recommend to Council thatMessrs. Shortreed

& Laidlaw, of the town of Barrie, Province of Ontario, be granted a yearly license
to eut timber on a berth of fifty square miles, to be surveyed within 6 months at
their expense, and within the following described locality, namely:-Commencing at
a post which is planted in the 4th principal meridian between sections 25 and 36 in
township 7 in the North-West Territories; thence due east three miles; thence due
south, sesn miles; thence due west twenty miles; thence due north, seven miles;
thence due east to place of beginning. The license to be on the terms and under the
conditions as to survey of the berth, erection of mills, and payment of dues, that are
provided by the regulations established by the Order in Couneil 11th Noveinber,
1881.

Respectfully submitted.

MINISTER OF TUE INTERIOR.
Exhibit No. 41.

By Mr. Blake:
Q. It turns south instead of north then ? A. Yes.
Q. Would you say now that the paper you saw in the Department was in accord-

ance with the application of Messrs. Shortreed & Laidlaw, and not in accordance with
this ?-A. Yes.

By Mr. Edgar ;
Q. Do you recollect whether this settlement was effected verbally or on paper ?

-A. It was on paper, but only a rough draft. I am sure it w'as in writing though.
It was a description and statement that Shortreed & Laidlaw were to have right of
selection over the whole application of 140 miles in accordance with their earlier
application. Mr. Rykert's letter, which Mr. Laidlaw has here, will show the same
thing.

By Mr. Blake:
Q. Are you quite satisfied in your mind that the paper you saw and agreed to

was in accordance with the Shortreed & Laidlaw application, and not to this ?-
A. Yes; I have not the slightest doubt of that.

By Mr. Mills (Bothwell) :
Q. I understand the starting point was ascertained by measurement from the

International boundary ?-A. Yes. Here is the description. I had better read it.
(See Exhibit No. 40.)

On the 24th April there is a copy of the report of a Committee of the Privy
Council drawn in the same terms as the above memorandum (Exhibit No. 41.) That
in effect is the Order in Council. On the 3rd of May, there is a letter to the Sur-
veyor-General from Crown Timber Agent, Winnipeg, acknowledging receipt of this
Order in Council. Then comes the following letter containing instructions to the
surveyor : --



DEPARTMENT OF THE INTERIOR, OTTAWA. lth 3May, 1882.

To any duly qualified
Dominion Land Surveyor.

SIR,-I have the bonor by direction of the Minister of the Interior to give you
the following instructions for the survey of a timber limit granted to Messrs
Shortreed & Laidlaw, of Barrie, a berth of fifty square miles to be selected and sur-
veyed within the following described locality, namely, commencing at a post which
is planted on the Fourth Principal Meridian, between sections twenty-five and
thirty-six in township seven in the North-West Territories; thence due east, 3 miles;
thence due south, 7 miles ; thence due west, 20 miles ; thence due north, 7 miles
thence due east to place of beginning.

The boundaries to be astronomically north, south, east and west lines, and to
be so run in the field. If the limit is situated on one side only of the river, then the
river may form one of the boundaries. The river to be properly traversed. The
length of the berth must not exceed three times its breadth.

The boundaries being surveyed, you will conneet thein with a post on the Fourth
Principal Meridian.

Boundary lines are to be well blazed, and the angles of the limit marked with
proper squared posts and bearing trees after the manner prescribed in the Manual of
Surveys ; the posts being marked on the side facing the limit with F. L. 70.

On completion of the survey, you will send in a plan made on traciig linen
plotted on a scale of 40 chains to an inch. On the same sheetyou will show (drawn
on a smaller scale if necessary), the general position of the limit. Also, the line
connecting it with the post to which it has been tied.

The lengths and bearings of all regular traversed boundaries are to be shown on
the plan, and the area in square miles and hundredths.

The plan to be signed and dated.
Field notes to give the bearing and lengths of all regular and traversed boun-

daries, topographical notes, position of posts and bearing trees, kind and how marked,
notes of the line, report on character and resources of the limit, and method of
survey adopted, a proper description by ietes and bounds for insertion in lease, and
an affidavit of the correctness of the notes in accordance with the usual form. The
notes are to be made on foolscap paper, and to be sent in unbound.

The survey must be completed and returns filed before the 1st of November
1882.

It is to be distinetly understood that the Government will in no wise be respon-
sible for the payment of accounts for your services or for any other expenses in-
curred in connection with this survey or returns thereof, it being, under the Regula-
tions, the duty of the Lessee to make the survey, and file with this Department the
returns thereof at his own cost.

A tracing sbowing the position of limit is berewith enclosed for your guidance.
I have the bonor to be, sir,

Your obedient servant,
A. RUSSELL,

Exhibit No. 42. For the Surveyor General.

Then the following letter from Mr. Thorne to Mr. Russell, and Mr. Kinloch's
Report thereon :

TORONTO,183th yune, 1882.
LINDSAY RUSSELL, Esq.

Ottawa.
DEAR S[R.-Some time ago Mr. Shortreed and Mr. Laidlaw applied to the Govern-

ment for a timber limit in the North-West Territories near Cypress Hills. My bro-
ther-in-law, Mr. W. Osier who was at one time in the North-West in the Mounted
Police, has an interest in the application, for information that he has given. Shortreed
and Laidlaw offer to buy his interest out. What I would like to know from you is
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whether the application for the timber license has been granted and if not whether
it is likely to be granted. Also kindly let me know whether anything has been done
about Frank Osler's Battleford claim? What about townships ? I have been expect.
ing to hear from you in reference to same.

Yours,
(Signed) HORACE THORNE.

P.S.-Would like an answer by return mail.
Exhibit No. 43. (Signed) 1. T.

MR. KINLOCH'S REPORT.

Answered Mr. Thorne that an application was filed by the gentlemen named in
your letter and favorably entertained, for a berth at the Cypress Hills, but there is
iothing on record to show that Mr. Osler participates in any wise in the grant made
to these applicants.

Re Mr. Osler's claim preferred to land at Battleford, no action has been taken,
the Government having reserved all the land about the forks of Battle River and Sas-
katchewan for town-plot and intending to make a survey accordingly. In the matter
of the colonization townships, the parties concerned have next to be heard from.
If they do not accept any of the alternatives that I was permitted by the Minister to
offer, nothing further will be done,
Exhibit No. 44. (Signed) W. K.

Then this letter fron C. W. Allen to the Deputy Minister

DEPARTMENT OF THE INTERIOR,
OTTAWA, 5th August, 1882.

The Deputy Minister of the Interior,
Ottawa.

SIR,-Having received fron Mr. Wm. Laidlaw, of Hamilton, barrister, a letter
requesting me to send him a copy of the description contained in the application of
Messrs. Shortreed & Laidlaw for a certain timber limit in the North-West Territories,
which application was prepared and put in by Mi. Wm. Laidlaw, acting as the legal
representative of the parties interested,'I beg most respectfully to ask your authority
for nie to comply with such request.
Exhibit No. 45. I have the honor to be, Sir,

Your obedient servant,
(Signed) CHAS. WM. ALLEN.

Next follows a draft of Mr. Russell's report to Sir John Macdonald. (See page 13,
Exhibit No. 9.)

Then comes the following letter dated 24th May, from Wm. Laidlaw to John
Adams, which is already before the Commitee:

"DEAR ADAM,-How are you? Do you remember me ? I saw you at Ottawa,
and ehaffed vou about that timber limit you were after. I was after one too and had
priority over you, and I did not expect that either of us would have got a limit. Well,
we have both got Orders in Council, thanks to the untiring attention of Messrs.
McCarthy and Rykert, &c., &c."

Next there is a letter from Mr. Rykert to Mr. Russell -

ST. CATHARINES, 2nd September, ,1882.

MY DEAR-RUSSELL,-I herewith enclose you letter written by Laidlaw in which
he states he feels indebted to me for getting his Order in Council.

In fact, he offered me an interest or a large fee if I would get the Order through.
This I declined, as I felt in honor bound to assist McCarthy, who also had abandoned
all idea of getting an Order at al]. After mutually agreeing to the limit, as settled
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by you, I think it particularly mean in him charging you, or the Department with
bungling. He knows he agreed to all that was done, and was very much pleased.

I also sent Sir John a letter written by Laidlaw, in which he congratulates
Adams and offers to purchase his right. Adams is here waiting for his license and
feels keenly the unexpected delay. I have too much faith in Sir John to believe be
will hesitate a minute in adhering to the Order in Council. In fact, I do not see how
he can ignore what bas been done.

Exhibit No. 46. Faitbful1y,(Signed) J. C. RYKERT.

Then there is a letter of the 25th of January, 1883, from Mr. Laidlaw to Mr.
Lindsay Russell:-

LINDSAY RUSSELL, Esq., HAMILTON, 25th January, 1883.

Ottawa.

In re Cypress 11ill linit, application of Shortreed & Laidlaw.

DEAR SIR,-I addressed a letter to Mr. Dalton McCarthy a few days ago in reference
to this matter and informed him that some of the parties originally interested in this
application, and to whom I had communicated the contents of his letter, advising that
the Order in Council had been passed granting the application for a 50 square mile limit
within the territory applied for, had demanded from me copies of all the correspon-
dence and plans. I stated the facts of the application made by Mr. McCarthy for an
amended license in conformity with the terms of his letter, and that I believe the
application was under the consideration of the Minister of the Interior and induced
them to wait a little longer.

I beg most respectfully to call your attention to this matter and to request that
the application made by Mr. McCarthy may be disposed of. The parties would
never have given up the limit without competition for it, and they think they have
a grievance which demands consideration and redress.

Yours very truly,
Exhibit No. 47. (Signed) WM. LAIDLAW.

By Mr. Blak:
Q. It speaks there of some application ?-A. I have no recollection of that letter.
Q. I would like to call your attention to th ese few letters ; first as to Mr. Rykert's

letter of the 28th of August, 1882, enclosed in Mr. Russell's letter, appearing on Page
14 of the Evidence. What is your recollection of the facts contained in this
letter, beginning, "My dear Sir John, Mr. Adains has made his survey iii accordance
with the Order in Council at an expense of $5,000 in cash, and I hope there will be
no delay in having the license issued. Mr. Laidlaw bas done uothing, lias not made
any survey and now through Mr. McCartby, objeets to Mr. Adams getting the license."
That objection is the earlier telegram you sent, I suppose ?-A: No doubt it is.

Mr. Blake (continuing to read) " Before the Orders in Council were issued-"
then there were two Orders in Council?-A. Yes; they were issued simultaneously.

Q. Each was for certain defined limits ? =A. Yes.
Q. And they were issued contemporaneously?-A. So I understand.
Q. And the whole of this bas reference to the period antecedent to these Orders

in Council?-A. So I suppose.
Q. Now was there more than one interview ?-A. There was only one.
Q. Can you give the date ?-A. I do not think I can give it exactly, but speak-

ing approximately I should say it was about the 22nd of April.
Q. Who were present ?-A. Mr. Russell, Mr. Rykert and myself. I have no

recollection of anybody else being present, but perhaps Mr. Ryley of the Department
was there.

Q. Where was the meeting held ?-A. In Mr. Russell's office.
Q. And there was no one else there ?-A. No.
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Q. The letter says: "M31r. McCartby and I met Mr. Russell and we agreed on
the respective boundaries." Will you tell us about that ?-A. I will not pretend to
say what took place except so far as my impression goes. Before we went to Mr.
Russell J had shown Mr. Rykert my letter fiom Mr. Laidlaw or communicated to him
the substance of it, namely, that Shortreed & Laidlaw were to bave choice over both
areas, but after Mr. Rykert had undeceived me and informed me that that was not the
agreement. Before we went to Mr. Russell we understood that all he had to do with
the Order in Council was to see that Shortireed & Laidlaw got their limit within the
140 miles of their application.

Q. That was the understanding at your interview with Mr. Russell ?-A. Yes.
Q. In fact, that Shortreed & Laidlaw were to have full right of selection in that

area ?-A. Yes.
Q. Well, then, it is quite clear that you were to adjoin Adams' selection?-A.

Yes.
Q. Adams' ran immediately north of yours ?-A. Yes; but it was much largcer,

though I don't think it extended so far east.
Q. Having agreed to this plan, it was then that you went before Mr. Russell, you

and Mr. Rykert, simply to have your agreement sanctioned by him ?-A. Yes ; and
also because Mr. Laidlaw was very anxious that I should myself see the minutes of
the report to Council.

Q. So it was at that interview that the minute, or memorandum that vou referred
to was settled ?-A. Yes.

Q. Was Mr. Rykert a party thereto ?-A. Yes.
Q. And it was left there in that way ?-A. Yes.
Q. Well, that seems to me all thati is material on the Rykert letters. Now, on

Page 13 of the Evidence is Mr. Lindsay Russell's letter to Sir John Macdonald
giving a statement of the case, he says : " Messrs. Shortreed & Laidlaw, who were
represented by Mr. Dalton McCarthy had a like order for similar location in arn ad-
joining tract-" that is adjoining the limit which Mr. Rykert had applied for on
behalf of Mr. Adams " the latter complain (the letter continues) that the choice
made by Mr. Adams is within the bounds of the original application by them to
meet which the Order in Council in their favor was passed and affirm an official
blunder in our having included, in the tract within which Adams could locate, ground
which formed part of their prior application. The matter truly stands thus: both
parties filed applications of unreasonable extent, so much beyond anything that
could in rule be granted that I assumed that their conflict on one side on which they
overlapped each other was of secondary importance, and also assumed as acting for
you, the right to deal with them by a curtailment and readjustment in such wise as
to do away with the overlapping." Now, had Mr. Russell anything to do with that
adjustment at all, except agreeing?-A. He seems, as it turns out, to have had a
good deal more than that to do with it; but, as a matter of fact, he was not supposed
to. There was nothing left for him to adjust. 1

Q. Mr. Russell continues: "This action I clearly explained to Messrs. Rykert
and Dalton McCarthy at an interview which I had with then together, pointing out
to them that the alternative would be, under the regulations, to make them compete
for that part of the ground on wbich tbey both had applications. They seemed fully
to understand the adjustment I proposed." You don't agree with that ?-A. No, it
gives the inference that he had seen Mr. Rykert and myself with reference to the
report of the surveyor, which was not true.

Mr. Blake (continuing to quote) : "So far from there being any difficulty they
propose to act in harmony by employing jointly, with a view to economy, a surveyor
to lay out out their berths." Is that the case ?-A. I think that was true, that one
surveyor was employed by both of us. It was realised that there was but one lot of
timber, and that it would depend upon the result of the surveyor's survey in whose
limits it would be.

Q, Then it was stated to be a matter of doubt within whose limits the timber
would be ?-A. That was my impression, but Shortreed and Laidlaw had great con-
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fidence that they were right, as I understood, whether then or since. I cannot be
certain.

Q. The letter continues: " I submit to you that inasmuch as under the regulations
they would, if each maintained his application in conflict with the other, be obliged to
compete, and that in their interest, not that of the Department, an adjustment doing
awav with such competition was made, of which both parties were cognizant, and
that the adjustment was made in good faith without any knowledge as to the location
of any valuable timber (for of this I was as ignorant as I believe were the parties
themselves), and was, therefore, impartial, they can now bave no ground for com-
plaint, even though the hazard in the arrangement has, it would appear, turned out
to be much more in favor of one than the other." You understood that was the
result ?-A. Oh! yes.

Q. But you are not complaining of the arrangiement ?-A. No; only that the
arrangement was not carried out. We supposed there must be some mistake of the
Department and that as soon as it was pointed out it would be looked into and put
rioht.

Q. The last paragraph of the letter reads as follows:-" It may be mentioned as
additional ground for maintaining the course taken that Mr. Adams bas made a most
costlysurvey, of which the returns had been filed while the other party, the one that
complains, has, so far as the Department is aware, done nothing in this direction."
Is it a fact that so far as you know there was no actual survey at that time ?-A. I
do not think so, but I would prefer not to sav. Mr. Laidlaw could better speak as to
that. One of his letters touches on that matter.

Q. Well, you cannot give us any more information at all as to how this impro-
priety or- error occurred ?-A. No.

Q. And you never received any further explanation of it than you bave given to
the committee ?-A. Never.

By Mr. Casgrain:
Q. Will yon tell me whether at your interview with Mr. Russell you had a state-

ment in writing prepared ?-A. I don't think we prepared a document. My recol-
lection ofit is that we simply went there and told him that we had agreed to such
and such a scheme, and that he prepared the document.

By _Mr. Mulock : t

Q. Do you remember whether you received any official reply to your letter of
the 4th September ?-A. No, I did not.

Q. In one of these letters it is stated that you appeared twice before Mr. Russell;
in No. 4 of Further Letters and Papers (Appendix A to the Evidence). You say only
once ?-A. Wrell, I would not contradiet anybody at this stage, who said there were
two interviews. My impression is there was but one.

Q. The letter referred to is from Mr. Rykert to Mr. Russell in which he says:
"11e (Mr. McCarthy) then went with me twice to your office ? "-A. No doubt that
may be correct.

By Mr. Langelier (Quebec)

Q. Am I to understand that the agreementwas, that if the two applications should
overlap, Adams was to recede or withdraw because your constituents were the first
applicants ?-A. Yes.

Q. So that any overlapping would be to the detriment of Adams ?-A. Yes.

By Mr. Rykert:
Q. You state thut Mr. Adams' limit overlapped that of Shortreed Laidlaw ?-

A. So I supposed.
Q. Will you say that the description of Mr. Adams' limit as settled by Mr.

Russell overlapped and ran into that of Messrs. Shortreed and Laidlaw ?-A. I don't
know; I was satisfied at the time that they overlapped, that is the applications, but
that the settlement was made by Adams withdrawing to the extent of the overlap.
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Q. Will you say this, that if Messrs. Shortreed and Laidlaw had got their 140
miles it would have interfered with what was finally got for Adams ?-A. I cannot
say positively.

Q. Are you aware that Adams' limit was altogether 37k square miles towards
the northern corner ?-A. I don't know that.

Q. Do you remember that when we went before Mr. Lindsay Russell I asked
you which one of the limits you would take ?-A. No; I do not remember anything
of the kind.

Q. Are you aware that we did not either of us know anything at all about the
country ?-A. I did not know anything of it; I cannot speak as to your knowledge.

Q. You said that at that interview the minutes of the report to Council were
agreed upon ?-A. Yes.

Q. You gave the date as the 22nd of April ?-A. They were arranged then or
about then.

Q. If you will turn to page 186 of the Votes and Proceedings of the House (see
Journals of 18th February), you will see that the minutes weie prepared on the 10th
of April ?-A. I merely speak as it was represented to me.

Q. Here are the two Orders in Council. So you were mistaken when you said
they were settled on the same day ?-A. Not in the least. You said on the 11th of
April that the matter was yet to be arraiiged.

Q. Now, you produced a letter of the 24th of May from Mr. Laidlaw. Willyou
read that ?-A. Here is the letter:-

HAMILTON, ONT., 24th May, 1882.

Messrs. JoHN ADAMs & SON,
Merchant Tailors, Winnipeg.

DEAR ADAMs,-How are you ? Do you renember me? I saw you at Ottawa
and chaffed you about that timber limit you were after. I was after one, too, and
had priority over you and I did not expect that either of us would have got a limit.
Well, we have both got Orders in Council, thanks to the untiring attention of Messrs.
McCarthy and Rykert.

The next thing is what are we going to do with them? The elections are com-
ing on and the Grits are howling like demons. LM they should win we might say
good-bye timber limits. They would cancel them and give them to Grits. That is
their way. I do not think that there is any chance of their winning this election, but
it would be well for you and me to act with promptitude on the Orders in Council
and get our surveys made at once and licenses actually signed, and in our possession,
before the Government would resign, if the elections should (which God forbid) be
a gainst them. I propose that we shall engage a surveyor to go at once by Northern
Pacifie to Bismark, up the Missouri River, to Fort Benton, from there to Fort Walsh
and make our surveys. I have a first-class lumberman, of fifteen years' experience
associated with my brother and some other parties in our limit, and he is ready to
go and make the selection and location and superintend the surveys. What do you
propose to do ? And is there any other person interested with you ? It might be
profitable for us to join together on a proper basis to be discussed and settled between
us. In any event, it would be advisable for us to contribute equally for the cost of
exploration and survey and I am ready to co-operate with you for that purpose. We
should not delay and a personal interview in a matter of such great importance
would be the most satisfactory. I would, if you will, meet you at Chicago and agree
upon terms and get all the necessary documents from Ottawa to make sure work of
our survey. You may wire me night message if you think advisable, or write,
and if you aremaking arrangements on your own account and would rather notjoin
with me in location and survey, please send me a short message to that effect, and I
will push on my own arrangements to completion.

Yours very truly,
Exhibit No. 48. (Signed) WM. LAIDLAW.
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By Mr. Mulock:
Q. Was any other officer present, a shorthand writer or anybody else at the

Department when that interview took place ?-A. There was no one, other than I
have mentioned.

Mr. WILLIAM LAIDLAW, being sworn deposed as follows: -
I made the request to Mr. McCarthy that you, Mr. Chairman, and the members

of this Committee should give me the right of explanation of a telegram appearing
in the Globe newspaper, a few days ago, accusing me of blackmail. I would not
have interfered at all but for the telegram and for the fact that my attention had
been called to it. I will endeavor to state the ground of allegation. The original
description prepared by a provincial land surveyor proposed a limit in unserveyed
territory. We, therefore, had to take the 110th meridian of west longitude, and
running from that point cover an area of 140 miles out of which the Governnent
would grant 50. After that application I was applied to by Mr. Rykert who repre-
sented Mu. Adams, and who told me that Mr. Adams has made an application for a
limit in the same territory, and that bis limit overlapped that applied for by Short-
reed & Laidlaw, but only for a short distance. I had a meeting with Mr. Rykert, at
Hamilton, and on behalf of Shortreed & Laidlaw, I was willing at that timne and
agreed that the two applications should be combined for the purposes of survey and
for the limitation of expense. I had ascertained that the Department would only
grant the limit of rectangular lines, and in certain proportions of lengths in propor-
tion to breadth. Therefore, on several grounds it would be to the advantage of both
of us to have this combination. At that time I stipulated on behalf of Shortreed &
Laidlaw, and I did the same throughout the whole transaction, that Shortreed &
Laidlaw must have prior choice; that they would not give up this right, and if
necessary they would bid for the limit at public auction, because they had a report
of the land from a man who bad actually walked over the territory and had
thoroughly inspected it. When we had that meeting I stipulated this, and when we
separated I supposed that the arrangement was to be carried out on that basis, so
that we might have priority of choice over the whole limit.

By Mr. Edgar:
Q. Did your original application cover all the timber ?-A. No.

By Mr. Chapleau:
Q. Willyou tell theCommittee what was your own proportion of the areademanded

by both of*you respectively ?-A. The application of Adams contains 500 square miles;
that of Shortreed & Laidlaw, 140 square miles, and the portion that overlapped is along
the northern boundary, over about 10 miles running east and west, and about a mile
or perhaps a little more, north and south. I wrote to Mr. McCarthy the letter he
bas referred to in which I asked him to be particular about the settlement of these
boundarv lines. I then got the letter he bas read to you telling me thatShortreed &
Laidlaw were to bave prior choice out of their own territory, and that the Governor
in Council had given them this choice, and that Adams was to have the same right
out of his territory, but that where the one overlapped the other, Adams was to fall
back. On the very same day I received the following letter from Mr. Rykert: -

OTTAWA, 25th April, 1882.

MY DEAR LAIDLAW,-The Order in Council for Adams was passed the day before
I reached Ottawa. They cut off a large portion so as to enable you to have the full
sweep of 140 miles. I advised this before I left Ottawa a'nd they carried it out. Your
limit can be selected any place within the 140 miles. They would do nothing more
than this. In fact this is a privilege they never give. You will have a large range.
I am hurrying yours through and hope to be able to report all right to-morrow.

I am afraid Adams will complain with my yielding the south part of his limit.
I have written him to wait till he hears from you.

Faithfully,
Exhibit No. 49. (Signed) J. C. RYKERT.
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This is the letter I got from Mr. McCarthy, dated 22nd April, 1882.
Letter read: (See Exhibit No 36, page 42).
Now, upon the strength of these two letters I advised Shortreed & Laidlaw that

they were entitled to the selection of 50 square miles within the territory contained
in their application, and they immediately engaged a surveyor and arranged that he
should call at the place of a friend at Bismark and await telegrams. In the mean-
time I saw a little notice in a paper from Winnipeg, to the effect that this limit in
the Cypress Hills had been offered for sale, and some of the remarks concerning it
made me think something was wrong. I met with a triend going to Winnipeg and
asked him to enquire. Soon after I got a telegram back from him that Adams had
completed his survey and that he was right in the very centre of the land which
Shortreed & Laidlaw were entitled to make their selection from. I got the paper
which had been sent to Shortreed & Laidlaw and examined it. It had been done in
this way. There was no survey here when the application was made or at the time
this license was granted, therefore the reference in that liceiise to sections 25 and 36
is purely imaginary. (Mr. Laidlaw then, by the aid of diagram, showed the change
that had been made, the effect of which was, he claimed, that the Shortreed &
Laidlaw grant bad beenrun south instead of north and so they were deprived of the
territory that should have been included in their limit.) Continuing he said: I
deemed it better for them and told them they should go to Mr. McCarthy and laythese
facts before him. I think I was then consulted or had something to do with the tele-
gram alleging fraud and claiming a caveat. After that I had nothing whatever to do
with it. The whole matter was left in the hands of Shortreed & Laidlaw. I made appli-
cation to the Department a long time afterwards. I wanted to get the description in
the paper of Mr. Adams' limit, but was refused unless I could get Mr. Adams' consent,
and as I could not get that, I could not get the description. I never got it until to-day,
when, by the kindness of a gentleman here, I was able to do so If any of you have
a description of the Sands' license you will see that it commences at the very same
point between sections 25 and 36. I don't know anything more about the matter.
I have endeavored to lay all the facts before you.

By Mr. Blake :
Q. Do I understand it to be your statement that the whole territory which you

songht for when you made your final application for license for a selected portion
was within the 140 miles described in the original application?-A. Yes; I referied
to the arrangement I made with the surveyor who stopped at Bismark to call there
for telegiams, but in the meantime I had ascertained this change and the surveyor
never in fact went to the territory because I stopped him. I sent for the gentleman
from whom I had received the original information and he said it was no good for a
surveyor to go there under the circumstances.

Q. Did your clients apply for 140 miles within which to select 50 ?-A. Yes.
Q. You have shown us that on the diagram ?-A. Yes.
Q. And the point of departure is very much the same as in your letter?-A.

Yes.
Q. So that substantially you start atÀ the right point ?-A. Yes.
Q. Then you run from that point north and find a rectaigle of 140 miles within

which to select ?-A. Yes.
Q. The 37½1 or 50 miles you expected are within that 140 miles ?-A. Yes.
Q. What portion of it is overlapped ?-A. I could not tell definitely.
Q. Was it south or north ?-A. I cannot tell.
Q. Your understanding is that it is brought within the 140 miles ?-A. Yes.
Q. Thon as a matter of fact you got none of the territory within which you were

entitled to 'elect ?-A. We got a strip of a mile and a half owing to its being 41l
instead of 40 miles.

Q. But otherwise you got no part of that territory ?-A. No.
Q. Your understanding is that the Adams' license commences where vours

does ?-A. Yes ; between sections 25 and 36.
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Q. And it is conterminous on its southern boundary with vour northern bound-
ary ?-A. No; there is a distance of 40 chains between.

Q. " Commenting at a post planted by J. W. Vaughan, D. L. Surveyor, which is
distant forty-two chains, due north from a point, which is distant five hundred and
ninety-two chains, due west from the post between sections twenty-five and thirty-
six, in township seven on the fourth principal meridian in the North-West Territor-
ies; thence due west six hundred and forty-nine chains to a post planted by S. W.
Vaughan, D. L. S.; thence due north three hundred and seventy chains to a post
planted by the said surveyor; thence due east six hundred and forty-nine chains to
a post planted by the said surveyor; thence south three hundred and seventy chains
more or less to the place of beginning, containing thirty-seven and a half square
miles." This is the description in the license of the Adams limit, and we are to under-
stand that your northern boundary is to no extent conterminous with the southern
boundary of the other limit ?-A. No; the southern boundary is forty chains to the
north of our northern bouindary as granted.

Q. And is therefore within the territory you applied for ?-A. Yes.
Q. Take the northern boundary of the Adams' license. That is still within your

territory as applied for?-A. Yes.
Q. So that according to your statement, whether vou bave correctly appreciated

the lay of the land or not it is enîtirely within the territory triom which you expected
to select your limit ?-A. I cau work it out if I had timne, and show that it is so
entirely, but there is no doubt of its being substantially the case.

Q. So that substantially it is altogether within what you weie to have and no
part of it within what he was to have?-A. Yes.

By 11r. JIulok :
Q. Did you get any answer to the telegram which you sent as a caveat on the

6th cf September, 1882 ?-A. No, I got no answer. I have no recollection of any-
thing.

Q. You don't know whether Shortreed & Laidlaw received any reply ?-A. No.
Q. You are known in the Department in connection with this matter ?-A. I was

here just once.
Q. I sec your name in the correspondence ?-A. I have acted for Shortreed &

Laidlaw in timber transactions for fifteen or twenty years.
Q. You are not aware of any replies to the letter and telegram asking them to

stay proceedings ?-A. No; but it was i eported that they were not to do anything
without notice to Mr. McCarthy.

Q. 1r. Rykert in one of his letters says lie wishes the Departenat not to re-
cognise Laidlaw's application and claims that it was simply an endeavor to levy
blackmail. What do you think of that ?-A. I say it is cruel, treacberous, unjust,
and lying. The whole of this matter has been thoroughly placed before you, even
to that unfortunate letter which was read just now, and which I may Say I would
not write now. That is one of those things a man regrets having done, as he grows
older and wiser. I was under a tremendous burden at the time and had mortgaged
my life for the future, and I was very anxious, as my brother Robert had become my
security, to see this transaction brought to a successfal issue. I had a twelfth in-
terest in the license.

By Mr. Edgar:
Q. You said you were down here about this matter ?-A. Not about this matter;

but I was heue and went to the Department, but could not get any information. I
was simply shown politely into various rooms where I waited a while without
getting any satisfaction.

Q. That was after you had written this letter which you refer to ?-A. Yes.
Q. Would you have written this letter if you bad received this treatment first ?

-A. I do not know what I should have donc.
Q. What date was this ?-A. Late in the year 1882.

53 'Victoria. A. 1890



53 Victoria. Appendix (No. 4.)

By Mr. Blake:

Q. It was after you had received the information that you had been so badly
treated ?-A. Yes.

Q And you got no redress ?-A. No; I was politely received as I said, but I
wanted to get copies of the papers and to make reports, but I could get nothing. I
applied to the gentlemen of the Department, and was shown from one room to
another, and they were all very civil but could give no information.

Q. And you have never been able to get any explanation of any kind whatever?
-A. No.

Q. Have you ever stated your case to anybody ?-A. Yes.
Q. To whom ?-A. Well, I was so much grieved about it that I prepared a

petition to Parliament and was assured by some members of Parliament that the
license would not be granted to any person.

Q. I don't want to enquire whether you had mentioned it in this way or not,
but whether you mentioned it to some departmental person-some one from whom
you had the right to ask an explanation and whom you would expect to have the
opportunity of affording ?-A. I cannot say that I did so, except to Mr. Dalton
McCarthy. I wrote to him some rather severe letters. I looked upon him as the man
who could get the information that was wanted.

By Mr. Kirpatrick :
Q. Did the portion granted to you cover any portion of the territory you applied

for ?-A. About a mile and a half. It started about a mile and a half north of the
starting point in the application. This may have arisen from the difficulty of making
an exact boundary line from the starting point in the middle of a section.

By Mr. Davies:
Q. If it had gone north instead of south after going west would it have taken in

what was granted to Adams ?-A. It would have taken it all in.

By Mr. Edgar:
Q. You had an interview with Mr. Rykert on this subject ?-A. Yes.
Q. And you had an interview with Adams ?-A. Yes ; I met him for the purpose

of trying to combine the expenses of the survey. I believed at that time, of course,
that the license gave the right of selection within the 140 miles.

Q. Had you any other correspondence with Mr. Rykert ?-A. Yes; there were
two letters between us. They are as follows:

(Private.)
OTTAWA, 7th April, 1882.

"MY DEAR LAIDLA,-I see that you are an applicant for a limit on the Cypress
Hills, where the Government bas decided that it is not politie to grant them. Your
limit also interferes a little with that of Adams' for whom I applied. There is
plenty of timber for both and there is no reason why the Government should not
grant them. I am certain I can get them to yield and comply with my request.
Are you anxious for yours, and if so, have you decided what part you would like to
have ? Your applica ion covers nearly three times what will be granted, the rule
being to grant only 50 miles. Let me hear from you by return of mail if you are
anxious to go in for this, and if you wish to have my co-operation in getting the same.
I will go through Hamilton on Thursday next on my way home. I will leave here
Wednesday.

Faithfully,
Exhibit No. 50. (Signed) J. C. IRYKERT."

A. 1890



Appendix (No. 4.)

"J. C. RYKERT, Esq., M.P., HAMILTON, lth April, 1882.

Ottawa.
MY DEAR RYKERT,-I am throughly in earnest about that timber limit, and if

you and Mr. McCarthy who recommended the application of Shortreed and Laidlaw,
can get a license for a limit, I would discuss with you the shares, and agree to com-
bine the applications.-One limit of 50 square miles will gather in the greater portion
if not all of the good pine timber. I had better meet you when you come up, and in
the meantime find what the Governor in Council will do.

Yours truly,
Exhibit No. 51. (Signed) WM. LAIDLAW."

By Mr. JMulock:
Q. What do you mean by "I wili discuss a few shares?"-A. Just wliat was

agreed afterwards, that we would agree to have one surveyor go out and survey the
timber limits together.

By Mr. Edgar:
Q. Was that interview with Mr. Rykert at all reduced to writing ?-A. No.

By -Mr. Langelier (Quebec):
Q. I understand from one of your letters that you stated that there were only

50 miles of valuable timber in the whole territory ?-A. Yes; so I believe.
Q. Over the whole territory covered by both licenses or only over that of Short-

reed & Laidlaw ?-A. Well, from the information on which our original description
was drawn, I was informed that it would take in all the good pine timber over the
whole territory. I was informed also that there was a quantity of timber north of
that, but the bonanza was within the 140 miles.

By Mr. Rykert:
Q. You had a letter from Mr. McCartby telling you you would not have the

selection over both limits ?-A. Yes.
Q. Did you answer it ?-A. I could not say positively, but I think I aniswered it.
Q. Did you ever make any complaint to me in regard to the result of the arran-

gement between Mr. McCarthy and me ?-A. I cannot remember whether I made
any direct complaint to you or not.

Q. Did you ever find fault in any way to Mr. Adams or myself that you had not
been properly dealt with ?-A. Not until afier I had made this discovery. I thought
everything was right until I learned about this change in the description.

Q. Did Mr. Adams tell you he had never been out in the Territories ?-A. Oh,
yes.

Q. Therefore he could not tell what the boundaries covered ?-A. No; I don't
think his information was as good as mine. Mine came from a gentleman who had
walked over the territory.

Q. As regards bonundaries-you have not been there ?-A. No.
Q. low do you know about this overlapping, or that Mr. Adams' limit goes over

your territories ?-A. Well, from what transpired when the limits were settled. You
and Mr. McCarthy both wrote to me about overlapping.

Q. But how do you know it is in your territory that his license is granted ?-A.
1 said I could not get any description of Adams' territory until I got here to-day.

Q. You have not been in the Department to get this information ?-A. Yes.
Q. You have not enquired of the surveycr who surveyed for Mr. Adams ?-A.

No; I was not aware he was in the Department.

By Mr. Davies:
Q. What is his name ?-A. Mr. Vaughan.
Mr. BURGESS. It was Vaughan did the surveying. He is not in the Department

at present.
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By Mr. Rykert:
Q. Did you write to me when you discovered the difficulty, threatening to break

up the whole affair unless a settlement was effected ?-A. I don't remember writing
to you, but I was determined to break it up if I could.

Q. Don't you recollect writing to me in the latter part of August or the begin-
ning of September charging Adams with fraud and threatening to break up the
matter ?-A. I have no recollection whatever of doing so.

Q. Do you keep copies of your letters ?-A. Of the greater portion.
Q. Did you write to me at all ?-A. I cannot tel]. I don't remember having

done so.
Q. You were not feeling very friendly to Mr. Adams or myself about the matter ?

-A. No ; I had no particular feeling of friendship to either of you after this dis-
covery.

Q. Consequently in writing you would not write in a very agreeable way to us ?
-A. Probably not.

Q. Then you don't recollect threatening to break up the whole affair ?-A. I
never made any threat of the kind so far as I know, but I was determined to get it
revoked if I could do so.

Q. You did not threaten to take action in the Department to break it up ?-A.
I have no recollection of having done so.

Mr. CURRAN-If there is any letter to that effect it should be produced now.

Mr. RYKERT-If I had the letters here I would produce them now. I did not
know IMr. Laidlaw would be here until late last night. I had no more idea he would
be here than the man in the moon. So of course I have not got the letters. I don't
say I can find the letters, but I might.

By Mr. Rykert:
Q. Do you recollect meeting me at the Hamilton station and complaining of

this matter, and telling me that action would be taken at Ottawa to break it up ?-
A. I have no recollection of anything of the kind.

Q. Have you no recollection of meeting me in the fall of the year ?-A. I think
I met you at the station on the day we had the meeting, and you came up to me
then. That was not in the fall, and I have no recollection of any meeting in the fall.
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HoUSE oF CoMMoNS, TUESDAY 22ND APRIL, 01890.
The Committee on Privileges and Elections met at 10.30 a. m., Mr. Girouard in

the Chair.
Enquiry relating to the connection of J. C. Rykert, Esq., M. P., with the grant of

certain Timber Limits in the North West Territories, resumed.
MR. A. M. BURGESS, DEPUTY MINISTER OF THE INTERIOR, RE-CALLED:

By Sir John Thompson:
Q. You are Deputy Minister of the Interior ?-A. Yes, sir.
Q. In 1882 and 1883, what position did you hold ?-A. I was Secretary of the

Department.
Q. In those two years ?-A. Il 1882 I was, and I was acting Deputy Minister of

the Interior from February until July, 1883. Afterwards I became )eputyMinister.
Q. Had you any knowledge at that time of these applications and what was

being done with them ?-A. In a general way.
Q. You have heard the evidence given the other day. Can you give us any

explanation, as derived from your own recollection or examination of the documents
since, as to the questions that have been raised ?-A. As I understood, the chief
thing I was required to show was the relative positions of the two applications to
begin with, and how they were finally adjusted.

Q. Will you follow around the line and describe your plan (Tracing marked A) ?-
A. This black mark was the Shortreed and Laidlaw tract, commencing at this shaded
band.

Q. That was the application for an area from which the 50 miles were to be-
selected ?-A. Yes.

Q. Will you show the Adam's application ?-A. Short reed and Laidlaw's appli-
cation does not show 50 square miles. They mereiy applied for a territorydescribed
in this way within which to select the timber limit of that area.

Q. Theirs, of course, was first ?-A. Yes.
Q. Have you shown the committee Mr. Adams' application on the diagram ?-

A. Yes.
Q. Does your plan show the areas subsequently arranged ?-A. Yes. (Witness

here points out the tracts applied for by the respective parties and the point at which
conflict occurred.)

Q. What are the green lines?-A. Adams' timnber limit, finally surveyed and
licensed.

Q. Is the whole of that within Shortreed and Laidlaw's application?-A. Yes.
Q. Will you point out the aiea which was subsequently licensed to Messrs.

Shortreed & Laidlaw ?-A. No survey was ever furnished and no berth was ever
granted to Messrs. Shortreed & Laidlaw.

By Mr. McCarthy:
Q. The Orders in Council show that Shortreed and Laidlaw were granted a

limit ?-A. The southern boundary of the Adams application was moved up to this
point, and the territory shaded in blue was awarded to Adams. The northern bound-
ary of the Shortreed & Laidlaw application was brought down, and a territory
awarded to thein out of which to make a selection.

By Sir John Thompson:
Q. Do I understand you that the part colored green was the part given by

license to Adams ?-A. Yes.
Q. That is the part in which the two interfere ?-A. Yes. It is less than th

area within which the applications conflicted; but it is within that area.
Q. It is part of the conflicting area ?-A. Yes.
Q. Had you any knowledge of the communications between Mr. Rykert and

Mr. McCarthy and your Department as to the settlement of the claim ?-A. Except
as the Deputy Minister informed me from day to day. I bave no personal knowledge
of it. I was informed from day to day by Mr. Russell, who was then deputy, as to
what was being done.
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e By Mr. .Mulock:
Q. Will you again show me, first the land mentioned in the application of'

Shortreed & Laidlaw, and subsequently the land described in the Order in Council
giving them the privilege ?-A. The application of Shortreed & Laidlaw is bounded
by these black lines. The territory within which they were given the right to
select is this territory bounded by red.

By Sir John Thompson:
Q.. Have you any knowledge of how that description came to be different from

the application ?-A. Yes; I know how that was. The regulations of the Depart-
ment would not have permitted of the granting of either application, because of the
confliet, without competition, and Mr. Lindsay Russell at the time so informed them.
What he endeavored to do was to so arrange the applications that the conflict
would be done away with. That is by moving the southern boundary of one upward
and the northern boundary of the other downward.

By Mr. Ives:
Q. You understood from him that that was a matter of consent ?-A. Yes.
Q. He had the consent of both parties to the moving of one up and the other

down ?-A. He told me so, undoubtedly.
Q. Is there anything in writing in the record to indicate that consent ?-A. No.

By Mr. Casgrain:
Q. Were you present at any conversation with them ?-A. No.
Q. You know nothing personally ?-A. No. I have already stated that I do not.

By Sir John Thonpson:
Q. Mr. Russell says in his letter of the 31st August, 1882, " the matter truly

stands thus: both parties filed applications of unreasonable extent, so much beyond
anything that could in rule be granted that I assumed that their conflict, on one side,
on which they overlapped each other was of a secondary importance and also assumed,
as acting for you, the right to deal with them, by a curtailment and readjustment, in
such way as to do away with the over lapping. This action I clearly explained to
Messrs. Rykert and Dalton M\IcCarthy, at an interview which I had with them to-
gether, pointing out to them that the alternative would be, under the regulations, to
make them compete for that part of the ground on which they both had application.
They seemed fully to understand the adjustment I proposed. So fai from there being
.any difficulty they proposed to act in harmony, by employing jointly, with a view
to economy, a surveyor to lay out their berths "-Have you any knowledge of that
or was that indicated to you at the time ?-A. No, it was not.

Q. Were you at the time informed of the nature of the adjustment that was
made to prevent interference ?-A. Yes.

Q. How soon after the interview did you know ?-A. I could not say. I was
aware of the interview, and J was aware that there was at the time a memorandum
prepared for Council.

Q. You mean the report that was made for the Order in Council ?-A. Yes.
Q. You were informed of the nature of the adjustment that was made ?-A. I

was-yes.
Q. Do you know anything of the correctness of the dates stated here, the date

for instance on which that negotiation could have taken place as compared with the
Order in Council granting Mi. Adams' application ?-A. I do not know anything
personally as to dates, but I know that communicatian was made to me by Mr. Rus-
sell, before the Adams memorandum went to Council. He informed me before that
memorandum went to Council that an adjustment had been made.

Q. This adjustment ?-A. Yes.

Yes.Q. He informed you of that before the Adams' application went to Council ?-A.
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By Mr. Blake:
Q. When did the Adams memorandum go to Council ?-A. On the 10th April,

1882.
Q. In whose handwriting is that pray ?-A. It is in Mr. Ryley's handwriting.
Q. Would that be at the dictation of Mr. Russell or how ?-A. It would not

necessarily be at his dictation. It would be prepar'ed by Mr. Ryley, under instructions
from Mr. Russell.

Q. Some instructions would be given to Mr. Ryley, verbal or written ?-A. Yes,
verbal or written.

Q. Upon which it would be Mr. Ryley's Departmental duty to prepare that docu-
ment ?-A. Yes.

Q. And that document was not merely written but prepared by him ?-A. Yes,
written and prepared by him.

Q. Who prepared that paper up yonder ?-A. Mi. Wheeler, a surveyor in the
Department.

Q. That is not your work ?-A. No.
Q. From what data is it prepared ?-A. From the applications and descriptions

which went to Council.
Q. Without any other material ?-A. Without any other material. Of course

part of it, that is so far as the 110th meridian is concerned, is prepared from the
plans.

Q. It is prepared from what ?-A. From the plans of record in the Department,
plans of survey.

Q. Anything else ? Did they prepare it from anything except these papers ?
-A. -No.

Q. Show me the paper which gives the Adams' application, the paper from which
the Adams' application is drawn ?-A. The description reads " commencing on a line
at a distance of about 5 miles west of the 110th meridian line, at a point 5 miles south
of the trail between Fort Walsh and Fort McLeod, thence north parallel to the
meridian line 25 miles, thence west 20 miles, thence south 25 miles, thence east to
place of beginning." (Exhibit No. 51, page 5).

Q. Thon that plan could not have been taken from that alone ? You must have
had something else because the point determined is something on the ground ?-A,
It is the trail.

Q. You must have got that from some plan on record ?-A. Yes, it is on the
meridian line.

Q. The meridian line you got fron the plan recorded ? The trail also, was
marked on the plan on record ? That also was obtained fron the plan on record ?
-A. Yes.

Q. Have you verified the accuracy of it yourself? A. No.
Q. Mr. Wheeler is responsible for that point?-A. Yes, he is here.
Q. That explanation of the 110th meridian and the crossing of the trail was not

determined from Adams' application?-A. The description of the berth to Adams, is
from Adams' own survey.

Q. From the papers produced?-A. Yes.
Q. But those two points depend upon the plan in the Department ?-A. And

the survey on the ground as well.
Q. You have not got the original plan here ?-A. No, not here.
Q. Have you any cognizance of telegrans and letters which passed in August

and September from Mi. McCarthy and Messrs. Shortreed & Laidlaw and Mr. Rykert,
which had been filed in this matter ?-A. Yes.

Q. Did you know of them at that time ?-A. Yes, I knew of them at that time.
Q. Had you any cognizance of the answers that were made at that time ?-A.

As to some of them, yes.
Q. There was, as I understand from the papers an answer to Mr. McCarthy's

telegram or letter from Mr. Russell? A telegraphic answer ?-A. Which was that
Mr. Blake ?
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Q. A telegraphic answer that was received, do you remember that ?-A. I think
I was absent from the Department at that time. Is that the September telegram?

Mr. DAVIEs-It was that of the 2nd August, " Survey report not received-no
-action in meantime in issuing license."

Q. Do you know of any other answer directed by the Department. The letters
appear to represent an urgent state of affairs and I just wish to know if there was,
to your knowledge any other answer ?-A. Not to my knowledge. No other answer
that is disclosed by the file.

Q. Had you any action taken upon the repr-esentations of Messrs. McCarthy &
Laidlaw that fraud had been comniitted and that Mr. McCarthy was ready to come
to Ottawa on call, and that nothing should be done withoutgiving him an opportunity
of going into the matter ?-A. I know of no other action than shown in these
papers.

Q. Did you not on other occasions direct an answer ?-A. No.
Q. You had no directions from Mr. Russell to say anything ?-A. No.
Q You do not know anything further being done, said or written, by way of

,communication to the parties ?-A. No.
Q. Or any communication with the Minister ?-A. No.
Q. Or by staying the hand of the Depaýrtment ?-A. No.
Q. Can you explain how it was that the hand of the Department was not stayed

and that no communication was made to Mr». McCarthy on these matters before the
final action of passing the license was accomplished?-A. No, I cannot.

Q. You cannot give any explanation ?-A. No.
Q. It is said by Mr. Rykert, and also by Mr. McCarthy-and it is also confirmed

by the letters which passed at the time-that the adjustment between these persons
was, that wherever there was a conflict, that where there was an overlapping, the
conflict should be decided in favor of Messrs. Shortreed & Laidlaw. You under-
stood that ?-A. Yes.

Q. As a matter of fact that has not been accomplished ?-A. I do not think it
could have been accomplist ed.

Q. I merely say as a matter of fact it has not been done. What was said in the
letter and agreed to, according to the testimony of Mr. Rykert and Mr. Laidlaw
and 1r. McCarthy, bas not been donc. As a matter of fact Mr. Adams bas got
Messrs. Shortreed & Laidlaw's area?--A. He bas got a portion of it.

Q. The only portion that was valuable ?-A. We did not know in the Depart-
ment whether it was valuable or not.

Q. But it bas turned out to be valuable ?-A. I cannot even say that.
Q. It is the portion which is the subject of contention ?-A. Yes.
Q. As you understand, it was an arrangement that Messrs. Shortreed & Laidlaw

were to have the right to select in all the conflicting territory ?-A. I understood
Mr. McCarthy to say that was his view of the arrangement.

Q. But you never heard of it ?-A. I did afterwards, from Mr. McCarthy-a
year afterwards.

Q. But as a matter of fact, if that was the arrangement, it is quite clear now
that it bas not been carried out ?-A. No.

Q. Mr. Adams has got what Messrs. Shortreed & Laidlaw wanted ?-A. Yes.
Q. How soon afterwards did you bear of that ?-A. Sometime in the summer

of 1883.
Q. From Mr. McCarthy ?-A. Yes.
Q. In January, 1883, you recollect a memorandum respecting the proposed

renewal of the license, in which Mr. Russell decides about some difficulty and says
that a graver objection is the dispute between Messrs. Shortreed & Laidlaw and
Adams ?-A. Yes.

Q. Can you give any explanation of that ? It is obvious from that, that he
understood a dispute of a grave character existed. Is there no record of that dis-
pute ?-A. No.

Q. No paper ? A. No.
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Q. Because it is said some paper was sent in at the same time. I do not know
-I have not looked at them-but it is said that all that is material bas been put
before us. Nothing of that kind bas been put before us ?-A. Everything on record
in the Department is before you.

Q. I want to know if you know of anything at ail having been written which
would indicate what that dispute was, to which 'Mr. Russell referred, in 1883, when
he spoke of the renewal ?-A. No; I know of nothing.

Q. You say it would have been impossible, according to the regulations of the
Department, to comply with the plan of allowing Shortreed & Laidlaw to have the
overlapping part. Will you explain why ?-A. The regulations provided that where
there was more than one application the territory should be put up for competition.

Q. And that is what you meant. We have inderstood up to this tirme that that
was effected by entreiching-by taking it from one and giving it to the other ?-A.
Mr. Russell's view of how it could be accomplished is shovn by the plan.

Q. I do not know whether it was or not; but that was the statement, that Mr.
Adams' part was to be surrendered-that part which was in contlict-and there was
to be a readjustment of the limit. As a matter of fact, by this plan, you see that
Shortreed & Laidlaw got a part of what was in Adams' part ?-A. A part of it-yes.

Q. The prairie part-and Adams gets a part ofwhat was in Shortreed & Laidlaw's
application ?-A. Yes. I know from Mr. Rissell's remarks to me that he understood
that was the way it was arranged.

Q. The understanding was that Shortreed & Laidlaw got a part of Adams appli-
cation, and Adams got a part of Shortreed & Laidlaw's; but you think it would not
have been possible to arrange it by giving Shortreed & Laidlaw a part of Adams' ?
-A. No; I say it would not have been possible unless the application of Messrs.
Shortreed & Laidlaw had been withdrawn as to that part.

Q. Unless by readjustment of the applications.-A. Yes.

By Mr. McCarthy:
Q. You observe bere that the Order in Couneil is dated the 10th April, with

reference to Adams' license. Is that the report or the Order ?-A. The report.
Q. When did it pass through Council-when did it become an Order in Council ?

-A. There is a eertified copy of the Order bere, daied l7th April.
Q. This report is dated the 10th. That went to Council, and seems to have

become an Order in Council on the 17th ?-A. Yes.
Q. I understood you to say a moment ago, that it was on or before the loth that

you understood from Mr. Lindsay Russell that this adjustment had been made ?-
A. On or before the date when the memorandum had gone to Couneil.

Q. Which do you mean ?-A. Before this memorandum went to Couneil.
Q. When did it go to Council ?-A. On the day it was prepared.
Q. Think for one moment. Are you sure about that date ?-A. I ama not sure

about the date. I am sure about the facts.
Q. The reason I ask you is, because I have stated that the letters show that

I never heard anything about it until the 11th April?-A. 1 am sure it must have
been before the 11th. I am perfectly sure that it was before this memorandum
was prepared that Mr. Russell informed me there Lad been an adjustment.

By Mr. Blake :
Q. Nobody but Mr. Ryley had anything to do with the laying out of the plans

or the putting on paper of what was necessary to complete this arragement ?-A.
Mr. Russell himself would have revised the description afterwards.

Q. Nothing except the revision of Mr. Russell ?-A. No.
Q. There would be no one else in the Department who could throw light on

this, except Mr. Ryley?-A. No.
By -Mr. Davies :

Q. How is it that these limits go west of the meridian line, while the applica-
tion was east ?-A. Shortreed & Laidlaw's went both east and west of the meridian.
I do not quite understand your question.
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MR. DAVIEs-I did not know that Messrs. Shortreed & Laidlaw's application
went west of the meridian.

By Mr. ivlls (Bothwell):
Q. I notice that Mr. McCarthy, in writing to Mr. Laidlaw states as follows:

-" Your friends are to be allowed to select from the limits defined in their applica-
tion, fifty square miles, and Adams the same except where his description overlaps
yours. You are entitled to the prior choice. This is, I think a reasonable settle-
ment. I hope the Order in Council will go through at once." Supposing that
arrangement had been carried out, would it not have removed the difficulty of the
overlapping applications quite as well as what was done ?-A. Oh, yes.

By Mr. Mulock :
Q. Did you say why the Government or the Department did not delay the

issuing of the license on the 21st September, 1882, until Shortreed & Laidlaw could
be heard ?-A. No, I was absent on my holidays.

Q. We find produced a letter dated 4th September, 1882, from Mr. McCarthy to
Mr. Russell, asking for time and opportunity to be heard. There is no answer to
that produced. Can you say why there was no answer since ?-A. No.

Q. There is a telegram produced from Mr. McCarthy dated the 5th September,
1882, as follows:

"ToRONTo, 5th September, 1882.
"To LINDsAY RUssELL,

" Deputy Minister of the Interior, Ottawa.
"Can I see you on Saturday or when; as the facts recently disclosed seem to

show that a gross fraud bas been committed re Cypress Hill limit.
" DALTON McCARTHY."

Q. On that telegram, at the foot of it, there appears what purports to be a reply,
saying that Mr. Lindsay Russell was away. Perhaps you can tell us who sent that
reply ?-A. This answer is in the handwriting of Mr. Andrew Russell:

"6th September, 1882.
"Deputy absent, will telegraph on his return.

Mr. Andrew Russell is now dead. (Signed) " A. RUSSELL."

Q. Do you know when Mr. Russell returned ?-A. Lcannot give the exact date.
It must have been immediately after that, because I did not leave myself until after
he returned.

Q. Would there be any record, or a copy, of any answer sent ?-A. There ought
to be.

Q. It ought to be on that file ?-A. Yes.
Q. Not being there you would assume there had been none sent I suppose, and

that the telegram remained unanswered ?-A. That would be the inference-yes.
Q. That is a telegram friom Mr. McCarthy asking when he could see Mr. Russell

on the subject. Then we have a letter from Mr. Rykert dated 5th September, 1882.
The same day the Department received a telegram 'from Mr. McCarthy ?-A. It
would appear to have been received on the 6th. That is the Departmental stamp.

Q, I find a telegram from Mr. Rykert on the same day, the 5th September, to
Lindsay Russell, which reads as follows:

" When will Sir John be at Ottawa. Would like a copy of Laidlaw's objections.
I think he is only trying to bluff.

" J. C. RYKERT."
Q. Can yoû tell me when that was received by the Department ?-A. There is

iothing here to show when that was received by the Department.
Q. Is it not customary to stamp documents to show when they were received?

-A. Yes.
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Q, You find a stamp on McCarthy's telegram ?-A. Yes.
Q. Not on Mr. Rykert's ?-A. No.
Q. What answer was sent to Mr. Rykert ?-A. There is no record here of any

answer to that telegram.
Q. Of Mr. Rykert?-A. There may have been one, but these papers have been

displaced and it is difficult to sav.
Q. On the 6th September, 1882, there is produced there a telegram in the follow-

ing words:
HAMILTON, Gth Septenber, 1882.

To LiNI,,jsAY IRuSSELL,
" Deputy Minister of the Interior, Ottawa.
" Please record caveat against Adams' license for Cypress Hills on ground of

fraud, and stay ail proceedings until notice given to Dalton McCartby, Q.C.
SHORTREED & LAIDLAW."

Q. When was that received by the Department ?-A. The 6th Septeiber.
Q. You find the official stamp indicates that ?-A. Yes.
Q. What answer vas made to that ?-A. I find no record of any answer.
Q. Can you tell me what elerk received that ?-A. There is nothing here to

show.
Q. It is simply produced from the Department ?-A. It must have passed

through the hands of the R-egistrar of the Departnent. The stamp there shows that.
Q. Was the caveat entered as requested ?-A. I really do not know.
Q. What would be the process in entering a caveat ?. -A. I never heard of it

before in Departmental practice.
Q. Was anything done in consequence of the receipt of that telegram ?-A.

Nothing to my knowledge.
Q. Was ary notice taken of it ?-A. I do not see any record of any notice being

taken of it.
Q. Did the Departient take any action or stay any action in consequence of

the receipt ofthat telegrai or these other warnings ?-A. I think not.
Q. Then the warning in these documents I have read were ignored by the

Department ?-A. I could not say that they were ignored.
Q. You find no action taken based upon the information contained in those tele-

grams or letters ?-A. No, no action.
Q. You find no answer made to the perSons who sent those telegrams ?-A. No,

i do not find any action.
Q. On the 8th September Mr. Rykert telegraphs from St. Catharines:

"LINDsAY RUSSELL,
Deputy Minister of the Interior, Ottawa.
Order in Council authorized Departnent to grant license; this Sir John has

apparently overlooked. Hope no more attention will he paid to Laidlaw's nonsense;
he wants to levy blackmail. "J. C. RYKERT."

Do you know why Mr. Rykert came to call attention to the fact that the Order
in Council authorized the Department to grant the license ?-A. No, I do not.

Q. Are you aware whether or not there had been any communication from the
Department to him to bring this telegram in reply ?-A. There is no record of any
communication from the Department to Mr. Rykert.

Q. Do you happen to know whether any of these telegrams I have mentioned
Were communicated to Mi. Rykert ?-A. I do not know.

Q. There is no record to show it ?-A. No.
Q. Have you no other source of information ?-A. No other than the file of

papers.
Q. The next official act of the Department was a communication from Mr.

Lindsay Russell to Sir John Macdonald reporting in favor of the granting of the
65
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Adams' license. What was the next official act?-A. A memorandum to Council
dated 16th September.

Q. Well, in whose handwriting is that?-A. That is the handwriting of Charles
William Allen.

Q. Is that a draft ?-A. Yes.
Q. Is he in the Department now ?-A. No.
Q. When did he leave ?-A. I do not remember the date.
MR. DAVIEs-What is the nature of that memorandum ?
M1r. MULocK-It reads as follows:-

OTA wA, 16th September, 1882.

" MEMORANDVM.

"lHaving reference to the Order in Council dated the 17th April, 1882, approving
the recommendation of' the undersigned that Mr. John Adams be granted a license
to eut timber on a certain berth of 50 square miles, the said berth to be surveyed at
Mr. Adams' personal expense within a period of six months. The undersigned to
report that the required survey has now been made, and the returns thereof exam-
ined and approved by the Dominion Lands Office within the prescribed period, and
he recommends to Council that a yearly license be granted to the said Mr. John
Adams, under the terms and conditions of the regulations established by Order in
Council of the 11th November, 1881, for the timber berth containing thirty-seven
and a half square miles more or less, shown on a certain plan dated the 15th Augusi.
1882, herewith attached made by Dominion Land Surveyor J. W. Vaughn, and duly
filed in the Dominion Lands Office wherein the same was duly examined and ap-
proved August, 1882."-(Exhibit No. 53.)

Q. There is an interlineation there in lead pencil "herewith attached " and
"Dominion Land Surveyor."-A. That interlineation is in the handwriting of Mr.
Lindsay Russell.

Q. le must have returned from his holidays by the 16th September, 1887 ?-A.
le had, and I bd left on mine.

Q. Then these telegrains had been received before the 16th September and the
Depa1tment apparently rcfusing to give an opportunity to those parties to be heari
Lad issued this memorandum for the issue of the license ?-A. That memorandum
was prepared for Sir John A. Macdonald's signature by Mr. Russell.

Q. What is the next official act ?-A. On the 21st September.
Q. No. That led to the issue of the license?-A. Yes.
Q. The memorandum had to go before the Council ?-A. Yes.
Q. The next step would be the preparation of the license ?-A. Yes.
Q. When was it issued-21st September ?-A. Yes ; it was sent to Mr. Rykert

by mail on the 21st September.
Q. My recollection from reading this document, and I think you will find on,

reading these documents, that there was a memorandum from Mr. Lindsay Russell lo
the head of his Department, and then on a memorandum from the head of the
Department to the Governor in Council, an Order in Council was passed ?-A. Ye-:
there is an Order in Council, dated 19th September.

Q. Then there is a report for Council. Where is that? --A. (Referring to the
documents.) That is the report to Council, and that is the Order in Council.

Q. The Order is dated the 19th September ?-A. Yes; and mentioned the memo.
dated the 16th September.

Q. The license was prepared and sent off two days afterwards ?-A. Yes.
Q. Does that fairly represent the average speed of the Department at that time?

-A. Yes; T suppose so.

By M1r. Blake:

Q. You mentioned in the course of Mr. Mulock's questions that there was a _Reg-
istrar of the Department ?-A. Yes.



â3 Victoria. Appendix (No. 4.)

Q. Were the duties of the registrar to receive all correspondence ?-A. To open
all correspondence, number it, and stamp it.

Q. To open all mail and telegraphic correspondence, to stamp it, number it and
record it in a book ?-A. Yes.

Q. So you have a book of record which shows everything that is received, or
ought to show it ?-A. I think it will not show all telegrams. They are most
frequently opened by the Minister or Deputy Minister. to whom they are addressed
and they may not always observe the rule.

Q. As a matter of fact there are telegrams which are opened by the persons to
who)m they are addressed, which occasionally do not get into the hands of the regis-
trar ?-A. Yes.

Q. But the rule is, tbat they should go there. Now, with reference to things
despatched, has the Registrar any function ?-A. No. There is anoiher clerk in
charge of the outgoing mail.

Q. What was his nane then ?-A. I an not quite sure; but J think Mr. Chris-
topher Rogers had charge of the outgoing mail at that time.

Q. So the Registrar takes charge of what cornes in and another clerk of what
goes out ?-A. Yes.

Q By rights you ought to be able to show the nature of everything received
and its effect ?-A. Yes.

Q. There should be a memorandum of the contents as well?-A. Yes; it should
be on the back of the file.

Q. But is there not another record ?-A. Yes.
Q. I want to know what else there is. There is a record in the book which

should contain everything ?-A. Yes.
Q. Have you searehed both those books ?-A. I have not done so personally;

but I have caused them to be searched.
Q. Another thing with reference to the practice of the Departnent: I suppose

it was the duty of somebody who may have opened departmental communications to
lay them before the fDeputy Minister ?-A. Yes.

Q. Whose duty ?-A. The Registrar's
Q. Everything ?-A. Everything that would appear to call for his action.
Q. Everything except formal things ?-A. Yes ; everything that was of con-

sequence.
Q. Unquestionably such things as we have been discussing now would be laid

before him?-A. Yes ; decidedly.
Q. It was the duty of whoever received tbem to show them to the Deputy

Minister ?-A. Yes.
Q. And if the deputy were-as was the case during a portion of this time-

absent, whose duty would it be to carry them and lay them befbre him on his
return ?-A. Mr. Andrew Russell then; because he was chief clerk of that branch.

Q. The duty would be on him to lay them before the Deputy Minister ?-A. Yes.
Q. If the Deputy Minister were there, however, they would reach him at once ?

-A. Yes.
Q. And in his absence they would be placed in the hands of a responsible

officer, so that they might reach him on his return ?-A. Yes.
Q. So we may presume that these things reached Mr. Lindsay Russell ?-A.

Yes; they would reach Mr. Andrew Russell's hands first, who was an old and
experienced officer.

Q. Was Mr. Andrew Russell acting deputy then ?-A. No.
Q. Who was?-A. I was, myself.
Q. Would not a telegram such as Mr. McCarthy's of the 5th, Mr. Rykert's of the

5th, Shortreed & Laidlaw's of the 6th, and Mr. Rykert's of the 8th, all being
addressed to Mr. Lindsay Russell, under ordinary departmental practice be handed
to you as acting Deputy Minister ?-A. With the experience I had of the Department
then, I should say no. Mr. Andrew Russell would have dealt with them himself, or
held them over until Mr. Lindsay Russell's return.
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Q. How long was he absent?-A. I think not more than a fortnight or three
weeks.

Q. As a matter of fact, you are quite certain that none of them did come to
your knowledge at that time ?-A. Quite certain.

By Mr. Mulock :
Q. If you had had anything to do with this matter you would bave endeavored

to give the parties an opportunity to be beard before issuing the license ?-A. I
think so.

By Mr. Ives:
Q. Did you see Mr. Rykert personally, during this tinie ?-A. No.
Q. Have you any recollection of bis being in Ottawa ?-A. No; not of seeing

him, or of knowing lie was in Ottawa.
Q. Or Mr. Laidlaw ?-A. No; nor Mr. McCarthy.

By Mr. Rykert:
Q. What officer was in the Department at the time, who had charge of this

matter and into whose hands did they go ?-A. The officers through whose bands
matters of this kind would pass, would be the Deputy Minter, Mr. Lindsay Russell,
Mr. Andrew Russell, who was chief clerk of' the Land Branch of the Department,
and Mr. Ryley, who was surveyor particularly in charge of timber and mines.

Q. These were the only persons who would know anything about the matter ?-
A. Yes; in the usual course.

Q. No persons would communicate witb you in the matter then ?-A. No.
Q. In whose handwriting is the description ?-A. Mr. Ryley's.
Q. From whom would he get it ?-A. Mir. Russell-Mr. Lindsay Russell.
Q. Did Mr. Lindsay Russell inform you that he had cut off any portion of the

Adams' application ?-A. Yes.
Q. Did be tell you how much?-A. I tbink lie did.
Q. Did you see a plan in the Department at that time ?-A. That is my recol-

lection that I saw a plan in Mr. Russell's possession.
Q. Showing that the Shortreed & Laidlaw application only encroached on the

Adaim's application three or four miles? Do you recollect seeing that ?-A. I could
iot say what the extent of the encroachment was-I could not say how many miles.

Q. As a matter of fact, according to the plan now, the Adams' license went way
below that of Shortr< ed & Laidlaw's?-A. Yes.

Q. Do you recollect seeing a plan showing that one overlapped the other only a
few miles-only a short distance ?-A. I think I did see it.

By Mr. Casgrain:
Q. Where will that plan be ?-A. It is not in the Department and I do not know

where it would be.
Q. Is it a private plan do you think ?-A. No, I think it was a Departmental

map, if I remember rightly.

By Mr. Rykert:
Q. Your recollection is clear upon the appointment, and Mr. McCarthy making

the settlement with me before the lth April?-A. My recollection is clear that Mr.
Russell told me so.

Q. Did you see Mr. McCarthy and me in the office at at any time ?-A. Oh,
yes.

Q. You saw us how often ?-A. I could not say.
Q. More Vhan once ?-A. Yes.
Q. You saw Mr. McCarthy and me more than once ?-A. Yes; I think I have

a recollection of seeing you twice. That is my recollection at this moment.
Q. A letter of mine to Mr. Russell speaks of the fact. I was there twice with

Mr. McCarthy. You recollect the fact that I was there twice with him?-A. That
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is my recollection. Of coure it is a long time ago. It may have been more than
twice.

Yes.Q. The description which you have there. does that correspond with it ?-A.

Q. That is the original description I had there then ? Would you conclude by
that that the application started fron the saine point as Laidlaw's. and also so
mnany miles south of the trail?-A. I would. of course, have to see the map where
the trail intersected.

Q. You would have to find where the trail w-as?-A. The intersection of the
trail was shown on the meridian line.

Mr. CASGRAIN-What paper is that?
Mr. RYKERT-That is a copy of the original application I put in. It is all there

except the last words, " at the head of the mountain."

By 3r. Davies:
Q. Would you look over that sketch in the file of papers, are Ihere any dates on

it ?-A. No; there are no dates.
Q. That sketch must have been in the Departmnent at the tinme ?-A. Mixy reeol-

lection is that this sketch was made for the purpose of this memorandum-Mr.
Lindsay Russell's memorandum of the 31st August.

Q. I find in these papers somewhere that quite a number of applications bad
been made besides those of Shortreed Laidlaw for these timber limits. In a
Ietter from Sir David Macpherson, on the 2nd March, 1S82, addressed to Mr. Rykert,
from Ottawa, Sir David said : " There are half a dozen ahead of your friend. Mr.
Adams; " are these other applications on the file ?-A. Not on these files.

Q. Where would they be ?--A. I do not think there were half a dozen other
applications. I an not aware of anv other. Of course the, territory was a very
large one ; a large area had been applied for by Mr. Adams. and from the description,
it was difficult to say whether or not other applications mnight not conflict.

By 3fr. Ba ke :
Q. I gather it was afterwards ascertained there were no conflieting applications

except tbe.e two?-A. That is correct, as far a> my knowledge enables me to
speak.

By Mr. Mis( Bothwell ):

Q. Who w-as Secretary at this time ?-A. I was.
Q. What were the functions of the Sucretary ?-A. To comumunicate to the per-

sons interested the decisions of the Minister and Deputy Mini.ster after they had
been arrived at.

Q. In the absence of the Deputy Minister what are his fanutions ?-A. In the
Interior Department he is the chief clerk in the Departmîent and would be acting
Deputy in the absence of the Deputy Minister.

Q. Well then these papers, according to the regular practice of the Department
would be in your possession during Mr. Lindsay Rus.sell's absence ?-A. Not at that
time. Mr. Andrew Russell was really the senior chief clerk at that time.

Q. Who was the Surveyor G(eneral at that time ?-A. Mr. Lindsay Russell was
both Surveyor General and the Deputy Minister.

Q. What duties did Mr. Andrew Russell perform in connection with the admini-
stration of the Department in the absence of the Deputy ?-A. le was the chief
clerk ofthe land branch, and being the senior chief clerk of the Department, I may
say, that it was my custom, when acting in the absence of Mr. RusselIl, to leave the
conduct of the business of Mr. Andrew Russell entirely to himself. He was a very
oid gentleman and a man of great experience, while 1 w'as comparatively young.

Q. Is that still the practice of the Department ?-A. No. Mr. Russell left
the Department, and he died some years ago. In the absence of the Deputy now,
the Secretary is invariably charged with the duty.
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By Mr. Dickey:
Q. low long after this was it, that Mr. Lindsy Russell continued to act as head of

the Depaitment ?-A. I think until the 7th February, 1883.
Q. What caused his departure ?-A. He broke his leg and bis health became

seriously impaired about the same time.
Q. That is the following February ?-A. Yes.

By Mr. Blake :
Q. He left in February ?-A. No ; he did not leave.
Q. Do you mean to say his health was not impaired at this time ?-A. I think so.
Q. I understood Mr. Russell to say that that impairment of bis mental powers

which resulted in a total loss of' memory had begun ?-A. I think it probably had.
I do not think he was aware of it at that period. But that was my impression.

Q. Your impression was, that he no longer had his mental faculties unimpaired ?
-A. Yee.

By 1r. Mulock:
Q. Now I would like to ask Mr. Burgess if this file of papers produced in

reference to Laidlaw's application is a complete and full return of all documents re-
ceived by the Departmentor sent out in connection with it ?-A. Ail I have ever seen.

Q. It coninnenced with the application received by the Department on the 1lth
January, 1882. Would there not be a reply acknowledging a receipt of that ap-
plication ?-A. I think the back of the file will show that there was a reply. It was
the custom ofthe Department then, simply to write an acknowledgment on the back
of the file, and the reply in this instance was sinply an acknowledgment.

Q. I find you have filed here a letter of the 20th January, 1882. The first
acknowledgment is dated what date ?-A. The 17th January, 1882.

Q. It was the custoni on the 17th January 1882 to copy ail these comnimunications ?
-A. Not to keep copies of acknowledgenents.

Q.-On the 25th January, 1882, there is a copy of a letter whieh says:-
"In furtber reply to the application of Messrs. Shortreed & Laidlaw for a

timber limit in the Cypress Hills, I an directed to say that the Minister does not
deem it expedient to grant any timber berths at present in this locality. In any
case under regulations, license for the limits in question would have to be put up to
competition."

When did the Departient change its policy ? It says here, it was not expedi-
ent to grant limuits, except by competition ?-A. In that locality.

Q, That was in January, 1882 ?-A. Yes.
Q. The Department then thought it would not be expedient to grant limits with-

out conpetition; when was the policy changed ?-A. When the Orders in Council
were passed in favor of Adams, and of Shortreed & Laidlaw respectively.

Q. What had occurred between January and April, 1882, to cause the Depart-
ment to grant a license without conpetition ?-A. I do not know.

Q. So far as th'e Department is con cerned then, or the public interest is concerned,
ail vou know is that it was not in the public interest or expedient, or wbatever term
mna be used, to grant limits without competition in January; but it was determined
to grant them without competition in April ?-A. Yes.

Q. I see in these communications a letter from Mr. Laidlaw, dated 25th January
1883, complaining of what had taken place. What answer was sent to that commu
nication in January, 1883 ?-A. There does not appear to have been any.

Q. Do youthink that letter remained unanswered ?-A. It seems s0.
Q. That letter is as follows: (See page 49, Exhibit NTo. 47.) Can you tell me what

officer' received that letter ?-A. It was received in the usual way by the Registrar.
Q. Would it go before the Deputy Minister ?-Yes.
Q. Who was the Deputy Minister then ?-A. Mîr. Lindsay Russell.
Q. But you find no answer to that communication ?-A. No.
Q. No acknowledgment ?-A. None ; no trace of any.

70



53 Victoria. Appendix (No. 4.)

Q. Are there no other applications for these limits except these two ?-A. Not
to the best of my recollection.

Q. No person else applied tr these limits ?-A. I am sure of that.
Q. Do you know Mr. M. Boyd, of Bobcaygeon ?-A. No.
Q. I am told that he appeared at the Departnent and made an application. I

do not know what you would consider an application, at all events, he made his
desire known to apply for some of these limits in the Cypress Hlill territory ?-A. I
never heard of that before.

Q. Hle vas informed by the Depar-tnent that it was useless to do so, that the
Departnent did not intend to grant any licenses ?-A. I nevetr heard of that before.

Q. I an told that his appearance at the Department took piate a short tine
befbre the granting of this license to Mr. Adams ?-A. This is the first tine I have
ever heaîrd of it.

Q. I amn told that he appeared there, asking what eourste he should pulsue in
order to proceed to make the necessary survey and seeure one of these limits ?-
A. I never heard of it.

Q. Never heard of his being a n applicant at nall ?-A. Never heard his name
mentioned as an applicant, or in relation to timber limits in any way.

By Mr. Blake :
Q. Sormething has been said with referencie to the area within which the selection

of limits was allowed. There seems to have been aptice to grant an 1Orer to
alow pesons within a detined area to seleet a tiimb-er limit ?-A. Yes.

Q. The detined area, of course, being la'rger than the intended limit ?-A. Yes.
Q. Was there any rule as to the nxinmumt area ?-A. No.
Q. Was there any practice as to tle maximum area ?-A. I ecould lardly say

thtere was.
Q. There was no practice. Was there uniy ('ustomt elatie, perhaps, but still a

u.toA. An orlinarv thing ?A Yes, it was not usual to allow selections to extend
over a very large aren.

Q. Over how many square miles ?-A. Not more usualv than 100 sqtare tmiles.
It greatly depended on the territor-y in which the app1 ic ation was maide.

Q. But thati wns a usual thingý'. So that it was usual fm app1 icantus who applied
ilr a large airea to be limited with respect to the area Over' whi1eh tley could make
-elcetions ?-A. Yes, I thirk it was.

Q. And the figures usually were 100 square miles ?-A. Yes, thtI wa' the' most
asuaL There were cases in. which the territorv to be seltAi ed fronm was larger, where
te tinimber was supposed to be comparatively searce.

Q. But the usual thing was that. In this particular ease the area applied for by
Adams was 500 square miles ?-A. Yes.

Q. And it was granted to the extent of 40) ?-A. Yes.
Q. So that it was above the usuail application ?-A. As to the' appliuation, it

was eertainly in excess of the usual.
Q. And the grant of 400, was that usual ?-A. 1 think it was itther airger than

uîsual; but iu a prairie country, where the timiber was known to be scaree, it was
usually given over a large teit tory.

Q. This w.as in the Cypress ills and nlot on the prairie ?--A. The C press
Ilills cover a limited area.

Q. Do you know of any other case whlere selection was alowed ovetr so large a
territor' ?--A. I have no recolleetion of an11v.

Q. Certainlv, then it must have been unusnal. You do not recollect autv other
tse of tlie kind ?-A. Not quite so large.

Q. Wbat is te largest you reeollect ? And whe next to this ? -,in speak-
n t' the practice at tlie time. 182 ?-A. I eannot mention any nmies.

Q. Or any extent ?-A. No ; my recollection is ontlY general.
Q. Contrat that with Shortreed & Laidlaw's application. Tiat was 140 square

miles. Was that unusual ?-A. N.
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Q. That was the usual size ?-A. Yes ; for that character of country.
Q. It was rather a small size then ?-A. Yes.
Q. The grant there was for 140. Was that usual for that character of country ?-

A. Yes.
Q. That being so, I want to read to you this letter of Mr. Russell's. of the 31st

August, 1882, in so far as it relates to that question. He says:
" The matter truly stands thus : both parties filed applications of unreasonable

extent, so much beyond anything that could in rule be granted that I assumed that
their conflict, on one side on which they overlapped each other was of secondary
importance, and also assumed as acting for you, the right to deal with them by a
curtailment and readjustment, in such- wise as to do away with the overlapping.

As to the unreasonable extent, you would say that with referenceto Adams' but
not Shortreed & Laidlaw's ?-A. Yes ; I would say so with reference to both appli-
cation.s. Thev were for timber limits of that size, not merely for the right to select
within the area covered by the applications.

Q. Both parties asked for timber limits of that size ?-A. Yes.
Q. Then "so much beyond anything that could in rale be granted, that I

assume that their conflict, on one side on which they overlapped each other was of
secondary importance "-would you say that that was an accurate representation of
the condition of both the applications. It seems to apply to one but not to the
other ?-A. If the application of Shortreed & Laidlaw had been for the right to seleet
over these 140 miles, it would not have been unusual, but as it was, as I understood it
at the titue, an application for a timber berth of 140 square miles, it was unusual.

Q. If it read as an application for the whole 140 square miles, that would be
unusual ?-A. Yes.

Q. The Adams application you think was unusual ?-A. Yes.
Q. Well, thei, as to the size of the timber berth what was invariabl theli maxi-

mun ?-A. 50 square miles.
Q. There was no doubt about that ?-A. No.
Q. A very large area for the selection of a maximtum area of 50 square mile.S?

There was no laxity about that?-A. No ; the maximum area of a timber berth was
priov ided for by regulation.

Q. The question before the Department was simply the area within which
they should select their 50 miles ?-A. Yes.

Q. One application was treated as unusual and the other as usual ?-A. Yes.
Q. One grant unusual and the other as usual? The Adams grant of 400 mile-

was unusual ?-A. The right of selection, over 400 miles, was unusual.

By Mr. Kirkpatrick:
Q. Do you know when the Adams application was granted ?-A. Yes.
Q. Have you any letter of the 20th March-it is not on file here-granting it ?-

A. I do not think so.
Q. Mr. Rykert states in his evidence that he was notified on the 20th Mardi

that his application had been granted ?-A. Oh, yes, a letter of the 20th March
informed him of the decision of the Minister, as to the Adams application.

Q. On page 18 of the Evidence he said "l on the 20th March notice was sent to
me that the application was granted. " I want to see the letter that was sent froi
the Department notifying him that the application had been granted ?

Mr. DAVIE.-Mr. Rykert does not says he had a letter, he says the application
had been granted.

By Mfr. Krkpatrick;
Q. On page 18 of the Evidence, he says: " On the 20th March notice was sent

to me that the application had been granted ? -A. There is no record here of
any letter of tjhat kind, or in the books of the Department.

By Mfr. Blake ;
Q. I think there must be in the books ?-A. Of course, I do not say this of my

own pfersonal knowledge, but I have had them all searched.
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Mr. KIRKPATRICK.-Here is iMr. Rykert's letter of the 20th March to Adams in
whieh he says: " Your application has been granted."

WITNESS.-I will have the letter book of the Department searched to see whether
there was any letter of that date.

By M1fr. Blake :
Q. Look also at the Registrar's entries ?-A. Yes.
Mr'. KIRKPATRIcK.-There is a further statement in Mr. Rykert's evidence lower

down on page 18 which reads thus :-
"The application of Adams was granted sone time before it was discovered by

a clerk in the Department that it conflicted with the application of Shortreed &
Laidlaw. The letter of the 20th March elearly shows this fact." Can you explain
that? "As a matter of fact, after the order had been given, after the application bad
been granted, there was still an effort made to have those boundaries altered, but
Mr. Lindsay Russell settled the matter satisfactorily to all parties " (addressing Mr.
Rykert) Have you got that letter ?

Mr. RYKERT.-NO. Sir David Maepherson wrote me a letter the sane as o1
March 2nd, stating that the application was granted.

Mr. BLAKE.-YOU said in your evidence, tiat you sent it on to Adams, I sup-
pose you would not have it ?

Mr. RYKERT.-No; I have not got it. There is no record, but the letier of March
2nd is there.

Mir. G. U. RYLEY SWoIn.

By Sir John Thompson :
Q. What is your position in the Depatrtment ?-A. Clerk in charge of the Tim-

ber and Mines Office
Q. What were you in 1882 ?-A. I held the sane positioni in March, I think the

beginning of March. 1882.
Q. When Mr. Lindsay Rus'sell w'as Deputy Minister of the Dpartment what

knowledge had you of transactions, outside of the Timber and Mines branch ?-A.
None whatever.

Q. Your duties were eontined to that?-A. Yes.
Q. What was the tirst knowledge you bad or the first (lealing you had with

those applications of Shortreed & Laidlaw, and Adans ?-A. S( far as I ean remenm-
ber. the applications I think were plotted by me. The positions of the two bertbs
applied for were plotted by mie.

Q. Would that be done before anything was done with tliem in the Depart-
ment ?-A. Yes.

Q. For what purpose would the plotting be ?-A. To aseertain how each appli-
cation stood with reference to the other.

Q. Then did you plot the application of Shortreed & Laidlaw before Adams'
application came in, or did you plot them aftertwards when both were iii ?-A. After
they were both in

Q. Practically, your duty was to sec how tbey stood in relation to each other ?
-A. Yes.

Q. Can you state fron recollection what the result of your plotting was?-A.
That a portion of the berth or tract applied for by Shortreed & Laidlaw came
within the tract applied foi' by M'. Adams.

Q. Will you look at this paperdated 13th Mareh, 1882 and tell mae when you made
that discoverv ?-A. That is a memorandum of the 13th March, 1882, to Mr. lussell,
in which I said :-" re J. C. Rykert, on behalf of John Adams for timber limit. This
application does not confliet with any former oie." When1 made that memorandum
there was no plan in the Department showing detiniitely the position of the application.
The refeice numbers were there ; but I understood at the time that there was no
application. Subsequently I found out about Shortreed & Laidlaw's application being
in the Department. n
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Q. Then at the time you prepared this you vere not aware of Shortreed &
Laidlaw's application ?-A. No.

Q. Can you account for that?-A. Only by the fact that the reference number
was not on the plan.

Q. When did you first become aware of the conflict?-A. I cannot remember
that.

Q. Can you remember the time at which you were aware of the conflict; or
how did you become aware of it?-A. I know there was a conflict and that Mr.
Rykert and Mr. McCarthy came to see Mr. Russell about it

Q. That would be a good many months after that. What was the first commun-
ication you had with Mr. Russell on the subject ?-A. I cannot remember that. I
expeet I must have reported to him that the applications conflicted. I must have
told him that.

Q. Soon after the date of that memorandum ?-A. Between that date and the
date that Mr. McCarthy and Mr. Rykert came to see him about it.

Q. About what time would that be ?-A. It must have been before the 10th
April, 1882.

Q. By that time had you plotted anything showing the interference ? Hadyou
plotted the two applications showing how they interfered ?-A. Yes.

Q. Was that plotting before Mr. Russell?-A. When I went into the roon
wher'e Mr. McCarthy and Mi'. Rykert and Mr. Russell were together, Mr. Russell had
a sketch in bis hand showing the interference.

Q. Mr. Rykert and Mr. MeCai thy were there then ?-A. Yes.
Q. Can vou fix that date ?-A. 1 cannot. It was befor'e the 10th April, 1882.
Q. Long before?-A. I cannot remeimber that. I know it must have been be-

fore that date.
Q. What assists you in arriving at that 'onviction ?-A. The date of the memo-

randun to Council.
Q. It vas drawn up after tiat ?-A. After the interview which _Mr. McCarthv

and Mi. Rvkert lad wiîth Mr. Lindsay Russell.
Q. You say it was drawn up at that interview ?-A. No, after.
Q. Were von pr»esent at the interview ?-A. I remnemiber distinctly being tleri-e,

and ater Mr. McCarthy and Mr. Rykert left, Mr. Lindsay iRussell explained to
mie the adjustmuent that had been ag'reed upon.

Q. Tell us what took place while vou were present ?-A. They were sitting
together and I was standiing up at the time. They were talking to each other, anîd
when they went ont Mr. Russell showed me exactly how the adjustment would be
made.

Q. Do 1 understand from that, that you did not pay attention to the conversation
and did not follow it ?-A. I think 1 must have been there during the last part of
the conversation only. I do not remember vhat was said.

Q. You took no notice of it ?-A. 1 might have at the time, but I know that
after they went away Mr. RusseIl explained to me the adjustment that had been made.

Q. Wlat took place on that?-A. Upon that he told me to prepare the des-
cription to be inserted in the memorandum to Council.

Q. Did you do so ?-A. I did so.
Q. And tle report went to Council ?-A. I consulted 31r. Russell about the des-

cription at the time as I had to take it from the plan of record in the Depar'tment. I
Lad to get the plan of record in the Department in order to ascertain about what
section posts one of the boundary lines would come at, in order that anybody who
made a survey of the berth would have no difficulty in doing so.

Q. As a matter' of fact, who preparel the description ?-A. I pr'epared the des-
cription and then explained to Mr. Russell what I had done.

Q. Then -Mr: Russell instructed vou what settlement had been arrived at ?-A.
Yes.

Q. You prepared a description and showed it to Mr. Russell?-A. Yes.
Q. Did you draw up the mer'anudum to Council ?-A. Yes.
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Q. The next step in the transaction was the receiving of the Order in Council?
-A. Yes. I consulted Mr. Russell about every step i made in the matter.

Q. What do you know about the controversy afterwards about an alleged error
in the description ?-A. I remember there was some telegram r'eceived fr'om Mr.
Dalton McCarthy contending that there was something wrong in the description and
that Mr. Russell had all these papers before him and that he then looked fully into
the matter himself and was fully satisfied that there was nothing, wrong and made a
report to that effect to Sir Joln Macdonald.

Q. In point of fact, did you receive the telegram ?-A. I might have seen it, but
I do not think I received it.

Q. You do not know whether it was answered or not ?--A. No, I (o not.

By 3fr. Chapleau :
Q. The memorandum which vou have read; upon what occasion did von make

that memorandum ? Was it immediately after thie receipt of the application, or undier
what circumstances did you write it ?-A. It must have been. Yes; it was imme-
diately after the application was received.

Q. From Mr. Rykert?--A. The application was received on Februar-y 28tI and
the date of the memorandum is Mach l13th.

Q. Aie there not some letters near'er than that to the 2Sth February ?-A. There
is an acknowledgement of the Sth March to Mr. Rykert-simply ac'knowlecdging the
receipt.

Q. By the rule of the Department, after that was sent, were you the offcler to
map out and sec what was eovered by the application ?-A. Yes.

Q. What is your duty then when you have such a demand forw mapping ont a
limit ?-A. When an application is received and enteredl in lie books it is plotted1,
and then a report made to the Deputy Minister of the Interior' as to how it stands
in our records.

Q. When the application is made, the area covered by the application is marked
ont by you?-A. Yes, that is the present practice.

Q. Of course, if it was the only application there would have beu no difficulty ?
I cannot understand vour memorandum, because voulr meioianlm savs it does
not confliet with any other application. 10Iow dii yout ascertaii that ?-A. When
I went to the Department I found a geneial m1ap of the North-West rritories
on which was maiked reference itumbers of applications witiiii a little red] eirele.
That was all the information Il had before me and I had only been ii the Depart-
ment a week or ten days when thiis application arrived.

Q. You were new in the IDepartment?-A. Yes. This applieation did not eon-
tliet with any of the little red circles.

Q. You did not inform yourself in the Depar'tmenit, whether tIiere werîe any
other applications? -A. No none of those circles interfered with tle groundî
covered by this application.

Q. Your impression was, that no other application iad bee made, el-e one of
those littie circles would have been mapped out on the plan ?-A. Yes,

Q. You did not find any ?-A. No, I did iot know anîything about the Siortreed
& Laidlaw application because my predecessor hal acknowledgei the Shtortreedl &
Laidlaw application. I was not there when it was acknowledged.

Q. Was it or was it not vour duty to inform yourself whethier- thiere was snch
an application before ?-A. Certainly.

Q. You did not ?--A. No.
Q. Did you inform anybody of what you had fbund1, whei it vas conflicting

with anyone else ?-A. Yes, Mr. Ruîssell.
Q. Did Mr. Russell inform you that there was another application ?-A. I do

not remember.
Q. How long was it afterwar'ds, do you renember', in conversation with Mr.

Russell that that report of yours came up ?-A. I do not remember exactly what I
said in conversation. I consulted hin in ever'y particular about this application.
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Q. Had you occasion to see Mr. Rykert in the Departnent after that ?-A.
Mr. Rykert was there several times.

Q. Between the 13th March and the 11th April ?-A. Well I do not know
whether I saw Mr. Rykert before he had an interview with Mr. Russell or sub-
sequently. I do not remember.

Q. You do not remember having seen him before ?-A. I may have. But at
that time there were a great many people coming to the Deparmental offices, and
they were all new to me.

Q. Before the 10th you heard there was a conflict about that memorandum ?-
A. Yes, certainly.

Q. How long was it after the report to council of the 10th April that you heard
your memorandum was not right. Was it a couple of weeks ?-A. I do not think
I heard anything of it until Mr. McCarthy telegraphed.

Q. What day did Le telegraph-before the interview between Mr. McCarthy
and Mr. IRykert-between that date and the date of your memorandum. I was
asking if you heard it, that there was any conflict between Shortreed & Laidlaw
and Mr. Adais?-A. Yes, I was at the interview. I knew there was a conflict then.

Q. I have asked you whether before the interview you heard there was such a
conflict ?-A. Certainlv.

Q. You were interested in knowing what was the difference between them?-
A. Yes. 1 knew these applications conflicted.

Q. When you saw Mr. Rykert and Mr. McCarthv together with Mr. Lindsay
Russell, had they a map before them ?-A. Yes, thev Lad a sketch.

Q. Were they talking about that sketch with the Deputy Minister?-A. Yes,
they were sitting on a softa at the time and Mr. Russell was sitting between the two.
and he had the sketch in his hands and I came in either by accident or he rang mv
bell, and Mr Russell said they were arranging this matter and making an adjust-
ment.

Q. There was a sketch in bis hands and vou say you did not hear any special
conversation. You state also it was at the end of the interview. Did you under-
stand by what you saw, by the little vou heard that it had been agreed to accept the
sketch as finally arranged between MNFr. Russell and them ?-A. Mr. Russell told me
that there was to be no conflict between the applications, that Adams was to give
up the southern portion of his berth and Shortreed & Laidlaw's application was to
be moved down so that they would not conflict one with the other.

Q. You did not Lear anything to that effect when the three were together ?-A.
I do not remember then saving about that. They were talking together
when I went m.

Q. Were they talking as people who differed, or as people who agreed ?-A.
They agreed, certainly.

Q. You understood by what passed in your presence, they then and there agreed,
and immediately afterwards Mr. Russell said this is arranged ?-A. Yes.

Q. Are you positive about that fact?-A. I am positive; yes.
Q. You are positive the three Lad agreed and immediately after that Mr. Russell

said: this is adjusted ?-A. Yes.
Q. And the report was prepared and sent to Council ?-A. Yes.

By Sir John Th ompson :
Q. Can vou aceount for the fact that Shortreed & Laidlaw's application was not

numbered on the plan ?-A. No, I cannot.

By A3r. Blake:
Q. It is stated by Mr. Rykert, in hi,, evidence, that the fact of' the conflict was

discovered after the 20th March, by a clerk in the Departmnent. Were you that
clerk ?-A. I suppose I must have been.

Q. Do you remember discovering it then ?-A. I cannot say that I do. I must
have been the clerk who discovered it.

A. 1890



53 Victoria. Appendix (No. 4.)

Q. It could be nobody else ?-A. It could be nobody else. I must have discovered
it and reported it to Mr. Russell.

Q. This is simply from your position in the Department, and not an act of
recollection ?-A. Yes.

By Sir John Thompson.:
Q. The plan is still in existence without any number on it ?-A. No, sir, it is

not. It was one of the general plans of the North-West Territories, and these plans
had been renewed fr'om time to tine as they had been worn ont, and as applications
had been disposed of, or lapsed.

By -fr. Mills (Bothweell)
Q. Did you not act in this matter for Mr. Rykert ?-A. Not at all, sir.
Q. There is this statement: "On the 26th January a second telegram was

received-IHave not been able to see Minister; and Ryley cannot (1o anything in
your matter "?-A. I am the Ryley referred to there.

Q. What were you doing in this matter ?-A. What is the date of that?
Q. It is dated the 26th January, 1883 ?-A. I suppose Mr. Rykert cnme to me

and asked me to do something, and I said I have no authority in this matter. You
will have to sec the Minister or Deputy Minister.

By Mr. Casgrain :
Q. Was that sketch you saw in the hands of those gentlemen given to you at the

time ?-A. I cannot be positive about that, whether Mr. Russell retained that sketch
or gave it to me. But he explained to me fully what was the adjustment. and I
prepared a description accordingly and consulted with him about it afterwards.

By Mïr. Blake:
Q. Do you know anything of this ? Did vou prepare that ? This is the plot-

ting referred to by Mr. Burgess and cornes next on the files to the telegram of July
18th, 1882. You prepared that ?-A. Yes.

Q. Was it prepared all at one time, as vou see it now, or has it been from tirne
to time with additions put upon it ?-A. That i just the way it was prepared.

Q. As we see it now ?-A. Yes.
Q. When was it prepared ?-A. It comes next to the telegram from MIr.

McCarthy of August 2nd, 1882.
Q. 1 know it comes next to it in the file, but when was it piepared ?-A. It must

have been prepared at that time, before Mr. Lindsay Russell made a report to Sir
John as to the conflict.

Q. As to the conflict ?-A. Yes.
Q. Before the letter of 16th August, your impression is this was prepared before

that, and in order to the writing of this letter ?-A. In order that MIr. Lindsay
Russell might see how the matter stood.

Q. Did he order this ?-A. I prepared it, and it must have been for that purpose.
Q. It was certainly after the proposed area for license had been given, because

I see the area for license is upon it ?-A. Yes.

By Mr. McCarthy :
Q. You say now that it is your recollection that the adjustment you speak of

took place before the 10th April ?-A. Yes.
Q. That is your recollection. low long do you say before the 10th April ?-A.

It must have been a very few days before that, because I remember we took action
upon the arrangement immediately.

Q. Did you then understand that both limits were arranged ?-A. Yes, I under-
stood from Mr. Lindsay Russell, that-

Q. Tell us what it was. I want to know, did you then understand that the
limit which Mr. Adams was to have and which Messrs. Shortreed & Laidlaw were
to have had been arranged before the 10th April ?-A. Yes.
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Q. Will you tell me then, how that Memorandum to Council for Adams is dated
on the 10th, and for Shortreed & Laidlaw on the 22nd ? What was the cause for the
delay ? The memorandum for one is the 10th, and the memorandum for the other
is the 22nd ?-A. I cannot explain that.

Q. You cannot explain that ? Well, would you adhere to that statement in the
face of the correspondence I will read to you. At page 147 in the Votes and
Proceedings of the House. (See Journals of 14th February) you will see the following:

8th April, 1882.
"MY DEAR ADAMS-I was engaged nearly all yesterday running back and for-

ward to the department in connection with the limit. The clerks were driven to
death with some colonization matter, and could not complete the matter. I have
an appointment for Monday at 11 o'clock when I hope to get a copy of the notes
and full instructions for the surveyor. I see that the application of Laidlaw was
put in on January 12th, 1882 before yours, you will see. I got hold of the paper
and examined for myself, so that there is no humbugging. They sent a surveyor
named Lynch out there to examine the whole country."

It is quite evident that on the 8th of April that had been settled.

"I hope you will be able to select a good lot from the large country you have
to choose from. We have 20 miles by 30, which is equal to 400 square miles."
Twenty by twenty is 400 square miles, and that was the Order in Council ?-A. I
do not know how he got that information.

The letter goes on :
" You had better not let a moment slip, but have all ready, as I expect to give

whole instructions by Tuesday at the latest. If I could only see McCarthy we would
have no difficulty at ail."

Q. In the face of that will you adhere to the statement that that adjustment
took place before the 10th ?-A. I know that this memorandum was not drawn up
until after your interview.

Q. J know you have said that. I will give you another letter in a moment.
That is on the 8th April, in which Mr. Rykert expresses the desire " if I could only
see McCarthy, we would have no difficulty at all." I will read you a letter dated
the 11th April, 1882, which is the date I say I saw him:-

",I to-day saw McCarthy, and he was terribly surprised to hear that I had got
the limit as he was refused point blank." Do you still adhere to that statement ?-
A. I adhere to the statement that this memorandum was not drawn up until

Q. But you see. I read you the letter of 8th April in which Mr. Rykert writes
Adams, and I read you the letter on the 1 lth April, in which Mr. Rykert says he
had seen me and I was terribly surprised. My letters of that date show that was the
day, and Mr. Laidlaw's letter also shows that was the date. Do you still adhere to
that statement, or are you not thinking of the interview that took place prior to the
22nd ?-A. I know positively that this memorandum was not drawn up until after
this interview.

Q. Which memorandum?-A. Both memoranda.
Q. Notwithstanding what 1 say, you think this memorandum was subsequent to

the interview in the Department when I was present ?-A. Unless there was a mis-
take made in dating the memorandum and I do not think there could possibly be.

Q. No, I do not think there was a mistake. It was shown that it was passed by
Council on the 17th ?-A. I cannot explain that.

Q. Then you cannot explain, if there was an adjustment prior to the 10th, why
the Orders in Council or Reports were not simultaneous ? You cannot explain that ?
-A. No.

Q. Did you represent at any time to any person that that was the way they
overlapped (See diagram in Exhibit No. 61, p. 96) ?-A. I do not remember ever
making a memorandum showing that was the position.
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Q. I had an impression that was about the way they overlapped. Didyou repre-
sent that ?-A. I do not remember representing them in that position.

Q. Have you got a nap in which that trail is shown ? Mr. Adams says the des-
cription is dependent on the trail. Have vou a map of that kind ?-A. Yes.

By M. Ives :
Q. Are you positive and clear that the under'standing as given to you by Mr.

Russell was, that Mr. Adams Y as to relinquish a portion of his claim by moving the
south lne of his application further north and that Mir. Laidlaw vas to move bis
further south, so as to end the conflict ?-A. Yes.

Q. You are positive that Messrs. Shortreed & Laidlaw were not to have their
full claim without abatement ?-A. Mr. Russell told me that distinctly, and the ad-
justment was made.

Q. Both compromised in a ieasure?-A. I reniember he told ne. when saying
they had applied for such a large territory, that neither of then knew where the
timber was.

By 31r. Blake.:
Q. Mr. Rykert's evidence at page 18, says:
"This limit that Mr. Adams applied for was over an area of 500 square miles,

and at once the Departmuent, as Mr. Russell states in bis i eporit, found it was utterly
impossible to allow so large a range of country in order 1 ) pick out a limit of' 50
square miles, and it was amicably arranged between Mr. McCarthy, myself' and Mr.
Laidlaw, that the boundary should be settled by Mr. Russell, by cutting off all that
claimed by Mr. Adams, which overlapped Mr. MeCarthy's application, and lie pre-
pared the Minute for Council, based upon that."
So the statement of Mr. Rykert was that all should be taken out of Adams' that
overlapped Shortreed & Laidlaw's; that Shortreed & Laidlaw should have theirs
and Adams have the r'est ?-A. 1 think Mr. Lindsay Russell's report to Sir John
Macdonald, and that sketch before you, shows that le never understood the arrange-
ment that way.

By Mr. Ives:
Q.-That is the point I wish to ask you about; that is, whether you clearly

understood from Mr. Russell that Shortreed & Laidlaw were to evade a portion of
their application ?-A. It was give and take. Adans was to give a portion of his,
and Shortreed & Laidlaw the same, so there would not be any conflict between
them.

Q. Will you sLy then, positively that this line was the line that was to be the
divisional Une under that new arrangement as stated between you ?-A. Yes.

Q. The arrangement was that Adams was to give a portion and Laidlaw to
take it over ?-A. Yes.

By MWr. Mills (Bothwell)
Q. Laidlaws was the prior application ? Tley did not evidently deal vith the

fight amongst the applicants?

Hon. MR. BLAKE -It was practically causing the prior applicant to cede to the
subsequent, applicant ?-A. It was; but otherwise it must have been put up to com-

petition.
By Mr. Mulock:

Q, When you understood from Mr. Lindsay Russell that each party was to abate,
can you tell us to what extent each party was to abate ?-A. Adams was to give up
the southern portion of bis limit and Shortreed & Laidlaw were to come down.

Q. Each to shift their line the same distance ?-A. Oh, no. The southern boun-
dary of the tract accorded to Shortreed & Laidlaw was to be the southern boundary
applied for by Adams.
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By Mr. Kirkpatrick:

Q. Will you show the southern boundary of the Adams' application ?-A. Five
miles south of the Laidlaw application.

Q. You are sure ?-A. Yes.
Q. Where is the trail ? Can you show us where the trail is ? A. (Pointing at

map) It is there.

By -Mr. Mulock:
Q. Were they each to surrender an equal area ?-A. No, I did nlot hear anything

of that.
Q. You say they were each to abate a portion ? What did you hear as to the

portion each was to abate ?-A. That is the southern boundary of the Shortreed &
Laidlaw tract was t come down to the southern boundary of the Adams tract and
then go north through the Adams tract the distance given im the application of
Shortreed and Laidlaw.

Q. Do you remember exactly and distinctly ?-A. Yes. When Mr. Lindsay
Russell made that report to Sir John he had the sketch before him. He looked
thoroughly into the matter and he was satisfied that that was the understanding.

Q. There is quite a difference in the area that Adams surrendered to Shortreed
& Laidlaw and that Shortreed and Laidlaw surrendered to Adams ?-A. Adams
surrendered a little more than the other.

By -Mr. Kirkpatrick :
Q. Will you tell me where the trail goes again ?-A. lere.
Q. What is that point ?-A. That is section 13, township 7, range 1.
Q. That is where the trail passes ?-A. Yes.
Q. Have you a map over at the Department showing that trail ?-A. Yes.
Q. Will you produce it ?-A. M1r. Wheeler is here. He has checked over this

plan and he is prepared to show where the trail crosses.

By Mr. Mulock :
Q. Nobody was misled by the error of your memorandum of the 13th March

1882 ?-A. No.
Q. That was discovered before action was taken on your memorandum ?-A.

Certainly.

By Jfr. Ives:
Q. HJad this territory been surveyed ? Had you any field notes of survey of this

country at the time ?-A. Yes.
Q. What was it, a township survey-?-A. Of the 4th Meridian.
Q. Had you any information in the Department with regard to the character

of the country and the timber in the country and all that kind of thing ?-A. Only
along the meridian line.

By Mr. Blake :
Q. It was only the meridian line that was surveyed then ?-A. Yes.

By fr. Ives :
Q. Was there any definite report by surveyors that would indicate or give infor-

mation as to where the valuable part of the timber was at that time, that is was
there any such report in the Department ?-A. If there was, I never read the
report.

By 1Mr. Kirkpatrick:
Q. Was thef-e any survey before April, 1882 ?-A. Yes.
Q. With field notes ?-A. Yes.
Q. Before April, 1882 ?-A. Yes; April, 1882.
Q. These field notes can be produced ?-A. Yes.
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By .Mr. Watson:
Q. How did you locate section 13 ?-A. Section 13 was on the meridian Iine.
Q. Was the township suiveyed ?-A. Yes, certainly. The whole meridian line

was run and staked out.
Q. All the townships surveyed ?-A. The townships the meridian line ran

through.
Q. What did the township survey consist of ?-A. This meridian ine was run

from the boundary line up, and all the sections staked out and the notes were put in
the surveyor's field book.

Q. There were posts placed on the township corners of the meridian line?-
A. Yes.

Q. Posts were not planted for the townships west ?-A. They were planted all
the way along the meridian.

Q. The townships were not surveyed ? A. Only on the line.

By Mr. Kirkpatrick:
Q. What trail passes township 7 ?-A. The trail between Fort Walsh and Fort

McLeod.
By -Mr. Ives:

Q. You say the only report of the timber of the country and the country itself
was that made by the surveyor who made the survey of the meridian line ?-A. Yes.

Q. How wide an extent of country did that purport to cover west of the me-
ridian ?-A. Just as far as the surveyor could see when he was running his line.

Q. Can you produce before the committee all that there was in the Department
at that time, with reference to the character of the country ?-A Yes. It was
published in the regular reports of the Department of the Interior, showing the
character and resources of the different townships. You can get the original fron
the surveyor.

By Mr. M1fcCarthy:
Q. Was it at your suggestion or -Mr. Russell's, that the original data of the

application was departed from ? Shortreed & Laidlaw had applied at a point 3,200
chains from the boundary line, and the Order in Council gives them from a point
that was, according to your statement not exactly defined. He says between lots 25
and 36. Where would lots 25 and 36 be ?-A. (Witness points to the spot on the
diagram.)

Q. Was it you who made that departure from the original application, or do
you know how that was ?-A. I know exactly. I got a plan of the meridian line
and consulted Mr. Russell about it, and he considered that instead of giving this
description, so many chains from the boundary line, it would be better to give it
from this section post. He contended and I agreed with him, that it would be
impossible for two surveyors to run all this distance from the boundary line and
make exactly the same chainage, while it would be convenient to the surveyor who
went up thero to have the survey start from that post.

Q. But did it ? What is the point now of their line ? It is a mile south of the
original boundary ?-A. Yes ; but this boundary was to come down here (referring to
diagram) that would have brought it down about 20 chains-20 chains south of the
post. We thought both tracts were so large it would be better to start from that
post.

Q. What is the nearest point on the meridian line to the southern limit of Short-
reed & Laidlaw's application ?-A. The southern boundary is about 20 chains south
of the division line, between sections 24 and 25 in township 7.

Q. Then you understood as you now swear, that Mr. Lindsay Russell directed
you to prepare the memorandum so that Shortreed & Laidlaw were not to have the
territory for which they originally applied ?-A. Yes.

Q. How much did they, in point of fact, get of the territory for which they
originally applied ?-A. About a mile and a quarter.
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By Mr. Rykert:
Q. When you prepare Minutes for Council, does not some time elapse, as a

rgeneral thing, before the Order is passed ?-A. That depends on circumstances.
During session it takes longer than at other times. It depends on the amount of
business the Council has on hand.

Q. Would this be during Session ?-A. I suppose it must have been.
By Sir John Thonpson :

Q. When you say a mile and a quarter, do you mean a mile and a quarter in
width ?-A. I mean it was a mile and a quarter north and south. That is, an area of
25 square miles.

ARTHUR OLIVER WHEELER sworn.

By Sir John Thompson:
Q. Did you prepare that sketch showing the interference ?-A. I did.
Q. You are lately come to the Department ?-A. I have been in the Department

since 1885 ; but I have not been in the Timber and Mines Office all that time. I
have been there for the last two years.

Q. You were not there in 1882 ?-A. No.
Q. What did you prepare it from ?-A. From the application on Mr. Rykert's

file ; that is the original application submitted by Adams; from the sketch accom-
panying the application of Shortreed & Laidlaw; the descriptions in the two Orders
in Council respectively, and the plan of survey of the timber berth. Also the field
notes of the 4th meridian.

Q. Does it correctly show the position of the two applications and license ?-
A. Yes.

Q. As described by Mr. Burgess ?-A. Yes.
By Mr. Blake:

Q. Where did you find the trail ?-A. In the original field notes.
Q. Not from any map ?-A. The map is made from the original field notes.

By Mr. Mills (Bothwell):
Q. The map and field notes exactly correspond ?-A. They should.
Q. But do they ?-A. They are supposed to correspond when the map is appro-

ved by the Surveyor General.
The Committee then adjourned.

HOUSE OF COMM1oNS, Wednesday, 23rd April, 1890.
The Commitee on Privileges and Elections met at 10:30 a.m., Mr. GiRoUARD in the

Chair.
Enquiry relating to the connection of J. C. Rykert, Esq., M.P., with the grant of

certain timber limits in the North-West Territories, resumed.
MR. G. U. RYLEY re-call.d.
SIR JIOHN THoMPsoN-Mi. Chairman, Mr. Ryley has brought the plan (marked

B) showing the trail, for the purpose of testing the accuracy of this tracing, but I
understand from Mr. Laidlaw that the correctness of the tracing is not contested.

By Mr. McCarthy:
Q. When was that plan made ? Was that plan made in 1882 ?-A. Yes.
Q. What is the date of that plan ?-A. The survey wasmade in 1881. Before com-

mencing my evidence I would like to make a correction. Yesterday Mr. McCarthy
produced .4 sketch showing the position of the two tracts in a different position to
which they are shown on the tracing here, and I told him at the time, I did not think
a sketch of that nature could possibly have been made with the descriptions we have
in the Department; but after I went back to the office and considered the natter, I
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hunted up the plan that was in use in the Department in the early part of 1882. It
was a plan made in 1878, and it was the only lithographed plan in use in the De-
partment when the applications in question were put in, and upon plotting the
descriptions-I got Mr. Wheeler to do this yesterday afternoon-I found the two
tracts did conflict on that plan nearly in the way Mr. McCarthy showed on the
sketch yesterday. The cause of the difference is this: the trail to Fort McLeod on
the old plan is 8 miles north of the trail as defined by survey, and this made the
difference in the position of the tracts applied for by Mr. Adams.

By Sir John Thonpson:
Q. Between that old plan and the plan of 1882 the survey had been made ?-

A. Yes ; and if any sketches were made they must have been made off this old plan,
because the plotted position of the two tracts on this plan, shows tbem in about the
saine position as on the lithographed plan which Mr». McCarthy had yesterday.
This is the plan I refer to. (Plan produced and marked C.) It overlaps a little more
than on the plan shown by Mr. McCarthy (See Exhibit No. 61, page 96), but it is
approximately the saine.

By Mr. MfcCarthy:
Q. When was this plotting done ?-A. Yesterday afternoon, by Mr. Wheeler,

from the description.
Q. Was this lithographed plan in use in March, 1882 ?-A. That vas the plan in

use in the Department in the early part of 1882, and any sketches made nust have
been made from this plan, because we had no other.

By 11r. Blake:
Q. What you say is, Mr. Ryley, that this plotting that we find here, thiat blue

line and that red line, represents the result on the plan in use in the Department at
that time ?-A. Yes; at that time.

Q. The plan then in use ?-A. Yes.
By Mr. MUcCarthy :

Q. What date was the other plan used which would be the foundation for the
sketch that has been produced here ?-A. That plan (marked C.) was used when we
were drawing up the descriptions. I ascertained in some way that a survey had been
made of the 4th meridian line. I cannot remember whom I learned it from, whether
from Mr. Russell or somebody else in the Department, but in drawing up the des-
criptions I went to Mr. Clayton's room and I got this plan (marked B) there and
plotted the descriptions from the trail as I found it on the plan of'survey.

Q. Did you then notice there was a difference of 8 miles in the position of the
trail ?-A. No; I never noticed that. Mr. Russell himself never seems to bave
noticed it.

Q. Until when ?-A. I never noticed it until Mr. McCarthy spoke of it yester.-
day.

Q. What difference would the trail make ?-A. It would bring the Adams loca
tion 8 miles south.

By Mr. Blake:
Q. Shortreed & Laidlaw's location could not be altered at all as their applica-

tion was a definite description ?-A. No; the berths were plotted from the informa-
tion we had in the Department at that time, showing the trail in that position. On
actual survey it showed to be 8 miles farther south. That brought the Adams' berth
south and Shortreed & Laidlaw's more in the centre of the Adams' berth, as shown
in the sketch.

By .Mr. McCarthy:
Q. Then up to the time you saw me with Mr. Rykert in Mr. Russell's office; up

to that time this is the plan that was being dealt with ?-A. Yes; or about up to
that time. I do not exactly remember when I knew about the survey of the 4th
meridian, but any sketches made before I knew of this survey, showing the position
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of the two berths, must have been made from information on this old plan. I had no
plan of the berths plotted at the time, only the number of the application appeared
on the plan.

Q. Was there any plan in general use but this ?-A. No.
Q. So that when the application was made by Adams it was with reference to

that plan ?-A. It was plotted from information on this plan. I do not know
whether the description in the application was based on this plan.

By -Mr. Blake :
Q. Now, _Mr. Ryley you came to the Department, when ?-A. Well, I was there

in February, but I did not take charge of the office until some time in March, I think
the middle of March.

Q. You had then first to do with this license ?-A. Yes.
Q. When were you instructed to find these descriptions that you made out for

Mr. Adams and for Shortreed & Laidlaw ?-A. After Mr. Russell had the interview.
Q. After that interview ?-A. Yes.
Q. Was it in pursuance of those instructions that you got the field notes on

which you worked ?-A. Yes. Mr. Russell told me to make out the descriptions and
i did so. He either told me about the survey of the 4th meridian line being made or
I knew it. I got the position of the trail from the map of the survey of that meridian.

Q. It was in pursuance of those instructions you got your information ?-A. Yes.
Q. You did not know before that time whether the trail was rightly or wrongly

plotted on this old plan ?-A. No, I did not.
Q. Therefore the common apprehension of all was that this was the plan at that

time ?-A. Yes ; that was the only plan in use at that time.
Q. And the only information which appeared to be used by the parties up to

this time ?-A. Yes.
Q. Then the common idea of all the parties must have been that that represented

the arrangement ?-A. Mr. Russell did not understand that.
Q. You say there was nothing but this to come and go upon ?-A. Yes; unless

Mr. Russell had other information about it. All I know is that he gave me instruc-
tions to get this information, and I showed him the position of the limits.

Q. That is afterwards ? I am not speaking of afterwards. I am speaking of
before, at the time negotiations were going on, at the time that the settlement was
made, at the time you got instructions, all that was before the parties was the informa-
tion which this plan would give ?-A. As far as I know that was all the information.

Q. And, therefore, this plotting of blue and red would represent the understand-
ing of the parties at that time ?-A. I cannot say that.

Q. Was there anything else, any other information which they had to your
knowledge ?-A. Not to my knowledge.

Q. There was no other information they had to your knowledge than that which
the plan contained ?-A. I cannot say.

By Sir John Thompson:
Q. At the interview between Mr. McCarthy, Mr. Rykert and Mr. Russell when

they made the adjustment, and after'which you prepared the notes, was that plan
there ?-A. No, sir. I remember Mr. Russell had a sketch in his hand, but I do
not remember whether he ever showed it to me. All he said was as to the adjust-
ment being made.

Q. But that plan was not there ?-A. Oh, no. I took this from one of the old
reports of 1878, yesterday.

Q. Was any plan like it before them, any Departmental plan showing that plot-
ting before them?-A. No, sir, none.

Q. Yet yqu spoke of their having some sketch or departmental plan or sketch
prepared by one of the parties ?-A. I cannot say whether there was any sketch
prepared by the Department or not. If there were any then it must have been
taken from the information on this old plan.

Q. It was not the plotting of any of the employés of the Department ?-A. No.
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By Mr. .21ills (Bothwell) :
Q. Then at the time that iMir. Russell met with Mr. McCarthy and Mr. Rykert,

there was no other plan prepared and in use in the Department exeept this one?-
A. Not to my knowledge.

By 1fr. Blake :
Q. And it was one of these with the little red circles that you have specified ?-

A. Yes.
By Mr. Davies:

Q. Any sketch he would have would be taken from that plan ?-A. Fron the
information on this plan I do not say it would be a tracing of it.

Q. That would be the basis of it?-A. Yes.

By Mr. Langelier (Quebec) :
Q. What is the date of the plan of that survey. filed in the Departnent ? What

date was that plan filed? A. It is dated 3rd March, 1882.
Q. As filed at that time in the Department ?-A. Yes; it is dated in March by

Ogilvie.
By 3fr. Blake:

Q. You do not know when it was put in the Department ?-A. There is no num-
ber on the plan.

By 3fr. Langelier (Quebec)
Q. Have you any means of ascertaining the exact date when it was filed in hIe

Department ?-A. Yes ; I can find out exactly what date it was filed.

By 3fr. 3fills (-Bothwell) :
Q. What is the date of the next plan prepared by the Department after this

one, after the one on the Table that was published in 1878, what is the date of the
next one ?-A. I think it was in December.

Q. That is December, 1880 ?-A. December, 1882. This plan is dated 1878, and
the next plan published showed the 4th meridian survey.

Q. And that was you think in December, 1882? -A. It must have been made
after the returns were received in the Department.

By Sir John Thomnîpson :
Q. You are speaking of the plan lithographe 1 ?-A. YeS. I do not say the

sketch was prepared from that plan because I do not remember seeing the sketch.
Q. Do you know whether the sketch was prepared in the Department or made

by one of the parties on the spot ?-A. I don't know anvthing about the sketch.
MAR. RYKERT then made the folloving statement after acknowledging that he

had been previously sworn:-
Mir. Chairman: I propose just briefly referring to this difficulty about the

license, and my statement is under the oath I have taken. The application was
granted. as I stated in my letter of March 20th, 1882. On the 3rd of April, Mr.
Adams left the citythinking he was right so far as the granting of his application was
concerned. A day or two after that I received some information from somebody in
the Department that there was a confliet with the Adams' application, that an appli-
cation put in by Mr. McCarthy for Mesars. Shortreed & Laidlaw conflicted with the
Adams' application. I then saw Mr. Russell, and he informed me that unless that
confliet was settled in some satisfactory way that no license would be granted;
but he thought that if we could arrange the matter between us the matter would
be settled. About the 6th or 7th of April I saw Mr. McCarthy, and I spoke to him
in reference to the matter. He says in his evidence, on page 40, regarding that
conversation: "fHe told me the Department had determined to grant the limit, pro-
vided that an arrangement could be made between Messrs. Shortreed & Laidlaw
on the one hand, and Mr. Adams, for whom he was applying, on the other."
That conversation which Mr. McCarthy refers to took place about the Gth or 7th day
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of April. Then, on or about the 7th day of April, Mr. McCarthy and I went to see Mr.
Russell,whoexplained about the overlapping, and he then said: " Youwill have to set-
tie the matter between you." Mr. McCarthy and I then agreed that Mr. Russell should
settle the matter. According to the evidence before us at that time it appeared that
there was an overlapping of a very considerable amount. Mr. Russell told us we could
not possibly have over 400 square miles, and then cut off from the Adams' application
some five miles according to the plan and sketch before us at that time, and taking that
five miles off the Adams limit still left a space between the two. Mr. McCarthy and I
then agreed that Mr. Russell should settle the matter between us. We had made no
agreement up to that time except to talk the matter over about the overlapping, and we
left it entiiely in iMr. Russell's hands to settle. Mr. Ryley's statements here yesterday
are strictly and accurately correct. The conversation which took place at that time
was, most of it, in the presence of Mr. Ryley. who was called in by Mr. Russell,
and heard nearly all that took place. At any rate, he knew the settlement between
us. It was simply a statement of both of us to Mr. Russell. We said he would
make some adjustment of the boundaries. Mr. McCarthy was still apprehensive
on that date that the license would not be granted, and although we had spoken
about pooling the survey and joining the survey, still he thought the license
would not be granted. He asked me to write Mr. Laidlaw in the matter, and explain
to him about joining in the survey, and on that same day Mr. McCarthy left for
Toronto. On the morning of the 8th of April

By Jfr. McCarthy :
Q. Which day do you say I left for Toronto ? A. On the evening of the 7th I

think; I did not see you again, I looked for you on the 8th and could not find you.
On the 8th April, I saw Sir David Macpherson, the acting Minister, and told hii of
the arrangement I had made with Mr. McCarthy, and then after consideration in the
afternoon he told me that the license would be granted. Mr. Russell agreed to
prepare the Order in Council. At the time the arrangement was made between Mr.
MeCarthy and myself in the presence of Mr. Russell, Mr. McCarthy was not alto-
gether satisfied with the description, but left it to be settled by Mr. Russell. I recollect
that distinctly, and that is corroborated by the evidence of Mr. Ryley who did not
seem to know at that time where the timber really was. On the 8th April, I wrote
to Mr. Adams that " if I could see McCarthy there would be no difficulty in getting
the matter settled." That had entire reference to the survey and the pooling of the
expenses which we discussed and to which Mr. Lindsay Russell refers in his report.

By 3fr. Davies :
Q. What page is that letter on ?-A. It is on page 147 of the Votes and Proceedings

of the House. Now, on 11th April I saw Mr. McCarthy as stated in that letter which
also appears on page 147. I saw Mr. McCarthy and told him what the acting Minister
had stated in reference to the matter, that the license would be granted. Then, I
wrote to Mr. Adams on the subject of our conversation as to the joining in the survey.
I was then going to Hamilton to see Laidlaw in reference to joining us in the survey.
I had not seen Laidlaw in reference to the matter up to that time, at all. On the
same day Mr. McCarthy and I went over again to see Mr. Russell in reference to his
Order in Council. Mr. Russell then informed me and informed both of us that he
had drawn up the Minute in Council for the Adams license and that it would go
before the Council. In that same Jetter I said "the Order in Council went before
the Government to-day and it is likely to pass at once." Then Mr. McCarthy, on page
40, writes to Mr. Laidlaw that iRykert wanted to see about defining the boundary. That
is correct as far as it refers to Mr. Laidlaw's limit, but not the limit of Adams, because
that had been settled at that time. That must have been after the time I had spoken
to him. He said: "He wants to see about definiug the boundaries of the limit
applied for by, Messrs. Shortreed & Laidlaw, so that some arrangements may
be made if possible. I think that the limits applie I for do not clash to
any very great extent, but Mr. Rykert will explain." I went to Hamilton after
that and saw Mr. Laidlaw and explained all that had taken place. Mr. McCarthy
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in his evidence seems to have come to the conclusion that the settlement vas
made about the 22nd April. Well now that could not possibly be, because on the
17th day of April the Order in Council had been passed and therefore it would be
absurd to say we would make a settlement after that. He said there was only one
interview. Now in my letter to Mr. Lindsay Russell of the 31st day of August,
which is published amongst those letters furnished some time ago, I stated distinctly
I had been there with Mr. McCarthy twice. That is among the Further Letters
and is dated the 31st of August. It r'eads thus: "You will recollect that after
it was determined to give Adams his limit it was discovered that one prior, that
of Laidlaw, had been applied for and refused for part of the same ground. You
then asked me to see McCarthy who told me that there was no use in applying any
further, that it would not be granted. I told hin I was certain it could be done,
he then went with me twice to your office and agreed upori the boundary, and told
you he was perfectly satisfied." Now, Mr. Burgess also recollects the fact that we
were there twice. I am positive of it, and my letter of the 31st of August, 1882,
corroborates that view. Now on the 22nd of April in the lettetr written by Mr.
McCartby to Mr. Laidlaw, on page 42 of the Evidence ho stales the minutes of the
Or-der in Council have gone in re Adams application, and Mr. Lindsay Russell has
promised that yours or Shortreed & Laidlaw's shall go througlh ai once." This
shows that the interview must have taken place long before that. Mr. McCarthy has
also stated in his evidence that there was an agreement. On page 41 lie says:-" I
agreed that an Order in Council should be drawn up in that way and
a report or draft report was drawn accordingly. 1 saw it prepared-
or at least I saw the draft of it. I went to the Department with
Mr. Rvkert, and between the Deputy Minister and Mr. IRykeit and myself the
Order in Council was drawn." Now I say Mr. McCarthy is mistaken on that point.
There was no Order in Council drawn in our presence. Instructions were given to
Mr. Russell to prepare the document himself and we never saw it drawn. On
page 51, Mr. McCarthy in answer to Mr. Casgrain says: "I do not think we prepared
a document. My recoliection of it is that we simply went theie and told him that
we had agreed to such and such a scheme, and he prepared the document." His
evidence rather conflicts upon that one point. Ilowever, I say there was no docu-
ment drawn but a verbal agreement was discussed with Mr. Russeil and no papers
drawn at that time. Mr. McCarthy says on page 43 of the Evidence : " 1 may say that
Mr. Lindsay Russell's statements are not correct in the letter that was read this
morning. In the first place the settlement was made at Hamilton, but was varied by
me on my own responîsibility at Ottawa." I never went to Hamilton until after the
11th day of April, and the Minutes of Council were prepared on the 10th day of
April; so it is utterly impossible that I could have gone there after that time and
made the arrangement Mr. McCarthy speaks of. He says the terms were varied on his
own responsibility at Ottawa. He varied the terms of an agreement referring to an
agreement which he says was made in Hamilton. I say no agreement was macle in
Hamilton whatever. On the contrary the agreement was made in the presence of Mr.
]Russell before the 10th day of April, some days before I saw Mr. Laidlaw. Mr. Russell's
statement from beginning to end is strictly correct. Mr. McCarthy admits aiso on
page 41 that J denied that there was any agreement whatever between Laidlaw and
myself. When J saw Laidlaw the Minutes in Council had been prepared and I had no
right to vary that minute at all. The limit belonged to Adams and he was away out
of the country, and I could not make an arrangement which was not satisfactory
to him. Then Mr. McCarthy says on page 49, that the Orders issued simulta-
neously. It is quite evident he is mistaken on that point also. On page 50
he says: "Before we went to Mr. Russell I had shown Mr. Rykert my letter from
Mr. Laidlaw or communicated to him the substance of it." Now that is also incorrect.
We did not discuss the matter about Mr. Laidlaw until after the interview with
Mr. Russell, and he then asked me to write to Laidlaw in reference to the matter and
explain the settlement to him. That is all J have to say regarding Nir. McCarthy at
present. Now Mi. Laidlaw has complained and makes the ground of his presence here
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that I had accused him of having tried to levy blackmail. That seems to be his only
ground for coming here. He did niot know until be arrived here that the Adams descnp-
lion embraced any portion ot the Shortreed & Laidlaw application. He says: " Until
this morning I did not discover it, and I may say as far as 1 was concerned I knew
nothing whatever about the boundaries, I never traced the boundaries and I never
saw the traces of botndaries of the Shortreed & Laidlaw's application until I saw il
here in the evidence." I saw Mr. Laidlaw some lime after the 1lth April, and
at that time he wanted me to agree to have both Orders in Cou-ncil so drawn that his
friends could have the selection over the two of them, and I told him at that time that
it would be utterly impossible, that the Order in Council had been passed and
that the arrangement had been made and Adams had been informed of it and
we could not make any alteration whatever. At that time I say the Minutes
of Council had been prepared. At that interview he wanted me to push through
his Order in Council. Laidlaw at that time knew nothing whatever about the
location of the timber on this limit. On page 54 he says: " He did not
know anything at all about it." Now he says on page 57 of the Evidence,
that he never could get a description until that day. In the letter of the 5th
of April to Mr. McCarthy which you vill find on page 40, Mr. Laidlaw
says lie -was not aware as to where the timber was, He says :-"I have
decided to incur the expense of an actual survey and plan. so that we may
be sure we have the timber. The present description embraces too much land for a
fifty square mile limit. I wired you to-day for information, whether the limit
should be rectangular, or whether lines may be run forming oblique or acute angles.
A survey will cost about $500, and of course, il is desirable to leave out all space
upon which there is little or no timber." That was upon the 15th April, and il
shows that at that time he did not know where the timber was. On the 21st April,
Mr. Laidlaw again writes as will be seen on page 41 of the Evidence: " I do not
know whether the application of Shortreed & Laidlaw will describe the better
quantity of the timber-no lines were actually run around il." He knew nothing
whatever about the location of the timber ont the 21st April. Then again on the 21st
April he writes to Mr. McCarthy as will be seen on page 41. He says: " 1 wish that
you would have special regard to the description, and make it broad enough to
cover the first right of selection of tifty square miles, within the territory described
in applications of Shortreed & Laidlaw and Adams. Mr. Rykert agrees to this." I
said there was no agreement. At that tine the Order in Council had been issued. It
had been issued on the 21st, and il would be absurd to say that I had agreed to do
something I could not possibly do. On page 41 of the Evidence, Mr. McCarthy
says: "I was then informed by Mr. Rykert that that was not the undeistanding,
but that where the limits overlapped Messrs. Shortreed & Laidlaw were to have the
right of selection, but that they were not to go over both. Considering that to be a
fair arrangement, I agreed that an Order in Council should be drawn in that
way." Now in reference to this matter of Mr. Laidlaw; on 26th April, 1882, I re-
ceived a letter from Mr. La'dlaw in which he says: " I have received your letter
of yesterday. I fear embarrassment and disappointment if tle Orderin Councils are
" ot' east iron. The Shortreed & Laidlaw application will, I believe, embiace the best
" quantity, but there isno good reason why Adams should not have a right over il after
"location of fifty square miles. Il is clear to me that mv suggestion was the more
'practicable, viz.: for selection of two fifty square miles from territory embraced in

both applicatioi-Shortreed & Laidlaw (1) ; Adams (2). Mr. Shortreed, a most
"competent man and especially trustworthy, will go and inspect and locale. I am
" willing to meet Mr. Adams (at Chicago, if desirable) and agree upon a basis foi
'-location and survey. And I wish to discuss with you and settle the other subject
"of our conversation. I had not great faith in success and this prospect must not
"be given away. I have special reasons to know that we must exercise promptitude
"and discretion. and I wish you to impress in the niost positive manner upon Adams
"the great importance of keeping his own counsel. There are watchers who will be
"determined to force their way to an interest, or try to delay the issue of the licenses
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"and we must all keep our own counsel. Try and get the orders and instructions
"in the form I suggested, and I will arrange for the inspection and survey at once,
"and will discuss the other affair with vou before the inspector and surveyor goes
"away. Prompt and decisive work will be the order of the day as soon as you have
"the instructions in proper forni. The surveyor should act upon instruction of
"l Shortreed & Laidlaw and Adams for location within the territory in both appl-
"cations and in all other respects on the instructions of the Department.

"If necessary wire Adams and give him caution.
Yours very truly,
(Signed.) WM. LAIDLAW."

"P.S.-Be careful to have basis of orders right so that there may be io grounds
for refusal, eveli although we should not literally comply with all red tape doctrilne.

Exhibit No. 55. W. L."

Here is a letter I wrote to Adams on 38th April.

By Mr. Davifs:
Q. It is froni you to Adams ?-A. Yes ; and it reads thus:

" 18th APRIL, 18S2.

MY DEAR ADAMS,-I was told that Vour order was passel yesterday and that
the chief cause of the delay was the multiplicity of business. Rissell told me it was
a foolish thing on Laidlaw's part to object in the first place to your application, as
his covered more gronnd than he could claim and ihat it overlapped yours only a
few miles, which matter be settled between you and the claimnant. He says
further that Laidlaw claimed that the timnber he wanted was at or near Fort Walsh
far south of vours.

Front what I could gather in the Department, those who pretend to know
anvthing think you are extremely foolish to risk noney in an expensive survey at
this time of the year.

" They think you could nake the survey in the sununer, as vou have six mlonths,
aind at a very little cost. I told then wvhat you said the expedition would likely
(ost vou and ther thought that ridiculous. I told item vou were deternined to
push it on and that Mercer would go with the party. Will send order as soon as I
can get it.

" Yours trulv.
Exhibit No. 56. (Signed) J. C. RiYKERT."

Now in August after the surver had beei male and before the license was
issued, 1r. Laidlaw wrote a letter to 1r. Adans in refereice to tlie matter. That
letter is dated 4th August, 1882. and reads as fllows:

" HAMILTON, ONTAR1O, 4th August; 1882.

" Mr. JOHN ADAMS, Merchant Tailor,
"4 Winniipeg(.

"DEAR ADAMîs,- received a Winnipeg paper, and I suppose I have to thank you
for it, giving an account of your timber limit at Cypress Hills, and on the same day
I sent you a telegram bat have not received any answer. I was very well pleased

to know ofyour success, although I confess I was verv much disappointed at the

statement that your limit took in all the tiaber in that region of country. Our man

is away in the west now and there is a strange difference in his report and your
newspaper report. Can it be possible that there is a mistake about the territory ?
I would like to know where your location is made, and would be very much obliged
for the description of it and all the information you can give me about it. Of course,
if you are the fortunate one and have got all the timber away from us, we will be

pleased at your success and sorry for our failure and hope foi better fortune next

time. I claim, however, that it such is the case and you intend to give anyone a
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share in the timber, we have the right to be favorably considered. Please answer
fully, and if you are coming down this way, let me know where I might see you.

"Yours very truly,
Exhibit No. 57. (Signed) WM. LAIDLAW."

A short time after that, I heard that Mr. Laidlaw had entered a protest
in Ottawa against the issue of this license. I wired the Department and also wrote
them for particulars of Mr. Laidlaw's charges. On 2nd September, I got from Mr.
Laidlaw the following letter: (The Committee will recollect I had heard he had
charged me with fraud in the Department on the issue of the Order in Council.)
The letter reads thus:

"HAMILTON CLUB, 2nd September, 1882.
"J. C. RYKERT, Esq., M.P.,

"St. Catharines,
"MY DEAR RYKERT,--In re Cypress Timber Limit. At the time of the applic-

ation for this limit, I relied upon the letters from you and Mr. McCarthy and I did
not examine the form of description in the papers received by Shortreed & Laidlaw.
i recently received information which induced me to suspect that a fraud had been
committed against Shortreed & Laidlaw in the interest of Mr. Adams and made a
careful examination of the papers. A gross mistake or a gross fraud had been
committed and I am willing to submit the papers and information to you to forn
your own opinion which you will call it. I have preseived all the correspondence.
The matter bas been laid before the Government and all proceedings in the Adams
application stayed. I went to St. Catharines to see you last week in your absence,
and if you wish I will go down again, or I might probably meet you here or in
Toronto in the course of next week. I only ask fair play and good faith and I rely
upon my agreement with you and ulpon your sense of honor and justice in the matter
of trust.

Yours truly,
Exhibit No. 58. (Signed) "WM. LAIDLA W."

This letter I considered at that time reflected upon my having committed a
fraud in the interest of Adams. I telegraphed at once to Laidlaw to meet me and
see what he meant by it. I met Laidlaw shortly after in Hamilton and we had
considerable discussion about the matter and it was not a very pleasant interview
at all. Mr. Laidlaw, at that time insinuated that I had been guilty of fraud in
obtaining the original license and we had some pretty sharp words. I then wrote,
to Adams on 5th September, as follows:

"ST. CATHARINES, 5th September, 1882.
"DEAR ADAMS,-Laidlaw called at my office in my absence in reference to the-

limits. I yesterday received a letter from him in which he suggests fraud on your
part, or in your interost in getting the limit. I immediately went to Hamilton and
met him at the station by appointment. My object was to know what he really
meant. He did not dare to charge me directly with fraud, but insinuated that some-
body was guilty. He wanted me to see you and get hirm an interest in the limit and
intimated that if you did not do so he would take proceedings at Ottawa to prevent
the issuing of the license. I told him to crack ahead and do all he could. Will see-
you to-morrow.

"Faithfully,
Exhibit No. 59. (Signed) " J. C. RYKERT."

Mr. Laidlaw having insinuated that I was guilty of fraud, I was consider-
ably annoyed with him and as a result I telegraphed to Ottawa that I considered Mr.
Laidlaw was trying to levy blackmail. It may have been a strong telegram to send,
still, at the sane time, after he had made a charge of fraud against me in the Depart-
ment, I thought I was justified in seeing the original arrangement carried ont satis-
factorily. In the same letter he told me he had stopped proceedings in Ottawa, and I
thought it was an attempt to force Adams to some terms, and 1, therefore, tele-
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graphed the Department that I thought he was attempting to levy blackmail. On
7th September 1 wrote Adams again, as follows:

" ST. CATHARINES, 7ti Septeiber, 1882.
DEAR ADAMS,-I wrote to Russell on the 5th informing hima of your arrival

here and that you had entered into certain contracts on the strength of the Order
in Council. I also stated to hini that Laidlaw vas only trving a game of bluff in
entering a protest against the lieense. It is very singular that lie should offer to
purchase the limit or an interest in it and afterwards apply to defeat you. In my
opinion he is only trving to force you into terms. He never, until lately, insinuated
that there was any fraud, and he knows full well that everything was done in a
straightforw-vard manner.

" Very truly,
Exhibit No. 60. (Signed) "J. C. RYKERT."

That is all the correspondence that I have in reference to this matter. I state
that miy impression was, after the stronc letter and the statement about fraud, that
Laidlaw was trying to force Adams to terms and this was the cause of my sending
that telegram to the Department. That is all I have to say.

By Mfr. Blake :
Q. You will remember a statement made by yourself upon which I think it is

right to ask you a question or two. Your statement was, I think, at page 18 of the
Evidence: "After a very considerable amount of trouble and delay in looking ove.
the different applications and after mapping them out upon a map of the territory
which was in the )epartment." What map would that be ?-A. Some map sueh as
has been produced here.

Q. Would it be a map such as produced this morning, sueh as those lithographed
maps ?-A. My impression is that it had lines of townships, the tracings of the town-
ships. It may have been one of those maps.

Q. It might have been such a map as produced by _Mr. Ryley this morning ?-
A. Yes.

Q. "After mapping them out on a map of the territory which was in the
Department i discovered that there was only one that was at all conflicting-that of
Messrs. Shortreed & Laidlaw."-Did you yourself map them ont or get solme one else
to map them out ?-A. Some one in the Department.

Q. Some official ?-A. Yes.
Q. Do you know whom ?-A. No. I cannot tell, it may have been Mr. Ryley,

I do not remember. My impression is that it was some person they called Captain
in the Department. He is in the room upstairs.

Q. Was the general resuilt of that mapping out such as you find there ?-A. No.
Q. It was not such as you find there-was it such as vou find on this plan ?-A.

No, it was not like that.
Q. It is not like anything that has been before us?-A. Like the one Mr.

McCarthy filed yesterday (see Page 96, Plan in Exhibit No. 61) something like that.
Q. The general result of the mapping out that you accomplished was like that ?

-A. Only, I think it went further.
Q. You think the Shortreed & Laidlaw territory went up to where it crosses?-

A. I could not tell definitely how far.
Q. You think the general result was like this, except the overlapping extended

further to the west?-A. Yes, it was 7 miles across, and this overlapped somne very
shor-t distance.

Q. The overlapping extended further to the west, you think? And north and
south, was it as much as this ?-A. My recollection is, it only extended one and a
half or two miles.

Q. Your recollection is now one and a half miles deep or in %vidth, a little more
than half the width of the Adams application ?-A. Yes.

Q. That was the general idea you entertained from the final work on the ground ?
-A. Yes.
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Q. Was that idea of the actual position of the two applications ever changed
in your mind du ring the whole of these disputes ?-A. No, not until the last meeting
on Friday.

Q. lt was not until a late meeting of this committee that you learned the facts
yourself ?-A. I never knew anything about it till then. My impression always was
the limit was further north.

Q. Just as to the limit-I am speaking of the areas of selection. I was going to
come to the lmit later on. As to the areas of selection, all through, up to the other
day, you had an idea that this little plan approximately represented wbat the con-
dition of the original application was ?-A. Yes.

Q. IIaving that idea all through, it was your idea all through, first, that it was
agreed, and, second, that it was accomplished. That what should be done would be
to take out of the Adams' application the overlapping ?-A. To take 5 miles off and
that would leave a small space between the Adams' area and that of Shortreed &
Laidlaw.

Q. Your idea was that the southerly 5 miles of Adams' 500 miles would he cut
clean off ?-A. Yes.

Q. That would leave, not merely the Shortreed & Laidlaw piece, but also a gap
between them ?-A. Yes.

Q. The Adams application being 25 by 25 you thought it was going to be left
20 by 25 ?-A. 20 by 20.

Q. You thought it was going to be a square ?-A. Yes; 20 by 20 instead of 25.
Q. You thought on the north and south measurement that was to be taken off?

-A. Yes.
Q. The result would be to cut off more of your application than was necessary

to give Shortreed & L-idlaw all of theirs ?-A. I was informed on that, because this
was the complaint which, in 1884, was sent to the Government by Laidlaw in a
petition Sir John Macdonald showed me.

Q. Then your notion w-as that Shortreed & Laidlaw were to have all that they
applied for ?-A. That is iny impression. The Minister said that ho would re-adjust
it in some way. I did not unde-stand what ho ineant by that. I always understood
he was to get mer-ely what he applied for. I have a recollection of his saying some-
thing about cutting off a portion, but that recollection is that it was to the westward.
Mi-. Ryley says yes. I recollect that converation distinctly.

Q. You say that was settled as shown by Mr. Lindsay Russell by the arrangement
between Mr. McCarthy and yourbelf, Mr. McCarthy acting for Laidlaw. It was
satisfactory as a final adjustment. Now, as to that arrangement between Mr.
McCarthy and yourself do you mean that it was arranged betw-een Mr. McCarthy
and you, that Mr. Russell should settle it ?-A. Yes.

Q. "This limit that Mi-. Adams applied for was over an area of 500 square miles
and at once the Department, as Mr. Russell states in his report, found it was utterly
impossible to allow ro large a range of country, in order to pick out a limit of 50
square miles, and it was amicably arranged between Mr. McCarthy, myself and Mi.
Laidlaw, that the boundary should be settled by Mr. Russell, by cutting off all that
claimed by Mi. Adams which overlapped Mr. McCarthy's application and he pre-
pared a Minute for Council based upon that." That was your impresison until the
other day ?-A. Yes.

Q. You see now-, of course, that it was an erroneous impression ?-A. Yes.
Q. Now once again in answer to Mr. Mills, who asked you if all this overlapped

territo-y went to the other party and you said yes, and he thon asked you if you
received no portion of that ? You said no, it was out off-you supposed up to the
other day it had been accomplished?-A. Yes.

Q. Wo now find that it w-as not. There is just one other point and that was,
I think you said the other day that the limit in point of fact was rather in the
northern part of Adams application ?-A. I would have sworn it a dozen times, if I
had not seen the description the other day. It came down further than I thought
it did.
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Q. When you gave your evidence you were under the impression that vour
limit was rather more to the northward than the Adams selection ?-A. I never
thought about it.

Q. When you gave your evidence, you gave it believing your limit did not
nfringe upon any part that Shortreed & Laidlaw had applied for, whereas it is

now different.
By fr. MfcCarthy:

Q. I gather that on the 20th March, the limit was granted to you for 400 miles?
-A. Oh no, I said nothing about the quantity, but it would not be for 400 square
miles.

Q. Does not your letter say 400 square miles ?-A. They said it would not be
allowed to be for more than 400 square miles.

Q. On the 20th March which showed vou that your limit had been granted and
you understood in some way that it was to be 400 miles instead of 500 miles ?-
A. He was asking more. I think he asked for 800. On the 8th April lie speaks of
800 square miles.

Q. On the 3rd of April you still remained under that impression that that 400
miles was to be granted-an Order in Council was to go for that 400 square miles ?
-A. I was told by the Department that they would not give over that.

Q. Accordingly this agreement was made between Mrs. Rykert and Mr. Adams
on the 3rd of April which is to be found on page 146 of the Votes and Proceedings
of the House ?-Yes, that is all right.

Q. "Whereas the above named John Adams bas, through the intervention of
John Charles Rykert, obtained certain limits in the North-West Territories at or near
the Cypress Hills "-that was not your understanding at the time that they had been
actually granted to Adams ?-A. Yes.

Q. It was not until after the 3rd cf April that you ascertained there was any
overlapping or conflict ?-A. No.

Q. Are you sure about that-quite sure about that?-A. That is my recollection
now, because Adams left here and there was no conflict when he left.

Q. There can be no doubt but on the 3rd when Adams left there hcad been no
conflict. When do you put the date of your interview with me?-A. Either on the
6th or 7th.

Q. I ask you, Mr. Rykert, whether you are positive about that? I can assure
you, I can establish to your satisfaction that I was not here either on the 6th or 7th.
Do you adhere to that statement ?-A. I say it was within two or three days before
the 8th, that is certain.

Q. Do you say that now ? Do you mean to say upon your oath that you had
an interview with me in reference to this matter on either the 4th, 5th, Gth or 7th
April, 1882 ?-A. I have no doubt about it.

Q. I tell you I was at the Orangeville Assizes during that week, I was thon
defending a boy for murder, for the murder of his uncle ?-A. That is my recollec-
tion.

Q. Will you adhere to that statement ?-A. That is my recollection.
Q. Your letter of the 8th April, says "if I could only see McCarthy we would

have no difflculty at all ? "-A. Yes.
Q. And then you say you saw McCarthy on the 11th ? You say" he was t*rribly

surprised to hear I got the limit as he was refused point blank ? "-A. Yes.
Q. If you saw me before the 8th, how could I beterriblysurprised on the 11th ?

-A. Because after our interview with Mr. Russell you said you were doubtful
whether we would get the license or not. The Minute of Council was settled on that
day.

Q. Your letter on the lth April written on this date that Mr. Russell told you
it was a foolish thing for Laidlaw to object in the first place to your application as
covering the same gronnd that he claimed it only overlapped a few miles ?-A. Yes.

Q. So Mr. Russell understood it overlapped only a few miles ?-A. Yes, and that
vas your understanding too.

A. 1890



By Sir John Thompson :
Q. Could you say how the application was granted on the 20th March, 1882, I

think you explained yesterday ?-A. I got a letter from Sir David Macpherson that
my application had been granted. He wrote me on the 2nd March stating that it
could not be granted because there were other applications conflicting with it. Then
after going over to the Department and showing that there were none there I saw
Sir David Macpherson and then he wrote the note stating the application would be
granted.

By Mr. Ives:
Q. Would be granted ?-A. Yes, would be granted.

By M1r. Blake:
Q. Which note I think you said you had forwarded to Adams ?-A. Yes.

By 1Mr. McCarthy :
Q. You produced other letters from Laidlaw to Adams, have you not the note

you got from Sir David Macpherson ?-A. No. There was other corresponcdence
which went between us. I got a telegiam from young Adams the day before yester-
day and he said he could not find the correspondence. The old man has been dead
since 1883.

Q. What do you mean by this statement that you went to the Department and
showed that there was no unfairness ?-A. I went to the Department and I inquired
what applications wet e conflicting, and these applications were all shown to me and
I discovered upon looking at the territory and plotting them out that there were
none, and Shortreed's had not been discovered at that time.

Q. None which had been conflicting?-A. No, there was no conflict.
Q. That was your understanding also ?-A. Yes.

By -Mr. Mills (Bothwell) :
Q. Mr. Rykert, in your earlier examination you gave us information as to how

the money had been disposed of, the money received from Sands, but the whole of it
was not accounted for. Can you inform the Committee how the whole $200,000 was
disposed of? Mrs. Rykert was to receive one-half of the net proceeds ?-A. Yes.

Q. That was about $74,000 ?-A. The receipt states tbat it is.
Q. What became of the difference between twice $74,000 and $200,000 ?-A. I

cannot say, Adams disposed of that.
Q. You would have an interest in ascertaining that the amount was correctly

accounted for ?-A. I took what was given. I know Muckle got a portion and lunter
got a portion and young Mr. Adams got a portion, and a number of' brokers at
Winnipeg got their shares.

By M21r. Davies:
Q. Was the amount that Hunter received $25,000 ?-A. Either $20,000 or $25,000
Q. Muckle is stated to have recevied $5,000 ?-A. Yes. Mr. Adams claims he

paid him $9,000, and Muckle says only $5,000.
Q. And you received $3,300 for professional services ?-A. Yes.
Q. The surveys were $5,000 ?-A. A little over $5,000.
Q. Do you know of any other items besides those four ?-A. No; there were

several brokers in Winnipeg.
Q. What did young Adams get ?-A. There was no statement given me at all.
Q. If you were to receive one half of the net profits, it would seem to be natural

for you to enquire what became of the large sum of money amounting to $50,000.-
A. No, it was entirely in Adams' own hands. He could do what he pleased with it.

Q. By agreement you were to get one-half of the net profit and you made no
inquiry at ail ?-A. No, I did not.

Q. As to what became of the $50,000 ?-A. No, I did not.
Q. Having an interest in that $40,000 or $50,000 you accepted half of the net

profits, less that amount, making no inquiry what became of it ?-A. Yes.
By Sir John Thompson:

Q. I would like to call your attention to the letter of Sir David Macpherson of
the 2nd March, 1882, as stated in your evidence. There appeared to be another con-
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flict. On page 17 of the Evidence it is stated " there are half a dozen ahead of your
friend, Mr. Adams. Better apply for a limit where you will have less competition.
If he does so it shall be granted if possible ? "-A. That is the one I referred to a few
moments ago.

Q. It was between that and the 20th that you went to the Department ?-A. Yes.
By Mr. Blake :

Q. As I understand it you got that letter, you then went to the Department got
the applications, and got the assistance of the officers there and found no confliet on
the maps ?-A. Yes.

Q. Did not Mr. Ryley's first memorandum say there was no conflict?-A. Yes.
Q. Shortly afterwards Shortreed & Laidlaw's application was found and then

came the conflict ?-A. Yes.
By M1r. Davies:

Q. I am not satisfied about this money ? You were not acting for yourself ?-
A. No, I was not.

Q. Were you acting as solicitor and trustee or not ?-A. I was simply acting as
Adams' solicitor.

Q. When you received the money from Adams in what capacity were you
acting ?-A. Adams handed me the notes payable to Mrs. Rykert's order.

Q. In what capacity did you receive them ?-A. In no particular capacity. He
handed them to me in Winnipeg payable to her order.

Q. Were you acting on behat' of Mrs. Rykert?-A. I must have been acting in
ber behalf if I received them. They were payable to ber order.

Q. You were acting then for her on that occasion by the agreement which you
drew up and witnessed ?-A. I did not draw it, I witnessed it.

Q. By the agreement made between Mr. Adams and Mrs. Rykert you knew she
was to receive one-half of the net profits ?-A. I did not think they would amount
to anything at that time though.

Q. Either you acted as her attorney or not. When you found there was some
$50,000 short of the gross profits, do you state you made no enquiry of what became
of that $50,000 ?-A. Adams said there was a certain portion to go to the broker
and Muckle, and he had retained a certain amount in his hands for the other
expenses, and he handed over the balance.

Q. What were the other expenses ?-A. Solicitors' fees in Winnipeg and an
account in Hamilton, and then we had a large amount of travelling expenses., send-
ing Adams' son to the limit and a variety of other things.

Q. Did be give you a memorandum ?-A. No.
Q. What solicitor do you refer to in Winnipeg ?-A. Aikin & Co.
Q. There was some paid to Macdonald & Tupper, was there not ?-A. Not a

cent was paid them.
Q. You do not know what amount the solicitors themselves were paid ?-A. No.
Q. You kept a memorandum ?-A. No, I did not.

Q. Did you not think it was your duty to see to it for Mrs. Rykert ?-A. Parlia-
ment has no right to ask what my duty was.

Q. Would you, as a solicitor, think it was right not to get a memorandum of
the amount ?-A. I just acted simply as her agent and I do not think Parliament
bas anything to do with it.

By Mr. Langelier (Quebec) :
Q. When Adams accounted to you for $200,00, did he show you any vouchers?

-A. fie did not.
Q. Did you ask for any ?-A. I did not.

By MYr. Blake:
Q. 1 think you stated, Mr. Rykert, with reference to professional services you

received fees only-$100 per day for 33 days ?-A. Yes.

Q. To work down here ?-A. Nothing here; only when in Winnipeg and the

West I had to fight the C. P. R., and I lost the whole of 1883 in fighting the C.P.R.,
.and never got a cent for it.

Mr. MILLS (Bothwell)-There is $18,700 unaccounted for?
95
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By M1fr. ilulock :
Q. Are you aware that Mr. Laidlaw presented a petition to Sir John Macdonald ?

-A. Yes.
The Petition is as follows:

TO THE HONORABLE THE HOUSE OF COMMONS, OF THE DOMINION
OF CANADA, IN PARLIAMENT ASSEMBLED.

The Petition of .Zessrs. Shortreed and Laidlaw, of Barrie, in the County of
Simcoe, Lumbermen,

HUMBLY SHEWETH:

1. That in the month of January, 1882, your Petitioners made application to the
Honorable the Minister of the Interior for a Timber Limit at Cypress Hills, in unsur-
veyed North-West Territory.

2. The application was recommended by Dalton McCarthy, Esq., Q.C., M.P., and
your Petitioners were, on lst February, 1882, advised by him that "the Surveyor-
"General was directed by the Minister to state that he does not deem it expedient to
"to grant any timber berths at present in that locality, and that in any case, under
"the regulations, licenses for the limits in question would have to be put up to com-

petition."
3. Your Petitioners allege-

(1.) That their application was the first application for a Timber Berth
at Cypress Hills ; and

(2.) That a subsequent application for a Timber Berth was made by
John C. Rykert, M.P., in the name of "John Adams," who was a merchant
tailor at Winnipeg, and that the description in the Adams' application par-
tially over-lapped the description in your Petitioners' application on the
north side.

4. The following is a diagram of the manner in which the said applications
were represented by an "officia] " of the Department of the Interior and by the said
J. C. Rykert to conflict with each other

25 MILES.
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5. Your Petitioners were and now are readv to tender for a Timber Berth of 50
square miles within the ter-ritory described in their application, or to bid for it at
publie auction.

6. On the Sth day of Ap-il, 1882. your Petitioners, through their agent, W.
Laidlaw, received a letter fron Mr. Rykert in the words following

" HOUsE OF Co'MMoNs OF CANADA, 7th, April 1882.
My DEAR LAIDLAw,-l see that vou are an applicant for a limit in the Cypress

" Iills where the Government has decided that it is not politie to gi ant thema. Your
limit also interfères a little with that of Adams for whon I applied. There is

"plenty of timber for both, and there is no reason whv the iovet anient should not
grant them. I an certain I cai gel theni to ield and comply witl my request.
Are vou anxious lo.- yours, aid if so, have vou decided what p <rt y-ou would like to
have? Your a1pplication1 covers nîearlv three times whatvill be granted, the rule

"being to grant only 50 miles. Let ie hear from y-ou bv retm-n of m:ail if you are
"axious to go in for this, and if you wish to have my co operation in getting the
" same. I will go through Hamilton on Thursday next on my- w-ay home. i vill
"leave here Wednesday.

" Faithfully, J. C. RZYiERT."

7. On the 10th April the said letter was answered as follows:-

"I HAILoNo, 10th April, 1882.
"J. C. RYKERT, Esq., M.P., Ottawa:

I MY DEAR RYKERT,--I am thoroughly in earnest about that timber limit, and if
you and Mr. MeCarthy who recommended the application of Shortreed & Laidlaw,

" can get a license for a limit I would discuss with you the shares, and ag-ree to com-
" bine the applications. One limit of 50 square miles will gather in the greater por-
" tion if not all of the good pine timber. I had better meet ou whe you come up,
"and in the meantime find what the Governor in Council will do.

" Yours truly WM. LAIDLAW."
8. Your Petitioners allege that on the 20th day of Ap-il. their agent, Mr. W.

Laidlaw, met M-. Rykert by appointinent, and yoar Petitioners allege that the resuIlt
of the discussion between them vas that if the (overnmnent would g:ant two Timber
Berths of 50 square miles withot offering t'ie Berths for public competition, Mr.
Rykert should recommuuend that vour Petitioners should hav-e the first right of survey
in the form prescribed by the Department, of a Timber Berth of 50 square miles over
the territory in both applications. and that Mr. Adams should have second right.

9. In pursuance of such conversation y-our petitioners' said ageut, after com-
munication with Mr. Dalton McCarty, sent a message to Mr. Rykert to " he careful
to have form right, giving tirst survey to Shortreed & Laidlaw out of " limits men-
tioned in both applications," and our said agent at the same timte wrote to Mr.
Dalton McCarthy to the same effect.

10. On the 24th day of April the following letter was received from Mr. Dalton
1IcCarthy: 

OTTAWA, 22na April, 1882.
" WM. LAIDLAW, Esq., Hamilton.

" MY DEAR SIR,-I have yours of the 21st inst. The minutes of the Order in
" Council have gone in re Mr. Adams' application ; and Mr. Lindsay Russell has
" promised that yours or S. & L.s shall go through at once, You are, however, very

much mistaken in supposing that your friends are to have the selection from the
" limits applied for by both the applicants. Your friends are to be allowed to select
" from the limits deftned in their application 50 square miles, and Adams the same,
"except where his description overlaps yours. You are entitled to the prior choice.
" This is, I think, a reasonable settlement. I hope the Order in Council will go
" through at once.

"Yours truly,
I DALTON McCARTHY."
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11. On the 26th day of April the following letter was received from Mr.
]Rykert:-

"HoUSE OF COMMONS, CANADA, 25th April, 1882.

"MY DEAR LAIDLA,-The Order in Council for Adams was passed the day
before I reached Ottawa. They cut off a large portion so as to enable you to have
the full sweep of 140 miles. I advised this before I left Ottawa, and they carried

"it out. Your limit can be selected any place within the 140 miles. They would
." do nothing more than this ; in fact this is a privilege they never give. You will
"have a large range. I am hurrying yours through, and hope to be able to report
"all right to-morrow. I am afraid Adams will complain with my yielding the

south part of his limit. I hava written him to wait till he hears from you."
"Faithfully,

"J . C. RYKERT."

12. Your petitioners were advised of the said letters, and believed that they
were entitled to a timber berth of 50 squares miles within the territory described
in their application.

13. Your Petitioners after a time received a formal paper from the Department,
authorizing them to proceed to a survey of a Timber Berth of 50 square miles within
a territory of the same extent as described in their application, and proceeded to
engage a surveyor and arrange for the survey.

14. While the Surveyor was on his way to the west, your Petitioners' attention
was called to some newspaper reports, and they engaged a Dominion Land Surveyor
to examine the description contained in their application and compare it with the
description in their License paper received from the Department, and to their sur-
prise they found that by the use of the word "south " for " north," the description
in the License was south of the Territory described in the application, and was in
fact "open prairie " without any timber whatever.

15. Your Petitioners immediately communicated with Mr. Dalton McCarthy,
and it was then ascertained that by the use of the word " south " for " north " in the
description, the Territory in your Petitioners' application upon which the timber
stood was transposed and put into the description in the Adams' License paper.

16. Your Petitioneis allege that there were grounds to doubt the good faith of
Mr. Rykert in the matter of the applications and descriptions, and at the request of
your Petitioners an application was made by Mr. McCarthy to stay further proceed-
ings on the Adams' application until your Petitioners' claim was presented for the
consideration of the Government ; and Mr. Lindsay Russell, the Deputy Minister of
the Interior, granted this application and agreed to stay all further proceedings
upon both applications until further notice to Mr. McCarthy.

17. Your Petitioners allege that Mr. Rykert then made an application to the
Department and procured the Adams' application to be put through without any
notice whatever to Mr. McCarthy or to your Petitioners, and the Territory included
in your Petitioners' application and awarded to then as aforesaid was wrongfully
awarded to Mr. Adams.

18. Your petitioners allege that a sketch which was before the Deputy Min-
ister, Mr. Dalton McCarthy, and Mr. Rykert, at the time of a discussion between
them in the matter, at the office of the Department of the Interior is missing, and
your Petitioners will submit with this Petition a map showing the territorydescribed
in your Petitioners' Application, and in the Adams' Application, and of the territory
described in the several license papers.

19. Your Petitioners represent that it will be apparent fron the examination of
these descriptions, and from the conduct and correspondence of Mr. Rykert and Mr.
McCarthy, that your Petitioners are entitled under the Orders in Council to a Berth
of 50 square miles within the territory described in their Application. That the
facts and circumstances have been fully presented to the Honorable the Minister of
the Interior, and he has delayed his decision thereon from time to time.
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Your Petitioners therefore pray-
1. That a Committee may be appointed to examine into and report the

facts and circumstances connected with the matter of the said applications
to Your Honorable House.

2. That upon such report Your Honorable House may be pleased to
resolve that the license granted to Mr. Adams shall be revoked and
cancelled.

3. And that the said Timber Berth shall be exposed for sale by public
Auction after Public Notice in that behalf.

And your Petitioners will ever pray, &c.
Exhibit No. 61.

Q. Would you look at that petition (handing witness copy as above) ?-A. I
suppose that was it. That shows the plan.

Q. Do you remember Sir John Macdonald showing you the petition ?-A. Yes.
Q. When ?-A. If I recollect rightly it was in the session of 1884.
Q. Mr. Laidlaw says the petition was put in in 1883 ? -A. My recollection

was 1884.
Q. Did you read the petition?-A. Oh yes. I can show you a copy of it. Sir

John passed it over to me and made the remark about the " Devil being to pay," or
something of that kind. I made a copy of that petition on my desk in the House at
that time, I never looked at it until a few days ago.

Q. Paragraph 14 reads as follows:-
" While the surveyor was on his way to the west, your petitioners' attention

was called to some newspaper reports, and they engaged a Dominion land surveyor
to examine the description contained in their application and compare it with the
description in their license paper received from the Department, and to their sur-
prise, they found that by the use of the word 'south' for 'north,' the description
in the license was south of the territory described in the application, and was in fact
'open prairie' without any timber whatever."

Then the 15th paragraph reads thus:-
" Your petitioner immediately communicated with Mr. Dalton McCarthy, then

it was ascertained that, by the use of the word ' south' or ' north ' in the description,
the territory in your petitioners' application upon which the timber stood was trans-
posed and put into the description in the Adams license paper."

You see that the alleged mistake which was apparently only discovered to-day was
set forth in this petition. Are these paragraphs 1 have read just as the paragraphs
appear in your copy?-A. I admit they are. I suppose I made a copy of them at
the time. The plan there is quite different from the last plau. The plan shows
them overlapping about a mile and a half on their own plan.

Q. What is your explanation for the fact that Mr. Russell prepared the memo-
randum for Adams before that of Shortreed & Laidlaw ?-A. Mr. McCarthy was
satisfied with Mr. Russell cutting off 5 miles from the Adams' description; but pre-
ferred that I should go to Hamilton and see Laidlaw about the boundaries he wanted;
but Laidlaw was not satisfied. He wanted to have the boundaries arranged so that
he could sbift about as he pleased; this w-as his only objection. It vas agreed
between the parties that the boundaries of the Adams' application should be deter-
mined prior to those of Shortreed & Laidlaw.

Q. It was determined prior to the luth April between the parties there that the
boundaries for the Adams' limit should be settled at once, whilst that of Shortreed
& Laidlaw should stand over for further adjustment ?-A. They did not want to
take the Order in Council until they saw what the boundaries were.

Q. You were satisfied with what they were willing to give you and they were
fnot ?-A. They were perfectly satisfied. But wanted in addition to be allowed to
shift their boundaries.
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Q. You were satisfied with the description ?-A. I was sntisfied with what they
gave Adamns. as I knew nothing about the country. I had neveu been in the country.
I never saw it froin that day to this.

-Mr. (G. U. RYLEY re called and examined.
By Sir John Thompson:

Q. At what peuiod in relation to the preparation of the report for Council after
the negotiation between Mr. McCarthy and Mr. Rykert, in Mr. Russell's presence,
did you make Ihe discovery ihat there had been a survey of the trail and franied
your description aceco dingly ?-A. I explained that this morning. It was either
Mr. Rus.el informed me tlat ihe survey huad been made of this me.idian line,
or it caine to mv knowledge in soie other way. But immediatelv after Mr. Russell
said what arrangement had been made, I went up to Mr. Clayton's room and got this
plan and then plotted the position of both berths and showed it to Mr. Russell, and
I consulted wiih Mr. iussell in everv move that was mde f. om tlhit date.

Q. It was immediately after Lese niegotiations took place Y-A. Imnmediately.
I think perhaps it was within the sane day.

Q. Before the preparation of the notes for the Order in Conneil ?--A. Yes, they
were based upon it.

By M1fr. Blake:
Q. You eouid not have drawn iese notes in the shape you did without that

infornation ?-A. -No.

By Mr. Rykert:
Q. What date wa, it vou saw Mr. McCarthy ? You prepared the Or der on the

10th ?-A. It must have been before the 10th.
Q. How many days belbe the 10th ?-A. I ean iot say. I remenber it was

pushed through as quickly as possible. M . Russell gave me instructions immediatelv
to plot the position of the tracts applied for.

Q. You had no memorandum to show what date this memo: andum. was made ?
-A. None whatever.

Q. Notbing in the Department to show ?-A. No. The memorandum is dated
the 10th.

Q. It must have been a few days before that you saw us there ?-A. It must
have been.

By 3Mr. Mls( Bothwell ):
Q. Was the starting point, in making the survey, the trail. or a certain distance

from the bountdary ?-A. The Adams application was described from the trail and
Shortreed & Laidlaw's application from the boundary.

By 11r. B .ke:
Q. In your memorandum for Council ?-A. From the section post.

By Mr. 3Mills (Bothwell) :
Q. Did you mark them both upon the same map ?-A. Yes.
Q. Did you not discover what the position at that time vas, if you knew the

actual position of the trail ?-A. The diffe. ence between that sketch I made and this
shows it here.

Q. And between the location of the two plots-were they narked on the same
maps ?-A. Yes. The position of the tract described by Adams and the position of
the tract described by Shortreed & Laidlaw were shown on the same sketch, and that
sketch was prepared from the recouds taken from the large plan.

Q. If the starting point of one was from the boundary and the other from the
trail properly' located, would they show exactly the same position ?-A. Just the
same as they are up there (pointing to tracing on wall).

Q. So the whole change was made through using the word " south " instead of
"north " ?-A. Not at ail.
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By MWr. Ryhert:
Q. You stated that Mr. Russell told you to move one south ?--A. After I brought

the sketch to Mr. Russ'Il, he adjusted the tracts and we mnde out the descriptions in
that way and he said the arrangemenut was that the a pplieations should not conflict.

Q. As a matter of' fatet it was under-stood then you w'ere to mnove dIowi the ot her
application ?-A. Yes, or the Adams portion described in suelh way, so as to lcave
it clear of'the other.

Ml. RYKERT-So fa as using' the word " south " intead ot " nor h," it was done
unintentionallv through their own mistake. If it we:e a case ot doing it deliber-
ately, if it had been the other- way they would have goi the limit they appliel fbr.
There would have been no adjustment.

By Jfr. Dar ies :
Q. If you ian nor'th they would get the linit applied for by Shortreed & Laid-

law ?-A. Yes.
Q. And it an south and thev did not get the limit they applied for ?-A. Yes.

By Mlr. Blakie:
Q. You understood at the time the persons who were first were n'ot to have

their application granted. but the persons who weire second were tu have their
application granted ?-A. Not at all. The adjustmnent was made so that one would
not conflict with the other.

Q. You see they would not contliet by the pos t of the tirst applica-
tion foir the second application ?-A. I did not unider'staid it iat wayv a* all.

Q. Is that not the result ?-A. The result is that, when we know wher e the
berth is.

Q. You saw at the timne, the berth ?-A. The pouition of tle berteih ?
Q. Certainly ?-A. The berth was not surveyed at that ime. I wish to point

out here whcn Mr. McCarthy complaine1 that a misiake Lad been made, a sketch
was prepared for Mi'. Russeil, showing the exact position of' the bertlhs. le exa-
mined the whole matter himself and ma:de his report to Sir John Macdonakl.

By Mr. Davies :
Q. You must bave been perfectly satisfied after you made o>uit your plan and

examined it vourself that vou were giving ShOrtreed & Laidlaw lands tliey never

applied for and giving Adans land lie had not applied for ?-A. Yes, iliere was an
adjustment made, so that both applieations would lot confliet with eaci other.

iMIR. BLAKE-It is realizing the old mnotto that " the last shal be first."

By Mfr. Chapleau:

Q. The report to Council is dated the 10th, it was made on the 10th ?-A. It is

dated the 10th.
Q. Iow many days wa. it befoie that that the interview took place belween

Mr. McCarthy, Mr. Rykert and Mr. RUsell wliei yu were present ?-A. I caliiot

sa v.
Q. Was it thr'ce days, four days or two davs ?-A. It must have been within a

few days.
Q. You are sure il vas not the day befor'e? It miusýt have been two or three

days ?-A. I would not say. It might have been a day before u. t wo days before,
but I remember action was taken iimediately. I mht have made a sketch the
saine day.

Q. I speak of the inemo. for Couneil, not the sketch ?-A. The meno. was pre-
par'ed as soon as I showed the sketch to Mi. Russell.

Q. It might have been the same day that the meeti ng took place ?- A. It iniglht
have been.

By Mr. MVfcDougall:
Q. Have you any recollection at the time of' vour plotting these limits. as to the

position or locality of the timber which was the valuable objecet these parties were

seeking ?-A. No; I knew nothing about the timuber at all.
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Q. You did not know, therefore, in making this adjustment, you were giving to
one party any advantage with respect to the timber over the other ?-A. I did not
know. I remembered Mr. Russell stating distinctly that neither party knew where
the timber was.

Q. The first party did not know ?-A. I do not know.

By Mr. Blake:
Q. What you knew was you were giving to one party common ground, both

were applying for-

By fr. McDougall:
Q. You were giving them the same kind of ground so far as you knew ?-.A.

Yes; as far as I knew.
Q. Whether it was more valuable for these parties to be on one side or the

other, you did not know ?-A. I did not. It was under the instructions of Mr.
Russell, and Mi. Russell was there with the sketch or report. He said it was to be
adjusted in that manner.

Q. So far as any advantage in respect to the value of timber was concerned, you
knew nothing ?-I knew nothing.

Q. It was not upon that ground that the division was made ?-A. I did not
know anything about the timber whatever.

By Mr. Mills (Bothwell) ;
Q. You knew that Shortreed & Laidlaw had applied for a limit nearly seven

miles in width, and twenty miles in length ?--A. Yes.
Q. The probabilities were that they had their lines drawn with a good deal of

accuracy when they selected such an irregular limit ?-A. I did not know anytbing
about it.

By Mfr. Chapleau;
Q. You knew that the conflicting parties had met ?-A. I knew that Mr. Rykert

and Mr. McCarthy had met Mr. Russell.
Q. Did you know Ibey had agreed ?-A. I assumed they had agreed. After

the interview Mr. Russell said we are going to adjust this matter, and we went out.
Q. Did both parties appear to be satistied ?-A. I think so.
Q. Then on that understanding you drew the plan?-A. Under instructions

from Mr. Russell; Mr. RusselI told me to do it.
Q. When you drew that you thought you were drawing it according to the in-

structions of Mr. Russell and according to the understanding between the parties?
-A. I drew it under instructions from Mr. Russell. [ inferred that they were satis-
fied. I did not know anything about that.

By fr. McCarthy :
Q. You do not pretend to say, do you ?-A. Oh, no.
.Mr. MCCARTHY-I desire to make afurther statement. My recollection was that

after the Easter Holidays-at least that is the very strong impression on my mind-
on my return after the Easter Holidays Mr. Rykert saw me in the House of Commons
in the morning after I received my letters which I was opening at my desk. I bave
since looked at the Votes and Proceedings and J find my recollection was quite
accurate. The 11th was after the Easter lolidays and the House adjourned on the
preceding Thursday. Then I say that during the prior week when these three gen-
tlemen state I was in the Department, I was not in Ottawa. I can satisfy the Com-
mittee, if they think that it is at all important, from my fee book. I find I was then
at the Orangeville Assizes. I remained there during that week, and I did not come
here until I returned on the Tuesday morning.

By fr. Rykert:
Q. How do you account for the Minute in Council being prepared on the 10th ?

-A. That 1 cannot account for.
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Q. Do you keep a record of your flitting about the country? You are like a flea
on a gridiron. You have a record to show that you were not here between the 3rd
and the 10th? A. I have a record to show that I was at Orangeville on the 4th, and I
know I was defending a boy there for murder. I could not very well be here and
there too.

Q. You move about pretty rapidly. Your seat is vacant most of the time-
By Mr. Mulock :

Q. You were not here after the 4th for a week ?-A. I was not here that week
at all.

By Mr. Rykert:
Q. You must have been there before the 4th ?-A. Not at all, I did not go to

Mr. Russell's office until the lth. I never heard of you in the matter at all until
the 11th of April.

Q. You swear that Mr. Ryley and those gentlemen are mistaken ?-A. I do most
distinctly. I think it was shown by the fact that it was not until after the 3rd it
was discovered and I was not here duringthe week of the 3rd.

MR. LAIDLAW-NoW I just wish to state that I got from Mr. Ryley of the De-
partment, a map showing the manner in which one application overlapped the
other. I have that here and it is exactly what has been put in aid what bas been
verified by Mr. Rykert and Mr. Russell.

By M1fr. Blake :
Q. When did you get that?-A. I got it in the fall. I have a copy of a letter

which shows it.
MR. BLAKE-He says he got this from Mr. Ryley in the fall of the year. That

indicates another state of affairs altogether.
By 11r. Davies:

Q. What year ?-A. 1882. I also state that at the meeting at lamilton between
Mr. Rykert and myself the overlapping was stated in precisely the same way.

By Mfr. Blake:
Q. I would like to know on what occasion it was and where you got this from

Mr. Ryler ?-A. I would not be able to fix the exact date, because I had not stated the
date in a letter. It was one of the occasions I was at Ottawa during that year. I
did not come to Ottawa especially and I am unable to state the exact date.

Q. It was in the fall of the year 1882 ?-A. Yes.
Q. You went to the Department and saw Mr. Ryley?-A. Yes. He hait a map

before him which had the circular red marks upon it which were spoken of.
Q. He had a map with these circular red marks, and lie plotted roughly this

thing for you ?-A. Yes, and I exactly copied it into the petition.

Q. So when we have this petition we have a reproduction of what Mr. Ryley
gave you in the fall of 1882?-A. Yes. I got it from an officer of the Department.

By Mr. Langelier (Quebec):
Q. Can you state the month ?-A. I could not fix the time.

Q. Was it late in the fall or carly ?-A. The petition was prepared in the fall of

1882-the petition was not preseated until 1883.

By M1fr. Blake :
Q. The letter is dated the 29th November, 1882, therefore it was in the fall of

the y ear prior to that ?-A. Yes.
By Mr. Langelier (Quebec)

Q. Was it very long before that you got that sketch ?-A. I should say it was a

short time before, but I am unable to fix the time accurately.

By Sir John Thompson :
Q. What letter are you referring to ?-A. The letter I wrote to Mr. Dalton

McCarthy. If I would be permitted I wish to call attention to the fact upon that
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point: that the report of Mr. Lindsay Russell himself exactly verified what has
been stated, because he says:-

" Both parties filed applications of unreasonable extent. So much beyond any-
thing that conld in rule be granted that I assumed that their conflict on one side on
which they overlapped each other was of secondary importance," and therefore it
was cut off.

By Mr. Davies:
Q. Is that not the letter of the 31st August ?-A. Yes ; it is in Mr. Russell's

report. Now in reference to the letter which has been produced here, I believe that
all parties were acting in perfect good faith, until I got the letter of the 21st
August, 1882. The letters which have been put in by Mrfi. McCarthy convey the
exact neaning and the truth concerning the whole application from first to last,
that when he wrote to me that Shortreed & Laidlaw were to have their selection of
the 50 square mile limit out of the territory they applied for, I believed it. When
Mr. McCarthy wrote me the same thing I believed it, and acted upon that throughout,
and the letter I wrote to Mr. Adams of the 4th September, which has been put in,
was written before the actual facts came to my knowledge upon the 12th August
when I discovered a mistake was made ; an-d it was in consequence of that, that
representations were made to the Department.

IR. MULOCK-It was the 2nd August that letter.

By Mr. Rykert:
Q. You had filed a protest in Ottawa, at that time, had you not ? On the 2nd

of September he says, "1 have preserved ail the correspondence ?"-A. I am speaking
of Adams. It is the 4th day of August. I say the letter I got was a letter from
Winnipeg on the 12th August. Up to that time I believed they had been acting in
perfectly good faith.

MR. BLAKE -I think 'Mr. Ryley had better verify these books; yesterday it was
arranged that the official field notes should be produced. They have just been handed
to me, and I would like Mr. Ryley to appear before the Committee again in order to
verify then.

MR. RYLEY was re-called and examined:
By Ir. Blake:

Q. It is a question of what you used ? What was it you used now in preparing
the minute for Council in this case ?-A. The plan. I (o not know whether I had
the field notes, but I had the plan.

Q. You do not know whether vou had the field notes ?-A. I remember distinctly
having the plan.

Q. Did you use the field notes or the plan in preparing this paper-that on the
wall ?-A. I did not p.epare that. Mr. Wheeler prepared that and he used both the
plan and the field notes.

Q. Are these the field notes ?-Yes.
Q. The surveyor who prepared the field notes, prepared also the plan ?-A. I

suppose so. I cannot tell.
Q. When were the-e field notes prepared ?-A. They are sworn to on the 31st

M4arch. 1882, at Ottawa.
Q. As appears by the last paper ?-A. Yes.
Q. Do you know what process is gone through with when they arc being

sworn to befoi e they are adopted ?-A. They have to be examined by the Depart-
ment and approved of by the Surveyor-General.

Q. Do you know when that took place in this case ?-A. In July, I think it was
of that year.

Q. No, no J uly ?-A. On the 19th May, 1882.
Q. On the 19th May, 1882, they were approved of by "R. R." of the Surveyer's

Branch, until that time, then, they were not adopted ?-A. They were in the Depart-
ment but not adopted.
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Q. I did not say not "in the Department "-not adopted ?-A. Not adopted, yes.Q. Refer to the plan-what date does the surveyor certify to the plan ?-A. On
the 28th March, 1882.

Q. What date is the plan adopted ?-A. On the 19th May, 1882.Q. So that in both instances the adoption of the plan aund the adoption of the
notes was the same day ?-A. On the 19th May, 1882, yes.

By Sir John Thompson:
Q. Does Mr. Ryley want to make an explanation about Mr. Laidlaw's last

statement, as to the time the diagram was given to him ?-A. Mr. Laidlaw says he
obtained that diagramn from me in the fal of 1882. This is impossible. In August,
1882, I made a sketch for Mr. Ruîssell showing the several traets in the shape
shown upon the plan on the wall there whieh sketch is oit the file.

MR. BLAKE-The sketch used the other day.
By Sir John Thompson :

Q. You say you did not give it to hii in the flli of 1882 ?-A. Not in the fall.
By Mfr. Laidlau- :

Q. You did give a sketch ?-A. I dare say I did.
By 1fr. Chapleau :

Q. If you gave a sketch. what sketch was it vou gave ?-A. It would be a sketch
compiled frorm information on that plan ihere.

By fr. Blake :
Q. I did not understand that Mr. Laidlaw was there at that eart-ly period. You

remember seeing him and giving him a sketch ?-A. i remnemlber Mr. Laidlaw, being
in the office. I do not renembet giving himu a sketch. I do not say i dii not, Iecause
at that time every day 10 or 15 people were coming i asking for sketches.

Q. You remember seeing him ?-A. Yes ; I reiember seeing him about this
matter.

Q. Whether you gave him a sketch or not you do nlot know-were you in lthe
habit of giving sketches ?-A. Yes.

Q. But when you say it was impossilde for vou to give im such a sketch in the
fall of the year, you can simply state that because you effected that intornat ion in
the meantime ?-A. Yes.

By Sir John Thoimpson:
Q. Do you say y-ou might have given him that sketch--have you any recollec-

tion on that point ?-A. This is printed.
Q. One like it ?-A. I might have. sceing the position of the liiajt on that plan

is similar to this.
By Mr. Mulock:

Q. Did you happen to hear that Mr-. Laidlaw objected to it ?-A. Yes. Mr. Me-
Carthy telegraphed -Mr. Russell about it. There were several telegrams received and
Mr. Russell iooked after the whole matter himself and lie made a report to Sir John
Macd onald.

Q. Mr. Lindsay Russell ?-A. Yes. If he thought there was any inistake at the
time he never said a word to me about it.

Q. Before the license issued, befo-e Mr. Russel's memorandum to Sir John in
September, 1882, you say you had learned from the Department that Mr. McCarthy
had protested against the issue of the license ?-A. Yes.

Q. What did Mr. Russell say about the trouble ?-A. He did not refer to me at
ail about it. He had the papers and I made the sketch for him shown on the plan
on the file, showing the limits in the position they are in on the plan on the wall.

Q. How did you come to hear about the telegrams and letters from Messrs.
Shortreed & Laidlaw and Mr. McCarthy objeeting to the license going to Adams?-
A. Mr. Russell might have told me about them ?
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Q. You learned it in the Department ?-A. Yes.
Q. Mr. Russell was away at that time, was he not ?-A. I do not remember.
Q. Do you remember his consulting with you regarding this point before mak-

ing the memorandum to the Government ?-A. No I just made a sketch showing the
several tracts applied for and granted. I knew nothing more about it until I saw the
report to Sir John.

Q. You were preparing a sketch of the memorandum for him in consequence
of those difficulties ?-A. I did not prepare any memorandum whatever.

Q. Did he take any advice from you before making that memorandum ?-A. No.
Q. Did he consult with you before making that memorandum ?-A. No. I

handed him the sketch and that is the last I heard of it.
Q. At that time vou were aware of this protest ?-A. Yes.
Q. That there was some conflict at the time of the preparation of that memor-

andum ?-A. Yes.
By 3r. Mlills (Bothwell)

Q. Do you say that it would have been impossible that you conld have prepared
that sketch in the fall for Mr. Laidlaw-what is the latest period at which you could
have prepared a sketch of that sort?-A. Before the 10th April, before I knew that
this survey was in the Department-the survey of the 4th Meridian. It could not be
after that.

Q. You say you are not sure whether you used the field notes or not at that
time ?-A. I am not certain. I remember distinctly having the plan. I do not know
whether I had the field notes. The plan and field notes correspond.

Mr. LAIDLAw re-called and examined.

By Mr. Blake:
Q. I would like to ask Mr. Laidlaw whether he was at Ottawa before the 10th

April, about this matter ?-A. I am unable to fix the date at which I was at Ottawa
during that year. I was just down on one occasion. My impressions speaking gen-
erally would be, that it would be a short time prior to the writing of that letter
which is dated November.

Q. Then coming down to the fine point the question is whether it might have
been before the 10th April in the spring of the year-you had your correspondence
with Mr. McCarthy at that time-that you got that plan ?-A. It would not be
before the tine of the letters from Mr. McCarthy and Mr. Rykert and myself,
because I was not at Ottawa looking after the matter at all. The letters came from
them and it was in consequence of the difficulties which arose afterwards that I got
the tracing for the purpose of drawing that petition. It was then I asked for the
plan so that I might see what was the meaning of what they called "overlapping "
in that letter. I knew how Mr. Rykert had explained it to me. I knew how Mr.
McCarthy understood it, and I took it from the letters that Shortreed & Laidlaw had
a right to survey a limit within their application. Then I wanted to know from the
officer of the Department at the time I prepared the petition what they had to say
about it and that was what was given to me.

Q. I want to kliow whether you are certain that it could or could not have been
before the 10th April ?-A. It would be later than the date of the letters of 1882.

By Mr. Langelier (Quebec):
Q. Would it be later than after you discovered that Adams was actually getting

a survey of the limit selected by Shortreed & Laidlaw ?-A. I think it would be sub-
sequent to that.

Q. You said in your last evidence that you were informed that Adams was
getting a survey of the limit actually applied for by Shortreed & Laidlaw. It was
after you made this discovery?-A. Yes.

By Mr. Curran :
Q. Did you stop at any hotel at the time you got that map ?-A. I think it is

very likely I stayed at the Russell. I sometimes stayed at the Bodega.
Q. Did you register at that time ?-A. I cannot recolleet.
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- By Sir John Thompson:
Q. You were in Ottawa on other business before that, or were you not ?-A. I

have no recollection of having been here.
Q. You do not recollect being at the Department ?-I have no recollection.
Q. You have no recollection either way ?-A. No.
Q. The dispute about the overlapping went on a long time after this discovery.-

You continued to urge your complaint that the interference had not been respected
as regards your right ?-A. Certainly not. After the letters of April, 1882, until the·
information was received that Adams had surveyed his limit within the territory
included in Shortreed & Laidlaw's application.

Q. That did not end your dispute ?-A. No.
Q. Nor your remonstrances to the Department ?-A. That was the beginning of

the complaint.
Q. It went on after the renewal of the Adams' license ?-A. I cannot follow it

up in the renewal. I got that up for the purposes of a petition to Parliament, and I
was informed that the license would not be renewed.

Q. You remember the letter of Mr. Russell stating that the interference with,
your application was a more serious bar to the renewal of the license than the claims
ofthe Canadian Pacific Railway ?-A. I remember that letter being read here. I have
not read it here.

By Mr. Mulock:
Q. Who informed you that the license would not be renewed ?-A. Some Mem-

ber of Parliament.
MR. MCCARTHY-The Committee asked for some other letters and we have

brought them. They do not appear to be important, because the mistake is admitted
now. I will read those which I regard as pertinent, however. The first is dated
11th April, 1882, and reads as follows:-

"l11th April, 1882.
" MY DEAR LAIDLA,-YOur letter duly received. I will succeed in getting

the limits for you, although they were refused to McCarthy. I will be glad to meet
you and talk over the matter. I will be in Hamilton on Th ursday at about 2 o'clock.
I will go up by the first train after the arrival of the G. T. R. I think we can make
a satisfactory arrangement.

" Faithfully,

Exhibit No. 62. (Signed) "J. C. RYKERT."

To this letter there is the postscript: " I will telegraph you when I will reach
Hamilton and perhaps you can meet me at the station."

Then on the 5th August there was a telegram from the Department to Laidlaw
as follows :

" OTTAWA, 5th August, 1882.
" Wm. L AIDLAW.

" Letter received this morning, will mail to-day copy your application; Depart-
ment cannot furnish copy of Adams' application without his consent.

Exhibit No. 63. " CHAS. WM. ALLAN."

On the 12th August I wrote to Laidlaw:
" TORONTo, 12th August, 1882.

"Wm. LAIDLAW, Esq., Hamilton.

" DEAR LAIDLA,-Your telegram received. Both the Minister of the Interior
(Sir John) and the Deputy (Mr. Lindsay Russell) are at Rivière du Loup just now,
and no appointment can therefbre be obtained.

"Yours truly,
i N 6" DALTON McCARTHY."
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On the 4th September I again wrote as follows.-

" ToRoNTo, 4th September, 1882.

"MY DEAR LAIDLAw,-I did not go to Ottawa as arranged, as I found that Mr.
Lindsay Russell was at Rivière du Loup. T therefore had to trust to my letter to
him on the subject, which I hope will have kept matters safe.

" Since that I have been off for a week's run, only returning this morning.
To-morrow I will wire Mr. Russell as to when I can see them, and shall go down at
the earliest moment possible.

" Yours truly,
Exhibit No. 65. " DALTON McCARTHY."

Then there is the letter of the 4th September from Mr. Rykert to Mr. Laidlaw,
as follows:-

"ST. CATHARINES, 4th September, 1882.

DEAR LAIDLAw,-I am really surprised at your statement, that there has been
any fraud conimitted on the part of Adams. This [ entirely repudiate. You will
bear in mind that you applied for something like 400 square miles, which was posi-
tively refused. My application for Adams was subsequently granted, but at the very
last moment it was discovered that you had applied for a part of the same territory.
I then saw McCarthy, who said that no such application would be entertained. I
told him I could get it through for him and we then went -together to Mr. Russell.
The two limits applied for were shortened up by Russell and both of us were satis-
fied. You yourself stated in a letter to Adams that you were indebted to me for the
Order in Council. I knew nothing of the territory; Adams knew nothing except
what he was told by others. It is r»athe' late in the day after Adarns has, at an
enormous expense, made his survey, for either party to complain. Have you made
any survey or have you explored the land within your limit ? I will be here to-mor-
row and Wednesday, when you cau sec me. I am too unwell to leave home.

" Yours,
Exhibit No. 66. (Signed) "J. C. RYKERT."

Then there is my letter of the 9th October, which says:-

" OTTAWA, 9th October, 1882.
SWMi. LAIDLAw, Esq.," Hamilton.

"MY DEAR LAIDLAW,-Notwithstanding Mr. Russell's telegram that nothing
shouki be done as to the Cypress Hill limits without letting nie knîow, and by repeated
protests by telegram and letter, Mr». Russel, during the last week of August, reported
to Sir John, while the latter was at Rivière du Loup, on Mr. Rykert's application,
and the license was granted to Rykert's nominee, Adams. Mr. Russell represented
that I opposed it, but also misrepresented that he had settled or ' adjusted' our
rival or conflicting applications ; that neither of us knew anything about the location
of the timber, and insinuated that it was only because Adams had had the good luck
to find timber on his range that we were now protesting. He omitted to bring to Sir
John's notice my allegations offraud, and his own undertaking that nothing should
be done without my being heard from. He pretends to say that he recollects per-
fectlv that Rvkert and I agreed to the location of the limits assigned us respectively
by the Orders in Council, and that Rykert had nothing to say to it, more than I had
in agreeing to it.

" How far this is from the truth my letter to you proves, and the enclosed
rough sketch affords intrinsic evidence that no such agreement was ever made, for-,
according to it, we abandoned ail but a narrow strip of our original application.

" We must move at once, and if you come to Toronto Tuesday night, bringing
all your papers and especially ry letters and Ryker-t's, we will prepare a petition or
take such action as may be proper.
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I confess I cannot understand Mr. Russell's conduct. It is all betweenl him,
Ryley and lRykert, and time will disclo to what extent the two former are acom-
plicos or dupes.

" ours truly,
(Signd) "DALTON McCAITIIY.

P. S.-Come to my house at 8 o'clock p. m."
Exhibit No. 67.

Mr. LAIDLAW re-Called.

By 3r. Curran:
Q. Perhaps Mr. Lait law will explain the statentent he lhas made to some of the-

gentlemen of the Committee ?-A. Mi. Carran spoke to me and I think he has mis-
apprehendei whaut I mieant a boit this plan. What I imeant about t he plian i ,Z that
I was then getting at the positioI ofl the pa1rties at the time oi the a lotiment of the
lieense, and what I wanted frot Mi. Ryley wavi s hlie plan that w as bieftre Mr.
McCarthy, Mr. Ryke:t aind Lindsa -y Russell, so Itiat I mi ght iderstaind what the
overlapping was. Il was with relreiwe to what wvas Iefare thonm aI tl:It tiie, not
with reference ta what was aetually done afterwards ; for that I asertained from
other sources.

By 3fr. Davies
Q. You understai.d that the sketch incorpratd in youiii petition, and handed

to you by Mr. Ryley, did repre>ent app-ox1imately the sketch wttic Mr. McCarthy,
Mr.Rykert and Mi. Lindsay Russeil had befoire thein ? -A. Preeisely sanl the letters
read in connection witb that plan imade it plnin what the over liping i meant,
leaving a teri itory of 140 square miles for Shortireel & Laidlaw to select thcir limit
from.

By Sir Jo/ Thompson:
Q. Was it not a fhet that that plan was given to you to represent the way the

application stood before the adjustment ?--A. Quite so.

By Mfr. Blake :
Q. This is a little ambiguous. Do you mnean to say the way tiey were under-

stood to stand before the adjustmaeit or at the time of the adjustment ; or the way
they really were after the adjustment ?-A. I mean at the lime the application was
laid befoe Mr. Lindsay Russell, the overlapping was shown in that way, and Mi.
Lindsay RZussell had the consent of the parties t eut itoff the overlap and leave the
territory elear.

By Sir John Thompson:
Q. That was given ta you as representing what was understood at that time to

be the overlap ?-A. Yes.
Q. I did not understand that Mr. Ryley gave it to you as the identical sketch

of the overlapping ?-A. I instituted seaihes for that paper and it could not be got.
The Committee then adjourned.
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APPENDIX A.

Further Letters and Papers (selected from the Departmental File of the
Adams Application) relating to the connection of John Charles Rykert,
Esquire, Member for Lincoln and Niagara, with the grant of certain
timber limits in the North-West Territories.

( Telegram.) TORONTO, 2nd Aug., '82.
LINDSAY RUsSELL,

Deputy Minister of Interior, Ottawa.
1. Please stay issue and further proceeding in respect of Adams' timber license,

Cypress Hills, I have good reasons. Consider the request special and wire whether
surveyor employed by Adams had made report. Will go to Ottawa in the matter.

DALTON McCARTHY, M. P.

2. Letter from J. C. Rykert to Sir John Macdonald, dated 28th August, 1882.
Printed in Evidence. (See Page 14, Exhibit No. 10.)

.3. Letter from Lindsay Russell to Sir John Macdonald, dated 31st August, 1882.
.Printed in Evidence. (See Page 13, Exhibit No. 9.)

Sr. CATHARINES, 31st August, 1882.
4. MY DEAR SIR,-Seeing by the papers that you were likely to be away for a time,

I thought I might venture to ask you to endeavor to settle the Adams matter, and
if possible sign the license before you left. 1 assume that Sir John will, without any
hesitation, confirm what has been done, and order the license to be issued. You will
recollect that after it was determined to give Adams his limit it was discovered that
one prior, that of Laidlaw, had been applied for and refused for part of the same
ground. You then asked me to see McCarthy, who told me that there was no use in
applying any further-that it would not be granted. I told him I was certain it
eould be done. He then went with me twice to your office, and agreed upon the
boundary, and told you he was perfectly satisfied. In fact, Laidlaw was so well
pleased he offered to pay me for my trouble. It seems very strange that they fnd
no fault until now. They have made no survey, have doue nothing-but on account
of a piece in the Winnipeg paper stating Adams had all the timber (which is not
true) they make a fuss. I sent Laidlaw's letter to Sir John, which particularly states
je is willing to purehase from Adams, but does not complain of any injustice being
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done. I hope you will stand by the Order in Council and not let any of this baby
play intervene to prevent justice being done. Please telegraph me if all right.

Faithfully,
(Signed) J. C. RYKERT.

Adams would like the year for the mill to commence January, 1883.
Memo. attached:
Telegraph Mr. Rykert, "Your letter and my report thereon mailed to Minister.

Laidlaw's will also be sent moment received."
(Sgd.) L. R.

(Telegram.)
. U. RYLEY,. ST. CATHARINES, September 1, 1882.

G. J RYLEY,
Department of the Interior,

Ottawa.
,5, Has any word been received from Sir John since Russell's report.

J. C. RYKERT.

Memo. attached : Will telegraph when Sir John's answer to report arrives.
(Signed) LINDSAY RUSSELL,

Per G. R.

(Telegram.) ST. CATRARINES, September 2, 1882.
LINDSAY BUSSELL,

Deputy Minister of Interior, Ottawa.

6. Have mailed you letter of Laidlaw, in which he states he did not expect a limit,
but that he bas to thank me for getting the privilege. J. C. RYKERT.

(P'rivate.)
TORONTO, 4th September, 1882.

LINDSAY RUSSELL, Esq.,
Ottawa.

7. MY DEAR SIR,-When I wired you the week before last to see if I could bave
an interview at Ottawa, and you answered me fiom Rivière du Loup, I had proposed
seeing you about the Cypress Hills' timber limit, as to which I have already
written to say there has been a mistake through accident or design, I know not
which. Now, I believe Mr. Adams is cither at Ottawa or some agent of his is, bas
been, or shortly will be, to ask for the license, but if it be given to him it will only
cause a great deal of trouble, and make it much more difficult to do what is right in
the matter. The portion applied for by my constituents, Messrs. Shortreed & Laid-
law, and which they were to have their fifty miles out of, is the part that Mr. Adams,
as I an informed, bas had surveyed, and is now about seeking a license for. All
this the papers I have in my possession clearly demonstrate. I want you, therefore,
in accordance with your telegram, to refrain from issuing any license to Mr. Adams
until I have an opportunity of seeing you, and learning that you ai e again at Ottawa,
I shall at once go down,

Yours truly,
(Signed) DALTON McCARTHIY.

ToRONTO, 5th September, 1882.

LINDsAY RUsSELL,
Deputy Minister of the Interior, Ottawa.

8. Can I see you on Saturday or when ; important, as the facts recently disclosed

seem to show that a gross fraud has been committed re Cypress Hills Limit.
DALTON McCARTHY.
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ST. CATHARINES, 5th September, 1882.
9. My DEAR RUSSELL.-Adams bas arrived here and informs me that he has, on the

strength of the Order in Council, entered into contract for lumber and has also signed
contract for putting up mills. It does seem like a farce to delay the license, especially
when there is reallv no excuse for Laidlaw's opposition. He is trying to play a bluff
game, and wrote me yesterday that he had stopped all proceedings in Ottawa. I
cannot for a moment believe that Sir John will hesitate to carry out the Order in
Council, especially wyhen vou know that coerything was done in good faith and that
all parties were satisfied. McCarthy expiressed himself as deligbted that I had inter-
ceded and prevailed on the Minister to issue Order in Council. I hope Sir John will
not delay the matter nor wait for Mr. Laidlaw. Every moment is important for Mr.
Adams. Laidlaw's letter, which I enclosed Sir John, does not insinuate fraud, but
asks to have a chance to purchase. The one I mailed you certainly shows that he
felt grateful for my good offices in the matter.

I feel confident that your report must have been favorable and conclusive as to
the fraud, or bungling of the Department.

Faithful ly,
(Signed) J. C. RYKERT.

There is no harin in stating that Adams had to pay the party who originally
selected this limit $5,000 besides the subsequent cost of survey, or in all he is out
$10,700, about as mueh as the limit is perhaps worth.
(Telegram.)

ST. CATHARINES, 5th September, 1882.
LINDSAY RUSSELL..

Deputy Minister of the Interior, Ottawa.
10. When will Sir John be at Ottawa ? Would like copy of Laidlaw's objections;

I think le is only trying to bluff.
J. C. RYKERT.

(Telegran.) HAMILTON, 6th September, 1882.
LINDSAY RUSSELL,

Deputy Minister of the Interior, Ottawa.
11. Please record caveat against Adams' license at Cypress Hills on ground of

fraud and stay all proceedings until notice given to Dalton McCarthy, Q. C.
SHORTREED & LAIDLAW.

(Telegram.) ST. CATHARINES, 8th September, 1882.
LINDSAY RuSSELL,

Deputy -Minister of the Interior, Ottawa.
12. Order in Council authorizes Department to grant license; this Sir John has

apparently overlooked. Hope no more attention will be paid to Laidlaw's nonsense.
He wants to levy blackmail.

J. C. RYKERT.

(Telegram.)
ST. CATHARINES, 11th Septenber, 1882.

LINDsAY RUSSELL,
Deputy Minister of the Interior, Ottawa.

13. Please telegraph me as to license. Adams waiting bere. What is the cause of
delay ? Sir John said to see you.

J. C. RYKERT.
14. Certified copy of a report of the Privy Council, approved on the 19th Sep-

tember, 1882.-(See Journal of 18th February.)
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DEPARTMENT OF THE INTERIOR,
OTTAWA, 291st September, 1882.

J. C. RYKERT, Esq.,
St. Catharines, Ont.

15. SiR,-I have the bonor, by direction of the Minister of the Interior, to en-
close license in duplicate to Mr. Adams for a timber limit near the Cypress Hills for
the year 1882 for his acceptance. Please return one of them to this Department.
Mr. Gouin bas paid $190, being ground rent for the saine.

I have the honor to be, Sir,
Your obedient servant,

(Signed) A. RUSSELL, for Surveyor General.

16. This Indenture, made the sixteenth day of January, one thousand eight
hundred and eighty-three.

Between John Adams, of the City of Winnipeg, in the Province of Manitoba,
Esquire, of the first part, and Joseph Benjamin McArthur of the same place, Esquire,
and John Charles Rykert, of the City of St. Catharines, in the Province of Ontario,
Esquire, of the second part.

Whereas the said John Adams is the holder of a certain timber license number
1792 and dated the 21st day of September, A.D. 1882, the said timber limit being in
or near to the Cypress Hils in the North-West Territories. And whereas it is desir-
able that the said limit should be properly operated by the erection of mills for the
purpose of converting the said limit into lumber, &c., for which a considerable
amount of capital will be required. And whereas one Louis Sands, of Manistee, in
the State of Michigan, lumber merchant, bas agreed to advance all the capital re-
quired therefor and to work the said limit upon certain conditions agreed upon
and referred to in a certain agreement bearing date the sixteenth day of January one
thousand eight hundred and eighty-three, and made between the said John Adams
of the tirst part, the said trustees of the second part, and the said Louis Sands of the
third part. And whereas the said party hereto of the first part is willinfg to accept
the said agreement and to assign his interest in said license to the parties hereto of
the second part as trustees as aforesaid, upon the terms and conditions therein
expressed.

Now this Indenture witnesseth, that the said party of the first part, in considera-
tion of the premises and of the sum of one dollar to him in hand, well and truly
paid, the receipt whereof is hereby acknowledged, hath bargained, sold, assigned,
transferred and set over, and by these presents doth bargain, sell, assign, transfer
and set over unto the said parties of the second part, their heirs and assigns, ail his
right, title, interest and claim whatsoever of, in and to the said license number 1792,
also all his right, title and interest of, in and to the lumber and timber thereon, and
also all his rights thereunder. To have and to hold the same, subject to the uses and
trusts set forth in the said agreement.

In witness whereof, the said parties hereto have hereunto set their hands and
seals the day and year aforesaid.

Signed sealed and delivered in the (Signed) JOHN ADAMS,
presence of: J. B. McARTHUIR,

(Signed) R. B. HIUNTER. " J. C. RYKERT.

DOMINION oF CANADA, 1, John Chatrles Rykert, of the City of St. Catharines, in
County of Lincoln, the County of Lincoln, Esquire, make oatb and say:

To wit:

That the within assignment was duly executed by the parties whose names
appear thereto.

That I am one of the trustees therein mentioned.
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That the said assignment was duly executed at the City of Winnipeg on the
day the same bears date.
Sworn before me at the City of St. Cath-)

arines, in the County of Lincoln, this
23rd day of April, A.D. 1884.

(Signed) J. C. RYKERT.
(Signed) J. -f. INGERSOLL,

A Conmisioner, &c.
17. Memo. : Re letter from Secretary Canadian Pacifie Railway Company

(beneath).
No renewal ean lawfully be granted of lease that would cover any odd-numbered

sections within 24 miles of Canadian Pacifie Railway line. But Secretary Drink-
water is under misapprehension as to the even-numbered ones.

The renewal or not of lease for these is a matter of the policy of the Govein-
ment, and there would be no inconsistency with the special permission given to the
company to eut construction timber in granting such renewal for the even numbers.

A graver obstacle to renewal is the dispute between Messrs. Adams and Laidlaw
and Shortreed.

(Signed) L. R.
26 Jan'y., '83. D.31.

LICENSE TO CUT TIMBER ON DOMINION LANDS.

18. Know all men by these presents, that by virtue of the authority vested in
me by sub-section 10 of section 52, of the 42nd Victoria, chapter 31, and by an order
of His Excellency the Governor General in Council of the seventeenth day of April,
1882, and the nineteenth day of September, 1882.

I, the Right Honorable Sir John Alexander Macdonald, K.C.B., the Minister of
the Interior of Canada, do hereby, in consideration of the sum of one hundred and
eighty-seven dollars and fifty cents ground rent now paid to me for the use of Her
Majesty, and in consideration of the royalty hereinafter mentioned, give unto John
Adams, of the city of Winnipeg, Province of Manitoba, gentleman, hereinafter called
the licensee this executors and administrators, full right, power and license, subject to
the conditions and restrictions hereinafter mentioned and contained, to eut all timber
on the following tract of land (hereinafter called the " limit " or " limits "), that is
to say:-

Commencing at a post planted by J. W. Vaughan, D. L. Surveyor, which is dis-
tant foity-two chains, due north from a point, which is distant five hundred and
ninety-two chains, due westfrom the post between sections twenty-five and thirty-six,
in ,ownship seven on the fourth principal meridian in the North-West Territories;
thence due west six hundred and forty-nine chains to a post planted by S. W.
Vaughan, D. L. S. ; thence due north three hundred and seventy chains to a post
planted by the said surveyor; thence due east six hundred and forty-nine chains to
a post planed by the said surveyor; thence south three hundred and seventy chains
more or less to the place of beginning, containing thirty-seven and a half square miles,
and to take and keep exclusive possession of the said lands, except as hereinafter
mentioned for and during the period of one year from the 31st day of December,
1881, to the 31st day of December, 1882, and no longer.

This lease or license shall vest in the licensee,.subject to the conditions herein-
after mentioned, all right of property whatsoever in all trees, timber, lumber, and
other products of timber cut within the 'limits " during the continuance thereof.
wheth er such trees, timber and lumber or products be cut by authority of the licensee
or by any other person, with or without his consent ; and shall entitle the licensee
to seize in replevin, revendication or otherwise, as his property, such timber where
the same is found in the possession of any unauthorized person, and also to bring any
action or suit, at law or in equity, against any party unlawfully in possession of any
such timber, or of any land so leased, and to prosecute all trespassers thereon aind
other such offenders as aforesaid, to conviction and punishment, and to recover dam-
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ages, if any ; and all proceedings pending at the expiration of this lease or license
may be continued and completed as if the same had not expired.

But this lease or license is subject to the following conditions
1. That the licensee shall not have the right thereunder to eut timber of a less

diameter than ten (10) inches, except such as may be actually necessary for the con-
struction of roads, &c., to facilitate the taking out of merchantable timber.

2. That this lease or license shall not be allowed to interfere with the settlement
of any lands within the "limits " which may be desirable for settlement, the Minister
of the Interior to be the judge of the fact and the only recourse of the licensee
against the ruling of the Minister in favor of perinitting settlement within such

limits " to be that (the licensee) may within sixty days after receiving notice
to the above effect from the Local Agent of Dominion Lands, remove all timber on
such lands which may be over ten inches in diameter.

Further that this lease or license shall not prevent individual Homestead
Settlers holding permits (but not of the class termed " special permits ") heretofore
or hereafter given under the Order in Council, dated the 20th day of May, 1878, or
under any subsequent Order in Council passed in such belialf, from cutting and
removing from the land covered by this lease or license sucb quantity of building
timber, fence rails, or firewood, as such permit may set forth ; and the Governinent
may, notwithstanding this lease or license, give such pernits to individual Home-
stead Settlers from time to Lime under the said Order in Council, or any subsequent
Order in Council.

3. That the licensee shall take from every tree he cuts down all the timber fit
for use, and manufacture the same into sawn lumber or some other such saleable
product as may be provided by any regulations made under the said Act.

4. That the licensee shall prevent all unnecessary destruction of growing
timber on the part of his men, and exercise strict and constant supervision to pre-
vent the origin or spread of fires.

5. That the licensee shall make returns to the Goverament monthly, or at such
other periods as may be required by the Minister of the Interior, or by regulations
under the said Act, sworn to by him or by his agent or employee, cognizant of the

facts, declaring the quantities sold or disposed of, of all sawn lumber, timber, railway

car stuff, ship timbers and knees, shingles, laths, cordwood, or bark, or any other

product of timber from the limit, in whatever form the sane may be sold or other-
wise disposed of by bim during such month or other period, and the price or value

thereof.
6. That the licensee shall pay, in addition to the said ground rent, a royalty of

five per cent. on his monthly account of sales as above.
7. That the licensee shall keep correct books of such kind and in such form as

may be provided by regulation under the said Act, and subnit the same for the

inspection of the collector of dues whenever required, for the purpose of verifying

bis returns aforesaid.
8. This lease or license shall be subject to forfeiture for infraction of any one of

the conditions to which it is subject, or for any frauduleut return; and in such case

the Minister of the Interior shall have the right without any suit or other proceeding
at law or in equity, or compensation to the licensee to cancel the same, and to make

a new lease or disposition of the said limit to any other party, at any tine during

the term hereby granted. Provided, that the Minister of the Interior, if' b sees fit,
may refrain from forfeiting such lease or license for non-payment of ducs, and may
enforce payment of such dues in the manner provided by section 14 and the following

sections of the said Act.
Provided, that if during the said term of one year any actual waiver on the part

of the Minister of the Interior. or of any one on bis behalf, of the benefit of any con-

dition in this lease or license shall take place in any one particular instance, such

actual waiver shall not be assumed or deemed to extend to any instance or any breach

of such condition, other than that to which such waiver shall specially relate, nor to

be a general waiver of the benefit of such condition. Provided, that whenever in the

above conditions the word "licensee" occurs. it is to be taken to extend to and

include the executors, administrators and assigns of the ilicensee."
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Provided further, that the Minister of the Interior shall be the sole judge of the
fact in regard to infraction, or alleged infraction, of any one of the conditions of this
lease or license, and that his decision in relation thereto shall be binding and con-
clusive.

That the said lessee shall have a mill in operation by the first of January, 1884.

Dated at Ottawa, this 21st day of
September, one thousand (Signed) LINDSAY RUSSELL,
eight hundred and eighty- Deputy oçf the Minister of the Interior.t<(Vo. J
I accept this lease or license and agree to all the terms and conditions thereof.

(Signed) JOHN ADAMVIS,
Licensee.

LICENSE TO CUT TIMBER ON DOMINION LANDS.

19. Know all men by these presents, that by virtue of the authority vested in
me by sub-section 10 of section 52, of the Act 42nd Victoria, Chapter 31, and by an
order of His Excellency the Governor General in Council of the third day of March,
1884.

I, Honorable David Lewis Macpherson, the Minister of the Interior of Canada,
do hereby in consideration of the sum of eighty-seven dollars and fifty cents, ground
rent now paid to me for the use of Her Majesty, and in consideration of the royalty
hereinafter mentioned, give unto Joseph Benjamin McArthur, of Winnipeg, in the
Province of Manitoba, and John Charles Rykert, of St. Catharines, in the Province
of Ontario, hereinafter called the licensees, their executors and administrators, full
right, power and license, subject to the conditions and restrictions hereinafter
mentioned and contained, to cut all timber on the following tract of land (hereinafter
called the " berth " or " berths "), that is to say:-

The even-numbered sections, with the exception of those vested in the Hudson's
Bay Company, within the following described tract: -

Commencing at a post planted by J. W. Vaughan, D.L.S., which is distant forty-
two chains due north from a point, which is distant five hundred and ninety-
two chains due west from the post between sections twenty-five and thirty-six, in
township seven, on the fourth meridian, in the North-West Territories; thence due
west six bundred and forty-nine chains to a post planted by J. W. Vaughan, D.L.S.;
thence due north 370 chains to a post planted by the said surveyor; thence due
east 649 chains to a post planted by the said surveyor; thence south 370 chains,
more or less to the place of beginning and containing by admeasurement seventeen
and one-half square miles, more or less, as shown on a plan of record in the Timber
branch of the Department of the Interior, and to take and keep exclusive possession
of the said lands, except as hereinafter mentioned for and during the period of one
year from the thirty-first day of December, 1883, to the thirty-first day of December,
1884, and no longer.

This lease or license shall vest in the licensees, subject to the conditions herein-
after mentioned, all right of property whatsoever in ail trees, timber, lumber and
other products of timber eut within the " berths " during the continuance thereof,
whether such trees, timber and lumber, or products be cut by authority of the
licensees or by any other person with or without their consent; and shall entitle the
licensees to seize in replevin, revendication or otherwise, as their property, such
timber where the saie is found in the possession of any unauthorized person, and
also to bring any action or suit, at law or in equity, against any party unlawfully il
possession of any such timber, or of any land so leased, and to prosecute all tres-
passers thereon and other such offenders as aforesaid, to conviction and punishment,
and to recover damages, if any; and all proceedings pending at the expiration
of this lease or license may be continued and completed as if the saine had not
expired.
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But this lease or license is subject to the following conditions, viz.:-
1. That the licensees shall not have the right thereunder to cut tiniber of a less

diameter than ten (10) inches, except such as may be actually necessary for the
construction of roads, &c., to facilitate the taking out of merchantable timuber.

2. That this lease or license shall not be allowed to interfere with the settlenent
of any lands within the "berths" which may be desirable for settlement, the
Minister of the Interior to be the judge of the fact and the only recourse of the
licensees against the ruling of the Minister in favor of perrnitting settlement within
such " berths " to be that they (the licensees) may, within sixty days after receiving
notice to the above effect from the local agent of' Dominion lands, remove all timber
on such lands which may be over ten inches in diameter.

Further, that this lease or license shall not prevent individual homestead settlers
holding permits (but not of the class termed " special pernits ") heretofore or here-
after given under the Order in Council, dated the 20th day of May, 1878, or under
any subsequent Order in Council passed in such behalf, from cutting and removing
from the land covered by this lease or license such quantity of building timber,
fence rails, or firewood, as such permit may set forth ; and the Government may,
notwithstanding this lease or license, give such permits to individual homestead
settlers from time to time under said Order in Council, or any subsequent Order in
Council.

3. That the licensees shail take from every trec they cut down all the timber fit
for use, and manufacture the same into sawn lubmer or some other such saleable pro-
duct as may be provided by any regulations made under the said Act.

4. That the licensees shall prevent all unnecessary destruction of growing timuber
on the part of their men, and exercise strict and constant supervision to prevent the
origin or spread of fires.

5. That the licensees shall make returns to the Government monthly, or at sueh
other periods as may be required by the Minister of the Interior, or by regulations
under the said Act, sworn to by them or by their agent or employé, cognizant of the
facts, declaring the quantities sold or disposed of, of all sawn lumber, tim ber, rail-
way car stuff, ship timbers and knees, shingles, laths, cordwood, or bark, or any other
produet of timber from the berth, in whatever foim the samne may be sold or other-
wise disposed of by them during such month or other period, and the price or value
thereof.

6. That the licensees shall pay. in addition to the said ground rent, a royalty of
five per cent. on their monthly account of sales as above.

7. That the licensees shall keep correct books of such kind and in such form as

may be provided by regulation under the said Act, and submit the same for the

inspection of the collector of dues whenever required, for the purpose of verifying
their returns aforesaid.

8. This lease or license shall be subject to forfeiture for infraction of any one of

the conditions to which it is subject. or for any fraudulent return ; and in such case

the Minister of the Interior shalh have the right, without any suit or other proceed-

ing at law or in equity. or compensation to the licensees, to cancel the same, and to

make a new lease or disposition of the said " berth " to any other party, at any time
during the term hereby granted. Provided, that the Minister of the Interior, if he

sees fit, may refrain from forfeiting such lease or license for non-payment of dues, and
may enforce payment of such dues in the manner provided by section 54 and the

following sections of the said Act.
Provided, that if during the said term of one year any actual waiver on the part

of the Minister of the Interior, or of any one on his behalf, of the benefit of any con-
dition in this lease or license shall take place in any one particular instance, such

actual waiver shall not be assumed or deemed to extend to any instance or any
breach of such condition other than that to which such waiver shall specially relate,

nor to be a general waiver of the benefit of such condition. Provided, that whenever

in the above conditions the word I licensees " occurs, it is to be taken to extend to

and include the executors, administrators and assigns of the " licensees."
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Provided further, that the Minister of the Interior shall be the sole judge of the
fact in regard to infraction, or alleged infraction, of any one of the conditions of this
lease or license, and that his decision in relation thereto shall be binding and con-
clusive.

9. If upon the final location of the Canadian Pacifie Railway the whole or part
of the lands described ii this license should be found to fall within twenty-four miles
of the said line on either side thereof, or if the whole or part of the said lands formi
part of any tract whieh may be granted to the said company as a portion ofthe land
subsidy to which they are entitled under their charter, the sections in the whole or
part of such lands, as the case may be, bearing uneven numbers, will thereby, after
such final location, and as soon as due notice thereof in writing has been served upon
the licensees or their legal representatives, be withdrawn from the operation of this
licene, but the licensees or their legal representatives shall be at liberty to remove
all timber then eut and al! other property belonging to them then on the lands
thereby withdrawn from the operation of this license.

10. This license cannot be assigned or transferred without the consent of the
Minister of the Interior.

(Signed) A. M. BURGESS,
Deputy of the Minister of the Interior.

Dated at Ottawa this fifth day of May, one thousand eight hundred and eighty-
our.
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APPENDIX B.

A DD R E S S

TO THE ELECTORS OF LINCOLN AND NIAGALA.

I feel called upon, for reasons which I think you will consider satisfaetory, to
again address you. The gentleman who. it is said is opposing me in this election in
the interest of the Grit Party, bas seen fit to publicly charge me with prostituting my
public trust as your representative and also with being guilty of offences of a criminal
nature, which if true, ought very justly to prevent me from appealing to you for a
renewal of that confidence which I have so long enjoyed. It is for you to say
whether or not you approve of such doubtful tactics as are being employed to damage
me in your estimation. From experience, this pure and honest party, represented
by Mr. Pattison, bas already learned that such a course lias not met with much favor,
but it now seems to think that, when it lias filled the country with scandals, the
time bas arrived for again seeking to displace me from your confidence, by publicly
making statements which it little cares are true or not. The standard bearers of the
party hope that some may be influenced by such disreputable tactics. For sorne time
you have been promised a full disclosure of what is called the " (ypress Hill Timber
Limit " scandal, and have been led to expect that this would effectually prevent me
from again appealing to you for support. They have, this tine, as before, reckoned
without their host. Mr. Pattison, who bas so recently been admitted into the faith
of the Grit Party, has voluntarily, I presume, undertaken this disreputable business,
and I know of no man who is better fitted or qualified for such kind of work. His
publie record justifies me in saying tbat he cares but little whether or not the charges
are true or false. Mir. Pattison bas publicly made the following charges against me,
and bas challenged me to proceed against him for slander, which challenge, many of
you know, bas already been accepted. Although unusual to discuss any matters
which may thereafter be the subject of litigation, I feel disposed to place them before
the tribunal of the people, in order that they, and particularly those whose candidate
I am, may have ample time, if deemed advisable, to select some one more worthy of
their confidence.

The charges are
(1.) That while a member of Parliament and your representative, charged to

guard your interest, he (Mr. Rykert) took advantage of the position of trust you gave
him to secure for $2,500 a valuable timber limit out of which he afterwards made
$100,000, and bis partner $100,000, and to that extent robbed the people.

(2.) That Mr. Rykert and his emissaries, waylaid the agent of one Sands of
Manistee, Michigan, who had been sent by that gentleman to report upon the limit,
and paid him $10,000 to make a false report. That this agent reported the limit to
be more valuable than it was, in consequence of which Mr. Sands was robbed ont of
$200,000, and that this plunder was divided among the conspirators, Rykert, Adams,
Hunter and the Timber Agent.

(3.) That Rykert wrote a letter to Sands, asking him for $5,000 to pay to the
Canadian Pacific Railway to prevent that company claiming part of the limit, and
that Sands had sent Rykert the $5,000, and afterwards learned that the Canadian
Pacific Railway never claimed an acre of the land, and that Rykert had refused to
pay back the money to Sands, and appropriated it to bis own use.
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These are grave and specific charges, the meaning of which, if true, admits of no
doubt. One would have supposed that a Legal gentleman, making such grave charges
would have not only fortified himself with, but produced certainly sufficient satisfactorf
evidence to establish at any rate a prima facie case, and not adopt the unusual course
of reading his indictment, and then calling upon the accused to prove they were
untrue, or, in other words, that he was not guilty. The object of making the charges
was, and is quite transparent. Mr. Pattison hoped by boasting that he had the
evidence in his pocket, the public would not ask for the production of it, and rest
contented that they must be true because a professional gentleman, of such distin-
guished ability as he is said by his more immediate friends to be, had made the
charges. I think I may, however, fairly assume that many, who have discovered in
this campaign that that gentlemen was more or less economical of the truth, will
feel indisposed to accept the naked statements of that rather rash young politician,
without at least some slight evidence. However, as the charges have been made,
I cannot, in justice to those who have so nobly stood by me in the contest, for a
moment hesitate to prove how utterly false and untrue are the whole of the charges,
and I do so with the full knowledge that he will have the benefit of my defence
before he has undertaken to produce his evidence.

I will not demur to the indictment as I might fairly do. I might very reason-
ably say that if charge number ONE be true, then charge number Two was not, for
the simple reason that if the limit were actually worth $200,000-the amountwhich
Mr. Pattison alleges I robbed the country out of-then by no possibility could Mr.
Sands have been defrauded out of the $200,000 for which he had the equivalent. I
do not pretend to say that Mr. Pattison either KNows or SEES that there is any
inconsistency in the two statements, and care less whether he does or not. As I
understand the law, &c., &c. (See Votes and Proccedings, pp. 169 to 174, or Journals
of 18th February, to end of Sands' Letter to Rykert of 7th July, 1884.)

* * * * * *

If anything more is required to prove Mr. Sands knew this; here is the reply of
the Secretary of the Department of Interior to my letter of 21st December, 1886:

"This Department refused to renew the license for the whole ofthe berth, after the
expiration of the first year, the tract being found to be within the Canadian Pacifie
Railway belt and the license of the second and all subsequent years included only
the even-numbered sections, covering an area of 17½ square miles.

(Signed) "P. B. DOUGLASS,

" Assistant Secretary."

Now, as to the payment of $5,000 to me by Mr. Sands for the C. P. R., what
evidence has been adduced of that fact ? Is it reasonable to suppose that Mr. Sands
would have correspouded with me as he did do, if I had been guilty of retaining his
money ? Mr. Sands in his affidavit, which was read in the Opera House, does not
pretend that I received any money from him in connection with this limit, which is
the very best evidence that the charge made was and is a base slander. It appears
by Mr. Sands' letter to me of lst August, 1883, that he suspected there had been
deception practiced upon him as to the quantity of timber on the limit, for in a letter
of that date he says:

"In my opinion my man Udell has been paid money by Mr. Adams, or someone
else, to report to me a larger amount of timber than there was on the ground, as there
is no more than 16,200,000 by my own and another expert's evidence, and Udell and
Adams' estimate calls for 100 more."

If his man Udell was bribed by _Mr. Adams, or someone else, and he knew it, in
August, 1883, why did he not expose the transaction then ? If he had any suspicion
that I had anything to do with this, why did he employ me to fight the C. P. R., and
Rfterwards ask me to negotiate with them for the sections as stated above ? If I were
blamed by Mr. Sands, why did le write to me on 23rd September, 1883, and use this
language in that letter:
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"Let me bear from you if anything turns up. Also, if you eau receive for me
permission to locate a new limit as you spoke about. I and my family are well, and
my business fairly prosperous and good here. loping you may have the same
blessing,

I remain, yours very respectfully,
(Signed) "L. SANDS."

Surely, this was rather familiar language from a ,man to a person who had
robbed him ! Why did he, as late as 7th July, 1884, as before shown, write me to
select the railway sections fbr him ? The statement is absurd on the very face of it,
and no man knows it better than Mr. Pattison that the charge is utterly false, and
without any color of foundation. Mr. Pattison says that I assisted in robbing this
innocent, wealthy Dutchman out of $240,100. Well, let us see what is his position
to-dar ? He purchased limits with his eyes wide open, after having sent his own
confidential agent to examine the same. He considered the limits worth the money
as late as 5th June, 1883, for on that day he wrote to me as follows :-

" I trust and I am in hopes still that you will succeed in getting a license for
the whole limit, in which case I will have lost nothing in the transaction."

Later on he had the misfortune to have a fire in the limits destroy a large
quantity of valuable timber, as stated by him in a letter to me dated 28th September,
1883. At the time he purchased and for a considerable time thereafter lumber
ranged from $40 to $50 per thousand, and then tumbled down to half that figure.
Besides this, for various reasons, as you well know, settlers did not go into that ter-
ritory as rapidly as was expected, and, therefore, the sales of lumber were not as anti-
cipated by Mr. Sands. I have no doubt that Mir. Sands bas been disappointed in his
venture, but it is idle for anybody to say that the limit was not a very valuable one,
and worth all he paid for it. Every report of the limit from every quarter, together
with the detailed reports of the surveyors, all corroborate this.

Here is the report of Mi. McKinnon, a surveyor and engineer who examined
the limits

"FORT WALSH, N.W.T., 1882.
"Mr. J. Adams:

" SIR,-In reply to your request for information on timber, the following is a sum-
mary of my opinion, based on practical experience and four years' residence in this
locality:-

" The timber is yellow pine of the best quality, being strong, durable, grips like
a vice, straight grained and clear ofknots, suitable for railroad purposes, makes the
best of lumber and is specially fitted for sash factory purposes. The timber will
average throughout forty feet clear from limbs; diameter averages fourteen inches.

Within the limit there are seven thousand acres green sawing timber, not
including tie timber, scantling, laths or shingles.

"Also three thousand acres of dry sound timber, the greater part of which can
be worked up into small materials.

" The average feet per acre of inch lumbe r in green timber is fully five thousand
five hundred (5,500) feet.

(Signed) "iRICHIARID McKINNON."

This report vas made to Mr. Adams six months before any sale took place and
was given at Mr. Adams' request for his own information. In addition, Mr. Adams
had the report of his own son who accompanied the surveyor, who could have no
object in deceiving his father. Here is his letter as to the value:

" CYPRESS IIILLS, lst July, 1882.

"MY DEAR .PA,-You, no doubt, are anxious to hear someting about the timber.
I think I have seen it all ; that is, I have drove ar'ound it and walked through some
of it. The timber is A No. 1 Douglass' pine, and averages in diameter from 14 to 16
inches, and will average from 45 to 65 feet in length, very straight, free from limbs,
and holds its size well.
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Our limit will take in all the timber there is around this section, and as it is
in bluffs we will have to take in some open prarie. That Grit in Hamilton is out of
luck. There is not a stick of timber on his limit, if I understand the location of it.

" Our limit is more valuable than I thought it was ; it is the only timber
within a thousand miles of here, and the syndicate will have to get it or lose
money.

(Signed) "ME RCER."

Take the quantity as estimated by Mr. McKinnon, which is confirmed by Mr.
Sands' telegraph of 16th July, 1884, viz., 38,500,000 feet of green inch lumber, without
the enormous quantity of dry lumber, tie timber. scantling, laths or shingles, and
place a profit on this of, say, only eight dollars per thousand, and there would be
$284,000 net profit. But the whole question of value and robbery of the poor
Dutchman is set at rest by Mr. Sands letter above quoted, in which he says if he gets
a license for the whole he will have lost nothing by the transaction. It never
was pretended that Mr. Adams at the time of the sale knew that the C.P.R.
claimed any part of the limit. Mr. Sands in his affidavit admits he only paid the
Railway Co. sone four thousand odd dollars for their sections. I think I may safely
leave this matter in your hands and can confidently rely upon a favorable verdict.
If Mr. Pattison had no evidence, other than that which he ultimately produced in
the Opera House upon which to base his charges, it must be evident that the only
motive he could have had, was to wilfully and maliciously slander me for the sole
and only purpose of injuring me in your estimation as a public man. He did not up
to that time, nor has he since dared to challenge any of my public acts as your
representative for the last twenty-eight years, for he knew well that you had passed
judgment upon them favorably on nine diffèrent occasions, but he hoped that the
charges so suddenly made, and of so aggravated a nature, could not be met by me
before the day of polling. le and his friends have openly boasted that I would not
dare go to the polls with those charges hanging over me, but he and they have
reckoned withouttheir host. It would have been well for him, before accusing a fair
and honorable opponent with not only a violation of a public trust, but also criminal
offences, to have looked into his own record as a public man. He ought to have
remembered that his first entry into public life as an alderman of this city was under
a false oath or declaration, even though he may have aggravated the offence by
changing the form of it, as he now states, was a very poor recommendation upon
which to ask the public to believe charges unsupported by any other testimony than
his own word. I am promised some further revelations a few days before the election,
the purport of which I am fully aware of, and I can only say, if made will be as
malicious and false as those already presented to you. I challenge and court the most
careful investigation, either as a public man or a private citizen, in connection with
this timber limit affair, but I want and shall insist upon any charges founded
thereon being made by some one who will feel he has a reputation at stake. Al
that I want and all that I ask is British fair play.

Yours truly,
J. C. IRYKERT.

The following is a copy of the assignment of lease from John Adams to J. B.
McArthur and J. C. Rykert as trustees, which will prove that up to the date of the
completion of the agreement with Mr. Sands, that the license was held by Mr.
Adams:-

This indenture made the 16th day of January, 1883, &c., &c. See Appendix A,
Paper No. 16.

The following Memorandum was read by the Minister of the Interior in the
House of Commons:-
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DEPARTMENT OF THE INTERIOR,

EORASÇD U3- OTTAWA, 7th May, 1886.

On the 18th of February, 1882, Mr. J. C. Rykert applied on behalf of Mr. John
Adams, for a timber berth at or near Cypress Hills, in the District of Assiniboia,
and on the 17th of April of the same year, an Order in Council was passed authoris-
ing the issue of a license to Mr. Adams to eut timber on a berth of.fifty square miles
to be surveyed within six months, at his expense, wbich berth was to be selected
within the boundaries of a tract cor:taining an area of 400 square miles. On the
19th September, 1882, upon a report from the Minister of the Interior, that Mr.
Adams had filed the returns of the survey of a berth of thirty-seven and one-half
square miles within the time specified in the Order in Council of the 17th of April,
1882, Council authorised the issue of a license to him to cut timber upon the said
berth; and on the 21st of September, 1882, the license was issued accordingly.

By an Order in Council of the 3rd March, 1884, the odd-numbered sections
within the berth licensed to Mr. Adams, being also in the railway belt, were with-
drawn from the operation of the license, and authority was given to issue a license
of the even-numbered sections, with the exception of Hudson Bay Company's lands,
to the representatives of the late Mr. Adams.

On the 4th of April, 1884, a letter was received at this Department from Mr. J.
C. Rykert, which reads as follows:-

I herewith enclose you copy of the asssignment of the Adams' lease. By this
vou will see that the new license must be issued to J. B. McArthur and J. C. Rykert,
as trustees for Sands and the estate of John Adams. Vill you please have the same
issued immediately and sent to me.

In reply to this letter Mr. Rykert was informed that it would be necessary for
him to forward the original assignmient, which he did on the 24th of April, 1884.

This assignment was froni John Adams to Joseph Benjamin McArthur and John
Charles Rykert. The body of the assignment shows that the assignment was made
to the gentleman named in trust. Recital number 3 in the instrument is as follows :
"And whereas, one Louis Sands, of Manistee, in the State of Michigan, lumber
merchant, has agreed to advance all the capital required therefor and to work the
said limits upon certain conditions agreed upon and referred to in a certain agree-
ment bearing date the 16th day of January, 1883, and made between the said John
Adams of the first part, the said trustees of the second part, and the said Louis
Sands of the third part."

Recital No. 4: "And whereas, the said party hereto of the first part is willing
to accept the said agreement and to assign his interest in said license to the parties
hereto of the second part, as trustees as aforesaid, upon the terms and conditions
therein expressed."

Now this Indenture witnesseth, that the said party of the first part, in consi-
deration of the premises and of the sum of one dollar to him in hand, well and truly
paid, the receipt whereof is hereby acknowledged, hath bargained, sold, assigned,
transferred and set over, and by these presents doth bargain, sell, assign, transfer,
and set over unto the said parties of the second part, their heirs and assigns, all his
right, title, interest and claim whatsoever, of, in and to the said license number
1792, also his right, title and interest of, in and to the lumber and timber thereon,
and also all his rights thereunder.

To have and to hold the same, subject to the uses and trusts set forth in the said
agreement.

In witness whereof, the said parties hereto have hereunto set their hands and
seals the day and year (16th Janùary, 1883), first aforesaid.

Signed, sealed and delivered in the (Signed) JOHN AD AMS,
presence of: J. B. McARTHUR,

(Signed) R. B. HUNTER. " J. C. RYKERT.
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On the 5th of May, 1884, a license for the calendar year then current, in favor
of Joseph B. McArthur and John C. Rykert, was sent to Messrs. Rykert & Ingersoll,
Barristers, St. Catharines, and was returned to this Department on the 21st of May,
1884, duly accepted by the licensees, J. B. McArthur and J. C. Rykert, over their
respective signatures.

On the 22nd of January, 1885, the following letter was received here from Mr.
Rykert. I have this day handed to Mr. Gormully the license to McArthur and
myself of the Cypress Hills limit, with a transfer of the same to Louis Sands. Will
you please have the assignment duly recorded, and give me a letter to that effect to be
sent to Mr. Sands.

This assignment, which recited that the trusts reposed in Messrs. McArthur
and Rykert had been duly performed, was registered, and a license issued for 1885,
in favor of Louis Sands.

Respectfully submitted,
(Signed) G. J. RYLEY.

The following is a copy of the Report of the Privy Council of Canada, on the appli-
cation for a renewal of License:-

Certified Copy of a Report of a Committee of the Honorable. the Privy Council,
approved by His Excellency the Governor General, on the 3rd March, 1884.
See Votes and Proceedings, p. 187, (or Journals of 18th February.)

The following letter addressed by a gentleman who was utterly unknown to me up
to Friday last, will throw a little light on the Limit transaction. This gentle-
man is a Lumberman, and formerly was a Broker in Winnipeg.

J. C. RYKERT, Esq., St. Catharines, Ont.
DEAR SIR,-Ilaving been in the town of Niagara for some few days back, and

being present at Mr. Pattison's meeting in that town the other evening, he made a
statement that you had tried to defraud Mr. Louis Sands out of $200,000 by the sale
of a timber limit to him. Though a stranger to you, I am very glad to take this
opportunity of putting you in possession of such facts as I am aware of concerning
this transaction.

I am in a position to give a positive denial to many of the statements made by
Mr. Pattison in connection with this matter. At the time of the sale of this timber
limit, I was engaged in the city of Winnipeg in the brokerage business, and was
approached by both Mr. John and Mercer J. Adams with aview to effecting a sale of
this limit. As I at that time had a number of similar transactions on hand, and had
no time to devote to this particular one, Mr. Mercer Adams offered this limit for
$150,000, and finally said $125,000 would buy it, and I referred Mr. Adams to Mr.
Hunter, a broker, who actually did carry out the sale, if I remember aright.

Mr. Adams' limit was a matter of publie notoriety in Winnipeg at that time, and
I had frequent conversations with both Mr. Mercer J. Adams and Mr. John Adams
regarding it. I was informed by Mr. Mercer Adams; and also by Mr. Hunter, that
they had entered into negotiations with an American capitalist, whom I subsequently
learned was Mr. Louis Sands, of Manistee, Mich., for the sale of the limit, and that he
was to send bis confidential agent to Winnipeg to go out to inspect the limit.

Mr. Mercer Adams informed me that he and the agent were going out. Previous
to their departure I was introduced to Mr. Sands in Winnipeg by Mr. John Adams.
This was in the month of November, 1882.

On the return of Mr. Mercer J. Adams to Winnipeg, in conversation with him,
he informed me that they had been out there, and, as far as he could ascertain from
the representative of Mi. Sands, that he was satisfied with the limit, but that he
could not ascertain anything definite from him, as the party told him that he had to
make his report to Mr. Sands on bis return to St. Paul. Mr. Hunter and Mr. Sands,
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agent, I believe, left immediately after this to see Mi. Sands, and after Mr. Hunter's
return to Winnipeg, Mr. John Adams, in conversing with me, informed me that he
was then going to Ottawa to obtain the neceesary license from the Government, as
Mr. Sands would not pay them anything until the proper license vas obtained.
Some time after, I think in January, 1883, I recollect seeing you in Winnipeg with
Mr. John Adams in the hotel, and I understood at the time that Mr. Adams had
employed you to look after his interests as his professional adviser in the matter of
the transfer of the limit. I remember that Mr. Sands had been waiting to have you
come to Winnipeg, it been generally known that you had been snowed in for some
days by a blizzard in Iowa, and that Mr. Adams would not consent to the signing of
any of the documents until you had examined them as solicitor, and kept Mr. Sands
there until you had arrived. The first person that I ever heard charge you with
being interested with the sale, or with having defrauded Louis Sands, or being a party
to any fraud upon him, was Mr. Pattison at his meeting at Niagara town on Thursday
evening last, and from my knowledge of the transaction, I am sure he has been mis-
informed.

Yours truly,

(Signed) W. A. COLLINS.
NIAGARA, Feb. 9, 1887.
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APPENDIX C.

FRIDAY, 2nd iMay, 1890.

The following affidavit and letters were this day read before the Committee. and
filed as part of the case:-

PROVINCE OF ONTARIO, 1, JOHN CHARLES RYKERT, of the City of St.
CITY OF OTTAWA. Catharines, in the County of Lincoln, Solicitor, do

To wit: solemnly declare as follows:-

1. Since the last meeting of the Committee, 1 have made enquirv into the
question of the disposition of the purchase money paid to John Adams for his limit.

2. Froin the documents and evidence I have examined, I believe the following
to be very nearly an accurate statement of the disposition of the said money:-

The sum of twenty-five thousand dollars was paid to R. B. Hunter, the broker in
Winnipeg who negotiated the sale of the said limit;

The sum of five thousand dollars was paid to one Muckle, who first gave the
said John Adams information as to the location of the said limit, the said amount
having been agreed to be paid to him in the winter of 1881-82, befoie the application
was filed, provided the said Adams acquired the same and sold for a reasonable
amount ;

The sum of five thousand dollars iwas paid for the survey and expenses in
connection therewith ;

The sum of three thousand three hundred dollars to myself for professional fees
for services rendered in Winnipeg and the North-West;

The sum of two thousand dollars was retained by the said Sands as discount on
the notes, in the event of their being paid in advance;

The sum of two thousand three hundred dollars was retained by the said John
Adams for expenses in connection with the limit, for travelling expenses, solicitors'
fees and other expenditures in Winnipeg;

The sum of about nine thousand dollars, being one of the notes or its equivalent,
was paid to or retained for Mercer J. Adams, a son of John Adams, who claimed to
have an interest in the limit, and who had gone to great expense in visiting the
limit and looking after the survey, &c.;

The balance of the purchase money was divided between John Adams and Mr.
Rykert.

3. Not one dollar of the said money was ever paid by Mr. Adams, myself or any
other person in connection with the granting of the said limit, or in the subsequent
arrangement and negotiation with the Canadian Pacifie Railway.

4. No portion of the said purchase money was paid to any officer or person in
any of the departments at Ottawa, or to any person for any such officer, for assisting
in procuring the said limit, or in any way in connection therewith.

And I make this solemn declaration, conscientiously believing the same to be
true, and by virtue of the " Act respecting Extra-judiciai Oaths."
SWORN and subscribed this first day of May,

A.D. 1890, at the City of Ottawa. J. C. RYKERT.
F. A. MCCORD, C.H.C.J.

TORONTO, 30th April, 1890.
MY DEAR MR. CREELMAN,-In reply to your enquiry I find, on reference to my

note book, that Mr. Dalton McCarthy was present at the opening of the Assizes at
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Orangeville on the 3rd April, 1882, and remained there till the 6th April, on which
day I find he took part in three cases, but I am unable to say whether either of those
cases extended into the following day.

Yours truly,
GEO. W. BURTON.

A. R. CREELMAN, Esq.

ToRoNTO, 30th April, 1890.

DALTON MOCARTHY, Esq., Q.C.. M.P.,
House of Commons, Ottawa.

MY DEAR MR. MCCARTHY,--Referring to your letter of yesterday I do not think
that tbere can be the slightest doubt about your being in Orangeville from the 3rd
to the 7th April, 1882, both days inclusive; nor is there the slightest doubt that you
were in Toronto on Saturday the 8th and Monday the 10th of the same month.

Immediately upon receipt of your letter I called at Judge Burton's Chambers
and went over his Circuit books for that time. He wrote me a letter on the spot
which I enclose. This settles the matter as to the 3rd, 4th, 5th and 6th. I should
judge (and his Lordship is of the same opinion), that you must have been there on
the 7th, as his entries under date of the 6th are much more extensive than on any
previons day. I think he omitted to date the notes of the 7th. This was Good Fri-
day, and the Judge cannot remember whether he sat on that day or not. We have
nothing to show that you were here on the 7th, but owing to its being a holiday you
would not be at the office and I would therefore know nothing of your movements on
that day. It would, however, be utterly impossible for you to be in Orangeville
attending the Assizes on Thursday and be in Ottawa on Friday; as to the best of my
recollection there was no connection with the east for trains leaving Orangeville at
that time in the afternoon.

In view of the importance of establishing beyond doubt that you were not in
Ottawa on the 7th, I wired Walsh early to-day to send you without fail to-night a
letter from the Deputy Clerk, stating that you were at the Orangeville Assizes from
the 3rd to the 7th inclusive. The entries in his books will, of course, show the fact.
Walsh will know to a certainty, because I sec from Mr. Justice Burtoi's notes that
you devoted most of your time at Orangeville to the work of the Orangeville office.
You were in a breach of promise case of " McLaughlin vs. McLaughlin," on the 3rd.
This was followed by " Leighton vs. Medley," which I should judge must have run
into the 4th. You were in a long case of" McGibbon vs. Hutcheson " on the 6th (if
not on the 7th), and this was followed by "Harris vs. Johnston," and a motion which
you made for judgment in " Leighton vs. Medley." This accounts for there being no
entries in your fee book.

I find in our Letter Book that on 4th April we telegraphed Dr. Slaven, Orillia,
that you were at Orangeville, and would be there all the week. On the same day I
telegraphed you to Orangeville about arranging to take " Page & Proctor," and I
got a reply from you, which we cannot lay hold of. This telegram vou sent on the
following morning, namely the 5th, as I find a letter from me to Bruce & Co., on
that day stating the receipt of a telegram from you about the time of writing.

There is nothing on the 6th or 7th, but on the 8th, you were in the office here,
as I find letters dictated by you and signed by vourself copied in our letter book of
that date. lu one to Gormully of Ottawa, you say you returnto Ottawa on Monday
night and will see him there. I reniember distinctly your coming from Orangeville
to take "Page vs. Proctor " and its being adjourned, but I do not remember wheth e
you came down on Friday morning or Friday night.

You were in the office on the 10th, because I remember that Dr. Slaven, or
Orillia, was here to see you. le telegraphed again on the 8th to know if he could see
you here on Monday, Iand I replied by saying you would be in Toronto by Monday." 1

127



cannot find that you wrote any letters on that day, but on the following day, namely
the 11th, I got a telegran from Peter McLaren, of Perth, asking as to your where-
abouts, and my reply is as follows:-

" ToRONTo, 1lth APRIL, 1882.

"3Mr. McCarthy is now in Ottawa. Left here last evening."
1 think that these facts will establish very clearly that you were not in Ottawa

during the week commencing 3rd April, 1882, nor on the foliowing Monday the
10th. I hope that you will get a satisfactory letter from Walsh to-morrow.

Yours truly,
A. R. CREELMAN.

HI1a COURT OF JUSTICE, SURROGATE COURT AND COUNTY COURT,
ORANGEVILLE, 30th April, 1890.

D. MCCARTHY, Esq., M.P.,
Ottawa.

DEAR SIR,-I beg to inforrm you, after having examined the Civil and Criminal
dockets in my office, that the Spring Assizes for the County of Dufferin, in 1882,
opened on Monday, April 3, and closed at 5:20 p.m., Friday, April 7. I find that you
were present and took part in the conduct of cases on either docket on every day
of the sittings from the opening to the close of the Court.

I am truly yours,
JNO. McLAREN,

Local Registrar.
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REPORT.

HOUSE OF COMMONS,
Thursday, 8th May, 1890.

The Select Standing Committee on Agriculture and Colonization submit the
following as their first and final report:-

The Committee examined, during its sittings, the Rev. Leo. Gaetz, farmer, settled
near the Red Deer River, in the District of Alberta; Mr. John Lowe, Deputy Minister
of the Department of Agriculture ; W. A. Webster, an On tario farmer, at present
engaged as an agent by the Department of Agriculture for the purpose of promoting
migration and immigration to the North-West Territories; Mr. A. J. MeMillan,
an agent of the Government of the Province of Manitoba for promoting immigration
to that Province ; and Mr. Wm. Saunders, the Director of the Experimental Farms
of the Dominion.

The evidence of these gentlemen, as taken by the short-hand reporters, is here-
with appended, and submitted as a part of the Committee's report.

The evidence of Mr. Gaetz, based on his own experience of six years as a farmer,
in the District of Alberta, gives a very highly favourable view of the capabilities of
that, at present, but little known region of the Dominion, at the base of the Rocky
Mountains, in relation to soil, mineral resources, water and climate. Mr. Gaetz
selected the Red Deer country, in the District of Alberta, as a field for settlement,
for the reason that he was compelled by ill-health to give up the ministry in the
Methodist Church in the older Provinces of the Dominion. He was unused to farm-
ing, but he reported to the Committee that his operations had been successful and
that he was entirely satisfied with his selection. His statements, containing new
information, are of interest.

Mr. Lowe furnished information, in a detailed statement of the operations of the
Department of Agriculture, with respect to immigration during the calendar year
1889. The figures which he gave showed that while there was a very marked check
in the number of immigrants to Canada coming, during the year, from points beyond
the sea, there was a considerable increase in the numbers reported from the United
States. The figures in detail are furnished in the report of his evidenee herewith.
The total expenditure by the Department for the calendar year, including the cost
of all establishments in the United Kingdom and Canada, amounted to $126,043, a
sum much less than the expenditure of previous years. The total number of immi-
grants during the year given by Mr. Lowe, as reported by the agents, was 52,983,
and as reported with settlers' goods by the Custom Houses from across the United
States frontier 38,617, making a total of 91,600. Particulars respecting the entry of
these immigrants are contained in the evidence appended.
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Mr. W. A. Webster's evidence contains a report of his travels in different parts
of the Dominion, and also in the adjoining United States, particularly Dakota, where
the Canadians who have emigrated have largely settled. Mr. Webster stated that
the farming conditions of the parts of Dakota which he visited were very greatly
inferior to those on the Canadian side of the frontier. He also stated that there is
a decided movement among the Canadians in the United States, whom he visited, to
return to Canada. He showed that the failure of crops in Dakota had led to the
very greatest distress.

Mr. McMillan gave a report of his operations, particularly in the Province of
Ontario, to induce the class of emigrants who formerly went to the United States,
to settle instead in Manitoba. He stated that increasing numbers are beginning to
settle in the Province of Manitoba, and apparently with the best results.

Mr. Saunders, the Director of Experimental Farms, furnished to the Committee
with as much detail as postible at one sitting, an account of the operations of the
several Experimental Farms in the Dominion. He gave detailed explanations with
reference to the experiments which had been made with the cereals, supplementing
the information which he gave to the Committee last Session with the facts estab-
lished by the experimental operations during the year 1889. He furnished
particular information regarding the experiments with wheat and barley, bis
statements showing that the experiments with the two-rowed variety of barley had
proved successful, and pointed to the advantages which would be likely to accrue to
the farmers of the Dominion from the introduction of this variety, arising from the
fact of its marked superiority to the six-rowed for malting purposes, and its suit-
ability for export to England. For detail of the information furnished by Mr.
Saunders, reference is made to the report of his evidence.

The Committee have also had before them a proposition submitted by the
"IUnited British Women's Emigration Society" for the assisting of emigration from
Great Britrin by the loans of moneys to pay the passages of suitable emigrants,
which proposition was referred to a sub-committee whose report is submitted here-
with. The whole respectfully submitted.

P. WHITE,
Chairman.
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REPORT OF THE SUB-COMMITTEE
OF THIE

SELECT STANDING CIMITTEE;9N AGRICULTURE AND COLONIZATION.

Ho1USE OF CoMMoNS,
OTTAWA, lst May, 1890.

The Sub-Committee having carefully considered the proposals of the Hon. Mrs.
Sheard-Wortley, and the scheme submitted by the Hon. Mrs. Joyce, and which
appears to rely for its effective working on local rather than departmental effort,
recommends that a circular embodying the proposals and communication be pre-
pared and sont to the Executive of every municipality in the Dominion, and submits
a draft of circular and of Mrs. Joyce's proposal for approval.

J. WIMBURN LAURIE,
Chairmat, Sab-Comnittee.

CIRC ULAR.
HOUSE OF COMMoNS,

OTTAWA, 1st May, 1890.
A communication has been placed before the Select Committee on Agriculture,

submitting a scheme by which it is proposed to assist suitably selected and well
recommended persons of both sexes from over-peopled districts in Great Britain to
emigrate to Canada.

This Society submitting the proposal is mainly composed ofvery influential ladies'
and has 46 branches throughout the United Kingdom, and a short extract from its
original code of rules and its object is appended, together with a copy of the scheme
proposed by the Vice-President, the Hon. Mrs. Joyce.

It will be noticed that the Association proposes to advance the full amount of
passage money to the emigrants they select to fill the places offered, and they rely
upon the good faith and written assent of the emigrant to repay the amount so
loaned, and it is therefore evident that they will select honest and industrious people
only, and whose previous characters justify the belief that they will fulfil their
engagements, the employer in Canada being merely asked to retain the money in
accordance with the written assent and agreement of the employé, and remit to the
Department of Agriculture at Ottawa.

This offers a strong guarantee that the emigrants will be very carefully selected,
whilst on the other hand no guarantee is asked either from the local committee or
the employé, nor is any pecuniary responsibility undertaken by either.

The Committee is aware that there are many localities in Canada where
additional labour is much required, but at the same time recognize that voluntary
gratuitous work, such as carried on by this Association, can be best supplemented by
local organizations, working in comparatively limited areas. And the Comnmittee
believes that when tried and found to work successfully all the help required to
settle the immigrants in fitting occupations will be readily given ; but in order to
give the proposal a fair start, so as to bring its advantages before the public, it has
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been decided to make the proposed scheme as widely known as possible, by forward-
ing to each Municipal Council a copy of the Hon. Mrs. Joyce's communication, and
to ask that if there is a good opening for immigrants in the district that the
matter may be taken into consideration by the Council as early as possible, and that
the Council, either acting directly or through a committee, would ascertain the wants
of the district which might be met by the work of the association, and would com-
municate these wants and their willingness to co-operate with the Council of the
Association in supplying them on the proposed terms. Any correspondence on this
subject should be for the present addressed to the Minister of Agriculture, Ottawa.

The Hon. the Minister of Agriculture has given instructions that, in order to
save time during the present season, applications may be addressed to the Depart-
ment of Agriculture, Ottawa, whence they will be forwarded to England as early as
possible. That if the scheme becomes permanent it will be preferable that a
particular district in Canada should be, so to speak, affiliated to a particular district
in the mother country, and establish a continuous stream of immigration thence,
the new arrivals thus coming to join old acquaintances who would have become
settled and used to the ways of Canadian life.

UNITED BRITISI WOMEN'S EMIGRATION ASSOCIATION.

OBJECTS.

This Association is established to promote the protected emigration of women
and children, due regard being had to the interests both of the emigrants and of
the countries to which they go.

The Association pledges itself :-(a.) To emigrate only such women and girls
as are of good character and capacity.

(b.) To secure for them proper protection on the voyage and adequate reception
on arrival.

(c.) If possible, not to lose sight of them for a year or two after their emigration.
There is no paid machinery. The subscriptions are devoted to the necessary

printing and to defray working expenses.

(Copy of Letter from the Vice-President of the United British Women's Emigration Asso-
ciation, the Hon. Mrs. Joyce.)

EMIGRATION TO CANADA.

SCHEME FOR ASSISTANCE BEING GIVEN BY WAY OF LOAN.

In proposing such a scheme it must be clearly understood that the reason for
there being good agricultural labourers to spare from the old country is that there is
so much land, which was corn land, now laid down to grass, so that fewer men are
needed.

Many of these men have been born and bred in villages where their fathers and
grandfathers have lived in the same houses, and where the squires and land owners
have a very great regard for their work people. But agriculture being so depressed
in England they have not farm work for all their hands.

On my own farm half the nuinber of hands are employed, because I have laid
down so much in grass.

It will be seen, therefore, that a good class of labourers can be sent out, but the
persons who wish them well cannot afford to give the passage money, though they
would lend all or a part of the necessary amount if there were reasonably good secu-
rity for its re-payment.

Amounts' for re-payment might possibly be banked at the post office, and its
officials might assist in collection, provided the Canadian Government gave authority.
Or it might be paid through the immigration agents at their various centres. A
registry might also be established in every district in combination with the coin-
4 HON. MRS. JOYCE.
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mittee proposed to be formed, with a secretary for collection, the details of which are
given later.

The guarantee that really valuable labour will be sent out will depend on the
enquires into character and capacity made by the workers of the United British
Woman's Emigration Association, which forwards letters from past employers as
certificates.

This Association is already well known in Canada, and bas received thanks
from the Montreal committee for the care it has taken in the selection of the
Emigrants it has assisted.

I would suggest as a tentative measure : That a committee of leading men
be formed in any district where farm or domestic labour is wanted. That applica-
tions for labour be made to the secretary of the committee, all such applicants being
thereby understood to be willing to assist in using the machinery laid down by the
committee for re-payment of loans advanced to the labourers, by means of instalments
to be retained out of their wages.

That a descrintion of each situation, with wages offered, be sent over to England
as early as possible in every year ; that these situations should be an engagement
for as long a term as practicable (preferably, for at least twelve months); that the
wages offered should be such as, in the opinion of the committee, are fair, and should
be stated in the application; that the employers agree to remit the amount so
retained monthly to the Department of Agriculture, Ottawa, in registered letter,
and for which the Department will send receipts, and the Department will remit
these sums so deposited to the Committee in England by which the advances are
made.

In return for thi-, the United British Woman's Emgration Association would be
responsible for the selection of suitable persons according to the best of their judg-
ment.

That this Association would be the medium for receiving loans for the pu chase
of ocean and rail tickets, and for making all arrangements for transit and com-
munication.

As the best English agricultural labourers are married men, and as these should,
if properly selected, be the most desirable immigrants for Canada, the committee
would desire-

That one-fourth of the persons asked for shall be married persons, i. e. man
and vife, with not more than two or three children. That in this case the woman
would have capacity of either laundry, cooking or dairy. That the Canadian Loan
Labour Committee agree to make an experiment of this kind, in a tentative manner,
and if six ladies in addition to the lcading gentlemen already suggested will form a
local conmittee and arrange to receive, guard and suitably place them in respect-
able situations, and will return a report of addresses and wages on arrival, together
with a subsequent report once a year to the United British Council, that Association
will also agree to select very carefully, at the rate of one-fourth of the whole number,
single women for domestic service.

These young women to come out on the same terms of detained wages for
repayment of loan advanced.

This might be tried for the one year named; there could be little harm done,
and experience gained for future use.

Table of tentative scheme for twenty situations. If applications are made for ten
single men, there should be five families, five single women, for that contingent.

(Signed) ELLEN JOYCE,
Vice-President.

LOAN sCHEME.
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THE EVIDENCE.

PART I.-AGRICULTURE.
OTTAWA, 26th February, 1890.

The Agriculture and Colonization Committee met at 10.30 a.m., Mr. PETER
WHITE, Chairman, presiding.

The CHAIRMAN-Hon. Mr. Carling has suggested to me that Rev. Leonard
Gaetz, who has lived in the Red Deer River district of the North-West T'erritories,
might be able to give the Committee some information with respect to that country.

Hon. Mr. CARLING-The Rev. Leonard Gaetz, who is well-known in Western
Canada, and on account of poor bealth was obliged some years ago to leave the
ministry, settled in Alberta, about 100 miles north of Calgary, in the vicinity of
the Red Deer River, and has become a farmer, and is cultivating a large quantity
of land. He brought down with him yesterday, from there, samples of grain that
were grown in that section, and I thought the Committee would be very much
interested in hearing a description of that country, and in seeing the samples of
grain that were grown there.

The CHAIRAN-Perhaps you will tell us, Mr. Gaetz, when you went to the Red
Deer country what its chief attractions are, what the nature of its products are,
and how that country is adapted for agricultural operations ?

Rev. LEONARD GAETz-I have the honor and privilege of appearing before
you, as the Hon. Minister of Agriculture has stated, through a kind suggestion of
his own. I may say here, that I once had the privilege of preaching, not at, but to
the Hon. Mr. Carling, in the city of London; and he was a kindly friend then and I
believe continues to be, and from his intelligent devotion to his Department he has
won the hearts, I think, of all the farmers friom the wave-washed shores of the
Atlantic to the eastern slopes of the Rocky Mountains, which I have the honour to
represent here to-day. I showed the Minister of Agriculture some samples whieh
are here before you, and he thought it might be well if these were presented to the
Committee, as it is not a reflection upon the intelligence, even of this honourable
body, to say that few have the slightest conception of the extent, the products and
the capabilities of those Western Territories. I felt then, and feel still, an embar-
rassment; because although I cannot say I am entirely unaccustomed to public
speaking, I am quite unaccustomed to speaking under such auspices, and I am very
much afraid that in my ardour I may violate all the rules of parliamentary discussion
and branch off into an exhortation or sermon and be called to order. I hope, how-
ever, you will regard any of my errors as errors of the head rather than the heart.
I am a thorough Canadian, from the sole of my foot to the crown of my head. I am
an enthusiastic farmer. I claim to be a co-worker with you, if not on the floor of
Parliament, yet in the fertile fields of the Western prairie. I am a co-worker with
you in everything that leads to the success and development of this ancient and
honourable industry. I speak more particularly to-day of the Province of Alberta,
because I know it better than I know Assiniboia and North Saskatchewan; but I
may just say here, that it must not be considered as an infringement on the preroga-
tive of the representative for Alberta, my friend Mr. Davis, for he is perfectly will-
ing that I should be his Aaron in speaking of that promised land. I have no doubt,
also, that my, friend from Regina, Mr. Davin, and Mr. Macdowall. from Saskatchewan,
will present information with respect to their particular Provinces.

The Province of Alberta has an area of over 100,000 square miles. It is, therefore,
nearly twice as large as Manitoba, about four times as large as New Brunswick, five
6 AGRICULTURE IN ALBERTA.
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times as large as Nova Scotia and forty times as large as Prince Edward Island. It
stretches from the 49th parallel of latitude--the American boundary-up for over
450 miles north to the Territory of Athabasca. It extends from the 111th degree of
longitude on the east, to the Province of British Columbia on the west, being some-
what of wedge shape, about 120 miles at the south end, and somewhere about 300
miles at the north-or, say a mean of 200 miles in width. This country may really
be divided into three parts, and each of these parts has a special and distinctive
capability of its own. There is, first, that western portion of Alberta, which takes in
the Eastern slope of the Rocky Mountains and out through the foot hills to the
prairie proper, in which division the hand of Providence has treasured immense
wealth and forests of timber and everlasting reservoirs of water. Now, it does not
require any verygreat prophetic genius to foretell the commercial possibilities that
are to be found in such a district. As yet, we are only playing at mining; but I
firmly believe, Mr. Chairman and gentlemen, that our children will see Denvers
and Butte cities, and Bentons, north of the 49th parallel. I see no reason why any
sane man can question that. The possibilities are there, and while capital is seeking
for investment, and labour is clamouring for employment, and enterprise is every-
where commanding that the stones be made bread, I believe it is not impossible that
we shall see these things north of the 49th parallel. I know that in that country a
great deal is being done, but very littie compared with what we have reason to
expect. This arises from the fact that its mineral resources and resources of
timber have been discovered by individuals who, as yet, have not the capital to open
and develop them, and when the hour arrives and capital is found to invest in enter-
prises in that western portion of Alberta, it wilt be a great source of strength and
commercial advantage to the whole country.

Then, sir, I hasten to say that the balance of Alberta, making more than two-
thirds of the Province, may be divided again into what we call Southern and
Northern Alberta. Southern Alberta which extends from the boundary lino north
200 miles to a point about 40 miles north of Calgary, and from the edge of the foot
hills out to to the boundary line of Assiniboia, is one of the greatest stock countries
of the continent of America. It is not a new thing to say in this presence, because
it is a well-known and admitted fact by the American Ranchmen, that Southern
Alberta is a far botter stock range than can be found to-day, either in Wyoming
Territory, Nevada, Washington Territory or Oregon, for the depth of the snow-
fall in winter is less and the grass is better. Many American ranchmen are endeav-
ouring now to find some way in which they can bring-especially duty-free-their
stock over into the district of Southern Alberta in order to graze them there. Now,
while I speak of this section as being distinctively appropriate as a stock-raising coun-
try, it is only just to say that, in many portions of Southern Alberta I have seen crops
of the ordinary kinds of grain-wheat, oats and barley-very excellent, both as
regards quality and yield. From High River, Sheep Creek, Pine Creek, Fish Creek and
the valleys of the Elbow and Bow, I have seen at agricultural shows, some very fine
samples of grain. So she is particularly favoured by having one industry which she
can control in a remarkable manner, and yet capable of growing the grains of com-
merce. I consider this a great source of wealth, as I am sure you all do, and we
have the encouragement that on such large areas, men are able to raise hundreds and
thousands of stock at comparatively little cost and comparatively little risk, although
I must admit that in certain seasons when the snow-fall is exceptional and a crust
on the snow, there is some loss of cattle. I think it is only fair to say that some
will be lost this year. Should it reach even 25 per cent: which has never yet been
reached ; aside from the unpleasant thought of the suffering of the animals, it is an
inconsiderable loss after all, when you take into consideration the ease and cheap-
ness with which the cattle can be produced. I sometimes think that if an eastern
man can afford to sell a three-year-old steer for $30, as I hear they have done, a
western ranchman ought to be able to give the steer and a bonus to the man who
takes him, to the amount of $10; because I think it is pretty well understood that
you cannot grow steers to three years of age under $40 or $45 per head. Taking
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Southern Alberta, then, it has rich resources in its capabilities of cattle-producing,
and also to a considerable extent in grain-growing.

To come more particularly to Northern Alberta, that great fertile valley stretch-
ing from about 40 miles north of Calgary, on for 200 miles and more past the Red
Deer River, the Battle River, North Saskatchewan and Sturgeon River, we bave a
somewhat different country, with capabilities peculiar to itself, and, in rny humble
judgment, the garden of Alberta, a country pre..eminently suited to mixed farming.
It has some peculiar features, in this respect, viz., that it is a well wooded and a well
watered country. It is true that there is not wood everywhere where a person
would like to find it, but it is true that it answers the description of a park-like
country with sufficient timber for necessary purposes in the greater portion. It is
a country where a settler going in with little means does not need to expend his
capital altogether to provide shelter for himself and his stock, but where, if he has
not timber on his own land, he can get a permit from the Government and get 1,800
lineal feet of building timber, 400 roof poles, 2,000 fence rails and 30 cords of dry
wood for 50 cents, and put up his buildings. He can husband his resources to expend
in fitting himself out with stock and implements to carry on his work. That is
certainly a very important item. So far as water is concerned, I am glad to think
that the indications are that there will be no need to mention irrigation, at least in
Northern Alberta, for a great many years to come. We have there magnificent
watercourses, mountain streams, and also creeks and springs. Even at a very high
rolling point on the prairie there is springing out of the sides of the hills and in the
coulées, springs of water that remain open the year round. I have never known a
solitary instance in that section of the country where a man had to dig more than 15
to 30 feet, to have at hand, a well of the purest and best water. I speak favourably of
Northern Alberta a!so, because we can grow cattle there, I think, at one-third of the
cost that they can be produced in any of the Eastern Provinces. It is true we think
it best at any time, and often find it necessary, to house our cattle, because the snow-
fall is deeper in Northern Alberta. T do not hesitate to say that in my humble
judgment the time is fast coming when the best interests of the country, the greatest
commercial prosperity of the country, will be best served by holding cattle in such
numbers as can be raised, as therefore the loss will be only such accidental losses as
may occur to any farmer. It does not take any very great skill to raise cattle, which at
twenty-eight and thirty months old will dress, without an ounce of grain, 650 and 700
lbs. of beef, or a three-year old that will dress 800 to 850 lbs. I am speaking of
what I have seen, and am testifying to what I know by personal experience.

Then, sir, it does not take a very great deal of skill in farming. Even a novice like
myself, in average years, can grow crops of grain-oats, from 50 to 75 bushels to the
acre, weighing 46 to 50 pounds to the bushel; barley, from 45 to 55 bushels to the acre,
weighing from 54 to 57 pounds to the bushel; wheat, from 35 to 40 bushels to the
acre, weighing 62 to 64 pounds to the bushel; black barley, 35 to 40 bushels to the
acre, weighing 60 to 68 pounds to the bushel. We have grown 400 bushels of
potatoes and 700 bushels of turnips to the acre. I may say, I have seen greater
things than these, but I am not taking what is phenomenal under very exceptional
and favourable circumstances, but what I believe the average farmer with average
care and application can realize, in five years out of six, in Northern Alberta. But I
may say here, I have known yields of 83 bushels to the acre of Welcome oats, and I
have seen 90 bushels grown at Red Deer. A man at Fort Saskatchewan raised 115
bushels to the acre, and gave sworn testimony to that effect. I am perfectly aware
that men from that country are suspected of being able to tell big stories.

The CHAIRMAN-Corresponding to the size of the country.
Mr. GAETz-Yes, precisely ; but I have taken the pains to bring my bondsmen

with me, in the shape of grain samples, and I will leave practical farmers to say
whether the collaterals are worthy of being accepted or not. I am bringing samples
produced upon my own farm by one who has no exceptional skill in farming. Some
samples are of the crop of 1889 and some are of the crop of 1888. Now, when we have
a country that will produce such grains as these, and thàt number of bushels to the acre,
8 AGRICULTURE IN ALBERTA.
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I can safely leave it to the Comittee to say whether there must not be something
favourable in the soil and climate where such products may be reaped. Just to give
you an illustration of the fertility of the soil and the influence of the long, bright days
in the North-West Territories: I have seen wheat and oat straw grow to the height
of 5j and 6 feet, and yet well headed, and filled with plump grain. Mr. L. A.
Hamilton, Land Commissioner for the Canadian Pacifie Railway, who is now in the
city of Ottawa, will attest to this fact: That I sent, in the fall of 1888, to the C. P.
R. car, wheat 6 feet 2 inches in the straw, with strong heads, averaging 4j to 5
inches in length. I am not going to say to this honourable body that in the North-
West Territories, in Alberta, it is a perfect paradise-that there are no drawbacks
and no disadvantages. I will not impose upon the intelligence of the Committee by
sayng that there is nothing that the farmer has to contend with, no difficulties,
no anxieties in their matters of crop.producing, but I shall be very glad indeed, if
any gentleman here will tell me where on the face of God's earth there are not some
ditficulties and some disadvantages to be contended with in farming. I have to say
this in all truth and candour. I have examined closely into this matter, and I do not
know a spot on earth, either south or north of the 49th parallel, where I would rather
take my chances in the industry of mixed farming than I would in Northern Alberta.
I just wish to say, in order to disarm any possible hostile criticism that I have no
town property to sell; I have no land you can buy; I have no disposition to be
removed. I want to be in the best part of the country, for my own sake and for my
family's sake. I have come here, gentlemen, not as the agent of any Government or
of any man or of any corporation. I am, at your own command, telling you of a
section of our great country as I find it. I have been there six years, long enough
to have formed a judgment as to its character and capabilities, and therefore feel
that I have a right to speak with some assurance. My motives for going, were
various, but the chief reasons were sickness, poverty, and a desire to keep my family
around me. Ilt was not any dislike for the beautiful Provinces of the east. I am
dead in love with Canada, anyway. I include all the Provinces, even Quebec, which
seems to have been handled somewhat roughly of late. But I had not the capital to
invest in purchasing a farm in these beautiful Provinces. I never could have hoped to
secure land in the east to enable me to keep my large family of boys around me, seeing
th at I was very near coming within the range of Mr. Mercier's fecundity bonus. I think
there are thousands in Ontario and the other Provinces just in the same fix. I say,
if a man is well situated in the eastern Provinces, and if he is doing well, I see no
earthly reason why ho should move; but men who are mortgaged heavily or rent-
ing farms, and are likely to leave the heritage of mortgage and want to their
children, I believe it is their duty to go out to the North-West and take up land,
which will enable him to sustain that family and do more for them in five years
than he could do under the same circumstances in fifteen or twenty years in the
eastern provinces. I may be asked: Is there any valuable land still to be had there ?
Is there much of that land you speak of? Why, gentlemen, I might almost say it
is all available. There is only in the fertile valley of the Red Deer that I
have described to you, a few hundred of occupied homesteads. This is only a
drop in the bucket as compared with the capabilities of these vast stretches of
fertile land-land very much better than some of the land I am farming. 1 am on
the bottom lands, by the riverside, which are thinner and poorer and will require
feeding with manure a little oftener. But most of these products are from the
bottom lands. There are millions of acres of deep soils in the various portions of
the Red Deer country that are now entirely unoccupied. That is saying nothing of
the fertile valley of the Battle River, the Saskatchewan and the Edmonto'i and Fort
Saskatchewan districts, and also the Sturgeon River districts, stretching up for 130
miles north-a country of wonderful possibilities. It seems to me, in my zeal, I am
in danger of overstepping the bounds of privilege; but bear with me, when I say
the indications suggest the necessity of a very vigorous immigration policy for the
North-West country-a very vigorous immigration policy, indeed. With the strong
competition of the Argentine Republic, Brazil and Mexico, Australia and the
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United States, and a great many other countries, is it reasonable to expect that
people are going to flock into Canada without even the facts of the case being set
before them. I think it is quite impossible for us reasonably to expect that.
I therefore hope that there will be efforts put forth by this honourable body that will
encourage the filling up of that country; for, let me say, it is to your interest as well
as ours. You send us a thousand men, and in a few years we will send you back
$50,000 for commodities that it is impossible for us to provide for ourselves-com-
modities which you will control and in which we will not be likely to come into very
serious competition with you. Our markets will soon be in the other direction.
China and Japan have become tired of eating rice, and want flour; and why should
they take it from Washington Territory, Nevada and California, that is, from those
portions of it which grow wheat, when it can be grown out in those western Prov-
inces of Assiniboia, Saskatchewan and Alberta? Our coal will not come. into com-
petition with eastern coal, for they are clamouring for it for the furnaces along the
mountains of Nevada and Washington Territory, where they have to go to the enor-
mous expense of cutting timber away far up on the hills and shunt it down to the
valleys below for their furnaces. They are clamoring for our coal. Our beef, I
hope, will soon go to England by the Hudson's Bay route and save long travel.
In this way we shall keep out of your road, while we shall be a help to you after-
wards. I am not insensible to the fact that the eastern Provinces have done a great
deal for the western Provinces, and suffer me to mention that what they bave done
is no less the duty of patriotism than the act of benevolence. If I am isolated in
those prairie Provinces from my brother in Nova Scotia, I would like to feel that
there is enough patriotism in Canadians to stretch across those 3,000 miles and give
me a show for myself and my family. I feel we are indebted for many acts of gen-
erosity already, but it seems to me that we are just where a child gets sometimes,
when an expensive swaddling band has fallen down around his feet. le bas got
where bis swaddling is an embarrassment to him. I want this Committee and bon--
ourable body of men to say of this western child: " Loose him, and let him go." Do
it by bonusing railways with cash bonuses. Give him railways to open up that
country, and I pledge you my word of honour that the day a railway goes up through
Northern Alberta you will find it settling up more rapidly than any part of Manitoba
or the North-West has been settled up. It is more self-sustained, more self-contained,
and bas more of the elements of success than most of the other portions of our' great
Western Canada. I cannot sit down without remarking that I am in duty bound
to express the obligation that we are under to the Hon. the Minister of Agriculture,
and the Parliament that sustain him, in the establishment of Experimental Farms. This
Ladoga wheat, a sample of which I have here, is a matter which has laid us under
obligation, because it puts within our reach an early-maturing variety of great
merit. So with other grains and small fruits. Very few indeed of the settlers have-
the time or means, or the intelligence, to experiment for themselves, so as to enable
them to conduct their farming operations intelligently: for I maintain it is just as
necessary to exercise intelligence in regard to farming as anything else. The day
was, when it was supposed a farmer did not need brains in order to succeed. That
was always a mistake. Sharp competition makes it necessary to use both brain and
muscle, or else be left behind in the struggle for bread. I feel that the Experimental
Farm, while an institution that must benefit the eastern Provinces, is particularly
necessary to us. We have no agricultural literature. We have not the experiments
of others to guide us-not even their blunders to shun. We are feeling our way.
Every thing is tentative. In good faith we applied the methods that were appro-
priate in the East, but often failed. In this matter, therefore, I say that the
Experimental Farm, under its wise and devoted direction, will be of great value.
Not the least in importance are the contemplated experiments with natural grasses
of the country, for the time will come when settlement will limit our ranges, and
in order to feed our flocks and herds when the wild ranges are limited, it will be
necessary to fall back upon the cultivation of native grasses, in themselves most
nutritious, and which can be cultivated with success. With this assistance I have
10 AGRICULTURE IN ALBERTA.
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no fears with reference to the future. I do not fear the competition of the United
States when our country becomes known. I have no idea that the best portion of
this continent lies south of the 49th parallel. I have no confidence in the idea that
the Americans have the best of it. The centuries will tell that the best portion of
it lies to north-west of the great lakes. When the resources of that vast region are
better known, Canadians will flock back from the United States. In my community,
two-thirds of the settlers are men who were once in the United States-Canadians who
went to the States and tried it and have come back again. In my own Province of
Nova Scotia, that strong, vigorous people are growing men and women so fast that
they have not places to put them in, and God has provided the prairies of the west.
Would the people of Canada rather have then go to the United States ? If they do,
I tell them that six of our latest settlers got tired of going from Nova Scotia to the
United States, and have found their way in over this transcontinental route and are
doing well. Some bachelors there have been able to make in one summer $400
worth of butter, and raise a band of calves, besides, such as you could not produce in
this country if you tried. I say that is a country that has hope and promise in it,
and I therefore trust you will be able to develop some plan that will settle up that
country. Now I thank you very kindly indeed, bon. gentlemen, for the patient
hearing you have given me. I have felt time and again that I am trespassing: but
my heart is full. My purposes and motives are unimpeachable before heaven. I
believe in the country where I have gone to make a home. I believe the Providence
of God never made that country so perfect as it is, to be a failure. I believe there
is a home there for millions of the earth, and I hope these facts will be calmly
looked into, and I believe the result will be favourable. I shall be glad to answer any
questions that may be asked, being conscious that I have not nearly gone over the
ground.

By -Mr. Trow:
Q. Have they exported any very large amount of grain from that territory ?-

A. No, sir. The home market as yet requires it.
Q. I would also ask why you produced samples of the crop of 1888? Surely

there was sufficient in that great country in 1889 to fill those little bags without
taking the produce of 1888 ?-A. It is well understood that in every new country
there is a local market, and that local market is the very best we have. We have
no reason in ths world for sending our products away and getting 50 cents a bushel,
when we can get 68 cents right at our door. There is in every new country this
local market, which, as long as it lasts, is the very best. Up to the present time
we have had ways of disposing of all we could raise. I sold 1,500 bushels of oats to
one man-a stage contractor-at 68 cents per bushel. There is a vast freight traffic
that goes from the Canadian Pacific Railway station at Calgary all through that
northern country, away up to White Fish Lake, and Saddle Lake and the Indian
reserves north. These teams have to be fed, and require all the grain that we have
already raised there. With reference to my bringing the seed of 1888, I have
nothing to conceal. I do not hesitate to say, and I assume that the questioner
knows, that 1889 was our hardest year. It was the most difficult year, because of a
drought that we had never before experienced.

Q. Why was that the case ?-A. Because the winter before was no winter at all,
just a continual spring. There was no snow on the ground. There was no frost.
Our Aprils and Mays are invariably dry, and the seed last year was placed in the
ground where it was so dry that it did not germinate. Rain held off until about the
first week in July. and consequently we did not realize either the quantity or quality
of grain we had in other years. This year, I am glad to say, we have an old fashioned
Canadian winter, with plenty of snow and plenty of cold. I believe the prospects
were never better.

Q. At what dates do you commence seeding ?-A. About the latter part of

March or the 1st of April. Some of our largest seeders, the Beaty Bros., for
instance, have their grain mostly sown by the 8th of April. I have known it to be

the latter part of April before it was sown. In the year 1886 or 1887-I cannot
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just tell which-the snow lay on until the latter part of March, and seeding did not
begin until the lOth of April.

Q. Are you subject to any summer frost ?-A. 'he only one we had was on the
11th July, 1887, when barley was just heading out. Frost in those localities, as
many of you know, goes in veins and streaks, something like a hailstorm, and quite
often you will find that while the grain on one half section has been injured, that on
the neighbouring half section it has not been touched at all. The frostwas local. We
have this to fear. It is one of the drawbacks that may come; I cannot guarantee
that it will not. It is one of those occurrences, however, that may come to almost any
country, and when it destroys the tobacco crop of Virginia, as it did last year, it
will be very likely to strike out and reach the crops in northern parts of Canada.

Q. I understood Mr. Gaetz to say his place -was on the river bottom and the
land not so fertile as higher up. That is not our experience as a rule: because the
débris is washed down by the rain and storms, and, as a rule, the bottom lands are
most productive ?-A. The land is rich, but not so deep or so strong as the bench
lands immediately above. When Mir. Hoyt, of Minneapolis, was out to see us two
years ago, with Mr. Eastman-an old Canadian, who had been in Minneapolis-they
took up my land and said: " Is that what you call light land? That is equal, if not
superior, to the very best land we have in the State of Minnesota. " This bottom
land is only light in comparison with what is called the bench land or lands on a
higher elevation. One reason why these bottom lands are thinner or lighter is, that
the streams, whose wash has made them, are mountain streams, flowing through
rocky regions and over sandstone deposits, bringing with them much silica as well
as vegetable deposits. These streams do not flow through deep alluvial soils, as
some of the eastern rivers do. These bottom lands may require mauure sooner
than the bench lands, but where there exists such opportunities for growing large
bands of cattle it is easy to supply this lack. The bench lands would be injured by
manure during the first ten years or so, but the time will come when these lands
will require enriching. Nature will only respond so far as you treat her kindly and
generously.

Q. Where do you derive your information in reference to the percentage of
loss in the ranch districts this season, because the season is only partially past.
Twenty-five per cent. is very large. I understand you to say 25 per cent. would be
the loss ?-A. I hope I was not so understood. I said: "Even should it reach 25
per cent., which it never had yet." In the winter of 1887 it reached 7 or 8 per cent.
I ar sure there will be some loss this winter. I was only naking the point that
should it reach that percentage (25) the ease with which the cattle could be pro-
duced would not make it, after all, to a large ranchman, a very serious loss.

Q. What distance are you removed from the railway company's service ?-A.
Eighty-eight miles from Calgary, my nearest railway point.

By Mr. Armstrong:
Q. Perhaps Mr. Gaetz would give us some idea about the general rain-

fall in the summer in that country. It is pretty plentiful and pretty evenly
distributed as a general thing. Of course, we know this last year was dry all
over the North-West ?-A. I am very glad also to be able to answer that question,
because I came into that country having imbibed from every source the idea that it
never rained. The Canadian Pacific Railway employés and the American land
agents were telling me when I was going into the country that it never rained there
and I would be dried out, and be sick and tired of it before very long. In the face of
this I thought I had done a rash act in coming to a country where it never rained.
But before the 20th of August I wondered whether it ever stopped. It rained from
about the 8th of June at short intervals, on through June and July and up to the
17th of August, so that the brooks were booming and the sloughs were full, and we
could not get into the meadows with our mowers, and had to go out on the high
prairie to cut ourhbay. The year 1886 was a delightful year, because the rain just
seemed to come when it was needed. It was well distributed and all we needed. It
was not so great as in 1884 and 1885 but it was sufficient for all purposes. In 1887
12 AGRICULTURE IN ALBERTA.
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there was also abundance of rain. From 1884 to 1889 the rainfall was sufficient for
all purposes of agriculture. Last year, 1889, was the only season that we had any
suspicion of the possibility of a failure of moisture.

By Mr. Trow :
Q. How many months do you house your cattle and horses ?-A. A great

many of them we do not house at all. Our young stock or yearlings sim-
ply go in the shed in the night and around the straw stack in the day. Our breed-
ing cows, we house. My young horses were out this winter until the last week in
January though one of the coldest winters since I have been in the country. They
were in perfectly good condition and healthy. Horses accustomed to it will get into
one of those big sloughs and will stay there week after week, live well and come
home fat. Speaking of last winter, our young horses did not come home at alt We
never fed them a pound of hay; but I do not want to see the recurrence of a winter
like that again. I think a snowfall and cold are better than those mild winters.

Q. This has been the experience of the farmers. even in Ontario-the experi-
ence of the new settlers, when the country was comparatively a bleak wilderness-
the cattle lived on brouse. It has also been the experience in Manitoba. When the
counry becomes thickly settled, do you expect to raise natural grasses there ? Has
the experiment been tried ?-A. I have never been under the necessity of trying the
experiment. I am experimenting now with a variety of grasses under cultivation,
including timothy, alsac clover, blue top and Kentucky blue grass. I have tried
those. So far I have had no success with clover. Last year I put down an acre of
timothy and had an excellent yield-a ton to the acre, even dry as it was. I will
just say further, that the other piece which had been sown twoyears was very short,
and did not come up to my expectation at all, and was not cut. It would have eut
probably half a ton, but I thought it was better to let what there was go to seed ;
consequently, I am unable to decide as to the others, but I see no reason why timothy
should not succeed. As to native grass, Mr. McKay, who has been experimenting
at the Experimental Farm, Indian Head, will give us some encouragement, I hope,
on these points.

- Q. Would not the Experimental Farm be much better in your settlement than
at Indian Head ?-A. Certainly, I would like that very much. The Departmentdid
not look at it in that way; and yet, generous and unselfish a mortal as Iarn I think,
all things considered, it is better where it is, because it is working for a wooded
and park-like country in Northern Alberta as well as for the Province of Assiniboia,
where there is a great dearth of wood, and consequently I believe the results will be
far better and more satisfactory to have it located where it is-because, if they suc-
ceed with any experiment at Indian Head, I have no doubt it will be a great success
in Northern Al berta.

By Dr. Sproule:
Q. What is the usual depth of your snow in winter ?-A. Well, it is very

varied. I have known it to be 5 or 6 inches deep in the winters of 1886
and 1887. In the winter of 1887-88 it was 23 and 24 inches deep, but to strike an
average, I would say somewhere between 16 and 18 inches, taking a period of ten
years.

By Mr. Trow:
Q. las any coal been developed in your section?-A. I may just say to

my honourable friend that the whole country is underlaid with coal. There
is none yet being mined. I am within twenty miles of the great coal banks
in Range 24, Township 38, west of the 4th Principal Meridian, where by my
own measurement there are 60 feet of coal from the top down to the water's edge,
and running under the water's edge I don't know how far. They are not devel-
oped any more than a man taking a sled in winter and rolling on a block of half a ton
or so at a time and taking it home. That is all the development as yet.

By MR. ARMSTRONG:

Q. Isuppose you have been a good deal in Northern Alberta?-A. Yes.
Q. Down nearly as far as Edmonton ?-A. I have been thirty miles north of

Edmonton.
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Q. The question I want to ask you is this: Have you formed any general idea
about the extent of land fit to go on for immediate settlement? You understand in
our own country, in Ontario, even around London, where they have the best land,
there are large tracts of magnificent land now that in the early days were not fit to
go on to settle. It requires time and capital. About what do you think is the pro-
portion of land that a settler can go in on and commence ploughing and cropping at
once ?-A. There is so much of it that it would be impossible for me to say. I have
simply to state this: If a man were to tumble out of a balloon at random, he could
hardly fall on a quarter section of land in that country where there would not be
enough fertile, tillable land for a man of small capital to go to work upon and farm.
That is my honest conviction, that is, unless he fell into a lake, and provided bis health
was not impaired by the fall. Good land is so abundant it is really easier to tell what is
not there, than what is there. There are immense tracts. Of course, there are bluffs
of small timber here and there, but these are a convenience. Taking the land gen-
erally, I think this land to-day in its virgin state, without a ploughshare having
touched it, would bc worth $100 to the acre, near some eastern city or town. It is so
fertile and so easily broken up, that a man can start and plough for a quarter of a
mile, and if he gets a favorable position he can plough a mile.

Q. I suppose these bluffs will be good land, too, after the timber is taken off?-
A. The very best.

Jfr, Davin:
Wherever there are bluffs there is splendid land also ?
By Mr. Armstrong:
Q. The bluffs you speak of are not rocky, worthless land at all. It is good

land the same as the surrounding prairie, when the timber is taken off ?-A, I think
it is the very best of land, but now it costs too much to clear, while as yet, there
is such an abundance of land. In my garden, for example, I have that kind of
land, land that had been burned over and covered with rose-bushes. There is
not a rock in it. You cannot get a rock to sby at a gopher for miles in a stretch.
I believe it to be the richest land, from experience, where these timber bluffs have
been.

By Mr. Watson:
Q. You have had considerable experience there in regard to rainfall. Don't

you think it wood be a good thing to protect a lot of this timber-I suppose it
has a certain effect on the atmosphere and rainfall of the country ?-A. I have no
doubt it would be an important thing to protect what timber we have. Take
sections of the country, say 40 miles north of Calgary, there is a distance of
from 15 to 20 miles where there are only scattered bluffs. It is not only import-
ant to protect what there is but to grow more. The Government ought to give
great encouragment for the supplying of trees to plant. It is a matter of no diffi-
culty at all to grow any of these trees. I have taken spruce up and removed them,
taking simply ordinary care of them, and I have lost but 2 per cent. of those I
have planted. Poplars are more vigorous still.

Q. Is the timber being injured very much by fires ?-A. A great deal, I am
sorry to say.

Q. What means could be taken to protect them ?-A. It is verry difficult indeed
to say what means could be taken. I an not a born legislator, but I sometimes
think it would be desirable that there should be un officer appointed in
various districts-a sort of fire warden-whose duty it should be, not his privilege,
whenever a fire started anywhere, to go out and command his neighbours to go and
aCsist in putting out that fire, and having authority to fine those who refuse. As it
is, if we sec a fire and know it is going to pass our own place without doing serious
harm to us, in our selfish way we often go to sleep and let it burn. I have felt
intensely on this subject. I know there has been enough timber destroyed in my
district to meet the requirements of a large agricultural community for the next
fifteen or twenty years. If there was a fire warden to go and warn men when a
fire started, even fifteen or twenty miles away, this damage might be averted. At
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the inception of a fire it is a very small thing but afterward it is a very difficult
thing to control or stop it.

Q. Would a system of fire-brakes do ?-A. We all do that. The man who is a
rustler will generally put his field in such a shape as to protect his place; but for
the unsettled portion of the country, those vast stretches of country, nobody's par-
ticular interest, it would be simply impossible to meet the difficulty with firebrakes.

Q. Nobody except the Government. Would it not be well in the interest of
that country and its future for an expenditure to be made in making fire-brakes
every six. or eight or ten miles?-A. That would mean making these fire-brakes
every year, because the growth of vegetation is so rich. I have seen a piece of
ground turned up and not cropped, and by next season there would be a growth of
3 or 4 feet of rank grass. That grass dries in the autumn and leaves you as
helpless as you were before.

By Mr. Armstrong:
Q. What are the principal varieties of timber you have in your country?-

A. We have chiefly spruce and poplar. In addition to those we have tamarac,
a little birch and a small wood called saskatoon, of' very little commercial value,
but of great value to the farmer. It is a very tough wood and makes an excellent
whiffletree or anything of that sort. It is equal to rock elm in Ontario.

Q. iDoes the spruce grow to any considerable size ?-A. I have had some spruce
taken out this winter for milling purposes that will go 28 inches across the stump.
That is a large size. If I were to strike an average, I would say 12 or 15 inches
would be an average all round.

By 3fr. Kirk :
Q. Is spruce a desirable wood for fencing?-A. iNot for fencing, if just cut

down and immediately put i without any preparation; but spruce that has the bark
shaved off and put into a hot willow fire and singed, or dipped in lime water, is almost
as desirable as tamarac, but of course not so desirable as cedar.

Q. How does it compare with Nova Scotia spruce ?-A. I think it is the very
same. I see no difference. Some people will take this dead spruce that they find
fire-killed, in small pieces no bigger than your arm, and string wire upon it. They
take no pains to keep it from corroding, and such treatment gives the impression
that spruce is no good. I think that if pains are taken, that spruce makes a very
excellent post, not equal to tamarac or cedar, of course, but still a very desirable
post in places where other varieties cannot be had.

By Mr. Trow :
Q. Has the Government made a proper system of survey of the townships

out there ?-A. Yes, sir. The country is all blocked out in townships, and a con-
siderable portion of it sub-divided into sections. In the Red Deer River district
there are ten townships divided into sections; but the whole country is not sub-
divided. It is laid out in townships, so that a man who understands township
surveys can pretty nearly locate himself.

Q. Why should be be put to that unnecessary trouble ?-A. We sincerely hope
that will not remain the case very long. I think that whenever immigration begins
to swarm in there, that will be remedied. I beg to suggest, although the Govern-
ment would not thank me for pointers, that it would be well to get ahead of the
immigration, so that men might have their choice and know what they had chosen.

By Dr. Sproule:
Q. How are you off for mills ?-A. We have no grist mills there yet. No man

has had enough capital to start one, and it is one of the things 1 propose to
inquire about and see if a portable grist mill can be had. There was a saw-mill
put in by the Mackenzies some years ago, and last fall I was rash enough to
put in a portable saw-mill with edger, matcher and planer,-a thirty horso power
John Abell engine. We think now of getting a grist mill to run by this engine
during that portion of the year she will not be usea by the saw-mill, as we have
not enough demand to warrant cutting the whole year. The day we are able to
convert our wheat into flour will greatly lessen the cost of living; for it costs $1 to
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$1.35 per hundred to freight your flour from Calgary. The Red Deer River, with a
fall of 14 feet per mile, is one of the grandest water powers that nature ever
provided, with good banks and every facility for the establishment of mills. As yet,
however, it is very much cheaper, in a small way, for men to employ steam power
rather than water.

By Mr. Innes:
Q. How do vegetables and small fruits do ?-A. Vegetables do spendidly.

We have had no manner of failure in regard to vegetables in any year but last
year. The drouth last year decidedly affected us, as it did Manitoba and the
North-West, generally. I suppose I may astonish some of you when I say I have
growvn potatoes at the rate of 720 bushels to the acre. That is a phenomenal yield,
but not that we gave them any special attention. We cai grow from 300 to 400
bushels of potatoes per acre without any extra attention, skill or manure. %We can
also grow carrots, cabbages and cauliflower. I have frequently seen cauliffower at
Calgary fair, that were a yard in circumference. You may have seen them larger,
but I am glad to get them that large: In reference to small fruits, I may just say
that this is another matter that has to be experimented upon for us, rather than we
for ourselves. I have been for four or five years doing this work, and not without
some results. I have grown red currants, black carrants and strawberries with
considerable success, but not what would satisfy me or the taste of any ordinary
farmer. I find we made a blunder. I have no idea that it is our cold winters that
kill our fruits. I think it is the hot, dry winds of April and May. The sap comes
up early, unless they are mulched, then the bark gets loose because the sap
seems to dry up. I am waiting for information from others on this matter, but in
the meantime I am trying a heavy mulch around the roots this year, so as to keep
the sap back, as you do with your grape vines. If we can keep the sap back I
believe we will make a success of small fruits. It is done in many parts of the
country and some have excellent success. I have not yet got what I hope to
obtain.

By. Mr Trow:
Q. Have you chinook winds ?-A. We are not so subject to thei as they

are in Southern Alberta; but sinceI left home, as a mere freak of nature they
have had one of the strongest chinooks there that they have had in any part
of the country. The snow went off very quickly and the whole band of cattle started
off to seek their own fare, and succeeded so well, that when they came back they
would not touch food. But as a general thing we are not so liable to warm winds as
they are further south.

By Mr. Armstrong:
Q. Have you any wild small fruits that can be used ?-A. I only planted some

last year, and cannot say. The growth this year was remarkable, and I begin to feel
this is a matter in which we can attain some success. There is all manner of wild
fruit there, such as currants, goosberries, &c.

Q. Can you gather them for your own use ?-A. Yes ; any quantity for our own
use. There is another berry, called the Saskatoon, very much like the blueberry of
the Eastern Provinces. In 1886 a man could go out and gather barrels of them.

By Mr. Watson:
Q. What was the largest crop of grain grown there, and what is the amount of

area under settlement ?-A. The area of settlement would be over a length of seven
or eight miles along the Edmonton trail, by three or four miles east and [west of
trail, but it is a scattered settlement. There is no closely-packed settlement any-
where. As to the largest crop-do you mean that I have had ?

Q. I mean the total crop ?-A. There is no Bureau of Agriculture to gather
statistics, and I really cannot on the spur of the moment give any information. In
the season of 1888 I had about 3,000 bushels of grain in all-of wheat, oats, barley
and some peas. - The Beatties had some 2,000 bushels. I suppose 10,000 or 15,000
bushels were grown in the little neighbourhood there, altogether.
16 AGRICULTURE IN ALBERTA.
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By 1r. Cochrane :
Q. Do pease grow well there ?-A. I have grown 35 bushels to the acre, and

weighing 661 bs to the bushel, of the Golden Vine variety.
By fr. Trow :

Q. Do you find the wild pea there ?-A. We have abundance of pea vine, also
vetch, all through that district.

Q. It is regarded as a strong indication that the land is fertile, is it not?-A.
We have abundance of it. There is one variety that grows low and tangled in the
grass, while there is another that grows on the willows and poplars, climbing them
6 or 8 feet.

By MIr. Watson:
Q. Hiow is your wheat marketed if you have no market ?-A. I dispose of it

to newcomers. We keep some for seed, and we fatten pigs on it, and it pays to fatten
pigs on wheat, when you get 40 bushels to the acre and 64 pounds to the bushel, and
10 cents a pound for pork.

By Mr. Fisher:
Q. How many people are there in that settlement ?-A. I suppose there are

about 100 occupying homesteads. They would average, including bachelors, from
150 to 200 in that settlement. I wish to say that this is some distance from the
Mormon settlement. There is nothing that would give me more pleasure than to
have the Government send out about 1,000 men and 2,000 women. It would be the
grandest thing that ever happened to that country. I say, when a man goes out to
that country or to any country, ho should take his wife with him. If he has not a
wife to take with him, he should get one. Many persons ensure their own failure
by going out for a year or two to get things fixed up and send back for their -wives
and families. A wonan who cannot do as much as a man and a-half in fixing up, is
not much of a woman. I am worth a little, but my wife is worth ten times as much
as I am. If you want a downright enthusiast in reference to the country, if you
have money to spend for immigration purposes, she will do the work. When she
went out to the North-West Territories, six years ago, the doctors were anxious in
reference to her chances of living even a few years. She had never been well in the
Lower Provinces for many years. Now she is a robust, strong woman. I knew also
a Mrs. Nelson, wife of the Rev. Mr. Nelson, who has also regained health. I am
only mentioning those facts to show that the climate cannot be so rigorous and so
fatal as some people would like yon to believe. That is not the case. I do not wish
to disparage this country, but taking even the low reading of the thermometer for the
last few days in the North-West, I will take the climate indicated, in prefèrence to
what we have had here for the last two or three days. I have not had a cold or a sore
throat for the last two or three years till I came to Ottawa. It would be foolish for
me to say it is not cold in the North-West. You do feel the cold there, but, at the
sane time, you don't feel the cold to the extent that you might imagine from the
reading of the thermometer. We have not lost a solitary day all winter in conse-
quence of cold ; my sons have gone three and four miles to work in the coldest days
we have had, and the children play out of doors, and my wife frequently takes a
walk in this bracing atmosphere, unless the temperature is very low indeed.

By Mr. Innes:
Q. What is the average range of the thermometer in winter ?-A. 1 can hardly

tell just off-hand, but this winter, I believe, the mean temperature in Northern
Alberta measures down somewhere a few degrees below zero. It bas been very
steady cold weatheil, about the coldest I have known since I have been in the
country. In the sum mer months the mean temperature derived from meteorological
statisties at Battleford and Toronto, taken three years ago (I have no recent data),
for the months of June, July and August, was 61Q in Toronto, and 60- in Battleford.

By .Ir. Bian, (Wentworth):
Q. How are your summer nights ? Under what conditions do vou get your

summer frosts ? Is it after rain, or how ?-A. It is usually after a rain. when the
wind is to the north-east.
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Q. Do your rains come from the north-east ?-A, From the north-east generally.
Q. Is that where you have your summer rains from ?-A. Well, we are very

apt to have our summer rains from the north-east, more apt to be from that quarter
than any other.

Q. It is apt to settle down cold ?-A. It is very apt to settle down cold the
early part of June, especially in the full of the moon in June. If we have rain
then, there is a little danger it might settle down into frost, though very slight.

Q. When the wind is in the north-east ?-A. Yes ; however, in reality we have
never been seriously affected.

By Hon. -Mr. Carling:
Q. You have experimented with different kinds of wheat, I think, in that section

of the country. You have tried the Red Fife and you have tried the Ladoga wheat.
I would like to ask you whether you have found the Ladoga wheat to ripen eailier
than the other different kinds of wheat that you have tried, and what is the result of
your experiment. I might say to the gentlemen present that the sample of Mr.
Gaetz's wheat, here present on the table, is the Ladoga wheat, gr'own in Red Deer
district, and I have a sample here of the Ladoga wheat grown in the Peace River
district, 350 miles north-west of Edmonton, which weighs 64 pounds to the bushel.
It is quite clear that that northern district, as far as the Peace River, is very able to
grow a good quality of wheat. I pass it around to the gentlemen who would like
to see it ?-A. I have tried three varieties of wheat, one variety called the Defiance,
another the Fife, and the third, Ladoga. My experience is that the Ladoga will
ripen about a week or ten days-generally ten days-earlier than the Fife. and four or
five days earlier than the Dedance. Up to the present, it is the earliest maturing
variety that we have had, and the general feeling among the farmers is that this is
the wheat for the North-West. If there is any little prejudice as to the colour of the
flour, I think this will be overcome. If the farmer is able to take his own grain to
the mill he will be glad to take flour, even with a high colour.

By Mr. Arnstrong:
Q. Would it rate as a hard wheat ?-A. I believe it would. I an not prepared

to say, but the Experinental Farm Bulletin represents it as a hard wheat, with a
larger proportion of glutin in it than the Red Fife, and the amount of glutin in it,
constitutes its strength.

By Hon. Mr. Carling:
Q. low does it do as to the yield per acre ?-A. It is the best, in my opinion.

by five or six bushels.
LEO. GAETZ.

Hon. Mr. CARLING.-I felt that the Committee might possibly like to see samples
of the two-rowed barley, such as it is the intention of the Government to import for
seed. I have a sample here of Danish barley, imported from the Royal Agieulture
Society at Copenhagen, weighing 571 pounds to the bushel. I have also a sample of
two-rowed barley grown at Medicine Hat, in the constituency of my hon. friend, Mr.
Davin, weighing 56½- pounds to the bushel, which I think is quite equal, if not
supeilor, to the Danish barley we imported. I have also a sample of Danish barley
grown by Mr. Wilson of Winona, weighing 55% pounds to the bushel. I have also
got a sample of No. 1 six rowed barley from Toronto, which I would like hon. gentle-
men to look at, and compare with these samples of two-rowed barley.

Mr. McNEILL.-A gentleman recently told me that he had bought two-rowed
bar'ley in the vicinity of Kincardine that was superior to the two-rowed barley
imported from the old country. 1e also said it was a good crop.

Mr. CoCHRANE.-Did he tell you what the weight was, and how long he had
grown it ?

Mr. MeNEILL.-This was a grain, buyer who spole to me, and he said he h'ad
bought it there for two or three years.

Mr. CoCHRANE.-HOw much did it weigh ?
Mr. MCNEILL.-Over 54 pounds to the bushel.
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Mr. CoCHRANE.-The impression is, that vou can raise this barley for a year or
two, and then it degenerates and gets to be the same weight as the six-rowed.

Hon. Mr. CARLING.-Professor Saunders has found the very opposite-that each
year it has improved, instead of deteriorating.

Mr. McNEILL.-The impression left upon mv mind was that the barley he had
gotten this year was the finest he had yet grown.

Mr. SEMPLE.-What is the weight of the barley grown on the Central Experi-
mental Farm this year ?

lon. Mr. CARLIN.-I cannot say, because I do not happen to have specimens
with me. I know it is over 50 pounds to the bushel.

The Committee adjourned.

HousE OF COEIONs, 23rd April, 1890.
The Committee on Agriculture and Colonization met this day, Mr. PETER

WHITE, Chairman, presiding.
Prof. SAUNDERs.-Since I had the pleasure of meeting with you last year a

very considerable amount of work has been done in connection with the Experi-
mental Farms. Progress bas been made on them all. At the time of our meeting
last year the Experimental Farm in British Columbia was the only one which had
not been established. During the past sumner that farm bas been started and is
now in good working order. A large area of land has been cleared up, orchards are
being planted, fall grain was sown last autumn, and spring crops are now being got
in. That farm is located at Agassiz, B.C., 70 miles east of Vancouver, beyond the
base of the Coast Range of mountains and in the coast climate-the moist climate of
British Columabia. It will perhaps be pardonable at the outset to review for a moment or
two some of the diffieulties which presented themselves in carrying out this Experi-
mental Farm scheme, and how they have been surmounted; and judging from the very
small amount of adverse criticisn, it may be fair to assume that the conclusions reached
have been reasonably satisfactory. The Act provided that one of the farms was to
be located near Ottawa. That gave but a comparatively small amount of labour in
its location, for the reason that the neighbourhood had been determined by Act of
Parliament; but of the other farms, one was to be located in the Maritime Provinces,
one in Manitoba, one in the North-West Territories and one in British Columbia,
which necessarily involved much travel in the inspection of different locations, and
required very careful consideration. Evidence had to be sifted as to the advan-
tages and disadvantages of the several localities discussed, and the representationis
of those mnterested in the different sections considered. Disappointment to a large
number could not be avoided, but the general concurrence in the suitability of the
farms chosen, for the purposes for which they have been established, indicate that
the opinion isvery general that the selections have been judiciously made.

The next difficulty was the choice of suitable men to direct the work. The
superintendents of these branch farms must necessarily be well-informed men,
pleasant and affable in their relations to the public, and enthusiastic in the work in
which they are engaged. They must alão have a general knowledge of agriculture
in all its departments. Such men are difficult to find, but those of you who have
read the report for 1889, recently presented to the House of Commons will, I think,
be convinced that the superintendents of these Experimental Farms are men of the

right stamp, who are entitled to the confidence of the community, and who manifest

in their work, as shown by the reports they give, a degree of enthusiasm which is

very uratifying.
With regard to the lines of work pursued at the Experimental Farm since last

we met, I may say that during the past year over 300 acres of land have been under

crop and about 8,000 bushels of grain harvested. The yield of corn, cut green for

fodder and placed in the silo, was about 200 tons, and the roots gathered about 140

tons. We had very little hay this year, not more than 10 tons in all, for the reason
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that a large part of the farm when purchased consisted of partially exhausted hay
fields. These were ploughed in the spring of 1888 and other portions seeded, but
that season was so dry in this portion of the country that we had very poor results.
Last year, this operation was repeated under more favourable conditions, and a con-
siderable area was seeded, and we hope to have a larger hay crop this year. Some
mixed crops of pease, oats and barley were also grown for feeding green to cattle,
and the results of these crops are given in the annual report. Experiments have
been continued with wheat in several different lines, as this is one of the most im-
portant crops in Canada. In the first place, the varieties tested have been groxvn as
field crops, under ordinary farm conditions. It bas been truly stated that a large
quantity of a good stable manuire has been used on this farm ; but it must
be remembered that when any farmer takes hold of 450 acres of land, a large
portion of which has been partially run out, it takes some time to bring such land
up. The quantity of manure whieh bas been used, from 12 to 15 tons to the acre,
is not more than anyjudicious farmer would put on such land. We are endeavouring,
however, to avoid, in' future much expenditure in this particular, and during the
past two years a large quantity of manure bas been drawn during the winter by the
farm teams. The horses are enployed almost entirely in that work during the
winter, and by that means, we have been able every year to manure from 51 to 75
acres of land, and it is expected that in another year or two all the land thatrequires
manure will have received at least one application. Many of the crops referred to
in the report have been grown on land which bas had no manure, for the reason
that we have not been able to reach those portions. Some of the wheats have been
grown on such land. Others have been grown on land that had a dressing of man-
ure, but had been in roots or sone other crop previously. The particulars ivith
regard to all these crops, are available and we we shall be glad to give information at
any time to anyone desiring it, but it hasnot been possible to publish all these details
in the annual report. The work involved in preparing such a report as is submitted
this year is greater than some may imagine. Our superintendents are all new to
the work and they cannot begin the preparation of their reports until the threshing
is over,. and by the time their results are compiled and reviewed the matter is
required for the printer. The reports of the officers of the Central Farm contain much
information which, I trust will be useful to the farming community and no efforts
will be spared to make these publications increasingly useful and to profit by the
suggestions which any of the gentlemen here are good enough to give us.

One of the Unes of work we have been continuing is to ascertain the relative
yield of different sorts of wheat in field crops. Some of these, as you will sec by
our report, are very promising. The wheat that bas given the best crop during the
past season is Campbell's White Chaff wheat. This originated with I)avid Camp-
bell, of Nottawa, Ontario. It is not yet, I believe, obtainable by the general public,
but we are now sowing some ot it on the Central Farm, and hope next year to have
some of it to send out for test. We have been very chary about cleaning these
samples strongly, because we have had so little of it. The sample here submitted
might have been improved by blowing out some of the smaller grains, but as it is
a very promising wheat, I was anxious to preserve every kernel of it for sowing this
year. The yield was 36¾ busbels to the acre, and weighed 56 pounds to the bushel.
The light weight was due to rust which injured all the crops at the Central Experi-
mental Farm. Our best crop of White Russian was 33 bushels.

By Mr. Semple:
Q. Is this White Chaff a bearded or bald wheat?-A. A bald wheat. Besides

these experiments in ordinary farm culture, we had a series of experimental tests,
such as I reported on last year, where different fertilizers are applied to the same
plots of land every year, and test plots left alongside of them without any fertilizer,
so that we may be able to compare the results obtained by the use of these fertilizers
with the results'on those plots on which no fertilizer is applied. These results have
not yet been published, for the reason that the last two years have been very
exceptional. Year before last the season was very dry; last season it was very wet.
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During the very dry season the land where these fertilized spots were located
appeared to be thoroughly well drained. There was no sign of water at any time on
any part of it; but last year, when we had so much rain, pools of water formed on
these fertilized plots, and no satisfactory resalts could be expected under such
circumstances. As soon as the crop had been harvested a sufficient number of
drains were put through these fertilized plots to guard against a repetition of such
injury. It is intended to publish the resuits of 1889 with those of the coming rear,
by which time it is hoped that the tests will have been carried sufficientlv far to
give some fair idea of the results obtainable by the use of the different kinds of
fertilizers.

Another point we are endeavouring to test, one of great importance to the
farmers, is the results of early and late sowing of different varieties of grain. Last
year my attention was specially called to this point froma the crops obtained fron
growing grain as single plants. I explained to this committee last year that in one
set of experiments we planted kernels of grain 1 foot apart, so as to determine the
relative fertility of the different varieties under like conditions. It so happened that
last season a storm of wind blew up two or three days after these kernels were
planted, and blew the soil off to such an extent that it exposed many of the seeds and
mixed them up to some extent. As it was likely that the results ofthis work would
be unreliable on this account. another crop was put in eight or ten dav after the
first sowing had been done. When the results of the second sowin- were compared
with the first, the great advantage of early sowing was apparent. This year plots
of one-fifth acre each have been prepared. and six or seven samples of grain have
already been sown. Another set of the ame samples will be sown a week hence,
another set in two weeks, another» in tour, and another in five, andi when these have
been harvested the yield will be ascertained, so that we may be able to present to
farmers some more full and complete results in that Une of work. I am much
impressed with the importance of this point in farming, and I believe that farmers
could make a large amount of money if they would be more earnest and energetic in
getting their grain in early. Every day's delay means a certain proportion of loss,
if the results of our experience are to be trusted.

By -Mr. Trow :
Q. What effect would a week earlier in the sowing have on the rust ?-A. I

think it is very likely that the grain would have escaped most of the injury, because
the rust comes usually in its worst foi-rn about the time the late grain is ripening.
This is one of the practical points that cannot be too strongly urged on farmers, and
I hope when we get the results of the tests now being carried on that we shall be
able to present themn in such a coîivincing way, they will be of benefit to the fairning
community.

By Mr. Cochrane:
Q. Do you think there is anything that can be used on the land that will

prevent rust ?-A. 1 do not think that aay application will entirely prevent rust
in a season when it is very prevalent.

Q. Have von tried salt?-A. Yes; one of the fertilized plots was treated with
salt last year, but I could not see any difference in the amount of rust on the
plot that had been treated with salt as compared with those alongside, which h-ad
been treated with different fertilizers. The wheat rust is a parasitic plant, the
spores of which are carried about by the winds, and seem to depend entirely on
atmospheric conditions as to how rapidly they will overrun and devastate grain
fields. Last year the soft, damp weather which prevailed when the grain was
partially matured, presented conditions most favourable to the spread of this disease.

By Mr. Trow.-
Q. Salt has a tendency to stiffen the straw. has is not ?-A. It has that tendency;

and mf impression is, that salt is a useful thing to ameliorate rust where it only
prevails to a certain degree; but where the conditions are very favorable to rust, as
they were last year and all varieties of grain are attacked by it, I do not think the
use of salt will be attended by any striking benefit.
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By 1Mr. Cochrane:
Q. Are there not diffèrent kinds of rust-the red and the black?-A. There is a

black rust found on oats, which botanists class as a different species.
Q. Does not the black rust strike wheat?-A. It strikes oats most.

By Mr. Jones (Digby):
Q. Are you much troubled with weevil here ?-A. You mean the insect which

produces what is known as silver top ?
Q. It is known in the Maritime Provinces as weevil. It is an insect that eats

the head and"lets it tumble over ?-A. The word "weevil" is used in so many different
senses that one cannot answej the question asked without knowing what insect is
meant. We have never had the heads of any of our wheats eaten by insects. That
must, I tbink, be due to some of the climbing cut-worms.

Q. That is one of the greatest troubles we have in raising wheat in Nova Scotia ?
-A. I know you have the midge there. That insect in the larval state is of an
orange colour, and feeds on the grain by sucking the milk out of it; but I never saw
the depredations of the insect you referred to. Another line of work earried on at
the Experimental Farm with wheat is the continuation of the tests for the purpose of
ascertaining the relative fertility of the different varieties. This is perhaps more a
scientific problem than one of a practical agricultural character, and yet it is of the
greatest value in its bearing on agriculture. In a paper read before the Royal
Society of Canada last year at the annual meeting held in Ottawa, the results of the
yield of many varieties of spring wheat and barley and oats grown under similar
conditions were given. This paper shows that the average yield of different varieties
under exactly the same circumstances will vary, in some instances, fully 100 fold-
that is, one will produce double the quantity of the other. In the case of oats, the
difference was still greater. There were examples of 1,500 fold, and others again that
were as low as 728 fold. Experiments of this class have been carried on in England
and elsewhere with wheat, but I do not know of any that have been published which
are as full as those which have been carried on in connection with the Central Experi-
mental Farm, and I have not seen any results of experiments published., with regard
to the vield of oats and barley grown in this way. It is a point ofgreat importance
to ascertaiii the greatest yield which can be got by a liberal use offertilizers and by
surrounding the plant with the most favourable conditions. The explanations given in
the report show how these small plots have been treated with a liberal top dressing
of phosphate, nitrate of soda and ashes, the object being to see how far the produc-
tiveness of these different varieties might be stimulated in this way. Another point
had in view was this: I found that the size of the kernels and their weight also,
was increased when grown from grain produced in this way, that in some instances
there was a gain in the weight offrom 25 to 50 per cent. and it vas thought probable
that by treatment of the grain in this way and by selecting the largest kernQls that
some varieties of seed might be produced which would be of great value. Lastyear
being such an unfavourable season we did not reach results as good as those had the
year previous, owing to rust. This year I hope we may have a more propitious
season and that the results may be more satisfactory.

By MHr. Cochrane:
Q. These large vields were from seed that was planted individually?-A. They

were from kernels that were planted a foot apart each way, so as to give them plenty
of room for growth.

Q. It would not follow that if tbev were sown as you generally sow seed the same
results would be obtained ?-A. Not to the same extent; but if you find one variety
under treatment of that sort which gives double the yield that another would on exactly
the same land and under the saine conditions, I think it is fair to presume that the
variety which yields the most is the more promising for the farmer to sow. A farmer
would get double the crop by sowing such seed, but a slight increase in the crop of
the country is a matter of very great importance to the farmers. Take the crop of
oats in Ontario, for example, amounting, it is said, to 64,000,000 bushels. If an
additional pound in weight to the bushel can be added to that crop it means a great
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deal. It would add $640,000 a year to the profits of Ontario farmers. This increase
may seem small in itself to the individual, but not so in the aggregate, and these
large figures impress one with the importance of doing all we can to stir up the
farmers to more care and activity. This we are endeavouring to do by placing in
their hands such information as will induce them to improve their farming, and by
distributing among them new varieties of seed, try to bring about an increase in the
average production. The average in England is much in advance of anything we
have yet been able to do in this country, although Canadian farmers have the credit
of growing some of the best crops in the world-certainly better than Australia,
India or the -United States, or any ofthose countries which compete with us in grain.
I am satisfied we have not reached the maximum in this respect. I think one of the
great points of usefuilness in the Experimental farm work, is the stirring up of people,
to think. The great mass of mankind are slow to move. If we can get a farmer to
think and take pains with any one thing he grows on his land, he sees at once the
benefit, and it is very apt to make him a better farmer.

By 3fr. Bain (Tentworth) :
Q. The question of quality would be of prime importance in that class of

experiments ?-A. Especially in regard to wheat. Experiments have been carried
on with from 70 to 80 varieties of wheat, but this year many of those varieties are
being discarded because they have not been found desirable for general cultivation. In
their place other sorts are being introduced, obtained from different parts of the
world.

Q. Speaking generally, were those that yielded a higher rate of increase as
good as those which yielded more moderately ?-A. The White Russian did best of
al] our spring wheats, and next to this -was this wheat of Mr. Campbell's. This
latter bas not yet been submitted to analysis or to the millers for opinion, but I
think, from its appearance, that it is quite as good as the White Russian, and the
White Russian is known to be spring wheat of fairly good quality, and perhaps one
of the best that our fhrmers grow, although it is soft, and would not do for our
North-West.

By 31r. Trou-:
Q. What quantity of Campbell's wheat have you now on band ?-A. I cannot

say from memory. We are sowing ail we have. Mr. Campbell sent either a peck
or half a peck last vear. We sowed it all and got the heavy crop that I have
spoken of. This is a wheat, howvever, which could not compare with the Ladoga.
It is not hard enough for the North-West; but while we are very anxious
to do all that is possible for Manitoba and the North-West, we do not intend
to neglect the wants of Ontario and Quebec. In both these Provinces a very large
quantity of grain is grow.n, and I am anxious that we should get these early varieties
into the hands of as many farmers as possible in the northern districts in these Pro-
vinces, where the season is short.

By 3fr. Watson:
Q. When you plant your wheat a foot apart for experimental purposes do you

find it takes any longer to ripen?-A. Under such ciicumstances it does not always
ripen evenly ; especially in some varieties you will find at harvest tirme some unripened
ears among those which stood out late. This is not a practice that we can
recommend to farmers generally. The objects had in view in these experiments
were to ascertain the relative difference in the individual fertility of the varieties,
and also to see if we could not get in this way small quantities of improved seed for

cultivation on a larger scale.
Q. The question then is, as to whether thin or thick sowing is the better ?-A.

I think that depends very much on the climate. I do not think that thin sowing
could be recommended for either Manitoba or the North-West, because the season

there is short, and you want your grain to ripen up evenly, and in order to do that it

is not desirable to impose on each individual kernel the burden of sending up more
than two or three stalks. You will frequently find along the margins of fields in

Manitoba, kernels which have thrown up forty to fifty stalks, and it will be almost
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always found that some of these will have unripened ears at the time of harvest.
Experiments are being tried to test this question of thin and thick sowing. It is not
wise to take anything for granted; it is better to go on testing from year to year,
giving the results to the farmers and leaving them to exercise their own judgment
as to how far they will follow.

Q. I may say, from my own experience, that we find that two bushels to the
acre in Manitoba is better than a bushel and three pecks. It does not stool, out and
will ripen several days earlier ?-A. On the Central Farm here, with a bushel and a-
half to an acre we do not find that difficulty. This year we are trying on some plots
a bushel to the acre, to see if there is that objection, and even if our experience
should show that late stooling and uneven ripening did result from thin seeding in
this district, that might not apply to the western parts of Ontario, where I think that
thinner sowing might be followed, in many instances, with judicious economy.

Q. Most of our grain is sown broadcast in Manitoba and a certain number of
kernels -will not germinate ?-A. I think that sowing in drills in Manitoba is much
on the increase. Last year the use of the drill on the Experimental Farm at
Brandon showed a great advantage over broadcast sowing.

By r11'. Mc3illan (Huron):
Q. My experience in sowing is. that if you have a field wbere the soil is very

rich and very well manured you can afford to sow very nuch thinner than where
the land is not so rich. The richer the land the less seed is required to give good
growth ?-A. Yet on rich soil it would be found there is a tendency to stool out late
in proportion to the fertility of the soil. You will have that more in some seasons
than in others. In a wet season you will have grain stooling out with greater vigor
and there will be a larger proportion of unripened ears at the time of harvest.
There is, however, no general rule to be laid down in this matter. Every farmer
must be guided by his own experience.

I desire to submit to you a sample of a very promising wheat, one which,
according to the London Times, the Mark Lane Express and Bell's TVeehly Messenger,
is likely in the future to be the most profitable wheat for Russia and Canada.
It is one of the results of a number of experiments in cross breeding which have
been carried on by Carter & Co., the seedsmen, of London, England. A year ago
they applied to the Experimental Farm for a sample of the Ladoga wheat, and they
report that this cross bred wheat ripened several days earlier than the Ladoga, and
that it is more prolific and a much finer wheat ; but the English growers do not seem
to realize that soft wheat, although useful in Ontario, is of little or no use in the
north-western parts of Canada. I hope that this variety, which is known as selection
"I, " will be suitable for cultivation in the North-West. From its appearance, it
promises to be a good wheat, and I hope that in another year we may have a
sufficient quantity of it for a limited distribution. As yet it is very costly, and a
small quantity only has been secured for this year's work. While on this subject of
cross breeding I may say that experiments in this direction are being carried on at
our Experimental Farm. Twenty or thirty varieties have been produced by the
cross fertilization of some of the leading sorts, with the view of combining in the
hybrids the good qualities of both parents. It is too soon to say whether any of
these will be of much value, but some of them are promising. laving only had
single plants to form an opinion on, it is unwise to say more than this; but it is
intended that this work shal be carried on persistently from year, to year until som(
varieties of value are obtained.

The subject of barley bas engrossed a good deal of attention during the past
year, not only at the Central Farm, but on the several b'anch faris as well. As
you all know, our barley market is in a very uusatisfactory condition, and it was
thought desirable that all the information obtainable should be got on the subject of
two-rowed barley, with the view to ascertain whether the climate in our different
Provinces was suitable for the production of such barley as the English maltster
requires and whe're the best barley could be produced. A bulletin bas recently been
issued, in which is given the results of the examination by several experts in Eng-
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land and Scotland of samples of two-rowed barley which were grown on the several
Experimental Farms, and also by farmers in different parts of the Dominion. These
were sent over for the purpose of ascertaining what prices barley corresponding with
samples would bring in the English market. 1 think the number of opinions on the
difference samples is something over 30. It will be found that the average of the
different opinions place the value of these samples in England at 36 s. per quarter of
448 lbs. That, as I have shown in this Bulletin, is equal to about 76 cents for the
Canadian bushel, after providing for the expenses of carriage and commission. The
poorest sample which was sent over, and which had a weight of51' lbs. per bushel-
a sample which I think almost any good barley grower could excel in quality-was
valued at a figure which would be equal to 60 cents per Canadian bushel of 48
lbs. The estimate for transportation in taking it from the grower to the consumer
and commission, was 18 cents per bushel. These opinions, I think, are very salis-
factory, and the importance of the subject is very great. Estimating the surplus
crop of barley in Canada this year ut 10,000,000 bushels, every cent added to the
price represents $100,000 to the farmers, and if the surplus crop of this year had
been two-rowed barley, and had been equal to the poorest of the samuples sent to
England, it would have resulted in a gain of $1,500,000, to the producers. These
figures, when taken in the aggregate, are very important, and it is highly judicious
on the part of the Minister of Agriculture and the Government that an endeavour
should be made to place a sufficient quantity of seed in the hands of the fariners in
order that tests may be carried on, on a much larger scale. With such possibilities in
view I think Canadian farmers will be niuch encouraged, and that they will take
hold of this matter with spirit, and i trust that after another year a sufficient quan-
tity of two-rowed barley will be available for export to England-to thoroughly
test its value in the English markets that thus another outlet will be provided
for our surplus crop, one which I hope will be more profitable to the farmers than
that which they have at present. There is another point I wish to refer to in this con-
nection, one to which I think Bulletin No. G, on barley, gives a reasonably full answer.
It is the objection which some have urged that two-rowed barley deteriorates rapidly.
so much so that it would be necessary to bring out seed every year. I do not think
this is correct : the experience at the Farm bore seems to indicate that two-rowed
barley improves after the first year, especially in fertility, although this is not a
barley district. We have not been able to grow it very heavily, here ; but the samples
sent to us by farmers who have had the small bags of grain sent to them for test seem
to show that it is reasonable to expect that the weight will run from 53 to 56 lbs. per
bushel, in the best barley districts, from such seed as is being distributed this year.
If it run only 53 lbs. it will probably conmand a better price than the poorer
sample I have referred to, which weighed only 51- lbs.

Before leaving tbis subjeet of barley I desire to call attention to a hulless barley
for feeding, which I have bore, and which was obtained from India last year. I bave
mentioned before that the Government of India, under Lord Dufferin's Administra-
tion, was good enough to order a selection of such varieties of grain grown in the
Empire which were likely to be useful to Canada, to be collected and sent bere for
test. A large number of samples were sent bore. Some were received too late to
give them a fair test, but this hulless barley produced a crop which weighed 58 lbs.
to the bushel here and 62 lbs. to the bushels on the Experimental Farm at Indian
Read. Barley is deserving of cons-ideration also for feeding purposes, as there are
many districts in the Dominion where malting barley cannot be grown to advantage
but where feeding barley can be grown with profit.

By Mr. Carpeunter:
Q. What was the yield of this barley ?-A. That I cannot give from memory,

but it will be found in the report. Mr. McKay, of Indian Head, gives the yield also
in his report, but there they only had about 6 inches of rainfall last year. There
was also another variety of barley of the six-rowed sort wbich originated with Mr. J.
Baxter. of Pickering, which is very distinct in the plimpness of the grain. It bas
produced very well and the weight of the crop is very good. This is probably one of
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the most promising of the newer six-rowed barleys which bas been brought under
our notice in connr.ection with the Experimental Farn work. While I think that the
growth of two-rowed barley should be encouraged in every way, we should also look
well after the best varieties of the six-rowed.

By Mr. Cochrane:
Q. What reason do you give for the fact that barleys of the same weight were

quoted at different prices in England?-A. Apart from the weight, which is always
an important quality, maltsters seem to pay particular regard to the skin of barley,
whether it is thin or thick. They also like it nellow; but I am not sufficiently versed
on this subject to be able to explain just what the termi "mellow " means. The colour
seems to be a matter of less consequence to the English brewer than is generally
supposed. The buyers here make much of it, but I do not think they are warranted
attaching so mach importance to it, as they do. In one report from a brewer on a
sample sent from the North-West the remark was made that it was too light in colour
for their trade. The brewers everywhere would prefer a plump barley which was
slightly discolored, to a somewhat shrivelled bailey that was white. I think if far-
mers will allow their barley to get fully ripe before cutting, and in the threshing be
careful not to break the grain, they would find their grain more acceptable to the
buyers. The buyers and consumers in Great Brit in ail complain that the samples of
Canadian barley contained too many broken grains. That depends on the setting of
the thresher. If it is set too close-and this is often done, for the reason that farmers
want all the burs knocked off-there will always be a certain proportion of breakage.
There is a special form of apparatus for taking off the awns without incurring mach
risk of breaking the kernel. It is important that this point sbould be attended to by
farmers, otherwise the value of their barley will be reduced. These broken kernels
do not germinate, but become nouldy, and the mould spreads and gives a bad flavour
to the malt. It is difficuit to separate broken kernels, as the seive that would allow
a broken kernel to go through would also pass a whole kernel.

By 3fr. Trow :
Q. There is an impression abroad, and has been ever since I can remember, that

a shower or two of rain during harvest will depreciate the price of barley several
cents. Now, if it bas not that injurious effect-and this is an idea of the buyers and
not the maltsters-it should be generally known. They will dock you four or five
cents p 3r bushel if one or two showers of rain have caused the barley to be discoloured.
If it does not hurt the grain why should the buyers make such a difference in the
price ?--A. I can imagine that there might be a condition brought about by pro-
tracted moisture that might injure barley very seriously. If it bas been exposed to
that moist atmosphere long enough to st art germination, even in the slightest degree,
it would be difficult to start it again evenly on the malting floor, and it may be that
buyers are warranted in being watchful in order to protect themselves, but where
barley is otherwise in good condition a little discoloration should not depreciate its
value.

By 3fr. Cochrane:
Q. You are talking about the English market ?-A. Yes.

Ry Mr. McfMillan (Huron) :
Q. There is not the least doubt that barley which has been allowed to lie as-

thrown off in the swath is depreciated in value from 8 to 10 cents per bushel. We
found the best way was to throw off a good big sheaf, let it lie, turn it in the morning,
when the dew was off, and get it in, or put it in cocks that night ?-A. To show you
how far and over what area barley may be grown in Canada, I may mention that the
heaviest samples have come from extreme points. One from Priuce Edward Island
weighed 56 lbs. to the bushel, and one from Mvedicine Hat went 56½- lbs., and the
bighest value was put upon this latter sample. There must surely be within this
3.000 mile stretch of country large areas where two-rowed barley may be grown
with profit, and the only way to find out where these territories are is to submit the
matter to test, which farmers must do for themselves.
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By -Mr. Carpenter:
Q. Our buyers contend that with dark or coloured barley the brewers cannot

make pale or light ales?-A. I am not sufficiently familiar with the United States
market to know whether the same opinion prevails among the American maltsters as
I have cited as obtaining among the English matIsters. No objection bas been raised
there to coloured barley. I am told also that the brewers have a ready method now of
bleaching ale.

By Mr. Kirk:
Q. Did I understand you to say that two-rowed barlev is not the most profitable

for feeding purposes?-A. I have a letter here from a farrner which hears on that
point. I have had farmers tel[ me that they prefer to grow two-rowed barley because
theyget a heavier crop. Here is a letter froni Mr. Thomas Gibson, of Newcastle,
Ont., in which he says: " There are two varieties of the two-rowed that I think are
called Scotch and English. The English grows a longer straw than the others and a
larger berry. I sowed 7- acres of the Scotch last spring, or the short straw kind.
It was a very fine crop, 50 bushels per acre, and heavy in weight. I have it ail vet
as I cannot sell it with the six-rowed. It is a fine, plunp grain."

Q. Is there any difficulty in regard to the soil ?-A. I think that any soil which
would produce a good crop of six-rowed barley would raise an equally good crop of
the two-rowed.

By Mr. Watson:
Q. Have you tried any experiments on light soil with two and six-rowed barley ?

-A. Yes; but onlv to a limited extent, and I cannot give the results from menory.
Q. I have been informed that it requires a heavier soil for two-rowed barley than

the six-rowed ?-A. I think it is a point generally admitted that a good soil for
barley is a rich friable loam, without too much elay in it. Light, sandy soil is not
usually desirable.

Q. I think you can get a better crop of six-rowed barley than of two-rowed off
poor soil ?-A. I am not at ail sure about that, but I am inclined to tbink you would
get very nearly the same. The constitutents that are taken fron the soil are almost
identical in both varieties, and I sec no reason for supposing that you would get a
better crop of one, than of tbe other, off a poor soil.

By Mr. Trow :
Q. It would be very injurious to have the two-rowed and six-rowed mixed ?-A.

As far as sale is concerned, it would be almost as injurious as having oats and wheat
mixed. Farmers must look upon these two varities of barlev as two distinct crops,
and harvest them in that way.

Q. In these circulars that you are sending out, would it not bc well to warn the
people to keep them separate ?-A. The barley bulletins, in which the importance
of this question bas been strongly urged, have been freely distributed, and one of
these bas been sent to every purchaser of two-rowed barley.

By the Chairman :
Q. Has the information been given that this two-rowed barley does not ripen at

the same time as the six-rowed ?-A. Yes, it bas, in the same bulletin. The differ-
ence, I think, might he put at six to ten days later; but even in the short seasons of
the North-West there bas usually been time enough to ripen any of the varieties,
and I do not think that there is any danger to be apprehended in Ontario or Quebec
from that cause.

By Mfr. Wilson (L ennox)
Q. Would two-rowed barley be likely to sell to the Anericans if we had large

quantities ?-A. My impression is, that it would, and in a short time sell for higher
prices than the six-rowed. That opinion is based upon the fact that a considerable
quantity of two-rowed barley bas been brought from California during the past
year and used in Milwaukee as a substitute for the better class of Canadian barley.
Since it can be shown that two-rowed barley yields a considerable percentage more
of extract than the six-rowed, I tbink it would be unjust to our American friends to
suppose that they would not be alive to their own interests sufficiently to take advan-
tage of any beneât they might derive il, that way.
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By Mr. Cochrane:
Q. Is not California barley considered of better quality than the general run of

Canadian barley ?-A. I believe it is; we have bad some samples sent from London,
Eng., to the Experimental Farm here for seed, and we grew them last year. We did
not find the California barley as good as some of the better classes of English barley.
In Bulletin 7, on two-rowed barley, you will notice that some of the experts in
speaking of our barley say it is not as good as the best Bohemian and California
barley; at the same time the price -was put at 36 shillings. The very best samples
ofEnglish and foreign barley have commanded during the -past year from 42 shil-
lings to 46 shillings, and the highest price put on any of the Canadian samples
was 42.

Passing to the subject of oats, it is no doubt one of the most important crops
grown in Canada, for the reason that it is used so largely for feeding purposes.
Experiments have been continued with a very considerable number of varieties of
this grain. A large number of samples have also been distributed for test, and it
has been found a ver plump and heavy grain, and in most instances have maintained
their weight very well and promise to be not only very prolific but earlier and
heavier than most of the other varities in cultivation. As I have already remarked,
an increase of 1 pound per bushel in the oat crop of Ontario puts $640,000 in the
pockets of the Ontario farmer, and when we realize that some of these samples of
oats will run fron 10 to 15 pounds above the standard, it shows that the possibilities
are very great of increased gain if we can maintain that weight in this country.
Last year we brought out some of Carter's Prize Cluster oats, which weighed either
42 pounds or 44 pounds, and we received a sample from Medicine Bat, which I
submit here, grownfrom that seed, weighing 461 pounds. At Indian lead the oats
weighed 2 pounds more than the seed received from England. Seed of the same
variety imported this year is unusually heavy, and weighs 50 pounds to the bushel.
If we bad had ten times the quantity which bas been imported there would have
been no difficulty in disposing of it, so great bas been the demand for these oats. If
we can succeed in a few years in raising the general weight of the oat crop of this
country even a few pounds, it will make a very great difference to the farming com-
munity. The Prize Cluster yielded 50 bushels to the acre on the Experimental
Farm here in a eomparatively unfavourable season. That was on a five-acre plot.
With us, however, the weight was only 34- pounds to the bushel, owing to rust.
After cleaning it well and fanning it, we have distributed it in 3-poand bags through
the mail, which, supplemented by Carter's, made up 3,000 to 4,000 bags. Since Feb-
ruary 15th, and up to the present time we have sent out 9,000 bags of grain of 3 pounds
each, or 27,000 pounds. With every bag there bas been sent a circular of instruc-
tion, which requests the person receiving it to make a return as to yield, productive-
ness, earlin ess, and other importantparticulars in reference to the crop; and at the
end of the season, when we get our returns all in and classified, we shall have a very
good idea of the suitability of this variety for the purpose in view.

Another variety of oat of which a limited distribution bas been made this year,
is the Black Tartaria. In some parts of Prince Edward Island, Manitoba and
Ontario, there seems to be a preference for black oats. A prominent Scotch farmer
visited the Experimental Farm last year, who in the course of conversation, referred
to his crop of black Tartarian oats, which he represented as being unusually
heavy and of a fertile straw. I asked him to send me a sample, and found when
I got it that it weighed 41½ pounds, which was a good sample for Black Taratian, and
after reserving enough for test on our different farms, the remainder has been dis-
tributed in 3 pound bags. Besides these, there are five or six other very promising
varieties, such as the Victoria Prize, the Flying Scotchman, the Raceborse and the
Lancashire Poland White, of which more or less have been distributed. These are
all heavy varieties, and prolific and will it is expected, make for themselves a good
record.

By 3fr. Cochrane:
Q. Which do you think is the best variety ?-A. I am very favourably impressed

with the Carter's Prize Cluster. It is a very handsome oat. It has a large
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bushy head, good straw and stands up well. We had about as good a crop in
bushels from the Black Tartarian as from the Prize Cluster, but the oats were much
lighter. Taking the weight into account, the Prize Cluster produced much the best
crop. Ail varieties of oats were more or less rusted last year.

By Mr. Fisher:
Q. With these very heavy weights per bushel, do you usually get as many

bushels to the acre ?-A. Judging from our experience, I should say, yes. The
result of the test ofthat variety last year on the 5 acres which w-ere sown on the
Experimental Farm here, which averaged 50 bushels to the acre, contirms that
opinion. The weight, 311 lbs, did not come up to soine other varieties, which ran
36 and 37 lbs.; but they produced a smaller yield. A field of Prize Cluster, sown at
Indian Head was acknowledged to be the finest field of oats in the North-West
from Winnipeg to the Rocky -Mountains, and it ripened 10 or 19 days earlier than
any oats they had there.

By Mr. Cochrane;
Q. Is it not a general thing that oats in the North-West arc grown on poor

land ?-A. Not so often on poor land as on land in a poor condition as to preparation;
but that does not affect the earliness. Farmers are beginning to realize that it does
not pay to cultivate anything poorly in the North-West. On the Experirnental
Farm there, Mr. Mackay bas given a very practical and instructive illustration
during the past year, of the effeets of poor and good cultivation. The test fields were
side by side, and the difference in the crop was very marked, and wben I visited the
farm after the crop was harvested the ditference in the stubble was very strikiig. On
the one, the stubble was thick and plentiful, and on the other it was spa rse and poor.

Q. Notwithstanding that, we understand that there was a failure of oats in the
North-West this year on land that was cultivated ?-A. Not invariably so. Mr.
Duncan McQuaig, of Portage la Prairie, told me that if all his oats had been like the
Carter's Prize Cluster he would have had nothing to conplain of. Ue attributed
his failure iargely to baving varieties that were more or less run out. By the dis-
tribution made this spring we have placed this prize cluster in about 3,000 different
localities in the Dominion, so that it will be generally available in the country in
a few years if it is successful.

By Gen. Laurie:
Q. Have you tried uny experiments with winter oats ?-A. We are trying them

in British Columbia, but have not had the opportnity of experimenting there until
this season for the reason, that the Farm bas only just been started.

Q. I sowed 16 acres of' them and did not get a blade ?-A. We have tried then
bere and they are not suitable for this locality. The corn crop is getting to be
an exceedingly important one in this country, and I regret that lack of time
bas prevented me from getting into suitable form for publication the material
accumulated during the last year on the subject of corn. Still, I think there
may perhaps be a gain by deferring it to another season, because most of our
results last year were on small plots, and these arc not always quite reliable
as a basis of calculation. I think it may be better, theretre, to defer the
publication of the results until next year. About 70 varieties have been tested, and
the variety that bas done the best is one which bas not yet been generally kept by
Canadian seedsmen. It is the Thoroughbred White Flint. This flint corn, which
scems to be earlier than the Mammoth Southern Sweet or Sweet Ensilage, produced

in small plots over 40 tons to the acre, while the Southern Sweet and Sweet Ensil-

age produced from 24 to 25 tons. These are the result from small plots. This year
it is proposed to plant an acre or two of each, from which we shall be able to speak
more decidedly. If it continues to prove as valuable a sort as it seems to be, it will

deserve general and strong recommendation. It is a variety which has the habit of

branching out a good deal from the base, and is regarded with much favour by many
growers in the United States. I have brought with me a sample of what is known as

" The Squaw', corn, which is the only variety that has been early enough to ripen uni-

formly in Manitoba every year. This is believed to be the same variety as that
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which the early French explorers found the Huron and Iroquois Indians growing at
the time of the fir'st settlement of this country. It has a small ear and the grains are
very much mixed as to colour but a seeds-man at St. Mary's Ont., ofthe name of Mitchell,
who I met when attending a Farmer's Institute meeting in St. Mary's last winter, has
been trying to improve this corn, and as the result of 8 or 9 year's work he bas suc-
ceeded in producing a variety which seems to be a vast improvement. He says it is
equally early with the original sort. If we get a variety of corn as good as this of
Mr. Mitchell's which will ripen every year in Manitoba and the North-West, it will
do much to overcome the difficulty they have there in providing winter fodder for
cattle.

Q. That particular kind that yon referred to as having produced such a yield of
fodder-will that corn ripen in this country ?-A. Not entirely so. We have at the
Experimenial Farm sample ears of all the varieties which have been grown; but I
cannot say from memory how near this particular sort came to being ripe. I know
it was nearer ripe than some of the other large varieties.

Mr. FisHER.-It ripened with me, and was the very best I had.
Prof. SAUNDER.-Corn may be divided into three classes orgroups. The flint

-varieties have the grains ail rounded above; the dent or tooth sorts bave grains formed
like teeth, with a flat top; and it seems as a rule that flint corn ripens earlier than
dent. The varieties of sweet corn are all earlier than either of the other sorts, but
.do not produce so beavy a crop. The experiments carried on at Indian Head and
Brandon during the past season have demonstrated the advantage of a thorough
preparation of the soit Occasionally, in a favourable year good crops have been got
by simply scattering the seed on the stubble and harrowing it in, but this is not a
.common experience, and it is not safe to presume that a man is going to be success-
ful with any such farming. The man who cultivates his land best will, as a rule, get
the best crops. In connection with our North-West work, I may say that we have
just got through with the distribution of 100,000 forest tree in 1,000 packages by mail.
The distribution has been contined to Manitoba and the North-West, where trees are
much needed, wilh the hope that in the many different sections where these trees have
gone there may in a few years be established clumps of trees which will produce seed,
and thus lay the foundation for further planting. The announcemeut was made about
six weeks ago in some ofthe newspapers in the North-West that a limited distribution
would be made, and it was thought that in providing a thousand packages a very
liberal provision had been made; but, in the course of two or three weeks about 2,600
applications came in from parties who pledged themselves to take every care of the
young trees and to report from time to time on the progress that they made. This
shows the great interest which is taken in tree-planting on the great plains, and
points to the importance and necessity of trying to help those who are doing frontier
work in the Dominion and endeavoring to build up a country there, which will be a
great benietit to every section of this great Dominion.

By Mr. Joues (Digby.):
Q. What kind of trees are you sending out there ? A. It was thought very

desirable that the first distribution should be a success, hence, the the bulk of the
trees sent out were such varieties as are known to be hardy in that climate. The
packages of 100 were made up of 25 Manitoba maples, 20 white elm, 10 white ash,
10 green ash-that would be more than half of the bundle-and the other half of
emaller numbers of varieties which are more or less an experiment, but which
promise to be hardy over a considerable portion of the territory.

Q. Is this the best time to set them out ? A. Yes; as soon as the ground is fit
to work.

By Mr. McMillan:
Q. You said that you were drawing manure from Ottawa. I would like to have

the professor take a plot and not put any manure upon it, but keep ploughing down
a green crop,» so that he might see how that would renew the land. Then about
wheat : the plots of wheat that were drowned with water, I should say that should
be fully reported, because it is something our farmers do not comprehend as
30 PROF. SAUNDERS.
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fully as they ought-the harm of water lying on the soil. Farmers are benefited
by knowing where the failures come in as much as following the suecesses. We
know there must be failires on that farm as well as everywhere else. About salt,
I would say this: I have experimented largely with salt. Any farmer who has a
heavy clay soil should not use salt, because it is one of the worst things to
bake the soil I know of. On a light mucky soil salt is beneficial ?-A. I hope
I was not misunderstood in speaking of the fertilized plots. it is not the inten-
tion to withhold anything from the public but knowing the interest which is
laken in the que:tion of fertilizers, I fÜared that the publication of results where
the land was not in proper condition would be misleading. I hope to profit by
the suggestions of the honourable gentleman who has last spoken ; but 1 think
such information as he refers to can be worked out by using comparatively
small plots. Among the plots where the diffèrent fertilizers are being applied to
test their relative merits, plots are left here and there for comparison, on which no
fertilizer is being used. I suppose we can demonstrate thoroughly in a small area
what has been suggested with respect to a large area. The effect of ploughing in,
green crops for bringing land into condition is being tried on the Experinental Farm
in Nova Scotia. One difficulty I felt in regard to this matter is, that we have
no record of the land here, as to what has been done with it in the past. There
is no doubt that the ploughing in of green crops is one of the very best ways
of improving land and restoring its fertility; but where wehave so mny crops
to cultivate and experiments on ditierent lines have to be made with all the im-
portant crops, and where land must be found for the testing of all new varieties
of grain, fodder crops, fruit, &c., &c., it would be difficult to provide a large aiea at
the Experimental Farm here for the purpose named. We are keeping an accurate
account ofwhat is being done on the land, so that we shall be able to show every
result with accuracy. Last year the general drainage was nearly completed ; there
are but a few more branch drains to put in, and from this tinme forward we may
look for reasonably good results.

By Mr. Fisher:
Q. I think it would be interesting if a block of land were to be left without any

manure at àll. There is some of' that land which was cleaned up which is not of
very good quality, and il would bear considerable green manure for a few years to
come. A series of crops of that kind would be an instructive lesson ?-A. I quite
agree that it would. As I have already stated in connection with the series of
fertilizer plots. we have plots left unmanured, so that we may observe the result on

corn, wheat, oats, barley and other crops. These plots have been treated in the
way you suggest; they are one-fifth and one-tenth acre eaeh.

Q. You could hardly work green manure on sueh small plots ?-A. I shall be

very glad of any suggestions that any gentlemen may have to make.
By Dr. Caneron:

Q. You may remember that I obtained some Ladoga and Red Fife wheat from

you ? I have brought with me a sample which was grown bv one of our farmers in

Inverness, and I have also obtained a sample of the wheat grown on the Expei-
mental Farm. I ihink it compares very ttvourably. There is no midge in that

wheat ?-A. I might say that very gratifying accounts of this wheat have come this

vear fromi New Bruns vick, Nova Scotia, Prince Edward Island, and some of the

extreme northern parts of Ontario; but there lias scarcely been a good report of it

from any part of the older settled portions of Ontario, on aceounit of lthe rust. In

the North-West ferritories the Ladoga is proving itself to beavaluable wheat, and the

same may bu said with respect to British Colunibia. Tnere are some reports which

state that this ib the first variety in sonie of the northern districts wieh parties

there have ever been3 able to ripen perfectly.
Dr». CAMîERON.-Both these samples ripen from two to three weeks ahead of

Red Fife.
By Dr. Robertson

Q. Has the Ladoga wheat retained its hardness in the Lower Provinces ?-A.

Not entirely. It retains its hardness sufficiently to make it more valuable to millers
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than the ordinary soft wheats, and I apprehend that it will gradually get a little
sotter, but it does not lose its hardness rapidly.

By fr. Carpenter:
Q. There is another question in our section that is an important one among

farmers, and that is,.the best methods of applying manure-whether to apply it green
from the stables or to let it decompose ?-A. In each series of the fertilizer plots to
which reference has been made there is a plot treated with green manure and one
treated with rotted manure. During the last year the crop of corn was heaviest
where it was fertilized with green manure; but in roots the erop was a little the
heaviest where the rotted manure had been applied. I think, in the case of barley
there was a slight advantage in favour of the green manure.

By the Chairman :
Q. Does the use of green manure not tend to produce a greater crop of noxious

weeds ?-It does, undoubtedly, and that is a very important point. Where grain is
sown it has a tendenev to make the land weedy, but if it is used on root crops or
corn it matters little ýwhether you have a few more weeds to cut or not.

By Mfr. Trow :
Q. Do you not think there is a great deal of waste by not applying it properly

and by taking it to the field and allowing some of the elements to evaporate ?-A.
There are certain materials in manure which give it value. These are nitrogen,
phosphates and potash. Neither the phosphates nor the potash can be dissipated
by any amount of drying you can subject it to. They cau be washed out to some
extent by the rains. If manure is left on bigh ground that is liable to be washed it
nay lose much in that manner ; but I apprehend that there is more loss by allowing

manure to rot, through the evaporation of ammonia, than any of us imagine. Using
the same weight of green and rotted manure, the green manure has given the best
results on the crops named. If you put ten loads of green manure in a pile, you
are not going to get ten loads out. You may get five or six, and if those five or six
are not equal to the original ten, after all your labor and increased cost of handling,
it is an important thing for farmers to know.

By AMr. Fisher;
Q. If ten loads of green manure be put in a pile such as you would make for a

compost heap, would it not be worth as much next fall as if it were put on this
spring, whether it be five loads, or whatever it may be ? Taking the pile of manure,
would it not be worth as much to put on the land next fall as if it be put on now
A. I think, load for load, it would.

Q. I mean pile for pile ?-A. Judging from our experiments, it would not be
worth much more than half as much.

By Dr. Cameron :
Q. What does the Professor consider the best system of manuring-spreading

on the surface or ploughing in ?-A. The manure on the surface has not been a
success at the farm-whether due to the season or the soil, I cannot say. We have
only tried it one season, but we found it so difficult to work and keep it in place that
we have adopted the other plan invariably ever since. Sometimes it is very lightly
covered, but it is always covered more or less. It rots much more readily in that
way, and is more easily mixed with other parts of the soil, more and rapidly brought
into a condition fit for plant food.

WM. SAUNDERS.
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PART II.-COLONIZATION.

HOUsE OF COMMONS, 12th March, 1890.
The Conimittee on Agriculture and Colonization met this day, Mr. PETER

WHITE, Chairman, presiding.
MR. JoHN LOwE, Deputy Minister of Agriculture, was examined.
THE CHAIRMAN.--In keeping with the practice which bas been followed in pre-

vious years, we will allow Mr. Lowe to make his statement first and be questioned
when he has concluded.

Mr. LowE.-Before commencing the statement of figures and facts relating to
immigration during the past year. I would ask for permission to make an explan-
ation. I find it stated in the Hansard that Mr. Watson had stated in the House
that my testimony could not be considered reliable, because I had stated that 13,000
American citizens had settled in Manitoba in the year 1883. I wish to explain and
also to prove that that is a total misapprehension of the facts. What happened was
this-1 read from the printed minutes of the Committee of that year: Mr. Trow
asked me how many American citizens bad settled in Manitoba during the previous
year. My answer was, that there were 14,000 entries at Emerson and other points.
Mr. Trow then expressed the opinion that he did not believe that 14,000 citizens of
the United States had settled in Manitoba in that year: to which I answered
that these were the entries from all points, anïd fron whieh the number of
17 per cent. was deducted for floating population. A few minutes later, Mr. Watson
asked me if it was not guess work in speaking of 14,000 going in from Minnesota
and Dakota. I answered that theywere not from Minnesota and Dakota, but from
all points. Still later there was a further question put by Mr. Fisher, and I statea
the numbers included the labourers for the C. P. R. railway works. Again, in answer
to Mr. Watson immediately after, I said that according to the returns they included
labourers. Those are the facts in regard to that natter.

Mr. WATsON.-If this is Mr. Lowe's statement, I think in justice to myself I
should be allowed to make an explanation. I do not think it is a good system to
allow any witness to come betore this Committee and criticize what was said in
Parliament. If this is allowed there will be considerable time taken up. I state
here what I stated on the floor of the Ilouse, that I do believe-and it was proven
by Mr. Lowe's figures given to us in 1883-those figures are not reliable. I do not
think that Mr. Lowe bas proven to the satisfaction of this Committee that 13,000
American citizens did settle in Manitoba in 1882. When I asked him if they came
from Minnesota and Dakota, he said froni ail points-I suppose from all points in
the United States. I say mystatement is correct, and that there was not that
number of American ciizens settled in Manitoba in 1882.

Mr. LoWE.-I did not say so.
Mr. WATSoN.-I received the answer, from all points.
Mr. LowE.-I did not say they were settlers-or persons who took land. They

were people who came in by the railway, including railway labourers and navvies.

Mr. WATsoN.-And making the deduction of 17 per cent., 13,000 therefore
remained in the country. We have only to take the figures. In 1881, 28,000 were

reported as having gone into that country; 70,000 in 1882; 40,000 in 1883-m all,
according to the Deputy Minister's report to this Committee, we should have in

1885 some 275.000 settlers. How many did we find, according to the census ? We

found 135,000 people. If my statements to the House are not reliable, I would like

to know what statements are.
Mr. LowE.-I would like to go with Mr. Watson into an examination in detail

of that statement. I understand that I eau now simply correct an error said to

affect my credibility here.
Mr. WATSoN.-I have. That is where I got my facts.

Mr. LoWE.-With respect to the information I have to give to the Committee,
on immigration to Canada during the year 1889, I have first to state, it was marked
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by decline, as respects immigrants from across the ocean, as compared with the
previous year. The number of all who came in by the St. Lawrence in 1889 was
27,571, against 37,700 the previous year-the difference being more than 10,000.
That includes not only the immigrants who came to Canada, but the immigrant
passengers who took our routes for the United States. Against that, however, there
is the fact that entries with settler's goods from the United States is very much
larger than previously. It reached the very large figure of 38,617, against 31,000
the previous year. That figure, I may again explain to the Committee, as I have
done on previous occasions, is based on actual registration, and not a mere count of
settiers, which is always more or less liable to error. I have brought some
of the actual entries from which are compiled the returns of immigrants with
settler's goods. The form contains the number of male adults, and of female
adults, and the number of children. It not only gives the numbers, but the particular
county to which they go, their nationality, and where they came from. The
whole of the 38,617 is made up in that way. The number of those reported by the
agents as settlers coming viâ the St. Lawrence in 1889 was 18,732, and to 3Montreal
direct--that is the beginning of a new feature in the immigration-there also came,
viâ the St. Lawrence, 3,717. These represent principallv the immigrants brought
by the Beaver Line. The other lines brought a few direct, but not many. These
are immigrants distinct from those landed at Quebec. By the Suspension Bridge
there came 9,173,-that is out of 44,000 immigrants who came in by the trains going
to the Western States and using that route. In New Brunswick we have the number
of 3,714, and viâ Portland, Boston and New York we have 2,451 reported by the
Montreal agency. The numbers reported as going into Manitoba and the -North-
West are 26,809 during the year. Of these, 21,488 are reported viâ Port Arthur,
4,491 by the American railways, and west of Gretna we make an estimate of 795
having entered from the best information we can get. There were also 25 who
came in viâ Vancouver. I give the figures as approximate-obtained by count and
record of the agents. It is as well, perhaps, at this point, to make a further explana-
tion as to the manner of collecting these figures at Port Arthur, as that has been
called in question.

By Mr. Bain (Wentworth):
Q. I suppose this 26,000 is the net result, after deducting those who went out ?-

A. That is what we understand by the numbers of settlers in the whole of the
North-West at every point, including those who have gone forward to British
Columbia during the year. We have arrived at the net number of settlers. as
nearly as we can. I think it is well to read to the Committee a report fron Mr.
McGovern, the agent at Port Arthur, as to the manner in which he counts the
immigrants entering at that point. He says: " Every train going west which carries
possengers, colonists' specials as well as regular passenger trains, is most carefully
examined by myself or caretaker, and when large trains arrive we each check a part
of them, so as to be sure to get through before the train arrives at Fort William,
which is seven miles west of Port Arthur. When trains are very late, or following
each other very closely, which is frequently the case in the early part of the season, one
of us goes from 15 to 35 miles east of Port Arthur to meet them. We commence at
the front of the first passenger coach and go through the train to the sleeper,
question every passenger, and take the greatest care not to miss anyone. The people
are asked if they are going west as new settlers, returning home or on a visit. If
they are new settlers they are asked destination -nd where from. If foreigners,
their tickets are examined. No general account is made of the passengers, nor any
record kept, except of those who have expressed their intention of becoming actual
settlers. The numbers of these are taken down one by one as we go through the
trains, and the totals made up in the office and copied on to the returns. I enclose
copy of the daily returns kept at this office last month-January-which shows how
the records are kept-the number, men, women and children, separately; nationality,
and destination of the daily immigrant arrivals, and the time at which each train
arrives here. You will notice by the statement No. 4 that a daily record is kept
here of all immigrants en route to the United States viâ this agency."
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(Mr. Lowe here showed to the Committee the working sheet).
Mr. LowE.-I do not mean to say that mode of counting immigrants is not

liable to some mistakes, but I do say it is the only mode which we have of obtaining
the approximate number of the immigrants arriving at that point; and these figures
arc obtained for the information of the Department. I may explain, in connection wiih
the decline of immigration by the St. Lawrence, that there has been also a decline of
European immigration to the United States. The numbers in 1888 were 539,000
and in 1889, 444,000, the difference being nearly 100,000. With the purely British
immigration the same kind of fact is found, and also with regard to foreigi immi-
gration. There has been a great and serious diversion of immigrants, which has
affected the immigration to Canada, in the form of competition in what may be called
the Emigration Markets of the Mother Country. I have in my hand a paper
which was sent to the Department by the High Commissioner's office. It is an
Imperial Return containing correspondence i especting immigration to the Argentine
Republie; and I find in this a decree which was passed by that Republic in Septeniber,
1889, allocating a credit, or a sum of not less than 87,000,000, for the purpose of pro-
moting immigration to that country; and this is in continuation ofthe previous very
large sums spent by that country for the same purpose. There is a statement also
in this official paper which says that the previous advances of that nature by the
Republic had been successful; and that it is on the strength of that success they
made the further advance. The mode is something similar to that which we adopted
in the case of the Mennonite immigrants in 1874 and 1875, and also in some other
cases-that is, by making advances. They say that the previous advances which have
been made have been successful-that is, I understand, they have been returned, and
the immigrants satisfactory. So far as our experience, however, goes, with regard to
similar advances, it would not lead us to expect the measure of success which is
reported in these papers, except in the case of the Mennonites.

Mr. TRow.-Do you know anything about the propaganda with reference to
settlers going to that Republic ?

Mr. LowE.-It is exceedingly active. There is a very large issue of publications,
-and the special agency is active. Large sums are placed at the disposal of the agents,
who appear to be vested with very free powers, and who expend large sums ofmoney
to make selections of what they consider suitable immigrants. They pay passages,
taking notes or obligations for re-payment. That practice has been continued now
for three or four years. The population of the Argentine Republic according to these
returns is 3,500,000, and the immigration for 1889, to the date of this return in Sep-
tember, had reached the figure of 200,000, principally of assisted and prepaid immi-
gration, and they expected to receive before the year was out the number of 250,000.

Mr. BAIN.-What nationalities were they mostly of ?
Mr. LowE.-They are making efforts now to obtain immigiants from the north

of Europe. The immigrants in the pabt have been largely Italians from the south of

Europe ; but for the purposes of wheat-growing and cattie-raising, especially in the

more southern parts of the Republie, the immigrants fron the north of Europe it
seems, are thought better.

Mr. BAIN.-They have not done much among the English-speaking classes yet ?
Mr. LowE.-Not very much, but they seem now to have made a very special effort.

They have made an allocation of 8,000 leagues of country for an Engaish settlement,
and they have also allocated a very large sum of money to promote that settlement.

I forget the amount mentioned in this correspondence, but it is a sui of money
adequate to the settlement of that extent of country.

Mr. BAIN.-Have you had any recent reports? I understood the boom had

collapsed and things were very fiat?
Mr. LowE.-This is the most recent report. (Sbowing the report from wbich

he had quoted). It was published and laid before the Imperial House of Commons

.during the present Session, and the decree which I have quoted was made in Sep-
tember last. . .

Mr. BAIN.-I an speaking of what occurred withi a month past ?
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Mr. LowE.-I have not heard of any collapse as regards immigration. There
have been questions in the financial papers as to the credit and means of the Repub-
lie, the figures of loans and expenditure being very large for the white population of
that country.

Mr. TRow.-Have you seen, recently, reports with reference to the unsuecessful
state of the country, and that settlers are becoming dissatisfied, and the tide of immi-
gration is going back ?

Mr. LowE.-I saw some recent reports of hardships in the case of a party of
Irish immigrants. The country has drawbacks, but there are also apparently advan-
tages. Sone settlers find the country unsuitable.

Mr. COCIIRANE.-Especially where they have to work.
Mr. LowE.-There are drawbacks of various kinds, but the country seems to be

capable of producing cereals in great abundance, and also live stock, from which
I think that we shall have in future an active competition, as well as at present, in
what we call the immigration markets.

Mr. WILSON (Elgin).-Mr. Trow asked whether or not you have seen these
reports ? H1e did not ask you whether there were drawbacks or not ?

Mr. LowE.-We get reports all the time, at various times, from newspapers, as
well as from our correspondents, and of course I sec and read them all.

Mr. WILsoN (Elgin).-You have seen the reports?
Mr. LbèwE.-Yes; I read all received.
M. BAim.-Can you tell us briefly what inducements they offer to agricultural

settlers ?
Mr. LowE.-They pay the passage, but sell the lands at a very small price.

They have a somewhat complicated system. I did, 1 think, either last year or the
year before, bring their printed regulations here, as well as their circulars, from
which I read to the Committee. We have also an active competition from
the Australian colonies, and they also compete with our operations, and that in an
increasing extent. The colony of Queensland alone bas a large territory and not a
very large population. That Colony voted, during the last year, the sum of £250,000
sterling for immigration-that is nearly $1,000,000. The last complete return which
I have for all the Australian colonies is 1887. It gives the total figure as 246,869;
but then, as against that, there was an emigration by the sea of 180,000, leaving
only in that year a settlement in the Australian colonies of 66,000 people for the
very large sums of money expended by the whole of those colonies. That, of course,
would bring the per capita cost, if a calculation was made in that way, very high
indeed.

Mr. BAIN.-It would show a very large change in population.
Mr. LowE.-Yes; there was an activity of movement; and it does not follow

that those who go out are the same persons as those who go in. I do not think they
were.

Mr. BAm.-They have a system of labour by which they hire natives of the
Island for a limited period, and they are always coming and going.

Mr. LowE.-I do not know about that. They have what is called nominated
passage, which does not imply that assisted passage is thought a disadvantage or a
disability. If a family is nominated by relatives, or perhaps others who will take
care of them, the Government in some of the colonies either pay the whole ori the
greater part of the passage.

Mr. BAIN.-These people work on the sugar plantation. It is the native popu-
lation from the South Sea Islands that come and go on contracts for two or three
years.

Mr. LowE.-I have not the figures as to the extent to which that population or
that class of labour is used. I referred to nominated or assisted passages from the
United Kingdom.

Mr. LowE.-In answer to a member, I mentioned the total figures withre gard to
the Customs entries, or entries with settlers' goods; but as these are so large, and the
fact, in my opinion, so remarkable, I have made a particular analysis of this return,
and I find that out of that 38,617, no less than 25,521 were returned Canadians.
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By Mr. Bain (Wentuorth):
Q. That is between us and the United States ?-A. Yes; that is, Canadians coi-

ing back with their household effects, who make the Customs entry of settlers' goods,with horses, or cattle, or general household effects-the entry being made on the
form which I exhibited to the Committee.

Q. Does any particular locality show special figures ?-A. They come in small
numbers and driblets at every port along our frontier.

Q. There is no special gain at any particular points?-A. No. I can give you
the figures by Provinces. In Quebec the total entries in 1889 were 19,663, and of
that number 15,517 were returned Canadians, 626 weie natives of the United States,
466 weie English, 220 Irish, and the rest small scattering numbers. In the Province
of New Brunswick the total number was 1,408, of which 942 were Canadiains and
157 natives of the United States; the rest were in small scattering numbers. In
Nova Scotia the figures are very nearly the same, both in amount and character, the
number of entries from the United States being 948. In Ontario the number of
returned Canadians was 7,150, while those who were natives of the United States
reached the figure of 2,573. There were also 1,417 English, 441 Irish, 530 Scotch,
385 Germans, and the rest scattering in small figures. In Manitoba there were 487
Canadians, 305 natives of the United States, 524 English, 118 Germatis, and the rest
scattering figures. In Prince Edward Island there was a total return of 348-
that is, 195 Canadians, and the rest small scattering figures. In British Columbia
we bave a return of 1,140, of vhich 282 were Canadians, 257 from the United States,
285 English, 112 Scotch, and the rest small scattering numbers. The value of effects
entered by those who came in this way was $1,516,798.

Q. Have you looked to the deducting of our people who went to the United
States in the same period., to sec if we have gained or lost ?-A. I have not the same
means of ascertaining the facts in detail, but I believe that the Americans do keep
these figures in connection with their Customs returns. They have not published
them; and I have never been able to obtain them, although I have applied for them.

Q. I was struck the other day with the Uiiited States Consul's report from
Hamilton, at the number of certiticates of that class he had issued and the amount
and value that was credited of goods going to the United States?-A. I have no
doubt that there is a movement going on, and that it is the same as that which has
been going on. The figures of the whole in the past have been very large, and they
presentmany points of interest. In fact, they are about a substitution for the immigra-
tion. I do think, however, from these very large figures of immigrants with Customs
entries last year, that the current is beginning to turn.

Q. We are gaining ?-A. I think so, from the fact I have stated. I do not think
that at any time the outflow has exceeded 30,000 a year; but I think it has reaehed
that figure. The figures of the United States census returns would seem to establish
that fact.

By Mr. McVeill:
Q. What was the figure you gave as to the number returned from the United

States ?-A. The number was 38,617. There may have been many others, who may
have come simply across the frontier, but what the numbers of those may be I
cannot say. They may, under some circumstances, be very considerable, but the
figures I have given are an actual registration of every man, woman and child,
giving both names and nationality.

By Mr. Bain (TVentuorth)
Q. These do it for the sake of passing their goods ?-A. Yes.

By Mr. Gordon:
Q. Have you any means of keeping the record of single men passing in from

the United States?-A. Not by any means which we have now in operation. The
actual test would be that which I applied myself a few years ago at the point of Port
Huron. That is taking the ins and outs. If you get the total passengers both
ways the balance will show you the net emigration or immigration.
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By Mr. Trow:
Q. Is there any record kept of those who coie in at the Bridge and go out at

Sarnia ?-A. We have the figures I gave you, taken at Hamilton-that is, 8,913.
Q. What is the object in counting those at ail ?-A. I think it is important. We

ought to have as many immigrants as stated by the figures given from Europe by
the United States lines. The United States lines bave thousands of agents throughout
the United Kingdom, and they are competitors with the Canadian lines for ail sorts
of passengers, including immigrants to Canada.

By Mr. McMillan:
Q. Have you any means of ascertaining the number of those who leave, for

instance, the Province of Ontario, and go into Manitoba or the North-West ? I see
that there has been a large meeting at Clinton and that immigration agents from the
other side, and Mr. McMillan from Toronto, were up there, and after that meeting
there were over 30 car loads of goods, and immigrants along with them, left that
point, and that the greater number went into Manitoba and the North-West. Now,
bave you any means of ascertaining the numbers that go in that way ?-A. We have
that kind of count, which I explained to the Committee, by our agent at Port
Arthur, which is the principal point of entry now. It takes in those who go by the
lakes and those who go by rail.

By the Chairman;
Q. Do these 26,809, which you state went into Manitoba and the North-West,

include migrants as well as immigrants?-A. Yes; that is the total number who
went in. It is well to remember this point in accounting for the immigration, as
respects ail those figures which I gave to this Committee during the " boom." I
stated that fully one half, or more than the half, was made up of migrants from the
older Provinces of Canada.

Q. Have you distinguished in these returns between thosewho are migrants and
those who are immigrants?-A. Yes ; they are taken in the way I have stated. Of
course, that mode of recording bas not the accuracy of registration, and is more or
less liable to error. I do not think the figures can be regarded as anything more
than an approximation. There is one test which will come, however, witbin a very
few months from now, and that is the test of the census. We shall very carefully
endeavour to ascertain the difference between the native-born, or those born in the
Dominion of Canada, and those born outside the borders of Canada.

By M1r. Vatson :
Q. Do you keep an account of the people coming east of Port Arthur as well

as those who go west ?--A. No : we do not keep any account of the oûtgo. Our
figures are figures of immigration. and the figures which I bave given to the Com-
mittee ail along-which I think I have frequently explained-are the figures of
immigration. There is always an emigration. That is not only true of ourselves,
but of ail other countries which rdceive immigrants. I just showed you that from
the Australian colonies, which are islands, that they had only, in one year, the
latest returns in my possession, a net immigration of 66,000 from a total of 258,000
immigrants who went in.

Q. All the people who are going to stop in Manitoba are reported by your
agent at Port Arthur ?-A. Yes; in the manner which was explained in that letter
I read.

Q. Is any allowance made for excursionists ?-A. They are not taken. I read
from Mir. McGovern's letter that excursionists are not taken.

Q. I mean going east ?-A. No.
Q. Then we cannot rely on your statement ?-A. I do not see how that affects

it. They are neither taken going east nor west.
Q. From our own town some sixty or seventy persons have come down to the

east, and on returning they will be counted as immigrants ?-A. No; it is distinctly
stated that they are not. It was distinctly stated in the letter of Mr. McGovern
that such are not counted.
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By Mr. Trow:
Q. How are those entered and counted at Emerson, West Lynn, Gretna and

points west of that? Are they considered as American citizens ?-A. No; when
there was an account of immigrants entering at that point the same distinctions were
made and the same questions asked: but we have no reports now fron those points
and we may possibly be making a considerable gain without having a record of it.
We have merely made a small estimate, based on the previous num bers, of people
expected to have come in that way.

Mr. BAIN.-I tbink the Port Arthur agent should add one more column to his
returns, indicating the last place of residence of the party going in ?

Mr. LowE.-We do get the points from whence they came or rather the countries
from whence they came. We have men, women and children from the Maritime
Provinces ; men, women and children froin Great Britain ;ien, wonen and children
from France; men, women and children from Germany; men, women and children
from Ireland; men, women and children from Scandinavia; and from the United
States, men, women and children. The figure I gave was the total number of
entries.

Mr. CocHRANE.-Those entries only contain the parties going to Manitoba and
all parts of the North-West and British Columbia ?-A. There is no possible track
that can be kept of them after they pass that point.

Mr. WATSON.-Have you heard of a great manv people travelling west to Wash-
ington Territory by the Canadian Pacifie Railway ?

Mr. LowE.-There is, I believe, a very large traffic. We have endeavoured to
obtain from the Canadian Pacific Railway the total of these figures. I wrote to Mr.
VanHlorne for this purpose, and he told me he could not furîisl me the information
that I required without a very great deal of labour and a very considerable time. I
desired to get that information for the Committee, if it was possible to obtain it.

Mr. WATSON.-It is very important, I think.
Mr. L.wE-continuing his general statement-said: That total number of

children of all kinds brought out by the various charitable institutions and persons
during the year was 1,022. I may add, that a suggestion which was made by this
committee a year or two ago, has been acted upon. That is a medical inspection
has been made of all the children who come out, and a report on this bead will be
found in the report of the High Commissioner when it is published as an appendix
to the report of'the Minister of Agriculture.

Mr. CARPENTER.-This inspection takes place before they leave the old country?
Mr. LowE.-Yes.
Mr. CARPENTER.-NOt on their arrival here?
Mr. LowE.-No. Then, with regard to the character of ie immigration of the

year, that is always a question of considerable interest. On this i have here the
reports of the agents at the different points. Mr. Stafford, at Quebec, lias, of course,
the best opportunity of observing. -He states that the immigration as a whole was

of a very superior class; that there was an increasing difficulty in obtaining a
supply of female or domestie servants. That is the faet stated at Quebec. I might
very superior class; that there was an increasing difficulty in obtaining the necessary
read you the saine sort of statements from the reports of aIl the agents. It is better,
however. to save the time of the Committee, to say that I have read these statements,
and that they are of the same gencral character-that is, they express satisfaction

with the immigration. There is another point with regard to the character of the

immigration. We have had a very considerable addition to the settlers in colonies;
that is the German, Scandinavian and the Icelandie. There has been a gain of

600 Icelanders during the year, and from all reports they are found to be doing very
well. They seem to be a class of immigrants very much desired in the North-West.

Mr. McMILLAN.-What means is adopted to obtain the number of immigrants

coming by the St. Lawrence, or the number who have gone froni this country and

returned. I was in the old country last summer, and there were a number of people
returning on the vesse I was on, and we never even saw a Custom house officer. I
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stepped ashore at Quebec, got on the train, and there was no means of ascertaining
the number of immigrants.

Mr. LowE.-Are you sure the Custom house officer did not see your baggage ?
Mr. McMILLAN.-Perfectly certain. There is reason, perhaps. It was very

foggy weather, and the vessel did not report until we came into Quebec. We laid
there a certain time, and we were allowed to go.

Mr. LowE.-At Quebec, the return of the immigration is a registration, and also
at Halifax. It is not taken by the Customs officials. It is a registration, and we
have in the Quebec office the names and other particulars of every immigrant that has
arrived for a number of years past. We have them bound up in immense volumes,
and sometimes we refer to these volumes many years back, and furnish the names of
immigrants who have come to this country.

Mr. BAIN.-How are the books made up?
Mr. LowE.-They are made up from the passenger lists of the steamship

companies, and these passenger lists are made out under the provisions of the Imperial
Passengers Act, which is exceedingly stringent.

Mr. GORDoN.-Can you inform the Committee whether the United States now
impose head money on emigrants leaving their shores ?

Mr. LowE.-Not on emnigrants leaving, but on immigrants arriving they impose
a tax of 50 cents at New York. That is now a Federal tax, The Federal Govern-
ment is now taking the charge of immigration out of the hands of the State of New
York, and I see by the recent reports that it is intended to remove the place of arrival
from Castle G-arden, as at present, to Bigelow's Island, in the channel, a little outside.

Mr. BAIN.-Is Montreal likely, in future, to be the port of debarkation of immi-
grants?

Mr. LowE.-I cannot tell; that is vet an unsettled question-one that has some
difficulties for the Department. There is a question as towhether or not Montreal
may become the port of debarkation. If that were to happen it would be necessary
to provide means to receive immigrants, but we have at present at Quebec, at the
Louise Embankment, probably the best arrangements for receiving immigrants and
the best buildings on the continent.

Mr. BAIN.-Under this arrangement the effect would be to duplicate your staff
for a reduced number of immigrants.

Mr. LowE.-That depends on circumstances. I think it is very likely, indeed,
that for convenience the landing of the immigrants, for the future, for the North-
West Territories via the Canadian Pacifie Railway will take place at the Louise
Embankment.

Mr. BAIN.-If the agency has any protection to strangers coming here, it would
be undesirable to have them scattered between two points ?

Mr. LowE.-If it were simply a question of deciding one point at any particular
port, it would be within the administration of the Minister of Agriculture to get an
Order in Council passed, under our present Act, to prescribe that they land at a
special point. When it comes to be a question, however, whether a passenger in
England can be prevented from buying a ticket direct to Montreal and telling him
he must buy it to Quebec, a new element of considerdble importance comes in.

Mr. BAIN-Of course, the result will be that the Department will have to keep
two sets of officers at two different stations, which may reduce the number of immi-
grants scattered at the two points.

Mr. LowE.-Probably the thing may be settled in time in view of the convenience
of landing at one place. My own impression is that that will be the case. I merely
give that as an opinion.

There is a further point, continuing my general statement, of which I had made
a note, as showing the adaptability of the North-West in high latitudes for coloniza-
tion. Governor Schultz sent to the Department some days ago some specimens of
grain, of barley,-wheat and oats, which had been grown by Bishop Bompas at Fort
Simpson in 1889. That is a point fully 20 degrees of latitude north of the United
States frontier, and it is a point on the Mackenzie River as far north as the north
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shore of Hudson's Straits. I do not mean to say, and I do not know what may be
the capability of that country for growing wheat, oats and barley; but here is the
fact that Bishop Bompas sent these specimens to Governor Schultz as having been
grown in the open by him. I suppose, as a continuation of the information which
he took before his Sonate Committee, Governor Schultz sent these samples on to the
Department. I think this much may be said: that where wheat and oats and barley
ripen, there will be a settlement ofhuman beings, some time or other.

Mr. BAIN.-Are there any dates as to when that matured ?
Mr. LowE.-There is no information, except that these samples of grain were

sent by Bishop Bompas last year.
Mr. TRow.-There is a considerable bombast about that. The Hudson Bay

officers have been cultivating a-quarter of an acre of small plots surrounded by a
high board fence, but the general country is not adapted to the growing of grain.

Mr. LowE.-No; I do not say that it is adapted; still you have the fact of that
grain being ripened in the open. The next point of information whieh I have on
my notes is simply to submit to the Committee copies of a leaflet and hand-book
which have been recently printed. The small vote at the disposition of the Minister
has not admitted of the large printing of previous years, but there was an addition
of 75,000 copies of that hand-book printed for distribution during the present winter
and also of 85,000 of little leaflets and map of which this is a sample. The total cost
of immigration for all services during the calender year, was in round figures,
$126,000. That is the cost of all establishments, both in Enrope and on this conti-
nent, making the small per capita cost of immigration $1.37.

By Mr. Trow:
Q. That includes the Liverpool and London offices ?-A. Yes; every place.

By Ir. Mexeill :
Q. Is there any truth in the ruimours published in the newspapers with respect

to distress among the crofters in the North-West ?-A. I do not believe that any-
thing of the kind exists. Some of the crofters may not be doing veiy well, and may
not be so well adapted to their new life as other immigrants; but I have reason
to believe that on the whole they are doing fairly well.

By M1fr. TVatson:
Q. Have you had any enquiries from the eld country as to how they are

getting along?-A. We have had no recent enquiries; but in the summer and after
the settlement of these crofters, Mr. Colmer, of the High Commissioner's Office,
eame out for the purpose of making a special inspection; and his report was that
they were on the whole fairly and comfortably settled. I think it is well I should
explain, with regard to that settlement, that it is not in any way aided or particularly
invited by the Department. It is purely an Imperial tentative effort for the purpose
of settling those crofters in the North-West.

By Mr. Wilson (Elgin) :
Q. What means have you taken to ascertain the condition of the crofters there.

-A. I have just stated that an officer of the High Commissioner's Department, Mr.
Colmer, very late during the past year made a special house-to-house inspection, and
found them in fairly good condition.

By Mr. Watson:
Q. Have you seen some correspondence in the Toronto Mail of the lighland

Society being asked to assist these crofters ?-A. Yes; and I have seen that

those statements are met by other statements; and I am told that Prof. Robertson,
on whose authority those statements were made, has not been out there since the

fall of last year.
Q. Has any means been taken to contradict those statements ?-A. The only

means we can take when statements of that sort appear is to give information to the

representatives of the press. They generally come to the Department to ask for

information; and we have freely given them all facts pertaining this matter.

By Mr. MeNeill :
Q. Are those crofters sent out by the Imperial Government settled in the same

district with those who came from the Lady Gordon Cathcart locality ?-A. No.
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That settlement of Lady Gordon Cathcart's was a settlement made not very far
from Brandon, under the immediate supervision of Mr. Thomas Bennett, now the
agent at Winnipeg, and the reports from that colony are favoUrable.

By -Mr. Wilson (Elgin) :
Q. Will you tell me what time the inspection was made last summer? " Last

summer " is a very br'oad term ?-A. Mr. Colmer, completed his inspection pretty late
in the fall, and went home by one of the last steamers.

Q. Have you any report from him? Have you embodied his report in any
report to this Committee ? We would like to have some report or evidence showing
what the facts are, because there ought to be a definite statement made, so as to
correct any false impressions which might exist in the old country with reference to
the harsh treatment of these crofters ?-A. We did not take any special written
report in relation to these immigrants, different from that relating to other immi-
grants, because we never had any reason to believe there was anything special to
report.

Q. Did Mr. Colmer make a special report on the crofters to the Department ?
He should have made a report to the Department, and we ought to have some evi-
dence of it ? A. The report which Mr. Colmer made to the Department was a verbal
statement.

Q. A mere general statement of all immigrants in the North-West ?-A. Not
simply that; he made a general statement as to the conditions in which he found the
crotter settlement; but I may explain that the Department did not send Mr. Colmer
to make each report. It was the High Commissioner, who desired that infor-
mation for the advantage, I believe, of the Committee appointed by the Imperial
Government to direct the advances of money for the settlement of these people. I
have no doubt the report of Mr. Colmer might be obtained.

Q. How did the Department here get this report ? From whom ?-A. I stated
that the Department had not sent anyone to make any report.

Q. I want to know how they got that report ?-A. The Department has no
written report.

Q. Did he or did he not report?-A. I think from this repeated question we
should have a definition, in order to understand what is meant by "report." If I
can understand that, I shall endeavour to give definite answer. I used the term
" report," as I distinctly stated,with reference to a verbal statement which Mi. Colmer
made to me personally in the Department and to the Minister of Agriculture. I
called that statement "a report;" but it was not a written report, iior did the
Department request Mr. Colmer to come to this country to make it.

Q. Perhaps you will give the substance of that report as stated to you? We have
no evideince beyond your statements, and we want you to make it as full as possible,
so that we can know the condition of these men ?-A. The Committee will, of course,
take my statements for what they are worth. I can only repeat this: that Mr.
Colmer reported to me in the sense I have already stated of the crofters in the
North West.

By Mr. WVatson:
Q. Is that speaking of them generally ?-A. He made a general report to me of

what I understood was a house-to-house visitation, made by himself. I did not ask
him for any further particulars.

Q. I think it is very important, with regard these crofters, that we should get
all the information we can, because I believe very damaging reports have been sent
to the old country which will prevent other crofters coming to Canada. I believe
the Highland Society of Toronto has taken action in this matter and it is necessary to
have these reports contradicted in the press ?-A. I have no doubt that those reports
are not well based, and I have already given this statement to the press.

Q. ilave you caused any inspection to be made of these crofters ?-A. We have
not considered it worth while on the strength of these reports.

Q. Is it not ifnportant to take action when the Highland Society in Toronto is
found to be soliciting subscriptions for their fellow countrymen in the North-West?
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-A. I have no doubt that the Imperial Committee, which is responsible for send-
ing those crofters out, will get the information in detail and publish it.

By Mr. Wilson (Elgin) :
Q. You say you have no doubt that reports are totally unreliable. Will you

give us yours reasons for coming to that conclusion ?-A. I have already given one
reason, and that is, to me, the sufficient statement by Mr. Colmer as to the state in
which he found this crofter settlement, from, I believe, a house-to-house visitation.
I have a further reason, which is of a negative character, and that is that had there
been anything of this kind it would have been obtained and reported to us by Mr.
Bennett, the agent of the Department at Winnipeg, who has had verv much to do
with crofter settlement, and is keenly alert to its condition. le has reported
nothing to the Department. I take the fact of no report from him to the Depart-
ment to be sufficient to warrant me in considering these reports as being without
foundation.

By Mr. Trow:
Q. low are the settiers loeated-promiscuously ?-A. N>; they have been

carefully guided. The Imperial Government has advanced a considerable sum of
money; and Mr. Scarth, or Mr. Scarth's company, has had ver- mach to (o with
their settlement. So far from sufficient care not having been take n to place these
people in a very good position, I think, if any error has been commilted, it was that
probably too much was done. That was an opinion expressed to me by a gentleman
from Scotland, who called at the Department after visiting Manitoba, to see specialy
into the state of these crofter settiers. He told me that in his opinion they had
been rather too much coddled, and that the settlers would probably have been better
off if even less had been done.

Q. Would they not probably have done better if they lad been located on the
west side of Lake Winnipeg, where they could have caught fish ?-A. That is a ques-
tion I find it dificult to answer. Mr. Scartb and the gentleman who bad charge of
this settlement, I take it, were well acquainted with the circumustances, and tbey
selected the spot which the crofters now occupy.

By Mr. Watson:
Q. The North-West Land Company had no land west of Lake Winnipeg ?-A.

I don't know anything about that. I think Mr. Scarth was selected in view of his

personal standing and character by the gentlemen of the Imperial Cornmittee.
By Mr. Wilson (Elgin) :

Q. You tell me, then. that having investigated all the facts, being in a position
to ascertain ail the conditions with reference to these crofters, you have no hesita-
tion in stating it is your firm belief and opinion that there is no such suffering as
reported in the public press of to-day ?-A. You ask for my belief from my under-
standing of all the facts. My answer is

Q. You told me that after investigating, as fàr as you could, and being in a
position to know the facts, and having had reports of the inspectors comng to you,
you felt yourself in a position to express an opinion ?-A. I will answer that ques.
tion very frankly-and it is, that those reports whiclh have appeared are very gross
exaggerations, in my opinion.

Q. There are really no facts in connection with them ?--A. I do not mean to

say that there are flot some individual cases of not well being among the settlers ;
but, having relation to the colony as a whole, I am satisfied that these reports are

without foundation.
Dr. WILsoN (Elgin).-He said he made no report. He said, if there was any

hardship existing, Mr. Bennett would have reported it.
Mr. LoWE.-If there had been any fact which Mr. Bennett thought of sufficient

importance to report to the Department he would have reported it. If there had

been any urgency he would have known it and telegraphed, or if the matter was

less urgent he would have written. We have had nothing froni Mr. Bennett on the

subject, and that alone is sufficient, for my own satisfaction, that there is nothing in
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Mr. TRow.-Would it not be necessary to go there and see ? If there are cases
of extreme hardship to this class of settlers, something should be done to relieve
them, for various reasons. In the first place, British Columbia is using considerable
exertion just now to get out a colony of crofters to that Province, and, of course, if
there is nothing in it, it should certainly be contradicted.

Mr. LoWE.-I inay state to the Committee that I will make particular inquiries
of Mr. Bennett; but in relation to the question which is asked by Mr. Trow, as
respects relief of the kind of distress alleged, by the Department, that is the point of
very great difficulty indeed. It is found that when one begins to give that kind of
relief there are plenty of applicants. That is not only our experience, but it is also
the experience in the United States. The New York Commissioners in Castle Garden,
when they commenced their operations, were very free in giving relief to what
they considered was distress. They have withdrawn that, step by step, until it has
been totally withdrawn; and Mr. Jackson, the Secretary of the Commission, who has
had very great experience at that point (Castle Garden), told me that there was a
great danger in giving any kind of official relief to immigrants, for the reason that
they thereby ran the risk of pauperization. Still, in stating that to the Committee,
I would also mention that that experience is not by any means uniform. It is, for
instance, stated in this correspondence, in connection with the Argentine Republic,
that immigrants after arriving there are kept for fourteen days at the Govern-
ment's expense; and the system is found to work well.

Mr. TRo.-You are aware that the States Government of Dakota and Minnesota
are aiding settiers that are in destitute circumstances in both of those States?

Mr. LowE.-We have reports of that, and we have also reports to the effect
that this has become so prime a necessity that no other course was open to prevent
starvation.

Mr. COCHRANE.-It was not from the fact that they were immigrants that they
could not make a living?

Mr. LowE.-No; the distress extends to old settlers. We have reports on that
distress from Mr. Webster, who visited the States and reported to the Department.

Mr. WATSON.-I have just to say, that I believe that the reports of distress exist-
ing amongst those crofters have been circulated in the north of Scotland, and those
crofters in the north of Scotland are very much alarmed at the reports sent home.
I do think it should be the duty of the Department of Agriculture to send an agent
there. I believe the crofters in the Pelican Lake settlement should be visited by an
agent who could contradict these statements that there is distress among them as a
class. There is no doubt that some of those crofters are fitted for the North-West
as immigranLs, and some of them are not fitted.

Mrv. LOWE.-Undoubtedly, it is the fact that the Crofters, as settlers, are not
uniformly successful. We have experienced that not only in the North-West but in
other parts of Canada. Some of them, however, make very successful settlers.

By the Chairman:
Q. Have any asssisted passages been given by the Department during the last

year. I understand that statements have been made to that effectby some of the labour
organizations?-A. No assisted passage whatever has been given since the close of
that system in April, 1888.

General LAuRIE.-I do not propose assisted passages. I simply propose that
the proposals made by benevolent people in England should be taken up. I do not
say to accept their proposals, but to modify them in such a way that they could be
worked for our advantage.

By Mr. Wilson (Elgin):
Q. Has any assistance been rendered to any of these children ?-A. No assist-

ance has been rendered. A bonus of $2 per bead has been given in the case of a
portion of them. That is to the people who maintain homes to receive them in and
distribute them from.

Mr. WATso.-I think that our land regulations provide for the scheme sug-
gested by General Laurie, and that a certain amount of security eau be taken on the
homestead.
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The CHAIRMAN.-I understand General Laurie to say that a number of the
labourers in England are not able to settle on land.

Gen. LAURE.-These societies will advance the money to them with the
prospect of being repaid. They do not ask the Government to undertake any obli-
gation to secure it, but ask the Government to furnish the machinery by which the
repayment may be forwarded.

Mr. TRow.-Our Government should be exceedingly cautious in putting home-
steaders under obligation to money lenders in the old country. Nothing would be
more injurious to a settler than if he had the right to encumber his property.

Mr. McNEIL.-General Laurie simply proposes that the matter should be taken
up and considered. I think anyone who has had any experience in the rural district
of the old country can tell you that the class spoken of by General Lanrie would be
a class very desirable to us ont here. In my own country, in many parts of it, some
of the most successful farmers to-day are ren who came out under precisely the
same circumstances in which General Laurie proposes to bring these persons. Many
of the men who have become our most successful farmers in Canada came out with
only the clothes they had and an axe in hand, and have carved out happy homes for
themselves and families. I think we should not forget that, and never speak of such
people as persons who are paupers.

Mr. WILSoN (Lennox).-Why should this Government be made responsible for
the money. If these people cannot pay their own passages I do not think they are
good immigrants.

Gen. LAURIE.-I do not wish the Department to' be responsible at all. It is
simply that the Department will provide machinery for the collection of money and
enable these persons to remit.

Mr. WILsoN.-Who is to pay for the machinery ?
Gen. L uRIE.-You have the machiiery already. You have your immigra-

tion agents, and I simply suggested that the machinery you now have here should
be utilized, so that correspondence with the people at home should take place through
the agents.

Hon. Mr. CARLING.-That matter has been fully considered, and the Government
have declined to become responsible. What these parties wish is,that they shall
advance sufficient money to settle these immigrants out here, and we shall be respon-
sible for the repayment of that money. That would necessitate the Goveriment
forcing these parties to pay the money. The Government have declined to take
such action, and I do not think it would be wise to take upon ourselves thc responsi-
bility which this scheme involves. We have oui machinery, and we have offered all

the tcilities which we are capable of affording for the settlement of these persons.
We will give them all the information possible, and, if necessary, send guides with
them to our land offices, and explain all the regulations of our systen. We have,
however, declined to become responsible for the advances of any money for the

purpose of settling these immigrants.
Gen. LAURIE.-I think the Minister misunderstands rny present proposal. I

said that there is a class of labourers in the old country who never have a week's

maintenance ahead, and that there is an over supply of labour in the district where

they live. For such people to raise their passage money is siimply out of the ques-
tion: but benevolent people in that district, such as the gentleman who wrote the

letter 1 placed before you just now-a retired brother officer of mine-are prepared
to advance the passage money of, say, 15 or 20 men, wonen and children. Ali they
ask is that some machinery be provided to assist in the collecting of the money and
having it remitted to England. These men do not understand how to remit 5s. or

7s. 6d. at all. They do not understand how to draw moncy orders. These benevolent

persons in England would like to see some means of collecting their wages, when

they are willing to have half their wages stopped, and they want to have their

communications addressed through the official channels of the Government. Wher-

ever there is an officiai of the Government, such as an immigration agent in this

country, he could be utilized for this purpose. These persons are not prepared to
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go on land. Nothing would be worse than to send men to Canada with only the
clothes on their back and place them on a faim. lHe has no means. But he sup-
plies exactly what we want. Our young people are too ambitious. They won't be
labourers. They strike out for themselves. We want to replace that class in this
country. We want to bring in something at the bottom that will take the place of
our young men, who are rising above it. 1, as an employer of labour, have found it
so. There are large numbers who wanit labourers and would be glad to get them
through the immigration agency. In this case the people in England will advance
the passage money, in the hope that they will be recouped by the labourers them-
selves. It is not my proposal; it is the proposai of benevolent people in England
who ask if this carin be done. They offer their services as immigration agents for
Canada, and the question is, whether it is worth our while to modify their proposal
so that we can iake it turn to our advantage.

Mr. BAIN (Wentworth).-I should be very sorry to see this subject disposed of
summarily. I can realize the position of these labourers in England. We all know
that the price of grain has run so low that it is difficult to make ends meet, and
greater attention is being given to stock-raising. A friend of mine in the south of
Scotland wrote me since I came here this Session that as a stock man he had not
had such good times for several years. A large amount of land is being put into
grass, and the labour that was formerly employed on these farms-for ovetryone knows
how cheap and abundant farm labour is there and to what a limited extent farm im-
plements take the place of men-is not now needed. The result, is that a great many
farm laborers find their occupation gone. I can understand the feeling of a farimer
who has employed men in that way for a number of years and thon finds no further
use for thein. I think it is a pity if we cannot find some process by which they
could be located out here. These men are helpless and gravitate to large centres,
and we know the tendency of men to run down. I agree with General Laurie as to
the difficulty of attempting to locate this class on land, but if there could be any pro-
cess by which the agent employed by the Government could find a way for these
men to reach farms, where their labour is wanted, and to facilitate communication
between them and the parties assisting them, I think the Departmont should do
that. It would never do for the Department to undertake the collection of money,
but the Department could offer their agents as a channel of communication between
these parties, with the understanding that they have faith in the moral uprightness
of these mon. That is what it comes to. I know that I have had men in my employ
to whom I would freely have given money and trust them to go to the ends of' the
earth and send it back to me. I have had other men who would take a delight in
beating me out of that money. It comes finally back to the moral question whether
those parties can depend on the men they send out. I do not see that there is any
reason why immigration agents should be made the mediums for collection.

Hon. Mr. CARLING.-I would like to say that the Government in communicat-
ing with parties in the old country have offered the services of the immigration
agents. We are doing that now. Now, our agents in Canada are trying to find
employment for meni, for farm labourers and for domestic servants. We have appli-
cations, and can place those people when they come, whether they come to Kingston,
Ottawa, Toronto, Hamilton, or any of these points. In this city of Ottawa, our
agent here, a very careful man, takes good care that every immigrant that arrives
here is looked after a short time. If it is a servant maid, she is found a place;
and farm labourer, he knows just where to place him; and, Sir, all our agencies, from
lalifax to Vancouver, we make it a point that they will know that when immigrants

arrive we eau place them. We cannot get a sufficient number to supply the demand
in all agencies. If they want to take up land and become settlers in the North-
West, our agents at Winnipeg at the different points are ready to give them informa-
tion and all the assistance they possibly can, and in the correspondence that has
taken place with parties in the old country we have explained that fully, but we
have declined to 'become responsible for the payment of the money advanced to
them. We have offered to do everything we possibly could, and we have offered
46 DEPUTY MINISTER OF AGRICULTURE.

53 Victoria. Appendix (No. 5.) A. 1890



Appendix (No. 5.)

to assist in communicating through the Department with immigrants, but we have
declined to become responsible for the payment of the money.

Mr. COCHRANE.-I can see where the difficulty comes in. Of course the Minis-
ter is perfectly right in the stand he takes, but he can find places for a great deal
more of the labour of the old country than he can get fron the fact that the
labourers of the old country cannot get here. I suppose his agents could find em-
ployment for hundreds more of males and females if he could get them here, from
the fact they are unable to pay their passage, and they cannot get here. I under-
stand there are pienty of people in the old country with means who would send
those people out here, if they could onily get sorne way of getting the money back
after the immigrants had earned it. I do not want the Government to becoie
responsible for it, but if an agent of the Departnent found that he vanted 25 servant
girls or 50 labouring men here, and they were sent out by Iose wlio were able to
send then, that the agent should receive the money and send it back for the pay-
ment of the passage. This could be easily done, I think.

Mr. PLATT.-There is a more simple way than that by which this money could
be returned. I do not know whether the Departrnent keeps track of immigrants
who come out to our shores and receive situations. If they are in a position, say a
month or so after their arrival, they can follow then so far as to be in communica-
tion with them, and when they earn a few dollars ahead the agent could inforn
them how to proceed to return the money, and many of them would do it. An
instance, which I will illustrate: Not very long ago I was called to sec a patient,
and I got into conversation with the servant-girl recently from England. That girl
told me about what was required of her. Sbe was in duty bound to return £2 to
some charitable institution or some lady in England, and she did not know how to
do it. I undertdok to do it for ber, and got the Post Office order and directed her
letter and in the course of a few days sone four or five others who came out with ber
inturn came to me to assist them in this matter. It was a simple operation to
inform the immigrants.

Mr. DAvIN.-Women will return it, but the men won't.
Mr. MCNELL.-I am only surprised to much has been done by the Department,

considering the funds at their disposal are so small. I wish to read to the Commit-
tee an extract fron this letter, which will give a good idea ofthe field that is before
us if we can only reach it: "I am overwhelmed with applications from our labourers
about here for assistance to help them to immigrate to Canada. I cannot afford to
send them out on the chances of their repaying, but I send you a list, and perhaps

you may know farmers or others who would be glad to have them, and who would either

advance their passage money or undertake to stop it from their wages and remit itto

me. Then something might be done for them; " and then the letters mentions several

naines of men who would come out, and who would make excellent settlers, and some

of wbom would bring their families with them; and the only question we have to

consider is what would be the best way to arrange to have the money refunded to

those people, who aie willing to run a certain amount of risk from purely benevolent

motives, and we have to consider whether it is worth our while to ineet them half

way and endeavour to assist then in their benevoient purposes.

Mr. McMILLAN.-What I was going to say respecting this letter is this: I have

been in the old country four summers out of five, and I have found all over the old

country this state of things existing, that the farmers are rapidly seeding down
land, and they do not require the amount of male or female assistance.that they have
had. If we can get this class of young people to come out here they would be a very

desirable class. The only trouble is to get them located. I have had some of them

come out, young men, who were not able to pay their passage, and they were capital
hands on the farm. Perhaps, as far as the remitting of the money is concerned, the

Government would have power to give some instructions to the money order offices

to assist individuals of that kind to send money from their localities. If it could be

done through the Governrment agents or through thé assistance of the postmasters

they should give all the assistance they possibly can. I think the agents should not
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be allowed to handle any money. My own opinion is, I do not think people with
families would be so much benfited for a time, because any person coming to this
country with a family could not save very mueh for a little while to send to the old
conntry, but the young men and the young women can. They can easily take half
of their earning to pay back the money that sent them out.

IIon. Mr. CARLING-I think the existing machinery of this country could be
utilized. I think the Government, through their immigration agents, through their
postmasters, through their Customs and Excise officers, would lend any assistance
in their power, and if the members would their assistance when called upon it would
meet the wishes of my friend General Laurie. The only objection is as to our becom-
ing responsible for the return of uhis money. Everything that can be done will be
done to facilitate the employment of those people, and to assist them in having
their remittances properly sent forward, and assist them in correspondence and
everything of that kind. That would be done by the machinery which the Govern-
ment has, and the members in the different localities could assist. We could ask
the municipalities also to assist. This might be of very great importance and a
very great assistance. In the correspondence with those parties in the old country
we stated that the Government had carefully considered the matter, and while we
would do everything in our power to assist them, we could not become responsible
for the repayment of this money.

Gen. LAURIE.-I do not say that now; I never did. They find it no use asking
any longer. At pi esent they are under the impression that the Government will
not meet them in any way. I thought it was better to bring the matter forward to-
day, and see if we are willing to assist in the matter.

Mr. LowE.-There is no difficulty as respects the,agents of the Department. I
fancy the ouly difficulty would be on point of the Government agents acting as col-
lectors, and as such being considered responsible. The Government agents do now
freely receive and send money for immigrants for return passages or for other pur-
poses.

Mr. CocHRANE.-When the immigrants will take the trouble to send it to the
agents.

Mr. LowE.-Yes; that is the point. It is desirable to understand that they are
not to be considered responsible as collectors. If these people could be instructed to
send their moneys to the agents, by those who make the advances, the agents are
now instructed to send the money forward. But the responsibility of the collection
must not be understood to rest with the agents.

Mr. CoCHRANE.-There is an impression that your agents do not hurt themselves
a great deal about the immigrants in the country, and it would not hurt the agent to
follow an immigrant who is sent out.

.Mr. TAYLoR.-I think it would be very wrong to let the impression go abroad
that the Government would, to a certain extent, be responsible to look after these
men and see that the collection is made. There are plenty of channels through
which immigrants may return their money if they are iiclined to do so. They can
do it through the agencies, through the members of Parliament and through the post
office. '

Mr. WILSON (Lennox) moved, seconded by Mr. COCHRANE, that this matter be
referred to a sub-Committee for report at an early date-the Committee to be com-
posed of Messrs. White, Gen. Laurie, MeNeill, McMillan and Trow.

The CHAIRMAN.-I am afraid that is a question which must be dealt with by the
Department. The agents of the Departments are not under the control of this CorM-
mittee at all. We have no power to give them directions ; we may make a recom-
mendation to the Department as to the best mode in our opinion of dealing with this
question ; but I confess I cannot see any way of dealing with it by which those per-
sons who advance money could be given any security whatever.

Mr. DALY.-It might be made a matter of contract between the servant and the
person hiring them, whereby he would undertake to remit so much money to the
agent of the Immigration Department. I do not wish to drag the Government into
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the matter at all. It would be a matter entirely between the immigration agent and
the persons who send these people out-the immigration agent not acting for the
Government, but on behalf of these persons in England. We have a statue in force
in Manitoba that any contract made with a domestic servant in Great Britain and
Ireland can be enforced; it can be enforced summarily before a justice of the peace.
The great difficulty we find is, that shortly after they get there they invariably
become smitten by a young man and eventually get married. It is then a very dif-
ficult matter how the law applies; but so far as male servants are concerned, there is
not that difficulty, although female servants are more reliable and likely to remain
longer in one place. The great problem we have to solve in our country is that of
female and male servants. The great trouble, is that when girls arrive they cannot
speak English, and by the time you get them to understand the English language and
the requirements of the place they are taken home by their parents, who need their
services on the farm. As to men, it is a iatter of common notoriety that the man
who used to work for you two or three years ago is now on his own tarm. It is of
vital importance to us that we should have these young people there. 1 could men-
tion the names, giving sections and township ranges, of people who came there with-
out anything and are positively the best settlers we have there now. I suppose it is
the history of Ontario repeating itself.

Mr. TRow.-We cannot place any shackels upon immigrants in this country.
When they come out here they are at liberty to do as they think proper. You
would only hamper our Immigration Department, and would give encouragement to
American immigration agents to come here and tell these people they were in a
state of slavery. We should not for a moment bind anyone.

Mr. DALY.-The man who enters into the contract that I have referred to enters
it as a free agent. It is simply that, if he hires himself out, he agrees to do such
and such a thing. He is not bound to sign the agreement nor to work for any par-
ticular man.

The CHAIRMAN.-There is a difficulty which has presented itself to my mind in
carrying out the scheme of making the immigration agent a means of transmitting
the money from these parties to the people at home. It would imply some respon-
sibility on the part of the Department. Suppose large sums of money went into the
hands of a dishonest agent and be appropriated them to bis own use, what position
would the Government be placed in with regard to that. There is an implied respon-
sibility if you make your agents the means of collecting and remitting the monies
to the people in the old country. It seems to me that this is a responsibility which
it would be dangerous for the Government to assume.

Mr. WILSoN's motion was carried.
The Committee then adjourned.

JOHIN LOWE.

N.B.-Memo: I have signed this report to certify simply in so far as relates to
the correctness of my ownevidence. J. L.

HOUsE OF CoMoNs, 20th March, 1890.

The Committee on Agriculture and Colonization met this day Mr. PETER

WHITE, Chairman, presiding.
Mr. W. A. WEBSTER was present, in response to a summons from the Com-

mittee.
The CIIAIRMAN.-Mr. Webster was summoned to appear before the Committee,

and is here to-day. The object, I presume, of bringing him here is, that he may
give us some details of the work he has been engaged in during the last year. The
Committee will remember he was here last year and gave us some interesting infor-

mation respecting the work he was performing under the authority of the Depart-
ment of AgriQulture, and I imagine that the proper way will be to let him make a
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statement as to the work he has been engaged in and what his success has been, and
then it will be in order for members of the Committee to ask any questions they
choose.

Q. Mr. Webster, you are employed, I believe, by the Department of Agri-
culture ?-A. Yes, sir.

Q. For the purpose of obtained information in Dakota and elsewhere respecting
immigration ?-A. Yes, sir.

Q. Will you just state to the Committee what your labours have been and what
you have been doing during the last year?-A. I may say that my instructions
were, first to go through Ontario to ascertain to what extent, if any, immigrants
were leaving Ontario for the North-Western States, and particularly Dakota and
Minnesota; and secondly, to ascertain if any attempt was being made by those States
through their railvay agents or agents of the Government to cone into Ontario
and induce immigrants to leave. After that I was to go into those two States par-
ticularly, and any other of the North-Western States I chose, and to visit those
localities in which Canadians were said to have settled. I was to examine those
States from an agricultural point of view, and to report if I considered thein as possess-
ing any advantage over and above our own North-West. After doing that, I was
directed to go into Manitoba and the North-West to examine the agricultural
resources of that country and to make a comparison between it and the North-
Western States, and to report the facts from time to time to the Department of Agri-
culture. I was instructed to report once a month to the Department, and also to
make an annual report. That I had done. You iiow ask me as to what I have donc
during this particular year and as to what I am now doing. Shortly after I was
before the Committee last year, which is nearly a year now, I spent some time with
the immigrants who were leaving. It was in May, and that was about the time im-
migrants were leaving. When I say immigrants, I mean those who go with their
families in cars containing settlers' effects. I spent Lome three weeks after leaving
here in assisting those immigrants at different points between here and Belleville,
because that is the portion of the Province I am best acquainted with, in a thousand
and one ways by which assistance can be rendered to those who have never travelled.
A great many came in 25 and 30 miles from the outlying townships, and very many
of them had never travelled before. Some of them had never been outside their
own township, and I was astonished to find how completely ignorant those people
are, notwithstanding all that has been published in the shape of pamphlets. When it
comes to making an actual move they seem entirely lost and at sea. I discovered I
could give them a great deal of valuable assistance in enabling them to understand
the routes, and in some cases in getting cars and in pointing out the general course
to take in getting started. After they got lined out and well under way-the first
batch of them having left along about the first week in iMay-I started for Manitoba,
so as to be there about the time they arrived, and to meet them. The course I took
was this: We always knew in Winnipeg when trains were coming with these
settlers' cars. i generally ran down to Rat Portage, about 150 miles east, and dur-
ing the hundred miles nearing Winnipeg there was an opportunity of becoming
acquainted with thern and of ascertaining to what particular parts of Manitoba they
were anxious to go. I would gather them in knots as they came to Winnipeg, that
is those who had decided to go to Southern Manitoba, and took charge of the largest
party and went out into those sections to help them select their land and make them
acquainted with the farmers in the locality they were going into. I am acquainted
now with the great bulk of farmers in Southern Manitoba, and also in Central Mani-
toba, to some extent. I spent until about the middle of July in performing this work,
and then, obeying my instructions, I went on to Dakota. On my way I met four dif-
ferent parties, on two or three different occasions, who had come up. One party
was from south-western Minnesota; they had come up in the capacity of delegates.
They had been sent up by their neighbours, who had heard of Manitoba. I think
probably I had spr'ad a great deal of literature during the two preceding years
vhile visiting those States, and these parties had come up to examine for themselves
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in the capacity of delegates. I took charge of these four parties and went to
Southern Manitoba with them, and I think they were pretty well convinced before
I got through with them that it was a pretty good country. In Southern Manitoba,
as we all know, it was pretty dry last year-said to be the dryest in tifty years. In
each case, both these men said they were astonished at the growtb of this country.
Those men returned to their several localities, each saying that they would do what
they could to lay that information which they had collected, and whicli I had
assisted them somewhat to collect, before their neiglibours in the townships in
which they lived. After getting through with that I started down through Dakota
to spend as much time as I could. Dakota is a very big country, and anything that
I say in connection with it must be very condensed. I went from Gretna, I think it
was the last week in July, I went down through Pembina County and examined
northern Dakota-that is, that portion that is worth examining. There is a great
deal of the western part of it that, as far as I can see, is no use as an agricultural
country, and is not settled; but those nineteen counties in northern Dakota that
have been settled somewhat, I travelled through each and every one of them. I
first examined Pembina County, that lies south of the boundary line. It is possibly
one of the best counties in Dakota. There, notwithstanding the drought, that
county produced close on to half a crop. I may say, in conneetion with that, that
half a crop there does not mean what it does iii Manitoba. It means about 5 bushels
to the acre. Our people in Manitoba call half a crop about 15 bushels to the acre.
Hlowever, I think that Pembina county did a little better than 5 bushels. I think it
is one of the best counties in the State of Dakota. Then I went over into the next
county south of that, that is Walsh county. Gýrafton is the county town. I hur-
ried on to get there on that particular day, because they had announced that there
was a large meeting to be held there for the purpose of discussing some measures
of relief for the settlers on the western side of that county. I dropped in and was
one of the spectators at that meeting. It was composed of delegates who had been
called by thelocal papers of two or three counties, and by posters distributed broad-
cast through the country. These delegates were present from each town and town-
ship. There were about 500 present, and the substance of their discussion was this:
There were at least 500 families in the western part of Walsh county that if assist-
ance was not given to them immediately they would starve. They went on to give
details.

Mr. HlEssoN.-What time of the year was that?
Mr. WEBSTER.-That was in the latter part of July. The reason they gave was,

that the year previous the entire crop was frozen. It had succeeded not a very
good year, and last year that the crop was not frozen was fr-om the simple fact that it
never grew, on account of the extreme and successive drought. There was little or
no snow in the winter and no moisture in the spring to germinate the grain, and

just about the time it was expected that the grain would germinate there came a
a few days fierce winds, and it blew a great deal of' the grain entirely out ofthe

land. It blew much of the land into heaps, which resembled very much the waves of

a pond. The result of that meeting was that they decided that at least 500 families
would starve-the word they used was starve-if assistance was not immediately
given. They decided that the county should stand a little more bonding, but not

much. While that was the true state of affairs in the west of the county, on the

east side it was not so bad, from the simple fact that it borders the Red River, and
the counties in Dakota bordering along the Red River have fairly good land, and they
decided that that county should adopt the bonded system. They had to bond the

county as far as it would bear to assist these 500 families they described as being in
destitute circumstances. From that county I went into Nelson, the next western

county; all I can say is, that that county is very much worse. It was excessively
bad. The crops last year were not good, and the year before. They were bad-I

have no language to describe it. I visited Lacota, their county town, three years
ago, and it was a flourishing town. This year the town has about vanished. In fact,

the hotels had reduced down to one-the Palace lotel-and I was the only guest
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at that hotel for forty-eight hours. The history of that hotel would fil a book if
there was some one able to write it. I think Goldsmith's " Deserted Village " would
compare favourably with the county town, Lacota. I examined the county carefully,
and it is not possible to imagine more destitution in an agricultural county than in
the county of Nelson in northern Dakota. That county, three years ago, was
spoken of as the banner county of Dakota. Then I went into Ramsay county and
into Devil's Lake, which also borders on Manitoba. The south part of the county
was a total desert and the northern part was not so bad; near Langdon, that part
would produce somewhere about half a crop. I went then into Ramsey county
with Devil's Lake, the county town. What I said in regard to Nelson would apply
exactly to Ramsey. I went into Roulette, county which also borders on Manitoba.
The southern part was about as bad as Ramsey and the people as poor. The
northern part was not so bad. It was heavier soil. These counties are composed
almost entirely of sandy light soil, and when dry it is impossible to produce a crop
because the grain will not germinate. I spent an hour examining an attempt to get
water there three years ago. They bonded Devil's Lake in their endeavour to get
water, and they exhausted the bonds of the town, and then they bonded the county,
and when I was there this year they had exausted these bonds, and they were down
1,700 feet. They had not struck good water, but they had struck some substance
which was coming up, and they could not clearly make out what was coming up.
I tried it for drinking purposes, but had I had no use for it.

Mr. CocHRANE.-What do you mean by bonding the town?
Mr. WEBSTER.-They sold bonds on the credit of the county and they were

bought at about 40 cents on the dollar.
Mr. CoCHRANE.-They pay their bonds by direct taxation ?
Mr. WEBSTER.-Yes; by direct taxation, and they are paying for the whistle

now, and they told me that their taxes were equal to renting a farm in Manitaba.
That is a quarter section growing nothing but the average taxes would be taxed $30
to $35. Over on our side, in very many cases it would be about from $7 to $12.
That is, about the difference in taxes. After sizing up Devil's Lake and Ramsey
county I then crossed the lake, which is a large lake. Devil's Lake, they told me,
measured around the margin about 80 miles. It is a peculiar shape, and of course
has a good deal of margin for the size of the lake. I was astonisbed to find that that
large lake during the three years I had been acquainted with the place had reduced
down to about half its size. When I was there three years ycars ago-nearly three
years ago-it was near the town, and this year it came within half to three quarters
of a mile ofit. I crossed the lake and went over to Fort Totten, about 20 miles from
Devil's Lake, I think in Benson county. There is a large Indian reserve there and
the Government had attempted to grow wheat. They had seeded a crop, assuming
that it would produce $100,000 worth, and when I was there the estimate was that
they would get 1,000 bushels. I myself could not see where they could get 100 off
it. If there came a shower or two, they might get 1,000 buýhels. I myself could
not sec where they could get 100 off it. If there came a shower or two they mightget
1,000 about bushels. I spent the day about Fort Totten and the second day with the
farmers, and I made inquiries regarding the stock interest. I tried to ascertain if the
farmers could make a living in the absence of grain, and ascertain if it were
possible to live by stock growing, and without being told I could see myself that
it was not intended to be a grass-growing country, because being so dry there was no
grass there. Then, as to the river bottoms-they are very little streams like the
Cheyenne, and Forest River bottoms-are very narrow, and it is not a first rate grass-
growing country even on the bottoms. They told me likewise there were no prices
for their stock. I spent half an hour talking to a man; he was a butcher, and he
gave me a list of prices, and he told me about the stock and the prices for three
year old steers and oxen, and I was astonisbed atthe prices they were compelled to
take for their caetle. That is what they were principally living on then. They
were selling out the balance of their stock.
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By Mr. McN eill:
Q. What would a yoke of oxen be worth?-A. They told me that the highest

price they had been able to obtain that year was about $60. From there I got on the
overland route and went in a south-westerly direction. I then crossed Benson county
most of the way, and aimed to strike the head waters of James River. I had been
west of James Riveron a previous occasion, but I had never visited James River, be-
cause I always heard it described as a regular garden of Eden. I thought it was neces-
sary for me to go into it. I heard different accounts this year, and I was determined
to go and prospect James River fully. I struck its head waters at about 30 miles
from Fort Totten. I examined James vallev for 150 miles in a south-easterly direction
as carefully as it was possible for me to do. I struck a branch of the Northern Rail-
way at a point called Oberon. I am drawing on my memory to some extent, That
road is heading up with a view of getting up into our country. It is a branch ofthe
Northern. I examined that valley for about 150 or 160 miles carefully. At about
half of the distance you strike Jamestown. The course I adopted was to cal! at
every county town, and to stop off and see as many people as 1 could in and about
the town, and as far as I had time to walk out into the country two or three or four
or six miles east and the same distance north and south; to meet the farmers and to
go into their houses and talk with then. I was particularly anxious to meet the
farmers' wives. I always feit they were going to tell me the truth, anyway. I say
that if ever I was astonished or disappointed in a country, judging by the accounts
I had heard, it was the James River valley. Between Oberon and Jimtown, as they
call it-Jamestown-it would average about 6i miles each way, and travelling down
the valley you can see what is growing. Theie was little or practically nothing
growing. I stopped a day in Jamestown; that is on the Northein Railway. That
is where I first struck the Northern. There is a town of some little size, asyou could
understand, in a railway centre. While I was there and while I had been going
through northern Dakota there was held what is known as a "Constitutional Con-
vention." It was in Bismarck. It was in session, and travelling about eontinually I
fell in more or less with the delegates, and had a good opportunity of speaking with
them. They were in most cases farmers-representative men in their several locali-
ties. I had a splendid opportunity of gathering information from thei. I had
intended to go from Jamestown to Bismarek, but after the description I got of the
country between Jamestown and Bismarck I thought it was entirely useless to go.
They said there was simply nothing in that region of country between Jamestown and
Bismarck. Two or three were pointed out to me as substantial farmer delegates, and
I asked them whether Bismarck was a wheat-growing country, and I thiuik they told
me there were three or four elevators there, but one would have been quite sufficient.
That is the way those representative men described Bismarck, and the country
between there and Bismarck is of a rolling character, with some little streams inter-
spersed. From Jamestown I decided to go further down. I heard that southern
Dakota was in a terrible plight. I met parties in Jamestown, discussing northern
Dakota and describing it to them, as I am trying to describe it before this Committee,
they told me that southern Dakota was worse than that. They said: " You had better
go down there." I had a little time left, and I utilized it in proceeding down James
River-that is, the valley, following the banks of the river.

Mr. TRow.-Are we going to send out settlers to that country? What object
have we in getting a descriptive history of a country we have no connection with ?

Mr. SPROULE.-For the purpose of conparing it with our own country.
Mr. WILSON (Elgin).-I think the point is well taken. It is evident that the

witness thought he was acting in the direction of inducing our own citizens to
return; but he is giving a gloomy description of a, no doubt, gloomy place. We
are interested in our North West, and therefore we want a description of the North-
West. We do not want to hear about any part of the United States. We can read
it up. If that is what the witness came here for. I think it is a waste of time.

Mr. SPROULE.-I think entirely different. I believe Mr. Webster is not only
here to give his personal experience, but a comparative statement of the two coun-
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tries for agricultural purposes; and if he is to act as an immigration agent in any
capacity, either in that country or in this, his'personal experience would bave greater
weight thar anything which could be read from pamphlet. We have had such
glowing accounts of the agricultural capabilities of that particular State, and I think
it is decidedly in the right direction we should get information from men in whose
integrity we have confidence.

Mr. TRow.-That is perfectly correct, if he would confine his comparisons to
northern Dakota; but along the James River the land is arid and sandy, and is the
worst part of Dakota, unless you go across the river at Bismarck and run into the
bad lands of western Dakota. It is a portion of Dakota that is sparsely inhabited,
and it is not expected you will get crops there. Let him describe the other por-
tions, the northern or southern portions.

Mr. HESsoN.-I think it would be important for us to know whether Mr. Web-
ster, in his tramps through that country, found Canadians who were induced to go
there in consequence of the bright pictures painted of that country.

Mr. PATTERsoN.-There are no Canadian settlers there, are there ?
Mr. HEsSoN.-We have been told there are some there, and possibly this infor-

mation may prevent others from going, and afterwards to petition their friends in
this country for relief.

Mr. WILsoN (lgin).-I certainly do not wish to in any way interfere with
the giving of any information which tre witness bas in bis possession in the interest
ana for the prosperity of our great North-West. If he can give any information as
the result of bis perambulations through Dakota whereby the settlement of our
North-West would be furthered, it is a diffèrent thing; but from the time I came in
up to the present he has done very little but wander from one point to another.
We should bave some connection between bis description and the object he has in
view.

The CHAIRMAN.-Perhaps I might be permitted to point out to the Committee
this fact: That a motion was made a few days ago in the Chamber below, setting
out the great exodus from Canada, and asking for a committee to inquire into it and
to inquire into the best means of preventing that exodus from Canada. I think the
information we are getting from Mr. Webster will have a tendency to prevent
Canadians from going from this country into that country, where it is alleged they
have been going and settling for a great many years, and if that can be accomplished
I think we have accomplished a good deal.

Mr. TRow.-If Mr. Webster will confine his operation, to Dakota and portions
within 100 miles of our borders, but if he wanted to cross that ridge where nobody
inhabits, it is just a loss of time.

The CHAIRMAN.-I think Mr. Webster's statement is not at all irrelevant.
Mr. WÈBSTER.-Mr. Chairman, I have been describing county after county. I

have taken no particular line; I have taken county after county all over 19 counties,
and in a few moments more I will come to deal with the people. I was just describ-
ing the country and its capacity for agriculture, and then I will refer for a short
time to the people-those whom I met-and tell you what they told me. I will only
describe, if you say so, what I saw myself. After leaving Jamestown I proceeded
south down the valley to Lamoore, between the boundary of southern and northern
Dakota. The description of the northern end of the valley will apply to the south-
ern end from Jamestown to Lamoore. There was practically no crop.

Mr. HESSON.-What distance is that?
Mr. WEBSTER.-Seventy-five or eighty miles, and the valley averages from six

to eight miles between the heights on each side.
Mr. MCNEILL.-Is this considered a good portion of Dakota?
Mr. WEBSTER.-It had always been reported as the very garden of Dakota. In

their literature, which I have studied, they describe it as one of the best portions of
Dakota, of either northern or southern Dakota-the James River valley. It bas
always been described in the literature as that. Always as I travelled on these local
roads down the valley and I met many farmers travelling down, and I had discus-
54 MR. W. A. WEBSTER.

,53 Victoria. (Appendix N-"o. 5.) A. 1890



53 Victoria. (Appendix No. 5.) A. 1890

sions with these men. I could not help noticing the homesteads as I passed along,and I asked them many questions-if there had been any prosperity in times goneby; and I saw that that prosperity, if there had been any, had departed now. 'When
I got to Grand Rapids, which bad been reported to me as quite a town , I made
arrangements to stop there for a day. It was reported that they proposed to have
a large manufacturing establishment there, and I expected to find quite a centre. I
expected to stop for a day and travel over the country on each side, but when I got
there the train stopped long enough for me to size up the town. There was no place
to stop, and the falls appeared to me to be about two feet deep, and a very smalt
amount of water was passing over the falls then. There was a boy on the station
platforn, and he told me there was no hotel, but there used to be one two or three
years ago, but there was none there now. He said there was no boarding house, or
no place he knew of, so I got back on the train and went down to Lainoore county,to the county town of Lamoore. It was from Lamoore that one of those delegates
I mentioned as having met in Southern Manitoba carne. He asked me to come down
and see the destitution of the people in that portion of the State. Now, in Lamoore
I met with some Canadians. Possibly I might as well deal with the people there.
I met some Canadians, but generally they were men holding some small office or
keeping a small store. There were only a few of them. I did not meet any farmers
in that country who were Canadians ; there were one or two Canadians who were
machine agents, and who were dealing in a small commission businsss
or other. They all seemed to have some little office. I met none of them
as farmers there. From Lamoor I struck across the country. I was anxious to
strik Cheyenne, which was a good portion of the country. I crossed there into
Ransom county and worked across to Lisbon. The parts I have been describing
includes nearly all the counties in northern Dakota at all settled. In each of these
counties I met some Canadians, and, in every instance, I discussed with them, first
the reason why they came, and in every instance when I met a Canadian who was a
farmer, these men had these little offices such as constable, &c.; they seemed to have
a different story to tell from the Canadian farmer. The Canadian farmer said the
country was no good. I asked them the reasons why they came to get into
this State, and a great many of them said tiat when they left Ontario and the old
Provinces that they intended to go to the North-West. We had no railways tien
of our own and they went by Chicago, and from the time they got into Chicago the
trains were boarded by these emigration agents-the Dakota and Minnesota agents-
and they filled them up with literature and talked up Minnesota and Dakota until
they imagined it -was the best spot on earth, and they were diverted from their
original intention, very many of them. A number of them told me it was owing to
the literature having been distributed and placed in their hands before they left the
Provinces here, and it was owing to that information that they were induced to go.
Very many of them told me originally they intended to go round by Chicago and
the American roads and strike Manitoba at Gretna, and they were met by agents in
Chicago and others at Minneapolis and St. Paul. Mr. Chairman, I have a large
number of letters. I have kept up a continual correspondence with Dakota farmers
for the last two or three years, and I have 200 correspondents there. I have men
working there for me continuously during the last year distributing literature, and
I have here a few samples of them. I have friends there who come from our own
county of Leeds and Grenville, and they have been up there and tested that place,
and they universally gave me the same reasons as to why they were there in place of
going to their own country. 1 have letters from those men now, which I had at
that saine work for me there, and they are representative men of that particular

class, and they tell me in these letters that they are going to get out of the high
taxes, bad municipal law, total failure of crops, and it is impossible to stay there

any longer, for starvation is staring them in the face, and they are anxious, after

having read my literature, to leave the country. I have distributed half a ton of
literature in Dakota, some of which was prepared by the Department of Agricul-

ture here. I distributed a large amount of literature prepared by the Manitoban
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Government and the Canadian Pacifie Railway, giving these farmers letters com-
piled in these pamphlets. I am satisfied that that literature has had a very decided
effect upon those people in making up their minds that they must leave there an go
somewhere, and they have made up their minds that that somewhere is Manitoba
and the North-West. I only wish the time would permit me to read some of these
letters. There are some gentlemen on this Committee who know some of these men
who wrote these letters. They knew these men previously to their going to Dakota;
there is one here which will not take over a moment or two to read. It is dated
from Grand Forks county, one of the good counties. It is written by a friend,
Timothy Curtin; another Canadian who went up there some years ago. The letter
reads as follows:-

"INKSTER, GRAND FORKS Co., NoRTH DAKOTA, 12th Jan., 1890.
"DEAR SIR,-By way of introduction, 1 am a friend of Timothy Curtin. I heard

him read the letters you sent him. On the strength of your statements I am going
to Manitoba in the spring. I have some fine brood mares and colts, 12 head in all,
and cows and young stock, and farming implements, of which I would like to take a
load. I would drive through with waggons. I would strike the line 30 or 40 miles
west of Pembina. Please let me know about the duty? I intend to go and make my
home there. I have been bucking the tiger a long time in Dakota, and am getting
poorer every year. Last year I had in 400 acres of of crop, had nothing, and can-
not pay my debts. I am bound to leave here in the spring. Now I want to go far
enough west to get out of the cold belt, and where I can raise stock and grains. How
far would it be? Please let me know all the particulars. I am also a plough-maker
by trade, and I think I can do something at that over there. There are several
others going with me. Please let me know all about the duty and quarantine? I
think that is the country for me.

"Yours, &c.,
"S. J. WOODWARD."

"WM. A. WEBSTER.
"Immigration Agent.

Now I have just one other letter here that makes some reference to that. It
is fron this man Curtin.

MIr. TRow.-That man must have done pretty well when he he bas ten or twelve
horses.

WITNEss.-Ie does not own them, though. We will see what this man says.
He says:-

" There are several leaving here in the spring for your country. The man that
you and I called on in the evening when you were here is going, and he wants you
to let him'know how he can take bis stock without paying duty."

I may just say how ignorant they are of our laws. They have been so impressed
with the idea that they cannot cross over into Manitoba with their farrm stock and
horses without paying duty that they cannot get it out of their heads. He goes on
to describe this man's capabilities as an engineer and plough-maker. He says:-

"fHe would be a useful man there. He is a blacksmith, plough-maker and engi-
neer. Don't say anything about bis leaving for a little while, as the bank here bas
undertaken to rob him. As fine a fellow as could be. He will write you soon for
maps and directions, as he intends going west out of the cold belt. There are two
other parties going to write you."

I may say that all those men who asked me where to get a mild climate I in-
variably advised them to go to Alberta, and those who wanted to go into mixed
farming, I told them that Manitoba was the best place in the world.

Mr. TRow.-Have you ever been in Alberta?
WITNEss.-No.
Mr. TRow.-Why do you recommend it, then ?
WITNEss.-I have gathered a great deal of information about that country. I

went in and asked Mr. Davis last night to describe to me honestly what Alberta was
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like. What he told me was just as good as if I had been there. This letter
continues:-

" There are two other parties going to write you, as they intend starting a
sheep ranche. One is H. J. Holbrook, of Park River, and the other is J. A. Taylor,of Inkster."

That man has been farming there, and is a railway contractor. The letter goes
on:

"There will be lots leave here in the spring for you r country, as this country is
a failure. If I can possibly rent my place I will go with Wood. You remember
Wood. One crop in four years. There are lots here that are not able to leave that
would if they could. If I could get my money out of this place I would say good
bye John. I could not sell now as times are awful. Send me maps and pamphlets
and I will shake them around here in good shape. Twelve per cent. per month and
bonus has killed the farmers here. I think the worst laws on earth are here. I
could find two emigrants here to one in Ontario. I know you could settle up a large
tract with them. Please write soon."

"Yours respectfully.
" TIMOTIIY CURTIN."

Mr. Taylor, the member for South Leeds, kiiows Mr. Curtin well. He used to
be one of his constituents. These are samples of the letters, and I have hundreds of
them at home.

By 1Mr. Cochrane:
Q. How far is this from the boundary line ?-A. 150 miles.

By Mr. Semple:
Q. Did you visit the eastern portion of Dakota ?-A. Yes. sir.
Q. I understand that there are a number of Canadians doing well there?-A.

No; I was down in Macpherson coanty, that is the part where they sent a petition
from to Toronto the other day. I told them they were starving, and they admit it
now, and have petitioned the Toronto Board of Trade, saying they are going to
starve. Having appealed in vain for aid they now ask Canada to help them.

By Mr. MfcNeill :
Q. Is that a good part of Iakota?-A. Macpherson county! Judging by the

literature it was considered one of the best parts.
Q. I was impressed with the fairness of the question that Mr. Trow asked, when

he called attention to the fact that that part which you were describing was not
considered the best part ?-A. I simply commenced on the map, and never missed a
county. I took Pembina, at the Red River, Cavalier, Fourner, Walsh, Lamsay, Bat-
tinar, and so I took them tier after tier. I have been over county after county.

By Mr. Trow :
Q. All along the boundary ?--A. From the bouindary down to Larimoore. which

is the boundary between southern and northern Dakota. I have travelled over 19
counties in northern Dakota, which have been settled up and possess any value as an
agricultural country.

By Mr. HIesson:
Q. You heard the statements made by Mr. Trow, that there were tens of thou-

sands of Canadians there. Did you meet many of them ?-A. Yes, I met a good
many Canadians.

Q. Did you meet anyone that was doing well ?-A. There is no one doing well
there now.

By Mr. Mfc1Jillan:
Q. Will you give an explanation of what this 12 per cent. per month and

bounty means ?-A. Yes; I will give it as they gave it to me. I stopped a night at
Larimoore. That is where the famous Elk Valley Farn is. I stopped at that town

over night. I arrived there in the evening, and although it was midsummer it was
very cold. I spent the evening in walking around the town and in seeing how its
prosperity looked compared with the two previous occasions. I saw that two-thirds
of the houses by actual count were tenantless, the doors were simply flying and win-
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dows open, and no one paid any attention to them. Now then, just back of the
hotel where I stopped there was quite a large lot, a sort of plazza, and there they
had gathered in ten or fifteen waggons. There were oxen tied around the waggons.
They were poor enough; I never knew what a poor ox was until I saw them there.
In some cases there would be a cow tied to the waggon wheel. There was a great
collection of agricultural implements, binders, mowers and other implements, and it
looked to me as if they were going to have a fair, and I asked the parties at the
hotel why these animals and implements were all gathered in, whether it was the
farmers in from a distance doing business, and at the hotel they said that the sheriff
had gathered these all in, and they were going to be sold, and that night I spent a
couple of hours talking with these farmers, and I wish I had time to repeat the
statements they made to me. It made my heart ache. They told me of the the high
rates of interest they had been paying for the last three years and in some cases it
amounted to as nuch as 160 per cent. for their money. There were a dozen men
round the room, and they did not know I was an immigration agent. They im-
agined I was a farmer, living away in one of the southern counties, and they were
repeating their woes to me. So, under the circumstaices I got from their own
mouths an exact description. They said these things bad been brought by the
sheriff. I went to one of their old hotels, the great three-story frame hotel that had
been built at the time of the boom, and there were eight or nine families of women
and children of these farmers there. There was no fire in the building at this time.
When I was there three years ago it looked to be nearly a new hotel. These
women and children were there simply in a sort of perishing condition, and I never
saw such a dejected looking lot of people in my life. We are not as bad in Canada
as that. There is the description of that town, Mr. Chairman, and the surrounding
townships.

Mr. TRow.-Did you wait for the sheriff's sale?
Mr. WEBSTER.-No, sir; I left next morning. I said, What will this stock sell

for? They said, It won't sell for enough to pay the sheriff for levying it and selling
it here. Then they described the villainy of their men. They said they had no
confidence in any of their officials, ani they told me the taxes were $35. The public
schools were closed, most of them in Ramsey county and Nelson county. Two years
ago they paid their teqchers with scrip. This year the brokers and bankers would
not pay 5 cents on the dollar for scrip. I passed some of the school-houses all vacant
and nobody there. Those men told me to go outside and I would see four care-
takers watching the stock, and you would see four men on guard watching oxen
tied to a waggon wheel, and they said they paid those fellows a couple of dollars a
day; then there is the deputy constable and the sheriff, and the goods won't sell for
enough to, pay these officials, let alone paying anything on the debt. That is a fair
description. The letters I have read are just about a fair sample of 200 letters I
could have brought here and laid on this table. They are fair samples, and a fair
statement of the case, because I knew one of the men, who went to school with me.

Mr. TRow.-Would you recommend the Government to charter a train and take
them all over to our own country?

Mr. WEBSTER.-I think my recommendation would not be worth much to the
Government in a matter of that kind; but I tell you on leaving Dakota, if I had been
as rich as Vanderbilt, out of my own money I would have brought 5,000 people out
of Dakota and planted them in the North-West. My heart ached for those men, par-
ticularly when I saw very many of them were Canadians, and they all repented their
lot; and a great many of them I spoke to as Canadians regretted they were there.
The man I drove with from Devii's Lake to Fort Totten was from Senator Perley's
country. He had managed to get hold of a little stage route. The Government
subsidized some money to establish the route. He asked me when I came home to
send him everything in the shape of literature I could, and he would distribute it
round the two counties, and I have delivered lots of literature to him.

Mr. LABROSSEL-Did you notice any French Canadians?
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Mr. WEBSTER.-Very few. There are some along the ied River. I am not
speaking much about the Red River, because that little portion of the country is a
fairly good country.

Mr. PATERSON (Brant).-Was that the general condition of all farmers in that
country, or were these the unfortunate ones? Were there no farmers there making
a good living ?

Mr. WEBSTER.-NO, sir. It was impossible. The crops would not grow. Three
years ago the crop was frozen; two years ago it was an absolute failure, and this
year it never grew.

Mr. WILSON (Elgin).-It is getting worse every year ?
Mr. WEBSTER.-Yes; it is getting worse every year.
Mr. PATERSON. - What is to become of these poor families ? Is there any

system of relief ?
Mr. WEBSTER.-YeS, sir. They bonded the counties two years ago for about all

they would bear, under the territorial law. They were limited in the amount for
which they could bond the counties, and that amount has all been exhausted. This
year the great bulk of the counties would stand no more bonding, and a few of them
along the Red River stood a little more pressure of bonds, and now the (overnors
have applied to Washington, and their report is worse than the report I am laying
before the Committee bere. The Governor of Dakota made an appeal to the whole
world for charity. I only wish I was rich. There are in that country many women
and children suffcring. I saw them. I bave read of poverty in the agricultural
districts in Cork, Ireland, when I was a boy, but I never thought it could possibly
exist in a new agricuitural country until I saw it there.

Mr. SEMPLE.-Did you learn if there were aiy poor-houses or bouses of industry
there?

Mr. WEBSTER.-It was all a bouse of industry. Well, Mr. Chairman, I under-
stood I was asked to give, to some extent, a report, when I was in the employ of the
iDepartment, to give some idea of the services I had been performing during the
year. That is what I understood you to ask me, Mr. Chairman, when you addressed
the Committee. Now I have arrived at about the time of the year when I left
Dakota. I left there a number of men whom I felt were Canadians at heart, who
were sorry they ever went there and who would be glad to get away. They were-
just as much Canadian in sentiment as I am. Another thing I was glad to find : In
most of the cases they asked what they would have to do. They said they had not
taken the oath of naturalization, and they had only deciared their intentions. I think
they would only have to go back to Manitoba and they would get rich. Then after
this, I thought I should go down to Ontario. The crop was harvested in Manitoba and
I went through there to see the progress of the new settlers, and I found the farmers
there eneouraged and happy. Many of them had nice little houses built, which were
nicely situated, and some of them had 20 to 35 acres broken. I nay describe the
various farmers who went up to Manitoba from Ontario this spring.

Mr. PATERSoN.-Before we leave the subject of Dakota, I would like to ask,
How long had those farmers been there on an average.

Mr. WEBSTER.-Possibly 5 years, on an average. In Grand Forks, and on the
east side of Walsh county, they had been there for ten vears taking the average, and
the other counties they had been there six years. They had tried to grow six crops.

Mr. PATERSoN.-What I wanted to find out was, whether you had ascertained

any cause ofthese three unfortunate years-whether it may be a thing to look for-

ward to regularly.
Mr. WEBSTER.-Well, Mr. Paterson, I went into that thing very fully. First,

from my own observation, I think I could sec the cause. It is a very high, dry
region-one vast plain-very much of it growing little or no grass at all. Iwatched

all the excavations made by the railways and I saw it was not very deep soil. After

going down 8 or 10 inches they struck a sort of white gravel. It was absolutely
poor, without any fertility whatever. I could see, and I told them three years ago,

when they had some little crop, that they could neer hve there.59
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Q. You satisfied yourself that it was not simply that the rain had been witheld
one year but it is a thing that they might expect ?-A. Yes, and they have come to
that conclusion. A gentleman I met at Devil's Lake one Sunday afternoon after
church, said he would interest himself to get a copy of the report, the first report
th at was ever made to the Government about that section of Dakota. Many years ago
the Government at Washington sent out an engineer into the Dokotas to examine
and report if they were fit for agricultural purposes. This gentleman said he had
seen the report time and time again, and that the report was that the land was
entirely unfit for cultivation. There was no vegetation, and it never could be an
agricultural country.

Q. That is not the whole of Dakota? That is a certain territory ?-A. Yes.
Q. Take another portion, where it is fair land, and give a description of that, and

say how that would compare?-A. Take the Red Valley, in Dakota, and I am satis-
fied it is quite as good as the Red River Valley in Manitoba; but after it passes the
boundry about 20 miles it is very narrow. The proof is, that east of that-that is
the east side of Walsh county-this year grew somewhere about five bushels to the
acre, while the west side grew hardly nothing.

Q. Would that be a fair crop ?-A. That is, perhaps, as good a county as you
could go to. It is as good as you could go to in Dakota. That brings it out into
the light land. As near as I could average, there is about twenty miles in width of
good land. It has a very limited area. That is where the Canadians, who went up
before our road was built, largely settled. The American road ran throulgh that
country. That looked to be a good country, and was largely settled by Canadians.
Many of those men made good progress during the first three years, but during the
last three years they have about lost it.

By Mr. Hesson:
Q. Are there any immigrants going in there at present ?-A. None.
Q. None from Ontario ?-A. None; practically none from Ontario. I have

watched that as carefully as it was possible to watch it for the last three years. I
have seenî attempts made to bring some, but they have utterly failed in each case.
They have attempted it in the the western part of the Province. Mr. McMillan and
I have made a kind of arrangement that he would look after the west and I would
look after the east. He is the agent of the Manitoba Goverinment. 1 invited him
to come down here and help me lecture, and got him on my bills, and made up a
plan of campaign. He got sick, however, and did not get down. He said that a
Dakota agent came right into his meeting and attacked him there; but I see
that he did not get any immigrants. I do not think that one has gone from the sec-
tion that I am keeping watch over.

By M1fr. LJabrosse :
Q. With respect to the Canadians from Ontario in that territory, what chance

would there be to get them back in our territory, and would the Government be
prepared to take them back into our country free of duty ?-A. Yes, sir ; I have
.corresponded with the Department. Mr. Lowe wrote me, and I immediately sent
copies of his letter to these men I am working through in Dakota, that there was no
duty, but a restriction regarding quarantine. In regard to northern Dakota, where
there is no sickness among the cattle, there would only be a stop of half an hour at
the boundary for inspection and to get a clean bill of health. I sent them our land
laws and sent th m everything which I thought would enable them to start off.

Q. How many Canadians do you think there are in those territories ?-A.
Through those nineteen counties, I am satisfied that in those particular localities of
which I was an eye witness that there was possibly one-quarter Canadians.

Q. Where did the others come from ?-A. Some were Norweigans. I noticed
this, that if there was any little good spot the Canadian had always pounced upon
that, and the Norweigan was stuck on the side of a sand bill. There were a few
Swedes and a good many Norweigans. I noticed there was a very small proportion
of Americans outside of the towns. They were running banks and railway agencies,
but the Americans would not go out on the farms. Then, as it is getting late, I may
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say that I came back into Manitoba and ran through for about two weeks amongst
those immigrants that I had assisted in settling in Southern Manitoba in the spring.
I have some of their letters which they wrote this winter. Their prayer is to " get
our friends to come up here. We are satisfied that it is a good country." They
like the winter. That is the only thing that some of them dreaded. They were
satisfied with the soil and crops and all that. I collected a large exhibit of the pro-
ducts of Manitoba, notwithstanding the dry year, and aimed to get down to Ontairo
to meet the fairs. I think there is no fairer way to present the agricultural capacity
of a country than by the products of the soil. I went to a great deal of labour, and
it is terrible hard work. I would go to a fair and talk all day, then pack up, go to
the next town andiset up this exhibit in the hall before going to bed, get up in the
morning and talk all day, distributing pamphlets and describing the exhibit. I
spent as long as the fairs lasted in doing that kind of work, and then resorted to
the plan of getting people together and talking it up to them.

By Mr. Paterson (Brant).
Q. That is, fairs in Manitoba ?-A. No ; Ontario, because ny instruction was

special from the Department to do all I could to preveit immigrants going from
Ontario into those Western States. Hlaving gone through those States I saw that
many had gone, and I thought that possibly some might feel like going yet; so I
came down to the fairs and described what I have told you here, and where 1 had
this exhibit set up they could sec the character of the Manitoba grains and grasses.
After the fairs were ended I delivered lectures during the winter, excepting a por-
tion of the time when I was sick and had to knock off. I produce here a sample of
my bills. I always invite the members of the riding to be present, so as to see if
they would endorse the work I was doing and the way I was doing it. There is
one bill where the local member and the member of the Ilouse of Commons 'were
present at my meeting. They fully endorsed the work I was doing and the way I
was doing it. My description of Minnesota and Dakota at those meetings were just
as 1 have given it here-only this, I am bashful before this Committee. Out amongst
the farmers 1 can talk splendidly.

Mr. TRow.-Was this exhibition of grain, hay, &c., and roots-was it at the
expense of this Covernment?

Mr. WEBSTER.-It did not cost this Government one cent.
Mr. TRow.-Was it at your own expense ?
Mr. WEBSTER.-It was at the expense of the Canadian Pacific Railway and the

Local Government, and the municipalities there who got the exhibition up for me.
Mr. TRow.-Did not the Greenway Government send down parties here to

exhibit these grains?
Mr. WEBSTER.-They were running a show on their own hook. I am speaking

of my own matter. The way I got the exhibits collected was through the farmers
I was acquainted with there, and through the municipalities. The first year I col-
lected from Mr. Hlarrison, then Minister of Agriculture, and lie interested himself
very much. The Canadian Pacifie Railway sent it down free, and I did all this
working nights and travelling this country, and I have never billed this Government
one cent.

Mr. TRow.-Did you hold meetings in Haldimand ?
Mr. WEBSTER.-YeS; I was in Hlaldimand. There is the list of some 25 or 30

meetings on that bill.
Mr. LIVINGsToNE.-Can you give the names of the other counties youvisited ?
Mr. WEBSTER.-Leeds and Grenville, Northumberland, Haldimand and Hastings.

That is all I have in my memory. There would be 20 meetings in a county. I
generally aimed to have one in every township.

Mr. PATERSN.-In giving that description of Dakota, you did seem, I believe,
to draw attention to a part that was not so bad. With reference to our own country
now: There are spots more favourable than others, I suppose. Did you find any
poverty equal to that in any part of Manitoba, or any place were there had been a

failure :
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Mr. WEBSTER.-Yes, sir, there was a portion of Manitoba that was quite a
failure this year.

Mr. PATERSON.-YOU would consider it an exceptional year?
Mr. WEBSTER.-YeS, they told me it was ihe worst year in 55 years. There are

the records for it there. Then, while the grain crop was quite a failure there was
an abundance of grass, and the stock was fat, and the cattle that were brought from
Ontario in the spring were skin poor, and on the 1st of August, before I left the
Province, they were rolling in fat, notwithstanding the extreme drought. The
moisture in the spring germinating the grass, which grew well.

Mr. PATERSON.-WOuld you recoimend immigrants going into Manitoba and
the North-West Territories without giving any particular loçalities? You would not
feel there was any danger in settling on any such land or getting in the bad condition
you have mentioned?

Mr. WEBSTER.-Yes; I would not be afraid, because the portions not good there
are easily seen. There are river ridges which no practical farmer, of course, would
go for.

Mr. MCNEILL.-Did you find any poverty in Manitoba comparable with Dakota?
Mr. WEBSTER.-Not the slightest. I found things when I got back into Mani-

toba in good shape. To make a coinparison was part of my duty. I spoke of schools
in Ramsey and Nelson counties and in portions of Benson county in northern
Dakota. In Manitoba where they were farming they were raising funds to build
school houses, and gettingthe furniture Iroi Ontario, and Inever saw as good school
houses built in any new country as I saw this summer in the new sections, and I
asked the trustees, some of whom were personal friends of mine-I said: " low do
you raise the funds to build school bouses ? " And Le said: " We issued the debenture
the saine as we used to in Ontario," and they told me they issued bonds on this section for
$650; and I asked, "Where do you sell your bonds," and he said: " We do not even
print bills, and scatter a lot of hand bills, but we tack up a couple of notices on the
corners of cross-roads. and they were only there a few days when a fariner came and
bought the debentures. He bought them at the face value, drawing 6 per cent.
interest. That farmer came there from Ontario seven years ago, when he had less
than $2,000. Last year Le had $12,000 worth of grain. I tried to make a fair,
honest comparison to the best of my ability, and I have been making a fair honest,
comparison.

Mr. DALY.-About the debentures-in relation to the manner in which they
build schools. It is true they build the schools on debentures issued by the school
trustees, but the Government limit the amount at which the school trustees can issue
the debentures, which bear the usual 6 per cent. per annum interest, and a by-law
which is prescribed by the School Act has to be passed. lu the first place, a meeting
is called of the people connected with the school district, by the various trustees, to
raise this money, and then the by-law is submitted. It is then sent to the Secretary
of the Province. and has to receive the approval of the Attorney General's Depart-
ment, who authorizes the secretary of the school district to issue the debeutures.
These debentuies are signed and they are signed, in the Provincial Secretary's office
and are examined then, if correct, they are endorsed by the Provincial Government.
That is the guarantee that the debentures are properly issued. The Governiment has
taken this precaution to prevent the issue of debentures to an extravagant amount.
There is no doubt about what Mr. Webster speaks of in Dakota, where they made a
tremendous bond issue. That would have occured in Manitoba if the Government
had not taken hold of it five or six years ago. The ordinary cost of the schools in
Manitoba is $500 or $600, including equipment, but it depends upon the distance
they have to haul their lumber; $650 is the total amount for the school. I think
it right to explain to the Committee the safeguards with which the Government have
surrounded the issue of these debentures.

Mr. PATERSON. (Brant).-When you speak about the Government endorsing,
you do not mean endorsing the bonds? You mean endorse them as being within
a legal limit.
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Mr. DALY.-No ; they guarantee the payment, that is the reason they sell at
par. More than that: there are land companies that will pay a comnission of 1
per cent. to get these debentures. Mr. Paterson asked you if you saw the same
amount of poverty in Manitoba as in Dakota ?

WITNESS.,--No sir.
Mr. DALY.-I do not want the committee to run away with the idea that we

have not our trouble in Manitoba.
By Mr. Hesson:

Q. Did you get out a circular like this one of 1887 referring to the crop of
1889 ?-A.. No, sir. It is a big job to get out that circular. I use that more par-
ticularly in the old Provinces, to give the names and addresses of the farmers there
referred to. That bill is merely to give a record of what those farmers had done in
the particular year. The crop bulletins are issued by the Local Governmnent every
year and have the official endorsement of the Government.

Q. 'Could you not have issued such a bill this year and given the resuit? I
do not suppose the return would have been as satisfactory ?-A. No; it would not
bave been as large. I found it took a long time to get this information and then get
it printed.

By Mr. .Paterson (Brant):
Q. You will see there is some force in these remarks. When these bills are

noticed to be for the year 1887 and then it is seen in the newspapers that the crops
in that portion of the country have not been so bountiful, it will be said that you
are giving a one-sided statement. It will arouse a little suspicion ?-A. In writing it
at the bottom " a line dropped to any of the farmers will get information," this was
to give an opportunity to farmers to write to some one there and to ascertain what
he has been doing.

Mr. PATERsoN.-Nothing would please the members of this Committee more
than to know that the year 1887 was a fair year for Manitoba.

Mr. DALY.-Did you circulate the crop bulletin?
WITNESS.-In immense quantities.
Mr. DALY.-YOu say the crop bulletins give information for 1888 and 1889.
WITNEsS.-Yes.
Mr. PATERSON.-What was the estimated surplus in this crop bulletin last

year?
Mr. DALY.-It was considerably under that. I think it is a very unfortunate

thing for the idea to go abroad that everything is smoothý there. I want everything
to be square and fair and above board, and that so far as Manitoba is concerned a
man cannot make anything unless he works for it. He will not find everything
smooth there, and must go prepared to put up with good years and bad years, the
sanie as in any other Province in Canada. You will tind this all over Manitoba, and
particularly in the lower parts. You will see men coming in almost without capital.
They move with everything they have in a settler's car, and arrive with possibly
$200 or $300. That is pretty well exhausted when they get on their location. They
are pratically beginning life again in a new country. We all know what that
means. They are invariably poor, until they work up year after year. The first
year they have a yoke of oxen and a walking plough. The next year they have
a pair of horses, and so they go on progressing. I find some farmers in Manitoba of
very little account and never will be worth anything. They won't work ; but I never
found an instance of a farmer in Manitoba-in that part of the Province that 1 am
acquainted with-who were energetic, pushing men here, but toid me they could
make twice the money there they could here.

By Mr. Taylor:
Q. You have given us a detailed statement of the work you have done. I would

like to know what has been your average monthly expenses to the Government for
the work you have been doing.-say ot six months, from the lst of May to the 1st

of September ?-A. Travelling expenses ?
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Q. Yes ?-A. Of course the salary was laid before the Committee last year. I
can give you an answer to your question in a few words. Between the 30th of last
April and until the 30th of October, during which I was travelling as I have
described, I travelled, as nearly as I could reckon, 11,000 miles-9,000 miles by
rail, 1,000 by water and 1,000 by land. For that I billed the Department for some-
thing less than $90.

By the Chairman:
Q. Did you have a living allowance in addition to that ?-A. Yes. sir; that was

simply my travelling expenses.
By Mfr. Paterson (Brant):

Q. Even then you must have travelled a great deal of the time free ?-A. I
managed to have enough influence with certain corporations to float me along with-
out their exacting money from me;

By 1r. Labrosse:
Q. I see by this circular that you spoke only of Ontario. I think some induce-

ment should be given to the other Provinces as well as Ontario. Of course, Ontario
is nearer to Manitoba, but 1 think some of the lower Provinces should have some
information, and I think the Government should spend a few thousand dollars in
giving facilities and inducements to prevent emigration from Quebec generally to
the United States.

Mr. WEBSTEa.-Mr. Chairman, my duties are confined entirely to Ontario.
However, I felt that I was allowed some margin a year ago last winter, and I ran
down into Quebec for a few weeks, and I did that largely at the instance of some
French friends I have about Winnipeg, and who have progressed up there. I dis-
cussed that matter with them, as to why many of their people did not come up there
and settle on these fine lands in Manitoba, and they said: " Why do you not go down
there ? " and I said: " I cannot speak French." They said there are some English
speaking sections down there; and I discovered on going down, that unless
you understood the French language you could not do very much. In a nuin-
ber of houses I visited in Quebee I found there was one member of the family who
could speak English all right. I described the matter to them as well as 1 could,
and I found they had all heard about Manitoba, and they thought it was a good place
all right enough. They had friends up there, and were in communication with these
friends. To do work there, and to do it in a way effectual, it would be necessary to
understand the French language.

Mr. TRow.-Are you still travelling in Ontario ?
Mr. WEBSTER.-Yes.
Mr. TRow.-Where were you in February?
Mr.'WEBSTER.-I had the "Grippe," and I was not in the employ of the Govern-

ment. I was sick in the first part of the month, and I thought I would simply strike
out a month.

Mr. TRow.-Hlow many days did you put in in Haldimand?
Mr. WEBsTER.-During that month I was not in the employ of the Government.

A year ago last fall I delivered a few lectures in Haldimand, and a number went up
there on the strength of the statements I made to them. I met them up in that
Province. They were farmers, looking for land for their sons. I met quite a num-
ber of them.

Mr. LIVINGSToNE.-When yOu visited Dakota did you meet any Canadians who
had gone in there recently-the last year or two ?

Mr. WEBSTER.-No, sir; not one. I may say that ofa few who were from New
Brunswick, I met one particularly who drove a stage. I asked him as to why he
came there in preference to going into the North-West. He said it was the result of
the immýgration agents who had spread literature in New Brunswick. " They had men
there with literature " he said, " that is why I am here." He asked me to send him
a lot of llterature--descriptive of our North-West, that he was making nothing but a
bare living, even with the stage business.

Mr. LABRosE.-flave you any other instructions to go back again into Dakota
for the same purpose?
64 MR. W. A. WEBSTER.

53 Victoria. A. 1890



53 Victoria. Appendix (No. 5.)

Mr. WEBSTER.-The instructions I received were, just to go in, and I report
the monthly to the Department.

Mr. LABRossE.-I think in cases where there is no more immigration than within
past two years, I do not see the necessity of visiting Dakota any more.

Mr. HlEssoN,-My friend has overlooked the fact that attention has been
drawn to the fact by Mr. Webster that in depopulating the old Provinces. If there
are Canadians anxious to leave that country and go to the North-West I do not see
the use of having other Canadians sent up there. I think their attention shouild be
drawn to the North-West. I think Mr. Webster is doing a good work; and his
attention has been directed to Dakota as the place where he can do the best work.

Mr. TAYLo.-Are you finding any fruits of your labour in Dakota, by the people
going over to the North-West ?

Mr. WEBsTER.-Yes, sir. I have read these letters as an illustration of samples of
200 letters which I can bring here. There are large numbers leaving in the spring
for the North-West. One man cautions me not to Jet them know he is getting out
of Dakota, because he has made up his mind to skip.

Mr. TRow.-Have you any opposition on the part of the American officials or
agents.

Mr. WEBSTER.-Of course. the first year I passed nyself off for a farmer. They
thought Ilooked like one. Last year there were places I did not care about staying
very long in; many of them gave me a very sour look. Some of the officials talked
to me a little cross this year.

By Mr. MIcJKfillan :
Q. You went through Dakota three years ago. Did you meet any settlers who

were actually induced to go to Manitoba?-A. Yes; I cannot give you from
memory the names, but I have met some. Three years ago I visited a family just
below Battenau. When first married they had settled as man and wife in Manitoba.
le had been farming before being married, and went over to settle in Dakota. I

knew some of his frienils in Manitoba, and went to ascertain what progress he was
making and why he left. I told him: " I know you cannot famn on this desert. "
This year I realized that my statement was true. He is over in Miama, settled
down. I also know of several others in Bossivain; they have come over and settled
down there.

By Mr. Trow:
Q. Do you know of any that have gone over and settled in Dakota during this

last year ?-A. None ; I have not met one. I do not know of one.
Q. I believe there are thousands that have gone in?-A. I am just speaking

from observation. I could name a number who have come back from Dakota and

and are in Ontario now-those who left ten years ago and went to Dakota. There

are two in Athens, and a couple up in Dr. Sproule's riding. I came down with four

last fall. I have been keeping my eyes open. There are six who came back

at that one time,-and they say that every able-bodied man is worth a thousand

dollars to the country, so there is $6,000. M A. WEBSTER.

Dominion Emigration Agent, Kingston, Ont.

HioUsE OF CoMMONs, 3rd April, 1890.

The Committee met this day, Mr. PETER WHITE, Chairman, presiding.
By Mlr. White : . .

Q. Now will you tell us, Mr. McMillan, please, what your occupation is ?-A.

In aswer to your question, I may say I am an immigrantion agent of the Manitoba

Government, and my duty is to try and promote emigration from the Eastern Prov-

inces of Canada to Manitoba; or, rather, to induce those who are thinking of emigrat-

ing and making new homes to go to Manitoba or the North-West in preference to

the western States of America. I have been in Ontario since May, 1888, and during
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that time have been working principally in this Province, although I have been
doing a little in Quebec and the Maritime Provinces. Prior to that, I made two trips
to the old country, and had some little experience in connection with the immigra-
tion there. The first year I went over 1 went simply on a private visit, and gave a
few lectures near my own home, which were productive of -considerable good. As
one result, at any rate, about 150 people came out with me, of whom 50 remained in
Ontario and the reniainder went on to Manitoba. The next year-that is the winter of
1887-88-I was sent over to the old country to deliver a number of lectures.

Q. Sent by the Manitoba Government ?-A. I went over under the joint auspices
of the Manitoba and the Dominion Government, and the Hudson Bay Company, and
the Manitoba North-Western Railway, and the Canada North-West Land Company.
I was not connected with the Canadian Pacifie Railway. I gave. when 1 was
over there, 41 lectures; 29 were in England-different parts of England-and 12
in the north of Scotland. I did not, for various reasons, bring out a party with
me on that occasion, but advised the people to purchase their tickets in the ordinary
way, from the steamship agents and come out when they could. That, in a briefway,

just stales what I have been doing up to the present time.
Q. What bas been the result of your labours?-A. As to what has been the re-

sult of my labour in the old country, it is difficult, of course, to tell what the actual
results are, because probably a great many have come out two or three years after I
was there. They may have cone out as the result of my work, but that, of course. 1
arn unable to trace. With regard to my work in Ontario, it will, perhaps, be inter-
esting to this Committee to know the methods we pursue. I can state at the present
time, that I am employed by the Manitoba Government, and it may be of interest to
know, in a general way, how w4 carry on our work in this Province. If so, I can
give you a rough idea of what we are doing. We have an office in Toronto, in a very
conspicious position near the Union station, where we keep a large supply of grains,
timber and grasses, and show the people what the country will produce. That is
open permanently, and a man is in the office all the time. We- have a large number
of people calling in there, not only Ontario people, but people from Great Britain
and the United States, who, when passing through the country, drop in, and of
course we give them as good an idea as we can of the possibilities of the country.
We have the products there. Then, one part of my work during the past two years
has been to give lectures in different parts of Ontario, and attend Farmers' Institutes.
I have attended quite a number of those meetings. I have, of course, recognized in
attending those meetings that they are held more particularly to discuss matters of
local interest, but I find that I am generally quite welcome to speak, and though I
do not take up a great length of time, I have sufficient to draw attention to the ca-
pabilities ot our country. I think that is a very useful way of working. We have
had an exhibit sent down here, each year since I have been in Ontario, and we send
it round to a number of fail fairs. Last year we sent our exhibit to 53 fairs in
different parts of the Province, and 1 might say that the interest manifested was so
great that we had to refuse a large number of applications for it. We had applica-
tions even from the United States, Quebec and the Maritime Provinces. We have,
as I have mentioned before, called meetings and held lectures in different parts of
the country, and we have, of course, a large amount of correspondence from all parts,
not only of this country, but all parts of the continent. One thing that struck me
particularly in connection with this work is this-the large number of old country
people that call in at our office for information about that country-men from the
old country who have been out here for two or three years and found that they
would like to go to the west. As to results which we have achived, I wish again to
say that I should not for a minute think of claiming credit for all the results that
have been seen in Manitoba for the last two or three years. No doubt, our work
has had a good deal to do with the large influx of population there. We do not
keep actual figures, as to what particular part of the Provinces the people come from,
though I have figures that I consider approximate as to the numbers going to Man-
toba. We send an agent through during the summer months. During the spring
66 MR. A. J. MCMILLAN.

53 Victoria. Appenidix (No., 5.) A. 1890



53 Victoria. Appendix (No. 5.)

months, we run ten settiers' trains or parties from Ontario to Manitoba. Six hundred
people left the night before last from Toronto on one of these excursions. We send
an agent through on those trains.

By 1r. Hesson;
Q. Then they are not going as immigrants ?-A. It is not correct to call them ex-

cursion trains. They are colonists' trains, and we send a man through. Last year
we sent a man through to Winnipeg with each train, to look after the peopl and
give them such information as thev needed on the road. This year, we sent a man
through part of the way, and we have another man meet them this side of Winni-
peg.

By M1r. Bain:
Q. Had any of these people return tickets ?-A. No ; all one-way tickets-821

from any one point in Ontario west of Brockville ; from Quebec and places further
east the £are is a little higher.

By Mr. Cochrane:
Q. Who takes charge of them when they get to Winnipeg ?-A. When they get

to Winnipeg they all have to change cars, as a large number of them is destined to
points on the seven or eight railroads that converge there. The different immigra-
tion agents of the Dominion Government, the Manitoba Government and the
Canadian Pacifie Railway look after them when they get to Winnipeg, and start
them on their journey to different points. There is another point, I did not mention
in connection with our work, and that is, during the summer trmers' excursions
are arranged from Ontario to Manitoba at $28 for the round trip, to give fàrmers
who wish to go up there an opportunity to look at the country and acquaint them-
selves with its capabilities. We find that a large number of those who go up on
those trains, purchase land and go up again in the spring. Last year there were
three farmers' excursions in June, and about 1,200 went up altogether in that way.
These were round-trip tickets for land-seekers. In addition to that, there were three
exeursions in August and September, and about 400 went up on those excursions,
and a very large number of these purchased iand. As to the number of people who
settled in the Province of Manitoba last year, from the eastern Provinces, I have
only approximate figures; but I have the exact figures as to the number of carloads
of settlers' effects, and J find there were 887 carloads of settlers' effects went into
Manitoba and the North-West. Of these, 159 went to points in the North-West,
leaving 728, or about 83 per cent., for the Province of Manitoba.

By Mr. Paterson:
Q. How many people would that represent ? A. I think that last year we had

probably from 13,000 to 15,000 settlers in the Province of Manitoba.

By Dr. Sproule:
Q. Your figures are only approximate ?-A. The figures as to the number of

settlers are approximate, but the figures with respect to effects that were taken in,
are actual figures.

By Mr. Paterson:
Q. Your figures have reference only to Canadians ?-A. When I say that 14,000

to 15,000 persons settled in the Province, I mean altogether. I am speaking now of

the Province of Manitoba.
Q. Would that not include those who went to the Territories ?-A. No ; 83 per

cent. of the carloads of effects were for Manitoba.

By the Chairman:
Q. Perhaps Mr. MeMillan will tell us on what his estimate is based. Is it based

on figures collected by the Manitoba Government?-A. It is not based on any figures
collected by the Manitoba Government, and I wish to state here that I do not con-

sider these figures are to be taken as actually correct figures. They are approximate,
of course; but last year I endeavoured to get an idea of how many people went out

on the trains leaving Toronto for the North-West, going as actual settlers, and I

based that estimate upon the figures I collected last year in that way.
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Q. How did you get your information as to the number from the older countries ?
You speak of 15,000 being the total number ?-A. I formed my ideas as to the total
number from what 1 have heard from the immigration agents and from what I
gathered from the newspapers and persons whom I think in a position tojudge, when
I have been in the west, two or three times during the past year.

Q. But if Mr. McGovern says that by actual count a certain number went into
Manitoba and the North-West Territories, you would not pretend to say that he is
not correct?-A. No; but with regard to that count I wish to point out that I have
been through on many of those trains when the count has been made, and while I
believe the officials are anxious to give correct statements, I believe they are unable
to do it. A man gets on the train at Port Arthur and travels through to Fort Wil-
liam, which is only a short distance, and during that time he goes through the train
and asks people whether they are new settlers or whether they have been in the
country before. I have always heard that question asked ; but there is not time
between Fort William and Port Arthur for a man to take an actual count of the
people on the train, and 1 know that on several occasions he has not been able to
get over the whole train, but has been forced to approximate the number in the other
cars, from the number in the cars he has gone through.

By Mr. Hesson:
Q. That could be remedied ?-A. Yes, by the man going further on; but at Fort

William there is a large dining hall, and the trains stop there for 25 to 30 minutes for
refreshments, and unless a man has made his count before he gets there it is impos-
sible to finish it correctly, and he would be obliged to go over the train again.

By Hon. Mr. Carlin g:
Q. Are you aware that when Mr. McGovern is telegraphed that a large party is

arriving he goes a considerable distance east to meet the train ?-A. Of course, if
they do that there is plenty of time to get the information that is required. If Mr.
McGovern says he does that, I do not for a moment wish to dispute his statement.
I have only given what I have observed myself when travelling through.

By Mr. McNReill:
Q. How many do you say of migrants and immigrants have gone into Manitoba

and the North-West Territories ?-A. In the Province of Manitoba I estimate that
during the last year there were about 15,000 actual settlers. That is the net immi-
gration.

By MHr. Gordon:
Q. Do you include those settled in town and cities ?-A. I include all who have

gone into the country with the intention of staying there as actual settlers.
By the Chairman:

Q. I see by the report of the Minister of Agriculture that it includes the figures
relating to Manitoba and the North-West ; but I also see that the number reported
as going into Manitoba was 16,242. Would that be correct?-A. I think it might
be.

By Mr. Cochrane:
Q. You said that on your first visit to the old couutry quite a large number of

people came out with you ?-A. Yes.
Q. And on the second trip you did not bring anybody out-that you had some

reason for not doing that ?-A. Well, such trouble as there was, was principally
with the steamship people in England, They said they objected to me coming out
in charge of a party of immigrants. To do that I would have to state a certain day,
and recommend all these people to come with me on that date. The steamship
people objected to it. They preferred to let them come out when they chose,
because when a large party came together there was a crush. I believe it would
have been better, of course, to have organized a party and come out in charge of it.
I am a great believer in personally-conducted parties, because the settlers require a
great deai of useful information on the road.

Q. It will be your opinion that an agent can accomplish more good by going to
the old country and bring out parties who are willing to come with him to a place
of destination ?-A. Yes; I think there could be a good deal of good in that way.
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Q. You also stated that there were several agents in Winnipeg to take charge
of immigrants when they got there ?-A. Yes.

Q. Why is that, that you should have an immigration agent at these railways ?
-A. When the settlers arrive at Winnipeg they require a great deal of information.
A large number of them have not made up their minds to what part of the country
they will go, and they require information, and a great many of the farmers of the
country write asking for labourers.

By Mr. Hesson:
Q. Since you returned from Europe and Great Britain, did you have many

inquiries made by parties in sections of the country where you had been operating ?
-A. Yes.

Q. What has been your experience since ?-A. I have had quite a number of
letters from people who heara me lecture, and I know from these lectures a
great number have come out. I know, near my own home, one of the steamship
agents has organized an annual party of people to come out to Canada. The steam-
ship agent is now trying to send out a party from that particular district.

By Mr. Cochrane :
Q. You also stated that it was your business to divert immigration from the

Western States to Manitoba where the people were seeking new homes. What in-
formation have you in reference to the Western States, as to compare our own coun-
try with the Western States? Do you make a comparison, or do you tell the people
the inducements in the North-West ?-A. When I am lecturing I never go out of
my way to attack any country, because I think it is a fallicious policy. It is
simply advertising the other country. Of course, when a man appeals to nie, I
sometimes have to make comparisons of the results likely to be achieved between
the two countrie. and therefore I have no hesitation in demonstrating that our
country is superior to Minnesota, Kansas, Nebraska, Dakota, or any one of those
western countries.

By Dr. Sproule:
Q. You simply confined your operations to these eastern Provinces. You do

not visit the United States as an immigration agent ?-A. No ; I have not done any-
thing in that way yet.

Q. Ilave you any knowledge of others operating on the same lines as yourself?
-A. In Ontario, do yon mean?

Q. In Ontario and in the States, or in any of these localities ?-A. Do you mean
working for Canada ?

Q. Yes ?-A. We have. The Manitoba Government have an agent in the old
country, who is travelling about giving some lectures there.

Q. Do you know Mr. Webster, who is travelling ?-A. Yes.
Q. Do you know what portion of the country he has been operating in for the

last year?-A. 11e has been in different parts of Ontario ; I have met hirm occasion-
ally, and I believe he has been in the Western States-he told me so.

By -fr. Bain:
q. Do you remember when you met him in Ontario ?-A. -He frequently calls

at my office in Toronto, and we compare notes, and see what is going on in the coun-
try. We had arranged for a series of lectures north of Kingston twelve months ago,
and intended to hold joint meetings, but 1 was taken ill and could not go.

By Dr. Sproule :
Q. .Have yo any knowledge of any considerable number ofpeople coming from

the Western States to settle in Manitoba and the North-West ?-A. I believe quite a
number are beginning to come in from the United States. At present we are having
quite a large number of inquiries from Wisconsin and Michigan, and I frequently
have letters from people in Kansas and Nebraska-Kansas especially. I have had

quite a number from people there. I might say that we advertised in the papers,
and that is, probably, how they get the address.

Q. Do you consider Mr. Webster a reliable man ?-A. I consider him a good
immigration agent.
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Q. If he was operating in Dakota and Manitoba it would not be unreasonable
for him to compare the two countries, if he was talking to the people to induce them
to come to Manitoba and the North-West ?-A. I should, if I was working there, tell
them about Manitoba.

Q. You would not consider it unreasonable to draw comparisons ?-A. Address-
ing a meeting, one would have to make comparisons occasionally.

Q. You think Mr. Webster is reliable ?-A. I think Mr. Webster is a useful
immigration agent. I think he bas done a good deal of useful work.

Q. Do you consider Mr. Webster a reliable man?
Dr. WILSON.-I think that is placing Mr. Webster in a false position.
Dr. SPROULE.-I think the question is a straightforward one, and I am entitled

to a straightforward answer.
Mr. WATSON.-Dr. Sproule is addressing Mr. McMillan. He is asking him to

give bis honest opinion of Webster. He says he thinks Webster is a good immigra-
tion agent. That ought to be satisfactory.

Mr. MCMILLAN.-I might say that 1 object to discuss in detail the character of
any immigration agent-for this reason, that my work necessarily brings me into
contact with nearly all of them ; and if I undertook to make comparisons between
one and another, and jealousy was aroused, it would impair my work as an immi-
gration agent.

Dr. SPRULE.-That is not making a comparison between one man and another.
There has been an effort made to discredit what Mr. Webster said in regard to
immigration, and 1 think this is a question pertinent, so that the Committee might
know whether be is a reliable man.

Mr. BAIN.-In short, you are trying to boom Mr. Webster ?
Mr. WA"'soN.-At present, Dr. Sproule is attempting to get Mr. MeMillan to

state that Webster makes exaggerated statements.
Dr. SPROULE.-I want to find out whether he can be relied upon wben he makes

statements or not.
The CHAIRMAN.-Mr. MeMillan may be asked whether the representations made

by Webster respecting Manitoba[and the North-West, are, so far as he knows, correct ?
Mr. McMILLAN.-I believe they are, Mr. Chairman.

By Mr. Hlesson :
Q. I was going to ask you if you have met with any active American agents in

connection with your work, operating in Canada and trying to induce people to go
to their countrv ?-A. I have met with several. At some meetings I attended in
Western Ontario, about six weeks ago, 1 met at an agent working for the St. Paul,
Minneapolisand Manitoba Railway. I met him in Clinton and London.

Q. Have you met others ?-A. I have met a good many passenger agents of
other lines.

Q. Is that work still going on ?-A. Yes.
Q. They were attending farmers' meetings ?-A. I do not think they attend

very many meetings; I have not met them at many of those meetings. In fact, I
may say I have not met one, except at this meeting at Clinton.

By -Mr. Bain (Wentworth) :
Q. Was he a land agent ?-A. Yes; he was sent down specially this winter in

the interest of the St. Paul, Minneapolis and Manitoba Railway (now the Great
Northern), in connection with the land department. He was booming some large
tract of land in the neighbourhood of Minneapolis. He lived in Dakota himself, and
does, to some extent, recommend that State. I asked him why he did not speak
more of Dakota, and he said he wished to refer specially to Minnesota-for good
reasons, I believe.

By Mr. mcNeill:
Q. You said that you consider the advantages of our North-West superior to

Dakota. Will you state your reasons for that conclusion ?-A. We have better soil,
and we certainly have a much better climate.
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By Mr. Bain (Wlentworth).:
Q. ilas your Government any agents in the Western States ?-A. Not at

present.
By 1r. Rleson:

Q. Do you know anything as to the rate of taxation in Dakota ?-A. I have no
actual figures of the taxation in the Western States, or even in Manitoba, but it is
an important matter. I have reason to believe that in Dakota-I am not sure about
Minnesota-there is a tax on personal property, even the watch you carry in your
pocket. There is nothing of that kind in Manitoba, as you all know. I have been
told that, by peoplewho live in Dakota. That is a very important thing, for it is a
very objectionable tax.

By Dr. Sproule:
Q. You say the Manitoba Government lias no agents in the States promoting

emigration ?-A. Not at present. We are considering the propriety of taking up
other work, but we are not certain whether it will be in the States or in the old
country.

By Mr. Hesson:
Q. I do not think there would be so much of a disposition to go to the States if

our people got thoroughly imbued with the advantages of Manitoba and the North-
West. Would it not be a good move to have active agents in the States ?-A. I
think the seed has got to be sown in the United States at some time. I always feel
this, that in from five to ten years from to-day our largest immigration will be from
the -United States. I do not think we need look for any large immigration for some
time to come, because I think it is premature; but in a little while, the lands in the
Western States will all be taken up and young men will emigrate to Canada. The
ideas with regard to our country are very erroneous in the U nited States, and the
seed bas to be sown some day, of letting those people know what sort of' a country
we have. The sooner we begin the sooner we may expect to see results. If work
is done there, members ought not to be dissatisfied if there are ony small apparent
results for several years after the work is commenced. In the United States you
bave to fight against a good deal of prejudice, both on the part of the people and
the newspapers.

By 1r. Tatson:
Q. What sort of siecess did this agent of the St. Paul, Minneapolis and Manitoba

road have at Clinton ?-A. Out of about one hundred people at that meeting, 1 think
two decided to go to Dakota, and one of those had a return ticket.

By Dr. Sproule:
Q. You are aware that Mr. Webster bas been operating in Minnesota and

Dakota ?-A. I have been told that he bas been there.
Q. Do you think the kind of work Mr. Webster is doing there is in the right

direction ?-A. I think it is a good work.

By Mr. Cochrane :
Q. What is your opinion about an industrious man going to Manitoba to carve out

a home without capital and only bis own muscle and brain ?-A. I know of a great
many men there who began life with all the way from nothing to $500, and who to-

day are wealthy-large numbers of them. I might say that, as a rule. the people of

Manitoba who are best off are those who went in with little or nothing. The ex-

planation I give of that is this: When a man has a lot of money, he is anxious

to invest it at once, and in doing that he often makes mistakes which it takes him

years to rectify. The man who has no money has to work for someone else until he

gets some, and while doing that he gets experience. I always give this advice: If a

young man is going out to Manitoba to invest, I recommend him to put his money
in the bank, and go and work for somebody for six months or a year. If a man is

going up with a family, I recommend him to rent a farm for one year, and whilst

bis crop is growing he can look around and purchase a farm to his liking.
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By Mr. McNeüll:
Q. With reference to those who go in without anything, the Canadian would

have the advantage as against those from outside of Canada ?-A. I think on the
whole the Canadian makes our best settler-in fact, I am sure he does.

Q. Do you know of any who have come out total strangers to this continent
and who have done well ?-A. I know quite a number.

Q. So that, if a poor man came over from the mother country with little or
nothing you think he would do well in the North-West ?-A. I should have no hesi-
tation in recommending any man who has strength and health, and who is prepared
to take hold of any work be can get, to go to Manitoba. We can welcome all such
men as that.

By Mr. Watson:
Q. You do not find it necessary that a man should be an experienced farmer to

go out there and do well ?-A. No ; not at all. I think such a man has an advan-
tage, but a very large number of our successful farmers are men who were not
farmers at all all until they came there-tradesmen, ministers, lawyers and doctors.

By Mr. McMfillan ( Huron):
Q. You mentioned that out of 100 at Clinton, only 2 went to Dakota.

Were the other 98 all going to emigrate ?-A. I thought I mentioned that. There
were about 100 at the meeting, and out of that number, I was told by the Grand
Trunk Agent, 2 were for Dakota. About 55 went to Manitoba. They left last
Tuesday week.

By Mr. Hesson:-
Q. In your experience, do you find, what you would call a large exodus from

Canada to the United States ?-A. I do not think that at the present time there is
any large emigration from Ontario of farmers and their families to the United States.
There are a considerable number of young men, and especially those engaged in
commercial pursuits, who are constantly going over to the other side, because they
wish employment in the large cities, which we have not here. That is what I believe.
I was sent down last year by the Manitoba Government to visit the Maritime Pro-
vinces, to find out whether there was any chance of doing useful work there, and I
made a report on my observations. I came to the conclusion that there are few of
the farmers and their families who are emigrating from the Maritime Provinces to
the United States, but a great many young men and young women are doing so. If
you think it would be of interest, 1 could give you one or two short extracts from
that report. I will not trouble you with the whole report, but I will give you sone
extracts, which I think will be interesting. I might say, that I set out for iMontreal
and went down to McAdam Junction and branched off to Woodstock, Frederiction,
and Pictou; and visited quite a number of the principal towns in the Provinces. In
the Woodstock district I found that some few young men left this part of the country
for the Western States, especially California and Washington Territory, attracted
there, no doubt, by the fact that there is a good deal of timber in those States. A
great many of the farmers' sons worked in the lumber camps of New Brunswick and
Maine, in the winter season, returning home again in the summer months, though not
infrequently by meeting others in the camps, from distant parts of the continent,
they ultimately leave their own Province to seek their fortunes elsewhere. In St.
John I saw a great many men, amongst whom were Messrs. Heath and Fairweather,
respectively, general passenger and traffic managers of the New Brunswick Railway.
From these gentlemen I learned that most of those who go west go to California,
Washington Territory, Idaho and Colorada, attracted, no doubt, principally by the lum-
ber and mining interests of those States. From St. John, I proceeded to Nova Scotia,
visiting Digby and the Annapolis valley, one of the finest farming sections in the
Province. Prom inquiries made here, I gather that very few families move out, as
most of the farmers are prosperous, but that a large number of young men go away
to look for work as labourers, and young women in large numbers leave for Boston
and other towns in the Eastern States, seeking employment as domestics. The editor
of the Digby paper, assured me that the labourers who left were compelled to do so
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by scarcity of employment at home, though the majority would prefer to remain in
Canada if they could get work. After these men had worked a few months in the
Eastern States and earned soine ready cash, they frequently drifted further west. I
was informed by the railway agents in Halifax that during the last two or three
years, very few families of settlers had moved from that section of the country.
Some seven or eight years since, there was a large immigration from that part to
Manitoba and the North-West, but there bas not been much of late years, and they
told me that the majority of the movable portion of the farm population bad already
moved out. From farmers of whom I made inquiries 1 found that in many parts of
the Maritime Provinces, there is a very poor market for produce one farmer whom
I met in Pictou told me be frequently had to take his produce home again, because
he could not find a buyer for it. He said a farmer could not make much progress,
and he seriously contemplated going to Manitoba next spring. He would do so if he
could sell his farm. During my sonewhat short visit 1 made the fullest inquiries,
and I am of opinion : (1) That farmers with their families are not in the habit of
moving from the Maritime Provinces in any considerable numbers. (2) That a
large number of young men and women, many of them farmers' sons and daughters,
do leave every year; that the majority go to the Eastern States, to obtain employment
in the cities and towns there, the voung men as mechanics or at any other calling
which gives them some cash payment for labour, and the young women to work in
the factories or as domestic servants, especially the latter ; and that in many cases,
these young men and women, after they have been a few months, or two or three
vears in the Eastern States drift, westwards. With regard to these young men and
women, if we had them in Manitoba they would make the very best of settlers, but
the difficulty of getting them. it seems to me, lies principally in the fact that the
rates to Boston, which may be taken as the chief centre of distribution in the Eastern
States, are so much lower than to Winnipeg, our principal distributing point.
Charlottotown is, perhaps, for the Maritimýe Provinces, an average distance from
Boston, and I find that the rate from that point to Boston is $6.50, while from Char-
lottetown to Winnipeo it is $32.50. This difference in railway fare, most effectually
operates against Winnipeg and Manitoba in the case of those young people, who
ivould make the very best of setters, but are starting out in life with very little
cash.

By the Chairnan:
Q. Have you attempted to do anything in the Province ofQuebec ?-A. We had

an agent, who was working for us in Quebec, and he reported to me a little while
ago. He is the Rev. C. A. Beaudry, who was. I believe, examined here a short time
since. He says: "During the month of July my field of operation was the Canadian
centres of the New England States. I spent July in visiting the French colonies of
Manitoba, to gather some good statements froin the country for my paper, La Col-
onisateur Canadian, in regard to the Canadians from the United States who settled
in Manitoba some years ago. August aid September were employed in giving some
lectures on Manitoba in the district of St. Hyacinthe and visiting parties intending
to settle there next year."

And he says: "i send you the following report of those who left for Manitoba
during the past year. You may rely on these figures-732 men, 381 women and 519
children. Total, 1,632."

By -Mr. Hesson:
Q. He did not report an exodus to the United States, did he ?-A. Mr. Beaudry

has been working largely in the United States.
By Mr. Sprouie:

Q. Does he say what success attended bis efforts in working in the Eastern
States ?-A. le does not say what success has attended his efforts in one district
more than another.

By Mr. Watson:
Q. You, no doubt, are interested in this immigration and have had some experi-

ence in regard to immigration from Great Britain. Can you give us any suggestions
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whereby we may induce a larger number of immigrants to come from Great Britain
to Manitoba. What means might be adopted ?-that is, if you are aware of a good
number of immigrants that have never left Great Britain ?-A. I had prepared a
statement which I thought would be useful to this Committec, as to the actual number
of people who emigrated from Great Britain and Ireland to all parts of the world,
and also an analysis of that statement as to the number of those who emigrated to
Canada, and the classes of the people, and I also obtained a lot of information as to
the inducements held out by the other colonies, which I consider to be our principal
competitors. This would show what we have to face in Europe in trying to get im-
migrants. I consider that the countries in Europe from which we may look for the
chief immigration, or the most likely fields for us to labour in, are, first Great Britain,
second Germany, and next to that Norway and Sweden. Of course, there is a large
number ofFrench, Italians. and people from the other parts of Europe, but very few
of them are in the habit of going to countries of the same climate as we have in
Canada. I think Great Britain and Germany, and Norway and Sweden are the fields
where we should look for our chief immigration. Would it be interesting to this Com-
mittee to have a statement of the total immigration from Great Britain, or is that out-
side your field of inquiry ?

THE CHAIRMAN.-Yes go on.
I may say. that I base my figwres upon returns supplied by the statistical

department of the Board of Trade of England, and I consider those the most reliable
that can be obtained, because their statements are made up from returns supplied
to them by the different steamship companies operating under the Passenger Act
in Great Britain. As I wanted to analyze the report somewhat, and not having the
figures for 1889 complete, I have taken the figures for 1888, and I think we can get
a verv accurate idea of what we have to do in Europe. The gross immigration from
Great Britain and Ireland, of people of British and Irish origin only, was 279,928 in
the year 1888. Of these, 170,822 were Ènglish, or 61 per ceft.; of Scotch, 35,873, or
13 per cent.; of Irish, 73,233, or 26 per cent. Of this total of 279,000 there were
195,000 who went to the United States-that is, about 70 per cent.; there were
34,852, or about 13 per cent., who went to Canada, and 31,127, or about 11 per cent.,
Vent to the Australian Colonies; 6.466 went to the Cape and different parts of South

Africa; 4,699 went to Central and South America; and 6,797 to other places. With
regard to those emigrants to South Africa, I may say there is a very large return
emigration, so that the net immigration of those places is very small, and I do not
think we need consider that South America or South Africa are very serious com-
petitors with us for immigration. I mention that point, because I know a great
deal bas been written and spoken about the Argentine Republic, but I believe they
draw their eupplies largely from southern Europe, which are not the people that
come to this country in large numbers.

By Mr. Bain (Wentworth) :
Q. Have you the returns of United States as well as of Canada ?-A. The emigra-

tion from the United States to Great Britain was 95,474, which leaves a net immi-
gration of 197,613. The emigration from Canada was 9,104, leaving a net immigration
of 40,003. The Board of Trade gives some information as to the occupations of these
people. I have the table here, but I think it is hardly necessary to read it to this
Committee. I find, however, that the number of farmers is very small in relation
to the total immigration. There are a large number of domestic servants, and
labourers. There are only 1,585 returned am farmers coming out to this country;
and only about 4,500, or three times as many, to the United States.

By Mr. Cochrane:
Q. I suppose a man who would be a practical farmer here, would be put down

in that return as a labourer ?-A. Agricultural labourers are kept distinct from
general labourers. There were 3,146 agricultural labourers.

By Mfr. Bain (TWentworth):
Q. Do you think there is more emigration from cities than rural districts ?-

A. I suppose from their occupations it does indicate that.
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By Mr. Hesson:
Q. Have you any information as to the operations of active agents in Great

Britain representing those colonies you have reference to, or the American Govern-
ment ?-A. The American Government, so far as I am aware, are not doing any-
thing in Great Britain; but the American railway companies and steamship com-
panies operate there. The Australian Governments aie doing a great deal, although
not as much as members are in the habit of supposing. 1 wrote a little while ago
to the different Agents-General, in London, of the various colonies, and asked them
what they were doing. If you think it would be interesting I would be happy to
read letters received from those gentlemen. I thought that information might be
useful as indicating what we have to meet. The letters are as follows:-

SQUEENSLAND GoVERNMENT OFFICE,
"WESTMINSTER CHAMBERS. 1 ICTORIA STREET,

"BjoNDON, S. W., 20th Feburary, 1890.

STR,-I am directed to acknowledge receipt of your letter of 271th January last
and inform you that the amount voted by the Queensland Government for emigration
purposes in 1887-88 was £179,824 15s. 2d. and in 1888-89 £129,640 19s. 6d.

" Assisted passages are granted to single men, boné fide farm labourers,and to those
who have always worked on the land in Great Britain or Ireland, and free passages
to single women,-domestic servants.

"Single men assisted passengers have to pay £9 each for pasge and ship kit.
" By book-post, some pamphlets are sent which will supply you with particulars.

"Iam,> &c..
(Sgd.) "CHAS. S. DICKEN,

" Secretary.
A. J. McMILLAN, Esq.,

Manitoba Emigration Office, 30 York street, Toronto."

"NEW SOUTH WALES GOVERNMENT,
"5 WESTMINSTER CHAMBERS,

" WESTMINSTER, S. W., 12th February, 1890.

"SIR--I am desired by the Agent-General for New South Wales to acknowledge
the receipt of your letter, dated 27th ultimo, in which you ask to be furnished with
information respecting assisted emigration from England, under the regulations of
the New South Wales Government.

"In reply I am to state that, practically emigration to the colony, under the
regulations above referred to, has ceased for the last three years. Since the suspen-
sion, the only persons assisted with New South Wales funds have been the wives and
families of men resident in the colony, who have been granted the privilege of nom-
inating their wives and families at the following rates: £2 for women under 40
years of age ; £1 for each child between 1 year and 14 years of age.

"As to the amount voted by the Parliament of New South Wales for emigration
purposes, the amount voted for 1889 was £8,000 and for 1890, £6,000.

"For your information and acceptance, I am to forward, under separate cover,
"New South Wales, Her Commerce and Resources," by G. W. Griffin.

" I am, &c.,
(Sgd.) "S. YARDLEY,

Secretary, &c., &c.
"A. J. MICMILLAN, Esq., &c., &C."

Agent-General for Victoria, Australia.
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"VICTORIA OFFICE, 8 VICTORIA CHAMBERS,
" WESTMINSTER, S.W., 20th February, 1890.

"SIR,-I am directed by the Agent-General for Victoria to acknowledge the re-
ceipt of your letter of the 27th ultimo, and in reply to state that no assistance to im-
migrants has been given by the Government of the colony since 1873, in which year
the vote for that purpose was discontinued.

" I amn, &c., &c.,
(Sgd.) "J. CASHEL HOEY.

"A. J. MCMILLAN, Esq., &c., &c."
Agent-General for New Zealand.

"WESTMINSTER CHAMBERS, 13 VICTORIA STREET,
" LoNDoN, S.W., 12th February, 1890.

"SIR,-In reply to your letter of the 28th ultimo, 1 beg to state, for the last two
years the New Zealand Government have discontinued granting assisted passages,
except in a few cases of women and children whose husbands and fathers had pre-
ceded them to the colony.

"Previous to that, assisted passages were granted, (1) to snall capitalists and (2)
to persons nominated by their friends in New Zealand, subject to the conditions
given in the enclosed paper.

"I am, &c., &c.,
(Sgd.) "WALTER KENNAWAY,

" Secretary, Agent-Gen era 's Department.
"A. J. -MCMILLAN, Esq., &c., &ce."

By Mfr. Bain (Wentworth):
Q. Before you leave tbe agency question, I suppose the most active operations

carried on there are the operations of agents representing American railway and
steamship companies. They are working for commissions and passengers ?-A.
Yes; that is the general system adopted for working there.

By M11r. Watson:
Q. Are you acquainted with the system adopted by our Government in the old

country ?-A. I am aware of the different offices in Great Britain: London, Liver-
pool, Belfast, Glasgow, Dublin and Bristol.

Q. Are you acquainted with the method under which they are operated ?-A.
It is two yòars since I was there, but I believe that their work at present consists
principally in attending to correspondence. I do not think there is any very active
outside work done.

By Dr. Sproule:
Q. Do you think it would be feasible to employ agents for outside work and to

keep up those offices ?-A. I consider that the first necessary thing is to get a much
larger appropriation than we have if any successful work is to be done over there.
With a larger appropriation, I think the next necessary thing is to remodel the
whole system and work it on a different plan.
- Q. What plan would you suggest ?-A. For the appropriation we have at pre-
sent, I think we have too much machinery in Great Britain. We have to keep up
those offices, and they necessarily entail a considerable expenditure, and my idea is,
that the machinery we have is out of all proportion to the grant we have for immi-
gration purposes.

Q. Could we do without those offices ?-A. I think the number of offices could
be cut down with advantage.

Q. Provided there was a sufficient grant, do you think it would be wise to keep
up the offiees ?-A. I believe in having offices in the different parts of the country.
76 MR. A. J. MCMILLAN.
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By Mr. Watson:
Q. What system do you consider would be most successful for inducing people

to come to this country? With the limited means we have, or with a larger vote-
whieh you suggest we should have-what do you consider the best method of opera-
tion ?-A. I believe, under present circumstances, and with the present vote, it would
be a good plan to reduce the number of offices. We have to have, perhaps, two-one
at Liverpool and the other at some other point. I think, instead of London being
the headquarters for immigration work, Liverpool should be made the headquarters,
and I believe it would be a good plan to dissociate the immigration work entirely
from the ligh Commissioner's office, and put at the head of immigration work some
good, practical man, who will be responsible directly to the Minister of Agriculture
alone, and not to anyone else. I believe the great secret of success in immigration
work is organization, and I do not think we have a verygood organization over there
at present. I think it would be a good plan if Great Britain and Ireland were divided
into eight or ten distinct districts for our immigration work, with a permanent staff
of eight or ten travelling agents, whose business would be to go through those dis-
tricts and see that the steamship agents were well supplied with literature contain-
ing the best information about this country. I found the steamship agents, who
practically control the immigration of to-day, know little or nothing about the
country, not as much, very often, as the people who go to them for information. If
one man was appointed to each particular district, it should be part of his business
to go round and keep the agents supplied with literature as to the capabilities and
requirements of' Canada, and let him hold meetings throughout the districts at
stated times, throughout the year, once or twice a week, or even more frequently
than that. That would be for permanent organization, with headquarters at Liver-
pool, and a good man should be at the head-call him whatever you like; but he shall
be directly responsible to the 3Minister of Agriculture.

By Dr. Sproule :
Q. You are speaking now with reference to Great Britain and Ireland ?-A. Yes.

Now I believe, too, in the policy ofsending back men to the old country who have
been out in Canada and who have been successful men; but there is this to be borne
in mind in connection with that: that if a man goes home and addresses meetings
for three or four months, and then comes back to Canada again, you must keep up
the work which he has commenced, or really it will be, to a large extent, wasted
effort. I would, in connection with this system of laying out Great Britain in dis-
tricts, have a permanent agent in each district, and, if thought well, get some settler
to go home and give lectures in the district in which he formerly lived, in conjunc-
tion with that resident agent, and in that way we can get Great Britain thoroughly
organized, and we will get larger results than we do at present. I think that can be
done with an appropriation, very little larger than the appropriation you have
to-day.

By Hon. Mr. Carling:
Q. How many districts would you suggest that Great Britain and Ireland should

be divided into ?-A. That, of course, again depends upon the amount of money at
the disposal of the Government.

Q. Supposing you had the amount of money you thought necessary ?-A. Well,
I think eignt or ten districts, or ten or twelve districts.

Q. And permanent agents ?-A. Permanent agents travelling in the districts
the whole year round, holding meetings in that district, from time to time, and
especially keeping steamship agents properly posted as to the capabilities of this
country.

Q. Are you aware that those agents in Great Britain and Ireland do furnish
steamship companies with literature regarding Canada, pamphlets and maps by
thousands and hundreds of thousands ?-A. I know that. -But I think, in addition to
that, it is necessary that those steamship agents should be seen personally from time
to time by the district ageni s which I propose. The agents-the district agents-could
combine with their duties of holding meetings and lecturing, duties somewhat simi-
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lar to the duties of travelling passenger agents in this country. They could keep
the steamship agents thoroughly posted from time to time, and keep themselves
posted as to what is going on in their respective districts.

By 11r. Bain (Wentworth):
Q. Have you any light to throw on continental emigration? You have no

personal contact with that work ?-A. No; I have not been there. I think it would
be advisable to do something in that. I had a letter from a gentleman in Norway,
and he says that during 1889, from Norway and Sweden and Denmark 80,000 people
emigrated and, of course, we only got a small proportion of them.

By Dr. Sproule:
Q. Speaking of steamship agents, of course we presume they would have some

interest in getting immigrants to come to the country. Do you think it would be
in the interest of immigration to offer them any inducement for the passengers they
bring out?-A. I think the principle of putting a bonus of so much per head on
immigrants, has a tendency to bring out a class of people we frequently do not want.
of course, the steamship agents get a commission from the company they represent
anyway, but I think it would be a good plan to give absolutely free passages to
domestic'servants, under certain restrictions, of course. We are never able to get
anythink like an adequate supply, and I think the same may be said as to the other
parts of the Dominion.

Q. What about labourers ?-A. My impression is that this is liable to be abused,
and I think the supply of labourers can, as a rule, be made equal to the demand
without any help from the Government.

By lHon. 31r. Carling :
Q. That is, agricultural labourers or ordinary labourers ?-A. If assistance were

given to agricultural labourers it should be done under a system of colonization, and
not under a system of immigration.

By Dr. Sproule:
Q. They would hardly be looked upon as labourers if they were ready to come

out with families. Do you not think the inducements would be equally as great if
it was provided that the steanship companies could be bonused ?-A. It is a matter
of commission, anyway, the whole thing.

By Mr. Cochrane:
Q. I understand you to say that the labouring man-the steady, industrious man,

who is willing to work and make a living, and carve ont a good, prosperous home in
the North-West, that they should not be assisted. Supposing you were an agent in
Great Britain, and you found a man of this sort, a man who was a good, practical
farmer, have you considered the scheme whereby we might get these men, who have
not the means to corne to this country themselves-farm labourers? I look upon a
farm labourer, who is a practical farmer, as being as good a farmer as is employed ?-
A. W hen I was in England I found large numbers of labourers with families could
be induced to corne out here if we were in a position to say: Here is £10 or £20
towards your passage. I remember one man in particular, a man whom I have
known for years. He has a wife and 9 children, a really good, hard-working agricul-
tural labourer. He said: " How much will it take to take me to Winnipeg ? " I said:
" You had better not start unless you can raise £25," and he said; " I might as well
have told him to raise £25,000." One was just as possible as the other.

By Dr. Sproule:
Q. Would lie have been a useful man if he was here ?-A. I have no hesitation

in saying he would be a useful man.
By -Mr. Trow:

Q. What security would you have that lie would remain in the country ?-A.
We would have no security, I suppose. The scheme I would suggest would be a
large scheme of colonization, of advancing'from £100 to £120 to them, to enable them
to start. I would not give them the money; I would give them the effects. I believe
a scheme such as that propounded in Great Britain by the Society for the Promotion
of State-aided Colonization, would be desirable.
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By MIr. Cochrane:
Q. Do you not think it would be better to give a smaller appropriation of land,

with a little house on the land for them to go into ?-A. I believe 160 acres is little
.enough to give a man. If you bring a man out under a scheme of colonization you
ought to have a bouse and ten or fitteen acres of land ready for him, so that he can
go to work at once; and a yoke of cattle and a waggon and plough·

By Hon. Ir. Carlinq :
Q. Referring to continental immigration and steamboat agents, you are aware

,that the Goverrnent pay no assistance to immigrants coming out. All that we pay
is 85 to the steamboat agents for each immigrant that arrives at Winnipeg. He, as
the agent, ascertains who are coming to America-and no one would attempt to come
without some means-and it would be bis object to persuade the emigrant to go to
.Canada, instead of the United States. If he cornes, be bas to purchase bis ticket in
.Sweden or Gernany, or wherever it may be, to Winnipeg, for himself and family, and
the object of the steamboat agent is to persuade him to corne to Canada instead of
the -United States. If he corne to Canada and arrive at Winnipeg, then the steam-
boat agent gets his bonus. I think you said that they persuaded inferior people to
-come. Now, a man on the continent who bas sufficient means to bring himself and
fanily to Winnipeg, must be a man of some character. le gets no assistance from
tne steamboat company or the Government, and we simply pay the steamboat agent
to use his persuasive powers in the interest of Canada ?-A. 1 understand what Mr.
Carling means, and I nay say that I was referring to continental work, and said I
thought it would be better not to give assisted passages. I may give a case that
-came under ny notice when I was in England. Of course, I know assisted passages
are not in vogue to-day, and it is only in answer to the question that I am making
this statement. I went into a steamship office one day and saw thirty or forty of
the affidavits which had .to be filled up by intending immigrants, lying on the table.
"Are these all assisted passages ? " I asked. He said: " Yes." I said: "What do
you know about these people ? " A man, before he could get an assisted passage, was
required to be certified to be a bonâfide agricultural labourer, by a local minister or
magistrate. He said: "I do not know or care anything about them. There is a
magistrate round the corner-a friend of mine-who fills these forns up for me. I
take then round forty to fifty at a time."

Q. Have they not to be certified to by the steamboat agent ?-A. The form bas
to be sent up to London.

Q. No; to Mr. Dyke ?-A. Mr. Dyke is in Liverpool, and this happened in the
.south of England, and Le could not have any personal knowledge of these particular
men. If Mr. Dyke receives a forrn signed by a magistrate or minister, saying that
-he knows who the man is, I presume that Mr. Dyke has to accept that statement.

Q. Hie is supposed to know something about the magistrate ?-A. In England
it is generally assurned that a man being a magistrate is a man of honour.

By Mr. McKeill:
Q. Where was this magistrate who was prepared to sign these statements ?-A.

I would rather not say.
Q. In what part of England did he live?-A. Oxfordshire.

By -Mr. Cochrane :
Q. You said that a great many went to the United States from the Maritime

'Provinces, because they get there cheaper-that they get there for less money ?-A.
Yes.

Q. Do you think if they could get to Manitoba for the saine amount of money
it would be any inducement to them ?-A. I think a large portion of them would go.

By Hon. .Mr Carling :
Q. Why do they go to Boston ?-A. To get some ready cash.
Q. If they went to Dakota would it not cost them as mach as to Manitoba?-A.

More. A great niany of them are sons of small farmers, who have to leave home to
.earn money. In many cases it would be difficult for them to raise money to go to
our .own North-West, and when there is such a great difference between the fare in

,goiag to the two distri:buting points they naturally go to Boston.
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By Mr. Cochrane :
Q. I infer that these sons of small farmers go to the United States because they

get there cheaper, and to earn some money to take them further west ?-A. I under-
stand that after they have been in the Eastern States for two or three years, they
drift further west.

Q. Do you think if they could get to Winnipeg as cheaply as to Boston many
would go to the North-West ?-A. I think many of them would. I think it would
be a good thing to give domestic servants a free passage.

By Mr. McNeill:
Q. What about labourers ?-A. I would let them pay their own passage.
Q. We are told that there are great numbers of men in the North-West who

have come out without anything, and who have been able to do well, and you tell
us there are great numbers of people in the old country who cannot get out, but
would if they were helped. Do you not think it would be well to help them out ?-
A. I do not think it would be well to help them corne as immigrants. I would help
them under a colonization scheme; but that would entail a grant of from £100 to
£120 for each family. I would not recommend the giving of assisted passages to
single men, but I believe that colonization properly carried out would be a good
thing.

Q. Why would you not recommend assisted passages to single men ?-A. I think
a single man, as a rule, can for himself get the money or amongst his friends can
raise funds to take him from Liverpool to Winnipeg. More than that; after you get
a single man to Winnipeg you have no particular hold on him.

Mr. HlEssoN.-It usually ensures a better class of men ? It shows energy and
thrift ?-A. If you bring a man out with a family, and he gets his horses, cattle, &c.,
and you put him on 160 acres of land, with the necessary precautions, it is hardly
likely he would leave the country.

By Mr. IcNeill:
Q. More than that: it would be better to bring out families. Still, you have an

enormous population in England of workingmen who are unable to pay their passage
out here, and who could only manage to make enough money to live, let alone the
money to come out here. Now, do you think it would be better for us if we could
get those people here ?-A. 1 think they would certainly be agreat acquisition to the
country; but I always feel that there is this difficulty in advancing moriey to single
men to come out. They would land at Winnipeg or Toronto, or wherever they are
booked for,and then you would lose all control over them.

Q. They might drift away more rapidly than a married man would ?-A. Yes.
Q. If the inducements of our country are so good as we understand them to be,

if there was a proper supervision kept over them, do you think the men would not be
more than likely to remain ?-A. With our present population in Manitoba we ean only
assimilate a certain amount of labour each year, and I think to assist men out to
that country who have nothing at all would be a fallacious policy.. If arriving in
large num bers, they might find difficulty in obtaining employment when they arrived
there.

By Mr. Sproule:
Q. Do you think the same argument wouldapply to domestic servants? Would

it apply equally to domestic servants as to labourers ?-A. 1 think not; because
the demand is so great, not only in Winnipeg, but all over Canada, that almost an
unlimited number of domestic servants could find employment. With regard to
the question of the severance of the Immigration Department from the High Com-
missioner's office, I think that this question of immigration is one of such import-
ance that it requires the undivided attention of a first-rate man. Now, I think that
Sir Charles Tupper, or the High Commissionor, whoever he may be, has other duties
to attend to, and prohably has not time to give that attention to the details of immi-
gration work, which is necessary to make it a success. That is my reason for sug-
gesting that the work be dissociated altogether from the High Commissioner's office,
and should be in charge of some one especially appointed, who will have all these
80 MR. A. J. MCMILLAN.
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other agencies working under him throughout Great Britain, and he should be
responsible directly to the Minister of Agriculture. I mentioned Liverpool as the
point where the headquarters should be. Liverpool is better than London, because
it is nearer the centre of Great Britain, and it is the port from which five-sixths of
the emigrants leaving Great Britain, sail.

Q. It was in connection with the Iligh Comissioner's office here-I was going
to ask Mr. MeMillan if he was aware we had 'our distinct officers there, and that
they only report through the High Commissioner as the representative of the
country; that his duties are not to look after the details of immigration, but the
report is made through him merely as the representative of the country ?-A. I
understood that all the agents in Great Britain were under Sir Charles Tupper's
directions and instructions.

Q. They merely report their work through him, but they are distinct and sepa-
rate, so far as their operations are concerned ?-A. I understood they were under his
instructions. What I mean to say is this: that in any method of procedure as to
detail, where necessary, I suppose it would be expected that they would consult with
the Iligh Comrissioner.

Q. Would it not be better to suggest to him what amendments would be advis-
able to the present systom, and whether it would be %viso to carry them out ?-A.
That is exactly what I did understand. I mean that the work is of such vast import-
ance that it requires the undivided attention of some one man at the bead of the
whole immigration service, who should devise new schemes and keep posted as to
what is going on, as well as to supervise these travelling agents.

By Mr. Cochrane:
Q. What I understand Mr. MeMillan to say is this, that le would suggest that

the official who had charge of the immigration in the old country would be respon-
sible to the Minister of Agriculture ?-A. Direct.

Hon. Mr. CARLING.-That is the case now. Sir Charles Tupper is responsible
to the Minister of Agriculture, and these agents report to him.

Q. I should be lead to infer that you think, in the interest of Canada, the Cana-
dian High Commissioner should be the political representative at the Court of Great
Britain, and should not divert his attention from that to interfere with the details
of immigration--that the immigration agent should be a departmental officer, and
confine his attention to that work ?-A. I am not prepared so say what the High
Commissioner should do, but I think the head of the Immigration Department should
have nothing to distract bis attention.

By Mr. McNeill:
Q. What would be the position of a man arriving in the North-West and baving

no money? Would it be possible for him to get on at all ?-A. The first thing for
him to do would be to get work. He could get work on a farm, or in some way.
There is generally a large demand for labour up there.

Q. Could he get credit on bis land ?-A. Not until he had his deed.
By Mr. Trow :

Q. Who takes charge of these 600: who left Toronto the other day, when they
arrive at Winnipeg ? Are the arrangements there such that they can be located ?-
A. There is this difference between Ontario settlers and old country settlers: A
majority is booked through to some point, and when they get to Winnipeg it is
simply a matter of sending them on; but there is a certain percentage who are just
generally booked to Winnipeg. As a rule, if the Canadian bas bought his ticket to
Winnipeg, it is with the intention of settling in Manitoba.

By M2r. Hesson :
Q. You spoke of the agent at Winnipeg taking charge of immigrants on their

arrival. Have you beard of any neglect in that respect, and will you say what
agents are operating there ?-A. No; I cannot say that complaints have been
brought to my notice. The Manitoba Government bas an intelligence office at the
station, the Canadian Pacifie Railway bas one and the Dominion Government bas
one.
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Q. Are they doing their work satisfactorily ?-A. I believe they are. When
people are going up from Ontario, in cases where I think it necessary, I give cards
of introduction to our agent at Winnipeg, so that on arrival, information may be had
as regards land or labour.

Q. Do you get letters of enquiry from abroad ?-A. Yes; but the great bulk of
my correspondence is from Eastern Canada, especially Ontario.

By Dr. proule:
Q. Do these agents act con*jointly, or is there any confliet ?-A. I do not think

there is any conflict. They are all interested in getting the people settled in the
country in some way. A few years ago a great many of the municipalities sent
down agents to get settiers, and there were frequent conflicts between those agents ;
but during the last year, there were very few of these agents, and I do not think
there are any this year. There are simply Government and railway agents.

Q. Have they only one man to give information, or have they men to locate
settlers as well ?-A. We have two men in connection with our office.

Q. I mean, all these offices. The Canadian Pacific Railway has an office, the
Dominion Government an office, and the Manitoba Government an office, and in
connection with each of these there are men to go out and locate settlers ?-A.
There are.

Q. Have you any knowledge of the number in connection with our office ?-A.
We have two in connection with the Manitoba office.

Q. Do you know how many the Dominion Government bas ?-A. I know that
agents constantly travel out with parties.

Q. You think it is necessary to have these locating agents ?-A. Yes; I think
one of the most necessary things is to make the settler comfortable.

By Mr. Hesson:
Q. Is Mr. Metcalfe there ?-A. Yes.
Q. Is he an active man ?-A. He is an active man, but I think it is unfortunate

that the chief officer of the intelligence service should be away at this particular
time. I believe Mr. Metcalfe is a good agent.

Q. Who is the chief officer there ?-A. I understand Mr. Metcalfe.
Hon. Mr. CARLING :-No; Mr. Bennett is.

lBy -Mr. MIcNeill :
Q. Is it your observation that when they get our people from the Maritime

Provinces over in the United States that they ship them off free ?-A. I have no
actual information; but I should be inclined to think-in fact, I feel quite certain it is
not. I should have heard of it if it were so.

By Ar. Trow :
Q. When you go out with those excursionists or intending settlers to Winnipeg,

are your duties then performed-that is, are your duties finished when you land
them in Winnipeg?-A. Yes. Of course, we turn them over to the agents up there;
then we come back to Ontario and look for some more.

Q. The agents of the Manitoba Government or the agents of the Dominion ?-
A. Both.

Q. The Manitoba Government has no lands at its disposal?-A. No.
Q. Is there any record kept in Winnipeg of the lands for disposal as homesteads

for actual settlers ?-A. Yes; we keep such information in our intelligence office.
Q. They are referred to the land agencies in various parts of the North-West

and Manitoba. Do they make returns to the head office in Winnipeg of the lands
that have been disposed of or what are for disposal ?-A. I balieve they make returns
every week, but I am not quite sure. They make returns every week to the Land
Commissioner's office in Winnipeg.

Q. So the settler can get ail requisite information in Winnipeg, without traveit
ling to other pointsI ?-A. Yes; what I generally recommend a man to do, going up,
is this: I give him an introduction to our intelligence office and then they go to the
Land Commissioner's office and find out in which of these land office, districts there
is the most available homestead land, and then they go direct to the local land office,
82 MR. A. J. MCMILLAN.
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and they get the statement as to vacant homesteads, in dotait. I am told by Mr.
Lowe that they have that information in Mr. Bennett's office too. We keep it in
our office.

By Mr. Gordon:
Q. The 600 leaving Toronto a few nights ago-is their any certainty that they

came from the Province of Ontario, or is there any possibility that they crossed the
borders, to Toronto, to attend that excursion to Winnipeg, and it appears in the pub-&
lic returns as 600 people from Ontario ?-A. There might be some few people from
the States in that 600 people who left, but I do not think that any wouid come
from the States for the express purpose of taking that train from Toronto.

Q. Is there any system of ascertaining that fact ?-A. None, except the system
of asking people at Port Arthur. We sent an agent from our office in charge of
that train. The other night we only had an agent on the passenger train. We
took a statement of the people on that train where they cane from, and where
they were going to, but that only embraced one train, as against five or six that
went out. The other trains were mixed colonist trains, composed of 12 or 13 car-
loads of settlers' effects, and one passenger car attached to the end of each train for
the convenience of people who had the stock. There werefrom 350 to 400 travelling
on the passenger train, and 200 travelling on the other five trains.

- Q. The reason I asked the question is this-that there is a possibility of immi-
grants coming over from Europe or from the United States who had recently
gathered in and about Toronto; and when it was reported that 600 people had left, it
would necessarily be considered that they were from Ontario, unless there were some
means of determining the fact that some of these were emigrants from other coun-
tries ?-A. Of course, we had, as I mentioned some time ago, a considerable number
of old country people who had been out here two or three months, and who had been
in Ontario, and who thought they could do botter in the North-West, and made up
their minds to go there.

By Mr. Hlesson:
Q. I think Mr. McMillan has given a great amount of valuable information, and

I do not suppose it is desirable to worry himn altogether; and I have very much
pleasure in moving that a vote of thanks be tendered him for his presence here
to-day.

By M1r. Trow:
Q. I would like to ask Mr. McMillan if he has visited the London office ?-A.

Yes; I have been there.
Q. Do you think there is reckless extravagance exhibited there, in the appear-

ance of the establishment and everything in connection with it ?-A. No; I should
not say that at all. I think with our present appropriation there is too much
machinery in connection with immigration.

By Mr. Watson:
Q. You have visited those agents in the old country ?-A. The Dominion

Government agents ?
Q. Yes ?-A. Yes.
Q. Did you find that a person going to this office and asking for information-sup-

posingan immigrant was coming out to Canada-is there any person in this office who
can give practical, reliable information with regard to any ofthe different Provinces,
more particularly the North-West ?-A. Well, with regard to them being able to
give information about the Eastern Provinces, I am not able to say wbether the
agents there are or not; but I think there is a lack of men over there who are able
to give useful information regarding the North-West-that is, of a practical nature.

Hon. Mr. CARLIN.-I might say tùat Mr. Dyke is a very energetie and intelli-
gent man. Mr. Graham, of Glasgow, was for some years a representative of West
York in the Local Legislature, and Mr. Connelly was a member of the Legislature
for some time, and reports are furnished to the Department frorn time to time. All
the literature that is printed by the Department with the land regulations and
reports of the Interior, maps of the Province of Manitoba, maps of the North-West
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Territories, with all reports with regard to the mineral or agricultural interests, are
given to the people of Great Britain. I think Mr. McKillan will say that these
gentlemen are obliging and intelligent men, and furnish the people with all the
info: mation they want.

By Mr. Watson:
Q. I wish to have Mr. McMillan's opinion ?-A. Iii answer to Mr. Watson's

question, I may repeat what I said a minute or two since, that I believe there is a
great scareity of men in the Dominion Government offices in Great Britain who can
give practical information about the North-West. I take a great interest in this
question of immigration, and I am trying to bring before you to-day points which I
think will be of use to you in carrying on immigration work. I think that is a very
weak part of our Dominion service in Great Britain. [ am speaking now with
regard to information respecting Manitoba and the North-West, towards which I
infer the principal part of immigration from Great Britain is directed. I think,pe-haps,
the weakest part of our whole system over there, is that we have too much machinery
-too many offices for the appropriation we have at our disposal. I think it would
be better to divide the country up into districts, and have permanent travelling
agents, to be answerable to sone permanent head in Great Britain, who in turn
should be responsible to the Minister of Agriculture, and that this Department of
Immigration should be separated from the High Commissioner's office. I would also
suggest that, annually. men be sent over to each of these districts to give lectures-
men who had previously lived in that district, and had succeeded in the North-West.
Many a man is glad to go over for the sake of sone assistance to his passage. He
should act in conjunction with the resideit agent of that district.

By Hon. Mr. Carlin g:
Q. Would you have any particular place where the agent should be found ?-A.

Yes; some office. 1 do not mean to go to the expense of establishing such an office
as you have in Liverpool.

By Mr. Davin:
Q. Why dissociate it from the High Commissioner's office ?-A. For reasons i

have pointed out-that I think the immigration question is of such importance
that it requires some good practical man at the head of it, who can devote his whole
time to that work.

A. J. McMILLAN,
Emigration Conmissioner.

MR. A. J. MCMILLAN.
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